
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 20009, 20148 
2. 'Άδεια απουσίας του Βουλευτή Σ. Μιχαηλίδη, σελ. 20052 
3.  Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν την 30-7-
2024, πρώτον, ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, στους πρώην Υπουργούς
Υποδοµών και Μεταφορών Κωνσταντίνο Καραµανλή, Χρήστο
Σπίρτζη, Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, Γεώργιο Γεραπετρίτη και
στους πρώην Υφυπουργούς Υποδοµών και Μεταφορών Μι-
χάλη Παπαδόπουλο, Γεώργιο Καραγιάννη και Νικόλαο Μαυ-
ραγάνη και επίσης ποινική δικογραφία που αφορά στον
πρώην Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων Ελευ-
θέριο Αυγενάκη και ποινική δικογραφία που αφορά στον
πρώην Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων  Άδωνι Γεωρ-
γιάδη, σελ. 20065 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 20038, 20039, 20055,
20056, 20057, 20059, 20060, 20063, 20064, 20070, 20071,
20072, 20073, 20077, 20091, 20095, 20104, 20105, 20107,
20108, 20116, 20117, 20118, 20120, 20148 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 20091, 20118 
6. Αναφορά στην απόφαση της Εισαγγελίας του Αρείου

Πάγου για την υπόθεση των υποκλοπών, σελ. 20040, 20045,
20048, 20052, 20054, 20056, 20057, 20058, 20059, 20060,
20061, 20076, 20079, 20082,20091, 20094, 20096, 20104,
20105, 20110, 20113, 20114, 20115, 20118, 20121 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 2359 έως 2433,

σελ. 20009 - 20029 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

20030 - 20037 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων

και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Αναδιάρθρωση της Ελληνικής
Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας και των θυγατρικών
της και λοιπές διατάξεις», σελ. 20038 - 20126 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 20110 - 20148
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 20073 - 20091
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 20055 - 20073
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 20091 - 20110
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 20009 – 20055

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 20111, 20112, 20113,20116, 

20117, 20118, 20120, 20148
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 20077
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 20055, 20056, 20057,20058, 

20059, 20060, 20063,20064, 
20070, 20071, 20072, 20073

ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 20059, 20091
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 20105, 20117, 20118
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 20073
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 20055, 20060, 20111,20112, 
20113

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 20091, 20095, 20104,20105, 
20107, 20108

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 20038, 20039

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 20091, 20118
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 20091
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 20091

Γ. Αναφορά στην απόφαση της Εισαγγελίας του Αρείου
Πάγου για την υπόθεση των υποκλοπών

ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 20082
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 20040, 20115
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 20121
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 20104
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 20105
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 20052
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 20059
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 20079
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 20091
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 20060
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 20054, 20059, 20110, 20118
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 20055
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 20061
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 20076, 20091
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 20060, 20094, 20113
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 20114
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 20048
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 20056,  20057, 20058
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ., σελ. 20058, 20059, 20060
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 20060, 20096

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών:

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 20084
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 20068
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 20067
ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ Δ. , σελ. 20095
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 20081
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 20083
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 20046
ΒΟΡΥΛΛΑΣ Α. , σελ. 20049
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 20040, 20115
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 20039, 20042, 20115, 20121
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 20059, 20087, 20104,20116, 

20117
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 20080
ΕΥΘΥΜΙΟΥ  Ά. , σελ. 20105
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 20092, 20093
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π., σελ. 20064, 20065

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’

Τετάρτη 31 Ιουλίου 2024



ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 20038, 20039, 20040,20054, 
20112, 20116, 20117,20118, 
20120

ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 20052, 20054, 20112, 20113
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 20108
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 20079
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 20091, 20092
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 20082
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 20060, 20065, 20072,20077, 
20103, 20104

ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 20086
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 20054, 20059,20060, 20110, 
20111, 20118, 20120

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 20055
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 20070
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 20097
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 20087
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 20061, 20063
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 20088
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 20078
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 20060, 20075, 20076,20088, 

20089
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 20060, 20072, 20093, 20113
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 20087, 20088
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 20091, 20108
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 20071, 20073, 20074
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 20079
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 20085
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 20065
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 20044, 20114
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 20048
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 20107
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 20056, 20057, 20058, 20059
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 20051, 20112
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 20058, 20059, 20060,20074, 

20075, 20077, 20078,20098, 
20103, 20121

ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 20060, 20073, 20074, 20096

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 20059, 20060
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 20060
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 20074



Αθήνα, σήµερα στις 31 Ιουλίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(Σύµφωνα µε την από 30-7-2024 εξουσιοδότηση του Σώµατος
επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προεδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΗ’
συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 30 Ιουλίου 2024, σε ό,τι αφορά
την ψήφιση στο σύνολο των σχεδίων νόµου: α) «Ολοκλήρωση
της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης» και β) «Ενίσχυση του συστήµα-
τος ελέγχου των Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης και Δη-

λώσεων Οικονοµικών Συµφερόντων του ν.5026/2023 - Τοποθέ-
τηση αλλοδαπού ανηλίκου σε ίδρυµα, δοµή παιδικής προστασίας
ή ανάδοχη οικογένεια - Αναψηλάφηση λόγω έκδοσης οριστικής
απόφασης του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Αν-
θρώπου - Εναρµόνιση µε τον ν.4624/2019 της χρήσης πληροφο-
ριών από τις Κοινές Οµάδες Έρευνας και κατά την εκτέλεση
Ευρωπαϊκής Εντολής Έρευνας - Άλλες διατάξεις»)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Κωνσταντίνο Κεφαλογιάννη, Βουλευτή Ηρακλείου, τα ακό-
λουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’

Τετάρτη 31 Ιουλίου 2024



20010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20011



20012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20013



20014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20015



20016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20017



20018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20019



20020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20021



20022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20023



20024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20025



20026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20027



20028 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20029



20030 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20031



20032 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20033



20034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20035



20036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20037



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Αναδιάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµ-
µετοχών και Περιουσίας και των θυγατρικών της και λοιπές δια-
τάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
24ης Ιουλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε κατά πλειοψηφία.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χάρης

Θεοχάρης για δεκαπέντε λεπτά.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός αξίζει περισ-

σότερα. Αυτή είναι η βασική αρχή µας. Αυτός είναι και ο λόγος
που είµαι προσωπικά στην πολιτική. Σήµερα είναι µία από αυτές
τις ευχάριστες µέρες, που αυτό αποτυπώνεται σε ένα νοµοσχέ-
διο, ένα νοµοσχέδιο οραµατικό.

Η περιουσία του ελληνικού λαού πρέπει να µεγαλώνει κάθε
χρόνο προς όφελος των επόµενων κυρίως γενεών, όπως κάνουν
όλες οι σύγχρονες χώρες. Οι υπηρεσίες που του παρέχονται
πρέπει να είναι ποιοτικές, σύγχρονες, οικονοµικά αποτελεσµατι-
κές. Ο διαχειριστής της περιουσίας του ελληνικού λαού πρέπει
να απαντάει στον ίδιο τον λαό µέσω της εκλεγµένης κυβέρνησής
του και όχι σε τρίτους. Αυτό είναι για µας ο ορισµός του δηµο-
σίου συµφέροντος. Αυτό είναι το όραµά µας. 

Για να συµβεί αυτό, πρέπει οι επιλογές των διοικήσεων να είναι
αξιοκρατικές, να υπάρχει λογοδοσία, να υπάρχει ευελιξία, χωρίς
γραφειοκρατικές αγκυλώσεις σε διαδικασίες, όπως στις προσ-
λήψεις και τις προµήθειες. Πρέπει να τηρούνται φυσικά οι ευρω-
παϊκοί και οι ελληνικοί κανόνες διαφάνειας. 

Αυτό το όραµα αποτυπώνεται στο νοµοσχέδιο που συζητάµε
και που θα ψηφίσουµε αργότερα σήµερα. Αυτό το όραµα απο-
τυπώνεται στην αναδιάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµε-
τοχών, το λεγόµενο «Υπερταµείο», και των θυγατρικών της.

Απέναντι σε αυτό το όραµα ποια ήταν η κριτική που ακούστηκε
στις επιτροπές κυρίως; Γενικόλογες αντιρρήσεις για αδιαφάνεια,
έλλειψη στοχοθεσίας, κακοδιαχείριση. Πρόκειται για µια κριτική
που δεν έλαβε υπόψη της τον απολογισµό που ακούστηκε στην
ακρόαση των φορέων, γιατί εκεί διαλύθηκαν αρκετοί µύθοι. 

Είδαµε και ακούσαµε πώς η διοίκηση των ΕΛΤΑ βάζει επιτέ-
λους τάξη σε µια επιχείρηση πολλαπλά προβληµατική ως τώρα,
µε σχέδιο, µε στρατηγική που βασίζεται σε τρεις πυλώνες. Από
κάτω προς τα πάνω, µε τη µείωση κόστους σε όλα τα επίπεδα.
Από πάνω προς τα κάτω, µε την καλύτερη εµπορική διαχείριση
και ανάπτυξη, ιδιαίτερα στους νέους τοµείς, όπως τις ταχυµετα-
φορές, που αναπτύσσονται ραγδαία. Και µε εξισορροπητική πα-
ράµετρο, τη διαχείριση της µεγάλης ακίνητης περιουσίας της
εταιρείας. 

Ακούσαµε για την πολύ επιτυχηµένη πορεία του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας: Στήριξη στις τράπεζες σε µια
πάρα πολύ δύσκολη στιγµή γι’ αυτές, αλλά και για την ελληνική
οικονοµία. Μείωσε το πρόβληµα των κόκκινων δανείων. Ενίσχυσε
την εταιρική διακυβέρνηση. Και εν τέλει, βοήθησε τις τράπεζες
να επανέλθουν στον ιδιωτικό τοµέα µε µια σειρά από πολύ επι-
τυχηµένες κινήσεις, ακόµη και σε διεθνές επίπεδο. 

Ο στρατηγικός επενδυτής στην Alpha Bank είναι η δεύτερη µε-
γαλύτερη τράπεζα της Ιταλίας. Η πολύ επιτυχηµένη συναλλαγή
της Πειραιώς και η αντίστοιχη της Εθνικής Τράπεζας είναι κινή-

σεις που κίνησαν το διεθνές επενδυτικό ενδιαφέρον και αποτέ-
λεσαν σταθµό και υπόδειγµα σε ευρωπαϊκό, αν όχι και σε παγ-
κόσµιο επίπεδο. 

Φυσικά, διαλύθηκε ξανά, για όποιον χρειαζόταν να διαλυθεί,
άλλη µία φορά ο µύθος πως χάσαµε από την ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών. Θυµίζω ξανά τα νούµερα στα οποία αναφέρθηκε
δύο φορές ο κ. Ξηρουχάκης του ΤΧΣ, διότι δεν έφτανε η µία
φορά. Ρωτήθηκε για τα νούµερα και τα ξαναείπε. 

Τα κεφάλαια που δόθηκαν από το ΤΧΣ σε συστηµικές και µη
τράπεζες είναι 46,2 δισεκατοµµύρια. 14,4 δισεκατοµµύρια δόθη-
καν σε µη συστηµικές. Γιατί µόνο τις συστηµικές θυµόµαστε. Και
οι µη συστηµικές διασώθηκαν. 30,9 δισεκατοµµύρια δόθηκαν
στις συστηµικές και 0,9 δισεκατοµµύρια σε αυξήσεις κεφαλαίου. 

Οι εισπράξεις του ΤΧΣ είναι 7,5 δισεκατοµµύρια. Η αξία της
περιουσίας του είναι 2,6 δισεκατοµµύρια σήµερα. Το σύνολο ζη-
µιάς για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας είναι 36,1
δισεκατοµµύρια. Τα κέρδη του Δηµοσίου είναι 38,2 δισεκατοµ-
µύρια από το PSI, 5,5 δισεκατοµµύρια από µερίσµατα KLA και
χάνει και 4 δισεκατοµµύρια από τον αναβαλλόµενο φόρο που
βάζει στις τράπεζες. Συνολικό κέρδος του δηµοσίου 39,7 δισε-
κατοµµύρια! Το σύνολο του τι έχασε ή κέρδισε το ΤΧΣ και τι
έχασε ή κέρδισε το δηµόσιο, όλα µαζί δηλαδή, είναι 3,6 δισεκα-
τοµµύρια κέρδος για το ελληνικό Δηµόσιο. Αυτά, για να σταµα-
τήσουν επιτέλους τα fake news. 

Η µονάδα ωρίµανσης του ΤΑΙΠΕΔ έχει φέρει σε πέρας έργα
µεγάλης οικονοµικής και κοινωνικής σηµασίας, µε ταχύτητα όσο
και διαφάνεια. Το πρόγραµµα αποκρατικοποιήσεων του ΤΑΙΠΕΔ,
έχοντας ουσιαστικά ολοκληρωθεί, µας επιτρέπει τη συγχώνευση
του φορέα µε το Υπερταµείο -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό-, µε
έσοδα 9,5 δισεκατοµµύρια ήδη στα ταµεία και 4,5 δισεκατοµµύ-
ρια που αναµένεται να εισπραχθούν από συναλλαγές που βρί-
σκονται υπό ολοκλήρωση. 

Όλα αυτά είναι στα Πρακτικά των συνεδριάσεων και δεν µπο-
ρεί η Αντιπολίτευση να υποκρίνεται πως δεν τα έχει ακούσει. 

Τι άλλο ακούσαµε; Τη γνωστή κριτική περί «golden boys» και
σπατάλης των χρηµάτων του ελληνικού λαού. Αφήνω στην άκρη
την πολύ σωστή παρατήρηση του Υπουργού πως ανάµεσα στην
κριτική για έλλειψη αναποτελεσµατικότητας και αποτελέσµατος,
για καταστροφή ενδεχοµένως των επιχειρήσεων -όπως συνέβη
επί ΣΥΡΙΖΑ για τη ΔΕΗ, η οποία ήταν στο χείλος του γκρεµού, µε
τους ορκωτούς να µην υπογράφουν τους ισολογισµούς της- και
την κριτική για τα golden boys, προτιµά τη δεύτερη. 

Θα µόνο αυτό που είπα και στη συζήτηση για τη δεύτερη ανά-
γνωση. Είστε ακριβοί στα πίτουρα και φτηνοί στις κότες! Και ο
τελευταίος Έλληνας που µας ακούει σήµερα το ξέρει. Δεν µπο-
ρεί να δίνεις τη διαχείριση δισεκατοµµυρίων του ελληνικού λαού
σε ανθρώπους που αµείβονται µε το ενιαίο µισθολόγιο, χωρίς
µπόνους ή άλλα κίνητρα. Εάν το κάνουµε, όπως κατά βάση προ-
τείνετε, ή ανίκανους θα προσλάβουµε ή διεφθαρµένους. Δεν
υπάρχει άλλη επιλογή. 

Ακούσαµε ακόµη µια πολιτική κριτική από τη µεριά κυρίως της
Νέας Αριστεράς για την «αόρατη χείρα», για την αποτυχία της
εταιρικής διακυβέρνησης στις φιλελεύθερες καπιταλιστικές οι-
κονοµίες, για την αδυναµία εξυπηρέτησης -είπε ο κ. Τζανακόπου-
λος- του δηµοσίου συµφέροντος από ιδιωτικές εταιρείες. 

Εδώ η βάση της διαφωνίας είναι υπαρκτή. Θέλω να είµαι δί-
καιος. Ορίζουµε το δηµόσιο συµφέρον διαφορετικά. Και εδώ
είναι η βάση της πολιτικής αντιπαράθεσης. 

Για εµάς το δηµόσιο συµφέρον υπηρετείται από µία «χρυσή»
ισορροπία, την αύξηση της αξίας της περιουσίας του ελληνικού
λαού και την παρέµβαση του κράτους είτε µε όρους στρατηγικής
της ανάπτυξης, όπως κάνουµε µε το Επενδυτικό Ταµείο, είτε µε
όρους κοινωνικής προστασίας. 

Για εσάς, κατά βάση, το δηµόσιο συµφέρον είναι η διατήρηση
του δηµόσιου χαρακτήρα των θέσεων εργασίας και η χρηµατο-
δότηση της κοινωνικής πολιτικής µε ζηµία των εταιρειών που
είναι η περιουσία του ελληνικού λαού. 

Εδώ οι διαχωριστικές γραµµές είναι ξεκάθαρες. Ο ελληνικός
λαός, για να χρησιµοποιήσω µια µεταφορά, µάς ζητάει να αλλά-
ξουµε «ρούχα» γιατί δεν του αρέσουν και εσείς θέλετε να αλλά-
ξουµε «πλυντήριο». Ένα κακό πλυντήριο, στεγνωτήριο και
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σιδερώστρα µπορούν να καταστρέφουν και τα καλύτερα ρούχα,
αλλά δεν µπορούν να τα φτιάξουν αν δεν είναι τα σωστά. 

Το πρόβληµα λοιπόν είναι στα ίδια τα «ρούχα». Το πρόβληµα
είναι η ποιότητα των υπηρεσιών που απολαµβάνουν οι Έλληνες
πολίτες και όχι οι εργασιακές σχέσεις των υπαλλήλων και των
θυγατρικών της ΕΕΣΥΠ. 

Ποιοτικές όµως υπηρεσίες, ειδικά από εταιρείες που βρίσκον-
ται αντιµέτωπες µε τον εγχώριο ή τον διεθνή ανταγωνισµό, δεν
µπορούν να δοθούν αν αυτές οι εταιρείες έχουν «τα χέρια δε-
µένα πίσω από την πλάτη». 

Θα δώσω ένα παράδειγµα από τα ΕΛΤΑ, κύριε Υπουργέ, και
θέλω να το ακούσετε. Δεν ξέρω αν ισχύει ακόµα. Αν ισχύει, πα-
ρακαλώ πρέπει να διορθωθεί. 

Τα ΕΛΤΑ, όταν κατέβαιναν σε έναν διαγωνισµό, έπρεπε να βγά-
λουν την απόφαση για την τιµή που θα δώσουν στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»
και έρχονταν οι ανταγωνιστές τους και έδιναν ένα λεπτό παρα-
κάτω και κέρδιζαν τους διαγωνισµούς. Δείτε τον παραλογισµό
των κανόνων του δηµοσίου, που είναι για σωστό λόγο, όταν µπαί-
νουµε στην ιδιωτική οικονοµία. 

Μάλιστα, σε µία περίπτωση που «χτύπησαν» τον διαγωνισµό
µε χαµηλότερη τιµή από αυτή που είχε βγει στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» τα
ΕΛΤΑ και τον κέρδισαν, βρέθηκε ανταγωνιστής να τούς πάει στα
δικαστήρια, ότι ήταν παράνοµο το γεγονός ότι έδωσαν καλύτερη
τιµή στον διαγωνισµό. Ελπίζω να µην ισχύει πια, αλλά αν ισχύει,
νοµίζω ότι πρέπει να διορθωθεί. 

Να είστε σίγουρος, κύριε Υπουργέ, ότι όταν φέρετε τροπολο-
γία για να το διορθώσετε, αν πρέπει, θα σας κατηγορήσουν για
αδιαφάνεια. Η Αντιπολίτευση θα είναι εδώ να µας πει ότι αφαι-
ρούµε από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» κάποιες αποφάσεις. Ξέρουµε όµως πια
και νοµίζω ότι δεν «µασάµε». 

Υπάρχει ένας άλλος λόγος που δεν πρέπει να γίνεται η κοινω-
νική πολιτική µέσα από τις ζηµίες των εταιρειών του δηµοσίου.
Για παράδειγµα, η ΔΕΗ και το Υπερταµείο, στον βαθµό που την
επιβλέπει, πρέπει να ασχολούνται µε την αύξηση της αξίας της
ίδιας της επιχείρησης. Οι παρεµβάσεις ώστε να µην υπάρχει
ενεργειακή φτώχεια, να µην επηρεάζεται υπέρµετρα και αρνη-
τικά ο πληθωρισµός ή να υπάρχει ενεργειακή ασφάλεια και επάρ-
κεια είναι δουλειά της Κυβέρνησης, µε το θεσµικό πλαίσιο που
δηµιουργεί, µε τους φόρους, τακτικούς ή έκτακτους, που βάζει
και µε τις επιδοτήσεις που δίνει. Δεν είναι δουλειά των επιχειρή-
σεων να είναι ζηµιογόνες για να κάνουν κοινωνική πολιτική. Αυτές
οι επιδοτήσεις ή οι έκτακτοι φόροι, όπως αυτοί για παράδειγµα
που µπαίνουν σήµερα στις εταιρείες παραγωγής και στηρίζουν
τους λογαριασµούς των νοικοκυριών, ήταν καταλυτική στήριξη
και στη διάρκεια της όξυνσης της κρίσης αλλά και θα είναι και
τώρα. Αυτή είναι η αρχή του «Separation of Concerns», που όταν
δεν υπηρετείται οδηγεί σε αδιαφάνεια και επιτρέπει σε κακές κυ-
βερνήσεις να κρύβουν το κόστος των παρεµβάσεων που κάνουν
από τον λαό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή σε γενικές γραµµές ήταν
η βάση της κριτικής που ακούσαµε και όπως εξήγησα δεν στέκει.
Δεν στέκει η µη υπερψήφιση επί της αρχής του νοµοσχεδίου,
όπως κάνει για παράδειγµα το ΠΑΣΟΚ το οποίο έσπευσε στην
επιτροπή να µην το ψηφίσει, που βρίσκεται προφανώς τώρα πια
ήδη αριστερότερα του ΣΥΡΙΖΑ, που τουλάχιστον επιφυλάχθηκε
και σκέφτεται αν θα το ψηφίσει. Δεν ξέρω αν είναι προσωπική η
στρατηγική του κ. Γερουλάνου ή του κ. Ανδρουλάκη, τώρα πια
υπάρχει και η διαδικασία της επιλογής του Αρχηγού και έτσι αυτά
όλα είναι θολά για εµάς που τα παρακολουθούµε απέξω. Κάποια
άρθρα -το καταλαβαίνω- προφανώς δεν θα ψηφιστούν, έχουµε
πολιτική αντιπαράθεση, αλλά επί της αρχής δεν νοείται µη υπερ-
ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου.

Εξηγούµαι: Το νοµοσχέδιο υλοποιεί τέσσερις πρωτοβουλίες,
πρώτον, ανακτά την εθνική κυριαρχία µέσω της αναδιοργάνωσης
του Υπερταµείου. Οι πιστωτές δεν έχουν λόγο σε προσλήψεις ή
απολύσεις διοικήσεων των θυγατρικών, σε αυξήσεις κεφαλαίου,
σε µια σειρά από άλλες αποφάσεις, δεν βάζουν βέτο στα στε-
λέχη του Συµβουλίου Εταιρικής Διακυβέρνησης, όπως λέγεται
πια το παλιό Εποπτικό Συµβούλιο. Ακόµα και το όνοµα συµβολίζει
την αποδροµή των αρµοδιοτήτων τους. Θα το ψηφίσει η Αντιπο-
λίτευση, η τόσο πατριωτική Αντιπολίτευση; Μόνο για αυτές τις

πρόνοιες αξίζει να ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής.
Όσο για όσους µας λένε, όπως η Πλεύση Ελευθερίας, πως

ακόµη παραµένουν και δεν φεύγουν εντελώς, το εξήγησα ήδη
αλλά θα το ξαναπώ και εδώ: Η ΕΕΣΥΠ ήταν θεσµός δεµένος και
µε τα µνηµόνια και µε τα δάνεια ως εγγυητής των δανείων. Με
αυτό το νοµοσχέδιο απογαλακτίζεται από τα µνηµόνια, αλλά πα-
ραµένει συνδεδεµένη µε τις δανειακές µας υποχρεώσεις και όχι
µε ευθύνη αυτής της Κυβέρνησης, όπως ξέρετε πολύ καλά, αλλά
της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Από τον εγγυητή των δανείων µας
θα αποδεσµευτούµε πλήρως το 2060, ή αν τα καταφέρουµε να
αποπληρώσουµε και επιστρέψουµε και το τελευταίο ευρώ στους
δανειστές µας, νωρίτερα. Όλα τα υπόλοιπα, ότι δεν φεύγουν και
τα λοιπά και θα µπορούσαν να φύγουν, είναι απλώς πολιτικά φλη-
ναφήµατα.

Δεύτερον, συγχωνεύει τους επιτυχηµένους, αλλά µε αποστολή
που τελειώνει οργανισµούς, ΤΧΣ και ΤΑΙΠΕΔ, συµβολίζοντας το
τέλος των µαζικών ιδιωτικοποιήσεων και την ανατολή της έµφα-
σης σε παραχωρήσεις και αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας.
Στην πορεία ενδυναµώνει την ΕΕΣΥΠ, ώστε να προσφέρει υπη-
ρεσίες, όπως την ωρίµανση έργων ή τη βελτίωση της εταιρικής
διακυβέρνησης είτε στις θυγατρικές της είτε και ευρύτερα.

Με την ευκαιρία, Υπουργέ, να ξαναπώ την πρότασή µου πως
µαζί µε τη µονάδα ωρίµανσης των στρατηγικών έργων πρέπει να
φτιαχτεί και µια αντίστοιχη για τα µη στρατηγικά, ώστε να έχουν
οι δήµοι µια ευέλικτη οµάδα ωρίµανσης των δικών τους µικρότε-
ρων έργων και να αντιµετωπίσουµε το φαινόµενο να έχουµε έλ-
λειψη µελετών και ώριµων έργων, όταν τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία ενεργοποιούνται.

Γενικότερα, ο µετασχηµατισµός της ΕΕΣΥΠ πρέπει να προχω-
ρήσει ακόµα περισσότερο και από όσο προβλέπει το νοµοσχέδιο
αυτό εν ευθέτω, όµως, χρόνο.

Θα το ψηφίσετε; Αν όχι, τότε θέλετε δοµές χωρίς αντικείµενο
και σπατάλη και γι’ αυτό µόνο αξίζει επί της αρχής να το ψηφί-
σετε.

Τρίτον, δηµιουργεί το Επενδυτικό Ταµείο µε το ήµισυ της απο-
τίµησης των ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, τις οποίες αφαιρέσαµε από το χαρ-
τοφυλάκιο της ΕΕΣΥΠ. Εδώ µας κατηγορήσατε και πως δεν τις
αποτιµήσαµε, λάθος, αποτιµώνται, αφού 602 εκατοµµύρια ευρώ
είναι η ξεκάθαρη αποτίµηση και πως κακώς τις αποτιµούµε και
δίνουµε χρήµατα στην ΕΕΣΥΠ. Θα έπρεπε να τις πάρουµε δω-
ρεάν. Λάθος και αυτό, καθώς ο ΣΥΡΙΖΑ φρόντισε να είναι ενέ-
χυρο στους δανειστές η περιουσία αυτή και συνεπώς δεν µπορεί
να αφαιρεθεί χωρίς να αντικατασταθεί.

Βέβαια, φτάσαµε να ακούµε από τον κ. Γερουλάνο πως θα
έπρεπε να δίναµε και τα 602 εκατοµµύρια ευρώ στους δανειστές,
να µην κρατήσουµε τα 301 εκατοµµύρια και τα 602 εκατοµµύρια
ευρώ, Υπουργέ, να πάνε στην αποπληρωµή του χρέους.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Τα 300 εκατοµµύρια είπα και µην µε
παραφράζετε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Μα, τα 300 εκατοµµύρια
τα δίνουµε ήδη, κύριε Γερουλάνε, άρα, αν δώσουµε και τα άλλα
300 εκατοµµύρια, είναι τα 600 εκατοµµύρια ευρώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Αυτά που δεν πήρατε ποτέ!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν χανόµαστε, τα 300

εκατοµµύρια τα δίνουµε ήδη στην αποπληρωµή του χρέους.
Εσείς λέτε να προσθέσουµε ακόµα και θα γίνουν 600 εκατοµµύ-
ρια ευρώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Εντάξει, εντάξει, συνεχίστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μην κάνετε διάλογο,

παρακαλώ!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Αντί, λοιπόν, να πάνε στην

ανάπτυξη αυτά τα 301 εκατοµµύρια ευρώ και στη δηµιουργία θέ-
σεων εργασίας και πλούτου για τους Έλληνες, να πάνε στους
δανειστές. Αυτή είναι η θέση προφανώς του ΠΑΣΟΚ.

Θα το ψηφίσετε; Ή θέλετε να αποπληρώσουµε µόνο τους δα-
νειστές και να µην έχουµε ανάπτυξη για τους Έλληνες πολίτες
και δουλειές και να ζούµε µόνιµα στη µιζέρια, να κάνουµε την πο-
λιτική που υλοποίησε ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν ήταν κυβέρνηση δηλαδή;
Και γι’ αυτό θα έπρεπε να το ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο επί
της αρχής.

Τέλος, δίνει ευελιξία -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- στις
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προµήθειες, προσλήψεις και εν γένει στον κανονισµό λειτουρ-
γίας των θυγατρικών µακριά από µοντέλα συνδιοίκησης µε τον
συνδικαλισµό.

Εδώ µπορώ να καταλάβω τις διαφωνίες µας. Για εσάς το δη-
µόσιο υπάρχει χάριν των υπαλλήλων. Για εµάς υπάρχει χάριν των
πολιτών. Εδώ δίνεται η σκληρή ιδεολογική µάχη µας. Καταλα-
βαίνω, λοιπόν, πως αυτό το σηµείο δεν θα το ψηφίσετε, γιατί δεν
σας επιτρέπει η κοσµοθεωρία σας.

Περιέγραψα εξάλλου τις τρεις πολιτικές θέσεις που µπορεί κά-
ποιος να πάρει σε σχέση µε το θέµα: Οι νεοφιλελεύθεροι παίρ-
νουν τη θέση της πώλησης των περιουσιακών στοιχείων πλήρως,
γιατί η επαφή τους µε το δηµόσιο τα κάνει αναποτελεσµατικά και
η οικονοµία χάνει. Δεν την ασπαζόµαστε. Οι αριστεροί πιστεύουν
πως µόνο µε δηµόσιους υπαλλήλους και σφιχτό πολιτικό εναγ-
καλισµό υπηρετείται το δηµόσιο συµφέρον. Αυτή τη θέση ασπά-
ζεστε και εµείς δεν συµφωνούµε. Και υπάρχει και η θέση του
φιλελεύθερου παρεµβατισµού την οποία φέρνουµε προς ψή-
φιση. Το δηµόσιο έχει λόγο σε θέµατα στρατηγικής και όχι στην
καθηµερινή λειτουργία. Αυτή η άποψη είναι µια κεντρώα, φιλε-
λεύθερη άποψη που για µας είναι η σωστή και η οποία -επιτρέψτε
µου, κύριε Υπουργέ- επιβάλλει την αυξηµένη λογοδοσία.

Περιµένω προσωπικά τουλάχιστον το Κεφάλαιο 5 του προϋπο-
λογισµού, στο οποίο αναφέρεται όλη η δηµόσια περιουσία, να
είναι πολύ πιο αναλυτικό µε αποτιµήσεις της περιουσίας της
ΕΕΣΥΠ, ώστε κάθε Έλληνας πολίτης να βλέπει την πρόοδο που
συντελείται στο όνοµά του. Έχει χρόνο η ΕΕΣΥΠ να το κάνει όταν
κατατεθεί ο προϋπολογισµός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφος µας σήµερα µετράει.
Η χώρα προχωράει άλλο ένα βήµα στον πολυδύναµο εκσυγχρο-
νισµό της. Εµείς είµαστε πλάι της να τη βοηθήσουµε. Περιµένει
ο λαός να ακούσει πού βρίσκεστε εσείς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Θεοχάρη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιο
Γαβρήλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νο-

µοσχέδιο για την προοπτική της οικονοµίας και της ανάπτυξης
αυτής της χώρας. Το κάνουµε την επαύριο µιας θλιβερής ηµέρας
για την ελληνική δικαιοσύνη και µιας µαύρης σελίδας στην υπό-
θεση της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου της χώρας: Μία
ανακοίνωση της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου που έρχεται να
µας πει µετά την αρχειοθέτηση του µεγάλου σκανδάλου της
«SIEMENS», ενός παγκοσµίου, διεθνούς σκανδάλου, µετά την
αρχειοθέτηση του σκανδάλου της «NOVARTIS», ενός αναγνωρι-
σµένου σκανδάλου από όλη την υφήλιο, ότι και το σκάνδαλο των
υποκλοπών δεν υπάρχει, χωρίς να κάνει την οποιαδήποτε προ-
σπάθεια να διαλευκάνει αυτή την υπόθεση, που ακόµη και ο κ.
Μητσοτάκης ζητώντας συγγνώµη από τον Πρόεδρο της Ελάσ-
σονος Αντιπολίτευσης και παρακολουθούµενο κ. Ανδρουλάκη
απέπεµψε τον Διευθυντή του Γραφείου του κ. Δηµητριάδη, απέ-
πεµψε τον Επικεφαλής στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών κ.
Κοντολέοντα. Και ασφαλώς, ήρθε ο έλεγχος και της δηµοσιο-
γραφίας και όσων ασχολήθηκαν µε την υπόθεση να πιστοποι-
ήσουν ότι είκοσι οκτώ αξιωµατούχοι του κράτους παρα-
κολουθούνταν την ίδια στιγµή και από την ΕΥΠ, στην οποία επι-
κεφαλής και την εποπτεία της έχει ο κ. Μητσοτάκης και από το
«Predator», αυτό το παράνοµο λογισµικό που η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µέσω του Υπουργείου Εξωτερικών έδωσε
άδεια να πωληθεί, να εξαχθεί και σε άλλες χώρες.

Και γι’ αυτά τα σηµαντικά ζητήµατα που έπρεπε να διαλευκάνει
ο Άρειος Πάγος έρχεται η κ. Αδειλίνη να µας πει ότι η υπόθεση
αρχειοθετείται. Ασφαλώς µπροστά µας έχουµε και τη µεγάλη
υπόθεση των Τεµπών που έχει αναστατώσει ολόκληρη την ελλη-
νική κοινωνία και έχει ταρακουνήσει την εµπιστοσύνη του ελλη-
νικού λαού προς όλους τους θεσµούς. Αυτό δεν αφορά µόνο τον
θεσµό της Δικαιοσύνης, αλλά και του πολιτικού συστήµατος γε-
νικότερα. Το αποτέλεσµα το είδαµε στις πρόσφατες ευρωπαϊκές
εκλογές στις οποίες είχαµε µία τεράστια για τα δεδοµένα της

χώρας µας αποχή και µία ψήφο σε λαϊκίστικα και ακροδεξιά κόµ-
µατα, κάτι που αποτελεί καµπανάκι για τους θεσµούς της Δηµο-
κρατίας και κυρίως για µας τα κόµµατα, για τη Νέα Δηµοκρατία,
τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ που έχουµε κυβερνήσει αυτή τη χώρα. 

Να είστε βέβαιοι ότι το σκάνδαλο της µη διαλεύκανσης της
υπόθεσης των υποκλοπών δεν θα µείνει έτσι. Ο ΣΥΡΙΖΑ θα το
επαναφέρει, γιατί υπάρχουν στοιχεία τα οποία θα φέρνουµε στο
φως της δηµοσιότητας κάθε µέρα και θα υποχρεωθούν όλοι οι
θεσµοί να απαντήσουν και να βρεθούν προ των ευθυνών τους σε
αυτή την µεγάλη υπόθεση που ασφαλώς δηµιουργεί πρόβληµα
και στην εικόνα της χώρας. Μας παρακολουθούν και τα ευρω-
παϊκά µέσα ενηµέρωσης και οι θεσµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και κρινόµαστε καθηµερινά για την ποιότητα της δηµοκρατίας σε
αυτή τη χώρα.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Μπροστά µας έχουµε ένα ακόµα νοµο-
σχέδιο που εκφράζει τις πραγµατικές πολιτικές προθέσεις της
Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης Μητσοτάκη που από την πρώτη
µέρα ανάληψης της εξουσίας το 2019 βλέπει τις δηµόσιες δοµές
της χώρας ως λάφυρο. Σε κάθε κλάδο εφαρµόζει και χαράσσει
αναπτυξιακή πολιτική, σύµφωνα µε τα συµφέροντα των ισχυρών
και «ηµετέρων» φίλων της και ασφαλώς µε ένα πλέγµα δηµόσιων
πολιτικών που απορρυθµίζουν τις εργασιακές σχέσεις, υποβαθ-
µίζουν τον ρόλο του πρωτογενή τοµέα, τον ρόλο της υγιούς επι-
χειρηµατικότητας στη χώρα και ασφαλώς στηρίζονται σε επι-
κοινωνιακές και µόνο παρεµβάσεις στον χώρο της οικονοµίας.
Σας θυµίζω τις επενδύσεις τάχα της «CISCO», η οποία σηκώθηκε
και έφυγε και άφησε απλήρωτο και το ελληνικό δηµόσιο και ενοί-
κια στη Θεσσαλονίκη. 

Δεν υπάρχει καµµία µέριµνα από την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας για να στηρίξει τον πρωτογενή τοµέα, να στηρίξει τη
µικρή επιχειρηµατικότητα, να στηρίξει τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες της χώρας, µε αποτέλεσµα η οικονοµία να στηρίζεται
σε πήλινα πόδια, ένα δηµόσιο χρέος να αυξάνεται σε απόλυτους
αριθµούς, ένα ιδιωτικό χρέος να έχει πνίξει νοικοκυριά και µικρές
επιχειρήσεις, ένα ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών να βρίσκεται
στη χειρότερη κατάσταση όλων των εποχών και µία ανάπτυξη να
στηρίζεται στα real estate και στα funds που πήραν τα κόκκινα
δάνεια από τις τέσσερις συστηµικές τράπεζες της χώρας. Δεν
υπάρχει καµµία µέριµνα για τη στήριξη της παραγωγικής δρα-
στηριότητας και για την προοπτική αυτής της χώρας.

Αυτή είναι η κατάσταση που διαµορφώνεται στην ελληνική οι-
κονοµία. Και επειδή ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας µας µί-
λησε για το όφελος του ελληνικού δηµοσίου και από την
εκποίηση των µετοχών των τραπεζών και των άλλων εταιρειών
«ΕΛΠΕ» κ.λπ., σας ρωτάµε αν έχετε να απαντήσετε κάτι για τα
40 δισεκατοµµύρια που έχασε το ελληνικό δηµόσιο από την εκ-
ποίηση των µετοχών των τεσσάρων συστηµικών τραπεζών. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Αφού τα εξέθεσα ένα-ένα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Καµία απάντηση δεν δώσατε, κύριε

Θεοχάρη.
Ας δούµε, λοιπόν, τι περιλαµβάνει αυτό το νοµοσχέδιο στο

πνεύµα αυτής της πολιτικής που εξαγγέλλετε και υπηρετείτε µε
όλες τις νοµοθετικές παρεµβάσεις τα τελευταία χρόνια: τη συγ-
χώνευση του ΤΑΙΠΕΔ και του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας µε το Υπερταµείο δίνοντας ως επιχείρηµα την ανάγκη
εξευρωπαϊσµού του ταµείου. Βέβαια, σε κανένα στάδιο της συ-
ζήτησης στις επιτροπές δεν µας έπεισε το Υπουργείο για τον
πραγµατικό σκοπό αυτών των ενεργειών, ενώ το κάνει και χωρίς
να φέρνει καµµία έκθεση αποτίµησης τόσο του Ταµείου Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας όσο και του ΤΑΙΠΕΔ, για να ξέρουµε
µε ποια οικονοµικά στοιχεία εισέρχονται σε αυτό το Υπερταµείο. 

Επίσης, τι θα γίνει µε µία σειρά µεγάλων στρατηγικών έργων
υποδοµής που είχε αναλάβει να τα ωριµάσει πριν τρία χρόνια η
Μονάδα Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας και τα οποία µένουν
ακόµη στα χαρτιά, όπως είναι η αξιοποίηση της έκτασης του ση-
µερινού αεροδροµίου «Νικόλαος Καζαντζάκης» στο Ηράκλειο, η
µεταφορά των Φυλακών Κορυδαλλού στο νέο κτήριο, έργα για
λογαριασµό του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, ο διαγωνι-
σµός για το νέο κυβερνητικό πάρκο στις εγκαταστάσεις ΠΥΡΚΑΛ
στον Υµηττό και άλλα; Δεν ξέρουµε, ενώ η Κυβέρνηση δεν µας
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έχει δώσει κανέναν οδικό χάρτη για το πού βρισκόµαστε σε
σχέση µε αυτά τα έργα, όπως για τη δηµιουργία επενδυτικού τα-
µείου µε προίκα την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ φεσώνοντας το ελλη-
νικό δηµόσιο µε 300 εκατοµµύρια ευρώ. 

Στο σηµείο αυτό θα θέλαµε να τονίσουµε ότι το ελληνικό δη-
µόσιο εξαναγκάζεται να πληρώσει και να λάβει πίσω τις εταιρείες
ύδρευσης που είχε παραχωρήσει πριν λίγο καιρό δωρεάν, ακόµη
και µετά τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας που κά-
νουν λόγο για την ανάγκη να παραµείνει το νερό δηµόσιο αγαθό
για τη χώρα µας και όχι ένα εµπορικό προϊόν.

Η περαιτέρω απορρύθµιση των εργασιακών σχέσεων για
όσους εργάζονται στους φορείς που συγχωνεύονται είναι ένα
µεγάλο κεφάλαιο αυτού του σχεδίου νόµου. Θεσπίζεται ένα ξε-
χωριστό και ανεξέλεγκτο διευθυντικό δικαίωµα, όπου τα golden
boys θα έχουν δικαίωµα να πηγαινοέρχονται σε θέσεις διευθυν-
τών από τον ιδιωτικό στον δηµόσιο τοµέα, ενώ θα παίρνουν πα-
χυλούς µισθούς, δεν θα λαµβάνουν υπ’ όψιν το νοµικό πλαίσιο
για τις προµήθειες και τις απευθείας αναθέσεις, δεν θα λογοδο-
τούν πουθενά και δεν θα χρειάζονται αντικειµενικά κριτήρια για
την πρόσληψή τους.

Ταυτόχρονα, όµως, όλοι οι εργαζόµενοι στις ΔΕΚΟ και στους
φορείς αυτούς θα εργάζονται µε κατηργηµένους κανονισµούς
προσωπικού, µε κατηργηµένες ουσιαστικά συλλογικές συµβά-
σεις εργασίας, µε στηµένες προσλήψεις και συµβάσεις, µε ευέ-
λικτες και όχι σταθερές συνθήκες εργασίας και µε συνεχείς
µετακινήσεις χώρου και έργου εργασίας, όπως προβλέπει το
σχέδιο νόµου, χωρίς να αναγνωρίζεται η προϋπηρεσία τους και
χωρίς να έχουν πια ουσιαστικά συλλογικές συµβάσεις εργασίας.

Έτσι, από τη µία θα έχουµε ευελιξία στις αµοιβές των στελε-
χών και των υπόλοιπων φορέων εκτός γενικής Κυβέρνησης, ενώ
στις ΔΕΚΟ, όπως είναι οι δηµόσιες συγκοινωνίες, οι αµοιβές θα
δίνονται σύµφωνα µε το πρότυπο του ΕΦΚΑ. Περιορίζεται ο ου-
σιαστικός έλεγχος του ΑΣΕΠ και των ανεξάρτητων πειθαρχικών
συµβουλίων, ενώ οι εσωτερικοί κανονισµοί συστήνονται χωρίς τη
συµµετοχή των σωµατείων εργαζοµένων.

Η Κυβέρνηση επιχειρεί για µία ακόµη φορά να χρησιµοποιήσει
αυτούς τους φορείς που εντάσσονται στο Υπερταµείο ως έναν
πελατειακό µηχανισµό ενόψει εκλογών και αναπαραγωγής της
εξουσίας της. Οπότε, αυτό που θα έχουµε θα είναι εργαζόµενους
µε µπλοκάκια, εργαζόµενους ορισµένου χρόνου που θα ξεπερ-
νούν τους εργαζόµενους που έχουν σχέση εξαρτηµένης εργα-
σίας αορίστου χρόνου µε αβεβαιότητα και ανασφάλεια στην
εργασία τους. Αυτό είναι το µοντέλο που επιθυµεί η Νέα Δηµο-
κρατία. Φυσικά η Κυβέρνηση µας λέει ότι αυτό βασίζεται στο επι-
τυχηµένο, τάχα, εγχείρηµα της ΔΕΗ. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι έχει γίνει µε τη ΔΕΗ. Ας είµαστε ειλικρι-
νείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και ας δούµε τι σηµαίνει ου-
σιαστικά αυτό το µοντέλο της ΔΕΗ σήµερα. Αυτό που γίνεται
είναι ότι παίζει βασικά έναν ρόλο στην αποεπένδυση που γίνεται
και στη χώρα. Ιδιωτικοποιεί µέρος του σηµαντικού δηµοσίου δι-
κτύου και από την άλλη, εξαγοράζει επιχειρήσεις και εταιρείες
αβέβαιης προοπτικής και αξίας για τη στήριξη της οικονοµίας και
του ΑΕΠ της χώρας. Την ίδια ώρα, οι εργαζόµενοι απασχολούν-
ται µε µπλοκάκια µέσω εργολαβικών εταιρειών µε συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου.

Και ενώ γίνονται όλα αυτά, κανένας δεν προστατεύει τον Έλ-
ληνα πολίτη από τις υπέρογκες αυξήσεις της ενέργειας. Καίτοι
η ενέργεια στην Ελλάδα παράγεται από τις ΑΠΕ, εµείς πληρώ-
νουµε ένα από τα πιο ακριβά ρεύµατα στην Ευρώπη.

Δεν επιτελεί, συνεπώς, κανέναν κοινωνικό ρόλο, όπως έχει δια-
µορφωθεί το µοντέλο της ΔΕΗ σήµερα και η Κυβέρνηση µιλά για
επιτυχηµένο εγχείρηµα και είναι ευχαριστηµένη µε αυτό. Το θε-
ωρεί, µάλιστα θετικό, παράδειγµα λειτουργίας που θα πρέπει να
ακολουθήσουν και άλλοι οργανισµοί της χώρας, την ίδια στιγµή
που ο Έλληνας καταναλωτής, ο Έλληνας επαγγελµατίας, στε-
νάζει υπό τις αυξηµένες τιµές της ενέργειας και που η Νέα Δη-
µοκρατία µε πασαλείµµατα και κάτω από την κατακραυγή του
κόσµου προσπαθεί σήµερα να δώσει -τάχα- µια ανάσα µε επιδο-
τήσεις, που δεν µας έχει πει τελικά, αν θα εγκριθούν από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και ασφαλώς δεν µας έχει πει µέχρι σήµερα,
πώς γίνεται στην Ελλάδα -πέρα από τα καρτέλ των τροφίµων που

έχουν δηµιουργηθεί µε ευθύνη της ή των κακών πρακτικών που
ακολουθούν οι τράπεζές µας των υπερκερδών των διυλιστηρίων-
οι πάροχοι ενέργειας να έχουν αυτά τα υπερκέρδη και γιατί δεν
φορολογούνται αυτά τα υπερκέρδη και πώς ο Έλληνας κατανα-
λωτής την προηγούµενη εβδοµάδα πλήρωνε µέση τιµή MWh 219
ευρώ, όταν στη Φιλανδία ήταν 10 ευρώ και στη Σουηδία ήταν 20
ευρώ η µέση τιµής της MWh. Αυτά είναι τα ερωτήµατα που απευ-
θύνουµε και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και ο ελληνικός
λαός στην ελληνική Κυβέρνηση. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι ξεκάθαρο ότι έχει µία
συγκεκριµένη ολοκληρωµένη πρόταση και για την αντιµετώπιση
της τιµής της ενέργειας και αυτό που συµβαίνει, το πάρτι που γί-
νεται τα τελευταία χρόνια από το 2021 και µετά, µε ευθύνη της
ελληνικής Κυβέρνησης: Πλαφόν τώρα στη χονδρική, φορολό-
γηση των υπερκέρδη των παρόχων ενέργειας, έλεγχοι για την αι-
σχροκέρδεια στην αγορά, ισχυρός δηµόσιος πυλώνας ενέργειας,
όχι σε αυτό που συµβαίνει και δεν είναι τίποτα άλλο από ένα πλιά-
τσικο της Κυβέρνησης και των φίλων του κ. Μητσοτάκη, τόσο
στο χώρο της ενέργειας όσο και στα υπόλοιπα καρτέλ που προ-
ανέφερα, που δηµιουργήθηκαν µε ευθύνη της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη στη χώρα. 

Όχι άλλη φτωχοποίηση του ελληνικού λαού εις βάρους του
κέρδους των ισχυρών συµφερόντων και των καλών αµειβόµενων
παιδιών της Νέας Δηµοκρατίας. Όχι άλλες προµήθειες τύπου
Πάτση στα ΕΛΤΑ. Ένα µεγάλο κεφάλαιο σε αυτό το νοµοσχέδιο
είναι η υπόθεση των προµηθειών. Γίνεται ακόµη πιο ανεξέλεγκτη
αυτή η κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί τα τελευταία χρόνια
µε τις προµήθειες και µε τα φαινόµενα αδιαφάνειας, αλλά και τα
σκάνδαλα που αναδείξαµε εδώ στην υπόθεση, πρώτα απ’ όλα,
Πάτση στα ΕΛΤΑ, αλλά και άλλα, όπως αναδείχθηκαν από τον
κοινοβουλευτικό µας έλεγχο τα τελευταία χρόνια, σε σχέση µε
τη διασπάθιση δηµόσιου χρήµατος. 

Όχι άλλη αποδιοργάνωση των εργασιακών σχέσεων. Ήρθε και
η Επιστηµονική Έκθεση της Βουλής και θέτει έντονο προβληµα-
τισµό και για το άρθρο 26, που αφορά τις συλλογικές συµβάσεις
εργασίας στα εργασιακά και ασφαλώς για τις προµήθειες τα
άρθρα 31, 32. Να τις λάβετε υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, να τις
λάβετε υπ’ όψιν σας! Και θέλουµε να επισηµάνουµε και άλλα
άρθρα που φαίνεται εδώ ότι δεν υπάρχει διαφάνεια. Το άρθρο
38 του παρόντος νοµοσχεδίου έρχεται να εξοφλήσει -τάχα- οφει-
λές των ετών 2008 - 2009 του ΕΟΤ. Αν είναι δυνατόν! Μετά από
τόσα χρόνια έρχεται το ελληνικό δηµόσιο µε µία διάταξη και λέει
ότι θα πληρωθούν τιµολόγια του 2008 - 2009, ή όποια οφειλή
υπάρχει του ΕΟΤ είτε τιµολόγια είτε έχει παραλάβει τα έργα. Τι
είναι αυτό; Αλήθεια, τι είναι αυτό; Έχετε να πείτε κάτι για το
άρθρο 38 του παρόντος νοµοσχεδίου; 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία έχει
ένα συγκεκριµένο σχέδιο. Δεν είναι µόνο η ιδεολογική βάση της
που είπε ο κ. Θεοχάρης και αφορά στις αποκρατικοποιήσεις και
το λιγότερο κράτος που επικαλούνται. Μέσα από τις αποκρατι-
κοποιήσεις, γίνεται ένα πάρτι «ηµετέρων» ισχυρών συµφερόν-
των, χωρίς διαύγεια, χωρίς να ξέρει ο Έλληνας πολίτης γιατί το
ελληνικό δηµόσιο ζηµιώνεται και από την εκποίηση, όπως είπαµε
νωρίτερα, των µετοχών και της δηµόσιας ακίνητης περιουσίας
του. 

Είµαστε οι θεµατοφύλακες του δηµόσιου συµφέροντος. Αυτό
που συµβαίνει τα τελευταία πέντε χρόνια, ξεκινώντας από τη
ΔΕΗ, συνεχίζοντας µε τις τράπεζες και µε άλλες εταιρίες του ελ-
ληνικού δηµοσίου και πλούτου του ελληνικού δηµοσίου, δεν έχει
ξαναγίνει στη χώρα. Και το κάνετε απροκάλυπτα, όταν ακόµη και
οι αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας σας βάζουν
φρένο στις προθέσεις σας και σας λένε «υπάρχουν κόκκινες
γραµµές, είναι τα δηµόσια αγαθά, είναι το νερό και µην αγγίζετε
το δηµόσιο αγαθό αυτό, το νερό». Καµία αποκρατικοποίηση!
Καµία σκέψη για ιδιωτικοποίηση! Ή οι µεταφορές, που επίσης,
είναι δηµόσιο αγαθό και αυξάνουν τα κόµιστρα, η όποια αποκρα-
τικοποίηση ή ιδιωτικοποίηση, εις βάρος του µέσου Έλληνα πο-
λίτη. 

Όλες αυτές τις πολιτικές, που αντιµετωπίζουµε, εδώ, στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο, θα τις αντιµετωπίσουµε έξω, ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία µαζί µε τον ελληνικό λαό. Και να είστε σί-
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γουροι, κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό που έπαθε η Νέα Δηµοκρα-
τία στις ευρωεκλογές του 2024, δεν θα είναι τίποτα σε σχέση µε
αυτό που θα πάθει -µε την οργή που διαµορφώνεται στην ελλη-
νική κοινωνία, την κοινωνική αντιπολίτευση που διαµορφώνεται
στην ελληνική κοινωνία, µε έναν ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
που θα είναι έτοιµος να εκφράσει πολιτικά αυτή την αντιπολί-
τευση- στις εκλογές του 2027. Γιατί έχετε γυρίσει την πλάτη στον
ελληνικό λαό και πολιτεύεστε µε µια αλαζονεία ερήµην του ελ-
ληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γαβρήλο.
Παρακαλώ, να κλείσει το ηλεκτρονικό σύστηµα. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το ΠΑΣΟΚ,

τον κ. Παύλο Γερουλάνο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

Υπερταµείο είναι για την Ελλάδα ό,τι είναι η «γαϊδουροκεφαλή»
στο Παραµύθι «Χωρίς Όνοµα» της Πηνελόπης Δέλτα. Σύµβολο
ντροπής για το πολιτικό σύστηµα, έκπτωση εθνικής κυριαρχίας
για τη χώρα, απόλυτα αναποτελεσµατικό να υπηρετήσει τον
σκοπό, για τον οποίο µπήκε εκεί που µπήκε. 

Γι’ αυτό, µε αίσθηµα ευθύνης και πατριωτισµού, χωρίς καµία
πρόθεση λαϊκισµού, σας λέω, κύριε Υπουργέ: Κλείστε τώρα το
Υπερταµείο! Υιοθετείστε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, που σας ανέ-
πτυξα ήδη δύο φορές στις επιτροπές. Διαπραγµατευτείτε τώρα
µε τους θεσµούς και επιστρέψτε την ελληνική δηµόσια περιουσία
εκεί που ανήκει: Στο κράτος και τις τοπικές κοινωνίες. 

Διότι, µπορεί να λέτε ότι έφυγε το βέτο, αλλά οι θεσµοί παρα-
µένουν ο αποφασιστικός παράγοντας, που µπορεί να σταµατήσει
εθνικά συµφέρουσες αποφάσεις. Τώρα -και µόνο τώρα- έχουµε
την ευκαιρία να το πετύχουµε. Είναι εθνικά κρίσιµο και οικονο-
µικά καίριο και καλώ όλα τα κόµµατα να στηρίξουν µία πρωτο-
βουλία του Πρωθυπουργού για αναδιαπραγµάτευση, αν την
τολµήσει για το καλό της πατρίδας. 

Η δέσµευση της δηµόσιας περιουσίας του ελληνικού λαού δεν
µπορούσε ποτέ -και δεν µπορεί πια- να θεωρείται ευθύνη µόνο
ενός κόµµατος. Είναι ευθύνη όλων των κοµµάτων, εκείνων που
διαχειρίστηκαν τη διακυβέρνηση της χώρας, συγκέντρωσαν και
εκµεταλλεύτηκαν την εξουσία και την περιουσία του στα δικά
τους χέρια, έκαναν λάθη και διαχειρίζονται τα µνηµόνια. 

Όποια ή όποιος πολιτικός είχε θέση ευθύνης, πριν και κατά τη
διάρκεια της κρίσης, πριν ή κατά τη διάρκεια της δέσµευσης,
προσπαθεί να αποποιηθεί ευθύνες, θα αντιµετωπίσει τη χλεύη
του ελληνικού λαού! Και θα εξηγήσω τους λόγους, γιατί πρέπει
αυτή η διαπραγµάτευση να γίνει τώρα και όχι σε ογδόντα εννέα
χρόνια.

Πρώτος λόγος: Ήταν λάθος το Υπερταµείο να δηµιουργηθεί,
όταν δηµιουργήθηκε. Θυµίζω, η δέσµευση της εθνικής περιου-
σίας ήταν αποτέλεσµα καταστροφικής διαπραγµάτευσης του
2015, στο πλαίσιο της Συµφωνίας µε τους ευρωπαίους δανει-
στές, για δάνεια ύψους 86 δισεκατοµµύρια, στο Γ’ Μνηµόνιο.

Διαπραγµάτευση που πανικόβαλε τα γεράκια του χρέους κυ-
ρίως σε χώρες όπως είναι η Γερµανία και η Ολλανδία, ενώ έχουν
και εκείνοι δεχθεί ότι η αντιµετώπιση της Ελλάδας εκείνη την
εποχή πρέπει να τους κάνει να ντρέπονται, όσο πρέπει να ντρέ-
πονται οι κυβερνήσεις που άφησαν το χρέος ανέλεγκτο. 

Σας θυµίζω την πρόσφατη δήλωση της κ. Μέρκελ: «Ήταν
υπερβολική η επιβάρυνση για τους ανθρώπους της Ελλάδας και
απαίτησα πολλά από τους Έλληνες». Η πραγµατικότητα είναι ότι
η δέσµευση της ελληνικής δηµόσιας περιουσίας έγινε καθαρά
για λόγους επικοινωνιακούς. Έγινε όχι για το καλό της Ευρώπης,
προφανώς όχι για το καλό της Ελλάδας, αλλά για το καλό εφή-
µερων κυβερνήσεων που είχαν πείσει τους ψηφοφόρους τους
ότι η Ελλάδα είναι το «µαύρο πρόβατο», ενώ δεν ήταν το µόνο,
και ότι οι Έλληνες είναι τεµπέληδες, κάτι που ευτυχώς µετά από
τόσα χρόνια έχει πια φύγει από την ευρωπαϊκή συνείδηση, ενώ
το πρόβληµα ήταν και δυστυχώς παραµένει και από τη δική σας
διακυβέρνηση η λειτουργία των θεσµών στη χώρα και η έλλειψη
ελέγχου στην εξουσία. 

Δεύτερος λόγος να κλείσει το Υπερταµείο και να υιοθετήσετε
την πρόταση του ΠΑΣΟΚ. Έχουν αλλάξει δραµατικά οι συνθήκες
από τότε µέχρι σήµερα. Μια σειρά απανωτών κρίσεων έχει αλ-
λάξει τη στάση της Ευρώπης. Ο κορωνοϊός δηµιούργησε ανάγ-
κες οικονοµικής επέκτασης, ο πόλεµος στην Ουκρανία και η
ενεργειακή κρίση έχουν φέρει στο προσκήνιο τη συζήτηση για
κοινή πολιτική στην ενέργεια και την άµυνα, άρα εκ των πραγµά-
των και το χρέος και τα ευρωοµόλογα είναι πλέον µέρος της δη-
µόσιας συζήτησης. Τίποτε από αυτά δεν υπήρχε τότε. 

Αν συνυπολογίσει κανείς την οικονοµική καταστροφή που δη-
µιούργησε η χρεοκοπία της χώρας την περίοδο 2007 - 2009 και
τι έχει υποστεί ο ελληνικός λαός από τις απανωτές κρίσεις, µπο-
ρεί εύκολα να καταλάβει κανείς γιατί η απώλεια εθνικής κυριαρ-
χίας δεν είναι λύση σε τέτοια προβλήµατα. Και αν προσθέσει
κανείς ότι δύο ελληνικές κυβερνήσεις, αρκετές ευρωπαϊκές και
σε έναν βαθµό οι αγορές έχουν αποδεχθεί την αρχή ότι έχουµε
βγει από τα µνηµόνια, τότε συµπληρώνεται -µε τεράστιες θυσίες
του ελληνικού λαού παρεµπιπτόντως- από όλη την εικόνα ότι δεν
έχει καµµία σχέση η εποχή σήµερα µε το 2016. 

Τρίτος λόγος είναι διότι το Υπερταµείο διατηρεί ζωντανή σε κρί-
σιµη οικονοµικά περίοδο για την κοινωνία µια λανθασµένη πολιτική
εκποίησης περιουσίας, αντί να φέρει πραγµατική αξιοποίηση
ακόµη και σωστές αποκρατικοποιήσεις που θα δηµιουργούσαν
πλούτο στην κοινωνία και ανταγωνισµό στην οικονοµία.

Πριν τα µνηµόνιά τους και κατά τη διάρκειά τους, οι ελληνικές
κυβερνήσεις έκαναν αποκρατικοποιήσεις λέγοντας στον κόσµο
ότι είναι κακά τα κρατικά µονοπώλια. Ο πραγµατικός λόγος όµως
ήταν -και εδώ κάνω και αυτοκριτική στο ΠΑΣΟΚ- για να γεµίσουν
τα ταµεία. Τι κάναµε και κάνατε και έκαναν όλες οι κυβερνήσεις
για να µεγιστοποιήσουν τις εισροές στα ταµεία; Αντί να δηµιουρ-
γήσουν ανταγωνισµό που θα είχε θετικές προεκτάσεις στην κοι-
νωνία, πουλούσαν δηµόσια περιουσία προστατεύοντας τους
επενδυτές από ανταγωνισµό, πράγµα που κάνετε και εσείς τώρα,
είτε άµεσα είτε έµµεσα.

Παράδειγµα τέτοιας περίπτωσης είναι η πρώτη διαπραγµά-
τευση για το αεροδρόµιο της Αθήνας. Για να πουληθεί καλά, δε-
σµεύτηκε το κράτος να παραιτηθεί του δικαιώµατός του να κάνει
άλλο αεροδρόµιο στην Αττική, µε αποτέλεσµα το «Ελευθέριος
Βενιζέλος» να είναι το δεύτερο ακριβότερο αεροδρόµιο στην Ευ-
ρώπη για χρόνια, η Ελλάδα να χάσει το hub των Βαλκανίων από
την Τουρκία και να µην έρθουν για πολλά χρόνια εταιρείες χα-
µηλού κόστους στην Αθήνα, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τον
τουρισµό της Αθήνας που για χρόνια έµεινε η µαύρη τρύπα του
ελληνικού τουρισµού.

Αποκρατικοποιήσεις που, αντί να γίνονται για µεγαλύτερο αν-
ταγωνισµό, γίνονται για να γεµίσουν τα ταµεία -και αυτός ακρι-
βώς είναι ο λόγος του Υπερταµείου σήµερα-, δηµιουργούν
ιδιωτικά µονοπώλια και ολιγοπώλια. Και αν είναι κάτι στο οποίο
µπορούν να συµφωνήσουµε αριστεροί και δεξιοί µέσα σε αυτό
το Κοινοβούλιο είναι ότι αν υπάρχει κάτι χειρότερο από κρατικά
µονοπώλια, αυτό είναι τα ιδιωτικά. Αν δεν πιστεύετε εµένα, ρω-
τήστε οικονοµολόγους που εµπιστεύεστε ή ρωτήστε την Ελλη-
νίδα και τον Έλληνα που βιώνουν την αισχροκέρδεια των
ολιγοπωλίων κάθε µέρα στο πετσί τους.

Τέταρτος λόγος να κλείσει το Υπερταµείο και να υιοθετήσετε
την πρόταση του ΠΑΣΟΚ: Ό,τι ήταν να κάνει το έκανε και δεν πέ-
τυχε τίποτα παραπάνω από ό,τι µπορεί να πετύχει η σωστή δια-
κυβέρνηση.

Το Υπερταµείο πούλησε µέσω του ΤΧΣ ό,τι είχε στις τράπεζες
-νοµίζω του µένει ένα 18% της Εθνικής, το οποίο, απ’ ό,τι κατα-
λαβαίνω, θα φροντίσετε να πουληθεί άµεσα- και πούλησε επίσης
τα φιλέτα του ΤΑΙΠΕΔ: ΔΕΗ, ΔΕΠΑ, λιµάνια, αεροδρόµια, την
Εγνατία Οδό, την Αττική Οδό κ.λπ.. Και τώρα του έχουν µείνει
περιουσιακά στοιχεία που δεν έχουν καµµία µετρήσιµη αξία.
Προσοχή στη λέξη «µετρήσιµο» και µιλάω για τώρα. 

Δεν είναι τυχαίο ότι αυτό το νοµοσχέδιο ουσιαστικά κλείνει
ΤΧΣ και ΤΑΙΠΕΔ και µένει µόνο µε την ΕΤΑΔ, την οποία δεν µπο-
ρείτε να διαχειριστείτε. Πέντε χρόνια δικής σας διακυβέρνησης
για να πάρετε την απόφαση να προσλάβετε συµβούλους όχι για
να αξιοποιήσετε την περιουσία, αλλά για να την καταγράψετε.
Δεν ξέρετε καν τι έχετε. 
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Δεν είναι όµως µόνο αυτό. Μια αξιολόγηση των διοικήσεων της
δηµόσιας περιουσίας, πράγµα που εσείς δεν κάνατε ποτέ, αφή-
νει πάρα πολλά ερωτηµατικά για τη διαχείρισή τους. Τεράστιες
αποτυχίες στη ΓΑΙΑΟΣΕ, τις αλυκές, τα ΕΛΤΑ, τις δηµόσιες συγ-
κοινωνίες. Αυτά είναι µόνο ενδεικτικά. Οι διοικήσεις των «άρι-
στων» υποτίθεται έχουν αποδειχθεί µέτριες στην εκποίηση και
κακές, εξαιρετικά κακές, στην αξιοποίηση. 

Για αντιπαράθεση, θα σας θυµίσω τον ΟΤΕ του Ανδρέα Πα-
πανδρέου και του Κώστα Σηµίτη. Η εταιρεία τότε µεγαλουρ-
γούσε. Είχαµε αγοράσει δίκτυα σε όλα τα Βαλκάνια, κάτι
εξαιρετικά σηµαντικό για την εθνική πολιτική. Η εταιρεία δηµι-
ουργούσε κέρδη και έφερνε χρήµατα στα ελληνικά ταµεία. Πείτε
µου ένα περιουσιακό στοιχείο που διαχειριστήκατε αυτά τα πέντε
χρόνια που έχει, έστω και κοντά, την απόδοση που είχε τότε ο
ΟΤΕ. Και µην µου πείτε «Άλλες εποχές», γιατί αν τότε Οργανι-
σµός Τηλεπικοινωνιών Ελλάδος µπορούσε να κάνει τέτοια πράγ-
µατα, φανταστείτε τι θα µπορούσε να κάνει τώρα που οι
τηλεπικοινωνίες είναι το νούµερο ένα εργαλείο της σύγχρονης
εποχής. 

Η πραγµατικότητα είναι ότι η αποτελεσµατικότητα του ταµείου
µπορεί να συγκριθεί ως καλύτερη από µια κακή διακυβέρνηση,
αλλά όχι καλύτερη από µία καλή. Το γεγονός ότι πολλές από τις
διοικήσεις που εσείς βάλατε αποδείχτηκαν χαµηλότερες των πε-
ριστάσεων σηµαίνει ότι ένας ιδιώτης δεν είναι εκ προοιµίου κα-
λύτερος ούτε για τις ταµειακές ροές του κράτους ούτε για το
δηµόσιο συµφέρον. Και αυτό µε φέρνει στον πέµπτο λόγο.

Το Υπερταµείο δεν λειτούργησε ποτέ και δεν θα µπορέσει να
λειτουργήσει ποτέ ως ουσιαστικός εµπράγµατος εγγυητής εκεί-
νου του δανείου των 86 δισεκατοµµυρίων. Όπως είπα, έγινε για
επικοινωνιακούς λόγους, αλλά ας δούµε αν υπάρχουν και ουσια-
στικοί.

Για να λειτουργήσει ένα περιουσιακό στοιχείο ως εµπράγµατη
εγγύηση, θα πρέπει να πληροί µία από δύο συνθήκες: πρώτη, να
διαχειρίζεται περιουσία που αξίζει ή περίπου όσο αξίζει το δάνειο
που εγγυάται. Είχε ποτέ το Υπερταµείο περιουσιακά στοιχεία 86
δισεκατοµµυρίων; Αν είχαν τα περιουσιακά του στοιχεία κάποτε
αξία, αυτό ήταν πριν από τα µνηµόνια και αν κάποια έχουν επα-
ναποκτήσει την πραγµατική τους αξία, αυτό είναι αφότου τα που-
λήσατε, χωρίς να κρατήσετε συµµετοχές του ελληνικού
δηµοσίου που θα δικαιολογούσαν µια τέτοια συνθήκη. Άρα η
πρώτη συνθήκη δεν ισχύει. 

Η δεύτερη πιθανότητα για να εγγυηθούν τα περιουσιακά στοι-
χεία το δάνειο θα ήταν να µπορούσαν να δηµιουργήσουν ταµει-
ακές ροές αντίστοιχες του δανείου για περίπου µία δεκαετία.
Τόσο δεν λένε περίπου οι τράπεζες σε αυτούς τους υπολογι-
σµούς πίσω από τον φάκελο; Μια δεκαετία περίπου. Τα τελευ-
ταία δώδεκα χρόνια δηµιούργησε τέτοιες ροές στο Υπερταµείο
και δεν το πήραµε χαµπάρι; Δεν µου δώσατε εσείς καθαρή απάν-
τηση κι εµείς είπαµε ότι το υπολογίζουµε ότι τα «φιλέτα» που
πουλήσατε έφεραν δεν έφεραν στη χώρα 8,5 δισεκατοµµύρια.
Με διόρθωσε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας για να µου πει
ότι µετά την πώληση της Αττικής και της Εγνατίας στο τέλος θα
είναι 13 δισεκατοµµύρια. 

Άρα µέχρι σήµερα αυτό το οποίο έχουν φέρει τα µεγαλύτερα
φιλέτα της δηµόσιας περιουσίας είναι 15% του δανείου, το οποίο
υποτίθεται εγγυάται, και άρα είναι µόνο συµβολική η εγγύηση
την οποία δίνουν, όσο συµβολική είναι και η απόφασή σας να µην
βγάλετε τους θεσµούς από το διοικητικό συµβούλιο και να τους
δίνετε το δικαίωµα να σταµατάνε εθνικά σηµαντικές αποφάσεις.

Αν υπολογίσει κανείς ότι αυτά που έµειναν είναι αυτά που δεν
έχουν µεγάλες θετικές ταµειακές ροές, τότε βλέπει κανείς εύ-
κολα ότι ούτε την επόµενη δεκαετία θα λειτουργήσει η συνθήκη
αυτή. Άρα το Υπερταµείο δεν θα µπορούσε ποτέ και σίγουρα δεν
µπορεί στο µέλλον να λειτουργήσει ως ουσιαστικός εµπράγµα-
τος εγγυητής των δανείων. 

Έκτος λόγος: Είναι ώρα να αλλάξει σκοπό. Σας έχουµε πει
πολλές φορές -και προσωπικά το έχω κάνει πράξη µε τα περιου-
σιακά στοιχεία της Εταιρείας Τουριστικών Ακινήτων- ότι πολλά
από τα περιουσιακά στοιχεία που µένουν πρέπει να πάνε τώρα
στις τοπικές κοινωνίες, τα µικρά σε δήµους και τα µεγάλα σε πε-
ριφέρειες. Το κάναµε το 2010. Όσα δεν είχαν αξιοποιηθεί από

την ΕΤΑ, την τελευταία δεκαετία, τα δώσαµε στις τοπικές κοινω-
νίες και σε ελάχιστο χρόνο αξιοποιήθηκαν για να δηµιουργήσουν
πλούτο σε αυτές τις κοινωνίες, είτε πουλώντας τα, είτε παραχω-
ρώντας τα, είτε ανοίγοντάς τα στο κοινό ως δηµόσια αγαθά. 

Σας θυµίζω κάποια στάδια που κλαιγόσασταν ότι δεν είχαν
αξιοποιηθεί από τα Ολυµπιακά Ακίνητα. Τα κρατούσατε κλειστά
µε 2 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο και όταν τα ανοίξαµε και τα
δώσαµε στις οµοσπονδίες κόστιζαν µόλις 700 εκατοµµύρια στο
κράτος. Κλειστά τη δική σας διαχείριση 2 εκατοµµύρια, ανοιχτά
σε µας για να τα αξιοποιεί ο Έλληνας πολίτης 700.000. Πείτε µου
εσείς ποιος ξέρει να διαχειρίζεται καλύτερα τη δηµόσια περιου-
σία για το καλό του τόπου; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αλήθεια, υπάρχει έστω και ένας Ευρωπαίος ηγέτης σήµερα
που περιµένει από ένα τριώροφο στη Σπάρτη, ένα από τα πολλά
ακίνητα που ανήκουν πλέον στο Υπερταµείο, ότι θα δηµιουργήσει
πλούτο σε εθνικό επίπεδο την επόµενη δεκαετία ή αξίζει αρκετά
για να συµµετέχει ως εγγυητής για το ελληνικό δάνειο το συγκε-
κριµένο δάνειο; Οι γκριµάτσες σας, κύριε Υπουργέ, όταν αναφε-
ρόσασταν στο «Αχίλλειο» στην Κέρκυρα, που είναι σηµαντικό
περιουσιακό στοιχείο, είναι ενδεικτικές της απόγνωσής σας για
το τι µπορείτε να τα κάνετε αυτά τα πράγµατα, και το ξέρουµε
από πρώτο χέρι. Διότι πολλά από αυτά δεσµεύονται από νόµους
και κανόνες που τους δίνουν µικρή δυνατότητα ανάπτυξης και
άρα πάλι δεν εκπληρώνουν τον σκοπό για τον οποίο µπήκαν εκεί
που µπήκαν. Όπως είπα, τα έβαλαν εγγύηση για επικοινωνιακούς
λόγους, που σήµερα έχουν πλέον παρέλθει. 

Απελευθερώστε τα τώρα και δώστε τα εκεί που θα πιάσουν
τόπο άµεσα, όχι σε συµβούλους, τους οποίους παίρνετε τώρα
για να σας πουν σε έναν χρόνο τι έχετε, για να αρχίσετε τότε να
σκέφτεστε τι θα κάνετε, για να διαπραγµατευτείτε τότε µε την
Ευρώπη την πιθανότητα να δοθούν στις τοπικές κοινωνίες,
πράγµα που θα σας µπλοκάρουν οι δύο που έχετε αφήσει στο
διοικητικό συµβούλιο. Υπάρχουν και οι εισηγητές του ΠΑΣΟΚ,
που θα σας παρουσιάσουν και άλλα παραδείγµατα. 

Ο δε έβδοµος λόγος είναι ότι δεσµεύει τις επόµενες γενιές Ελ-
λήνων για ογδόντα εννέα ακόµα συναπτά έτη χωρίς καµµία δική
τους ευθύνη και άρα η αποδέσµευσή τους είναι ευθύνη όλων
µας, είτε συµµετείχαµε στη δέσµευσή τους είτε όχι. Είναι θέµα
κοινωνικής συνοχής και διαγενεακής δικαιοσύνης να επιστρέψει
στο κράτος αυτή η περιουσία Πώς να το πω απλά, κύριε
Υπουργέ; Το χρωστάµε στα παιδιά µας. 

Θα µου πείτε, γιατί τώρα; Απάντηση: Αν όχι τώρα, πότε; Μια
περίπτωση είναι να περιµένουµε το 2115. Αυτό σκοντάφτει σε
τρία επιχειρήµατα που σας ανέδειξα µόλις τώρα. Πρώτον, το
οφείλουµε στις επόµενες γενιές να αποδεσµεύσουµε αυτά τα πε-
ριουσιακά στοιχεία τώρα. Δεύτερον, δεν έχει το Υπερταµείο κάτι
άλλο σηµαντικό να δώσει και τρίτον, δεν µπορεί να δώσει κάτι
που δεν µπορεί να δώσει µια καλή διακυβέρνηση. 

Άρα πολιτικά δεν πρέπει και δεν µπορούµε να περιµένουµε
µέχρι το 2115, που εµείς θα έχουµε αφήσει αυτόν τον κόσµο µε
την ελπίδα να έχουµε συγχωρεθεί για όσα κάνουµε. Μήπως να
περιµένουµε την επόµενη κυβέρνηση του 2028; Το 2028 δεν ξέ-
ρουµε ποιες θα είναι οι συνθήκες που θα επικρατούν. Αυτό που
ξέρουµε όµως είναι ότι θα πλησιάζει δραµατικά το 2032, όπου οι
υποχρεώσεις µας για τη διαχείριση του δανείου θα αυξηθούν
δραµατικά.

Ποιο γεράκι της Γερµανίας ή της Ολλανδίας τότε θα συζητάει
την περίπτωση απελευθέρωσης των εγγυήσεων; Ποιος θα ακούει
τότε νηφάλια ότι δεν υπάρχει λόγος ύπαρξης του Υπερταµείου;
Με τον τρόπο που λειτουργεί η Ευρώπη τα πράγµατα προµη-
νύονται αρκετά δυσοίωνα για εµάς. Αν σήµερα στη Γερµανία και
στη Γαλλία αποφύγαµε τα χειρότερα, τι σας λέει ότι µια εθνικι-
στική κυβέρνηση δεν θα αρχίσει το ίδιο τροπάριο που είχαν τότε
τα γεράκια, αυτό που µέχρι και η κ. Μέρκελ µετάνιωσε; Προφα-
νώς, αν αυτός ο κίνδυνος είναι προ των πυλών το 2028, φαντα-
στείτε πόσο πιο αληθινός γίνεται το 2032 και το 2036. Τώρα είναι
η ώρα. 

Και παραµένει ένα ερώτηµα: Γίνεται; Ναι, τώρα γίνεται, τώρα
που ακούγονται ακόµα κάποιες προοδευτικές φωνές στην Ευ-
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ρώπη, τώρα είναι η ώρα να το παλέψουµε. Τώρα που η Ελλάδα
είναι µακριά από το ραντάρ των γερακιών και έχει επιστρέψει η
χώρα σε µια πορεία που δεν φανταζόταν η Ευρώπη τότε µε τις
θυσίες του ελληνικού λαού, τώρα που ο ελληνικός τουρισµός και
οι ελληνικές εξαγωγές έχουν δηµιουργήσει ένα θετικό κλίµα για
τη χώρα στους λαούς του Βορρά και τώρα που οι Δυτικοί επιτέ-
λους αναγνωρίζουν τις θυσίες του ελληνικού λαού, τώρα είναι η
ώρα. 

Δεν υπάρχει άνθρωπος ο οποίος δεν θα αναγνώριζε ότι τέτοια
διαπραγµάτευση, ακόµα και τώρα δεν είναι εύκολη υπόθεση.
Αλλά τώρα έχουµε τον κόσµο που θα τη στηρίξει και πολύ περισ-
σότερες ευρωπαϊκές κυβερνήσεις που θα ακούσουν µε κατα-
νόηση γιατί δεν πρέπει να συνεχιστεί αυτή η καταπάτηση της
εθνικής µας κυριαρχίας. 

Αλλά αν υπάρχει ένας λόγος ακόµα, ο τελευταίος και ίσως ο
πιο σηµαντικός, για τον οποίο πρέπει τώρα να γίνει εθνική υπό-
θεση η διαπραγµάτευση για την αποδέσµευση της περιουσίας
του ελληνικού λαού είναι διότι δεν υπάρχει ποτέ κακός χρόνος
να παλεύεις για την εθνική κυριαρχία. Πρέπει να το κάνεις πάντα
και πρέπει να το κάνεις συνέχεια. 

Αυτό ήταν η θεµελιακή αρχή κατά την ίδρυση του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος και θα έπρεπε να είναι η θεµελιακή
αρχή για οποιοδήποτε κόµµα διατείνεται ότι έχει πατριωτική συ-
νείδηση. Και το Υπερταµείο είναι το µεγάλο αγκάθι, ίσως το τε-
λευταίο αγκάθι στο πλευρό της εθνικής µας κυριαρχίας. 

Γι’ αυτό ξαναλέω, κύριε Υπουργέ, κατεβάστε τη γαϊδουροκε-
φαλή που µας ντροπιάζει. Ελευθερώστε τη χώρα από το βραχνά
των µνηµονιακών µας υποχρεώσεων και υιοθετήστε την πρόταση
του ΠΑΣΟΚ για ένα ολοκληρωµένο ταµείο εθνικού πλούτου, που
µπορεί να αλλάξει το παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Ουσια-
στικά και συµβολικά, τότε θα έχουµε βγει από τα µνηµόνια, τότε
θα έχουµε παραδώσει τη χώρα όπως τη βρήκαµε και τότε θα
µπορούµε να λέµε όλοι µαζί ότι κάναµε ένα βήµα για να διορθώ-
σουµε τα λάθη του παρελθόντος. 

Δεν µπορώ να µιλήσω για όλα τα κόµµατα, αλλά εµάς τουλάχι-
στον θα µας βρείτε στο πλευρό σας. Και γι’ αυτό καταψηφίζουµε
το νοµοσχέδιο και σας ενθαρρύνουµε να αλλάξετε πολιτική. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γερουλάνο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Μανώλη Συντυχάκη. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι, οι εξελίξεις στη Μέση Ανατολή είναι ρα-

γδαίες. Το δολοφονικό κράτος του Ισραήλ βάζει µπουρλότο στην
περιοχή και από το Βήµα αυτό το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
θέλει να καταγγείλει αυτή τη νέα δολοφονική επίθεση του Ισραήλ
στη Βηρυτό, που σε συνδυασµό µε τη δολοφονία του ηγέτη της
Χαµάς στην Τεχεράνη προφανώς οδηγούν τα πράγµατα σε µια
απρόβλεπτη κλιµάκωση του πολέµου και γενικότερη ανάφλεξη
στη Μέση Ανατολή. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι βαθιά βουτηγµένη
σε αυτά τα εγκλήµατα, στηρίζει και παίζει έναν ρόλο αναµετα-
δότη της ισραηλινής προπαγάνδας σε µια εποχή όπου υπάρχει
πολύχρονη κατοχή εδαφών στον Λίβανο και τη Συρία, στα Υψί-
πεδα του Γκολάν και φυσικά σε εξέλιξη η γενοκτονία του παλαι-
στινιακού λαού µε πάνω από σαράντα χιλιάδες νεκρούς. Έχει
λοιπόν τεράστιες ευθύνες η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
όπως και τα άλλα κόµµατα που στηρίζουν µε τον ένα ή µε τον
άλλο τρόπο το δολοφονικό κράτος του Ισραήλ µε τις πλάτες των
Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Τώρα είναι η ώρα να δυναµώσει ο αγώνας απέναντι σε αυτά
τα εγκλήµατα του δολοφονικού κράτους του Ισραήλ και να εκ-
φραστεί όσο πιο πλατιά γίνεται η λαϊκή αλληλεγγύη στους λαούς
της Παλαιστίνης και του Λιβάνου. 

Κυρίες και κύριοι, άρον-άρον η Κυβέρνηση την τελευταία
ηµέρα που κλείνει η Βουλή και αφού ξεπέταξε άλλα δεκαπέντε
νοµοσχέδια τουλάχιστον τον τελευταίο µήνα, πριν το θερινό κλεί-

σιµο της Βουλής, προωθεί για υπερψήφιση και το νοµοσχέδιο
για την αναδιάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και
Περιουσίας και των θυγατρικών της, του γνωστού Υπερταµείου,
ένα σχέδιο νόµου που προβλέπει την αναµόρφωση και αναδιορ-
γάνωση του Υπερταµείου, µε αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου,
τη συγκρότηση ενός πιο σύγχρονου µοντέλου διακυβέρνησης,
όπως αναφέρει το σχέδιο νόµου, την απορρόφηση του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και του ΤΑΙΠΕΔ από το Υπερ-
ταµείο, τον εκσυγχρονισµό σύµφωνα µε το µοντέλο ΔΕΗ του
πλαισίου λειτουργίας οκτώ θυγατρικών εταιρειών του Υπερτα-
µείου, τα ΕΛΤΑ, η ΔΕΘ - HELEXPO, ο Οργανισµός Κεντρικών
Αγορών και Αλιείας, η Κεντρική Αγορά Θεσσαλονίκης, η ΓΑΙΟΣΕ,
οι Ελληνικές Αλυκές, η Διώρυγα Κορίνθου, ο ΟΑΣΑ Συγκοινωνίες
Αθηνών, που επηρεάζουν τη ζωή εκατοµµυρίων κατοίκων της Ατ-
τικής. 

Πρώτον, εδώ έχουµε ένα Υπερταµείο το οποίο υπό τη σκέπη
του έχει κρατικές επιχειρήσεις, απελευθερωµένες ή όχι, λιγότερο
ή περισσότερο ιδιωτικοποιηµένες, µε λιγότερο ή περισσότερο
εναγκαλισµό από το κράτος, τα Υπουργεία, µε διάφορες παραλ-
λαγές, που σε τελική ανάλυση υπηρετούν τις ανάγκες της καπι-
ταλιστικής οικονοµίας, δηλαδή τα συµφέροντα του κεφαλαίου. 

Πώς θα τις υπηρετήσουν αυτές τις ανάγκες; Υπάρχει κωλυ-
σιεργία. Τα πλάνα δε βγαίνουν. Υπάρχει δυσαρέσκεια. Υπάρχουν
µουρµούρες στους επενδυτές, στον Σύνδεσµο Ελλήνων Βιοµη-
χάνων, στην Κοµισιόν. 

Άλλωστε στην ίδια την αιτιολογική έκθεση αναφέρεται: «Η δια-
κυβέρνηση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας
ακολουθεί ένα µοντέλο που τέθηκε σε ισχύ κατά την περίοδο που
έπρεπε να διασφαλιστεί κυρίως το εξωτερικό χρέος της χώρας
και ήδη έχει καταστεί ανεπίκαιρο. Διαπιστώνεται επενδυτικό κενό
σε κρίσιµους και δυναµικούς τοµείς της οικονοµίας.»

Άρα η νέα αναδιάρθρωση του Υπερταµείου και τα όσα προ-
βλέπει το σχέδιο νόµου -να µην τα επαναλάβω- είναι διά χειρός
ΣΕΒ και Κοµισιόν, δεν αλλάζει ως προς τους προκαθορισµένους
στόχους. Θα συνεχίσουν να υπηρετούν τα νέα προτάγµατα των
επιχειρηµατικών οµίλων, την πολιτική απελευθέρωσης των αγο-
ρών και τις ιδιωτικοποιήσεις, πράγµα που θα οδηγήσει σε περαι-
τέρω επιδείνωση των συνθηκών ζωής, εργασίας, αµοιβών και
ασφάλισης του λαού µας. 

Επιχειρείται να προετοιµαστεί η ολοκλήρωση των ιδιωτικοποι-
ήσεων των ανωνύµων εταιρειών που περιλαµβάνονται στο χαρ-
τοφυλάκιο της «Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας
Α.Ε.», ιδιαίτερα των αστικών συγκοινωνιών, ΟΑΣΑ, ΟΣΥ, ΣΤΑΣΥ,
των ΕΛΤΑ, των νερών, ό,τι απέµεινε από τα λιµάνια και τα µεγάλα
έργα. 

Και πάντα παράλληλα ή µετά τις ιδιωτικοποιήσεις έρχεται η
ισοπέδωση των εργασιακών δικαιωµάτων. Στόχος να βελτιωθεί
η λειτουργική τους αποδοτικότητα, ανταγωνιστικότητα, κερδο-
φορία και αποτελεσµατικότητά τους, η βελτίωση της κεφαλαι-
ακής τους διάρθρωσης, µε πρόσβαση σε εναλλακτικές πηγές
χρηµατοδότησης και εργαλεία, συµπεριλαµβανοµένων των συµ-
πράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, µε σκοπό την υλοποίηση
και χρηµατοδότηση περισσότερων επενδύσεων. 

Θυµίζουµε ότι µε βάση τον ιδρυτικό νόµο που πέρασε η κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στο πλαίσιο του τρίτου µνηµονίου η διάρκεια
του επιχειρηµατικού σχήµατος ορίζεται στα ενενήντα εννιά χρό-
νια και µάλιστα µε δυνατότητα παράτασης, ενώ ταυτόχρονα η
εταιρεία δεν ανήκει στο δηµόσιο ή ευρύτερο δηµόσιο τοµέα,
όπως αυτός εκάστοτε ορίζεται. 

Οι στρατηγικές κατευθύνσεις του µοναδικού µετώπου της
ΕΕΣΥΠ, δηλαδή το ελληνικό κράτος, και τότε και τώρα είναι σε
αντιστοίχιση µε τις πάγιες αξιώσεις του εγχώριου κεφαλαίου.
Εστιάζουν στους κλάδους ενέργειας, τουρισµού, ύδρευσης,
αποχέτευσης, των απορριµµάτων, των µεταφορών, των υποδο-
µών, στην ακίνητη δηµόσια περιουσία. 

Και το αστικό κράτος, σε έναν ρόλο συλλογικού καπιταλιστή
έρχεται ακριβώς να ικανοποιήσει αυτές τις απαιτήσεις. Άλλωστε
σε όλη την ιστορία του καπιταλισµού ποτέ δεν έκαναν επενδύ-
σεις οι καπιταλιστές χωρίς την πολύµορφη συµµετοχή του κρά-
τους. 

Δεύτερο ζήτηµα, η σύσταση και διαχείριση του Εθνικού Επεν-
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δυτικού Ταµείου για την προώθηση και χρηµατοδότηση αναπτυ-
ξιακών επενδυτικών δραστηριοτήτων. Αυτός ο νέος επενδυτικός
«κουµπαράς» που συστήνει η Κυβέρνηση προαναγγέλλει την πα-
ραπέρα ιδιωτικοποίηση και εµπορευµατοποίηση διαφόρων το-
µέων, και του νερού. Το Υπερταµείο θα διαθέσει 300
εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή το ήµισυ του ποσού που θα εισπρά-
ξει από την επαναµεταβίβαση των µετοχών της ΕΥΔΑΠ και της
ΕΥΑΘ στο δηµόσιο, δηλαδή άλλο ένα ταµείο για τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους µε χρήµατα από την αποτίµηση των δύο εται-
ρειών. 

Η περιουσία των ΕΥΔΑΠ και ΕΥΔΑΘ, δηλαδή µονάδες επεξερ-
γασίας, δίκτυα, αποχέτευση, ύδρευση και άλλα, είτε θα πουληθεί
απευθείας είτε θα τζογαριστεί, επιβεβαιώνοντας ότι καµία σχέση
µε την πραγµατικότητα δεν είχαν οι κυβερνητικές διακηρύξεις,
όπως και οι αυταπάτες που προσπάθησε να καλλιεργήσει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ το προηγούµενο διάστηµα ότι µια τυπική παραµονή αυτών
των δύο επιχειρήσεων στα χέρια του αστικού κράτους σηµαίνει
τάχα ανακοπή της πορείας εµπορευµατοποίησης και ιδιωτικοποί-
ησης.

Με καθαρά ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, εχθρικά για τις λαϊκές
ανάγκες, θα γίνει αποτίµηση των δύο εταιρειών από την περι-
βόητη «BLACKROCK», αµερικανική εταιρεία, τη µεγαλύτερη εται-
ρεία διαχείρισης κεφαλαίων στον κόσµο, φτάνοντας να
διαχειρίζεται 4,1 τρισεκατοµµύρια δολάρια και να είναι ο µεγα-
λύτερος επενδυτής στον πλανήτη, προωθώντας παραπέρα την
πορεία εµπορευµατοποίησης µε τραγικά αποτελέσµατα για τους
εργαζόµενους και συνολικά για τον λαό µας. 

Θυµίζουµε άλλωστε ότι στα βήµατα της απελευθέρωσης της
ενέργειας των µεταφορών και άλλων, µε τα γνωστά τραγικά απο-
τελέσµατα, µε µπούσουλα τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και τα όσα προβλέπονται στο υπερµνηµόνιο του Ταµείου Ανά-
καµψης, την άνοιξη του 2023, η Κυβέρνηση πέρασε νοµοσχέδιο
για την ένταξη του νερού στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, ενι-
σχύοντας το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο ιδιωτικοποίησής του για
την κοστολόγηση του νερού, µε προκαθορισµένα ιδιωτικοοικο-
νοµικά κριτήρια, που οδηγούν µεταξύ άλλων και σε πανάκριβο
νερό για τα λαϊκά στρώµατα. 

Τρίτον, απόδειξη για τις προθέσεις της Κυβέρνησης είναι η µε-
τατροπή των οκτώ εταιρειών του Υπερταµείου σε ένα µοντέλο
αλά ΔΕΗ, για καλύτερες υπηρεσίες στους πολίτες, όπως διατεί-
νεται η Κυβέρνηση. Μάλιστα. Τι σηµαίνει ΔΕΗ; Το γνωρίζει πλέον
και ο πιο αδαής και µάλιστα είναι πολύ διδακτική η πορεία και η
εξέλιξη της ιδιωτικοποίησής της, µε την απελευθέρωση της ενέρ-
γειας, τη δηµιουργία Χρηµατιστηρίου Ενέργειας, που µε πάθος
υλοποίησαν και η Νέα Δηµοκρατία, και ο ΣΥΡΙΖΑ, και το ΠΑΣΟΚ
σαν λύση για την ακρίβεια, εξαπατώντας τον λαό, καθώς όχι
µόνο δεν µείωσε τις χρεώσεις, αλλά εκτόξευσε τις τιµές διευρύ-
νοντας την ενεργειακή φτώχεια για εκατοντάδες χιλιάδες λαϊκά
νοικοκυριά. 

Είτε λοιπόν αµιγώς δηµόσια είτε ως ανώνυµη εταιρεία του δη-
µοσίου, τον ίδιο στόχο υπηρετούν σε συνθήκες απελευθερωµένης
αγοράς, υπηρετώντας την κερδοφορία των οµίλων σε βάρος
πάντα του λαού. Η πολιτική απελευθέρωσης και των αστικών συγ-
κοινωνιών, που είναι στο στόχαστρο, η οποία προωθείται µε νό-
µους όλων των κυβερνήσεων εδώ και τριάντα χρόνια, µε σφραγίδα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε γνώµονα το κέρδος, τη λογική κό-
στους-οφέλους για το κράτος, το κεφάλαιο, είναι ήδη στα σκαριά. 

Άλλωστε η επίσκεψη του Πρωθυπουργού και των αρµόδιων
Υπουργών στο αµαξοστάσιο της ΟΣΥ πριν λίγες µέρες, που είχε
χαρακτηριστικά φιέστας και µόνο, αφού δεν βρήκαν να πουν κου-
βέντα για τις συνθήκες που βιώνουν όχι µόνο οι εργαζόµενοι στις
συγκοινωνίες, αλλά συνολικά όσοι µετακινούνται καθηµερινά µε
αυτές στο λεκανοπέδιο της Αττικής, σηµατοδότησε την επιτά-
χυνση του σχεδιασµού της ιδιωτικοποίησης, που και οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις υλοποίησαν. 

Απαίτηση του λαού της Περιφέρειας Αττικής, των εργαζοµέ-
νων στις αστικές συγκοινωνίες, είναι να παρθούν όλα εκείνα τα
απαραίτητα µέτρα που θα διασφαλίζουν σύγχρονο, επαρκή
στόλο, µε ασφαλή, φτηνή, τακτική συγκοινωνία, χωρίς ιδιώτες,
µε κριτήριο τις ανάγκες µετακίνησης του λαού κι όχι την καπιτα-
λιστική κερδοφορία, µε µαζικές προσλήψεις προσωπικού, εξα-

σφάλιση των µέτρων ασφαλείας για εργαζόµενους και επιβάτες.
Στα ίδια πρότυπα ΔΕΗ και ΕΛΤΑ. 

Τη µείωση του λειτουργικού κόστους, την καταιγίδα κλεισίµα-
τος καταστηµάτων των ΕΛΤΑ σε όλη τη χώρα που απασχολού-
σαν εκατοντάδες εργαζόµενους, η διοίκηση τη χαρακτήρισε ως
φιλόδοξο πλάνο µετασχηµατισµού, το οποίο στόχο έχει να ξε-
κλειδώσει περαιτέρω την αξία των ΕΛΤΑ και τα ανταγωνιστικά
τους πλεονεκτήµατα. 

Σε απλή µετάφραση, συνθλίβονται και τα τελευταία εργασιακά
δικαιώµατα που έχουν αποµείνει σε αυτές τις οκτώ θυγατρικές. 

Τις ιδιωτικοποιήσεις θα ακολουθήσει βέβαια η µείωση του ερ-
γατικού δυναµικού, η περαιτέρω ανατροπή εργασιακών σχέ-
σεων, η εντατικοποίηση της εργασίας και η αύξηση του βαθµού
εκµετάλλευσης των εργαζοµένων. 

Τέταρτον -και σε συνέχεια των προηγούµενων- το νοµοσχέδιο
εισάγει και αντεργατικές διατάξεις: Γενίκευση των ευέλικτων
µορφών απασχόλησης, µετακινήσεις του προσωπικού παρά τη
θέλησή τους, χωρίς να διευκρινίζονται κριτήρια, χρονικά όρια,
όροι αµοιβής και εργασίας, προσλήψεις µε αδιαφανείς διαδικα-
σίες, προσλήψεις µε σύµβαση ορισµένου χρόνου, µε διευθυντικό
δικαίωµα µέσω του κόφτη της συνέντευξης και περιορισµό του
ΑΣΕΠ. 

Δίνει το δικαίωµα στην πρόσληψη µέσω δουλεµπορικών γρα-
φείων, µε σύµβαση δανεισµού εργαζοµένων, χωρίς κανονισµούς
προσωπικού και λειτουργίας, όπως υπηρεσιακά συµβούλια,
χωρίς συλλογικά όργανα. Δηµιουργεί εργαζόµενους πολλών τα-
χυτήτων µε ποικιλία µορφών στις εργασιακές σχέσεις αορίστου,
ορισµένου, εργολαβική, δανική, µε αµοιβές που διαφοροποιούν-
ται για την ίδια εργασία, µε τους διευθύνοντες συµβούλους,
εκτός από τις παχυλές αµοιβές να έχουν και υπερεξουσίες. Κα-
τάργηση του δικαιώµατος εκπροσώπησης των εργαζοµένων στα
πειθαρχικά όργανα. Καταργεί τη δηµοσιοποίηση των δαπανών,
τη διαφάνεια, τη λογοδοσία, τον έλεγχο, επιβάλλοντας αντιδη-
µοκρατικές πρακτικές και σιγή νεκροταφείου, κοινώς δηλαδή θα
είναι εργαζόµενοι, χωρίς συγκροτηµένα εργασιακά δικαιώµατα. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο καρµανιόλα για τους εργαζόµενους. Οι
εργαζόµενοι δεν πρέπει να µείνουν µε σταυρωµένα τα χέρια. Το
ΚΚΕ είναι στο πλευρό τους για µόνιµη και σταθερή δουλειά µε
πλήρη εργασιακά, ασφαλιστικά, µισθολογικά, συγκροτηµένα δι-
καιώµατα, για επιπλέον προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, επι-
σκευή και ανανέωση του στόλου και του εξοπλισµού αυτών των
εταιρειών, βελτίωση των συνθηκών εργασίας, υπογραφή συλλο-
γικής σύµβασης εργασίας µε ουσιαστικές αυξήσεις και φυσικά
κατάργηση κάθε εργολαβίας κι έξω κάθε ιδιώτης. 

Η επίσπευση υλοποίησης των παραπάνω αποτελεί µέρος των
αντιλαϊκών προαπαιτούµενων και προϋπόθεση παράλληλα για να
εκταµιευθεί η επόµενη δόση από το Ταµείο Ανάκαµψης, έτσι
ώστε γρήγορα, ευέλικτα και πιο αποτελεσµατικά να προχωρή-
σουν τα επενδυτικά σχέδια του κεφαλαίου, να βρουν άµεση και
ασφαλή διέξοδο τα λιµνάζοντα κεφάλαια στη χώρα µας για τις
επενδυτικές τους µπίζνες, εξασφαλίζοντας τη µέγιστη κερδοφο-
ρία τους και βέβαια να συνεχίσει το κράτος, αυτό το αστικό κρά-
τος που υπηρετείτε, να εξυπηρετεί την αποπληρωµή του
κρατικού χρέους, ένα χρέος που δεν το έχει δηµιουργήσει ο
λαός. 

Η Κυβέρνηση και όλοι οι αστικοί θεσµοί που παρέλασαν από
την ακρόαση φορέων, επιχείρησαν να κρύψουν την αλήθεια για
τα δεινά που υφίστανται τα εργατικά λαϊκά στρώµατα από τη
διαρκή παρατεταµένη λιτότητα -ακρίβεια, φοροληστεία, την
αφαίµαξη του εισοδήµατός τους- λέγοντας ότι η Ελλάδα αφήνει
πίσω τα µνηµόνια, ότι µπήκαµε σε τροχιά ανάπτυξης µε ποιοτικές
υπηρεσίες των πολιτών. 

Αλήθεια; Και η ακρίβεια; Οι µισθοί που δεν φτάνουν ούτε τις
πρώτες δεκαπέντε ηµέρες; Τα καύσιµα; Τα είδη πρώτης ανάγκης
που είναι στα ύψη; Τον χειµώνα να πνίγεσαι και το καλοκαίρι να
καίγεσαι; Τα νοσοκοµεία ξεχαρβαλωµένα, χωρίς γιατρούς και νο-
σηλευτές; Οι αγρότες αντιµέτωποι µε την πανώλη, αδιαφορών-
τας για τη δηµόσια υγεία και τις συνέπειες στους µικρούς
κτηνοτρόφους από την καταστροφή του ζωικού κεφαλαίου; Οι
tour operators, οι µεγαλοξενοδόχοι που κάνουν πάρτι, γεµίζοντας
τα σεντούκια τους από το ξεζούµισµα των εργαζοµένων; 
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Βέβαια τη βάρβαρη πολιτική των Κυβερνήσεών σας και της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, δεν την αποκαλείτε πλέον µνηµόνια, αλλά Τα-
µείο Ανάκαµψης, ευρωπαϊκά εξάµηνα, δίκαιη βιώσιµη ανάπτυξη.
Ντρέπεστε! Ντρέπεστε να πείτε τη λέξη µνηµόνιο, είναι έννοιες
αρνητικά φορτισµένες. 

Μήπως σταµάτησαν οι πλειστηριασµοί, σταµάτησε η φορολη-
στεία και τα χαράτσια; Μήπως η απελευθέρωση για το χρηµατι-
στήριο στην ενέργεια έκανε πιο φθηνό το ηλεκτρικό ρεύµα;
Μήπως η απελευθέρωση των σιδηροδρόµων έσωσε ζωές;
Μήπως η ιδιωτικοποίηση των λιµανιών και των αεροδροµίων
έκανε πιο φθηνά τα εισιτήρια ή διασφάλισαν την ασφάλεια των
επιβατών; Μήπως το θαύµα του τουρισµού, η ατµοµηχανή της
οικονοµίας, όπως λέτε, έδωσε µισθούς και δικαιώµατα στους ερ-
γαζόµενους; Κόλαση η ζωή τους µε δεκάωρα, δωδεκάωρα
σκληρή δουλειά, ξεζούµισµα κανονικό µε 800 ευρώ, 1.000 ευρώ,
1.200 ευρώ στην καλύτερη περίπτωση, για δουλειά πέντε µηνών
για να ζήσουν δώδεκα. Απλησίαστες οι διακοπές, η αναψυχή για
τα λαϊκά νοικοκυριά. 

Κάθε φτωχός και η µοίρα του, που λέει και ο λαός µας. Αυτή
η ανάπτυξη, την οποία επικαλείστε και δεν την αµφισβητούµε,
είναι όαση για τους καπιταλιστές, κόλαση για τον εργάτη, τον
αυτοαπασχολούµενο, τον ελεύθερο επαγγελµατία, τον φτωχό
αγροτοκτηνοτρόφο. Ευνοηµένοι είναι οι τραπεζίτες, οι εφοπλι-
στές, οι ενεργειακοί όµιλοι, οι µεγαλοκατασκευαστές, οι εµπορι-
κοί και τουριστικοί κολοσσοί και ο λαός φυσικά στα τάρταρα. 

Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ είναι συνένοχοι για τα βά-
σανα του λαού µας. Ενεργειακή φτώχεια, αύξηση των τιµών,
ακρίβεια. Και όλοι µαζί βαράνε τα σφυριά για την επόµενη µέρα
που φέρνει πολύ περισσότερα δεινά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δεν βλέπω να έχω περισσότερο χρόνο. Είναι κάποια άλλα ζη-
τήµατα που αφορούν τα άρθρο 39, 40 και 41 και επιφυλάσσοµαι
στην δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε πολύ τον κ. Συντυχάκη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Η’ Αντιπρόεδρο της Βουλής, κ.

Βασίλειο Βιλιάρδο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η περιουσία του δηµοσίου πρέπει να αυξάνεται, είπε ο ειση-

γητής της Νέας Δηµοκρατίας. Το πώς θα αυξάνεται, όταν ξεπου-
λιούνται τα πάντα και πλειστηριάζονται τα σπίτια µας, είναι κάτι
που µόνο ο ίδιος µπορεί να το καταλάβει. Πραγµατικά πρόκειται
για τον ορισµό του λαϊκισµού. 

Όσο για το πόσο µας κόστισαν οι τράπεζες, φαίνεται από τον
ισολογισµό του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας,
όπου από τα 50 δισεκατοµµύρια κεφάλαιο που είχε, µε δικά µας
χρήµατα φυσικά, έχουν αποµείνει λιγότερα από 5 δισεκατοµµύ-
ρια. 

Ο Υπουργός, βέβαια, αναφέρεται πονηρά µόνο στις συστηµι-
κές τράπεζες, ξεχνώντας τις υπό εκκαθάριση και τις άλλες ζη-
µίες. Συνυπολογίζει δε µόνο για αυτές το «κέρδος» από τη
διαγραφή του PSI, όταν δεν έχει αποζηµιωθεί καµία άλλη επιχεί-
ρηση στην Ελλάδα, ούτε φυσικά οι µικροοµολογιούχοι. 

Όπως είπαµε τώρα στην επιτροπή, το σηµερινό νοµοσχέδιο
αποτελεί τη συνέχεια µιας πραγµατικά ντροπιαστικής σελίδας
στην ιστορία της χώρας µας, η οποία µε το νοµοσχέδιο διαιωνί-
ζεται. Αφορά στο Υπερταµείο των ξένων, στο οποίο έχει υποθη-
κευθεί το σύνολο σχεδόν της δηµόσιας περιουσίας µας, ακόµη
χειρότερα χωρίς καταγραφή και χωρίς αποτίµηση, έτσι, δωρεάν. 

Από την πρώτη µέρα πάντως στη Βουλή, καθώς επίσης ανέ-
καθεν, κατακρίναµε την ύπαρξη του Υπερταµείου των ξένων,
υπενθυµίζοντας πως το Σ.τ.Ε. αποφάσισε ότι δεν ανήκει στο δη-
µόσιο, απαιτώντας την επιστροφή της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ στο
κράτος µας. 

Περαιτέρω, εµείς ελέγχουµε συνεχώς τη σκανδαλώδη, ζηµιο-
γόνα και αναποτελεσµατική λειτουργία του Υπερταµείου, κατα-
θέτοντας ερωτήσεις, πάντοτε τεκµηριωµένες, οι οποίες όµως
συχνά δεν απαντώνται. 

Γιατί δεν απαντώνται; Δεν απαντώνται προφανώς, επειδή αφο-
ρούν στα ένοχα µυστικά της άδικης καταδίκης της χώρας µας
στο ΔΝΤ και στην τρόικα, στο ασύδοτο καθεστώς της οικονοµι-
κής µας κατοχής που καλύπτεται από αδιαφάνεια και που θα
διαρκέσει δεκαετίες, εάν όχι για πάντα, στα µνηµόνια δηλαδή, τα
οποία µας επιβλήθηκαν µε πολύ χαµηλότερο δηµόσιο χρέος σε
σχέση µε το σηµερινό, καθώς επίσης µε σχεδόν αµελητέο κόκ-
κινο ιδιωτικό, όταν σήµερα έχει υπερβεί τα 230 δισεκατοµµύρια
ευρώ, στα µνηµόνια που µας στέρησαν τη σηµαντική θέση που
είχαµε κατακτήσει στα Βαλκάνια και που την έχουµε ξεχάσει δυ-
στυχώς όλοι µας, ενώ µας οδήγησαν στη µετανάστευση επτακο-
σίων πενήντα χιλιάδων νέων µας που έχουν δυστυχώς
αντικατασταθεί από παράνοµους µετανάστες. Όπως λέµε, η
φύση δυστυχώς δεν αφήνει κενά. Επιπλέον, στην κατάρρευση
των επενδύσεων και του βιοτικού µας επιπέδου, στην πτώση της
παραγωγικότητας της εργασίας και στις χρεοκοπίες δεκάδων χι-
λιάδων επιχειρήσεων, καθώς επίσης στο ξεπούληµα της δηµό-
σιας περιουσίας στους πλειστηριασµούς της ιδιωτικής και ούτω
καθεξής. Σε µια οδύνη, δηλαδή, χωρίς τέλος και σε έναν εθνικό
µαρασµό. 

Συνεχίζοντας, το Υπερταµείο µάς επιβλήθηκε µε το τρίτο µνη-
µόνιο, ενώ είµαστε η µοναδική χώρα στον πλανήτη και στην παγ-
κόσµια ιστορία που της έχουν επιβληθεί τρία διαδοχικά µνηµόνια.
Δεν υπάρχει καµµία άλλη στην παγκόσµια ιστορία ποτέ. Το Υπερ-
ταµείο µάς επιβλήθηκε από τους θεσµικούς δανειστές, µε βασικό
εµπνευστή τον Γερµανό τον κ. Σόιµπλε, στα πρότυπα του εγκλη-
µατικού οργανισµού της Treuchanastalt, στην οποία είχε υποχρε-
ωθεί η Ανατολική Γερµανία από τη Δυτική, µε αποτέλεσµα ακόµη
και σήµερα να βρίσκεται σε πάρα πολύ άσχηµη κατάσταση, παρά
το ότι κόστισε στη Δυτική Γερµανία 150 δισεκατοµµύρια για δέκα
χρόνια, δηλαδή περίπου 1,5 τρισεκατοµµύριο. 

Όσον αφορά δε στον εφαρµοστικό νόµο του Υπερταµείου, τον
οποίο αναµορφώνει το σηµερινό σχέδιο νόµου, οφείλουµε να ση-
µειώσουµε ότι είχε ψηφιστεί µόνο από τους εκατόν πενήντα τρεις
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, παρά το ότι και τα τρία συ-
στηµικά κόµµατα είχαν ψηφίσει το τρίτο µνηµόνιο που τον προ-
έβλεπε ως προαπαιτούµενο. Αυτόν τον εφαρµοστικό νόµο για το
Υπερταµείο τον είχε καταψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία, αν και είχε
ψηφίσει την ίδρυση της ΑΑΔΕ του ιδίου νόµου, δηλαδή της φο-
ρολογικής αρχής που επίσης δεν ελέγχεται από το κράτος µας,
όπως ούτε το Υπερταµείο. 

Είµαστε δε η µοναδική χώρα στον πλανήτη που έχει υποθη-
κεύσει τη δηµόσια περιουσία της στους δανειστές. Επίσης, η µο-
ναδική χώρα στον πλανήτη που το Υπουργείο Οικονοµικών δεν
ελέγχει τη φορολογική της αρχή. Στη συζήτηση πάντως του συγ-
κεκριµένου νοµοσχεδίου τότε, στο παρελθόν, ο κ. Μητσοτάκης
είχε κατακρίνει το Υπερταµείο, λέγοντας πως η χώρα µας είχε
χάσει την αξιοπιστία της και αυτός ήταν λόγος που εκχωρούσε
περιουσία σε άτοµα που δεν λογοδοτούν στο Κοινοβούλιο. 

Αυτό ακριβώς, όµως, συνεχίζεται µε τις παρούσες ρυθµίσεις,
γεγονός που σηµαίνει ότι άλλα έλεγε όταν ήταν στην Αντιπολί-
τευση ο κ. Μητσοτάκης, η Νέα Δηµοκρατία, και άλλα όταν κυ-
βερνάει. Για εµάς πάντως θα ήταν αδιανόητο να ψηφίσουµε ένα
νοµοσχέδιο που αφορά το Υπερταµείο όπως το σηµερινό, αφού
δεν θέλουµε σε καµµία περίπτωση να συµµετέχουµε σε οποιαδή-
ποτε νοµιµοποίηση της υφαρπαγής της χώρας µας, της ληστείας
της, της αλλαγής του ιδιοκτησιακού της καθεστώτος και της αν-
τικατάστασής του πληθυσµού της, καθώς επίσης της µετατρο-
πής της σε άβουλο προτεκτοράτο. 

Συνεχίζοντας µε ορισµένα περιγραφικά του Υπερταµείου,
ιδρύθηκε ως προαπαιτούµενο του τρίτου µνηµονίου, ενώ έχει
στην κατοχή του ως 100% θυγατρικές τρεις εταιρείες συµµετο-
χών, το ΤΑΙΠΕΔ, µε συµµετοχές σε εταιρείες και κάποια επιχει-
ρηµατικά ακίνητα, το οποίο ιδρύθηκε το 2011, την ΕΤΑΔ, στην
οποία έχουν περιέλθει εβδοµήντα δυο χιλιάδες ακίνητα, χωρίς
αποτίµηση της αξίας τους και που ξαφνικά εµφανίστηκαν ως
τριάντα έξι χιλιάδες και τώρα, πρόσφατα, ως τριάντα δυο χιλιά-
δες, ενώ δεν υπάρχει µητρώο ακινήτων, που δεν διαθέτει ούτε η
ΕΤΑΔ ούτε το δηµόσιο, ενώ η τρίτη θυγατρική της είναι το Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. 

Όσον αφορά στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας,
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ιδρύθηκε µε αρχικό κεφάλαιο 50 δισεκατοµµύρια δικά µας χρή-
µατα για τη στήριξη του τραπεζικού τοµέα, ενώ σήµερα του
έχουν αποµείνει λιγότερα από 5 δισεκατοµµύρια, αφού συµµε-
τείχε στη συγχώνευση της Αττικής µε την Παγκρήτια, µε τα χρή-
µατα ξανά όλων εµάς των Ελλήνων φορολογουµένων. Οι
ευθύνες εδώ της Τράπεζας της Ελλάδος, της Επιτροπής Κεφα-
λαιαγοράς, που δεν εµφανίστηκε καν στην επιτροπή, και της Κυ-
βέρνησης είναι τεράστιες, ελπίζοντας, κάποια στιγµή, να
λογοδοτήσουν. 

Οι δύο τώρα από τις θυγατρικές, το ΤΑΙΠΕΔ και το ΤΧΣ, θα
συγχωνευτούν µε το Υπερταµείο µε το σηµερινό νοµοσχέδιο,
ενώ έχει επιπλέον συµµετοχές σε άλλες δηµόσιες επιχειρήσεις,
που αναφέρονται στο παρόν ως λοιπές θυγατρικές και ρυθµίζον-
ται λειτουργικά τους θέµατα. Πρόκειται για τον ΟΑΣΑ, τις συγ-
κοινωνίες δηλαδή των Αθηνών, µε 100% θυγατρικές του ΟΣΥ και
ΣΤΑΣΥ, για τα ΕΛΤΑ και την 100% θυγατρική τους ΕΛΤΑ
COURIER, τη ΔΕΘ-HELEXPO, τον Οργανισµό Κεντρικών Αγορών
και Αλιείας, την Κεντρική Αγορά Θεσσαλονίκης, τη ΓΑΙΑΟΣΕ, τις
Ελληνικές Αλυκές και τη Διώρυγα της Κορίνθου. 

Αυτό που είναι εξοργιστικό µε το Υπερταµείο είναι η οικονο-
µική αδιαφάνεια, η αναποτελεσµατικότητα και η ζηµιογόνα λει-
τουργία του, ενώ, παρά το ότι είναι ανεξάρτητη ανώνυµη
εταιρεία που δεν υπάγεται στο δηµόσιο και ελέγχεται από ορκω-
τούς λογιστές, δεν λειτουργεί µε τα γνωστά ιδιωτικοοικονοµικά
κριτήρια της προηγµένης Δύσης. Το γεγονός αυτό και µόνο δια-
ψεύδει τις όποιες τεχνοκρατικές αιτιάσεις για τη δηµιουργία του,
σηµειώνοντας πως το 2022 το Υπερταµείο είχε ζηµιές 181,1 εκα-
τοµµύρια. Η όποια βελτίωση που αναµένεται δε για το 2023 οφεί-
λεται σε συγκεκριµένες συναλλαγές, κυρίως του αεροδροµίου
της Αθήνας και των εσόδων από την επιστροφή των ΕΥΑΘ και
ΕΥΔΑΠ στο δηµόσιο, δηλαδή χρήµατα του δηµοσίου µας. 

Όλοι πάντως πλέον, ακόµη και η συστηµική «Καθηµερινή», πα-
ραδέχονται την αποτυχία του, έχοντας καταθέσει στα Πρακτικά
στην επιτροπή ένα άρθρο της «Καθηµερινής», που επιβεβαιώνει
και που αναφέρεται σε κάθε εταιρεία του Υπερταµείου. Μία αν-
τίστοιχη εικόνα διαπιστώνεται και στην ΕΤΑΔ, όπου στις οικονο-
µικές καταστάσεις της, του 2022, αναφέρεται καθαρή θέση µόλις
940 εκατοµµυρίων, παρά το ότι κατέχει πάνω από εβδοµήντα δυο
χιλιάδες ακίνητα, και όχι τριάντα δυο χιλιάδες, µεταξύ των
οποίων µαρίνες, χιονοδροµικά, ιαµατικές πηγές, αθλητικές εγκα-
ταστάσεις και ούτω καθεξής. 

Σηµειώνουµε εδώ πως υπήρχε µελέτη των ΙΟΒΕ-ΚΕΔ που απο-
τιµούσε τα παραπάνω στα 300 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως άλ-
λωστε τα αποτιµούσε, το 2010, και το ΔΝΤ. Υπάρχει επίσης
συγκεκριµένο άρθρο στην «Καθηµερινή» από το 2010, ενώ
έχουµε ρωτήσει σχετικά και δεν έχει απαντηθεί. Δεν είναι απα-
ράδεκτο; Τα ίδια διαπιστώνονται και στο ΤΑΙΠΕΔ, που συµµετέχει
κυρίως σε στρατηγικές δηµόσιες επιχειρήσεις, αφού στις οικο-
νοµικές καταστάσεις του 2022 αναφέρεται καθαρή θέση 16,4
εκατοµµυρίων, όσο, δηλαδή, κοστίζει µία µικροµεσαία επιχεί-
ρηση. 

Εύλογα, λοιπόν, δεν έχουµε καµµία εµπιστοσύνη στο Υπερτα-
µείο των ξένων ή στο ΤΑΙΠΕΔ για να διαχειρίζεται και να τα ξε-
πουλάει χωρίς αποτίµηση εκ των προτέρων ή σχέδια ανάπτυξης
που να έχουν συµφωνηθεί εδώ στη Βουλή, υπενθυµίζοντας πως
παραχωρήθηκαν τα δεκατέσσερα αεροδρόµια στη «FRAPORT»,
χωρίς να έχουν δηµοσιευτεί τα οικονοµικά τους στοιχεία -τα ανα-
ζητούσαµε τότε και δεν τα βρήκαµε-, ενώ δόθηκαν τα εξαπλάσια
χρήµατα για το αντιστοίχων επιβατών αεροδρόµιο της Αττάλειας
στην Τουρκία, τα εξαπλάσια για πολύ µικρότερο χρονικό διά-
στηµα παραχώρησης. Το δικό µας για σαράντα χρόνια και στην
Αττάλεια για είκοσι πέντε χρόνια. 

Στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, που εµφανίζε-
ται µε καθαρή θέση µόνο 5 δισεκατοµµύρια στις 30-9-2023,
έχουµε ήδη αναφερθεί, σηµειώνοντας πως εµφανίζεται να έχει
ζηµιά 11,8 δισεκατοµµύρια από τις τράπεζες υπό εκκαθάριση, µε
καταστροφικά αποτελέσµατα δυστυχώς, όπως, για παράδειγµα,
λόγω της απουσίας της Αγροτικής Τράπεζας από την οικονοµία
µας, στην οποία είναι επιπλέον υποθηκευµένο ένα µεγάλο µέρος
της αγροτικής µας γης και της διάλυσης σηµαντικών θυγατρικών
της, όπως της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης. 

Μας έκανε εντύπωση η τοποθέτηση του Υπουργού, σύµφωνα
µε την οποία η συµφωνία να οδηγείται το 50% στην εξόφληση
του χρέους και το υπόλοιπο 50% σε επενδύσεις για ανάπτυξη
δεν ισχύει για το ΤΑΙΠΕΔ -έτσι είπε ο Υπουργός- αλλά µόνο για
το Υπερταµείο, σε αντίθεση µε αυτά που επιβεβαίωσε στην ίδια
επιτροπή ο τότε Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώτος, ο
οποίος, µάλλον, θα πρέπει να ξέρει τι υπέγραψε.

Ρωτήσαµε, λοιπόν, τι ισχύει για το ΤΧΣ και για την ΕΤΑΔ, αφού
πρόκειται επίσης για θυγατρικές του Υπερταµείου, όπως το ΤΑΙ-
ΠΕΔ, και όχι για το ίδιο. Δεν πήραµε καµµία απάντηση, ελπίζον-
τας να µας απαντήσει ο Υπουργός, σήµερα, να ξέρουµε
τουλάχιστον τι ισχύει και τι µπορούµε να κάνουµε.

Από την άλλη πλευρά, εµείς έχουµε πάρει απάντηση από το
Υπερταµείο, όσον αφορά στα έσοδά του από τις αποκρατικοποι-
ήσεις, ιδιωτικοποιήσεις καλύτερα, γιατί δεν είναι αποκρατικοποι-
ήσεις. Για παράδειγµα, τη «HELLENIC TRAIN» την αγόρασε η
ιταλική εταιρεία, το κράτος δηλαδή.

Σύµφωνα τώρα µε την απάντηση αυτή, από τα 8,79 δισεκατοµ-
µύρια που εισπράχθηκαν από το 2011 έως το 2023, µόλις δηλαδή
8,79 δισεκατοµµύρια για περίπου δώδεκα χρόνια, από το ξεπού-
ληµα βέβαια της δηµόσιας περιουσίας µας, τα 8,54 δισεκατοµ-
µύρια δόθηκαν για την αποπληρωµή του χρέους, που όµως
συνεχίζει να αυξάνεται, έχοντας, πρόσφατα, υπερβεί τα 405 δι-
σεκατοµµύρια. Δηλαδή, σχεδόν όλα πήγαν για την αποπληρωµή
του χρέους µας και µόλις 250 εκατοµµύρια δεν αναφέρεται πού
πήγαν και σχεδόν τίποτα για επενδύσεις.

Όσον αφορά, δε, στα µερίσµατα, το Υπερταµείο εισέπραξε
143,7 εκατοµµύρια, από τα οποία, σύµφωνα µε την απάντησή του
πάντα, τα 92,7 εκατοµµύρια δόθηκαν για την αποπληρωµή του
χρέους και µόλις τα 51 εκατοµµύρια κατευθύνθηκαν στο Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης για επενδύσεις. Ούτε εδώ ισχύει, λοιπόν, το 50-
50, ενώ ο Υπουργός δεν µας απάντησε τι ισχύει. Φαντάζοµαι θα
απαντήσει σήµερα. Αυτά πάντως έχουν σηµασία, τα γεγονότα,
δηλαδή, και όχι οι υπόλοιπες θεωρίες που διαβάζουµε και ανα-
φέρονται στο νοµοσχέδιο.

Όσον αφορά τώρα στη µετατροπή των ΔΕΚΟ, που ανήκουν
στο Υπερταµείο, σε µικρές ΔΕΗ µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, µάλ-
λον, µας κοροϊδεύει η Κυβέρνηση, αφού παραβλέπει τα γεγο-
νότα που οδήγησαν στην επιτυχία τότε της ΔΕΗ, δηλαδή το ότι
αύξησε αµέσως τις τιµές του ηλεκτρικού εις βάρος των πολιτών,
τον Σεπτέµβρη -αν θυµάµαι καλά- του ’19, στα τέλη του 2019,
είχε την τύχη να καταργηθούν οι ΝΟΜΕ, ύψους 600 εκατοµµυ-
ρίων, που την επιβάρυναν προηγουµένως, χωρίς να µειώσει ανά-
λογα τις τιµές χρέωσης και τις διατήρησε το 2020, παρά το ότι
µειώθηκαν οι τιµές αγοράς καυσίµων λόγω της πανδηµίας, ενώ
δροµολόγησε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας, στο οποίο διαπραγ-
µατεύεται το 100%, σε αντίθεση µε όλες τις άλλες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, µέσω του οποίου αισχροκερδεί, επίσης και η
ΔΕΗ. Με απλά λόγια, η ΔΕΗ διασώθηκε µε τα χρήµατα των Ελ-
λήνων και µε την αισχροκέρδειά της, όπως άλλωστε και οι τρά-
πεζες, τελευταία, η Αττικής και η Παγκρήτια. 

Τι από όλα αυτά θα κάνει αλήθεια η Κυβέρνηση για τα ΕΛΤΑ,
για παράδειγµα; Αύξηση των τιµών; Χρηµατιστήριο υπηρεσιών;
Αύξηση κεφαλαίου από το κράτος; Τι ακριβώς; Γιατί µιλάει, δη-
λαδή, σε µικρές ΔΕΗ; Τι θα κάνει;

Ειδικά όσον αφορά στο Επενδυτικό Ταµείο, που η Κυβέρνηση
θεωρεί ως το σηµαντικότερο του νοµοσχεδίου, χωρίς κεφάλαια
και µε ασαφείς επενδύσεις, καθώς επίσης µε κριτήριο τη ζηµιο-
γόνα λειτουργία του Υπερταµείου δεν θα προσφέρει τίποτα, γι’
αυτό τουλάχιστον είµαστε σίγουροι. 

Δίνει, δε, την εντύπωση µιας µεθόδευσης, για να παρακρατη-
θούν τα χρήµατα των ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ, ενώ τις επενδύσεις θα
έπρεπε να τις διαχειρίζεται η Τράπεζα Επενδύσεων, που υπάρχει
ήδη και η οποία έχει ακριβώς αυτό το αντικείµενο. Γιατί χρειαζό-
µαστε δύο, κανένας δεν καταλαβαίνει.

Στα λοιπά περιεχόµενα, τώρα, του νοµοσχεδίου δεν θα ανα-
φερθούµε, αφού τα αναλύσαµε στην επιτροπή. 

Οπότε, θα κλείσουµε µε ορισµένα στοιχεία της οικονοµίας
µας. Ξεκινώντας από το εµπορικό µας ισοζύγιο, είχε έλλειµµα
14,9 δισεκατοµµύρια στο πεντάµηνο, λόγω της µείωσης των εξα-
γωγών κατά 6,6% σε σταθερές τιµές και της ταυτόχρονης αύξη-
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σης των εισαγωγών. Σε σχέση µε τις επενδύσεις αφ’ ενός µεν
µειώθηκαν οι άµεσες ξένες κατά περίπου 38% το 2023 και ακόµη
20% µειώθηκαν το πρώτο πεντάµηνο του ’24, αφ’ ετέρου ο ακα-
θάριστος σχηµατισµός παγίου κεφαλαίου, το σηµαντικότερο,
είναι στο 14% έναντι 22% του µέσου όρου της Ευρωζώνης, παρά
το τεράστιο επενδυτικό κενό που έχει η χώρα µας και το οποίο
υπερβαίνει τα 100 δισεκατοµµύρια.

Αυτός είναι ακριβώς ο λόγος της κατάρρευσης του πλέον ση-
µαντικού δείκτη της παραγωγικότητας της εργασίας, που είναι
χαµηλότερη, πάνω από 30%, από το µέσο της Ευρωζώνης. Πα-
ραγωγικότητα της εργασίας είναι το σωστό, όχι των εργαζοµέ-
νων. Από την όποια παραγωγικότητα εξαρτώνται η ανταγω-
νιστικότητα της οικονοµίας µας, οι εξαγωγές, οι εισαγωγές, οι
πραγµατικοί µισθοί και ούτω καθεξής.

Ο χειρότερος, ίσως, δείκτης είναι το έλλειµµα του ισοζυγίου
τρεχουσών συναλλαγών µας, παρά την άνοδο των τουριστικών
µας εσόδων στα 9,1 δισεκατοµµύρια ευρώ το πρώτο πεντάµηνο.
Εν προκειµένω, µε βάση τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος,
το έλλειµµα αυτό είναι το υψηλότερο που είχαµε από όλα τα έτη
της περιόδου 2002 έως 2024, όπως καταθέσαµε στα πρακτικά
στην επιτροπή, µε εξαίρεση τα έτη 2006 έως 2010, που µας οδή-
γησαν στη χρεοκοπία. Μόνο αυτά τα χρόνια είχαµε αντίστοιχο,
περίπου, έλλειµµα ή υψηλότερο από το σηµερινό.

Δυστυχώς, κάπου εκεί βρισκόµαστε σήµερα, µεταξύ των ετών
2006 και 2010, αλλά µε κατά πολύ υψηλότερο δηµόσιο και κόκ-
κινο ιδιωτικό χρέος, ενώ θα βιώσουµε τα αποτελέσµατα µε την
πρώτη παγκόσµια κρίση ή το αργότερο το 2033, όταν ξεπαγώ-
σουν οι τόκοι των 25 δισεκατοµµυρίων του EFSF, καθώς επίσης
τα χρεολύσια των 96 δισεκατοµµυρίων που δεν εξυπηρετούνται
σήµερα.

Τέλος, οι αποταµιεύσεις µειώθηκαν κατά 8,1% το πρώτο τρί-
µηνο, ξανά, σε ρεκόρ Ευρώπης, ενώ δεν πρέπει να συγχέει κα-
νείς τις αποταµιεύσεις µε τις εκχωρήσεις, µε τις οποίες είναι
αδύνατες οι επενδύσεις, µε τις καταθέσεις. Με ένα απλό παρά-
δειγµα: Όταν πουλάει κανείς το σπίτι του και καταθέτει χρήµατα
στην τράπεζα, έχουµε αύξηση των καταθέσεων, αλλά όχι των
αποταµιεύσεων. Ενώ, όταν αγοράζουµε σπίτι µε τις καταθέσεις,
έχουµε µείωση των καταθέσεων, αλλά όχι των αποταµιεύσεων.
Είναι δύο διαφορετικά πράγµατα.

Σε κάθε περίπτωση, όλοι οι βασικοί δείκτες της οικονοµίας µας
είναι στο βαθύ κόκκινο, ενώ, ασφαλώς, θεωρούµε απαράδεκτη
τη διανοµή µερισµάτων από τις τράπεζες, που σήµερα θησαυρί-
ζουν µε την αισχροκέρδειά τους, µεταξύ άλλων, όταν υπάρχει το
πρόβληµα του αναβαλλόµενου φόρου στα κεφάλαιά τους. Σή-
µερα η Τράπεζα Πειραιώς δήλωσε 333 εκατοµµύρια ευρώ µόνο
για το δεύτερο τρίµηνο, παρουσιάζοντας αύξηση 42% σε σχέση
µε τον προηγούµενο χρόνο. Αυτός είναι ο ορισµός της αισχρο-
κέρδειας.

Ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Αντιπρόεδρο.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νέα Αριστερά,
ο κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, από όλες τις
πτέρυγες της δηµοκρατικής αντιπολίτευσης χθες επισηµάνθηκε
ότι ήταν µια µέρα ντροπής και για την ελληνική δηµοκρατία, αλλά
και για την ελληνική δικαιοσύνη. 

Το πόρισµα του αντεισαγγελέα του Αρείου Πάγου -µε το οποίο
αθωώνονται όλοι για το µεγάλο σκάνδαλο των υποκλοπών, εκτός
από τέσσερις ιδιώτες, οι οποίοι παραπέµπονται για πληµµέληµα-
ήταν ένα ακόµα επεισόδιο στην επιχείρηση συγκάλυψης αυτής
της δυσώδους υπόθεσης. Και αυτό το σκάνδαλο, κύριε Χατζη-
δάκη, σας αφορά και προσωπικά. Και είναι ευτυχές το γεγονός
ότι είστε σήµερα εδώ, ενδεχοµένως για να µας δώσετε κάποιες
απαντήσεις.

Χθες στην τοποθέτησή µου άσκησα κριτική επί της ουσίας του
πορίσµατος, αλλά εδώ, για χάριν της συζήτησης, θα δεχτώ ότι
τα πράγµατα έχουν έτσι όπως τα λέει το πόρισµα, απλώς για

χάρη της συζήτησης. Και θα δεχτώ ότι οι επισυνδέσεις, όπως
αναφέρεται στην ανακοίνωση του Αρείου Πάγου της ΕΥΠ, ήταν
πράγµατι νόµιµες.

Αυτό το συµπέρασµα, κύριε Χατζηδάκη, φέρνει σε εξαιρετικά
δύσκολη θέση και εσάς προσωπικά και τον κ. Μητσοτάκη και θα
σας πω γιατί. Αν ο κ. Μητσοτάκης γνώριζε ότι είστε κίνδυνος για
την εθνική ασφάλεια, πράγµα το οποίο αποτελεί προϋπόθεση για
να είναι µια επισύνδεση της ΕΥΠ νόµιµη, πρέπει να εξηγήσει µε
ποιο σκεπτικό σάς κράτησε όλη την περίοδο κατά την οποία πα-
ρακολουθούσασταν ως µέλος του Υπουργικού Συµβουλίου. Ξέ-
ρετε, προϋποτίθεται για να γίνει µια επισύνδεση της ΕΥΠ ότι ο
επισυνδεόµενος είναι κίνδυνος για την εθνική ασφάλεια.

Το πόρισµα του αντιεισαγγελέα του Αρείου Πάγου χθες λέει,
λοιπόν, ότι ήσασταν κίνδυνος για την εθνική ασφάλεια. Ο κ. Μη-
τσοτάκης ως Πρωθυπουργός της χώρας όφειλε να το γνωρίζει
και, παρ’ όλα αυτά, σας κράτησε στη θέση σας. Εδώ είναι ο κ.
Μητσοτάκης, που πρέπει να δώσει απαντήσεις. 

Ας πάρουµε όµως την έτερη πιθανότητα. Αν ο κ. Μητσοτάκης
δεν γνώριζε ότι το τηλέφωνό σας είναι επισυνδεδεµένο από την
ΕΥΠ, τότε αυτό σηµαίνει ότι λειτουργούσε στην ΕΥΠ παρακρά-
τος, το οποίο παρακολουθούσε εν ενεργεία Υπουργό της Κυβέρ-
νησης ως επικίνδυνο για την εθνική ασφάλεια και δεν ενηµέρωσε
τον Πρωθυπουργό. 

Αυτά είναι οι λογικές συνέπειες της αποδοχής από τη µεριά
της Κυβέρνησης της ορθότητας του πορίσµατος της Εισαγγε-
λίας του Αρείου Πάγου. Και οφείλετε απαντήσεις, και εσείς προ-
σωπικά, αλλά κυρίως ο Πρωθυπουργός. Ελπίζουµε κάτι να πείτε
στην οµιλία σας σε σχέση µε όλα αυτά. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του νοµοσχεδίου. Δεν θέλω να µπω
σε µια συζήτηση -αυτό αφορά και τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ, τον
κ. Γερουλάνο- που αφορά το 2010 και τη συµφωνία για την
ίδρυση του ΤΑΙΠΕΔ, τους όρους που προέβλεπαν την ιδιωτικο-
ποίηση και την κατεύθυνση του 100% των εσόδων του ΤΑΙΠΕΔ
στο χρέος ούτε να κάνω σύγκριση µεταξύ των δανειακών συµ-
βάσεων του 2010, του 2012, του 2015. Νοµίζω ότι δεν έχουµε
ούτε τον χρόνο ούτε τη δυνατότητα να κάνουµε µια τέτοια συζή-
τηση σε αυτή εδώ την Αίθουσα σήµερα. 

Αυτό που µπορώ να πω είναι ότι όλες οι δανειακές συµβάσεις
και οι όροι που τις συνόδευαν κινούνταν στην κατεύθυνση της
εσωτερικής υποτίµησης και της επιβολής ακραίων αναδιαρθρώ-
σεων στην ελληνική οικονοµία. Κάποιες περισσότερο, κάποιες λι-
γότερο. 

Ωστόσο, κάποιοι διεκδίκησαν και την ιδιοκτησία αυτών των
προγραµµάτων, ενώ κάποιοι αρνήθηκαν την ιδιοκτησία αυτών
των προγραµµάτων, τα ανέδειξαν ως προγράµµατα επιβολής και
επιχείρησαν να αµβλύνουν τις συνέπειές τους. Το αν ήταν επιτυ-
χηµένη αυτή η επιχείρηση άµβλυνσης των συνεπειών είναι ένα
ιστορικό ζητούµενο. Όµως, νοµίζω ότι συγκρίσεις αυτού του
τύπου δεν βοηθούν σε αυτή τη φάση που βρίσκεται η ελληνική
οικονοµία αλλά και η πολιτική συγκυρία. 

Έρχοµαι στο σήµερα. Δυστυχώς, η απαράδεκτη διαδικασία
νοµοθέτησης η οποία ακολουθείται από την Κυβέρνηση… Δεν
µιλώ µόνο για το σηµερινό νοµοσχέδιο. Τις δύο προηγούµενες
µέρες συζητούσαµε στην Ολοµέλεια νοµοσχέδια µέχρι τις δύο
και τις δυόµισι ώρα το βράδυ. Αυτό δεν ήταν τυχαίο, ήταν απο-
τέλεσµα µιας κυβερνητικής επιλογής που έχει γίνει να περάσουν
επτά-οκτώ νοµοσχέδια µέσα σε δέκα µέρες, λες και βρισκόµαστε
σε κρισιακή κατάσταση, σε κατάσταση εξαίρεσης, για λόγους οι
οποίοι δεν έχουν εξηγηθεί από τη µεριά σας. Και καταλαβαίνετε
ότι όλο αυτό δεν διευκολύνει -η εικόνα της Βουλής σήµερα είναι
χαρακτηριστική- µια συζήτηση στην οποία θα µπορούσαν να εκ-
διπλωθούν οι διαφορετικές στρατηγικές που κάθε πολιτικό
κόµµα έχει για την ελληνική οικονοµία. Και δεν πρόκειται να γίνει.
Αλλά, εν πάση περιπτώσει, θα τα πω και κυρίως για τα Πρακτικά. 

Κύριε Θεοχάρη, δεν θα σταθώ χάρη στις αντιφάσεις και τις αν-
τιπολιτευτικές υπερβολές της Νέας Δηµοκρατίας σε σχέση µε
το Υπερταµείο. Εσείς ο ίδιος εξάλλου το παραδεχθήκατε ότι το
Υπερταµείο δεν ήταν ένα ταµείο ιδιωτικοποιήσεων, ήταν ένα τα-
µείο αξιοποίησης της ελληνικής περιουσίας. Το αν και κατά πόσο
µπορεί να λειτουργήσει προς όφελος του δηµοσίου είναι ανοιχτό
στον πολιτικό συσχετισµό, κατά τη γνώµη µου. 
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Το θέµα όµως είναι το εξής, ότι οι τροποποιήσεις και οι συγ-
χωνεύσεις του Υπερταµείου µε το ΤΑΙΠΕΔ και µε το ΤΧΣ, που
προτείνετε µε το νοµοσχέδιό σας το µόνο το οποίο κάνουν είναι
να βαθαίνουν απλώς τη λογική της λειτουργίας του δηµοσίου µε
τους όρους, µε τις προϋποθέσεις, µε τη λογική του ιδιωτικού
τοµέα. Και αυτό δεν είναι καθόλου τυχαίο. Διότι στη σκέψη της
σηµερινής Κυβέρνησης και της Νέας Δηµοκρατίας µόνο ο ιδιω-
τικός τοµέας µπορεί να είναι αποτελεσµατικός. 

Επίσης, δεν είναι καθόλου τυχαία η αποστροφή του κ. Χατζη-
δάκη, που µάλιστα έγινε και τίτλος στο σχετικό δελτίο Τύπου που
εξέδωσε για το νοµοσχέδιο, περί του «αγίου δηµοσίου», η ειρω-
νική αυτή διάθεση µε την οποία αντιµετωπίζει το δηµόσιο ο κ. Χα-
τζηδάκης. Αποτυπώνει µια βαθιά ιδεολογική αποστροφή της
σηµερινής Κυβέρνησης προς οτιδήποτε δηµόσιο, εκτός αν πρό-
κειται για µηχανισµούς καταστολής ή παρακολούθησης. Αν και
θα έλεγε κανείς ότι και σε αυτούς τους µηχανισµούς επιλέγετε
την πολιτική του «outsourcing», όπως είδαµε µε το «Predator». 

Εν πάση περιπτώσει, επανέρχοµαι. Ο µόνος, λοιπόν, που µπο-
ρεί να είναι αποτελεσµατικός είναι ο ιδιωτικός τοµέας. Ρωτώ.
Αποτελεσµατικός για ποιον; Για τους πολίτες; Για το περιβάλλον;
Για τους εργαζόµενους; 

Η ιδέα είναι η εξής και είναι πάρα πολύ απλή. Αν οι εταιρείες
κερδίζουν, τότε όλοι κερδίζουν. Αυτή η ιδέα πάει πάρα πολύ
πίσω. Είπα κάποια πράγµατα στην επιτροπή. Θα τα επαναλάβω
εδώ. 

Όλα αυτά οδηγούν σε µια ιδέα που λανθασµένα αποδίδεται
στον Άνταµ Σµιθ. Ποια είναι αυτή η ιδέα; Ότι ο υποκειµενικός
εγωισµός οδηγεί στο κοινωνικό όφελος. Αυτή είναι µια ιδέα που
είναι ιδέα του Μάντεβιλ, ότι οι ατοµικές κακίες και οι εγωιστικές
συµπεριφορές δηµιουργούν δηµόσια ευηµερία. Είναι η βασική
ιδέα που υποστηρίζει όλη τη φιλελεύθερη οικονοµική θεωρία.
Παίρνει αυτή την ιδέα ο Άνταµ Σµιθ, την επεξεργάζεται και κατα-
λήγει στη διατύπωση της θεωρίας -αν µπορεί κανείς να την ονο-
µάσει έτσι- του «αόρατου χεριού». 

Πρόκειται εδώ για καθαρή θεολογία και όχι φυσικά για επιστη-
µονικό λόγο. Το «αόρατο χέρι» είναι το άλλο όνοµα της θείας
πρόνοιας. Και πράγµατι, στο πρώτο απόσπασµα που αναφέρεται
στο «αόρατο χέρι» της αγοράς ο Άνταµ Σµιθ το ταυτίζει µε τη
θεία πρόνοια. 

Είναι σε αυτή τη θεία πρόνοια που οµνύει η Κυβέρνηση, στη
θεία πρόνοια της αγοράς, του «αόρατου χεριού», σύµφωνα µε
την οποία οι ατοµικοί εγωισµοί και η προσπάθεια να δηµιουργή-
σει κανείς όφελος για τον εαυτό του µε έναν µαγικό τρόπο θα
οδηγήσει στη συλλογική ευηµερία. 

Θα κάνω µερικά, λοιπόν, σχόλια για το νοµοσχέδιο, υπό την
προοπτική ότι από τη δική µας πλευρά δεν µπορούµε να κάνουµε
αποδεκτή αυτή τη θεολογία, όπως δεν κάνουµε αποδεκτή καµµία
θεολογία, αυτή τη θεολογία που βρίσκεται στον πυρήνα της
στρατηγικής σας, στον πυρήνα των ιδεών σας και που δεν στη-
ρίζεται παρά σε µια εµπειρικά µη διαπιστώσιµη πίστη. 

Τι κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Πρώτον, συγχωνεύετε το
ΤΑΙΠΕΔ µε την Εταιρεία Συµµετοχών του Δηµοσίου. Το ερώτηµα
είναι. Αλλάζετε τον σκοπό του; Όχι, συνεχίζετε στη λογική εκείνη
που λέει ότι ό,τι µπαίνει στο ΤΑΙΠΕΔ πρέπει να ιδιωτικοποιηθεί,
να πουληθεί. Και την ίδια στιγµή, σε ό,τι αφορά ειδικά το ΤΑΙΠΕΔ,
τα έσοδα, µε την εξαίρεση των λιµανιών, θα συνεχίσουν να κα-
τευθύνονται κατά 100% στο χρέος. 

Γι’ αυτή την πολιτική δεν σας φταίει η διαπραγµάτευση του
2015. Το ΤΑΙΠΕΔ ήταν ένα ταµείο το οποίο άλλες πολιτικές δυ-
νάµεις το δηµιούργησαν ήδη από την περίοδο 2010-2014. 

Το δεύτερο που κάνετε και αφορά τις εργασιακές σχέσεις
είναι ότι µεταφέρετε πάλι τη λογική του ιδιωτικού τοµέα στις δη-
µόσιες επιχειρήσεις: Περιορίζεται ο ρόλος του ΑΣΕΠ στις προσ-
λήψεις. Ενισχύεται το διευθυντικό δικαίωµα. Υπερισχύουν οι
ατοµικές συµβάσεις και, µάλιστα, οι ατοµικές συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου, έναντι των συλλογικών συµβάσεων και των συµβά-
σεων αορίστου χρόνου. Αποκλείονται οι εργαζόµενοι από τα
πειθαρχικά συµβούλια. Και, φυσικά, οι κανονισµοί εργασίας θα
καταρτίζονται πλέον µονοµερώς από τη µεριά των εργοδοτών
και πάει λέγοντας. 

Το τρίτο σηµείο είναι ότι επικρατούν και πάλι πλήρως αδιαφα-

νείς διαδικασίες. Σε σχέση µε την αδιαφάνεια να κάνω και ένα
σχόλιο: Δεν γνωρίζουµε τα οικονοµικά στοιχεία από την Εταιρεία
Συµµετοχών ούτε από το ΤΑΙΠΕΔ. Τα τελευταία οικονοµικά στοι-
χεία τα οποία έχουµε είναι αυτά που έχουν αναρτηθεί στις 31-
12-2022, ενώ πλήρως αδιαφανής είναι και η λειτουργία της
Μονάδας Ωρίµανσης Έργων, η οποία και διατηρεί την αυτονοµία
της εντός της Εταιρείας Συµµετοχών. Ποια είναι τα χαρακτηρι-
στικά αυτής της αδιαφανούς λειτουργίας; Μη γνωστοποίηση
αριθµού προσφορών σε κάθε διαγωνισµό -δεν έχουµε εικόνα-,
µη γνωστοποίηση της παροχής εκπτώσεων, µη δηµοσιοποίηση
των συµβάσεων και τα λοιπά. Μόνο εντός του 2022 αυτή η µο-
νάδα προκήρυξε τριάντα επτά διαγωνισµούς για την πρόσληψη
συµβούλων µε κόστος 10 εκατοµµύρια ευρώ και για όλα αυτά
δεν έχουµε καµµία εικόνα και καµµία ενηµέρωση.

Θέλω να κλείσω µε το θέµα του ΤΧΣ. Πριν λίγες µέρες οι τρά-
πεζες αποφάσισαν τη διανοµή µερίσµατος στους µετόχους
ύψους 814 εκατοµµυρίων ευρώ. Γιατί το αναφέρω αυτό;

Διότι µε το νοµοσχέδιο αυτό, κύριε Υπουργέ, το ΤΧΣ καταρ-
γείται, αφού έχει επιτελέσει το έργο του να ξεφορτωθεί τις µε-
τοχές που κατείχε προς όφελος ιδιωτών και µε προφανή ζηµία
του δηµοσίου και ένα ερώτηµα παραµένει: Ποια είναι η λογική
να ξεφορτώνεσαι ως δηµόσιο τις µετοχές σου σε έναν κλάδο ο
οποίος βρίσκεται σε τροχιά ανόδου; Δεν είναι αυτό σε σύγ-
κρουση µε τα πραγµατικά συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου;
Η µόνη λογική που έχει αυτή η κίνηση είναι η εξυπηρέτηση συγ-
κεκριµένων ιδιωτικών συµφερόντων και νοµίζω ότι αυτή είναι η
στρατηγική σας και είναι µια αποτυχηµένη στρατηγική, αλλά µια
αποτυχηµένη στρατηγική για την κοινωνική πλειοψηφία. Αντιθέ-
τως, είναι εξαιρετικά επιτυχηµένη για τους ιδιώτες επενδυτές,
για τους µεγάλους και πολύ µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους,
οι οποίοι θα είναι και οι µόνοι που θα ωφεληθούν από το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με δεδοµένη, λοιπόν, την πλήρη αντίθεσή µας σε αυτή τη
στρατηγική την οποία ακολουθείτε δεν µπορούµε παρά να κατα-
ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Τζανακόπουλο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νίκη κ.

Ανδρέα Βορύλλα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

φέρνει προς συζήτηση νοµοσχέδιο µε στόχο την αναδιάρθρωση
της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας και των θυ-
γατρικών της, το οποίο υποστηρίζει ότι εκσυγχρονίζει τη λειτουρ-
γία του Υπερταµείου. Ο κ. Δηµητριάδης ανέφερε ότι µε αυτό το
νοµοσχέδιο δίνεται η ευκαιρία το Υπερταµείο να µετεξελιχθεί σε
ένα δηµόσιο επενδυτικό ταµείο σαν αυτά που έχουν οι Ισπανοί,
οι Πορτογάλοι και οι Γάλλοι.

Εµείς θα συµφωνήσουµε ότι θα έπρεπε η χώρα µας να έχει
κάνει από µόνη της το Υπερταµείο, έτσι ώστε να βοηθήσει σαν
ένας µοχλός ανάπτυξης για τη χώρα. Όµως, για να συµβεί αυτό,
θα έπρεπε το Υπερταµείο να έχει µία πραγµατικά ανεξάρτητη δι-
οίκηση από τους πιστωτές µας, να έχει εθνική επενδυτική πολι-
τική που να µη χρειάζεται έγκριση από άλλους οργανισµούς και
θεσµούς. Επίσης, τα δηµόσια επενδυτικά ταµεία που ανέφερε ο
κ. Δηµητριάδης δεν έχουν την υποχρέωση το 50% των χρηµάτων
που εισπράττουν να τα δίνουν για τη µείωση του χρέους των
χωρών τους και το άλλο 50% να το επενδύουν σε αναπτυξιακούς
σκοπούς, όπως επιβλήθηκε στη χώρα µας. Αυτή είναι η µεγάλη
διαφορά µε τα δηµόσια επενδυτικά ταµεία των άλλων χωρών και
δεν θα αλλάξει όσο το Ελληνικό Επενδυτικό Ταµείο ελέγχεται
από τους πιστωτές µας.

Στο νοµοσχέδιο προβλέπεται η απορρόφηση του Ταµείου
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου, ΤΑΙΠΕΔ, και
του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, ΤΧΣ, από την
Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας.

Κατά την Κυβέρνηση, ο ρόλος του Υπερταµείου αλλάζει ση-
µαντικά και γίνεται περισσότερο αναπτυξιακός. Με αυτή την πο-
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λιτική θα περιµέναµε να δούµε και την απορρόφηση των Εται-
ρειών Ακινήτων Δηµοσίου, ΕΤΑΔ, από το Υπερταµείο. Δυστυχώς,
κάτι τέτοιο δεν περιλαµβάνεται στο παρόν νοµοσχέδιο, αν και η
Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου, ΕΤΑΔ, διαθέτει τον κύριο όγκο ακί-
νητης περιουσίας του δηµοσίου, καθώς και έµπειρο προσωπικό
και στελέχη που σίγουρα θα µπορούσαν να ενισχύσουν την ανα-
διάρθρωση του Υπερταµείου.

Φοβόµαστε ότι πίσω από τη µη απορρόφηση της Εταιρείας
Ακινήτων Δηµοσίου, ΕΤΑΔ, κρύβονται οι επιζήµιες διαµάχες για
το ελληνικό δηµόσιο, όπως η περίπτωση της πολυετούς δικαστι-
κής διαµάχης του Οµίλου Μαντωνανάκη µε την ΕΤΑΔ. Η εταιρεία
του Παντελή Μαντωνανάκη «ΑΤΤΙΚΟΣ ΗΛΙΟΣ», η οποία ανέλαβε
την επένδυση στο Λαγονήσι πριν από είκοσι τέσσερα χρόνια, έχει
ήδη κερδίσει περίπου 630 εκατοµµύρια ευρώ σε διεκδικήσεις
έναντι του ελληνικού δηµοσίου µετά από οκτώ αποφάσεις του
διαιτητικού δικαστηρίου. Η Κυβέρνηση εναγωνίως προσπαθεί
τους τελευταίους µήνες να πετύχει µία συµβιβαστική λύση µε-
ταξύ ΕΤΑΔ, τραπεζών και της εταιρείας «ΑΤΤΙΚΟΣ ΗΛΙΟΣ», προ-
κειµένου να αποκρύψει το ποσό των 700 εκατοµµυρίων ευρώ,
όσο είναι δηλαδή το ποσό που χρωστάει σήµερα η ΕΤΑΔ στην
εταιρεία Μαντωνανάκη.

Δεδοµένου ότι η Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου, «ΕΤΑΔ Α.Ε.»
αποτελεί τη µεγαλύτερη εταιρεία διαχείρισης και αξιοποίησης
της ακίνητης περιουσίας του ελληνικού δηµοσίου, προτείνουµε
την απορρόφησή της από την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και
Περιουσίας.

Σύµφωνα µε την Κυβέρνηση, στόχος είναι να υιοθετηθεί το µον-
τέλο της ΔΕΗ στις δηµόσιες επιχειρήσεις του Υπερταµείου για κα-
λύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών. Διαβάζοντας και µόνο τον
κατάλογο των εταιρειών, γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι πρόκειται
για εντελώς διαφορετικές περιπτώσεις µεταξύ τους, δηµόσιες επι-
χειρήσεις που παρουσιάζουν σοβαρά προβλήµατα για δεκαετίες,
λόγω της κακής διαχείρισης και της κρατικής αδιαφορίας. Άρα η
εφαρµογή του µοντέλου ΔΕΗ δεν θα είναι ούτε εύκολη υπόθεση
ούτε θα είναι εφαρµόσιµη σε αρκετές περιπτώσεις.

Η ΔΕΗ, η οποία αποτελεί το επιθυµητό µοντέλο για την Κυβέρ-
νηση, είναι µια ανώνυµη εταιρεία, εισηγµένη στο Χρηµατιστήριο
Αθηνών, µε το ελληνικό δηµόσιο να κατέχει το µειοψηφικό ποσο-
στό 34%. Η σύγκριση µε το µοντέλο της ΔΕΗ επιβάλλει η Κυβέρ-
νηση να ξεκαθαρίσει µε την αναδιάρθρωση των παραπάνω
δηµοσίων επιχειρήσεων ποιος είναι ο τελικός στόχος ως προς το
ιδιοκτησιακό καθεστώς τους, δηλαδή αν στα πλάνα της Κυβέρ-
νησης περιλαµβάνεται η µετοχοποίησή τους µε την είσοδό τους
στο Χρηµατιστήριο Αθηνών ή η είσοδος στρατηγικού επενδυτή
ή κάποιου fund ή οποιαδήποτε άλλη µορφή ιδιωτικοποίησής
τους.

Το κόµµα µας είναι αντίθετο στην πώληση δηµόσιας περιου-
σίας, διότι αφ’ ενός η πώληση δηµόσιας περιουσίας δεν αποφέ-
ρει πραγµατικά οφέλη, δεδοµένου ότι το τίµηµα αποπληρώνει
δηµόσιο χρέος µέσω του Υπερταµείου, και αφ’ ετέρου οι αποε-
πενδύσεις σε αρκετές περιπτώσεις γίνονται σε βάρος του δηµο-
σίου και µε τεράστιες ζηµιές. Χαρακτηριστικό παράδειγµα οι
αποεπενδύσεις από τις συστηµικές τράπεζες. Ωστόσο, το κόµµα
µας στηρίζει τις µεταρρυθµίσεις οι οποίες είναι επιβεβληµένες,
ώστε οι εν λόγω δηµόσιες επιχειρήσεις να µπορέσουν να είναι
αποτελεσµατικές, προσφέροντας σύγχρονες υπηρεσίες στους
πολίτες µας και οικονοµικό όφελος στο κράτος µας.

Για τα ΕΛΤΑ θα πρέπει να δοθεί έµφαση σε νέες σύγχρονες
ταχυδροµικές υπηρεσίες και ειδικά στις ταχυµεταφορές. Τα τε-
λευταία χρόνια ο κλάδος των ταχυµεταφορών παρουσιάζει µε-
γάλη άνθιση λόγω της αύξησης του ηλεκτρονικού εµπορίου. Την
ίδια περίοδο τα ΕΛΤΑ παρέµειναν απλά θεατές στις αλλαγές του
κλάδου, ενώ σκάνδαλα κακοδιαχείρισης πλήττουν την εταιρεία
κατά καιρούς, χωρίς ποτέ να αποδοθούν ευθύνες στις διοικήσεις.
Αξίζει να σηµειωθεί ότι στις οικονοµικές καταστάσεις του 2022
τα ίδια κεφάλαια σε επίπεδο οµίλου ήταν µείον 102 εκατοµµύρια
ευρώ.

Για τις αστικές συγκοινωνίες, αν και για πολλά χρόνια δεν
υπάρχουν εκτιµήσεις για το ύψος στο οποίο ανέρχεται η εισιτη-
ριοδιαφυγή, σε παλαιότερες εκτιµήσεις υπολογιζόταν στο 20%.
Τα έσοδα που απλά χάνονται διότι δεν υπάρχει έλεγχος εδώ και

δεκαετίες είχαν ως αποτέλεσµα την απαξίωση των αστικών συγ-
κοινωνιών, ενώ για πάνω από µία δεκαετία δεν έγιναν επενδύσεις
στην προµήθεια νέων οχηµάτων. Η «ΓΑΙΑΟΣΕ», µε ακίνητη περι-
ουσία αλλά και µεγάλο αριθµό σιδηροδροµικών οχηµάτων, δεν
έχει καταφέρει ούτε να τα διαφυλάξει από τις καθηµερινές κλο-
πές και βανδαλισµούς ούτε να εκποιήσει τα άχρηστα, ως scrap.

Η Ανώνυµος Εταιρεία Διώρυγας Κορίνθου, η οποία είναι απο-
τέλεσµα της αναπτυξιακής πολιτικής του Πρωθυπουργού Χαρί-
λαου Τρικούπη και λειτουργεί από το 1893, θα πρέπει να
αντιµετωπίσει τη σηµερινή πραγµατικότητα. Ο ρόλος της διώρυ-
γας στην ελληνική οικονοµία και ναυτιλία είναι πλέον περιορισµέ-
νος, καθώς τα περισσότερα εµπορικά πλοία δεν µπορούν να τη
διασχίσουν, οπότε θα πρέπει να εξεταστεί η δηµοπράτηση του
έργου για τη διαπλάτυνση και την εκβάθυνσή της.

Αναφέραµε παραπάνω ότι το κόµµα µας είναι κατά των οποι-
ωνδήποτε ιδιωτικοποιήσεων των δηµοσίων επιχειρήσεων.
Ωστόσο, πιστεύουµε ότι ευέλικτα σχήµατα συµπράξεων δηµο-
σίου και ιδιωτικού τοµέα, ΣΔΙΤ, µπορούν να αποδώσουν τα µέγι-
στα οφέλη για το κράτος µας και τους πολίτες. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ορίζεται η διάθεση του αντισταθµί-
σµατος από την επαναµεταβίβαση των µετοχών της Εταιρείας
Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως της Πρωτευούσης και της Εται-
ρείας Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης από την Ελλη-
νική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας προς το ελληνικό
δηµόσιο, το οποίο ανέρχεται στο ποσό των 602 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Ο Πρωθυπουργός είχε εξαγγείλει πριν από έναν χρόνο την επι-
στροφή των εταιρειών ύδρευσης στο ελληνικό δηµόσιο από την
Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας. Αυτό που δεν
ήταν γνωστό είναι ότι η επιστροφή των τελών ύδρευσης θα έχει
άµεσο κόστος 301 εκατοµµύρια ευρώ για το ελληνικό δηµόσιο,
το οποίο θα πάει για την αποπληρωµή υποχρεώσεων προς τους
πιστωτές µας. 

Σύµφωνα µε το εν λόγω άρθρο, το 50% του αντισταθµίσµατος
των 602 εκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή τα 301 εκατοµµύρια ευρώ,
διατίθεται για την αποπληρωµή διεθνών υποχρεώσεων, ενώ το
υπόλοιπο 50% διατίθεται για τον σχηµατισµό ειδικού αποθεµατι-
κού, προκειµένου να χρησιµοποιηθεί ως αρχικό επενδυτικό κε-
φάλαιο για τη σύσταση Επενδυτικού Ταµείου.

Με το αποθεµατικό προβλέπεται η σύσταση Επενδυτικού Τα-
µείου, όπου σκοπός θα είναι η προώθηση και η χρηµατοδότηση
αναπτυξιακών επενδυτικών δραστηριοτήτων µε σηµαντικό αντί-
κτυπο στην εθνική οικονοµία. Πιστεύουµε πως δεν υπάρχει πο-
λιτική παράταξη που θα ήταν αντίθετη στη σύσταση ενός
κρατικού Επενδυτικού Ταµείου. Το ζήτηµα είναι ποιοι ακριβώς
θα είναι υπέρ του κρατικού Επενδυτικού Ταµείου, αφού από το
νοµοσχέδιο προβλέπεται ότι το αποθεµατικό των 301 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ να χρησιµοποιηθεί ως αρχικό επενδυτικό κεφάλαιο. 

Πέραν του παραπάνω ποσού, δεν προβλέπεται κανένα άλλο
ποσό για το κρατικό Επενδυτικό Ταµείο. Αυτό το κεφάλαιο είναι
εντελώς ασήµαντο για τις ανάγκες που έχει µπροστά η χώρα
µας. Η γειτονική µας Ιταλία δηµιουργεί νέο κρατικό επενδυτικό
ταµείο µε κεφάλαιο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, για να διασφαλίσει
επάρκεια σε ενέργεια και πρώτες ύλες, αλλά και για να στηρίξει
τα προϊόντα made in Italy. Το ιταλικό επενδυτικό ταµείο στοχεύει
στη συγκέντρωση χρηµατοδότησης από τα συνταξιοδοτικά τα-
µεία των ασφαλιστικών ταµείων, καθώς και από δηµόσιους και
ιδιωτικούς φορείς. Η Γαλλία προχωρά στη δηµιουργία επενδυτι-
κού ταµείου, το οποίο θα επικεντρώνεται σε σηµαντικές πρώτες
ύλες και ειδικά µέταλλα, µε στόχο την ενίσχυση της εθνικής
στρατηγικής και αυτονοµίας. 

Η σύγκριση µε τα κρατικά επενδυτικά ταµεία της Ιταλίας και
της Γαλλίας οδηγεί στο ότι πέρα του στόχου χρηµατοδοτήσεως
στο υπό σύσταση ελληνική κρατικό Επενδυτικό Ταµείο δεν έχει
επί της ουσίας σαφή στόχευση σε κάποιον τοµέα της οικονοµίας
µας. 

Μια άριστη επιλογή για το Ελληνικό Επενδυτικό Ταµείο θα
ήταν η επένδυση στο γάλλιο, στην πρώτη ύλη που ψάχνει όλος
ο πλανήτης και βρίσκεται σε αφθονία στην Ελλάδα. Το γάλλιο
είναι µια απαραίτητη πρώτη ύλη για την επικοινωνία των δικτύων
5G, για την κατασκευή φορτιστών ηλεκτρικών αυτοκινήτων, για
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την παραγωγή µικροτσίπ, για την κατασκευή ραντάρ, αλλά και
για κρίσιµης αµυντικής τεχνολογίας τελευταίας γενιάς.

Στο νοµοσχέδιο αναφέρεται ότι το όργανο διοίκησης του
Επενδυτικού Ταµείου διορίζεται από τη γενική συνέλευση του
Επενδυτικού Ταµείου και κατόπιν σύµφωνης γνώµης του Υπουρ-
γού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Μας προκαλεί αρνη-
τική εντύπωση η προσθήκη ότι στο Επενδυτικό Ταµείο δύναται
να συµµετέχει ο εκπρόσωπος που ορίζεται από κοινού από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότη-
τας στο Διοικητικό Συµβούλιο της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετο-
χών και Περιουσίας. Η παραπάνω διάταξη είναι πραγµατικά
ταπεινωτική. Οποιαδήποτε επενδυτική πρωτοβουλία του κρατι-
κού Επενδυτικού Ταµείου, µε αρχικό κεφάλαιο µόλις 300 εκατοµ-
µύρια ευρώ θα πρέπει να έχει και τη γνώµη από τον εκπρόσωπο
που ορίζεται από κοινού από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τον
Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας. Καλούµε την Κυβέρνηση
να αφαιρέσει από το όργανο διοίκησης του Επενδυτικού Ταµείου
τον εν λόγω εκπρόσωπο.

Στο νοµοσχέδιο, επίσης, προβλέπεται η δυνατότητα προσέλ-
κυσης στελεχών από τον ιδιωτικό τοµέα µε απλή διαδικασία µε
βάση αποφάσεις του διευθύνοντος συµβούλου της κάθε εται-
ρείας. Όµως, για την απλοποίηση των διαδικασιών προσλήψεων
από τον ιδιωτικό τοµέα ενδεχοµένως να έχουµε και µια νέα στρα-
τιά από ρουσφετολογικές προσλήψεις στην Κυβέρνηση. 

Προτείνουµε στη διαδικασία προσλήψεων να υπάρχει η επί-
βλεψη του ΑΣΕΠ, έστω και µε δειγµατοληπτικό τρόπο, ώστε να
µην προκαλούνται καθυστερήσεις. Επίσης, εντός των άλλων θυ-
γατρικών και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα υπάρχει προσωπικό
που θα µπορούσε να αναλάβει θέσεις ευθύνης. Ωστόσο, δεν
µπορούν, γιατί δεν τους αναγνωρίζεται η προϋπηρεσία στον ιδιω-
τικό τοµέα.

Το παραπάνω πρόβληµα παρουσιάζεται στο σύνολο του δη-
µόσιου τοµέα, όπου στο µόνιµο προσωπικό µε σοβαρή προϋπη-
ρεσία, όπως, για παράδειγµα, σε µεγάλες ελεγκτικές εταιρείες,
διεθνείς τράπεζες, οργανισµούς και σε πολυεθνικές εταιρείες
δεν αναγνωρίζεται η προϋπηρεσία. Προτείνουµε την αναγνώριση
προϋπηρεσίας από τον ιδιωτικό τοµέα, όταν αυτή η προϋπηρεσία
είναι σηµαντική και χρήσιµη για τους δηµόσιους φορείς. 

Όσον αφορά στη διάταξη της τελευταίας στιγµής για την τα-
κτοποίηση ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων του Ελληνικού Οργα-
νισµού Τουρισµού, θεωρούνται νόµιµες και κανονικές οι δαπάνες
για την εξόφληση υποχρεώσεων του ΕΟΤ που αφορούν σε προ-
µήθεια και παροχή υπηρεσιών διαφήµισης και δηµοσίων σχέ-
σεων, οι οποίες παρασχέθηκαν και διενεργήθηκαν από 1η

Ιανουαρίου του 2009 έως και 31 Δεκεµβρίου του 2010 και οι
οποίες δεν έχουν εξοφληθεί λόγω τυπικών παρατυπιών. Αν οι πα-
ρατυπίες ήταν µόνο τυπικές, το ζήτηµα θα είχε επιλυθεί από τον
οργανισµό και τις υπηρεσίες του και δεν θα χρειαζόταν νοµοθε-
τική ρύθµιση που να βαφτίζει ως νόµιµες αυτές τις δαπάνες υπη-
ρεσιών διαφήµισης και δηµοσίων σχέσεων που παρασχέθηκαν
πριν από δεκαπέντε χρόνια. Εν τω µεταξύ, δεν αναφέρεται το
ύψος δαπάνης ούτε επακριβώς ποιες ήταν οι τυπικές παρατυ-
πίες. Πιστεύουµε ότι η εν λόγω διάταξη παραβιάζει τις αρχές του
δηµοσίου λογιστικού, είναι τουλάχιστον ύποπτη και πιθανόν χρή-
ζει διερεύνησης από τη δικαιοσύνη.

Ο κ. Χατζηδάκης σε οµιλία του την Παρασκευή ανέφερε ότι το
Υπερταµείο µέχρι τώρα είχε την υποχρέωση το 50% των χρηµά-
των από όσα εισέπραττε να το δίνει για τη µείωση του χρέους
και το άλλο 50% να το δίνει για αναπτυξιακούς σκοπούς, όχι
όµως στο ΤΑΙΠΕΔ, το οποίο υποχρεωνόταν να δίνει το 100% για
τη µείωση του χρέους. 

Για τον παραπάνω λόγο, το κόµµα µας συµφωνεί µε τη συγ-
χώνευση του ΤΑΙΠΕΔ µε το Υπερταµείο, γιατί είναι ένα µέτρο
προς τη θετική κατεύθυνση. Ωστόσο, αυτό δεν είναι αρκετό, όταν
η ΕΤΑΔ µένει εκτός της συγχώνευσης. Είναι γνωστό ότι το προ-
σωπικό της ΕΤΑΔ προετοίµασε διάφορους διαγωνισµούς για λο-
γαριασµό του ΤΑΙΠΕΔ, διότι πολύ απλά διαθέτει περισσότερο και
ειδικευµένο προσωπικό. 

Το κόµµα µας υποστηρίζει ότι η αναδιάρθρωση του Υπερτα-
µείου εκτός των συγχωνεύσεων θα έπρεπε να έχει ως βασική
προτεραιότητα την τροποποίηση της υποχρέωσης το 50% των

χρηµάτων από όσα εισπράττονται και δίνονται για τη µείωση του
χρέους να µειωθεί σε 30%. Ταυτόχρονα, το άλλο 50% που δίνεται
για αναπτυξιακούς σκοπούς να αυξηθεί στο 70%. Με αυτόν τον
τρόπο θα δίνονταν µεγαλύτερα κεφάλαια για την ανάπτυξη που
χρειάζεται η χώρα µας, ενώ θα µπορούσε να χρηµατοδοτηθεί και
το υπό σύσταση κρατικό Επενδυτικό Ταµείο. 

Με την τροπολογία για ειδική εισφορά υπέρ του Ταµείου Ενερ-
γειακής Μετάβασης ποσού 10 ευρώ δεν είναι βέβαιο ότι θα κα-
λυφθούν οι ανάγκες των νοικοκυριών από τις υπερβολικές
αυξήσεις στο ρεύµα. Η Κυβέρνηση σε πανικό καταφεύγει σε
πρόχειρες λύσεις, που φοβόµαστε ότι δεν θα έχουν αποτέλεσµα.

Το κόµµα µας θα καταψηφίσει το παρόν νοµοσχέδιο, καθώς η
αναδιάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περι-
ουσίας και θυγατρικών της δεν περιλαµβάνει απολύτως καµµία
ρητή δέσµευση ότι δεν θα εκποιηθεί δηµόσια περιουσία για χάρη
των δανειστών µας. Η αναδιάρθρωση αφήνει εκτός την Εταιρεία
Ακινήτων, ΕΤΑΔ, ενώ το υπό σύσταση Επενδυτικό Ταµείο, µε ελά-
χιστο κεφάλαιο και χωρίς τακτικούς πόρους, θα είναι παντελώς
αδύναµο να επιτελέσει αξιόλογη επενδυτική δραστηριότητα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Βορύλλα. 
Και τώρα τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Σπαρτιατών κ.

Χαλκιάς. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο που ακού-
στηκε νωρίτερα εδώ στην Αίθουσα από έναν συνάδελφο ότι η
ακροδεξιά, οι ακροδεξιοί είναι επικίνδυνοι για το δηµοκρατικό
πολίτευµα. Δεν έχει να κάνει σε ποιο πολιτικό φάσµα ανήκεις.
Επικίνδυνος είναι αυτός που ψηφίζει και νοµοθετεί όχι προς όφε-
λος του ελληνικού έθνους, σεβόµενος πάντοτε το Σύνταγµα,
αλλά νοµοθετεί και ψηφίζει για να εξυπηρετήσει αλλότρια συµ-
φέροντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως πολλάκις έχω αναφέρει
από το Βήµα της Βουλής, στόχος µου είναι να γίνεται µία εποι-
κοδοµητική αντιπολίτευση. Ο εύκολος δρόµος θα ήταν απλά να
καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, µόνο και µόνο επειδή αφορά στο
Υπερταµείο. Όµως, αυτός είναι ο δρόµος της στείρας αντιπολί-
τευσης και του άκρατου λαϊκισµού. Η αναδιαµόρφωση του Υπερ-
ταµείου είναι κάτι που όλοι επιθυµούµε. Κάθε Έλληνας θέλει να
δει να αίρονται οι µνηµονιακοί περιορισµοί και να γίνονται επεν-
δύσεις που θα αποφέρουν εισοδήµατα στη χώρα, εισοδήµατα
που θα κάνουν καλύτερη την καθηµερινότητα των πολιτών, που
θα µειώσουν τους φόρους και επενδύσεις που θα φέρουν ουσια-
στική ανάπτυξη µε βιώσιµο προσανατολισµό. 

Όταν, λοιπόν, κατετέθη το νοµοσχέδιο προς επεξεργασία στην
αρµόδια επιτροπή, δεν το απορρίψαµε µονοµιάς. Αντίθετα, το
διαβάσαµε προσεκτικά και εντοπίσαµε τα σηµεία εκείνα στα
οποία έχουµε αντιρρήσεις. Δυστυχώς, ναι µεν γίνεται µία προ-
σπάθεια να αλλάξει το Υπερταµείο, αλλά αυτή η προσπάθεια για
εµάς είναι εντελώς προς τη λάθος κατεύθυνση. Αντί να αίρονται
οι απαιτήσεις των δανειστών από τα µνηµόνια, αντί να απαλλαχ-
θούµε επιτέλους από το καθεστώς επιτήρησης, βλέπουµε τους
εκπροσώπους των θεσµών πανταχού παρόντες, σε κάθε όργανο
διοίκησης, σε κάθε εταιρεία, σε κάθε απόφαση που θα θέλει η
διοίκηση να λάβει. 

Οι εκπρόσωποι των ευρωπαϊκών θεσµών, ακόµα, διέπονται και
από διαφορετικούς κανόνες. Ό,τι ισχύει για εµάς δεν ισχύει για
αυτούς. Το επισήµανα στην επιτροπή, αλλά δεν έλαβα καν απάν-
τηση από τους αρµόδιους στο γιατί να συνεχίζεται να διαιωνίζε-
ται αυτή η κατάσταση. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, δηµιουργούνται υπάλληλοι δύο τα-
χυτήτων. Αν ο φορέας απασχόλησης ανήκει στη γενική κυβέρ-
νηση, τότε ισχύουν οι περιορισµοί στις αµοιβές, όπως ακριβώς
συµβαίνει σε κάθε άλλη περίπτωση δηµοσίου υπαλλήλου. Αν,
όµως, ο φορέας δεν ανήκει στη γενική κυβέρνηση, οι υπάλληλοι
θα λαµβάνουν κανονικά δεκατέσσερις µισθούς ανά έτος, µε όλα
τα δικαιώµατα ενός ιδιωτικού υπαλλήλου, ενώ δεν θα υπάρχει
«ταβάνι» και στις αµοιβές. Ακριβώς όπως δεν υπάρχει πλέον «τα-
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βάνι» στις αµοιβές των ανώτατων στελεχών διοίκησης σε αυτούς
τους φορείς. Ο Υπουργός µπορεί να οραµατίζεται µικρές ΔΕΗ,
να θέλει να εφαρµόσει καθολικά το µοντέλο διοίκησής της, αλλά
στην πραγµατικότητα υπάρχουν αµφιβολίες για το κατά πόσο
αυτό είναι αποτελεσµατικό, ειδικά όταν διακυβεύονται δηµόσια
αγαθά. 

Προφανώς, δεν ενδιαφέρει την Κυβέρνηση εάν οι τιµές εκτο-
ξευθούν, ώστε να καλύπτονται οι «υπέροχοι» µισθοί για αυτά τα
στελέχη, αρκεί να βολευτούν πέντε-έξι δικοί τους άνθρωποι. Δεν
πειράζει αν ο µέσος Έλληνας δεν πρόκειται να δει ούτε στον
ύπνο του τέτοιες αµοιβές, αρκεί να γίνουν αυτές οι εταιρείες,
δήθεν, ανταγωνιστικές. Πολλά έχουµε θυσιάσει στον βωµό του
ανταγωνισµού την τελευταία πενταετία. 

Ακόµα ένα προβληµατικό σηµείο, που αφορά και πάλι τους
υπαλλήλους, είναι και η διαφορά στο καθεστώς και των προοπτι-
κών απασχόλησης µεταξύ απασχολουµένων ορισµένου χρόνου.
Το βόλεµα, όπως φαίνεται, δεν έχει τέλος. Παρόλο που για τους
υπαλλήλους ορισµένου χρόνου καθίσταται σαφές ότι δεν πρό-
κειται η σύµβασή τους να µετατραπεί σε αορίστου, κάτι τέτοιο
δεν υπάρχει για υπαλλήλους των οποίων το αντικείµενο είναι λίγο
διαφορετικό. 

Στο νοµοσχέδιο αναγράφεται ρητά στο πρώτο εδάφιο της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 22, που αντικαθιστά το άρθρο 31 του
ν.4972/2022 ότι για κάποιες κατηγορίες υπαλλήλων, η σύµβαση
µπορεί να ανανεώνεται -προφανώς, στο διηνεκές- µέχρι να ολο-
κληρωθεί κάποιο έργο. Εδώ, δεν υπάρχει ο περιορισµός της πα-
ραγράφου 3, του ίδιου άρθρου, που µιλάει για τις υπόλοιπες
συµβάσεις ορισµένου χρόνου. 

Αν αυτό δεν είναι διάταξη που αποσκοπεί σε «βόλεµα», τότε
ποια είναι; Πώς εξασφαλίζουµε ότι αυτοί οι υπάλληλοι δεν θα κι-
νηθούν δικαστικά στο µέλλον, ώστε να µονιµοποιηθούν, παρα-
κάµπτοντας τις αξιοκρατικές διαδικασίες του ΑΣΕΠ; 

Και φτάνω στη σηµαντικότερη αλλαγή: Tην ίδρυση του Επεν-
δυτικού Ταµείου. Το πώς θα σχηµατιστεί το αρχικό επενδυτικό
κεφάλαιο το αφήνω ασχολίαστο. Πάλι από ιδιωτικοποιήσεις γε-
µίζουµε τα ταµεία µας. 

Προχωράω, λοιπόν, στο πιο επίµαχο αυτού του Επενδυτικού
Ταµείου: Το είδος των επενδύσεων. Δεν αναφέρεται πουθενά ο
πρωτογενής και ο µεταποιητικός τοµέας παραγωγής της οικονο-
µίας µας. Αντίθετα, βλέπουµε επενδύσεις, κυρίως σε τεχνολογία
και τεχνητή νοηµοσύνη. Δεν νοµίζετε ότι το έχετε παρακάνει µε
την τεχνητή νοηµοσύνη; 

Η τόση εµµονή µε αυτή εγείρει ερωτήµατα για τις πραγµατικές
προθέσεις σας. Θέλετε ουσιαστική ανάκαµψη ή προσπαθείτε να
καρπωθείτε τα δυνητικά οφέλη, µιας ακόµα φούσκας, πριν αυτή
σκάσει; Έχετε ακουστά για την «ComDot» φούσκα, στις αρχές
της δεκαετίας του ’90; Όλος ο κόσµος επένδυε τροµερά ποσά
σε µια εφαρµογή τεχνολογίας, που ακόµα δεν γνώριζαν πώς θα
λειτουργήσει και αν θα καταφέρει να είναι αποτελεσµατική.

Επειδή ο κόσµος δεν ήταν ακόµα έτοιµος να υποδεχθεί µία τέ-
τοια τεχνολογική αλλαγή, η φούσκα έσκασε και χάθηκαν δισεκα-
τοµµύρια δολάρια. Κάτι παρόµοιο θυµίζει και η επιµονή για
επενδύσεις στον κλάδο της τεχνητής νοηµοσύνης. Προσπαθείτε
να κάνετε τη χώρα Ιρλανδία, παραβλέποντας ότι η Ελλάδα δεν
έχει ούτε το φορολογικό σύστηµα αυτής ούτε καν κάποιο στρα-
τηγικό πλεονέκτηµα σε αυτόν τον τοµέα. 

Ωστόσο, έχουµε µακρά παράδοση στη γεωργία και την κτηνο-
τροφία. Θα µπορούσαµε να εξελιχθούµε σε παγκόσµιο πόλο
έλξης καινοτοµιών στην αγροτική παραγωγή και, αντί να ενι-
σχύουµε αυτά που ήδη έχουµε, θα πάµε να κάνουµε επενδύσεις,
κυνηγώντας χίµαιρες; 

Για να έχουµε ουσιαστική ανάπτυξη σε αυτή τη χώρα, θα πρέ-
πει επιτέλους να δώσουµε έµπρακτη στήριξη στους τοµείς εκεί-
νους που αξίζουν και τα έσοδα από αυτές τις επενδύσεις, θα
πρέπει να πηγαίνουν στην καλυτέρευση του βιοτικού επιπέδου
των Ελλήνων, όχι κατά το ήµισυ στην αποπληρωµή δανείων. Δεν
λέω ότι τα δάνεια δεν πρέπει να αποπληρωθούν. Η χώρα µας
πρέπει να τηρήσει τις υποσχέσεις της, αλλά ίσως θα ήταν δόκιµο
να εξετάσουµε µία επαναδιαπραγµάτευση ορισµένων όρων
αυτών των δανείων. 

Η Ελλάδα έχει χάσει πολύ µεγάλο µέρος των πλουτοπαραγω-

γικών της πόρων. Ξεπουλήθηκαν όσο-όσο στους δανειστές και
ο λαός πλήρωσε το τίµηµα των επιλογών που έκαναν άλλοι εξ
ονόµατός του. Αλλάξτε το µοντέλο του Επενδυτικού Ταµείου.
Δώστε πνοή στον πρωτογενή τοµέα σε τεχνολογίες παραγωγής
και όχι στην τεχνητή νοηµοσύνη. Είναι φούσκα και θα σκάσει και
αυτός που θα την πληρώσει πάλι είναι ο ελληνικός λαός. 

Οι Έλληνες πρέπει να έχουν λόγο για το πού επενδύονται τα
δικά τους χρήµατα και ποιος τα διαχειρίζεται, ποιος φέρει την
ευθύνη. Απευθυνόµενος, λοιπόν, στον ελληνικό λαό, να προ-
σθέσω πως, ό,τι κι αν συµβεί στο µέλλον µε το Επενδυτικό Τα-
µείο, να ξέρετε ότι την ευθύνη αυτή έχει η Κυβέρνηση. Αυτή και
µόνο αυτή! 

Και µια που είµαι στο Βήµα, θέλω να κάνω µία έκκληση προς
τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και τον Υπουργό Οικο-
νοµικών κ. Χατζηδάκη και φυσικά και στον κ. Δένδια. Έχουµε εκα-
τοντάδες παραιτήσεις στελεχών στις Ένοπλες Δυνάµεις. Είδαµε
-βγήκαν προχθές τα αποτελέσµατα από τις εξετάσεις στις πα-
νελλήνιες που έδωσαν τα παιδιά- ότι έχουν δηµιουργηθεί, κύριε
Υπουργέ, τεράστια κενά στις παραγωγικές σχολές των Ενόπλων
Δυνάµεων, µε ό,τι αυτό σηµαίνει, µαζί µε τις παραιτήσεις των
στελεχών, για την εθνική άµυνα της χώρας το προσεχές διά-
στηµα, τα επόµενα χρόνια. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ, κάντε µία σύνδεση
του µισθού του Αρχηγού ΓΕΕΘΑ µε ποσόστωση µε τον Πρόεδρο
του Αρείου Πάγου. Είναι µία δύσκολη δηµοσιονοµικά περίοδος
για τη χώρα -το κατανοούµε-, αλλά πιστεύω πως όλοι µας -όλη η
Αντιπολίτευση, καλέστε µας όλους στην Επιτροπή Οικονοµικών-
πρέπει να κάτσουµε να βρούµε και να κάνουµε µια αναπροσαρ-
µογή κονδυλίων από τον προϋπολογισµό. Είµαστε -πιστεύω όλο
το Κοινοβούλιο- στη διάθεσή σας, µε το άνοιγµα της Βουλής να
συνδράµουµε όλοι µαζί και να καταθέσουµε τις προτάσεις µας
σε αυτό το δηµοσιονοµικό κόστος. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε, κύριε Χαλκιά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-

νώσω ότι ο συνάδελφος κ. Μιχαηλίδης ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας του στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα,
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των εισηγητών και ειδικών αγο-

ρητών, µε τον ειδικό αγορητή από την Πλεύση Ελευθερίας, τον
κ. Αλέξανδρο Καζαµία.

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα κατ’ αρχάς να αναφερθώ
στη σκανδαλώδη χθεσινή εξέλιξη σχετικά µε την υπόθεση των
τηλεφωνικών παρακολουθήσεων. 

Χθες η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου εξέδωσε ανακοίνωση
στην οποία είπε ότι, κατόπιν προκαταρκτικής έρευνας, συµπέ-
ρανε πως δεν υπήρξε καµµία απολύτως εµπλοκή µε το κατασκο-
πευτικό λογισµικό «Predator» ή οποιοδήποτε άλλο παρόµοιο
λογισµικό από τη ΕΥΠ ή από οποιονδήποτε κρατικό λειτουργό. 

Στη χθεσινή συζήτηση στη Βουλή η επικεφαλής µας Ζωή Κων-
σταντοπούλου άσκησε έντονη κριτική στην απόφαση και πρό-
τεινε να κατατεθεί στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της
Βουλής το πλήρες πόρισµα της εισαγγελέως, όλη η δικογραφία,
καθώς και οι καταθέσεις, και απηύθυνε πρόσκληση σε όλα τα
κόµµατα που πιστεύουν στη δηµοκρατία και τη διαφάνεια να
συµπράξουν µαζί µας. 

Το σκάνδαλο των τηλεφωνικών παρακολουθήσεων έχει συγ-
κλονίσει τα θεµέλια της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου
στη χώρα µας. Η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα επιτρέψει στην Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη να το συγκαλύψει.

Πριν προχωρήσω στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα επίσης να επιση-
µάνω ότι ο τρόπος µε τον οποίο η Βουλή νοµοθετεί το τελευταίο
δεκαπενθήµερο είναι πραγµατικά απαράδεκτος. Χθες ήµασταν
εδώ και συζητούσαµε ένα νοµοσχέδιο µέχρι και τις τρεις παρά
τέταρτο το πρωί. Προχθές ήµασταν πάλι εδώ και συζητούσαµε
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ένα άλλο νοµοσχέδιο µέχρι και τις δύο και δέκα το πρωί. Την ίδια
στιγµή λαµβάνουν χώρα και οι συνεδριάσεις των επιτροπών που
προετοιµάζουν τα νοµοσχέδια, καθώς άλλα νοµοσχέδια συζη-
τούνται. Έχουµε επτά νοµοσχέδια µέσα σε λίγο παραπάνω από
µια βδοµάδα. Όλη αυτή η διαδικασία δίνει την αίσθηση ότι κάτι
έκτακτο ή κάτι πάρα πολύ κρίσιµο, µια κατάσταση κρίσης στην
πραγµατικότητα φαίνεται να δεσπόζει. 

Από την άλλη, όταν βλέπουµε τα περιεχόµενα των νοµοσχε-
δίων, στη συντριπτική πλειονότητα τουλάχιστον, δεν φαίνεται να
υπάρχει κάτι που να επιβάλει µια τόσο επείγουσα διαδικασία. Το
µόνο συµπέρασµα στο οποίο µπορούµε να καταλήξουµε είναι ότι
η Κυβέρνηση θέλει να περάσει όσο γίνεται πιο γρήγορα κάποια
νοµοσχέδια, ούτως ώστε να µη µελετηθούν σωστά, να µην υπο-
στούν της απαραίτητης κριτικής από τη Βουλή, που είναι ο δη-
µοκρατικός θεσµός της αντιπροσωπευτικής µας δηµοκρατίας,
και, προφανώς, η Κυβέρνηση δεν αισθάνεται αυτοπεποίθηση µε
τον τρόπο που νοµοθετεί. Αν αισθανόταν αυτοπεποίθηση, δεν θα
είχε πρόβληµα να αντιµετωπίσει την κριτική της Αντιπολίτευσης.

Και ως να µην έφταναν αυτά, ήρθαν και χθες, προτού τελει-
ώσει η συνεδρίαση στις τρεις παρά τέταρτο τα χαράµατα, και
δύο κυριολεκτικά νυχτερινές τροπολογίες. Η πρώτη έφτασε στις
έντεκα παρά δέκα και η άλλη έφτασε στις έντεκα και πέντε.
Έχουν µεγαλώσει οι µέρες βέβαια, επειδή έχουµε καλοκαίρι,
αλλά τις τροπολογίες συνεχίζετε να τις φέρνετε νύχτα. Αυτή η
διαδικασία είναι πραγµατικά απαράδεκτη. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε και αφορά την
αναδιάρθρωση του Υπερταµείου, ενός φορέα εκποίησης της δη-
µόσιας περιουσίας υπέρ των δανειστών της χώρας που εισήγαγε
η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το 2016, στο πλαίσιο του τρίτου
µνηµονίου του 2015, και το οποίο Υπερταµείο έχει διάρκεια ενε-
νήντα εννέα ετών και επιβλήθηκε στη χώρα µας κατόπιν εκβια-
στικών πιέσεων από την τρόικα και τον τότε Γερµανό Υπουργό
Οικονοµικών, τον µακαρίτη πλέον Βόλφγκανγκ Σόιµπλε.

Τον Μάιο του 2016, όταν ήρθε το νοµοσχέδιο που επέβαλε το
Υπερταµείο στη χώρα µας, ο κ. Μητσοτάκης ως Αρχηγός της
αξιωµατικής αντιπολίτευσης τότε, αποκάλεσε τη σύστασή του
µια άνευ προηγουµένου απώλεια εθνικής κυριαρχίας και υποσχέ-
θηκε ότι, όταν γίνει Πρωθυπουργός, θα το καταργήσει. 

Συγκεκριµένα είχε πει τα εξής τον Μάιο του 2016: «Η δηµιουρ-
γία µιας εταιρίας µε ζωή ενενήντα εννέα έτη, που δεν θα λογο-
δοτεί στο εθνικό Κοινοβούλιο, που θα ελέγχεται ουσιαστικά από
ευρωπαϊκούς θεσµούς και η οποία θα διαχειρίζεται τη συνολική
περιουσία του ελληνικού δηµοσίου, δεν µπορεί σε καµµία περί-
πτωση να γίνει αποδεκτή από τη Νέα Δηµοκρατία».

Και καταθέτω εδώ στα Πρακτικά όλη την οµιλία του Πρωθυ-
πουργού από την ηµέρα εκείνη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι κάνει το νοµοσχέδιο που φέρνει τώρα η Κυβέρνηση; Κάνει
κυρίως τρία πράγµατα.

Το Υπερταµείο του 2016 απορροφά άλλους δύο κεντρικούς,
αξονικούς, µνηµονιακούς θεσµούς, το ΤΧΣ και το ΤΑΙΠΕΔ, που
ήρθαν στη χώρα µας µε τα προηγούµενα µνηµόνια, το 2010 και
2011. Αυτή είναι η πρώτη αλλαγή που φέρνει το νοµοσχέδιο. 

Η δεύτερη αλλαγή είναι ότι δηµιουργεί στο Υπερταµείο κάτι
καινούργιο που λέγεται «Επενδυτικό Ταµείο» και το οποίο έχει
ένα µικρό αρχικό κεφάλαιο της τάξης των 40 εκατοµµυρίων
ευρώ. Αυτό αποσκοπεί στο να επενδύει πιο αποτελεσµατικά -έτσι
ακούσαµε στη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή- τα
έσοδα που προέρχονται από την εκποίηση της περιουσίας του
δηµοσίου. Αυτό σηµαίνει βέβαια ότι τα προηγούµενα οκτώ χρό-
νια δεν ήταν πολύ αποτελεσµατική η επένδυση των εσόδων
αυτών, κάτι το οποίο φαίνεται να αναγνωρίζεται και από τον
τρόπο µε τον οποίο εισάγει το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση. 

Η ιδέα αυτή, όµως, πρέπει να πούµε ότι υπήρχε και στο αρχικό
σχέδιο των δανειστών και του κ. Σόιµπλε, αλλά ο σκοπός τώρα
είναι να υλοποιηθεί καλύτερα. Διότι, όπως κάθε αποικιακός ή
ηµιαποικιακός θεσµός, το Υπερταµείο όχι µόνο παραβιάζει σο-
βαρά την εθνική κυριαρχία της χώρας, αλλά ταυτόχρονα δεν λει-

τουργεί και αποτελεσµατικά, διότι αποτελεί µια ανωµαλία στην
εθνική µας οικονοµία.

Και η τρίτη αλλαγή που επιφέρει το νοµοσχέδιο είναι ότι αλ-
λάζει την εσωτερική οργάνωση του Υπερταµείου και των θυγα-
τρικών εταιρειών του, κυρίως όσον αφορά το εργασιακό
καθεστώς. Θα πρέπει εδώ να σηµειώσουµε ότι οι θυγατρικές του
Υπερταµείου απασχολούν δεκάδες χιλιάδες εργαζόµενους. 

Ο κ. Θεοχάρης, ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, της Νέας Δη-
µοκρατίας δηλαδή, στη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή
είπε ότι το νοµοσχέδιο αυτό -και παραπέµπω απευθείας στα
Πρακτικά- συνιστά χειραφέτηση από µνηµόνια και δανειστές.
Εδώ βλέπουµε στην πράξη τι σηµαίνει «βγαίνω από τα µνηµόνια»,
δηλαδή προφανώς ήµασταν ακόµη µέσα ή µάλλον είµαστε
ακόµη µέσα, γιατί ακόµη δεν ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο. Ή µήπως
δεν είµαστε; Δεν ξέρουµε ποια είναι η στάση της Κυβέρνησης
ως προς αυτό, αλλά η αµφιταλάντευση αυτή είναι ιδιαιτέρως
αποκαλυπτική.

Και συνέχισε ο κ. Θεοχάρης: «Επιτυγχάνεται ακόµη ένα σηµαν-
τικό βήµα από την απεξάρτηση από τις δεσµεύσεις του µνηµο-
νίου». Δηλαδή είµαστε ακόµη εξαρτηµένοι, αλλά επιτυγχάνεται
ένα βήµα και αυτό όλο είναι ένα ζήτηµα που µας απασχόλησε
αρκετά στη διάρκεια των συζητήσεων. 

Η δική µας άποψη είναι ότι η απεξάρτηση αυτή δεν υπάρχει
στην ουσία της. Θα ήθελα εδώ να αναφερθώ σε κάποια ενδει-
κτικά άρθρα του νοµοσχεδίου, για παράδειγµα το άρθρο 6, το
οποίο είναι ένα άρθρο που πλαισιώνει την αλλαγή που εισάγει η
Κυβέρνηση µε το νοµοσχέδιο. 

Αυτό λέει ξεκάθαρα -και το διαβάζω από µέσα- ότι το Υπερτα-
µείο και τώρα µε τον νόµο που φέρνετε «θα ενεργεί σε συµµόρ-
φωση, ιδίως µε τις δεσµεύσεις που απορρέουν από το µνηµόνιο
συνεννόησης, του οποίου κυρώθηκε το νοµοσχέδιο µε τον νόµο
4046 του 2012», δεύτερο µνηµόνιο, «και από τη συµφωνία δηµο-
σιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων της 19ης

Αυγούστου 2015», τρίτο µνηµόνιο.
Αυτό είναι το πρώτο στοιχείο που υπάρχει στο νοµοσχέδιο το

οποίο επιβεβαιώνει τον πλήρη µνηµονιακό χαρακτήρα που συνε-
χίζει να έχει το Υπερταµείο και τώρα, δηλαδή εντάσσεται στο
πλαίσιο του µνηµονίου. 

Στο άρθρο 9 στην παράγραφο 7 του νοµοσχεδίου φαίνεται ότι
η καινούργια διοίκηση του Υπερταµείου, ένα πενταµελές επο-
πτικό συµβούλιο, το οποίο υπήρχε από το 2016, τώρα µετονοµά-
ζεται σε Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης, να δώσει µια πιο
µπίζνες, αν θέλετε, πινελιά στον τρόπο µε τον οποίο το νοµοσχέ-
διο έρχεται να παρέµβει.

Αυτό το Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης παραµένει πεν-
ταµελές, αλλά σύµφωνα µε το άρθρο 9 παράγραφος 7 λέει ότι ο
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µπορεί να αλλά-
ξει κάποια µέλη της σύνθεσής του, αλλά επίσης -και διαβάζω
µέσα από το νοµοσχέδιο- «ενεργώντας από κοινού η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και ο Ευρωπαϊκός Μηχανισµός Σταθερότητας δύνανται
να ζητήσουν αιτιολογηµένα µε επιστολή που απευθύνει την κοι-
νοποίηση στο άλλο µέρος την ανάκληση µέλους ή µελών του
Συµβουλίου Εταιρικής Διακυβέρνησης». Με άλλα λόγια, το πεν-
ταµελές διοικητικό όργανο, τα µέλη του, µπορούν να τοποθε-
τούνται και να αφαιρούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση
απευθείας.

Έχουµε επίσης στο άρθρο 19 του νοµοσχεδίου παρόµοια ανα-
φορά, όπου φαίνεται ξεκάθαρα -και διαβάζω εκεί- ότι όσον
αφορά το επενδυτικό όργανο που δηµιουργεί το νοµοσχέδιο,
λέει το άρθρο 19 παράγραφος 1, «σε αυτό δύναται να συµµετέ-
χει ο εκπρόσωπος που ορίζεται από κοινού από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών», του
ΕΕΣΥΠ, δηλαδή του Υπερταµείου. Με άλλα λόγια, συνεχίζει το
ηµιαποικιακό καθεστώς του Υπερταµείου να ισχύει πλήρως. 

Έρχοµαι τώρα σε δύο ακόµη άρθρα, το άρθρο 12 και 27, που
σχετίζονται µε την αλλαγή του εργασιακού καθεστώτος στο
Υπερταµείο και στις θυγατρικές εταιρείες του Υπερταµείου. Εδώ
εισάγονται κάποιες αλλαγές, οι οποίες θεωρούµε πως είναι εις
βάρος των εργαζοµένων. Ο κ. Χατζηδάκης είπε νοµίζω πολύ
ανοικτά ότι είναι επιθυµία του νοµοσχεδίου να µην υπάρχει εκ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20053



προσώπηση των συνδικαλιστών στα πειθαρχικά συµβούλια και
το πειθαρχικό συµβούλιο, έτσι όπως προβλέπεται, πράγµατι κα-
ταργεί την εκπροσώπηση συνδικαλιστών. Είναι ένα τριµελές πει-
θαρχικό συµβούλιο και αυτό απαρτίζεται από ένα µη εκτελεστικό
µέλος του διοικητικού συµβουλίου, από εκπρόσωπο της υπηρε-
σίας προσωπικού και από ένα τρίτο ανεξάρτητο µέλος.

Και ο κύριος Υπουργός είπε ότι θέλουµε να έχουµε έναν δικα-
στή ο οποίος να είναι αµερόληπτος. Δεν βλέπουµε να είναι ιδιαι-
τέρως αµερόληπτη αυτή η σύνθεση του τριµελούς πειθαρχικού
συµβουλίου. Είναι το διοικητικό συµβούλιο εκπροσωπούµενο
εκεί, είναι η υπηρεσία προσωπικού, η οποία σε όλες τις επιχει-
ρήσεις είναι το µακρύ χέρι του διοικητικού συµβουλίου, και υπάρ-
χει ένας µόνο εκπρόσωπος ο οποίος θα είναι ανεξάρτητος, ένα
πρόσωπο κύρους λέει το νοµοσχέδιο, αλλά αυτός ή αυτή θα µει-
οψηφεί αναγκαστικά αν έρθει σε διαφωνία µε τα άλλα δύο µέλη
του πειθαρχικού. 

Έχουµε επίσης το άρθρο 30, για το οποίο πολλοί φορείς εξέ-
φρασαν την ανησυχία τους και τη δυσαρέσκειά τους. Αυτό προ-
τείνει τη σύσταση εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας από το
διοικητικό συµβούλιο των επιχειρήσεων. Εδώ οι εργαζόµενοι
ανησυχούν ότι τα συλλογικά δικαιώµατά τους θα παραβιαστούν
και ότι οι ίδιοι δεν θα εκπροσωπούνται στη συζήτηση για τη σύν-
ταξη του εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας. Με άλλα λόγια,
και εδώ υπάρχει µια κάθετη δοµή µάνατζµεντ, η οποία θεωρούµε
πως κινδυνεύει να βλάψει ζωτικά συµφέροντα των εργαζοµένων. 

Έρχοµαι τέλος, στον χρόνο που µου αποµένει, στο άρθρο 39,
το οποίο αναφέρεται στο µεγαλύτερο µέρος του προϋπολογι-
σµού που συνοδεύει αυτό το νοµοσχέδιο. Θα περίµενε κανείς ξέ-
ρετε µε ένα νοµοσχέδιο όπως αυτό, το οποίο προσπαθεί να
µετασχηµατίσει το Υπερταµείο σε δήθεν -γιατί εµείς δεν θεω-
ρούµε ότι είναι τίποτα ουσιαστικό αυτό- πιο επενδυτικό φορέα,
να µην υπάρχει κανένα κόστος για το δηµόσιο. 

Αλλά εδώ βλέπουµε ότι συνοδεύει το νοµοσχέδιο η έκθεση του
Λογιστηρίου του Κράτους, η οποία προβλέπει ένα κόστος 126
εκατοµµυρίων. Τα 124 εκατοµµύρια από αυτά είναι χρήµατα τα
οποία ο κρατικός προϋπολογισµός θα πρέπει να καταβάλει σύµ-
φωνα µε το άρθρο 39 στη «HELLENIC TRAIN» και πρέπει να τα
καταβάλει για οφειλές τις οποίες έχει το δηµόσιο απέναντι στη
«HELLENIC TRAIN» σχηµατίσει το 2022 και 2023. Εδώ έχουµε και
τη χρονολογία του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Ήρθε ο κ. Σταϊκούρας στην επιτροπή να µας εξηγήσει ότι αυτό
έχει συµφωνηθεί στο πλαίσιο µιας σύµβασης ανάµεσα στο δη-
µόσιο και στην ιδιωτική «HELLENIC TRAIN» και ότι πρέπει να κα-
ταβληθούν αυτά τα χρήµατα. Μας είπε επίσης ότι οι εργαζόµενοι
στην ιδιωτική «HELLENIC TRAIN» το θέλουν αυτό, προφανώς
επειδή η ιδιωτική επιχείρηση τους λέει ότι αν δεν πάρει αυτά τα
λεφτά από το δηµόσιο πιθανόν να υπάρξει ζηµιά στους µισθούς
τους ή στα εργασιακά τους δικαιώµατα, ενδεχοµένως και απο-
λύσεις, δεν ξέρουµε. 

Αυτό όµως που γνωρίζουµε είναι ότι ρωτήσαµε τον κ. Σταϊ-
κούρα και θέσαµε το θέµα επιτακτικά εκ µέρους της Πλεύσης
Ελευθερίας στη συνεδρίαση της επιτροπής για το περιεχόµενο
αυτής της σύµβασης. Ο ίδιος είπε ότι δεν γνωρίζει τις λεπτοµέ-
ρειές της, αλλά δεσµεύτηκε να ξανάρθει στη Βουλή να µας εξη-
γήσει τι αφορά. Και τον περιµένουµε. 

Ωστόσο πρέπει να πω ότι η αιτιολόγηση που µας παρουσίασε
είναι πραγµατικά περίεργη και αυτό δεν είναι µια εξαιρετική πε-
ρίπτωση, φαίνεται πως είναι η πεπατηµένη. Έχουµε εδώ µια επι-
χείρηση, τη «HELLENIC TRAIN», η οποία ιδιωτικοποιήθηκε το
2017 και πουλήθηκε για 45 δισεκατοµµύρια. Αυτό ήταν το έσοδο
του δηµοσίου από αυτή την ιδιωτικοποίηση επί κυβερνήσεως ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Και σήµερα το δηµόσιο την επιδοτεί µε 124 δισε-
κατοµµύρια, δηλαδή τρεις φορές παραπάνω. 

Εµείς δεν είµαστε υπέρ της ιδιωτικοποίησης των εθνικών σι-
δηροδρόµων. Ωστόσο η λογική λέει ότι όταν ιδιωτικοποιείς µια
επιχείρηση απαλλάσσεσαι, από το κράτος τουλάχιστον, το οποίο
παύει να επιδοτεί αυτή την επιχείρηση και την αναθέτει στον
ιδιώτη, γιατί ο ιδιώτης µε κριτήριο το κέρδος και την ανταγωνι-
στικότητα θα µπορέσει να την κάνει κερδοφόρα. Εδώ έχουµε µια
επιχείρηση η οποία ιδιωτικοποιείται για 45 δισεκατοµµύρια.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εκατοµµύρια.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Για 45 εκατοµµύρια, έχετε δίκιο.
Και ερχόµαστε επτά χρόνια αργότερα και το κράτος την επιδοτεί,
την ιδιωτική επιχείρηση, µε ένα τριπλάσιο ποσό. 

Θεωρούµε ότι το κράτος επιδοτεί πάρα πολλές ιδιωτικές επι-
χειρήσεις και ότι οι ιδιωτικοποιήσεις που έχουν πραγµατοποιηθεί
στο παρελθόν δεν επιτελούν καθόλου τον σκοπό τους. Το να
λέµε ότι οι εργαζόµενοι το ζητάνε αυτό είναι µια δικαιολογία η
οποία δεν καλύπτει καθόλου το γεγονός ότι η ιδιωτικοποίηση
αυτή είναι προβληµατική. Και αν το κράτος ξοδεύει κι ένα τρι-
πλάσιο ποσό για να επιδοτήσει µια επιχείρηση, υπάρχει και η επι-
λογή της επανεθνικοποίησής της. Αυτή δεν φαίνεται να
εξετάζεται καθόλου από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και
από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Περιµένουµε
ωστόσο τον κ. Σταϊκούρα να µας δώσει περισσότερες λεπτοµέ-
ρειες.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι η Πλεύση Ελευ-
θερίας θεωρεί πως το νοµοσχέδιο αυτό φέρνει µια εντελώς επι-
φανειακή και διακοσµητική αναδιάρθρωση του Υπερταµείου, η
οποία προσπαθεί να παραστήσει ότι η χώρα µας µειώνει κάπως
την εξάρτησή της από τους δανειστές. Στην πραγµατικότητα,
όµως, δεν υπάρχει καµµία ουσιαστική απεξάρτηση. Οι µνηµονια-
κοί θεσµοί, οι µνηµονιακοί νόµοι, όλο το µνηµονιακό καθεστώς
που εδραιώθηκε την περασµένη δεκαετία δεν πρόκειται να φύγει.
Δυστυχώς η χώρα µας παραµένει ακόµη βαθιά εξαρτηµένη από
το καθεστώς των µνηµονίων. 

Αυτό που προσπαθεί να κάνει το παρόν νοµοσχέδιο είναι να
δώσει την ψευδαίσθηση µιας εικονικής χαλάρωσης της εξάρτη-
σής µας από τους δανειστές, που δρα ως επικάλυµµα της συνε-
χιζόµενης ηµιαποικιακής σχέσης που διατηρεί η χώρα µας µε την
τρόικα, στο πλαίσιο της γνωστής µνηµονιακής λογικής που επέ-
βαλε το 2015-16 στη χώρα µας τη σύσταση του Υπερταµείου του
κ. Σόιµπλε. 

Κι εδώ πρέπει να υπενθυµίσω ότι η Πλεύση Ελευθερίας δεν
ήταν ως κόµµα στη Βουλή, αλλά η επικεφαλής µας ως Πρόεδρος
της Βουλής αντιστάθηκε µε όλες τις δυνάµεις της στο τρίτο µνη-
µόνιο και βεβαίως στην εδραίωση του Υπερταµείου. Θεωρούµε
συνεπώς ότι η κριτική αυτή που κάνουµε τώρα από την πλευρά
της Πλεύσης Ελευθερίας είναι δυνατή, διότι το κόµµα µας είναι
ένα από τα ελάχιστα στο ελληνικό Κοινοβούλιο που ποτέ δεν ψή-
φισε, ποτέ δεν υποστήριξε και ποτέ δεν συµφιλιώθηκε µε τα µνη-
µόνια και τη βλαβερή κληρονοµιά που µας άφησαν. 

Είµαστε, µε άλλα λόγια, σε θέση να πούµε όλη την αλήθεια
στους πολίτες για το Υπερταµείο και για τη διαιώνιση της παρου-
σίας του από τις κυβερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµο-
κρατίας, που τώρα προσπαθεί να χρυσώσει το χάπι, φέρνοντας
αυτό το νοµοσχέδιο για να προστατέψει αυτόν τον τοξικό θεσµό.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καζαµία. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία

Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υποβάλω ένα ερώτηµα
στον κύριο Υπουργό, τον κ. Χατζηδάκη. 

Όπως γνωρίζετε, κύριε Χατζηδάκη, από εχθές συγκλονίζει τον
πολιτικό κόσµο και την κοινωνία αυτό το σκανδαλώδες πόρισµα
προκαταρκτικής εξέτασης τριακοσίων σελίδων -µαθαίνουµε- των
λειτουργών της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, που λέει ότι όλα
καλώς καµωµένα µε τις παρακολουθήσεις, όλα καλώς καµωµένα
µε τις υποκλοπές, δεν έφταιξε σε τίποτε η ΕΥΠ, δεν έφταιξε σε
τίποτε κανένας κρατικός λειτουργός και αρχειοθετείται η υπό-
θεση χωρίς άσκηση ποινικής δίωξης και ασκούνται κάποιες ποι-
νικές διώξεις σε βαθµό πληµµελήµατος κατά κάποιων ιδιωτικών
εταιρειών. 

Ήσαστε ο ίδιος στόχος παρακολούθησης, αποδεδειγµένα. Πα-
ρακολουθούνταν οι συνοµιλίες σας και παραβιάστηκε το απόρ-
ρητο των επικοινωνιών σας. Κι αυτό δεν έγινε ενόσω ήσασταν
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ιδιώτης, αλλά έγινε ενόσω υπηρετούσατε ως Υπουργός της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Παραµένετε Υπουργός και στη σηµερινή Κυβέρνηση και µε
πάρα πολύ ευαίσθητο χαρτοφυλάκιο, που συνδέεται άρρηκτα µε
την επιβολή στη χώρα συγκεκριµένων όρων και καταστάσεων
που παραβιάζουν τη δηµοκρατία. 

Είσαστε βέβαια και ο διαχρονικότερος νοµίζω -ίσως σας συ-
ναγωνίζεται ο κ. Χρυσοχοΐδης- Υπουργός, έχοντας υπηρετήσει
τις κυβερνήσεις από την περίοδο Καραµανλή. 

Είστε και πρωτεργάτες των ιδιωτικοποιήσεων. Θυµόµαστε τι
κάνατε µε τον ΟΤΕ, αυτή τη µεγάλη επιτυχία, να µην έχουµε εθνι-
κές τηλεπικοινωνίες! Θυµόµαστε τι κάνατε µε την Ολυµπιακή, τε-
ράστια επιτυχία! Δεν έχουµε εθνικό αεροµεταφορέα. Χαρίσατε
ουσιαστικά την Ολυµπιακή στον Βγενόπουλο µε το κέρδος που
έβγαλε από τις µετοχές του ΟΤΕ, που δεν θα πουλούσατε. Και
σήµερα είστε εδώ, την επαύριον της αποκάλυψης, της ανακοί-
νωσης από την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου, αυτού του πορί-
σµατος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Θα ήθελα να σας ρωτήσω και θεωρώ οφείλετε να ενηµερώ-
σετε την Εθνική Αντιπροσωπεία: Πρώτον, είστε ενήµερος για το
πόρισµα; Το έχετε στα χέρια σας; Είστε δικαιούµενο πρόσωπο,
έχετε πρόσβαση στη δικογραφία αναντιρρήτως. Και παρακαλώ
να µας ενηµερώσετε αν έχετε προσκληθεί κι αν έχετε λάβει αν-
τίγραφα του πορίσµατος και της δικογραφίας. Δεύτερον, πώς
τοποθετείστε σήµερα απέναντι στη χθεσινή ανακοίνωση; Σας
ρωτώ ευθέως για εσάς προσωπικά. Ότι, δηλαδή, όλα καλώς κα-
µωµένα και δεν υπάρχει κακούργηµα στην παρακολούθηση των
επικοινωνιών σας ως εν ενεργεία Υπουργού; 

Οι αρχές της διαφάνειας αυτές τις οποίες εµείς υπηρετούµε
επιβάλλουν να ενηµερώσετε -µην κοιτάτε τον Πρόεδρο για βοή-
θεια- την Εθνική Αντιπροσωπεία και σας το ζητώ.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ξεκινάµε µε τους εγ-

γεγραµµένους οµιλητές. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τι ξεκινάµε; Δεν θα απαντήσει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι δικαίωµα του

Υπουργού να απαντήσει αργότερα. Αυτό µού έδειξε ως µήνυµα.
Δεν µπορώ να υποχρεώσω τον Υπουργό να απαντήσει. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Με νοήµατα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο είχε ο κ.
Κωτσός, ο πρώτος εγγεγραµµένος οµιλητής. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το θέµα

των υποκλοπών έρχεται και ξανάρχεται ξανά, µετά το πόρισµα
της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, που επί της ουσίας τι απο-
τελεί, µε το να αποφαίνεται ότι δεν υπήρξαν παράνοµες ενέρ-
γειες από κρατικούς λειτουργούς και από κυβερνητικά στελέχη; 

Αποτελεί µια µεγάλη δικαίωση και για τον Πρωθυπουργό, Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, που κατηγορήθηκε για δηµιουργία παρακρά-
τους στο Μαξίµου και, βεβαίως, µια µεγάλη δικαίωση για τον
Γρηγόρη Δηµητριάδη, που βρέθηκε στο µάτι του κυκλώνα σε όλη
αυτή τη διαδικασία. Εκτός κι αν οι συνάδελφοι τις αποφάσεις της
δικαιοσύνης τις κρίνουν αλά καρτ. Όποτε µας βολεύουν, η δι-
καιοσύνη είναι ανεξάρτητη, αµερόληπτη και αδέσµευτη και
όποτε δεν µας βολεύουν, είναι υποβολιµαία. 

Όµως, κάνοντας αυτές τις σκέψεις και απαξιώνοντας κυρίαρ-
χους θεσµούς του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος, όπως είναι
η δικαιοσύνη -που οι δικηγόροι λένε ότι είναι το τελευταίο κατα-
φύγιο του πολίτη-, επί της ουσίας απαξιώνουµε την ίδια τη δη-
µοκρατία µας. Και είναι πολύ επικίνδυνο αυτό. Ή τη σεβόµαστε,
την αναγνωρίζουµε και αποδεχόµαστε τις αποφάσεις της ή µετά
µπαίνουµε σε επικίνδυνα µονοπάτια. 

Να έρθω στο σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο είναι και τολ-
µηρό, αλλά και ταυτόχρονα αποτελεί και µια σηµαντική µεταρ-
ρύθµιση για το δηµόσιο. Το Υπερταµείο µπαίνει σε µια νέα εποχή,
αλλάζει την εικόνα του. Δηµιουργούµε µια νέα εταιρεία συµµε-

τοχών και περιουσίας, ένα σύγχρονο αναπτυξιακό εργαλείο για
τη χώρα µας, ένα επενδυτικό εργαλείο, όπως αρµόζει σε µια σύγ-
χρονη οικονοµία που έχουµε καταφέρει να δηµιουργήσουµε και
συνεχίζουµε να δηµιουργούµε την τελευταία πενταετία. 

Εκείνο που επιδιώκουµε, οκτώ χρόνια µετά τη θέσπιση του
Υπερταµείου, µετά από τη συµφωνία µε τον ESM, τον Ευρωπαϊκό
Μηχανισµό Σταθερότητας, αλλά και τους δανειστές της χώρας,
είναι να παρέµβουµε στον παλαιότερο νόµο που είχε και τη δική
τους αποδοχή και στο µέτρο του δυνατού αλλάζει την εικόνα του
Υπερταµείου, συµβάλλοντας περισσότερο στην ανάπτυξη της οι-
κονοµίας και µέσω των θυγατρικών του, αλλά και να υπηρετήσει
τον µέσο πολίτη, να υπηρετήσει την ελληνική κοινωνία. 

Σύµφωνα µε τα τελευταία επίσηµα στοιχεία που έδωσε στη δη-
µοσιότητα το Υπερταµείο, µετά από µια εξαετία, από το 2018,
έχει συνεισφέρει 285.000.000 στην οικονοµία, τα 80.000.000 για
την ενίσχυση του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, τα
65.000.000 για την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας, µέσω
της επενδυτικής πολιτικής του, και περίπου 140.000.000 ευρώ
για την αποπληρωµή του δηµόσιου χρέους. 

Σύµφωνα µε το Στρατηγικό Σχέδιο 2022 - 2024, το Υπερταµείο
θα επενδύσει 51.000.000 ευρώ στην ελληνική αγορά. Οι πρώτες
επενδύσεις, ύψους 10.000.000 ευρώ, έχουν ήδη υλοποιηθεί σε
ελληνικά εταιρικά οµόλογα. Έτσι, µε το παρόν νοµοσχέδιο, προ-
χωρούµε σε τέσσερις σηµαντικότατες παρεµβάσεις. 

Η πρώτη παρέµβαση είναι η θέσπιση ενός πιο σύγχρονου µον-
τέλου διακυβέρνησης του Υπερταµείου, µε τη µετονοµασία του
Εποπτικού Συµβουλίου, µε την απορρόφηση σε αυτό του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και του ΤΑΙΠΕΔ. Όλοι
συµφωνούµε νοµίζω ότι το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας τελείωσε σε πολύ σηµαντικό βαθµό την αποστολή του µε
την αποκρατικοποίηση των τραπεζών. Έχει µείνει ένα 18% περί-
που της Εθνικής και η συµµετοχή της στην Attica Bank. 

Υπάρχει, λοιπόν, λόγος αγαπητοί συνάδελφοι, να παραµείνει
ένα ξεχωριστό όργανο, µε ξεχωριστό διοικητικό συµβούλιο και
µε ξεχωριστές αµοιβές; Νοµίζω πως όχι. Απορροφάται λοιπόν,
στο Υπερταµείο, του οποίου ήταν θυγατρική και το Υπερταµείο
γίνεται καθολικός διάδοχος. 

Το ΤΑΙΠΕΔ επίσης έχει κάνει µια σειρά από αποκρατικοποι-
ήσεις, οι οποίες έχουν ολοκληρωθεί, άρα δεν χρειάζεται να
υπάρχει ένα ξεχωριστό ταµείο ιδιωτικοποιήσεων. 

Η βασική αλλαγή που κάνουµε στο νέο µοντέλο διακυβέρνη-
σης του Υπερταµείου είναι ότι δεν µιλάµε πλέον για Εποπτικό
Συµβούλιο, αλλά για Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης. 

Η δεύτερη παρέµβαση έχει να κάνει µε το επιτυχηµένο µον-
τέλο της ΔΕΗ, όπως λέγεται, στις θυγατρικές της ΕΕΣΥΠ, µε τη
µετατροπή σε µικρές ΔΕΗ, οκτώ θυγατρικών εταιρειών του -
ΕΛΤΑ, ΔΕΘ - HELEXPO, Οργανισµός Κεντρικών αγορών και Αλι-
είας, Κεντρική Αγορά Θεσσαλονίκης, ΓΑΙΑΟΣΕ, Αλυκές, Διώρυγα
Κορίνθου, Όµιλος ΟΑΣΑ, µε τις δύο θυγατρικές του- στοχεύον-
τας στην ευελιξία προσλήψεων, ιδίως σε εξειδικευµένο στελε-
χιακό δυναµικό, αλλά και στην απελευθέρωση του πλαισίου των
προµηθειών µε διαφανή τρόπο.

Παίρνουµε στην ουσία ένα µοντέλο που λειτούργησε αποτε-
λεσµατικά και ουσιαστικά µε τη ΔΕΗ -που θα θυµάστε ασφαλώς
το 2019, Υπουργέ, ήταν έτοιµη υπό κατάρρευση- και το εφαρµό-
ζουµε σε αυτές τις εταιρείες, γιατί θα θυµάστε όλοι ότι το 2019
η ΔΕΗ δεν είχε ούτε κολόνες να αντικαταστήσει το παλαιό δίκτυο
ούτε υλικά για να αποκαταστήσει τις ζηµιές.

Η τρίτη παρέµβαση έχει να κάνει µε τη σύσταση του Εθνικού
Επενδυτικού Ταµείου, όπως έχουν πολλές ευρωπαϊκές χώρες,
το οποίο θα έχει αρχικό κεφάλαιο το ήµισυ από το αντιστάθµισµα
που έδωσε το ελληνικό δηµόσιο για την επανάκτηση της ΕΥΔΑΠ
και της ΕΥΑΘ. Το Επενδυτικό Ταµείο θα υλοποιεί επενδύσεις σε
δυναµικούς τοµείς της οικονοµίας όπου υπάρχει επενδυτικό κενό
σε τεχνολογικούς κλάδους, σε κλάδους µεταφορών, υποδοµών,
ενεργειακές επενδύσεις κ.λπ., συµβάλλοντας έτσι στη στήριξη
και τη συνέχιση της επενδυτικής προσπάθειας της χώρας µας.

Με την τέταρτη παρέµβαση παρέχουµε το δικαίωµα στο ΤΑΙ-
ΠΕΔ να αξιοποιεί το 50% των εσόδων του, προκειµένου να υλο-
ποιήσει master plan και των άλλων λιµένων που έχει στο
χαρτοφυλάκιό του, ενώ µέχρι τώρα, όπως γνωρίζετε, το ΤΑΙΠΕΔ
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το 100% των εσόδων του το έδιδε για την αποπληρωµή των
χρεών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα φιλοαναπτυ-
ξιακό νοµοσχέδιο, που προάγει τον φιλελεύθερο παρεµβατισµό,
µε το κράτος να έχει ενισχυµένο ρόλο και σηµαντικό µερίδιο στην
αναπτυξιακή προοπτική της χώρας. Για άλλη µια φορά επιβεβαι-
ώνεται η εµπιστοσύνη, η οποία πλέον διακατέχει τις σχέσεις µας
µε τους δανειστές µας, αλλά και την απεξάρτηση της ελληνικής
οικονοµίας από τα µνηµόνια του παρελθόντος. Η ελληνική οικο-
νοµία συνεχίζει τη θετική της πορεία, µέσα σε ένα περιβάλλον
πολύπλοκων διεθνών αναταράξεων, στις οποίες, χάρη στην ορθή
διακυβέρνησή µας, έχουµε επιδείξει ιδιαίτερη ανθεκτικότητα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος. Οµιλία ή παρέµβαση, κύριε
Πρόεδρε;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και αµέσως µετά θα
συνεχίσουµε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Πράγµατι για µία παρέµβαση, θα ακολουθήσουν στη συνέχεια
και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και οι Βουλευτές µε τις το-
ποθετήσεις τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
ο λόγος για τον οποίον επιλέξαµε να κάνουµε αυτή τη σύντοµη
παρέµβαση ως Κοινοβουλευτική Οµάδα αφορά το µείζον σκάν-
δαλο των υποκλοπών και το µείζον πρόβληµα και σχέδιο συγκά-
λυψης, το οποίο εξελίσσεται και συνεχίζεται µε µια δεύτερη
πράξη χθες που όλοι εισπράξαµε, όλη η Αντιπολίτευση, όλοι οι
Έλληνες και οι Ελληνίδες πολίτες, µε την ανακοίνωση της Εισαγ-
γελέως του Αρείου Πάγου. 

Δυστυχώς το αποτύπωµα της χθεσινής µέρας θα µείνει για
πάρα πολύ καιρό και οφείλουµε όλοι, πολύ περισσότερο όλοι και
όλες εµείς που είµαστε µέσα στην Αίθουσα, να τοποθετηθούµε
και αυτό περιλαµβάνει και τον κύριο Υπουργό.

Και µε υψηλό αίσθηµα δεοντολογίας και σεβασµού στη θέση
σας, κύριε Χατζηδάκη, οφείλω να σας πω ότι η τοποθέτησή µου
σήµερα είναι µια πρόσκληση για δική σας τοποθέτηση, την οποία
περιµένει όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και πιστεύω
όλοι και όλες που είστε στην Αίθουσα. Και αυτό γιατί οι αποκα-
λύψεις οι οποίες έρχονται σήµερα, αλλά και οι τοποθετήσεις
αξιόλογων επιστηµόνων σε πάρα πολλά έντυπα και οι αποκαλύ-
ψεις του Τύπου, και του ηλεκτρονικού και του γραπτού, είναι
συγκλονιστικές. Συνηγορούν, δε, όλες οι αποκαλύψεις στο ότι
δυστυχώς υπήρξε η δεύτερη πράξη του σχεδίου συγκάλυψης
του σκανδάλου των υποκλοπών χτες. Δεν προκύπτει από που-
θενά οποιαδήποτε χαραµάδα έστω µιας αµφισβήτησης. Εµείς θα
θέλαµε να αµφισβητηθεί η άποψή µας. Θα παρακαλούσαµε να
µην έχει συµβεί αυτό στην Ελληνική Δηµοκρατία, γιατί µιλάµε για
τους πυλώνες της δηµοκρατίας µας, δεν είναι απλή η συζήτηση
την οποία κάνουµε.

Και θέλω, κύριε Χατζηδάκη, να ξεκινήσω από εσάς, το ανέ-
φερα χθες και είναι -οφείλω να πω- δεοντολογικό να το πω µπρο-
στά σας. Υπάρχει ένα ερώτηµα µετά τη χθεσινή ανακοίνωση του
Αρείου Πάγου. Διαβάζω από το εδάφιο 7: «Ως προς τις διατάξεις
περί άρσης απορρήτου, τηρήθηκε απαρέγκλιτα η διαδικασία που
προβλέπεται από τον νόµο που διαχρονικά δεν αξιώνει ειδική αι-
τιολογία, ενώ είναι σύµφωνη µε το πνεύµα του δικαστηρίου, δες
απόφαση τάδε του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης». Αυτό
σηµαίνει για τον στόχο 5046C ότι τηρήθηκε απαρέγκλιτα η δια-
δικασία που προβλέπεται από τον νόµο.

Άρα ο Κωστής Χατζηδάκης Υπουργός και τότε και τώρα της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη, ελέγχθηκε πολλαπλώς, παρακολουθή-
θηκε πολλαπλώς µε πολλές αποφάσεις, όχι µόνο ένα δίµηνο, τη-
ρούµενης απαρεγκλίτως της διαδικασίας που προβλέπει ο

νόµος. Και ερωτώ: Είστε διερευνώµενος, είστε πρόσωπο που διε-
ρευνάται για θέµατα εθνικής ασφάλειας ή κακουργηµατική
πράξη; Διότι µόνο γι’ αυτά µπορούσε να ελεγχθείτε και προφα-
νώς να ενηµερωθείτε στη συνέχεια. Διότι η διάταξη που προσπά-
θησε η Κυβέρνησή σας να περάσει για να µην ενηµερωθείτε,
έπιασε στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Ρωτώ, λοιπόν, κύριε Χατζηδάκη: Πρώτα από όλα, ρωτάω εσάς
και στη συνέχεια ρωτώ την Κυβέρνηση και τους Βουλευτές της
Συµπολίτευσης: Είναι ο κ. Χατζηδάκης ελεγχόµενος για θέµατα
εθνικής ασφάλειας ή κακουργηµατική πράξη, ώστε να τηρηθεί
απαρεγκλίτως η διαδικασία για το πρόσωπό του; Εµείς έχουµε
αυτό το ερώτηµα, όχι γιατί αµφισβητούµε τη δική σας δεοντολο-
γία, άλλη κουβέντα αυτή, αλλά γιατί δηµιουργείται θέµα στην κοι-
νοβουλευτική διαδικασία, αν είστε εδώ ως εκπρόσωπος της
Κυβέρνησης. Διότι υπάρχει ένα ερώτηµα. Εµπιστεύεται ο κ. Μη-
τσοτάκης τον κ. Χατζηδάκη, εφόσον η Εισαγγελέας του Αρείου
Πάγου χθες µας είπε ότι όλα τηρήθηκαν κατά γράµµα και κατ’
ουσία; Είναι ένα ερώτηµα. Θέλουµε µία απάντηση επί αυτού.

Υποχρεωθήκαµε να γυρίσουµε στο παρελθόν και καταθέτω,
κύριε Πρόεδρε, µόλις το διαβάσω, το δηµοσίευµα του «DOCU-
MENTO» στις 12-12-2022. Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν συνοµιλίες του
κ. Χατζηδάκη που φέρονται ότι αντιστοιχούν στον ίδιο, µε κεν-
τρικά στελέχη του Υπουργείου και µε τον Γενικό Γραµµατέα Απο-
βλήτων, τον κ. Γραφάκο, και µε τον κ. Μουσουρούλη, υπεύθυνο
του Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης. Και τα δύο πρόσωπα αυτά από
νέα δηµοσιεύµατα αποδεικνύεται ότι ήταν στόχοι, όπως και ο κ.
Χατζηδάκης, και του κακόβουλου λογισµικού, όχι µόνο της ΕΥΠ.
Και εδώ προκύπτουν απλά ερωτήµατα. Διαβάζω, κύριε Χατζη-
δάκη, διαψεύστε τα. Δεν τα έχει διαψεύσει µέχρι τώρα. Εµείς σας
τα προσφέρουµε για να τα διαψεύσετε.

«Γραφάκος: Απασχολούµαι δύο µέρες µε την έκδοση του
ΕΟΑΝ (ηχητική απόδοση) για την ανταποδοτική.

Κωστής Χατζηδάκης: Ναι, δεν ξέρω αν πρέπει να τα πούµε από
εδώ». Και πολλά ακόµα.

Ξέρατε κάτι, κύριε Χατζηδάκη, και δεν το λέγατε σε εµάς όλους,
να προφυλάξουµε όλοι µαζί τη δηµοκρατία µας και τους θεσµούς;
Είναι ψευδή όλα αυτά; Αν είναι ψευδή, γιατί δεν έχετε κάνει µή-
νυση στο µέσο, στον κ. Βαξεβάνη, στο «DOCUMENTO», για να
ερευνηθεί και πιθανά να µάθουµε και εµείς όλη την αλήθεια;

Το καταθέτω παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Διότι έρχεται σε συνέχεια πρόσφατο δηµοσίευµα, που επανα-
λαµβάνει τα τρία αυτά ονόµατα, Γραφάκος, Μουσουρούλης, Χα-
τζηδάκης, ως στόχους και του κακόβουλου λογισµικού του
«Predator» και αναφέρεται στον κ. Χατζηδάκη, ο οποίος έχει
λάβει δύο µολυσµένα µηνύµατα και έγιναν έξι απόπειρες εγκα-
τάστασης του «Predator» στο κινητό του, στο τηλέφωνό του. 

Το καταθέτω κι αυτό, το κατέθεσα και χθες.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ, λοιπόν, προκύπτει ένα ερώτηµα. Είστε ενήµερος για όλα
αυτά, πρώτον, ότι ήσασταν για πολλά δίµηνα στόχος της ΕΥΠ;
Και δεύτερον, ότι έχετε όλα αυτά τα µηνύµατα, τα οποία πιθανόν
τα έχετε λάβει στο κινητό σας, γιατί υποθέτω ότι ανοίγετε τα µη-
νύµατα, και µπορεί να µην έχετε πατήσει στο µολυσµένο link.

Οφείλετε, όµως, κύριε Χατζηδάκη, να µας πείτε κάτι παρα-
πάνω. Τι κάνατε για όλα αυτά; Καταθέσατε οποιαδήποτε µηνυ-
τήρια αναφορά; Προσφύγατε στις αρµόδιες αρχές; Έχετε τη
βούληση να υπερασπιστείτε τα δικαιώµατά σας, αλλά και τους
κανόνες της Ελληνικής Δηµοκρατίας; Αυτό είναι πολύ δύσκολο
βήµα, το οποίο πρέπει να κάνουµε σήµερα και πρέπει να κάνετε
και εσείς, κύριε Χατζηδάκη, διότι είτε ξέρετε για ποιον λόγο σας
παρακολουθούσαν είτε δεν ξέρετε. Υποθέτω ότι δεν ξέρετε,
αλλά πρέπει να µας το πείτε, γιατί µε υποθέσεις δεν µπορεί να
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προχωρήσει η αλήθεια και η δηµοκρατία. Και αν την έρευνα αυτή
την έκανε ή όχι ο κ. Ζήσης να µας πείτε. Πήγατε στον κ. Ζήση
που έκανε την έρευνα, εφόσον ήσασταν στόχος και του κακό-
βουλου λογισµικού και της ΕΥΠ; Πρέπει να µάθουµε. Μη µας
πείτε τι του είπατε, πείτε µας αν πήγατε όµως. Αν δεν πήγατε,
είτε µε δική σας βούληση είτε του κ. Ζήση, προκύπτουν δύο ζη-
τήµατα, ένα για σας, ποια είναι η βούλησή σας ως προς την απο-
κάλυψη της αλήθειας, και ποια είναι η βούλησή σας ως προς την
τήρηση των κανόνων και των δικαιωµάτων των δικών σας και
όλων των Ελλήνων και των Ελληνίδων. Έχετε τη βούληση να συµ-
µετέχετε σε µία προσπάθεια να τηρηθούν οι κανόνες, το ευρω-
παϊκό και ελληνικό πλαίσιο στη χώρα µας; Τη θέτω αυτή την
ερώτηση απευθείας σε εσάς. Θέλουµε να µας απαντήσετε αν
έχετε τη βούληση. Μήνυση δεν µάθαµε αν κάνατε στον κ. Βαξε-
βάνη, δεν γνωρίζω κάτι παραπάνω. Τα δηµοσιεύµατα τα έχει δια-
βάσει όλη η Ελλάδα εδώ και δύο χρόνια, πρέπει κάποια στιγµή
να µιλήσετε και εσείς.

Θέλουµε να µας πείτε αν πιστεύετε ότι τηρήθηκαν τα δικαιώ-
µατά σας ως Έλληνας πολίτης, αν απολαµβάνετε την εµπιστο-
σύνη του Πρωθυπουργού µετά τη χθεσινή ανακοίνωση τής κ.
Αδειλίνη, πώς την κρίνετε στην περίπτωσή σας, πώς θα υπερα-
σπιστείτε τα δικαιώµατά σας και τι συµµετοχή είχατε στην
έρευνα του Αρείου Πάγου, η οποία µάθαµε ότι ολοκληρώθηκε
χθες, µάλλον µε έναν τρόπο ατελή, θα πω εγώ, προφανώς µε το
σχέδιο συγκάλυψης.

Διαβάζω, µάλλον σε σηµερινό δηµοσίευµα στην «POLITICAL»,
ότι τον κ. Γραφάκο, τον Γραµµατέα Αποβλήτων, τον σώσατε
εσείς προσωπικά -έτσι λέει το δηµοσίευµα, διαψεύστε το- από
την αντικατάσταση του, παρ’ ότι συµπλήρωσε πενταετία στη
θέση του Γενικού Γραµµατέα. Και γνωρίζετε -και γνωρίζω πολύ
καλά- ότι πράγµατι υπάρχουν θέµατα συγγενή µε τις παρακο-
λουθήσεις, που είναι προβλήµατα στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας. Πρέπει να µιλήσουµε καθαρά, λοιπόν, εδώ πέρα
µέσα. Τα µέσα ενηµέρωσης το έχουν πει. Διάβασα και κατέθεσα
το θέµα του «DOCUMENTO».

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλω να σας πω -και θα
ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε- ότι όσα έχουν προκύψει από χθες
είναι µια χιονοστιβάδα αποκαλύψεων συγκάλυψης. Ακούω πολ-
λούς από εσάς και στα µέσα ενηµέρωσης, βλέπω ότι είστε µε-
τρηµένοι, δεν λέτε τα ίδια που λέει ο κ. Μαρινάκης. Καταλαβαίνω
τη δική σας προσωπική ευθύνη, γιατί αυτό πρέπει να το διαχει-
ριστούµε όλοι µαζί. Έχουµε τεράστιες διαφορές και πολιτικής
και ήθους. Δεν έχουµε καµµία σχέση, αλλά έχουµε έναν όρκο
στο Σύνταγµα. Πρέπει να επιλέξετε πώς θα τον υπερασπιστούµε,
γιατί µπαίνουµε µπροστά σε ερωτήµατα για την τήρηση των κα-
νόνων της δηµοκρατίας.

Και εδώ πλέον έχουµε µία ανακοίνωση από την Εισαγγελέα
του Αρείου Πάγου να χαρακτηρίζει ως σύµπτωση το ότι είκοσι
οκτώ άτοµα παρακολουθήθηκαν ταυτόχρονα από κακόβουλο λο-
γισµικό και είκοσι δύο από αυτά την ίδια χρονική περίοδο µε την
παρακολούθησή τους από την ΕΥΠ, µεταξύ των οποίων και ο ση-
µερινός Υπουργός, ο σηµερινά παριστάµενος Υπουργός. Τερά-
στιο ερώτηµα. Καθόµαστε και ακούµε για ένα νοµοσχέδιο, ενώ
χθες ακούστηκαν για τον κ. Χατζηδάκη πράγµατα και θαύµατα
και καταγράφηκαν.

Και το δεύτερο είναι ότι η έρευνα, η οποία φαίνεται ότι ολο-
κληρώθηκε χθες, µε ένα πόρισµα τριακοσίων σελίδων και πολλά
θέµατα µπήκαν στο αρχείο, δεν περιελάµβανε διευρυµένη
έρευνα στους παρόχους, δηλαδή στις εταιρείες τηλεπικοινωνίας
και στην Ανεξάρτητη Αρχή για τη Διασφάλιση του Απορρήτου
των Επικοινωνιών. Δηλαδή, ήταν µια περιορισµένη έρευνα που ο
κ. Ζήσης και µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση, ενώ ανέλαβε την
υπόθεση τον Οκτώβριο, ενώ εµείς µε τον Στέφανο Κασσελάκη
πήγαµε τον Οκτώβριο, ενώ ξαναπήγαµε και ζητήσαµε να ξανα-
πάµε τον Ιούνιο στο τέλος του πορίσµατος, δύο εβδοµάδες πριν
ολοκληρωθούν τριακόσιες σελίδες του πορίσµατος, πήγε µόνο
στην ΕΥΠ. Αυτό αποκαλύφθηκε και δηµιουργεί ερωτήµατα, τα
ερωτήµατα πολλαπλασιάζονται.

Εκτός αυτών που θέσαµε χθες, πρέπει να σας πω ότι από τα
σηµερινά δηµοσιεύµατα προκύπτει ότι θύµατα του «Predator»
δεν κλήθηκαν. Ρώτησα τον κ. Χατζηδάκη να µας πει αν κλήθηκε

ή όχι. Υπήρξαν µάρτυρες που δεν ερευνήθηκαν. Υπήρξαν υπάλ-
ληλοι της «INTELLEXA», που δεν κλήθηκαν, ακόµη και αυτοί που
πήραν τους servers και άδειασαν τις εγκαταστάσεις. Τι έρευνα
ήταν αυτή; Τα διαβάζουµε. Δηµιουργούνται ερωτήµατα.

Και διαβάζω και στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» και στην «Εφηµερίδα
των Συντακτών» σοβαρές καταγγελίες για παραλείψεις της δικα-
στικής έρευνας. Βλέπω από την άλλη µεριά και όσο µελετάµε την
ανακοίνωση της κ. Αδειλίνη, κυριολεκτικά πέφτουµε από τα σύν-
νεφα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ,
κύριε Πρόεδρε, πρέπει να ολοκληρώσετε, πρόκειται για παρέµ-
βαση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ναι, έχετε δίκιο.

Από τη µια µεριά βλέπω µία προσπάθεια της κ. Αδειλίνη να µι-
λήσει για πλούσιο ανακριτικό υλικό. Λέει δηλαδή ότι -και αυτό
είναι περίεργο, κύριε Πρόεδρε- η µη σύνδεση του λογισµικού µε
την ΕΥΠ, την Αντιτροµοκρατική και την ΕΛΑΣ προκύπτει από την
αναντίλεκτη διερεύνηση ενός πλούσιου αποδεικτικού υλικού.

Και ρωτώ: Υπάρχει δικαστικός λειτουργός που χαρακτηρίζει
το υλικό ως πλούσιο µόνο και µόνο για να αποφύγει την περαι-
τέρω έρευνα ή να δηµιουργήσει εντυπώσεις; Διότι αυτές οι λέ-
ξεις, τα «αναντίλεκτα», τα «απαρέγκλιτα», που περιλαµβάνει η
ανακοίνωση της κ. Αδειλίνη, γίνονται αντικείµενα σκληρής κριτι-
κής από πολύ σοβαρούς νοµικούς της χώρας µας.

Σήµερα διαβάσαµε µαζί άρθρα του κ. Ιωαννίδη, του κ. Παπα-
σπύρου, του κ. Αλιβιζάτου, µία συνέντευξη του κ. Κουκάκη. Θα
µπορούσα να αναφέρω δεκάδες σηµερινά περιστατικά, τα οποία
όλα επιβεβαιώνουν ότι περιορίστηκε η έρευνα στη λίστα, που
έστειλε ο κ. Μενουδάκος στην Εισαγγελία, δεν έγινε διευρυµένη
έρευνα. Τελευταία µέρα πήγε ο κ. Ζήσης και µόνο στην ΕΥΠ για
να ελέγξει αυτόν τον κατάλογο. Και η τήρηση των κανόνων που
επικαλέστηκε η κ. Αδειλίνη και για την παρακολούθηση του κ. Χα-
τζηδάκη δεν είναι αυτή ολοκληρωµένη, διότι τίθενται από τα
άρθρα των νοµικών, που ανέφερα, τρεις προϋποθέσεις, το πλή-
ρες εµπεριστατωµένο και δικαιολογηµένο αίτηµα, δεύτερον, η
ευχέρεια της συνδροµής των προϋποθέσεων παρακολούθησης
και τρίτον, το ότι δίνεται η δυνατότητα στον παρακολουθούµενο
να ενηµερωθεί.

Έχουµε µπροστά µας τον κ. Χατζηδάκη. Να τον ρωτήσουµε
αν ενηµερώθηκε, γιατί στον κ. Κουκάκη µε τροπολογία που έγινε
εκ των υστέρων απαγορεύθηκε να ενηµερωθεί και έπεσε το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας.

Άρα, η κ. Αδειλίνη µάς παραπέµπει στο Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο, αλλά δεν λέει τις προϋποθέσεις. Άρα, δεν είναι σίγουρο -και
µπαίνει ένα ερώτηµα, εγώ το θέτω σαν ερώτηµα- αν τηρήθηκαν
όλες οι προϋποθέσεις. Και ερωτώ, λοιπόν, για να µην υπάρχει
καµµία αµφιβολία, γιατί µας ενδιαφέρει όλους. Για να απαντή-
σουµε σ’ αυτές τις τρεις προϋποθέσεις θα πρέπει να µας απαν-
τήσει η Εισαγγελία του Αρείου Πάγου αν είχε πρόσβαση στο
φυσικό φάκελο των επισυνδέσεων, παρακολουθήσεων της ΕΥΠ.
Εκεί θα προέκυπτε ότι έπρεπε να υπάρχει για τον κ. Χατζηδάκη
το βιογραφικό του, η αιτιολογηµένη περιγραφή των παραπτωµά-
των και η συνέχεια της υπόθεσης.

Ρωτώ, λοιπόν: Υπήρξε πρόσβαση στο φυσικό φάκελο από τον
κ. Ζήση; Έχουν όλα αυτά τα στοιχεία έρθει στον έλεγχο; Όπως
καταλαβαίνετε υπάρχουν πάρα πολλά ερωτήµατα, που πολλα-
πλασιάζονται, να θέσω και ένα επιπλέον, κύριε Πρόεδρε. Μας
λέει η ανακοίνωση ότι παραπέµπονται µόνο για πληµµέληµα κά-
ποιοι επαγγελµατίες. Θα σχολιάσουµε το θέµα του κατηγορητη-
ρίου σε άλλη στιγµή, γιατί υπάρχουν ερωτήµατα. Ρωτώ, όµως:
Οι επαγγελµατίες οι οποίοι παρακολουθούσαν µε κακόβουλο λο-
γισµικό τον κ. Χατζηδάκη για ποιον δουλεύανε; Σε ποιον έδωσαν
τα στοιχεία;

Είναι δυνατόν µία έρευνα να βρίσκει επαγγελµατίες που πα-
ρακολουθούν Υπουργούς και την ηγεσία του Στρατού, για να µην
πω όλα τα υπόλοιπα ονόµατα και να σταµατάει εκεί η έρευνα;
Για λογαριασµό τους παρακολουθούσαν τον κ Χατζηδάκη; Είχαν
θέµατα µε τα Υπουργεία, που ήταν ο Χατζηδάκης και όλα τα υπό-
λοιπα πρόσωπα; Είχαν θέµατα µε τον Στρατό, τα συγκεκριµένα
µόνο πρόσωπα;
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Υπάρχει, λοιπόν, ένα ερώτηµα: Ποιοι ήταν οι εντολείς; Και
ποιοι ήταν οι παραλήπτες των αποτελεσµάτων, για τα πρόσωπα
έστω που στην περιορισµένη επιφανειακή ανάγνωση αναφέρει
χθες ο Άρειος Πάγος; Για όλα αυτά δεν υπάρχουν απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ,
έχετε συµπληρώσει τον χρόνο της οµιλίας σας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Έχετε δίκιο.

Σε κάθε περίπτωση όλα αυτά είναι πάρα πολύ κρίσιµα. Κύριε
Χατζηδάκη, αναρωτηθήκαµε πολύ αν θα τεθούµε µε αυτόν τον
τρόπο ενώπιον σας. Οφείλετε, όµως, στην Ελληνική Αντιπροσω-
πεία σήµερα να δώσετε απαντήσεις και πρέπει να είστε πολύ
συγκεκριµένος. Έχουν τεθεί πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα σε
εσάς. Ξέρω ότι υπάρχουν πολλά άλλα αναπάντητα ερωτήµατα,
που δεν µπορείτε να απαντήσετε, όπως παραδείγµατος χάριν,
γιατί πήρε ο κ. Μητσοτάκης την ΕΥΠ από την πρώτη µέρα διακυ-
βέρνησης στην ευθύνη του και κατέληξε η ΕΥΠ να παρακολουθεί
τους Υπουργούς του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ. Νοµίζω ότι µπορούµε να συνεννοούµαστε οι δύο µας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είναι ένα ερώ-
τηµα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν διαφωνώ, αλλά
δεν θέλατε οµιλία, θέλατε παρέµβαση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ολοκληρώνω.

Για ποιο λόγο πήρε ο κ. Μητσοτάκης την ΕΥΠ; Για να παρακο-
λουθούνται οι Υπουργοί του και οι αρχηγοί του Στρατού; Γιατί
άλλαξε η νοµοθεσία για την πληροφόρηση του θύµατος; Γιατί
άλλαξε η σύνθεση της ΑΑΔΕ; Γιατί παραιτήθηκαν στο τέλος-
τέλος ο κ. Δηµητριάδης και ο κ. Κοντολέων;

Και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Για ποιο λόγο ζήτησε συγ-
γνώµη από τον κ. Ανδρουλάκη ο κ. Μητσοτάκης και τον Μάιο του
’23, σε ένα debate, αποκάλεσε το πρόβληµα των υποκλοπών
σκάνδαλο;

Τελικά πρέπει να µας απαντήσει ο κ. Μητσοτάκης. Ισχύουν όλα
αυτά ή δεν ισχύουν; Είναι προσωπική πολιτική του ευθύνη; Διότι
κάθε µέρα που περνάει βυθιζόµαστε όλο και βαθύτερα σε ένα
σκάνδαλο που αφορά στην ελληνική δηµοκρατία και σε αυτό οι
Βουλευτές της Συµπολίτευσης και ο Υπουργός προσωπικά πρέ-
πει να δώσουν απαντήσεις σήµερα ενώπιον των Ελλήνων πολι-
τών.

Εµείς τηρούµε απαρέγκλιτα και τον όρκο µας και τις υποχρε-
ώσεις µας. Περιµένουµε να δούµε εσάς.

Ευχαριστώ πολύ κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ο κ. Χατζηδά-
κης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πέντε πράγµατα κυριολεκτικά έχω να πω σήµερα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία για το ζήτηµα αυτό.

Το πρώτο είναι ότι για το συγκεκριµένο θέµα έχω τοποθετηθεί
κατ’ επανάληψη στην Ολοµέλεια, τρεις ή τέσσερις αν δεν κάνω
λάθος φορές. Επαναλαµβάνω όλα αυτά, τα οποία είπα και δεν
παίρνω πίσω ούτε µία λέξη ούτε µισή. Τα επαναλαµβάνω ακρι-
βώς, όπως είναι διατυπωµένα στα Πρακτικά της Βουλής.

Δεύτερον, από τις συνοµιλίες στις οποίες αναφέρθηκε ο κ. Φά-
µελλος, έτσι όπως έχουν δηµοσιευθεί, ανεξάρτητα από το πώς
τοποθετείται κανείς για µένα, τη διαδροµή µου, τις πολιτικές µου
πράξεις και πρωτοβουλίες, προκύπτει ότι είµαι απολύτως καθα-
ρός και διαφανής στις ενέργειές µου. Άλλωστε, αν δεν προέκυ-
πτε, θα το είχε θέσει η Αντιπολίτευση εδώ και πάρα πολύ καιρό.

Τρίτον, είναι ξεκάθαρο, καθώς βρίσκοµαι και σας µιλάω από
τα κυβερνητικά Έδρανα, ότι ο Πρωθυπουργός µε εµπιστεύεται
απολύτως. Συγγνώµη που το λέω, αλλά δεν µπορεί να προκύψει
κάτι διαφορετικό τόσο σε σχέση µε όσα συνέβησαν προεκλογικά
όσο και σε σχέση µε αυτά που συµβαίνουν σήµερα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Τέταρτον, σέβοµαι τις αποφάσεις της
δικαιοσύνης. Υποθέτω ότι το ίδιο κάνετε και όλοι εσείς.

Και πέµπτον, προφανώς από εδώ και πέρα θα ακολουθήσουν
όλες οι νόµιµες και επιβεβληµένες ενέργειες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα δώσω τον λόγο
στον κ. Φάµελλο.

Ακούστε µε, όµως, Ο κ. Φάµελλος ακούστηκε χωρίς να διακο-
πεί από κανέναν. Παρακαλώ!

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά ακριβώς.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θα χρειαστώ
µόνο ένα λεπτό.

Κύριε Χατζηδάκη, είπα αρκετά στην οµιλία µου, αλλά θέλω να
µείνω σε δύο ερωτήµατα. Το πρώτο ερώτηµα είναι: Συµµετείχατε
στην έρευνα του Αρείου Πάγου, κληθήκατε από τον κ. Ζήση ως
θύµα του «Predator» τουλάχιστον, του κακόβουλου λογισµικού -
εγώ λέω και της ΕΥΠ-, για να µπορέσουµε να έχουµε µια ενηµέ-
ρωση σχετικά µε την πληρότητα της έρευνας και σχετικά µε το
αν τηρήθηκαν οι διαδικασίες; Και υπάρχει φυσικός φάκελος της
παρακολούθησής σας που να δικαιολογεί από το βιογραφικό και
τις ενέργειές σας τη δικαιολογία και την αιτιολογία της επισύν-
δεσής σας από την ΕΥΠ; Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, ως προς την τήρηση της αρχής και της υποχρέω-
σης που έχετε για τις δικές υποχρεώσεις και το Ελληνικό Δίκαιο,
προσφύγατε -και αν όχι, γιατί;- στην ελληνική δικαιοσύνη, εφό-
σον παραβιάστηκαν τα δικαιώµατά σας και εφόσον ήσασταν υπό
παρακολούθηση για πολλά δίµηνα, δυστυχώς και από την ΕΥΠ
και από το κακόβουλο λογισµικό; Και αν δεν κάνατε έναντι της
δηµόσιας αρχής -δεν συµφωνούµε-, γιατί δεν κάνατε το ίδιο για
το κακόβουλο λογισµικό, εφόσον διαπιστωµένα γνωρίζετε ότι
έχετε µολυσµένα µηνύµατα στο κινητό σας;

Είναι δύο ερωτήσεις, κύριε Χατζηδάκη, που αφορούν, όχι µόνο
τα δικά σας δικαιώµατα, αλλά τα δικαιώµατα όλων των πολιτών.
Αν δεν υπερασπίζονται οι πολιτικοί, για να παραµένουν σε υπουρ-
γικές θέσεις, τα δικά τους δικαιώµατα, τότε δεν µπορούµε να
υπερασπιστούµε τα δικαιώµατα των πολιτών. Σας ρωτώ, λοιπόν,
γιατί δεν υπερασπιστήκατε τα δικά σας δικαιώµατα;

Και αυτή είναι µια πρόταση έναντι της ελληνικής Βουλής, διότι
αφήνονται ερωτήµατα ότι όλα αυτά γίνονται γιατί υπάρχει µία
συµπαιγνία και συγκάλυψη και στην Κυβέρνηση. Δεν θέλω να
φανταστώ ότι ο κ. Χατζηδάκης παραµένει στην Κυβέρνηση και ο
κ. Μητσοτάκης πήρε την ΕΥΠ υπό την ευθύνη του για να παρα-
κολουθούνται Υπουργοί. Δεν θέλω να το σκεφτώ.

Αν δεν απαντήσετε, όµως, γιατί δεν έχετε τη βούληση -επειδή
έχετε την υποχρέωση- να υπερασπιστείτε τα δικαιώµατά σας,
τότε µας αφήνετε να πιστέψουµε ότι υπάρχει, όχι µόνο συγκά-
λυψη, αλλά υπάρχει και διαπλοκή µέσα στο Υπουργικό Συµβού-
λιο. Άρα είναι ευθύνη σας να δώσετε απαντήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν είµαι δικαστής,
για να ξέρω, χωρίς να γνωρίζω,...

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Νοµικός είστε.
Έχετε πτυχίο Νοµικής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας παρακαλώ,
κύριε Φάµελλε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ακριβώς επειδή είµαι νοµικός.

Δεν µπορώ να γνωρίζω όλες τις επιµέρους δικονοµικές διαδι-
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κασίες και λεπτοµέρειες και στοιχεία τα οποία προέκυψαν ή δεν
προέκυψαν κατά την έρευνα του Αρείου Πάγου.

Εποµένως, όταν θα γίνει περαιτέρω συζήτηση στη Βουλή, γιατί
µου φαίνεται απολύτως φυσικό ότι µε τον έναν ή µε τον άλλο
τρόπο θα γίνει συζήτηση, βλέποντας τον τρόπο µε τον οποίον το-
ποθετείται η Αντιπολίτευση, θα µπορέσετε να θέσετε τα ερωτή-
µατα αυτά στους αρµόδιους, είτε στον Υπουργό Δικαιοσύνης
είτε στις δικαστικές αρχές, προκειµένου να λάβετε τις σχετικές
απαντήσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Εσάς δεν σας ενόχλησε κανείς;
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Γιατί δεν πή-

γατε στη Δικαιοσύνη;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Με ρωτήσατε ένα πολύ συγκεκριµένο
ερώτηµα και απάντησα στο ερώτηµα αυτό.

Ως προς το δεύτερό σας ερώτηµα, τι έχω κάνει µέχρι τώρα,
έχω δηλώσει πάλι εδώ στο Βήµα της Βουλής ότι περιµένω την
έρευνα του Αρείου Πάγου…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τελείωσε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Με ρωτήσατε τι έκανα τόσον καιρό. Σας
απαντώ.

Είχα δηλώσει ότι περίµενα την έρευνα του Αρείου Πάγου και
αυτή την ώρα υπάρχει ένα πόρισµα. Σέβοµαι το πόρισµα. Από
εκεί και πέρα, όπως δήλωσα και προηγουµένως, για όλους µας,
όταν έχουµε πληρέστερη εικόνα, υπάρχουν νόµιµες ενδεχοµέ-
νως οδοί που µπορεί να ακολουθήσει κανείς. Αλλά, ας έχουµε
µία πληρέστερη εικόνα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κληθήκατε στον
Άρειο Πάγο;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Για τα δικά
σας δικαιώµατα τι κάνατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Από εκεί και πέρα, όλα τα υπόλοιπα που
είπατε πραγµατικά δεν τα κατανοώ. Τα είχατε επαναλάβει άλλω-
στε πολλές φορές και προ των εκλογών και είπατε για προσπά-
θειες συγκάλυψης, για συµµετοχή όλων ηµών των υπολοίπων.

Τοποθετήθηκα µε έναν πολύ ξεκάθαρο τρόπο και κατ’ επανά-
ληψη από το Βήµα της Βουλής. Τα ίδια επαναλαµβάνω και σή-
µερα…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Γιαννούλη, αν

δεν σας ικανοποιεί η απάντηση, πρέπει να τη σχολιάζετε; Ο κα-
θένας δικαιούται να ρωτήσει και να δοθούν οι απαντήσεις και
αξιολογούνται από όλους µας. Σας παρακαλώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είναι το βήµα της αλήθειας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Όλα αυτά που είπατε, που τα είχατε πει
και για εµένα πριν από τις εκλογές, κρίθηκαν από τον ελληνικό
λαό,…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Τι λέτε τώρα;
Κρίθηκε η παραβίαση δικαιωµάτων;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): ….ο οποίος, ξέροντας αυτά που είχατε
καταλογίσει σε µένα προσωπικά τότε και τα οποία µε κάποιο
τρόπο το επανέλαβε ο κ. Φάµελλος, ξέροντας οι Έλληνες πολί-
τες ακριβώς αυτά µε εξέλεξαν -όσοι ψήφισαν Νέα Δηµοκρατία-
πρώτο Βουλευτή στην εκλογική µου περιφέρεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Άξιος!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Να ζητήσουµε
να µας παρακολουθούν κι εµάς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για να κλείσει αυτό
το θέµα που άνοιξε, θα δώσω τώρα τον λόγο για µια παρέµβαση
στην κ. Κωνσταντοπούλου που τη ζήτησε και στην κ. Πέρκα, γιατί
έχω αίτηµα που έχει υποβληθεί για οµιλία από τον κ. Νατσιό.

Παρακαλώ να γίνουν αυτές οι δύο παρεµβάσεις όσο πιο σύν-
τοµα γίνεται, για να δούµε αν ο Υπουργός θέλει να απαντήσει εκ
νέου.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Χατζηδάκη, σας ρώτησα πριν από λίγο, πριν µιλήσει ο

κ. Φάµελλος, αν πήρατε αντίγραφα του πορίσµατος, εάν πήρατε
αντίγραφα της δικογραφίας και πώς τοποθετείστε. Η απάντησή
σας ήταν µε τη νοηµατική. Προς τον Προεδρεύοντα κάνατε αυτή
την κίνηση, ότι µετά θα απαντήσετε. Περιµένατε προφανώς να
εξέλθω της Αιθούσης, γιατί υπήρχε Διάσκεψη των Προέδρων. Το
ξέρατε αυτό. Και απαντάτε στον κ. Φάµελλο εν απουσία µου, πα-
ραλείποντας να απαντήσετε το µείζον.

Πήρατε, κύριε Χατζηδάκη, ως θύµα των υποκλοπών.
Εσείς απαντήσατε ως κατηγορούµενος. Απαντήσατε: «Είµαι

καθαρός. Ο Πρωθυπουργός µε εµπιστεύεται». Είναι σαν να είστε
ο κατηγορούµενος που έγινε νόµιµη επισύνδεση για να δουν αν
παρανοµεί και απολογείστε λέγοντας: «Είµαι καθαρός. Ο Πρω-
θυπουργός µε εµπιστεύεται. Οι πολίτες µε ψήφισαν. Δεν έχω να
κρύψω τίποτα».

Είστε δικηγόρος βεβαίως, ίσως το έχετε ξεχάσει. Υπήρχε και
ένα θέµα και στον Δικηγορικό Σύλλογο της Αθήνας, όταν φέρ-
νατε να φορολογήσετε τους δικηγόρους µε τεκµήρια, ότι δεν εί-
χατε πληρώσει τις εισφορές σας. Αλλά ως δικηγόρος γνωρίζετε
ότι η θέση σας στη δικογραφία δεν είναι η θέση του κατηγορου-
µένου. Είναι η θέση του παρισταµένου προς υποστήριξη της κα-
τηγορίας.

Σας ρωτάω, λοιπόν, ευθέως, όπως επιβάλλει η διαφάνεια. Πα-
ρασταθήκατε στην υπόθεση µε δικηγόρο ή αυτοπροσώπως,
επειδή είστε δικηγόρος, αλλά έχετε κώλυµα αυτή τη στιγµή ως
Υπουργός; Παρασταθήκατε για την υποστήριξη της κατηγορίας;
Βάλατε δικηγόρο; Πήρατε αντίγραφα της δικογραφίας; Καταθέ-
σατε ως µάρτυρας;

Αναφέρει η κυρία Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου ότι εξετά-
στηκαν σαράντα µάρτυρες. Είστε ένας από τους σαράντα; Έχει
µια σηµασία αυτό. Ήδη έχουµε εντοπίσει ότι δεν εξετάσθηκε ο
Πρωθυπουργός, ενώ είναι κορυφαίος, ουσιώδης µάρτυρας. Θα
έπρεπε να είναι και ελεγχόµενος.

Εσείς εξεταστήκατε ως µάρτυρας; Πήρατε αντίγραφα της δι-
κογραφίας σε οποιοδήποτε στάδιο αυτά τα δύο χρόνια; Ασκή-
σατε δηλαδή τα δικονοµικά δικαιώµατα, αλλά και τα δηµοκρατικά
σας καθήκοντα;

Διότι, κύριε Χατζηδάκη, όταν παρακολουθούνται οι συνοµιλίες
σας ως εν ενεργεία Υπουργού, δεν θίγεται µόνο το ιδιωτικό σας
απόρρητο. Θίγεται η ασφάλεια της χώρας. Έχετε χαρτοφυλάκιο
το οποίο είναι τέτοιας σηµασίας και τώρα και πριν και πάντοτε,
ώστε εάν παρακολουθούνται οι συνοµιλίες σας, διαπράττονται
και εγκλήµατα, κακουργήµατα και όχι πληµµελήµατα, όπως θέλει
να µας η κ. Αδειλίνη, η οποία θα µας κάνει να ξεχάσουµε και αυτά
που ξέρουµε. Διαπράττονται κακουργήµατα και µάλιστα σε
βάρος του πολιτεύµατος.

Θα ήθελα, λοιπόν, επειδή ξέρετε ότι έχω διαχρονικά αυτή την
ευαισθησία, να ενηµερώσετε την Εθνική Αντιπροσωπεία και να
µην απαντήσετε πάλι έτσι, µε αυτό το νόηµα. Το έκανε και ο κ.
Βαρτζόπουλος πριν από κάποιες µέρες, όταν του ζητούσα να
ανακαλέσει τις απαράδεκτες τοποθετήσεις του για τις γυναίκες
και τις γυναικοκτονίες.

Απαντήστε παρακαλώ, ερώτηση πρώτη: Παρασταθήκατε στη
δικογραφία µε την ιδιότητα του υποστηρίζοντος την κατηγορία;

Δεύτερον, πήρατε αντίγραφα της δικογραφίας;
Τρίτον, εξετασθήκατε ως µάρτυρας;
Τέταρτον, υποβάλατε υποµνήµατα;
Πέµπτον, προτείνατε µάρτυρες;
Έκτον, λάβατε γνώση των υποµνηµάτων παροχής εξηγήσεων;
Έβδοµον, λάβατε γνώση και έχετε σήµερα, 31 Ιουλίου, γνώση

της πλήρους δικογραφίας, όπως δικαιούστε; Δικαιούστε απολύ-
τως να έχετε πλήρη γνώση της δικογραφίας, αυτή την οποία
εµείς προτείναµε -και ανταποκρίνονται και άλλα κόµµατα- να ζη-
τήσουµε να έρθει στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της
Βουλής. Την έχετε στα χέρια σας; Γιατί από εχθές -το αργότατο-
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δικαιούστε να την έχετε στα χέρια σας. Την πήρατε, λοιπόν, στα
χέρια σας; Την έχετε µελετήσει; Έχετε δει το πόρισµα; Και τι
έχετε να πείτε;

Περιµένω τις απαντήσεις σας και όχι νοήµατα.
Ευχαριστώ.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία

Πέρκα, έχετε τον λόγο και εσείς.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θέλω µόνο ένα λεπτό, µόνο µία ερώτηση, κύριε Υπουργέ,

γιατί τα πράγµατα γίνονται όλο και πιο σοβαρά. Από ό,τι κατα-
λαβαίνω, δέχεστε -µάλλον υποστηρίζετε- ότι οι επισυνδέσεις
ήταν νόµιµες. Αυτό οδηγεί αµέσως στο συµπέρασµα ότι αποτε-
λούσατε µάλλον κίνδυνο για την εθνική ασφάλεια ή για αξιόποινα
ποινικά αδικήµατα. Θα ήθελα έναν σχολιασµό σας πάνω σε αυτά.

Ευχαριστώ.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και ο κ. Κουκουλό-

πουλος από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ, θα

τηρήσω και τον χρόνο.
Θα κάνω, κύριε Υπουργέ, τρία απλά ερωτήµατα τα οποία ειλι-

κρινά πιστεύω ότι θα θέλουν να σας τα απευθύνουν και όλοι όσοι
σας ψήφισαν, επειδή επικαλεστήκατε το ότι κριθήκατε στις εκλο-
γές. Τρία απλά ερωτήµατα θα θέσω, χωρίς υπαινιγµούς, χωρίς
κακοπιστία, χωρίς τίποτα από όλα αυτά. Δεν υπαινίσσοµαι ότι
υπάρχει κακοπιστία σε άλλα ερωτήµατα, προς Θεού!

Τρία πολύ απλά ερωτήµατα, όπως τα αντιλαµβάνοµαι εγώ που
δεν είµαι νοµικός, είµαι µηχανικός: Πρώτον, είναι τόσο κακόπιστο
το ερώτηµα, αυτό που σας απευθύνουµε για να µας απαντήσετε,
κληθήκατε ή όχι; Είναι ένα απλό ερώτηµα, δείχνει καµµιά κακο-
πιστία; Υποκρύπτει κάτι; Το πιο απλό ερώτηµα του κόσµου. Ένα
είναι αυτό.

Δεύτερον, επειδή είναι συγκεκριµένη η αιτιολόγηση µιας νόµι-
µης παρακολούθησης από την ΕΥΠ, έχετε ενηµερωθεί για το
ποιος ήταν ο λόγος που πραγµατικά τεθήκατε σε παρακολού-
θηση από την ΕΥΠ; Είναι κακό να µας πείτε αν έχετε ενηµερωθεί;
Προσωπικά δεν θέλω να µου πείτε για ποιον λόγο. Ενηµερωθή-
κατε για ποιον λόγο τεθήκατε σε νόµιµη παρακολούθηση από
την ΕΥΠ;

Και τρίτον, από την ώρα που το πόρισµα του Αρείου Πάγου,
που για εµάς είναι µνηµείο συγκάλυψης, είναι καθαρό, ξεχωρίζει
εντελώς τη διαδικασία του κακόβουλου λογισµικού, σκέφτεστε,
σκεφτήκατε να κινηθείτε νοµικά, έτσι ώστε να βρείτε το δίκιο σας
για µία κακόβουλη και καθ’ όλα παράνοµη παρακολούθηση που
δεν έχει καµµία αιτιολογική βάση;

Είναι τρία απλά ερωτήµατα. Πιστεύω ότι και ένας ψηφοφόρος
σας στη βόρεια Αθήνα που σας ψήφισε πριν έναν χρόνο θα ήθελε
σε αυτά τα απλά ερωτήµατα να πάρει τρεις απλές απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και ολοκληρώνουµε
µε τον κ. Χήτα.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό και

συγχαρητήρια που σας εµπιστεύεται ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μη-
τσοτάκης, όπως είπατε πριν, αυτό, όµως, δεν αποτελεί απάν-
τηση.

Εδώ υπάρχουν αµείλικτα ερωτήµατα στα οποία πρέπει κάποια
στιγµή και εσείς και όσοι εµπλέκονται να δώσουν απαντήσεις,
αλλά µια και είστε εσείς σήµερα εδώ στην υπόθεση, πρέπει να
µας απαντήσετε: Για ποιους λόγους σάς παρακολουθούσαν; Δεν
το ρωτήσατε; Δηλαδή, αν παρακολουθούσαν εµένα, θα το ρω-
τούσα, «ρε παιδιά, γιατί µε παρακολουθείτε;», άσχετα µε το αν
µε εµπιστεύεται ο Πρωθυπουργός ή όχι, «για ποιον λόγο µε πα-
ρακολουθούσατε; Βάζω σε κίνδυνο τη χώρα; Είµαι ύποπτος;
Κάνω κάτι κακό και θέλετε να µε πιάσετε; Για ποιον λόγο;». Απλά
πείτε µας, κάνατε αυτό το ερώτηµα; Δεν θέλατε ο ίδιος να µά-
θετε και αν το µάθατε, να το µοιραστείτε και µαζί µας, µε την Ελ-
λάδα, όχι µε το Κοινοβούλιο µόνο, γιατί όλοι οι Έλληνες ρωτούν

για ποιον λόγο σάς παρακολουθούσαν. Και είστε αυτή τη στιγµή
ο Υπουργός Οικονοµικών, τότε είχατε άλλο Υπουργείο, πάντα
παίζατε κάποιο ρόλο σηµαντικό στην Κυβέρνηση αυτή, άσχετα
µε το αν σας εµπιστεύεται ή όχι ο Πρωθυπουργός. Εδώ υπάρχει
παρακολούθηση καραµπινάτη. Αν µάθατε, πείτε µας για ποιον
λόγο σας παρακολουθούσαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ, έχετε τον λόγο για µια συνολική απάντηση για να προ-
χωρήσουµε στο νοµοσχέδιο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτον, χαίροµαι, δεν το είχα υποπτευθεί ότι έχω τόσους πολ-
λούς πολιτικούς φίλους στη Βουλή των Ελλήνων και στις τάξεις
της Αντιπολίτευσης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και όµως, εµείς εθνικό κίνδυνο δεν σας

θεωρούµε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Και χαίροµαι πραγµατικά που ενδιαφέ-
ρεστε τόσο πολύ για την προστασία του ιδιωτικού µου χώρου.
Δεν είχα υποπτευθεί πραγµατικά πόσο καλοί φίλοι είστε. Το ση-
µειώνω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πολιτικοί φίλοι όχι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακουστήκατε όλοι,

παρακαλώ, να ακουστεί ο Υπουργός, κύριε Παππά!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Και θα το θυµάµαι, σας είµαι ευγνώµων.
Για τα δικονοµικά ποιος καλείται, γιατί καλείται, γιατί δεν κα-

λείται όποιος καλείται θα γίνει –επαναλαµβάνω- συζήτηση. Είναι
ολοφάνερο από τον τόνο των τοποθετήσεών σας στη Βουλή είτε
στην Ολοµέλεια είτε στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας ότι
θα κληθούν οι αρµόδιοι και θα λάβετε απαντήσεις. Δεν µπορώ
εγώ να σας απαντήσω, γιατί δεν εκλήθην. Έτσι έκριναν οι αρµό-
διοι, όσοι έκαναν τη σχετική έρευνα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Άρα δεν έχετε κληθεί.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Άρα δεν έχετε κληθεί. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Τρίτον, εκείνο το οποίο θέλω να υπο-
γραµµίσω είναι ότι σχετικά µε το νόµιµο ή το παράνοµο της
έρευνας και όλο το ζήτηµα που δηµιουργήθηκε έχει κατ’ επανά-
ληψη τοποθετηθεί ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης.
Όπως σηµείωσα και προηγουµένως, έχω τοποθετηθεί και εγώ,
έχω µιλήσει πολύ σαφώς. Τα επαναλαµβάνω τα ίδια και σήµερα.
Και όπως θυµάστε, έχει αναληφθεί η σχετική πολιτική ευθύνη µε
τις αντίστοιχες παραιτήσεις. Και από εκεί και πέρα, εννοείται και
εγώ, όπως και εσείς και οποιοσδήποτε άλλος δεν παραιτούµεθα
των όποιων νόµιµων δικαιωµάτων µας. Αυτά και σας ευχαριστώ
και πάλι για το ειλικρινές -είµαι βέβαιος- ενδιαφέρον σας για
µένα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Θα κάνετε

κάτι;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα λεπτό τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, παρακαλώ.
Έχω σε εκκρεµότητα εδώ και σαράντα λεπτά το αίτηµα από

τον κ. Νατσιό, τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νίκης, να µιλήσει. Νοµίζω η δυνατότητα των παρεµβάσεων επί
θέµατος που δεν έχει σχέση µε το νοµοσχέδιο δόθηκε επαρκώς,
στην οµιλία σας τα υπόλοιπα.

Ορίστε, κύριε Νατσιέ, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν έχει αντίρρηση ο κ. Νατσιός να προηγηθώ για ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δόθηκε επαρκέ-
στατη δυνατότητα σε όλους για τις παρεµβάσεις επί του θέµατος
αυτού, προχωράµε στο νοµοσχέδιο.

Ο κ. Νατσιός έχει τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πάντως το να είσαι περήφανος που σε

παρακολουθούν πρώτη φορά το βλέπω!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν έχετε τον λόγο,
κύριε Πολάκη.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, το ένα λεπτό θα σας το έδινα, κυρία Κωνσταντοπού-

λου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λένε ότι το καλοκαίρι δεν υπάρ-

χουν ειδήσεις, επειδή κάποτε το είπε και το έγραψε ο Ουµπέρτο
Έκο.

Όµως, εµείς εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία διαπιστώνουµε
ότι µέσα στον Ιούλιο, τον µήνα στον οποίο γιορτάσαµε τα πε-
νήντα χρόνια από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας µας, συµ-
βαίνουν πράγµατα φοβερά και τροµερά, πρωτόφαντα. Κάποιοι
αξιοποιούν τη θερινή ραστώνη για να κλείσουν τις εκκρεµότητές
τους στο εσωτερικό και το εξωτερικό, εκκρεµότητες όπως οι
υποκλοπές, εκκρεµότητες όπως η νέα νοµοθεσία για το «πόθεν
έσχες», εκκρεµότητες όπως η αντεθνική διευθέτηση που ετοιµά-
ζεται στο Αιγαίο για τις θαλάσσιες ζώνες.

Πριν εισέλθω σε αυτά, θέλω να πω κάτι εισαγωγικώς. Καταγ-
γείλαµε προχθές από το Βήµα της Βουλής -εγώ ο ίδιος το κατήγ-
γειλα- ότι µε κάλεσε στο τηλέφωνο, ως µη όφειλε, ο Διοικητής
της Τράπεζας της Ελλάδος κ. Στουρνάρας και µε ωµή παρέµ-
βασή του µε κάλεσε να ψηφίσω τον νόµο για τη νέα τράπεζα και
για τους περίπου ευεργέτες του έθνους, όπως τους αποκάλεσε.
Περιέργως, όµως, στο µικρό γαλατικό µας χωριό, αυτή η καταγ-
γελία µας εξαφανίστηκε από τα δελτία των ειδήσεων, από τα ρα-
διόφωνα, το διαδίκτυο και από τις περισσότερες εφηµερίδες.
Μάλιστα, µάθαµε ότι έγινε συντονισµένη προσπάθεια από το
γραφείο του κυρίου διοικητή να εξαφανιστεί η είδηση. Και µετά
µας ρωτάτε γιατί αρνηθήκαµε να παραστούµε σε αυτό το κακό-
γουστο ανέκδοτο που χαρακτηρίστηκε ως δεξίωση στο Προ-
εδρικό Μέγαρο για την αποκατάσταση της δηµοκρατίας. 

Να, λοιπόν, γιατί δεν παραστήκαµε και δεν πρόκειται να περά-
σουµε στο µέλλον ούτε απ’ έξω. Διότι υποκρινόµαστε ότι υπάρχει
δηµοκρατία, ενώ στην πραγµατικότητα σε κάθε πτυχή του δηµό-
σιου βίου µαθαίνουµε κάθε µέρα µε κάποια αφορµή ότι η δηµο-
κρατία µας αποδυναµώνεται, ότι η δηµοκρατία µας δολοφονείται
σε συνθήκες ελευθερίας, όπως είχε πει κάποτε ο Κωνσταντίνος
Καραµανλής. Και αυτό το διαπιστώνουµε καθηµερινώς.

Χθες, δύο ολόκληρα χρόνια µετά από την καταγγελία -το επί-
µαχο θέµα που συζητείται σήµερα- του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ
ότι παρακολουθείται το τηλέφωνό του από την ΕΥΠ -δύο χρόνια,
τόσο χρειάστηκε η δικαιοσύνη- απηλλάγησαν µε βούλευµα του
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου όλοι οι εµπλεκόµενοι για τις πα-
ραβιάσεις του απορρήτου των επικοινωνιών. Βέβαια, είναι τέτοιο
το θράσος σας που ταυτόχρονα µε το βούλευµα -την έκδοση του
οποίου πιθανόν είχατε πληροφορηθεί, κύριοι της Κυβέρνησης
εγκαίρως- στείλατε και προεδρικό διάταγµα για την προµήθεια
νέου λογισµικού παρακολούθησης από την Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών, διάταγµα µε το οποίο διαφώνησε η Ανεξάρτητη
Αρχή Απορρήτου Επικοινωνιών. Δεν θα σας ρωτήσουµε αν ντρέ-
πεστε, γιατί προφανώς δεν ντρέπεστε. Δεν θα σας πούµε ότι
χθες, όπως γράφει ο Τύπος σήµερα, ήταν µία «µαύρη» µέρα για
τη δηµοκρατία, γιατί εσείς ούτως ή άλλως αντιλαµβάνεστε αλ-
λιώς τη δηµοκρατία. Την αντιλαµβάνεστε προφανώς, όπως ο
«Μεγάλος αδερφός» του Όργουελ, όπως η ΣΤΑΖΙ, η περίφηµη,
η διαβόητη µυστική υπηρεσία των Ανατολικογερµανών, που πα-
ρακολουθούσε τις ζωές των ανθρώπων. Χρωστάτε, όµως, απαν-
τήσεις πια µε βάση το περιεχόµενο του βουλεύµατος. Ας
ακολουθήσουµε αυτή την οδό και εµείς και ας υπάρχουν βαριές
σκιές σε όσα περιγράφει.

Θα σας ρωτήσουµε, λοιπόν, τα εξής: Αφού κρίθηκε από τη δι-
καιοσύνη ότι είναι νόµιµοι στόχοι υποκλοπών ο Αρχηγός των Ενό-
πλων Δυνάµεων, Υπουργοί της Κυβέρνησής σας, ο Πρόεδρος
του τρίτου κόµµατος του Κοινοβουλίου, ποιοι ήταν αυτοί οι λόγοι
που καθιστούσαν νόµιµη την παρακολούθησή τους; Ήδη το βού-
λευµα µε το περιεχόµενό του που έκρινε νόµιµες τις παρακολου-
θήσεις, αφήνει πάνω στον τέως Αρχηγό ΓΕΕΘΑ κ. Φλώρο, σε
εσάς, κύριε Χατζηδάκη και στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ Νίκο Αν-
δρουλάκη, µία «µαύρη» κηλίδα αµφιβολίας για τους λόγους για

τους οποίους παρακολουθούσασταν. Κάνατε κάτι ενάντια στο
έθνος ή εναντίον των συµφερόντων του έθνους; Και αν ναι, τι
ήταν αυτό;

Επειδή δεν προβλέπεται να σας θέσουν αυτά τα ερωτήµατα
για λόγους που γνωρίζουν µόνο οι ίδιοι και ειδικώς οι κυβερνητι-
κοί -εσείς, κύριε Χατζηδάκη, µάλλον ανταλλάξατε τη σιωπή σας
µε την προαγωγή στο Υπουργείο Οικονοµικών-, είµαστε υποχρε-
ωµένοι να σας τα θέσουµε εµείς. Αυτό δεν σηµαίνει ότι περιµέ-
νουµε κάποια απάντηση από εσάς, γιατί είστε αποδεδειγµένα
αναίσθητοι µακριά από τις αξίες της δηµοκρατίας, αλλά τουλά-
χιστον για την ιστορία και για να υπάρχουν καταγεγραµµένα στα
Πρακτικά ως ερωτήµατα που δεν απαντήθηκαν ποτέ. Να είναι,
δηλαδή, καταγεγραµµένο στα Πρακτικά ότι κάποτε η Κυβέρ-
νηση, της οποίας ηγείτο ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης, παρακολουθούσε ως υπόπτους διάπραξης αδικηµάτων τους
Αρχηγούς των Ενόπλων Δυνάµεων και τους Υπουργούς, τον
σκληρό δηλαδή πυρήνα του κράτους.

Όσο κι αν νοµίζετε ότι αυτή η αθώωση σας αποδίδει «λευκούς»
στην κοινωνία, να γνωρίζετε ότι θα έρθει η µέρα που θα πληρώ-
σετε για όλα τα ανοµήµατα, µεταξύ αυτών και για τα συγκεκρι-
µένα. Το αν ο λαός µας αυτή τη στιγµή κουρασµένος βαθύτατα
από την οικονοµική κρίση και από την καθηµερινότητα, από τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει, δείχνει να προσπερνά το µεγάλο
αυτό σκάνδαλο, δεν σηµαίνει ότι σας αθωώνει και ότι εξιλεώνε-
στε. Θα έρθει η στιγµή που εσείς οι ωτακουστές θα τα ακούσετε
αθροιστικά όλα µαζί για την παραβίαση του κράτους δικαίου
γιατί, όπως αποδεικνύεται και στις υποκλοπές και στην υπόθεση
των Τεµπών, αλλά και στον νέο νόµο που προωθείται για το
«πόθεν έσχες», το modus operandi, δηλαδή ο τρόπος δράσης
σας, είναι ταυτόσηµος. Καταστρέφετε τις αποδείξεις των εγκλη-
µάτων σας. Τις καταστρέψατε στις υποκλοπές µε την ολοσχερή
καταστροφή των ηχητικών ντοκουµέντων των παρακολουθήσεων
του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ και άλλων εµπλεκοµένων, τις κατα-
στρέψατε στα Τέµπη, όπου ακόµα ο ανακριτής προσπαθεί να
ανακτήσει το βιντεοσκοπηµένο υλικό φόρτωσης της µοιραίας και
αµαρτωλής αµαξοστοιχίας που έστειλε στον θάνατο πενήντα
επτά νέα παιδιά.

Απ’ ό,τι φαίνεται, καταστρέφετε τις αποδείξεις και µε το νέο
νοµοσχέδιο για το «πόθεν έσχες», µε το οποίο προβλέπεται ότι
πέντε χρόνια µετά την τελευταία δήλωση κάποιου υπόχρεου µπο-
ρούν να καταστρέφονται από τις αρχές όλες οι περιουσιακές του
δηλώσεις, ακόµη κι αν αυτές είναι προφανώς ανακριβείς ή ψευ-
δείς. Πρόκειται για ρύθµιση µε την οποία σας έχει ειδοποιήσει
ότι διαφωνεί η Ανεξάρτητη Αρχή κατά της Νοµιµοποίησης Εσό-
δων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες, της οποίας ηγείται ο Ει-
σαγγελέας κ. Βουρλιώτης. Τα ίδια που κάνετε στις υποκλοπές,
τα ίδια που κάνατε και στα Τέµπη, τα ίδια κάνετε τώρα για το
«πόθεν έσχες», προκειµένου να αθωωθούν από την ανεξάρτητη
δικαιοσύνη µε νόµο οι άνθρωποί σας, όσοι έχουν εκκρεµότητες
από τον ποινικό νόµο τώρα και στο µέλλον.

Το να δίνετε αµνηστία στα σκάνδαλα µέσα από το Κοινοβού-
λιο, είτε αυτά αφορούν το απόρρητο των επικοινωνιών είτε αυτά
αφορούν τη δολοφονία πενήντα επτά ανθρώπων είτε το ξέπλυµα
βρώµικου χρήµατος, αυτό εσείς το ονοµάζετε δηµοκρατία; Αν
έχετε το ηθικό ανάστηµα, ελάτε να µας το πείτε. Και ειλικρινά εί-
µαστε πολύ περίεργοι να δούµε τι θα κάνουν οι ευαίσθητοι Βου-
λευτές σας, όταν θα έρθει ο νόµος προς ψήφιση, αν θα
ψηφίσουν τον νόµο για το «πόθεν έσχες» και αν θα κάνουν το
Κοινοβούλιο «πλυντήριο» βρώµικου χρήµατος.

Επίσης, έχουµε την περιέργεια να δούµε τι θα κάνει και ο αξιο-
σέβαστος Πρόεδρος του Κοινοβουλίου και Βουλευτής κ. Τασού-
λας, ο οποίος απ’ όσο αντιλαµβανόµαστε είναι ο θεµατοφύλακας
της νοµιµότητας. Θα πει µια κουβέντα ή θα σιγήσει µήπως και
τον επιλέξει ο κ. Μητσοτάκης για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας; 

Και έρχοµαι λίγο και στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Όταν ψηφιζό-
ταν τα µνηµόνια, αρκετοί γνωστοί πολιτικοί είχαν πει τότε ότι δεν
ήξεραν, δεν το διάβασαν και λοιπά φαιδρά που δείχνουν την κα-
τάντια της δηµοκρατίας µας. Σας παρακαλώ να το διαβάσετε και
αυτή τη φορά να έχετε άποψη τι θα ψηφίσετε.

Με το σχέδιο νόµου, λοιπόν, που αφορά την αναδιάρθρωση
της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας και των θυ-
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γατρικών της επιχειρείται ξεκάθαρα να παρακαµφθεί η κείµενη
νοµοθεσία και να προχωρήσει το ξεπούληµα δηµόσιων οργανι-
σµών σε funds και πολυεθνικές, κατά το µοντέλο της ΔΕΗ.

Να θυµίσω ότι το Υπερταµείο, όπως είναι γνωστό, ιδρύθηκε το
2015 ως µνηµονιακή υποχρέωση και αποτελεί το µέσο των δα-
νειστών µας για την αποπληρωµή των δανείων του Ευρωπαϊκού
Μηχανισµού Σταθερότητας.

Πολλά είναι τα σηµεία που προκαλούν και έχουν αναφερθεί
από πολλούς εισηγητές. Λίγα µόνο θα αναφέρω.

Στο άρθρο 5, νοµοθετείται η απορρόφηση του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας και του ΤΑΙΠΕΔ χωρίς να τηρείται
η κείµενη νοµοθεσία και η νοµιµότητα βάσει των προβλέψεων
του ν.4601/2019. Παράλληλα νοµοθετείται η απαλλαγή οποιου-
δήποτε φόρου, τέλους ή κράτησης από την ανωτέρω απόφαση.
Στο νοµοσχέδιο είναι έκδηλο ότι µιλάµε για µια εταιρεία που
έχουν και ελέγχουν πλήρως οι δανειστές µας, καθώς η αποστολή
της είναι η συµµόρφωσή της µε τις δεσµεύσεις που απορρέουν
από τα µνηµόνια.

Μάλιστα, στο άρθρο 10 προβλέπεται να ορίζεται εκπρόσωπος
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Στα-
θερότητας, ο οποίος θα παραβρίσκεται στις συνεδριάσεις του
διοικητικού συµβουλίου της εταιρείας ως παρατηρητής, έστω και
χωρίς δικαίωµα ψήφου. Είµαστε, δηλαδή, υπό πλήρη κηδεµονία.

Με βάση το άρθρο 7, η ΕΕΣΥΠ δύναται να προβαίνει σε κανο-
νισµό έργων προµηθειών υπηρεσιών κατά παρέκκλιση του
ν.4601/2019 που αφορά δηµόσιες συµβάσεις έργων προµηθειών
και υπηρεσιών. Αυτό σηµαίνει ότι θα έχει πλήρη αυτονοµία και
δεν θα υπάγεται στο νοµοθετικό πλαίσιο, όπως οι λοιπές δηµό-
σιες εταιρείες µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για αθέµιτες ή καταχρη-
στικές πρακτικές. Επιπλέον, η ΕΕΣΥΠ θα εγκρίνει απόσχιση
περιουσιακών στοιχείων από µια θυγατρική της σε µια άλλη. Κι
ερωτώ: Με δεδοµένο ότι το Περιουσιολόγιό της αποτελείται από
δηµόσιους οργανισµούς, υποδοµές, εταιρείες και ακίνητα, τα
οποία έχουν µεταβιβαστεί σε αυτήν, θα µπορεί να γίνει µεταβί-
βαση περιουσιακών στοιχείων, χωρίς την έγκριση του αρµόδιου
Υπουργείου ή της Κυβέρνησης; Δηλαδή, ένα κτήριο που θα ανή-
κει σε ένα Υπουργείο θα µπορεί να µεταβιβάζεται σε άλλη υπη-
ρεσία µε απόφαση της ΕΕΣΥΠ; Αυτά είναι πρωτόγνωρα
πράγµατα.

Φθάνουµε τώρα στην περίπτωση επαναµεταβίβασης των µε-
τοχών της ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο δηµόσιο. Με τον ν.4389/2016
µεταβιβάστηκε από το δηµόσιο η πλειοψηφία των µετοχών της
ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο, µε προφανή στόχο την περαι-
τέρω εκποίηση τους. Μετά από µαζικές αντιδράσεις τότε, από
τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, η Κυβέρνηση
αναγκάστηκε µε τροπολογία να επιστρέψει τις µετοχές της στις
ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ, δηλαδή στο δηµόσιο και µε το παραπάνω νο-
µοσχέδιο το τµήµα καθορίστηκε στα 607 εκατοµµύρια ευρώ που
πρέπει να καταβληθούν στο Υπερταµείο.

Εµείς αυτό το λέµε λήστευση του δηµοσίου, το λέµε κλοπή
του ελληνικού λαού και νοµίζω ότι είναι ντροπή για την Κυβέρ-
νηση και για όσους Βουλευτές θα το ψηφίσουν.

Στο άρθρο 19 καθορίζεται η «εξόφληση υποχρεώσεων» -εντός
εισαγωγικών αυτό- που απορρέουν από τη σύµβαση, µεταξύ ελ-
ληνικού δηµοσίου και «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» που υπογράφηκε στις 14-4-
2022. Το ποσό που θα καταβληθεί είναι 124 εκατοµµύρια ευρώ
και αφορά τα έτη 2022 - 2023. Δηλαδή, µε την σύµβαση που υπέ-
γραψαν ο τότε Υπουργός Μεταφορών, κ. Καραµανλής, το δηµό-
σιο θα καλύπτει τις ζηµιές της ιδιωτικής εταιρείας, η οποία έχει
σοβαρό µερίδιο ευθύνης για την κατάσταση στους σιδηροδρό-
µους, αλλά και για το έγκληµα των Τεµπών. Και το ερώτηµα που
προκύπτει είναι γιατί ιδιωτικοποιήσαµε µε τους σιδηροδρόµους,
εάν δεν έχουµε καλύτερο επίπεδο υπηρεσιών, ασφάλειας και επι-
προσθέτως, πληρώνουµε τις ζηµιές τους; Αυτό είναι το φιλελεύ-
θερο µοντέλο διακυβέρνησης που ευαγγελίζεστε; Τα κέρδη,
δηλαδή, στους ολιγάρχες και τις πολυεθνικές και η ζηµία σε
βάρος του δηµοσίου χρέους και του ελληνικού λαού;

Να πάω λίγο και στα θέµατα των ελληνοτουρκικών. Παρακο-
λουθήσαµε τα γεγονότα στην Κάσο και άλλη µια φορά διαπιστώ-
σαµε ότι η Τουρκία δεν έχει µειώσει καθόλου την επιθετική της
στάση. Ενώ είχαµε ευθεία αµφισβήτηση της ελληνικής ΑΟΖ

ακούσαµε για διαύλους επικοινωνίας που έχουν εγκατασταθεί
για την αποσυµπίεση των εντάσεων.

Για να καταλάβουµε, δηλαδή, ποια κανάλια λειτούργησαν,
όταν εµφανίστηκαν τα πέντε πολεµικά τουρκικά πλοία; Τι είπατε
µεταξύ σας; Ποιο ήταν το επίµαχο της διενέξεως; Απεµπλοκή
των στόλων κάνατε, την προστασία της ελληνικής ΑΟΖ την πε-
τύχατε; Το ερευνητικό πλοίο θα µπορέσει να προχωρήσει προς
τα ανατολικότερα ή έχει απαγορευθεί;

Το ερώτηµα είναι κρίσιµο και περιµένουµε απάντηση. Ο ελλη-
νικός λαός νιώθει ότι τον κοροϊδεύετε. Έχουµε ελληνική ΑΟΖ ή
όχι; Είστε διατεθειµένοι, ως Κυβέρνηση, να υπερασπιστείτε την
ΑΟΖ ή όπως στα Ίµια «θα γκριζάρετε» και το υπόλοιπο Αιγαίο;

Οφείλουµε να σας πούµε ότι η µυστική συνεννόηση µε την
Τουρκία και ταυτόχρονα, απαίτηση συναίνεσης από τα πολιτικά
κόµµατα, δεν νοείται. Επί δύο, τουλάχιστον, χρόνια ο κ. Μητσο-
τάκης και οι Υπουργοί του έχουν ξεκινήσει επίσηµες ή ανεπίση-
µες διαβουλεύσεις µε την τουρκική πλευρά και δεν έχουν προβεί
σε καµµία ενηµέρωση του ελληνικού λαού και των κοινοβουλευ-
τικών κοµµάτων που τον εκπροσωπούν. Και βέβαια, µετά από συ-
ναντήσεις του Ερντογάν, ουδέποτε επιτράπηκε συνέντευξη
Τύπου, για να υποβληθούν ερωτήµατα από δηµοσιογράφους. Οι
δήθεν ενηµερώσεις των πολιτικών κοµµάτων, από τον κ. Γερα-
πετρίτη, είναι απλά για τον επικοινωνιακό σχεδιασµό της Κυβέρ-
νησης και δεν εξυπηρετούν κανέναν ουσιαστικό σκοπό.

Ακόµα και αυτά που καθορίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν τα
εφαρµόζετε. Δεν έχετε υλοποιήσει τον θαλάσσιο χωροταξικό
σχεδιασµό, επικαλούµενοι κάθε δικαιολογία, για να αιτιολογή-
σετε την απραξία σας και την έλλειψη πολιτικού θάρρους. Αντί-
θετα, η Κύπρος, που τµήµα της βρίσκεται υπό την κατοχή από
τον τουρκικό στρατό, υπέβαλε το δικό της χωροταξικό σχεδια-
σµό.

Η παραποµπή της χώρας µας στο δικαστήριο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι χαρακτηριστική απόδειξη της αδιαφορίας σας. Ο
ελληνικός λαός θα κληθεί, τελικά, να πληρώσει τα οικονοµικά
πρόστιµα, που θα επιβληθούν και παράλληλα, θα τον κοροϊ-
δεύετε ότι ασκείτε υπεύθυνη εξωτερική πολιτική.

Και ένα συναφές θέµα µε αυτό που πριν ανέφερα. Διαβάσαµε,
αγαπητοί µου, ότι φέτος θα έχουµε µόνον εβδοµήντα επτά εισα-
κτέους στην Στρατιωτική Σχολή Ευελπίδων, αντί για τριακόσιους
δεκαέξι, που προβλέπονταν µε το αντίστοιχο προεδρικό διά-
ταγµα, ενώ συνολικά από το 2021 θα υπάρχουν πεντακόσιοι σα-
ράντα δύο λιγότεροι Ευέλπιδες στην Στρατιωτική Σχολή
Ευελπίδων.

Ρωτώ τον αρµόδιο Υπουργό, αλλά και την Κυβέρνηση: Τι έκα-
ναν, για να αναστραφεί το κύµα απαξίωσης των στρατιωτικών
σχολών; Γιατί δεν φρόντισαν να αποτρέψουν τη φτώχεια και την
αναξιοπρέπεια, στην οποία είναι καταδικασµένοι να ζουν και να
ζήσουν οι νέοι αξιωµατικοί; Γιατί δεν προστάτευσαν το κύρος των
αξιωµατικών, όταν ακόµα και Αρχηγοί Γενικών Επιτελείων διασύ-
ρονταν από τις τηλεφωνικές υποκλοπές; Γιατί στα golden boys
των εταιρειών που ασχολούνται µε το ξεπούληµα της δηµόσιας
περιουσίας, εφαρµόζονται ειδικά µισθολόγια, ενώ για τους νέους
αξιωµατικούς, οι οποίοι θα επανδρώσουν τα οπλικά συστήµατα
και θα υπερασπιστούν την πατρίδα, δεν εφαρµόζονται ειδικά µι-
σθολόγια;

Ξέρετε, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι
πολλοί νέοι στρατιωτικοί συγκατοικούν ως φοιτητές και κάνουν
τα απογεύµατα δεύτερη δουλειά, για να τα βγάλουν πέρα; Έχετε
υπ’ όψιν ότι πολλοί Ευέλπιδες αναγκάζονται να µένουν εντός
σχολής, επειδή δεν µπορούν να καλύψουν τα έξοδα της ενοικία-
σης στην Αθήνα; Συµβαίνει και αυτό επί των ηµερών µας, πράγµα
πολύ επικίνδυνο για την εθνική µας ασφάλεια!

Μία ακόµη αναφορά. Την προσεχή Κυριακή 4 Αυγούστου, η
Χειµάρρα -πράγµατα που δεν ακούµε- για µία ακόµη φορά, βρί-
σκεται στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος για την πατρίδα µας.
Τα γεγονότα τα ξέρουµε. Άρχισαν µε την σύλληψη του Φρέντι
Μπελέρη και του Παντελή Κοκαβέση και την εν συνεχεία κατα-
δίκη του εκλεγµένου δηµάρχου, µε τα γνωστά.

Οπότε, το ερώτηµα που µας έρχεται αυθόρµητα, είναι: Θα συ-
νεχίσει ο Ράµα την προσπάθεια άλωσης της περιοχής και την πα-
ράδοση σε µεγάλα επιχειρηµατικά κεφάλαια, που θα οδηγήσει
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σταδιακώς στην πληθυσµιακή αλλοίωση της Βορείου Ηπείρου,
όπως έγινε και στην περιοχή των Αγίων Σαράντα, το 2000;

Η ελληνική πολιτεία οφείλει να σταθεί στο πλευρό του υποψή-
φιου της «Οµόνοιας» και να διασφαλίσει ότι η εκλογική αναµέ-
τρηση θα είναι ελεύθερη και ανεπηρέαστη και ότι οι Έλληνες
Οµογενείς της Βορείου Ηπείρου, της Χειµάρρας, θα µπορέσουν
να ψηφίσουν, χωρίς τις συνηθισµένες ανθελληνικές προκλήσεις
και το κλίµα τροµοκρατίας που είθισται να χρησιµοποιεί η Αλβα-
νία.

Μόνον έτσι θα αποδείξει η Κυβέρνηση ότι η πολιτική της στην
«υπόθεση Μπελέρη» ήταν ειλικρινής και όχι µια προσπάθεια αν-
τιπερισπασµού, να κρύψει κάτω από το χαλί την ουσιαστική απο-
τυχία της να προστατεύσει τον δήµαρχο της Χειµάρρας.

Και να κλείσω µε ένα θέµα το οποίο απασχόλησε όχι µόνο την
Ελλάδα, θα έλεγα και όλον τον πλανήτη. Έφριξε ο πλανήτης µας,
λοιπόν, από το αποτρόπαιο θέαµα που αντικρίσαµε στην τελετή
έναρξης των Ολυµπιακών Αγώνων, παρουσία βέβαια του Έλληνα
Πρωθυπουργού, ο οποίος µας εξέπληξε αρνητικά και πάλι. Ούτε
που ακούσαµε να ψελλίζει ο Πρωθυπουργός κάτι για το αίσχος
που είδαµε, για την απροκάλυπτη επίθεση στη χριστιανική πίστη.

Να θυµίσω στον Πρωθυπουργό πως είναι επικεφαλής της Κυ-
βέρνησης της Ελλάδος, η οποία είναι συνταγµατικώς ορθόδοξο
κράτος και έχει υποχρέωση ο Πρωθυπουργός βάσει του Συντάγ-
µατος να προασπίζεται την ορθόδοξη πίστη, την πίστη των πε-
ρισσότερων Ελλήνων και των Ελληνίδων. Ψιλά γράµµατα βέβαια
αυτά. Όµως η εωσφορική αυτή τελετή που ξεµπρόστιασε παγ-
κόσµια νεοταξικά διευθυντήρια ήταν ένα ξεκάθαρο µήνυµα, µια
κόκκινη γραµµή του εµείς και του εσείς.

Λυπάµαι, κύριε Πρωθυπουργέ –ας χρησιµοποιήσω εδώ το
πρόσωπο-που εδώ και καιρό διαπιστώνουµε µε λύπη πως εσείς,
η Κυβέρνησή σας αλλά και τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ήσ-
σονος και µείζονος, συµπλέετε µε αυτή τη νεοταξική ατζέντα.

Εύστοχα διάβασα για το εξαιρετικό εκκλησιαστικό τάιµινγκ,
χρονική στιγµή της έναρξης των Ολυµπιακών Αγώνων µε το κυ-
ριακάτικο ευαγγέλιο της θεραπείας των δαιµονισµένων. Μόνο
που στην περίπτωση των Γεργεσηνών οι χοίροι δεν άντεξαν δευ-
τερόλεπτο τη δαιµονική κατοχή και όρµησαν να καταποντιστούν
στη λίµνη της Γεννησαρέτ, ενώ στο «νεοταξικό» ευαγγέλιο για
χοίρους που διαδόθηκε στην τελετή έναρξης Ολυµπιακών Αγώ-
νων η δαιµονοπληξία αποτέλεσε αιτία καύχησης και στα βρώµικα
νερά του Σηκουάνα είχαµε µια παγκόσµια φιέστα που διακήρυξε
την κυριαρχία της λεγεώνας –«το όνοµά µου λεγεών»- σε όλα τα
έθνη.

Θα θέλαµε να ακούσουµε τη γνώµη του Πρωθυπουργού για
το µυστικό δείπνο των τραβεστί που διακήρυξε περίτρανα ότι οι
νέοι απόστολοι των εθνών είναι οι ζηλωτές της ΛΟΑΤΚΙ κοινότη-
τας, αυτής που εδώ στην Ελλάδα της δώσατε δικαίωµα γάµου
και τεκνοθεσίας. Ο «λοατκισµός» που είναι από τις βασικές έν-
νοιες της Κυβέρνησής σας έχει λάβει µορφή διεθνούς πανθρη-
σκείας µε δικούς της πιστούς από τους µεγαλύτερους των
οποίων είστε εσείς και οι Υπουργοί σας, κύριε Μητσοτάκη.

Εµείς αντιστεκόµαστε και θα αντιστεκόµαστε και όχι µε λόγια
αλλά µε πράξεις, γιατί στα λόγια όλοι καλοί είµαστε. Το θέµα,
όµως, είναι τι γίνεται µε τις πράξεις. Μας φλόµωσαν οι Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας και τα εξαπτέρυγά της κυρίως προ-
εκλογικά µε το «πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια». Όµως στην
πράξη κάθε άλλο παρά σύµφωνες µε το ευαγγέλιο και τον λόγο
του Θεού είναι οι πράξεις σας.

Δυστυχώς θα έπρεπε να γελάµε µε αυτά τα καραγκιοζιλίκια
που τα είδαµε και πριν από λίγες µέρες να συµβαίνουν και στους
δρόµους της Θεσσαλονίκης µας, όµως είναι για κλάµατα αυτά,
που δισεκατοµµύρια κόσµος σε όλη τη γη αναγκάστηκαν φασι-
στικά να δουν αυτό το νεοπαγανιστικό καρναβάλι. Έχουν γνώση,
όµως, οι φύλακες.

Οι νεοεποχίτες του Παρισιού έγιναν περίγελος ανά την υφήλιο.
Πλέον µετά από αυτή την τελετή έναρξης που ήρθε έπειτα από
την αντίστοιχη κακογουστιά της Eurovision, είναι αποδεδειγµένο
πως εµείς στη Νίκη που γίναµε κατά καιρούς και συνεχίζουµε να
γινόµαστε θύµατα γκεµπελίστικης νεοταξικής προπαγάνδας εί-
µαστε στην απέναντι πλευρά.

Δεν θα κουραστούµε να αγωνιζόµαστε για τα πιστεύω µας, για

την πίστη µας, για την Ορθοδοξία. Αυτή είναι η κινητήριος δύ-
ναµή µας. Αυτός είναι ο σκοπός ύπαρξής µας, γι’ αυτό µας τί-
µησε µε την ψήφο του ο ελληνικός λαός. 

Η Ελληνίδα µάνα βαρέθηκε να βλέπει τον «λοατκισµό»…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ ολο-

κληρώστε µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): …να σαρώνει τα πάντα, σαν ένας
ιός που σκοτώνει τα παιδιά µας. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Πέντε λεπτά.
Τόσο είναι το µίσος της νέας τάξης πραγµάτων για την Ελ-

λάδα, για τον Χριστιανισµό που δεν άντεξε να δει την ελληνική
σηµαία µε τον σταυρό -το είδαµε στην τηλεόραση- και εξαφάνισε
για πρώτη φορά σε τελετή έναρξης των Ολυµπιακών Αγώνων τον
σηµαιοφόρο της ελληνικής αποστολής στην είσοδό, πρώτης
όπως πάντα στην τελετή έναρξης των Ολυµπιακών Αγώνων, αγώ-
νων που πλέον δεν έχουν καµµία σχέση µε το ολυµπιακό ιδεώ-
δες, το αγνό πνεύµα, το αρχαίο, που έψαλε και έγραψε ο Κωστής
Παλαµάς, αγώνων που έχουν γίνει έρµαιο των ελίτ, των ανώµα-
λων, των παιδόφιλων, των λαµόγιων.

Ακόµη και µεγάλοι χορηγοί των αγώνων, όπως η ιαπωνική
«TOYOTA», χορηγοί που σέβονται τον εαυτό τους και την ιστορία
των αγώνων, αποχωρούν αηδιασµένοι από αυτό που έχουν κα-
ταντήσει τους αγώνες µια δράκα πολυµερών µυαλών. Γιατί κολ-
ληµένος πρέπει να είναι κάποιος για να παρουσιάζει τέτοια
βλάσφηµα αποκρουστικά θεάµατα κατά συρροή.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να αναφερθώ στην προσπάθεια,
όαση, ανάσα, ευωδία θα έλεγα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ. Συγγνώµη λίγο για τη διακοπή.

Επειδή έχουν ζητήσει πολλοί Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών
Οµάδων να µιλήσουν και γίνεται κατανοητό, επειδή γίνονται πα-
ρεµβάσεις από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και γίνε-
ται εκτός του χρόνου τον οποίο δικαιούνται, να ξέρετε ότι τελικά
καταλήγουµε µετά τα µεσάνυχτα να µιλάνε οι Βουλευτές µόνοι
τους. 

Κι επειδή το Προεδρείο πρέπει να προστατέψει και το δι-
καίωµα των Βουλευτών να µιλήσουν σε φυσιολογικές ώρες, γι’
αυτό η παράκλησή µου για αυτοπεριορισµό σε όλους τους Προ-
έδρους.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν παρακολουθήσετε τις προηγούµενες οµιλίες µου, ουδέ-

ποτε έχω υπερβεί τα είκοσι λεπτά. Είναι η πρώτη φορά, είναι η
τελευταία οµιλία προ των θερινών διακοπών, ας το πω έτσι,
οπότε θα υπερβώ τον χρόνο για δέκα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Στο σηµείο αυτό, λοιπόν, θα
ήθελα να αναφερθώ στην προσπάθεια των Ελλήνων αθλητών
που µας έκαναν περήφανους µε το ήθος τους και µε τις αρχές
τους. Να πούµε ένα µεγάλο µπράβο που προσπαθούν να ανεβά-
σουν ψηλά την ελληνική σηµαία. Να πούµε ένα µεγάλο µπράβο
στα κορίτσια του πόλο που µας συγκίνησαν µε τα δάκρυά τους
κατά τη διάρκεια της ανάκρουσης του εθνικού µας ύµνου, αυτές
που θα µπορούσαν να είναι οι κόρες µας, οι αδερφές µας.

Όσο υπάρχουν αυτές οι αγνές ελληνικές ψυχές που µατώνουν
και πονάνε για την Ελλάδα και τη σηµαία, εµείς θα είµαστε σί-
γουροι πως τίποτε δεν θα έχει χαθεί. Και σας καλώ από τον Σε-
πτέµβριο να επαναφέρετε εκείνο το µέτρο µια φορά τον µήνα
στα δηµοτικά σχολεία -καταργήθηκε το 2017- να ακούν τα µικρά
παιδιά επιτέλους τον εθνικό µας ύµνο και να γίνεται έπαρση της
σηµαίας.

Μπορεί να αδικούνται Έλληνες και Ελληνίδες αθλητές, γιατί
ίσως πρέπει να µείνουν εκτός µεταλλίων, γιατί τροµάζει και προ-
καλεί δέος ο ελληνικός ύµνος, η σηµαία µε τον ευλογηµένο
σταυρό, όµως να ξέρουν πως µε τον αγώνα τους µας κάνουν
υπερήφανους.

Πλέον ο ελληνικός λαός καταλαβαίνει τι γίνεται, καταλαβαίνει
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ότι µια δράκα ανθρώπων σε καίρια πόστα έχει επιβάλει τις ανω-
µαλίες της ως κανονικότητα. Στα δελτία ειδήσεων, στις διαφηµί-
σεις, στις ελληνικές σειρές, στις ταινίες βλέπει κανείς την
προσπάθεια των εντολοδόχων του «λοατκισµού» να επιβάλει την
ανωµαλία ως κανονικότητα.

Στον συνάνθρωπό µας που έχει το πάθος της οµοφυλοφιλίας
λέµε ότι πρέπει να αγωνιστεί να απαλλαγεί από αυτό και να πα-
λέψει για τη σωτηρία της ψυχής. Και η µόνη οδός σωτηρίας είναι
η Θεία Κοινωνία και η συµµετοχή στα µυστήρια της Εκκλησίας.

Στο Μυστικό Δείπνο ο Χριστός έδωσε στον άνθρωπο το µεγα-
λύτερο δώρο της Θείας Κοινωνίας. Γι’ αυτό αποφασίστηκε να
πληγεί ο Μυστικός Δείπνος, γιατί ουσιαστικά ο στόχος τους ήταν
η Θεία Κοινωνία, όπως έγινε και την περίοδο του κορωνοϊού.

Σκοπός είναι -και κλείνω- να µην έχει τη δυνατότητα σωτηρίας
ο άνθρωπος, γιατί τότε µόνο θα καταφέρουν οι εχθροί του αν-
θρώπου να τον κάνουν γρανάζι ενός κόσµου χωρίς ελπίδα και
χωρίς σωτηρία.

Και πάλι µετά από αυτά τα λεγόµενά µου θα βγουν πληρωµέ-
νοι κονδυλοφόροι και θα µας χαρακτηρίσουν όπως µε χαρακτη-
ρίζουν. Όµως πλέον ξέρουµε και ξέρετε πως πρόκειται για
κατευθυνόµενες κατηγορίες από ανθρώπους που πληρώνονται
αδρά και εργάζονται να επιβληθεί παγκοσµίως η κυριαρχία των
ζηλωτών της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας, µεταξύ των οποίων βρίσκονται
και πολλοί εντός Κοινοβουλίου.

Είστε, αγαπητοί µου, σε δυσαρµονία µε την πλειονότητα του
λαού µας που θέλει να ζήσει ελληνικά, να µιλά ελληνικά, να έχει
παιδεία ελληνική. Αυτός είναι ο στόχος της Νίκης, να ζήσουµε
µε τα δικά µας πλούτη και όχι µε τα βρώµικα αποφόρια των
ξένων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Στίγκα, για πέντε λεπτά ο κ. Θεοδωρικάκος, ο Υπουργός
Ανάπτυξης, θα αναφερθεί σε τροπολογία που αφορά το Υπουρ-
γείο του.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά και
αµέσως µετά ο κ. Στίγκας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι δύο τροπολογίες που αφορούν το Υπουργείο Ανάπτυξης
και µία µου έχει επιφορτίσει ο συνάδελφος Υπουργός Μεταφο-
ρών να καταθέσω.

Με την πρώτη τροπολογία του Υπουργείου Ανάπτυξης δίνεται
οριζόντια παράταση ολοκλήρωσης στα επενδυτικά σχέδια που
έχουν υπαχθεί µετά τις 24 Μαΐου του 2021 στο καθεστώς ενίσχυ-
σης του ν.4399 του 2016 και καταργείται η προϋπόθεση υλοποί-
ησης τουλάχιστον του 10% της επένδυσης.

Με αυτόν τον τρόπο αντιµετωπίζεται η αδυναµία που έχουν
πληθώρα από επενδυτές να υλοποιήσουν εγκαίρως το 10% του
επιλέξιµου κόστους. Έχουν διατυπωθεί σχετικά αιτήµατα από
πολλούς, και από επιµελητήρια, µε πιο χαρακτηριστική περί-
πτωση το Επιµελητήριο της Αχαΐας, να απαλλαγούν από προϋπο-
θέσεις που ορίζονταν στην υφιστάµενη διάταξη µε παράταση της
προθεσµίας ολοκλήρωσης όσων επενδυτικών σχεδίων έχουν
υπαχθεί µετά την ολοκλήρωση µετά τις 24 Μαΐου του 2021 στο
καθεστώς ενίσχυσης του ν.4399, εξαιτίας πραγµατικών καταστά-
σεων οι οποίες δυσχέραναν την ολοκλήρωση των επενδυτικών
σχεδίων.

Ως αποτέλεσµα φτάσαµε να κατατίθενται στην εκπνοή των
προθεσµιών πληθώρα από αιτήµατα παράτασης του χρόνου εκ-
πλήρωσης αυτών των επενδύσεων λόγω ανωτέρας βίας. Με
αυτόν τον τρόπο, βέβαια, δηµιουργούνται προβλήµατα, καθώς
οι επιβαρυµένες διευθύνσεις οφείλουν να αξιολογήσουν και να
εισηγηθούν προς τη γνωµοδοτική επιτροπή και να εκδώσουν στη
συνέχεια σχετικές αποφάσεις παράτασης µία προς µία.

Σε πολλές περιπτώσεις µεγάλα επενδυτικά έργα µε εξασφα-
λισµένη τη χρηµατοδότηση, µε αυτόν τον τρόπο ενδέχεται να πε-
ταχτούν εξαιτίας της καθυστέρησης στην αδειοδοτική ωρίµασή
τους κυρίως λόγω αλλαγών στη νοµολογία και τη νοµοθεσία. Για
να είναι σαφέστερο θα αναφέρω τα παραδείγµατα εξελίξεων που
οδήγησαν σε αυτή την µεγάλη καθυστέρηση και στην υποχρέ-

ωσή µας να άρουµε αυτές τις προϋποθέσεις.
Ενδεικτικά αναφέρω την ανάρτηση και κύρωση των δασικών

χαρτών, η οποία επιφέρει καθυστερήσεις λόγω αξιολόγησης των
αντιρρήσεων που έχουν εκφράσει επενδυτές επί κηρύξεως εκτά-
σεων ως δασικών -έχει συµβεί αυτό µε χερσαίο χώρο µαρίνας.

Επίσης µετά την έκδοση της απόφασης 176/3-2-2023 της ολο-
µέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας για την εκτός σχεδίου
δόµηση -έχει γίνει πολύ µεγάλη συζήτηση- κρίθηκε πλέον ορι-
στικά ότι δεν αρκεί η πλήρωση της προϋπόθεσης του ελάχιστου
εµβαδού για την πραγµατοποίηση της κατά παρέκκλιση δόµη-
σης, αλλά απαιτείται και η ύπαρξη προσώπου σε κοινόχρηστο
χώρο, κάτι που προφανώς επηρεάζει περιπτώσεις σχετικών επεν-
δύσεων, ενώ υπάρχουν περιοχές -η Μύκονος για δύο χρόνια- που
υφίστανται αναστολή έκδοσης ή αναθεώρησης οικοδοµικών
αδειών.

Εξαιτίας, λοιπόν, όλων αυτών αίρεται µε το άρθρο 1 της τρο-
πολογίας η αδικία που υπάρχει, µε δεδοµένο ότι η κατά δύο έτη
παράταση χωρίς όρους είχε δοθεί στο παρελθόν µόνο στα έργα
που είχαν υπαχθεί πριν τις 24 Μαΐου 2021 στο καθεστώς ενίσχυ-
σης του ν.4399. Συνεπώς µε τη συγκεκριµένη τροπολογία αί-
ρουµε την αδικία αυτής της χρονικής µεταβολής υπό το βάρος
των αιτιών τις οποίες ανέφερα προηγουµένως.

Η δεύτερη τροπολογία, που έχει δύο άρθρα, αφορά τα ναυ-
πηγεία Σκαραµαγκά. Με τον ν.4949/2022 καθιερώθηκε ένα σύγ-
χρονο ολοκληρωµένο πλαίσιο για τον εκσυγχρονισµό και την
αξιοποίηση των ναυπηγείων Σκαραµαγκά. Στο πλαίσιο αυτό τέ-
θηκε σειρά µεταβατικών προβλέψεων, ώστε να αντιµετωπιστούν
επιµέρους ζητήµατα κατά την προσωρινή επαναλειτουργία των
ναυπηγείων ως τη συνολική ολοκλήρωση του νέου πλαισίου, το
οποίο προβλέπει την έκδοση νέων προεδρικών διαταγµάτων και
κοινών υπουργικών αποφάσεων. 

Προκειµένου να µπορέσει το υφιστάµενο πλαίσιο να ανταπο-
κριθεί πιο αποτελεσµατικά στις προκλήσεις και στα προβλήµατα
που αντιµετωπίζει η επαναλειτουργία του ναυπηγείου επέρχονται
αλλαγές κυρίως στον τοµέα αδειοδοτήσεων µέσα από την εξέ-
λιξη του επενδυτικού σχεδίου στα ναυπηγεία. 

Ορίζεται, λοιπόν, µε την τροπολογία ότι η έκδοση οποιασδή-
ποτε απαιτούµενης άδειας ή έγκρισης για την εκτέλεση έργων,
την εγκατάσταση ή λειτουργία της επένδυσης πραγµατοποιείται
από τη Γενική Διεύθυνση Στρατηγικών Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης, προκειµένου οι αναγκαίες άδειες και εγκρίσεις
να εκδίδονται κατά απόλυτη χρονική προτεραιότητα. Μέχρι δε
την έναρξη λειτουργίας της Κεντρικής Υπηρεσίας Δόµησης του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας ορίζεται ως υπεύθυνη
η Γενική Διεύθυνση Στρατηγικών Επενδύσεων του Υπουργείου
Ανάπτυξης.

Ειδικά για την έκδοση άδειας λειτουργίας είναι δυνατή η στα-
διακή ένταξη σε καθεστώς λειτουργίας τµηµάτων της εγκατά-
στασης κατά το χρονικό διάστηµα του εκσυγχρονισµού της, της
αναβάθµισης ή κατασκευής, µε αντίστοιχη τροποποίηση της
άδειας λειτουργίας, ώστε η επαναλειτουργία των ναυπηγείων να
καθίσταται εφικτή σταδιακά. 

Στο ίδιο πλαίσιο η τροπολογία του άρθρου 3 ρυθµίζει πληρέ-
στερα το καθεστώς της παραχώρησης του αιγιαλού µπροστά
από τα ναυπηγεία του Σκαραµαγκά, µε σκοπό να επιλυθούν τα-
χύτερα τα προβλήµατα που εκδηλώνονται στη συγκεκριµένη
έκταση περιβαλλοντικές αδειοδοτήσεις, άδειες λειτουργίας. 

Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις είναι αναγκαίες και αντανακλούν
τον όλως εξαιρετικό και στρατηγικό χαρακτήρα της επένδυσης
στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά, λόγω και της ιδιαίτερης σύνδεσης
που αυτή ήδη έχει και µπορεί να αναπτύξει περαιτέρω µε την
εθνική άµυνα της χώρας. Αντιµετωπίζεται η µη επάρκεια του υφι-
στάµενου ρυθµιστικού πλαισίου, η οποία δυσχεραίνει την οµαλή
επαναλειτουργία, η οποία αποτελεί ασφαλώς µακροχρόνιο αί-
τηµα και στόχο όλων µας πιστεύω, επιτυγχάνοντας σηµαντική
συµβολή στην οικονοµική ανάπτυξη, στις δηµοσιονοµικές δυνα-
τότητες της χώρας, στην απασχόληση αλλά και στην ίδια την κοι-
νωνική συνοχή. 

Και επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό να ανα-
φερθώ και στην τροπολογία του Υπουργείου Μεταφορών. Με την
τροπολογία αυτή αντιµετωπίζεται το ζήτηµα των οχηµάτων Ο1
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και Ο2, δηλαδή ρυµουλκούµενα και τρέιλερ. Καθώς ήδη βρισκό-
µαστε στην καλοκαιρινή περίοδο, το ζήτηµα απασχολεί χιλιάδες
πολίτες προφανώς. Με τη ρύθµιση που καταθέτει το Υπουργείο
Μεταφορών παρατείνεται ως το τέλος του έτους 2024 µια ρύθ-
µιση του άρθρου 69 του ν.5108/2024 και ρυθµίζονται θέµατα τα-
ξινόµησης των οχηµάτων που δεν διαθέτουν ειδικό σηµείο
ρυµούλκησης. 

Ειδικότερα εξορθολογίζονται, χάριν διευκόλυνσης, ορισµένες
γραφειοκρατικές και διοικητικές αξιώσεις, οι οποίες δυσκόλευαν
ενδεχοµένως κατά την εφαρµογή της προηγούµενης ρύθµισης,
ενώ κρίθηκε ότι είναι εύλογη και αναγκαία η διεύρυνση της κα-
ταληκτικής προθεσµίας έως το τέλος του έτους. Αυτό είναι και
το βασικό περιεχόµενο της συγκεκριµένης τροπολογίας. 

Επιπλέον είναι σηµαντική και αναγκαία η δεύτερη πρόβλεψη
του άρθρου 1, που αφορά αυτά τα οχήµατα, συµπεριλαµβανο-
µένων των ειδικής χρήσης ειδικού σκοπού, που δεν διαθέτουν
αυτό το ειδικό σηµείο ρυµούλκησης. 

Η αναγκαιότητα αποσαφήνισης και ρύθµισης αυτού του πε-
δίου έχει διαπιστωθεί και στη συζήτηση που έγινε στην Ολοµέ-
λεια για το άρθρο 69 του ν.5108, εντάσσοντας µε νοµοτεχνική
βελτίωση προσθήκη τη σχετική εξουσιοδοτική διάταξη.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να

κάνω µια ερώτηση στον Υπουργό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ,

επί των ναυπηγείων Σκαραµαγκά. Τη βασική σύµβαση πλαίσιο
που είχε ψηφιστεί στην προηγούµενη Βουλή το ΠΑΣΟΚ την είχε
ψηφίσει, γιατί πραγµατικά, αν κάτι µας ενδιαφέρει πάνω από όλα,
είναι να λειτουργήσουν προς όφελος και της τοπικής και γενικό-
τερα της εθνικής οικονοµίας βέβαια τα ναυπηγεία. Ανάλογη είναι
η στάση µας και σήµερα, δεν έχουµε κάποιο λόγο να είµαστε αν-
τίθετοι σε αυτό που φέρατε. 

Υπήρχε, όµως, ένα µέρος και στη σύµβαση πλαίσιο που αφο-
ρούσε τη χρήση αιγιαλού και λοιπών χώρων από τα ναυπηγεία,
όπου είχε διαβιβαστεί στη Βουλή µια τεκµηριωµένη αντίρρηση
από την πλευρά του Δήµου Χαϊδαρίου. Εξ ου και είχαµε µια επι-
φύλαξη και τότε γι’ αυτό. 

Παραµένει αυτή µας η επιφύλαξη και µετατρέπεται σε ένα
ερώτηµα προς εσάς: Έχετε συνεννοηθεί µε τον Δήµο Χαϊδαρίου,
ήρθατε σε επαφή, σε διαβούλευση, έτσι ώστε να βρεθεί ένας κοι-
νός τόπος για κάτι που κατά τα άλλα θέλουµε όλοι να προχωρή-
σει; Και αν δεν το κάνατε, πρέπει να γίνει αυτό οπωσδήποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανάπτυξης):
Κατ’ αρχάς θεωρώ θετικό που το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής στέ-
κεται θετικά και στην τροπολογία επί της ουσίας και επίσης θα
συµφωνήσω ότι πρέπει να υπάρχει συνεννόηση µε τον Δήµο Χαϊ-
δαρίου. Γνωρίζω από τις υπηρεσίες µας ότι υπάρχουν επαφές,
και επικοινωνίες, και συνεργασία. Δεν είµαι βέβαιος ότι είναι σύµ-
φωνος ο δήµος. Δεν το έχω αυτό ως δεδοµένο να σας το πω. 

Εµείς θέλω να σας πω -βρίσκοµαι στο Υπουργείο πενήντα ηµέ-
ρες περίπου- πέσαµε πάνω από αυτή την ιστορία, θεωρώντας
ακριβώς ότι πρόκειται για µια πάρα πολύ σηµαντική υπόθεση για
την εθνική οικονοµία, κοιτάζοντας να επιταχύνουµε όλες τις δια-
δικασίες, καθώς υπήρχαν εξ αντικειµένου µια σειρά κενά τα
οποία έπρεπε να καλύψουµε. Πάντως µε την ουσία της παρατή-
ρησης δεν έχω κάποια αντίρρηση και είναι κάτι το οποίο ασφα-
λώς θα το κοιτάξουµε, προκειµένου να διασφαλίζεται και αυτό.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Στο σηµείο αυτό έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο

Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη
των Υπουργών», όπως ισχύουν την 30-7-2024, πρώτον, ποινική
δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσο-

τάκη, στους πρώην Υπουργούς Υποδοµών και Μεταφορών Κων-
σταντίνο Καραµανλή, Χρήστο Σπίρτζη, Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, Γε-
ώργιο Γεραπετρίτη και στους πρώην Υφυπουργούς Υποδοµών
και Μεταφορών Μιχάλη Παπαδόπουλο, Γεώργιο Καραγιάννη και
Νικόλαο Μαυραγάνη και επίσης ποινική δικογραφία που αφορά
στον πρώην Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων Ελευ-
θέριο Αυγενάκη και ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων Άδωνι Γεωργιάδη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας των Σπαρτιατών κ. Στίγκας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή πιστεύω ότι η πα-
τρίδα µας βρίσκεται σε µεγάλο κίνδυνο µε τις συνεχείς υποχω-
ρήσεις της Κυβέρνησης, στη σηµερινή µου οµιλία θα µιλήσω για
το πρόσφατο επεισόδιο που έλαβε χώρα στην ευρύτερη θαλάσ-
σια περιοχή νότια της Κάσου, το οποίο δηµιούργησε για µια
ακόµη φορά σύγχυση, αµφιβολία και δεύτερες σκέψεις στο ελ-
ληνικό κοινό. 

Τόσο τα ΜΜΕ όσο κυρίως και η επίσηµη κυβερνητική προπα-
γάνδα υποβάθµισαν το γεγονός µε το πρόσχηµα της αµοιβαίας
συνεννόησης. Απέκρυψαν την απαίτηση των Τούρκων περί πα-
ραχώρησης άδειας πραγµατοποίησης πόντισης καλωδίων σε
τουρκικά ύδατα και τέλος έδωσαν την ψευδαίσθηση της ισχύος
των ελληνικών όπλων µε παρουσία στην περιοχή. Με µία, όµως,
διαφορά. Οι ελληνικές δυνάµεις υστερούσαν των τουρκικών
τόσο σε αριθµό -αναλογία ένα προς τρία- όσο και σε ποιότητα.
Δηλαδή στείλαµε κι ένα σκάφος του Λιµενικού Σώµατος. 

Αποτέλεσµα, η µισή αλήθεια, η οποία δηµιουργεί επικίνδυνες
ψευδαισθήσεις στο ελληνικό κοινό, ηττοπάθεια στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις και το κυριότερο, επικίνδυνο προηγούµενο για τις επεκτα-
τικές βλέψεις του αντιπάλου. Η προβολή ισχύος ως στρατηγική
αποτροπή, προβλέπει υπέρτερες δυνάµεις και κυρίως -κάτι που
δεν έχουµε εµείς- πολιτική απόφαση για τη χρήση τους. Εµάς
µας διακατέχουν φοβικά σύνδροµα. 

Σε κάθε άλλη περίπτωση αποτελεί φαρσοκωµωδία εγχώριων
και εξωχώριων συµβούλων και συµµάχων βεβαίως και ο νοών νο-
είτω. 

Να σηµειωθεί ότι οι συγκεκριµένες εργασίες του ιταλικού σκά-
φους εξετείνοντο εντός κυπριακής ΑΟΖ εντός ελληνικής ΑΟΖ κι
εντός οριοθετηµένης ελληνοαιγυπτιακής ΑΟΖ, καθώς κι εντός
περιοχής που καλύπτεται από το λεγόµενο τουρκολιβυκό µνηµό-
νιο. 

Δύο ερωτήσεις θα κάνω στην Κυβέρνηση: Αληθεύει ότι υπο-
βλήθηκε αίτηµα προς τις τουρκικές αρχές για το ιταλικό πλοίο
και τις εργασίες που έκανε; Κι αν πήρε απάντηση από την Τουρ-
κία ότι οι έρευνες αυτές είναι εντός τουρκικής υφαλοκρηπίδας. 

Δεύτερον. Αληθεύουν οι πληροφορίες ότι οι επικοινωνίες µε
την Αττάλεια έγιναν ερήµην του Υπουργείου Εξωτερικών, αλλά
και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας κι ότι στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση η εποπτεύουσα αρχή, το ΑΔΜΗΕ υπό τον κ. Σκυλακάκη,
ασκεί εξωτερική πολιτική; 

Πιθανόν γι’ αυτό έσπευσε άρον άρον η ΑΔΜΗΕ να ανακοινώ-
σει, µετά την εµπλοκή, ότι έχουν ολοκληρωθεί οι έρευνες. Και
βεβαίως µετά, τον ρόλο στην απεµπλοκή, έπαιξε το Υπουργείο
Εξωτερικών µε τη γνωστή διγλωσσία και ενδοτικότητα για να
φτάσουµε στην υποχώρηση για άλλη µια φορά, µε την ουρά στα
σκέλια. 

Τον λόγο βέβαια, πήρε ο κ. Γεραπετρίτης. Έβγαλε µια δή-
λωση, η οποία λέει κάτι απίστευτα και απίθανα πράγµατα: Το ιτα-
λικό πλοίο είχε προγραµµατίσει τη διεξαγωγή έρευνας, µεταξύ
άλλων, εντός της ελληνικής ΑΟΖ όπως έχει οριοθετηθεί µεταξύ
Ελλάδας και Αιγύπτου. Στην ίδια θαλάσσια περιοχή -επισηµαίνει
ο κ. Γεραπετρίτης- επικαλείται δικαιώµατα η Τουρκία, µε βάση
το νοµικά άκυρο και ανυπόστατο τουρκολιβυκό µνηµόνιο. 

Εµείς, στη θεωρία λέµε ότι το αµφισβητούµε, στην πράξη
όµως βάζουµε την ουρά στα σκέλια και σηκωνόµαστε και φεύ-
γουµε. 

Συνεχίζει: Εξ αυτού του λόγου, τα τουρκικά πολεµικά πλοία
κατέπλευσαν -όπως λέει- στην περιοχή. Δεν προέκυψε σε κανένα
στάδιο κίνδυνος θερµού επεισοδίου, εξαιτίας ταυτόχρονης
ύπαρξης δυνάµεων Ελλάδας και Τουρκίας. 
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Αυτό βεβαίως, που γράφει στην ανακοίνωση ο κ. Γεραπετρίτης
είναι ένα µεγάλο ψέµα. Σας είπα προηγουµένως -και είναι γνω-
στό σε όλους- ότι πέντε φρεγάτες ήταν από την Τουρκία. Εµείς
στείλαµε ένα σκάφος, µια φρεγάτα νοµίζω και το σκάφος του Λι-
µενικού. Τι να κάνουν αυτά τα δύο σκάφη µπροστά στις πέντε
φρεγάτες; Άρα, δεν θέλαµε να το τραβήξουµε, άρα θέλαµε να
οπισθοχωρήσουµε. 

Και συνεχίζει ο κ. Γεραπετρίτης, λέγοντας: Λειτούργησαν οι
δίαυλοι επικοινωνίας που έχουν εγκατασταθεί για την αποσυµ-
πίεση των εντάσεων µεταξύ των δύο χωρών. Και σε λιγότερο από
τριάντα έξι ώρες το ερευνητικό προχώρησε στην έρευνά του
κ.λπ.. 

Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι µόλις πήγαν τα τουρκικά πλοία, οι
δικοί µας έφυγαν. Έδωσαν εντολή στο πλοίο και σηκώθηκαν κι
έφυγαν από εκεί, από την περιοχή των ερευνών. 

Συνεχίζει: Καµµία από τις δύο χώρες δεν αφίσταται από τις κύ-
ριες θέσεις ούτε θα µπορούσαµε ευλόγως να το αναµένουµε
αυτό. Άλλωστε -µας υπενθυµίζει- ότι προβλέπεται και στη Διακή-
ρυξη των Αθηνών -σε αυτή την δουλική Διακήρυξη των Αθηνών-
ότι δεν θίγονται εκατέρωθεν οι νοµικές θέσεις τους, δηλαδή των
δύο χωρών.  

Δεν το είδαµε αυτό; Της Τουρκίας ποτέ δεν θίγονται. Μόνο οι
δικές µας θέσεις θίγονται. 

Συνεχίζει µε τα εξής: Η Ελλάδα ούτε αναγνώρισε µε οποιοδή-
ποτε τρόπο, ούτε πρόκειται να αναγνωρίσει τις τουρκικές διεκ-
δικήσεις. Πράττουµε δε έναντι αυτών ό,τι είναι αναγκαίο και ό,τι
προβλέπεται από το Διεθνές Δίκαιο. 

Δηλαδή, στην προκειµένη περίπτωση τι έκανε η Ελλάδα; Πού
το είδε ότι έπραξε τα αυτονόητα ο κ. Γεραπετρίτης; 

Συνεχίζει ο κ. Γεραπετρίτης: Στο πλαίσιο, όµως, έχει αξία η
άµεση επικοινωνία που προλαµβάνει την τροπή των εντάσεων σε
πραγµατικές κρίσεις, όπως άλλωστε συνέβη σε αρκετές περι-
πτώσεις στο παρελθόν µε τεράστιο κίνδυνο για την ειρήνη. 

Επικαλείται την ειρήνη ο κ. Γεραπετρίτης. Δεν θέλει να υπάρ-
χουν εντάσεις, αρκεί να υποχωρεί η Ελλάδα, όχι να υποχωρεί η
Τουρκία. 

Εγώ σας ερωτώ: Πόσες φορές έχει υποχωρήσει η Τουρκία και
πόσες φορές έχει υποχωρήσει η Ελλάδα; Εσείς τουλάχιστον
κύριε ναύαρχε, κύριε Αποστολάκη, το γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά. Δεν λέω ψέµατα. Όλοι το γνωρίζουµε αυτό. Και τι πράτ-
τουµε γι’ αυτό; Τίποτα. Χλιαρές ανακοινώσεις του Υπουργείου
Εξωτερικών για να καλύψει τα δικά του λάθη. 

Συνεχίζει λέγοντας: Και ασφαλώς αποδεικνύεται η αξία να
προχωρήσουµε σε συζήτηση για πλήρη οριοθέτηση της υφαλο-
κρηπίδας αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης κ.λπ.. 

Εδώ, είπα στον κ. Γεραπετρίτη -εκεί καθόταν- ότι αυτό έχει
γίνει από το 1995. Έχει ψηφιστεί εδώ στη Βουλή, το Δίκαιο της
Θάλασσας. Του χρόνου κλείνουµε τριάντα χρόνια. Πότε θα το
δούµε αυτό, να οριοθετήσουµε τις γραµµές µας ως κράτος; 

Και προς επιβεβαίωση όλων των παραπάνω, θα αναφέρω αυτό
που ειπώθηκε από τον κ. Μητσοτάκη προς τον αρχηγό ΓΕΝ ότι
«µας ταλαιπώρησαν λίγο οι φίλοι µας, αλλά όλα καλά». 

Τι λέει τώρα ο κ. Μητσοτάκης; Ότι µας ταλαιπώρησαν οι Τούρ-
κοι και τα βρήκαµε όλα καλά, φεύγοντας σαν λαγοί από το ση-
µείο επαφής, από τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, από την
πατρίδα µας, από τα συµφέροντα µας; Πώς γίνεται αυτό; Όλα
καλά τα βλέπει ο ενδοτικός ο κ. Μητσοτάκης; Δεν µπορεί ο κ.
Μητσοτάκης και η παρέα του να εξευτελίζουν ένα ολόκληρο
έθνος. Διότι όλα αυτά τα µειωτικά για εµάς τους Έλληνες, τα επι-
βεβαιώνουν τα δηµοσιεύµατα του τουρκικού Τύπου που είναι δι-
θυραµβικά και επικεντρώνονται στο γεγονός ότι τα γεγονότα της
Κάσου και η ντροπιαστική φυγή της ελληνικής πλευράς, συνιστά
αποδοχή του τουρκολιβυκού µνηµονίου. 

Δεν φτάνει που το σκάσαµε, µας κοροϊδεύουν και οι Τούρκοι
από πάνω. 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια φορά ακόµα «οι
λύκοι επικράτησαν στις κότες», γιατί όταν είσαι κράτος οργανω-
µένο και θες να επιβιώσεις ανά τους αιώνες των αιώνων, τότε
απαντάς. Εδώ δεν τολµάει να απαντήσει κανένας. Είδαµε πρό-
σφατα τις δηλώσεις του Ερντογάν, γιατί αυτός ο άνθρωπος έχει
υπάρχει πολύ µεγάλη φόρα, αλλά βρίσκει και τα κάνει, που είπε

«Χίτλερ» τον Νετανιάχου και επίσης τόλµησε –τόλµησε, εδώ είναι
το αστείο- να πει ότι θα εισβάλει και στο Ισραήλ. Γιατί δεν το
κάνει; Να δούµε πόσο µάγκας είναι. Γιατί δεν το κάνει; 

Αλλά από την άλλη πλευρά, αν ο Ερντογάν είναι λύκος, ο Νε-
τανιάχου και το Υπουργείο Εξωτερικών είναι λιοντάρια. Ξέρετε
τι απάντησε ο Υπουργός Εξωτερικών; «Κύριε Ερντογάν, κοίταξε
πίσω λίγο την πρόσφατη ιστορία, να δεις πώς κατέληξε ο δικτά-
τορας Σαντάµ, γιατί την ίδια τύχη θα έχεις και εσύ». Έτσι απαν-
τάνε τα οργανωµένα κράτη και τα έθνη που θέλουν να υπάρχουν.
Με όλους αυτούς τους ενδοτικούς δεν πρόκειται όχι µόνο να ση-
κώσουµε κεφάλι, αλλά θα σκύβουµε όλο και περισσότερο. 

Όπως είπα και πριν, κλείνουν τριάντα χρόνια από το Δίκαιο της
Θάλασσας που πρώτη φορά δηµιουργήθηκε το 1982, ενσωµα-
τώθηκε στο Ελληνικό Δίκαιο το 1995, και το οποίο η Τουρκία, που
κάνει το λιοντάρι, δεν το έχει υπογράψει. Αλλά χρησιµοποιεί τις
προβλέψεις του για τις ανάγκες της λεγόµενης «γαλάζιας πατρί-
δας», Εύξεινος Πόντος, Ανατολική Μεσόγειος, Αιγαίο, και απο-
τελεί την κύρια πηγή έκφρασης των ελληνικών δικαίων τόσο στο
Αρχιπέλαγος όσο και στην Ανατολική Μεσόγειο. 

Η χρήση των προβλέψεων από τις µεταπολιτευτικές κυβερνή-
σεις αποτελεί θέµα πολιτικής βούλησης, µε χαρακτηριστικά εθνι-
κής αξιοπρέπειας και σεβασµού της ιστορικότητας του χώρου.
Η προµετωπίδα της αποφυγής του πολέµου και η ανοχή του
εξευτελιστικού casus belli της Τουρκίας, δηµιουργεί αισθήµατα
απογοήτευσης στον ελληνικό λαό, που στενάζει κάτω από την
πολύχρονη λιτότητα και την υπέρµετρη φοροεπιδροµή, κύριε Χα-
τζηδάκη. 

Η µεταπολιτευτική ιστορική πραγµατικότητα µε απαρχή την
προδοσία της Κύπρου, η οποία φυσικά είχε συντελεστεί το 1959
Ζυρίχη - Λονδίνο, µε την απαράδεκτη εξωτερική πολιτική του κα-
τευνασµού, αποδείχθηκε εθνικά επιζήµια. Το ελληνικό αρχιπέλα-
γος του Αιγαίου και της Ανατολικής Μεσογείου, η Κύπρος,
µοναδικό στο είδος του παγκοσµίως, µε την απαράµιλλη φυσική
οµορφιά του, αποτελούσε και αποτελεί µήλον της έριδος για τις
παγκόσµιες δυνάµεις. Ο τοπικός χωροφύλακας η Τουρκία αξιο-
ποιεί πλήρως µεταπολεµικά το ρόλο της στην περιοχή αρχικά τη
δεκαετία του ’60 Βόρειο Αιγαίο, Ίµβρος, Τένεδος και ακολούθως
στην Κύπρο ’59 µε ’74. Αργότερα µε συνεχείς κρίσεις 1987-1996
η ντροπή των Ιµίων και εσχάτως µε τη διακήρυξη της λεγόµενης
«γαλάζιας πατρίδας». 

Το τουρκολιβυκό µνηµόνιο, η θρασύτατη πορεία του «ORUC
REIS» και η τελευταία προκλητική παρουσία στην Κάσο, αντιµε-
τωπίστηκε από εµάς µε ποµπώδεις ανακηρύξεις ΑΟΖ µε την Ιτα-
λία -κουτσουρεµένη από τα δικαιώµατα αλιείας, το γνωρίζουµε
αυτό- και την παγκοσµίου πρωτοτυπίας αντίστοιχη µε την Αίγυ-
πτο, για να µην ξεχνάµε και την ξεχασµένη ΑΟΖ µε την Αλβανία
ερήµην του ηγέτη Ράµα. Αποτέλεσµα µια εξωτερική πολιτική µο-
νοδιάστατη, υποτονική, άνευρη και κυρίως φοβική απέναντι σε
έναν κόσµο που αλλάζει. 

Οι ιστορικές γεωπολιτικές αλλαγές που συντελούνται απαι-
τούν πολυσχιδή, ισορροπηµένη, εθνική και κυρίως οραµατική
εξωτερική πολιτική. Η προκατάληψη, η φοβικότητα και η λογική
της Ψωροκώσταινας, µε απαράδεκτα λογικά άλµατα του τύπου:
«η Κύπρος κείται µακράν», «ανήκοµεν στη Δύση», «ευχαριστώ
τους Αµερικανούς» και εσχάτως τα περί «σωστής πλευράς της
ιστορίας», θα προκαλούσαν θυµηδία αν δεν ήταν ενσυνείδητες
κυβερνητικές αποφάσεις υποτακτικών παρά εθνικών ηγετών
ενός ιστορικού έθνους, όπως είµαστε εµείς οι Έλληνες. 

Εµείς οι Σπαρτιάτες και σύσσωµος ο ελληνικός λαός απαιτεί
έστω και τώρα από την πολιτική ηγεσία του τόπου εθνική συνεν-
νόηση και προπαντός εθνική αξιοπρέπεια. Γι’ αυτό άµεσα η Ελ-
λάδα από ουραγός των εξελίξεων, θα πρέπει να αποτελέσει
προποµπό των γεωπολιτικών εξελίξεων στην περιοχή και ιδιαί-
τερα έναντι του διαχρονικά επιτήδειου ουδέτερου που πατά
πλέον σε δύο βάρκες. 

Και προτείνουµε: Άµεση επέκταση των χωρικών υδάτων στα
δώδεκα µίλια. Άµεση µονοµερής ανακήρυξη ΑΟΖ µε την Κύπρο.
Μονοµερής επέκταση της ΑΟΖ µε την Αίγυπτο. Μονοµερής ανα-
κήρυξη της ΑΟΖ µε τη Λιβύη. 

Και τα περί νοτιοανατολικής πτέρυγας του ΝΑΤΟ, ευρωπαϊ-
κών, βεβαίως, συµφερόντων και τη συζήτηση της οµοσπονδιο-
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ποίησης του ελλαδικού και τουρκικού χώρου αποτελούν προφά-
σεις εν αµαρτίαις. Οι συµµαχίες και η ειρήνη απαιτούν εξασφα-
λίσεις. Τόσο το ΝΑΤΟ όσο και η Ευρωπαϊκή Ένωση ποιούν
διαχρονικά τη νήσσα, γιατί ποτέ εµείς δεν απαιτούµε. 

Οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας, δυνητικές συµµαχίες µε γει-
τονικές και παγκόσµιες δυνάµεις, αλλά κυρίως ο καταταλαιπω-
ρηµένος, αλλά υπερήφανος και µαχητικός ελληνικός λαός
αποτελούν εχέγγυα επιτυχίας. Κάθε ολιγωρία στο άµεσο µέλλον
δύναται να καταστεί καταλυτική για την εθνική µας ανεξαρτησία
ελέω συµµάχων και τραυµατική για την εδαφική µας κυριαρχία
ελέω και πάλι συµµάχων. Κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου
πριν να είναι πολύ αργά, ότι πρέπει να προστατεύσουµε τα
εθνικά µας συµφέροντα πάση θυσία και επιβάλλεται και µπο-
ρούµε να δώσουµε επιτέλους µία κολοκοτρωνέικη απάντηση
στην Τουρκία που µόνο εµείς οι Έλληνες ξέρουµε. 

Και κλείνοντας, θέλω να κάνω µια πολύ-πολύ µικρή αναφορά,
κύριε Πρόεδρε, σε όσα ακούστηκαν χθες -γιατί περίµενα δυόµισι
ώρες για να µιλήσω- για το θέµα που προέκυψε. Άκουσα χθες
πολλούς Αρχηγούς και Βουλευτές, για το γνωστό θέµα, για την
απαλλαγή των εθνικών ευθυνών για το µείζον θέµα των υποκλο-
πών. Ξαφνικά πολιτικοί Αρχηγοί αλλά και συνάδελφοι Βουλευτές,
είδα χτες ότι τα βάλατε µε τη δικαιοσύνη. Είχατε πάρα πολλές
απορίες αν υπήρξε συγκάλυψη ή δεν υπήρξε συγκάλυψη. Μόλις
πρόσφατα έγινε και µια άλλη δικαστική υπόθεση που έκλεισε,
έγινε παραγραφή µετά από τριάντα τέσσερα χρόνια για τη «SIE-
MENS», αλλά είδα, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι κανένας εδώ δεν
µίλησε, κανένας. Τριάντα τέσσερα χρόνια η ελληνική δικαιοσύνη,
άφησε τον Χριστοφοράκο να φύγει. Δεν βρήκε τριάντα τέσσερα
χρόνια πού πήγαν τα 130 εκατοµµύρια ευρώ από τις µίζες; 

Κάποιος από το ΠΑΣΟΚ είπε ότι εγώ κουβάλησα 1 εκατοµµύ-
ριο και τα πήγα στο κόµµα. Δεν κινήθηκε η δικαιοσύνη, τριάντα
τέσσερα χρόνια δεν µπόρεσε να βρει πού τα πήγε αυτός ο άν-
θρωπος αυτά τα χρήµατα. Από πού τα πήρε, τι σκοπούς είχε.
Εδώ ολόκληρο Υπουργό έπιασαν τότε, τον Μαντέλη, µε 450.000
και τι είπε; «Δεν ήταν µίζα, ήταν χορηγία». Μια χαρά. Πολύ ωραία
πράγµατα. 

Και βεβαίως ιδιαίτερα το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία δεν µί-
λησαν. Εδώ εγώ ρωτώ, δεν κατακρίνω κανέναν, ούτε τη δικαιο-
σύνη. Ερωτώ: Υπήρχε συγκάλυψη ή δεν υπήρχε; Βεβαίως
άκουσα χθες και τον κ. Φάµελλο και οφείλω να πω ότι έκανε µια
πολύ σωστή ερώτηση, να συµφωνήσω µαζί του. Απευθύνθηκε
στον κ. Βορίδη και του είπε: «Δεν υπάρχουν ευθύνες σε κυβερ-
νητικό επίπεδο και ευθύνες σε ανώτατους αξιωµατούχους, αλλά
υπάρχουν ευθύνες σε κάποιους υπαλλήλους». Αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, µου θυµίζει την περίπτωση του Τσαλικίδη.
Κρεµάστηκε ο άνθρωπος και έκλεισε όλη υπόθεση ή τον κρέµα-
σαν. Εν πάση περιπτώσει, είναι κάτι άλλο. 

Και επίσης, κλείνοντας, είναι υποκριτικό, πραγµατικά είναι υπο-
κριτικό, διότι όλοι γνωρίζουµε τι έγινε µε εµάς τους Σπαρτιάτες.
Για τον αποκλεισµό µας από τις ευρωεκλογές εµείς δεν κατηγο-
ρήσαµε τη δικαιοσύνη, αλλά υπάρχει ένα ερώτηµα, ένα εύλογο
ερώτηµα στον αέρα, πώς γίνεται δύο - τρία κόµµατα να στέλνουν
υποµνήµατα προς τις εισαγγελικές αρχές ή προς το αρµόδιο
τµήµα του Αρείου Πάγου και να αποκλείουν ένα νόµιµα εκλεγµένο
κόµµα χωρίς να έχουµε κάνει κάτι; Χωρίς να έχουµε κάποια δίωξη
ή οτιδήποτε άλλο; Χωρίς να έχουµε καταδικαστεί τέλος πάντων;

Σε αυτό το σηµείο, έτσι για τα µάτια του κόσµου, κανένας συ-
νάδελφος εδώ δεν µίλησε.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι, θεωρώ ότι όλο αυτό που έγινε
χθες ήταν υποκριτικό. Από τη µία να κατηγορούν τη δικαιοσύνη
ότι έγινε συγκάλυψη και από την άλλη να µην έχουν διαβάσει τη
δικογραφία ή τέλος πάντων την απόφαση της δικαιοσύνης και
να χαλάνε τον κόσµο. 

Περαστικά µας. 
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε.
Περνάµε πάλι στον κατάλογο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Ευάγγελος Αποστολάκης. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω πρώτα απ’
όλα να αναφερθώ στις πυρκαγιές στην πολύπαθη Εύβοια. Και
επιτρέψτε µου να εκφράσω τη συµπαράστασή µου στους πολί-
τες, που για άλλη µια φορά ζουν ώρες φόβου και αγωνίας και
βλέπουν τον τόπο τους παραδοµένο στη φωτιά, καθώς και στους
κατοίκους του Κιλκίς που και αυτοί δοκιµάζονται µε τον ίδιο
τρόπο. 

Τα στελέχη της Πυροσβεστικής και όσους µάχονται στην
πρώτη γραµµή έχουν τη συµπαράσταση µας. Δεν είναι, όµως,
αρκετή, χρειάζονται την άµεση και έµπρακτη στήριξη της πολι-
τείας. Έχουµε κάθε χρόνο τα ίδια φαινόµενα. Και κάθε χρόνο επι-
λέγετε τα φαινόµενα αυτά να αντιµετωπίζονται δυστυχώς µε τον
ίδιο τρόπο. Πώς, λοιπόν, θα προκύψει διαφορετικό αποτέλεσµα;
Χρειάζεται µελέτη, πρόγραµµα και ορθή εφαρµογή αυτού του
προγράµµατος. 

Δεν αρκεί, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να ηχήσει το
«112». Έχει παρατηρηθεί αλόγιστη χρήση του «112». Πλέον εγ-
κυµονεί ο κίνδυνος να απευαισθητοποιηθούν οι πολίτες από ένα
κατά τα λοιπά χρήσιµο εργαλείο και την κρίσιµη ώρα να µην το
λάβουν σοβαρά υπ’ όψιν. Θυµηθείτε τον µύθο του Αισώπου µε
τον βοσκό και τον λύκο. 

Την εβδοµάδα που µας πέρασε είχαµε κρίσιµες εξελίξεις και
στα εθνικά θέµατα. Αναφέροµαι στην κλιµάκωση που προέκυψε
ανοικτά της Κάσου µε αφορµή το ιταλικό ερευνητικό πλοίο, που
είχε πάρει άδεια για να κάνει αυτές τις έρευνες. Θεωρώ ότι ου-
δείς έπεσε από τα σύννεφα µε τις αντιδράσεις της γείτονος. Έχει
άλλωστε εκφράσει πανηγυρικά τις προθέσεις της, την αναθεω-
ρητική της δογµατική κατεύθυνση και την κατά το συµφέρον της
επίκληση του Διεθνούς Δικαίου. 

Αυτό, όµως, που έχει σηµασία είναι η δικιά µας προετοιµασία
και αντίδραση στις όποιες προκλήσεις. Και θεωρώ ότι στην προ-
κειµένη περίπτωση η Κυβέρνηση έπρεπε να δηµιουργήσει το πε-
ριθώριο για πιο αποτελεσµατικές κινήσεις. 

Σε κάθε περίπτωση πιστεύω ότι για τα εθνικά θέµατα πρέπει
να τίθεται σε πρώτο πλάνο η ενηµέρωση της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας και να επιζητείται η σχετική διακοµµατική συναίνεση
προς όφελος της εθνικής κυριαρχίας και των κυριαρχικών δι-
καιωµάτων µας. Αναµένουµε τις σχετικές πρωτοβουλίες από
πλευράς ΥΠΕΞ.

Πρέπει να κάνουµε µια διευκρίνιση εδώ. Το πλοίο είχε πάρει
άδεια να κινηθεί µεταξύ των χωρικών υδάτων της Κάσου, των χω-
ρικών υδάτων της Καρπάθου και σε ένα κοµµάτι που ανήκει στην
ελληνική ΑΟΖ, που έχει συµφωνηθεί πρόσφατα µε την Αίγυπτο.
Το κοµµάτι αυτό παράλληλα ανήκει και στον τουρκολιβυκό σύµ-
φωνο. Αυτό, λοιπόν, που έγινε εκείνη την ώρα ήταν η διεκδίκηση
της Τουρκίας να εµφανίσει το τουρκολιβυκό σύµφωνο πιο επί-
καιρο και πιο νόµιµο από τη νόµιµη υπογραφείσα ΑΟΖ µεταξύ
εµάς και της Κύπρου. 

Μας ανησυχεί το γεγονός ότι υπήρξαν και ευχαριστίες από την
τουρκική πλευρά για την καλή συνεργασία και την επίλυση του
θέµατος χωρίς να γίνει κλιµάκωση. Περιµένουµε ενηµέρωση. 

Ερχόµαστε στο Ισραήλ. Εκτός από το γεγονός ότι οι νεκροί
έχουν ξεπεράσει τους σαράντα χιλιάδες, βλέπουµε αυτή τη
στιγµή τρία περιστατικά, τα οποία µας ανησυχούν ιδιαίτερα. Τα
περιστατικά στο Γκολάν, ο θάνατος του αρχηγού της Χαµάς
µέσα στο Ιράν, η απόπειρα δολοφονίας του αρχηγού της Χεζµ-
πολάχ στη Βηρυτό, ο θάνατος από την έκρηξη του πολιτικού
ηγέτη της Χεζµπολάχ. Κύριοι, φαίνεται ότι κάποιοι επιθυµούν ο
πόλεµος να διαχυθεί στην περιοχή και να πάρει ανεξέλεγκτες
διαστάσεις. Νοµίζω ότι η Κυβέρνηση πρέπει να πάρει θέση και
να επιµείνει στο να σταµατήσει ο πόλεµος άµεσα και να βρεθεί η
λύση για το παλαιστινιακό, έτσι όπως έχει συµφωνηθεί. Φοβάµαι
ότι αν εξελιχθούν τα πράγµατα και συνεχιστούν έτσι θα είµαστε
µάρτυρες κακών εξελίξεων. 

Ερχόµαστε στο προκείµενο. Το τελευταίο χρονικό διάστηµα
καλούµαστε να µελετήσουµε και να εξετάσουµε σωρεία νέων νο-
µοσχεδίων σοβαρών µε διαδικασίες fast track. Ποιον ακριβώς
τιµά αυτή η βεβιασµένη διαδικασία; Σίγουρα όχι τον κοινοβου-
λευτισµό και σίγουρα όχι τους πολίτες ή τους φορείς που κα-
λούνται σε ακρόαση. Πρέπει να στηλιτευτεί αυτή η κυβερνητική
επιλογή.
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Ερχόµενος στο νοµοσχέδιο δεν θα επικεντρωθώ σε αµιγώς τε-
χνικά ζητήµατα του νοµοσχεδίου, που έχουν ήδη αναδειχθεί.
Θέλω, όµως, να κάνω αναφορά σε κάποια επιµέρους ζητήµατα,
που θεωρώ ότι χρήζουν περαιτέρω αναφοράς, καθώς είναι
όντως αξιοµνηµόνευτα και κυρίως όσα αφορούν στο ανθρώπινο
δυναµικό, το ήδη υπάρχον, αλλά και αυτό που πρόκειται να
προσληφθεί. 

Πρέπει αρχικά να αναφέρω ότι µέσω των διατάξεων του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου διαφαίνεται ότι προωθείται µια συγκεκρι-
µένη πολιτική στελέχωσης των διευθυντικών θέσεων των
θυγατρικών της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών µε διαδικασίες
που αφήνονται στη διακριτή ευχέρεια της επιτροπής προσλή-
ψεων της εταιρείας. Το ίδιο ακριβώς προβλέπεται και για το ύψος
των προσφερόµενων αµοιβών. Σίγουρα κάτι τέτοιο δεν µπορεί
να ιδωθεί υπό θετικό πρίσµα, έχοντας µάλιστα προηγούµενη εµ-
πειρία από τα όσα προωθήθηκαν και στη ΔΕΗ. Ποιο ακριβώς θα
είναι το δηµόσιο όφελος από την προσέλκυση υψηλόβαθµων gol-
den boys, που έχουν άλλωστε δείξει τις προθέσεις τους απέναντι
στους καταναλωτές από άλλες αντίστοιχες θέσεις που έχουν
στελεχώσει; Σίγουρα δεν λειτουργεί καθησυχαστικά το γεγονός
ότι η διαδικασία στελέχωσης θα αποτελεί πλέον τρόπον τινά
εσωτερική και µόνο υπόθεση χωρίς υποβολή σε κάποιο είδος δη-
µοσίου ελέγχου. 

Πολλά ερωτήµατα δηµιουργούνται και όσον αφορά στα ζητή-
µατα του λοιπού προσωπικού. Στο άρθρο 14, προτίθεται η δυνα-
τότητα µεταφοράς των εργαζοµένων µεταξύ µητρικής και
θυγατρικών εταιρειών. Ναι µεν δηµιουργείται ευελιξία στην αξιο-
ποίηση του ανθρώπινου δυναµικού, όµως, αντιλαµβανόµαστε
όλοι ότι χωρίς πλαίσιο οι εργαζόµενοι θα είναι σε καθεστώς επι-
σφάλειας. Θα µπορούν να αρνηθούν αυτή τη µεταφορά, εφόσον
κρίνουν ότι µπορεί να είναι βλαπτική για τους ίδιους; Η θέση στην
οποία θα κληθούν να µεταφερθούν θα έχει συνάφεια µε την προ-
ηγούµενη;

Στο δε άρθρο 22, που αφορά στις προσλήψεις προσωπικού
ορισµένου χρόνου, µας απασχολεί η πιθανότητα λόγω των
κακώς κειµένων στην αγορά να καταλήξουµε µε εταιρείες που
θα στελεχώνονται κατά βάση µε προσωπικό που βρίσκεται υπό
το καθεστώς τέτοιων συµβάσεων. Θα έπρεπε εδώ να υπάρχει
έστω µια πρόβλεψη του ανώτατου επιτρεπόµενου ορίου εποχι-
κού προσωπικού. 

Σίγουρα δεν προδιαθέτει κάποιον θετικά και το άρθρο 23, για
την πλήρωση των θέσεων των γενικών διευθυντών. Με την εδραί-
ωση ενός εξαιρετικά διευρυµένου διευθυντικού δικαιώµατος τα
υπηρεσιακά συµβούλια µπαίνουν στην άκρη, το ίδιο και οι εσω-
τερικοί κανονισµοί, αλλά και οι διαδικασίες αξιολόγησης. Απα-
ξιώνεται για άλλη µια φορά το ΑΣΕΠ και δεν υπάρχει πρόβλεψη
για ασυµβίβαστα. Δεδοµένης και της δυνατότητας προσέλευσης
των εν λόγω στελεχών από τον ιδιωτικό τοµέα θα έπρεπε να γίνει
σχετική πρόβλεψη. 

Το διευθυντικό δικαίωµα διευρύνεται µε το άρθρο 26, όσον
αφορά στη λειτουργία της σύµβασης εργασίας, καθώς καταρ-
γούνται συλλογικά όργανα και µέτρα προστασίας των εργαζο-
µένων που αποτελούν πολύτιµα εργαλεία ελέγχου τυχόν
αυθαιρεσίας.

Επιπλέον, µε το άρθρο 25 δηµιουργούνται σε ακόµα έναν
τοµέα εργαζοµένων διαφορετικών ταχυτήτων άλλες αµοιβές για
το υπάρχον προσωπικό και άλλες για όσους προσληφθούν από
εδώ και στο εξής. Βλέπουµε, επίσης, ότι στη σύνθεση των πει-
θαρχικών συµβουλίων δεν θα υπάρχει εκπροσώπηση των εργα-
ζοµένων παρά την υπαρκτή ανάγκη χάρη της εξυπηρέτησης των
αρχών της διαφάνειας και της δηµοκρατίας. 

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ στο άρθρο 36 για τη διεύρυνση
του σκοπού του ΤΑΙΠΕΔ, όπου βλέπουµε ότι προστίθεται η ανα-
βάθµιση, ανάπτυξη και κατασκευή υποδοµών στρατηγικής σηµα-
σίας εντός των λιµένων, που ελέγχει το ΤΑΙΠΕΔ, φυσικά
προβλέπεται και η αντίστοιχη δυνατότητα χρηµατοδότησης. Και
θεωρώ είναι εύλογη η απορία του τι ακριβώς υπήρχε στην κυβερ-
νητική ατζέντα τόσα χρόνια όσον αφορά τα λιµάνια και το ΤΑΙΠΕΔ; 

Τι ακριβώς έκανε; Και τι επιδιώκει τώρα; Να τα αναβαθµίσει µε
δηµόσιο χρήµα και να τα εκποιήσει στη συνέχεια και έναντι ποιου
τιµήµατος; 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ – Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Ανδρουλάκης. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
η έξοδος από τα µνηµόνια τον Αύγουστο του 2018 επί της κυ-
βερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια η έξοδος από το καθεστώς
ενισχυµένης εποπτείας τον Αύγουστο του 2022 επί της κυβερνή-
σεως της Νέας Δηµοκρατίας γέννησε ευλόγως στην ελληνική
κοινωνία µια ελπίδα ότι οι καταναγκασµοί της προηγούµενης πε-
ριόδου θα λάµβαναν τέλος. 

Η δύσκολη αυτή περιπέτεια, όµως, της οικονοµικής κρίσης δεν
φέρνει µετά από πάρα πολλά χρόνια τη χώρα και τον λαό της σε
µια καλύτερη θέση. Γι’ αυτό υπάρχει πολύ µεγάλη απογοήτευση,
πολύ µεγάλη απελπισία. 

Σήµερα, λοιπόν, ας κάνουµε µια αποτίµηση. Είναι στα αλήθεια
ισχυρή η ελληνική οικονοµία; Το πιο ασφαλές κριτήριο είναι να
δούµε επιτέλους τι συµβαίνει στην αγορά εργασίας, δηλαδή τις
θέσεις εργασίας που δηµιουργούνται και προσφέρονται. Ποιοι
µισθοί είναι αυτοί που παίρνουν οι εργαζόµενοι; 

Αναφορικά µε το πρώτο, έχουµε τη δεύτερη υψηλότερη ανερ-
γία µεταξύ των είκοσι επτά χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αναφορικά µε το δεύτερο, τους µισθούς, τα στοιχεία από την
«ΕΡΓΑΝΗ» είναι καταλυτικά. Πάνω από το 50% των µισθωτών
στον ιδιωτικό τοµέα αµείβονται µε έως 800 ευρώ τον µήνα κα-
θαρά, το 70% των µισθωτών µε έως 950 ευρώ τον µήνα, ενώ ένας
µόνο στους δέκα έχει µισθό πάνω από 1.450 ευρώ. Και µόλις το
3,63% των εργαζοµένων µισθωτών πάνω από 2.025 ευρώ κα-
θαρά. 

Με άλλα λόγια, η µεγάλη πλειοψηφία των εργαζοµένων δεν
έχει καµµία προοπτική ευηµερίας στον τόπο. Παράλληλα, µπο-
ρούµε να δούµε τις δοµικές αδυναµίες του αναπτυξιακού υπο-
δείγµατος που παραµένουν µετά από τα µνηµόνια κολοσσιαίες.
Το έλλειµµα στο Ισοζύγιο Τρεχουσών Συναλλαγών στο πεντά-
µηνο του έτους αυξήθηκε κατά 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ σε
σχέση µε πέρυσι και διαµορφώθηκε στα 9,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, σήµερα συζητάµε για το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, το γνω-
στό Υπερταµείο, που συνιστά για τη νεότερη πολιτική ιστορία του
τόπου ένα µνηµείο υποτέλειας και παραχώρησης εξαιρετικά ση-
µαντικών βαθµών κυριαρχίας στους πιστωτές. Είναι ένα µνηµείο
υποκρισίας και ανευθυνότητας, που οικοδόµησαν τόσο ο ΣΥΡΙΖΑ
όσο και η Νέα Δηµοκρατία. 

Είναι πραγµατικά απορίας άξιο ότι δεν βλέπετε ότι αυτή η πο-
λιτική καθηλώνει τη χώρα στη στασιµότητα µακροπρόθεσµα.
Πρόκειται για το τέλος των αντιµνηµονιακών ψευδαισθήσεων για
τον ΣΥΡΙΖΑ και την αρχή των αναπτυξιακών ψευδαισθήσεων για
τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτή ήταν η πολιτική του Υπερταµείου. 

Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα προσπαθεί να µας πείσει ότι η δη-
µιουργία µιας ακόµη θυγατρικής ουσιαστικά, το «Εθνικό Επενδυ-
τικό Ταµείο», όπως το βαφτίζετε, µε 300 εκατοµµύρια ευρώ
κεφάλαιο θα συµβάλει –λέει- ραγδαία στην ανάπτυξη της χώρας. 

Προηγουµένως, όµως, η Κυβέρνηση σπατάλησε µια ιστορική
ευκαιρία για τη χώρα µας, την αλλαγή του παραγωγικού προτύ-
που, αποτυγχάνοντας παταγωδώς να αξιοποιήσει σωστά και στο-
χευµένα τα 36 δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι χρήσιµο
να ειπωθούν ορισµένες αλήθειες σαν ψηφίδες της εθνικής µας
αυτογνωσίας, µε αφορµή και τη συµπλήρωση πενήντα ετών από
την αποκατάσταση της δηµοκρατίας. Η υπαγωγή όλων των δη-
µόσιων επιχειρήσεων στο λεγόµενο Υπερταµείο για µια περίοδο
κηδεµονίας ενενήντα εννέα ετών προσέδωσε στην ελληνική οι-
κονοµία χαρακτηριστικά εξάρτησης που είναι ασύµβατα µε την
ελευθερία των επενδύσεων και µε το καθεστώς διαφάνειας που
απαιτείται για να υπάρχει προσέλκυση ξένων κεφαλαίων. Η πο-
λιτική αυτή φέρει φαρδιά - πλατιά την υπογραφή της κυβέρνη-
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σης Τσίπρα - Καµµένου, έπειτα από το πρώτο καταστροφικό εξά-
µηνο του 2015. 

Πρόκειται για ένα αίτηµα που είχε επαναληφθεί από τους πι-
στωτές της χώρας -για να τα θυµόµαστε όλα- και τον Φεβρουά-
ριο του 2011. Τότε, όµως, είχε απορριφθεί δίχως δεύτερη σκέψη
από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. 

Προκειµένου µάλιστα να συντελεστεί στην κυριολεξία η υπο-
θήκευση και ο έλεγχος της δηµόσιας περιουσίας στους δανει-
στές, η τότε κυβέρνηση Τσίπρα - Καµµένου αποδέχτηκε και την
απαίτησή τους να ελέγχουν τη διοίκηση του ταµείου. 

Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, το 2018 η τότε κυβέρνηση απε-
δέχθη το αίτηµα της διοίκησης του Υπερταµείου που ζητούσε να
µεταφερθούν στην «Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου Α.Ε.», θυγα-
τρική του εταιρεία, άλλα δέκα χιλιάδες εκατόν δεκαεννέα ακίνητα
κυριότητας του ελληνικού δηµοσίου. Η τότε κυβέρνηση ενήρ-
γησε ερήµην των τοπικών κοινωνιών και προσπάθησε µάλιστα να
αποκρύψει το γεγονός, καθώς η ιταµή αυτή ενέργεια, όχι µόνο
δεν τερµάτιζε τον κύκλο των µνηµονίων, αλλά τον διαιώνιζε. 

Το ΠΑΣΟΚ, όχι µόνο καταψήφισε και στηλίτευσε όλες τις ανω-
τέρω διατάξεις για την εκχώρηση της δηµόσιας περιουσίας,
αλλά και µε πρόταση νόµου που κατέθεσε τον Νοέµβριο του
2018 πρότεινε µεταξύ άλλων την ανάκτηση από την Ελληνική Δη-
µοκρατία του ελέγχου της δηµόσιας περιουσίας, πάντα ως προ-
ϋπόθεση για την αξιοποίησή της προς όφελος της ανάπτυξης
των επενδύσεων και πάνω απ’ όλα της κοινωνικής συνοχής. 

Προτείναµε συγκεκριµένα το εποπτικό συµβούλιο του Υπερ-
ταµείου να ορίζεται από τον Υπουργό Οικονοµικών, µετά από
απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής, που εκδί-
δεται µε πλειοψηφία των � των µελών της, στα πρότυπα της δια-
δικασίας επιλογής προσώπων που στελεχώνουν και τις
ανεξάρτητες αρχές. Με αυτό τον τρόπο, θα εξασφαλίζεται η µέ-
γιστη δυνατή δηµοκρατική νοµιµοποίηση των προσώπων που θα
διαχειρίζονται τη δηµόσια περιουσία του τόπου. 

Για τον λόγο αυτό η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ κα-
ταθέτει εκ νέου τη σχετική τροπολογία. Γι’ αυτό, λοιπόν, «ιδού η
Ρόδος». Αν θέλετε να υπάρχει ανάκτηση της εθνικής κυριαρχίας,
ας ψηφίσετε τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Βεβαίως, η Νέα Δηµοκρατία και προσωπικά ο κ. Μητσοτάκης
δήλωνε το 2016 πως το Υπερταµείο συνιστά µια άνευ προηγου-
µένου απώλεια εθνικής κυριαρχίας, που δεν θα λογοδοτεί στο
Εθνικό Κοινοβούλιο, που θα ελέγχεται ουσιαστικά από ευρωπαϊ-
κούς θεσµούς, άρα δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να γίνει
αποδεκτή. 

Όλες αυτές τις δηλώσεις τις έχει ξεχάσει ο κ. Μητσοτάκης,
όπως ξέχασε και πολλές από τις δεσµεύσεις που έδινε προεκλο-
γικά. Όχι µόνο δεν κατήργησαν τους όρους υποτέλειας, αλλά το
µετέτρεψαν πλήρως σε ταµείο εκποίησης της δηµόσιας περιου-
σίας, ενισχύοντας την αδιαφάνεια στη λειτουργία του.

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα η Κυβέρνηση µε το υπό ψήφιση νο-
µοσχέδιο να «εκσυγχρονίσει» -σε εισαγωγικά- περαιτέρω τον
ρόλο του Υπερταµείου. Με πιο τρόπο; Απλά βαφτίζει το κρέας
ψάρι.

Με το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση δήθεν αλλάζει πολλά για
να τα αφήσει ακριβώς όπως είναι και σήµερα. Μετονοµάζει το
Πενταµελές Εποπτικό Συµβούλιο σε Συµβούλιο Εταιρικής Διακυ-
βέρνησης, µε µικρότερο ρόλο στις πράξεις καθηµερινής διοίκη-
σης, αλλά µε διατήρηση του καθοριστικού ρόλου των πιστωτών. 

Οι αποφάσεις θα λαµβάνονται µε πλειοψηφία τουλάχιστον τεσ-
σάρων µελών από τα πέντε, δύο όµως εκ των οποίων εκπροσω-
πούν τους ευρωπαϊκούς θεσµούς. Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Ότι
οι ευρωπαϊκοί θεσµοί µπορούν να µπλοκάρουν την οποιαδήποτε
απόφαση. 

Επίσης, προωθεί την απορρόφηση του ΤΧΣ και του ΤΑΙΠΕΔ
από το Υπερταµείο. Αφού πρώτα ξεπούλησε άρον- άρον τις πε-
ρισσότερες συµµετοχές του δηµοσίου στις τράπεζες, µε συνέ-
πεια το ΤΧΣ να έχει συσσωρευµένες ζηµιές 37 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, προωθεί τον εκσυγχρονισµό σύµφωνα µε το µοντέλο –
λέει- της ΔΕΗ του πλαισίου λειτουργίας οκτώ θυγατρικών εται-
ρειών του, διευκολύνοντας τις προσλήψεις µε τη µικρότερη
δυνατή συµµετοχή του ΑΣΕΠ, απελευθερώνοντας τις αµοιβές για
τους «ηµετέρους» και τα golden boys και συγχρόνως καταπα-

τώντας εργασιακά δικαιώµατα εργαζοµένων. 
Άρα, ποιοι κερδίζουν; Τα golden boys, όπως και στη ΔΕΗ.
Οι οµιλητές µας ανέλυσαν διεξοδικά τα παραπάνω θέµατα και

δεν χρειάζεται να επεκταθώ περαιτέρω.
Όµως, θα ήθελα πραγµατικά να σταθώ στο Εθνικό Επενδυτικό

Ταµείο που θα λειτουργεί ως θυγατρική του Υπερταµείου. Το
προικοδοτείτε µε 300 εκατοµµύρια ευρώ που προέρχονται από
την εισφορά του δηµοσίου στο Υπερταµείο στο πλαίσιο της επι-
στροφής σε αυτό των συµµετοχών του στην ΕΥΔΑΠ και στην
ΕΥΑΘ. Με άλλα λόγια, τι κάνετε; Πληρώνει το δηµόσιο για την
περιουσία που του επιστρέφεται, τόσο έξυπνο!

Πώς, λοιπόν, είναι δυνατόν να υποστηρίζετε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο αυξάνεται ο βαθµός ευελι-
ξίας και αυτονοµίας του Υπερταµείου, όταν οι πιστωτές ζήτησαν
αντίτιµο για τη µεταβίβαση της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ, ενώ οι απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας δεν έχουν προβλέψει
κάποιο αντάλλαγµα; Για να υλοποιηθεί αυτή η «αλχηµεία» πραγ-
µατοποιήθηκε η αποτίµηση της αξίας των συµµετοχών στις εται-
ρείες ύδρευσης στο ποσό των 600 εκατοµµυρίων ευρώ, αλλά δεν
υπάρχει αξιόπιστη αποτίµηση για τη συνολική αξία του χαρτο-
φυλακίου του Υπερταµείου, η οποία παραµένει οιονεί εγγύηση
για τα δάνεια που θα λάβει η χώρα.

Πέρα, όµως, από το ζήτηµα του αρχικού κεφαλαίου του νέου
Επενδυτικού Ταµείου υπάρχει ένα ακόµα βασικό πολιτικό ερώ-
τηµα: Το Υπερταµείο έως σήµερα δεν έχει επιδείξει κάτι σηµαν-
τικό αναφορικά µε την αναπτυξιακή δυναµική των δηµόσιων
οργανισµών και επιχειρήσεων που έχει στο χαρτοφυλάκιό του.
Εφόσον, λοιπόν, δεν το έχει πράξει ως σήµερα, για ποιον λόγο
να πιστέψουµε ότι αυτό θα συµβεί στο µέλλον; Τι, λοιπόν, φτιά-
χνετε ακριβώς; Μια νέα γραφειοκρατία που θα αναθέτει εκατοµ-
µύρια για µελέτες σε ξένους επενδυτικούς οίκους και
συµβούλους. Μόνο το 2023 δαπανήσατε 5 εκατοµµύρια ευρώ σε
συµβουλευτικές υπηρεσίες. Πόσο θα φτάσουν τα επόµενα χρό-
νια; Στα 20 εκατοµµύρια ευρώ;

Διαβάζουµε πως το Επενδυτικό Ταµείο θα επενδύει σε κλά-
δους αιχµής για την ελληνική οικονοµία. Εδώ προκύπτει αβίαστα
το ερώτηµα: Πέντε χρόνια τώρα τι κάνατε; Τι κάνατε για να
έχουµε αναπτυξιακή πνοή; Τα 36 δισεκατοµµύρια ευρώ από το
Ταµείο Ανάκαµψης δεν σας είχαν φανεί αρκετά για να επενδύ-
σετε σε υποδοµές, όπως τα ενεργειακά δίκτυα, όπως ο σιδηρό-
δροµος, η πράσινη µετάβαση, ή ο ψηφιακός µετασχηµατισµός;
Αφού, λοιπόν, σπαταλήσατε την ευκαιρία των 36 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ, τώρα ξαφνικά θα αξιοποιήσετε την ευκαιρία των 300
εκατοµµυρίων ευρώ;

Όλα αυτά νοµίζω ότι δεν στέκουν. Εδώ οι ίδιοι οι διοικούντες
του Υπερταµείου δεν έχουν γνώση ούτε πόσα ακίνητα έχει η
Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου στο χαρτοφυλάκιό της. Άλλα
έλεγαν παλαιότερα, άλλα είπαν πρόσφατα µετά από ερώτησή
µας στη Βουλή. Όλα εκ του πρόχειρου, δίχως µακροπρόθεσµο
στρατηγικό σχέδιο για τη βιώσιµη, ανταγωνιστική ανάπτυξη που
χρειάζεται η χώρα. Αυτό τελικά δεν είναι «Growthfund», αυτό
είναι «Μαξίµου fund», όπως µε τα περισσότερα τα οποία σχεδιά-
ζετε.

Για εµάς σηµασία θα είχε ο πακτωλός των χρηµάτων του Τα-
µείου Ανάκαµψης να περάσει µέσα από έναν ισχυρό δηµόσιο πυ-
λώνα, όπως έγινε και σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη, ο οποίος θα έχει
ρόλο και λόγο στην αναπτυξιακή επενδυτική πορεία της χώρας.
Ήταν συνειδητή σας επιλογή, όµως, να κάνετε κάτι διαφορετικό,
να διοχετεύσετε το δανειακό σκέλος του Ταµείου Ανάκαµψης
αποκλειστικά στις ιδιωτικές τράπεζες. Αυτή την επιλογή σας θα
την πληρώσουµε ακριβά. Οι αποφάσεις, λοιπόν, για το ποιες θα
είναι οι επενδύσεις, πώς θα χρηµατοδοτηθούν είναι στα χέρια
των τραπεζικών ιδρυµάτων. Κανένας λόγος από το δηµόσιο.

Άλλες χώρες, όµως, τι έκαναν, Ιταλία, Ισπανία, Πορτογαλία;
Έδωσαν κάποια δάνεια στις τράπεζες, αλλά διαχειρίστηκαν και
ένα µεγάλο µέρος των δανείων αποκλειστικά µέσω δηµόσιων
χρηµατοπιστωτικών οργανισµών, µε σκοπό να κατατεθούν χρή-
µατα για ευρύτερους σκοπούς, όπως οι µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις που δεν µπορούν να δανειστούν από τις τράπεζες και
βέβαια, για ζητήµατα που έχω θέσει πολλές φορές, όπως η στε-
γαστική πολιτική.
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Τώρα η δική µας θέση ήταν και είναι ξεκάθαρη: Ενδεδειγµένη
λύση θα ήταν µια συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, η µετε-
ξέλιξη της Αναπτυξιακής Τράπεζας σε ένα Ταµείο Εθνικού Πλού-
του, το οποίο θα λειτουργεί ως ενιαίος αναπτυξιακός φορέας για
όλη την επικράτεια, χωρίς τη γραφειοκρατική δοµή του υφιστά-
µενου συστήµατος. Σε αυτό το πλαίσιο θα µπορούσε να υπαχθεί
και το Υπερταµείο, τερµατίζοντας επιτέλους το καθεστώς της µα-
κροχρόνιας κηδεµονίας, µέσα από έναν τέτοιο µετασχηµατισµό
σε έναν φορέα που ουσιαστικά θα χρηµατοδοτεί µακροχρόνια
επενδύσεις για τη µελλοντική στήριξη της οικονοµίας, αλλά και
τη στήριξη του ασφαλιστικού συστήµατος και τη νέα γενιά και
όχι να περιοριζόµαστε σε έναν φορέα που είναι ένας απλός φο-
ρέας συστηµατικής αποπληρωµής µέρους του δηµόσιου χρέους.

Κάτι σχετικό γίνεται και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Αυτά που
λέµε, λοιπόν, δεν είναι µόνο προτάσεις δικές µας, έχουν υλοποι-
ηθεί σε άλλα κράτη µε συγκεκριµένα αποτελέσµατα. Η κυβέρ-
νηση του Ηνωµένου Βασιλείου, το Εργατικό Κόµµα προωθεί τη
δηµιουργία Εθνικού Ταµείου Πλούτου, το οποίο θα υπάγεται
στην Κρατική Τράπεζα Υποδοµών του Ηνωµένου Βασιλείου στα
πρότυπα αντίστοιχων κρατικών ταµείων, όπως αυτά της Γαλλίας,
της Γερµανίας και του Καναδά. Άρα, υπάρχουν οδηγίες και από
άλλα κράτη, αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, οι Ευρωπαίοι σο-
σιαλιστές έχουµε θέσει προτάσεις και έχουµε ταχθεί υπέρ ενός
Ταµείου Ευρωπαϊκής Οικονοµικής Κυριαρχίας που θα ενισχύσει
τη στρατηγική αυτονοµία της Ένωσης και κυρίως τις αδύναµες
οικονοµίες. Υπάρχουν, λοιπόν, πολλές προτάσεις που µπορούµε
να αξιοποιήσουµε.

Γι’ αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το ΠΑΣΟΚ
ο χαρακτήρας του Υπερταµείου και οι όροι λειτουργίας του ήταν
και είναι πρωτοφανείς για µια ευρωπαϊκή χώρα τον 21ο αιώνα.
Εµείς µιλάµε γενικότερα για ένα τελείως διαφορετικό υπόδειγµα
οικονοµικής πολιτικής, για έναν νέο ρόλο του κράτους στο σύγ-
χρονο περιβάλλον των παγκόσµιων ανακατατάξεων, των παγκό-
σµιων προκλήσεων και των πολυκρίσεων. Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει
να πάρουµε γενναίες αποφάσεις.

Ο ρόλος και η σηµασία της λειτουργίας του κράτους και των
κανόνων που βάζει είναι πολύ σηµαντικά και επανέρχονται στο
προσκήνιο σε όλο τον δυτικό κόσµο, για να διασώσει οικονοµίες,
για να προσφέρει δηµόσια αγαθά και υπηρεσίες στους πολίτες,
αλλά πάνω από όλα, για να εγγυηθεί τη διαφάνεια, για να εγγυη-
θεί την αποτελεσµατική µετάβαση στην πράσινη και ψηφιακή
εποχή, για να υπάρχει δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη.

Η αύξηση του αριθµού των κρατικών επενδυτικών ταµείων
παγκοσµίως, τα επίπεδα - ρεκόρ δηµοσίου χρέους και οι υψηλές
κρατικές δαπάνες ως ποσοστό του ΑΕΠ στις περισσότερες οι-
κονοµίες του δυτικού κόσµου πιστοποιούν αυτή τη νέα πραγµα-
τικότητα.

Σήµερα, λοιπόν, κεντρικό πολιτικό ζήτηµα είναι το νέο στρα-
τηγικό σχέδιο ανάπτυξης όλων των ευρωπαϊκών κρατών και κυ-
ρίως των πιο ευάλωτων οικονοµιών.

Γι’ αυτό εµείς στεκόµαστε απέναντι σε πολιτικές εκποίησης
των δηµόσιων περιουσιακών στοιχείων που οδηγούν µε µαθηµα-
τική ακρίβεια στη διαµόρφωση καρτέλ και ολιγοπωλίων, ισχυρών
οικονοµικών παικτών στις ευρωπαϊκές οικονοµίες που θα ελέγ-
χουν κρίσιµους πόρους και τοµείς των εθνικών οικονοµιών.

Στο πλαίσιο αυτό το νέο κοινωνικό συµβόλαιο της Μεταπολί-
τευσης θα πρέπει να έχει στον πυρήνα του την αναβάθµιση όλων
των παραµέτρων της κρατικής ισχύος στο υψηλότερο δυνατό
επίπεδο. Η αναβάθµιση αυτή αφορά και τον τοµέα της άµυνας
και των εξοπλισµών, αλλά κυρίως αφορά την αναδιάταξη και τον
εκσυγχρονισµό της παραγωγικής βάσης της χώρας. Προς αυτή
την κατεύθυνση θα µπορούσε να συµβάλει καθοριστικά ένα
πραγµατικά εθνικό ταµείο πλούτου, όπως το περιέγραψα προ-
ηγουµένως, που θα αποτελεί βασικό µοχλό για τη χρηµατοδό-
τηση µακροχρόνιων επενδύσεων που θα κάνουν ανθεκτική την
οικονοµία µε κοινωνική συνοχή και προοπτική και ευηµερία για
όλες τις γενιές και ιδιαίτερα για τους νεότερους ανθρώπους.

Κλείνοντας την τοποθέτησή µου για το Υπερταµείο, κύριε Χα-
τζηδάκη, θέλω να τοποθετηθώ και για το «υπερθράσος» του συ-
ναδέλφου σας κ. Άδωνι Γεωργιάδη. Και σας απευθύνοµαι ως
οµοιοπαθής. Εσείς θα ακολουθήσετε τη συµβουλή του συναδέλ-

φου σας κ. Γεωργιάδη και θα ζητήσετε γονυπετής συγγνώµη από
τον κ. Δηµητριάδη; Πραγµατικά θα ήθελα µία απάντηση σε αυτό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής και θα ακολουθήσει ο Υπουργός κ. Σκυλακάκης για µία
τροπολογία που αφορά το Υπουργείο του. 

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν υπάρχει µία

λέξη σήµερα συνώνυµη της υποτέλειας στα διακόσια και κάτι
χρόνια µετά την απελευθέρωση του ελληνικού κράτους από την
οθωµανική αυτοκρατορία, ποια άλλη λέξη θα µπορούσατε να
βρείτε εσείς, κύριε Υπουργέ, που να εκφράζει καλύτερα αυτό
που έχει συµβεί από τη λέξη Υπερταµείο; Κι αν υπάρχει ένα
κόµµα που από την πρώτη στιγµή κήρυξε τον ανένδοτο έναντι
αυτής της εθελόδουλης σύµβασης για τη δηµιουργία του Υπερ-
ταµείου από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς και των µετέ-
πειτα κυβερνήσεων που µε τις διάφορες τροποποιήσεις έκαναν
ακόµη χειρότερα από ό,τι ο ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή η δική σας Κυβέρ-
νηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, δεν είναι άλλο παρά
µόνο το κόµµα του ΠΑΣΟΚ που αντιστάθηκε σε αυτά.

Και για να θυµηθούµε λίγο το παρελθόν και να το συνδέσουµε
µε το παρόν, αλλά κυρίως να το συνδέσουµε µε το µέλλον που
ενδιαφέρει τις Ελληνίδες και τους Έλληνες, το ΠΑΣΟΚ ήταν αυτό
που φύλαξε Θερµοπύλες ακόµη και στα πιο µαύρα και δύσκολα
χρόνια των µνηµονιακών συµβάσεων, διότι το ΠΑΣΟΚ αρνήθηκε
κατηγορηµατικά να συµπράξει σε αυτό το µέχρι σήµερα συντε-
λούµενο έγκληµα κατά του ελληνικού λαού και της περιουσίας
του, ένα έγκληµα στο οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ βολικά υπέκυψε µη δίνον-
τας την παραµικρή µάχη.

Και γιατί το λέµε εµείς αυτό; Διότι ο θεσµός αυτός, συναδέλ-
φισσες και συνάδελφοι, εµφανίστηκε, προτάθηκε από τους δα-
νειστές για πρώτη φορά τον Φεβρουάριο του 2011. Στη συνέχεια,
η Νέα Δηµοκρατία πολύ βολικά αξιοποίησε για την εξυπηρέτηση
των δικών της συµφερόντων και των δικών της σκοπών ό,τι είχε
κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ πριν. 

Μιλάµε για µία Νέα Δηµοκρατία -σας θυµίζω, κύριοι Υπουργοί-
που υποκριτικά καταψήφιζε µαζί µε το ΠΑΣΟΚ τον ν.4389/2016
επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ, αλλά από το 2019 και µετά έπαθε απώλεια
µνήµης. Τα ξεχάσατε όλα! Μπήκατε και υποκύψατε στον γλυκό
πειρασµό, να είστε κι εσείς µαζί µε τους οµογάλακτους και οµο-
τράπεζους και να συνεχίσετε το γλεντοκόπι εναντίον της δηµό-
σιας περιουσίας του ελληνικού λαού.

Όµως, τι έκανε το ΠΑΣΟΚ σε ανύποπτο χρόνο; Το 2018 κατέ-
θετε, σας θυµίζω, πρόταση νόµου στη Βουλή για την ανατροπή
των όσων δροµολογούσε τότε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, προκει-
µένου να αποφευχθεί η υποθήκευση της περιουσίας του ελληνι-
κού λαού για έναν αιώνα, µια πρόταση νόµου πάσα στον ΣΥΡΙΖΑ
τότε που ουδέποτε αξιοποίησε, ποτέ δεν συζήτησε, όπως θα πε-
ρίµενε κανείς, από µία κυβέρνηση που θα έσκιζε δήθεν τα µνη-
µόνια µε ένα άρθρο και έναν νόµο! Αυτά κάνατε, λοιπόν, εσείς.
Αποδειχθήκατε «βασιλικότεροι του βασιλέως» σε ό,τι αφορούσε
τις απαιτήσεις των δανειστών. Και όχι τυχαία. 

Να θυµίσω ακόµα ότι επί των ηµερών της «πρώτης φοράς αρι-
στεράς» µεταβιβάστηκαν στο ταµείο µε απόφαση του Υπουργού
Οικονοµικών κ. Τσακαλώτου πέρα των όσων ακινήτων µεταφέρ-
θηκαν από τον αρχικό νόµο, δέκα χιλιάδες εκατόν δεκαεννέα επι-
πλέον ακίνητα του δηµοσίου. Τα έψαξα πάρα πολύ, κύριε
Υπουργέ. Εσείς απαντούσατε στην επίκαιρη ερώτηση που σας
έκανα τότε για τα εκατόν πενήντα επτά ακίνητα στη Λάρισα, όταν
-άκουσον άκουσον!- βρήκα µέσω των ΚΑΕΚ του υποθηκοφυλα-
κείου -γιατί είχαν µόνο αριθµούς και δεν έλεγαν τι είναι- ότι ήταν
το Αρχαίο Θέατρο της Λάρισας, αλλά και η κοίτη του Πηνειού
ποταµού. Και σας έκανα τότε επίκαιρη ερώτηση. 

Επιτοµή, να θυµίσω, ακόµη της εθνικά υπερήφανης διακυβέρ-
νησης του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε τις υποθέσεις του ταµείου ήταν
το σκάνδαλο της θυγατρικής του, του ΤΑΙΠΕΔ. Το αρχικό τίµηµα
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για την εικοσαετή επέκταση της συµφωνίας παραχώρησης του
«Ελευθέριος Βενιζέλος» ορίστηκε στο ευτελές ποσό των 484 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Το θυµάστε, συνάδελφοι! Και τι έγινε µετά;
Μετά παρενέβη η Κοµισιόν για να πάει, για να διπλασιαστεί στο
1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αυτά κάνατε εσείς οι δύο!

Όταν δε το 2020 επί Νέας Δηµοκρατίας, όταν και συζητήθηκε
επίκαιρη επερώτησή µας από την ηγεσία του Υπουργείου Οικο-
νοµικών ο τότε Υφυπουργός ενώ υπήρξε λαλίστατος σε ό,τι αφο-
ρούσε τα πεπραγµένα του ΣΥΡΙΖΑ, δεν απάντησε ποτέ σε καίρια
ερωτήµατά µας, τα οποία είναι αναπάντητα ακόµη και σήµερα.
Τέσσερα ολόκληρα χρόνια µετά ένοχη, αλλά εκκωφαντική η
σιωπή σας!

Για ποιον λόγο ο κ. Μητσοτάκης και οι Υπουργοί του -αναρω-
τιέται ο ελληνικός λαός, του οποίου τη φωνή µεταφέρουµε εδώ
ασυµβίβαστα και στεντόρεια- δεν επαναδιαπραγµατεύονται έστω
και τώρα τους όρους αξιοποίησης της δηµόσιας περιουσίας,
ώστε να ανατρέψουν τις δεσµεύσεις που ανέλαβε ο κ. Τσίπρας
για ενενήντα εννέα χρόνια; 

Γιατί δεν έχετε προχωρήσει στην αλλαγή τουλάχιστον του τρό-
που διορισµού του εποπτικού συµβουλίου των ξένων τοποτηρη-
τών, του ταµείου; 

Τι σας κωλύει να κάνετε δεκτή την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, όπως
την ακούσατε να αναπτύσσεται σήµερα και από τον Πρόεδρό
µας και από τους εισηγητές µας και από τον Κοινοβουλευτικό
µας; 

Γιατί αντί να ακολουθήσετε αξιοκρατική και διάφανη διαδικα-
σία ορισµού των διοικήσεων στις δηµόσιες επιχειρήσεις, πάτε
από την πίσω πόρτα µε τις συνήθεις πρακτικές να κάνετε αυτά
που ξέρετε εσείς µε τα golden boys; 

Γιατί αντί να σχεδιάσετε την αξιοποίηση της ανεκµετάλλευτης
περιουσίας του δηµοσίου, προχωρείτε µέσω του Υπερταµείου
στην εκποίηση της περιουσίας του δηµοσίου; Είναι δική σας επι-
λογή! Δεν σας την επιβάλλει κανένας και αυτό είναι κάτι που πρέ-
πει να καταλάβει ο ελληνικός λαός. 

Γιατί δεν αξιοποιείτε τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες για µια
ουσιαστική συζήτηση των προτάσεων που έχουµε καταθέσει
εµείς για µία ενιαία στρατηγική στον χώρο της αξιοποίησης της
δηµόσιας περιουσίας; 

Αντί να απαντήσετε σε όλα αυτά τα ερωτήµατα, τα οποία εσείς
έχετε παραλάβει, όπως µας λέτε, από την κακή διακυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ -εσείς κυβερνάτε εδώ και πέντε χρόνια, δεν κυβερ-
νάει κάποιος άλλος!- εσείς προσθέτετε κιόλας ερωτήµατα, ερω-
τήµατα πιο βασανιστικά και πιο καίρια, όπως, για παράδειγµα,
για τη µεθόδευση µέσω του ΤΧΣ της περαιτέρω απαξίωσης της
δηµόσιας συµµετοχής της τράπεζας µε τη µεγαλύτερη ζηµιά να
πραγµατοποιείται µετά από τη σκανδαλώδη ανακεφαλαιοποίηση
της Τράπεζας Πειραιώς, που ίσως να αποτελεί και ένα από τα µε-
γαλύτερα σκάνδαλά σας. Βέβαια, έχετε να παινεύεστε για πολλά! 

Η Κυβέρνησή σας υπήγαγε στο Υπερταµείο την εταιρεία συµ-
µετοχής «5G ΑΕ» και το Ταµείο Φαιστός που έχει σαν αποστολή
τις επενδύσεις σε επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στην
έρευνα και την ανάπτυξη προϊόντων και υπηρεσιών που λειτουρ-
γούν υποδοµές «5G». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας. 
Εσείς κάνετε -δεν το έκαναν οι προηγούµενοι- την αύξηση του

έργου του Υπερταµείου, αφού χαρίζετε σε αυτό µέσω του ΤΑΙ-
ΠΕΔ την ωρίµανση συµβάσεων στρατηγικής σηµασίας που θα
χρηµατοδοτηθούν από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότη-
τας.

Τέλος, θα ήθελα να αναφέρω και κάτι ακόµα, γιατί αυτό θα
πρέπει να το λέµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κάθε µέρα, κάθε
ώρα και κάθε στιγµή. Αυτό απαιτεί από εµάς ο ελληνικός λαός
και γι’ αυτό µας έστειλε εδώ. Τον πλήρη αποκλεισµό της Βουλής
από την Κυβέρνηση και από το οικονοµικό επιτελείο της διαδικα-
σίας συζήτησης εκποίησης των πλέον προσοδοφόρων και στρα-
τηγικής σηµασίας δηµοσίων επιχειρήσεων, αφού παραµένουν
ακόµη πλήρως αδρανείς οι διατάξεις λογοδοσίας απέναντι στη
Βουλή και διά αυτής στην κοινωνία.

Αυτά, λοιπόν, και πολλά ακόµα κάνετε εσείς και µετά αναρω-

τιέστε γιατί εµείς δεν συµπράττουµε για να λύσουµε τα µεγάλα
ζητήµατα που αφορούν το Υπερταµείο και όλα τα συναφή. Γιατί
είστε αµετανόητοι, γιατί εισάγετε σύγχρονη υποτέλεια και γιατί
έχετε και φερετζέ, Όπως ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε µία νύχτα µετονό-
µασε την τρόικα σε «θεσµούς», για να είναι πιο εύπεπτο το αντι-
κείµενο, έτσι κάνετε κι εσείς τώρα. Μας λέτε ότι φέρνετε
αλλαγές, µετατρέπετε δηλαδή τους τοποτηρητές σε «συµβούλιο
εταιρικής διακυβέρνησης» -σιγά τα ωά!- και στην πραγµατικό-
τητα δεν κάνετε απολύτως τίποτα, γιατί τους αφήνετε το βέτο.
Αυτή είναι όλη η ιστορία! Και δεν δέχεστε εµάς που σας λέµε µε
ποιο τρόπο πρέπει να το κάνετε και να το κάνετε σωστά. Και θέ-
λετε να συµµαχήσουµε µαζί σας. Ε, λοιπόν, δεν συµµαχούµε,
διότι είστε «business as usual» και συνεχίζετε να κάνετε τα ίδια
και τα ίδια. 

Δεν αξίζουν αυτά που κάνετε στον ελληνικό λαό. Εµείς έχουµε
άλλους όρους διαχείρισης και αξιοποίησης. Εµείς δεν θα είµαστε
δίπλα σας, «τρωγοπίνοντας εις την υγειά των κορόιδων»! Έχουµε
διαφορετική οπτική στα πράγµατα και γι’ αυτόν τον λόγο οι πο-
λιτικές µας σε λίγο θα είναι στο προσκήνιο, µαζί µε όλη την κοι-
νωνία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
για πέντε λεπτά ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Σκυλακάκης για τροπολογία που αφορά το Υπουργείο του. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία αυτή έχει δύο αντικείµενα.

Το ένα είναι η επιβολή ενός έκτακτου τέλους, ενός έκτακτου
φόρου στην παραγωγή από φυσικό αέριο ηλεκτρισµού, ύψους
10 ευρώ ανά µεγαβατώρα, µε την οποία θα χρηµατοδοτηθεί το
Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης, έτσι ώστε να µπορεί να έρθει
και να επέµβει στις τιµές του Αυγούστου, ενισχύοντας τους οι-
κιακούς καταναλωτές. 

Η τροπολογία αυτή λέει ότι το τέλος θα επιβληθεί κατ’ αρχάς,
κατ’ ελάχιστον, για έναν µήνα, µε δυνατότητα παράτασης. Την
αιτία που χρησιµοποιούµε το εργαλείο του τέλους την έχουµε
εξηγήσει αναλυτικά. Υπήρχε αυτή η ανωµαλία στην αγορά της
νοτιοανατολικής Ευρώπης, που οδήγησε σε σύζευξη σε πολύ
υψηλές τιµές των αγορών της Ουγγαρίας, της Ρουµανίας, της
Βουλγαρίας και της Ελλάδας. Τα αίτια τα έχω εξαντλητικά εξη-
γήσει. Ήταν εξωελληνικά, κατά κύριο λόγο, αλλά αυτές οι πολύ
υψηλές τιµές ήταν τιµές που δηµιούργησαν πολύ µεγάλα έσοδα,
χωρίς να υπάρχει αντίστοιχη άνοδος του κόστους. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, και φορολογούµε το συγκεκριµένο πεδίο.
Ελπίζουµε, ταυτόχρονα, να υπάρξει η µέγιστη δυνατή αυτοσυγ-
κράτηση από τους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας. Γιατί δεν
χρησιµοποιούµε κάποιου είδους µηχανισµό υπέρ εσόδων; Ο
απλός και ξεκάθαρος λόγος είναι ότι τέτοιος µηχανισµός δεν επι-
τρέπεται για τέτοιου είδους περιπτώσεις, τούτη τη στιγµή, µετά
τη νέα ευρωπαϊκή οδηγία, η οποία µπήκε σε εφαρµογή τον πε-
ρασµένο Ιούνιο, αν θυµάµαι καλά. 

Η ευρωπαϊκή οδηγία ζητά, κατ’ ελάχιστον, να προβλέπεται ότι
µία κρίση θα διαρκεί τρεις µήνες, για να µπορεί να αιτηθεί ένα
κράτος-µέλος την ενεργοποίηση ενός τέτοιου µηχανισµού. Τρεις
µήνες πέρασαν. Η κρίση έχει ήδη περάσει σε δύο εβδοµάδες.
Τρεις µήνες δεν υπάρχει περίπτωση να διαρκέσει η συγκεκριµένη
κρίση, διότι ήδη στην ουσία τελείωσε και το γεγονός αυτό, µας
αποτρέπει από το να χρησιµοποιήσουµε τη συγκεκριµένη οδη-
γία. Χρησιµοποιούµε, λοιπόν, το εργαλείο του τέλους, το οποίο
δεν είναι µεν τέλειο εργαλείο, δεν είναι ακριβώς το εργαλείο που
θα επιθυµούσαµε, αλλά είναι το καλύτερο που διαθέτουµε. 

Η δεύτερη πτυχή της τροπολογίας αυτής έχει να κάνει µε την
εξαγγελία της Κυβέρνησης, για το αγροτικό ρεύµα. Όπως ξέ-
ρετε, ήρθαµε και εξαγγείλαµε το «Γαία», καθώς και µία ρύθµιση
µακροχρόνια των υποχρεώσεων των αγροτών, προς τους παρό-
χους του ηλεκτρικού ρεύµατος, των ληξιπρόθεσµων υποχρεώ-
σεων. 

Αυτή η ρύθµιση είναι ενεργή σήµερα, αλλά είναι ανάγκη, κατά
τη γνώµη µας, να προστατευθούν οι αγρότες -κατά το δυνατόν-
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από τη γραφειοκρατική τυχόν καθυστέρηση στο να µπουν στην
πλατφόρµα, να κάνουν τα χαρτιά κ.λπ., κάτι που στη µέση καλ-
λιεργητικής περιόδου δεν είναι και πάντα η άµεση προτεραι-
ότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τι κάνουµε, λοιπόν, µε αυτή την τροπολογία; Τους βάζουµε
µέσα όλους στη ρύθµιση, µε δυνατότητα αζηµίως, µέχρι τέλη
Οκτωβρίου -που θα τελειώσει και η καλλιεργητική περίοδος, ως
επί το πλείστον- να βγουν, αν επιθυµούν να βγουν. Ταυτόχρονα,
τους βάζουµε και στη ρύθµιση των ληξιπρόθεσµων οφειλών. Αν
κανείς θέλει να βγει από µία ρύθµιση είναι πολύ απλό, δεν την
τηρεί και επανέρχεται στα προηγούµενα. Η ρύθµιση των ληξι-
πρόθεσµων οφειλών είναι άτοκη και είναι πολύ µακριά. Είναι
δέκα χρόνια. Συνεπώς, είναι µια πολύ ευνοϊκή ρύθµιση, καλύπτει
και τους ΤΟΕΒ - ΓΟΕΒ. Είναι και αυτή, λοιπόν, µια πάρα πολύ ευ-
νοϊκή ρύθµιση που θα λύσει πάρα πολλά προβλήµατα που
έχουµε στη σχέση µεταξύ των αγροτών και των παρόχων. Και µε
τις σηµερινές τιµές, το να είσαι ανάµεσα στα εννιά και κάτι ευρώ
και στα 11 ευρώ είναι εξαιρετικά καλές τιµές για τους αγρότες.
Εις πάσαν περίπτωση, οποιοσδήποτε αγρότης θέλει να µην είναι
σε αυτή τη ρύθµιση, κάνει µια απλή δήλωση και βγαίνει από
αυτήν τη ρύθµιση ληξιπρόθεσµων οφειλών αζηµίως. 

Αυτά ήθελα να πω και υποθέτω ότι τα έχουµε συζητήσει και µε
τους αγαπητούς συναδέλφους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουν ζητηθεί τρεις

παρεµβάσεις. Θα ακουστούν και οι τρεις, για να απαντήσει συ-
νολικά ο Υπουργός. 

Η κ. Πέρκα πρώτη από τη Νέα Αριστερά έχει τον λόγο παρα-
καλώ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ας ξεκινήσω από τα απλά. Λέτε ότι θα φορο-

λογήσετε τον Αύγουστο, όταν ξέρετε ότι οι υψηλές, οι απίστευ-
τες τιµές ήταν τον Ιούλιο, 22 Ιουλίου, 850 ευρώ. Με αυτά τι θα
γίνει; Θα πάνε κι αυτά στην κάλαθο των υπερκερδών που έχουν
συσσωρεύσει τόσα χρόνια; Είναι τροµερό αυτό που γίνεται σε
αυτή τη χώρα. Και δεν έχετε φορολογήσει και δεν έχετε εισπρά-
ξει. Ήδη η ΡΑΕ τότε για την αγορά εξισορρόπησης είχε προτείνει
στην Κυβέρνηση 67 εκατοµµύρια ευρώ να επιστραφούν στους
καταναλωτές. Αυτά αγνοούνται. Για να µη µιλήσουµε για τα υπό-
λοιπα υπερκέρδη. Και έρχεστε τώρα και µας λέτε για τον Αύγου-
στο. Θα καταθέσω µετά τη λίστα µε τις τιµές κ.λπ.. Πρώτον αυτό. 

Δεύτερον, 10 ευρώ, όταν τις επίµαχες ώρες οκτώ µε εννιά,
όταν δηλαδή βγαίνουν οι ΑΠΕ έξω από το σύστηµα, οι τιµές φτά-
νουν µέχρι 850 ευρώ 700% πάνω από το κόστος, γιατί πραγµα-
τικά το κόστος στις συµβατικές µονάδες είναι από 100 150 ευρώ
η µεγαβατώρα. Και από αυτά, θα φορολογήσετε τα 10 ευρώ; 

Νοµίζω ότι είναι 1,5 έως 2 σεντς ανά κιλοβατώρα. Εδώ έχω και
την καταγγελία της ΕΒΙΚΕΝ. Η βιοµηχανία διαµαρτύρεται και λέει
ότι εδώ και δύο εβδοµάδες οι βιοµηχανίες της χώρας βρίσκονται
αντιµέτωπες µε αστρονοµικές τιµές αυτές τις ώρες, οκτώ µε
δέκα, µε 700 έως 800 ευρώ η µεγαβατώρα. Εντοπίζεται σε τρεις
χώρες Ελλάδα – Βουλγαρία - Ρουµανία και κάποιοι παραγωγοί -
το λέει καθαρά- στη χώρα µας εκµεταλλεύονται την υψηλή κα-
τανάλωση στα Βαλκάνια και πιθανόν πολύ υψηλές εξαγωγές
στην Ουκρανία και κάποιες λειτουργίες τις διασυνδέσεις και απο-
κτούν ουρανοκατέβατα κέρδη εις βάρος των Ελλήνων κατανα-
λωτών και της βιοµηχανίας -της παραγωγικής βάσης της χώρας-
και ζητάνε κάτι να κάνετε. 

Ξέρετε, για πολλά χρόνια και ο κ. Σκρέκας, ο προκάτοχός σας
και ο Πρωθυπουργός έλεγαν ότι δεν βρίσκονται υπερκέρδη, δεν
υπάρχουν. Μετά βγήκε η Ευρώπη και είπε ότι υπάρχουν υπερ-
κέρδη. Μετά βρήκαµε τα υπερκέρδη, θα τα φορολογήσουµε. Αλ-
λάξαµε. Βγάλαµε τη ρήτρα αναπροσαρµογής, βάλαµε τον
µηχανισµό, ο οποίος πάλι πάρα πολλά περιθώρια κερδών. Στην
προµήθεια δεν τα έχετε εισπράξει ποτέ, για να µην πω ότι τα διυ-
λιστήρια. 

Εν πάση περιπτώσει τώρα, µε όλη αυτή την τροπολογία νοµίζω
ότι µας κοροϊδεύετε, ότι κοροϊδεύετε τους καταναλωτές µε το
να λέτε «τον Αύγουστο 10 ευρώ φορολόγηση».

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Κουκουλόπου-

λος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής έχει τον λόγο -µε τη σειρά
που ζητήθηκε δίνω τον λόγο- και µετά ο κ. Χήτας, τρίτος και κα-
λύτερος!

Ορίστε, κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επί του δεύτερου σκέλους της τροπολογίας

που φέρατε, το ερώτηµά µου είναι γνωστό. Το έχω θέσει πάρα
πολλές φορές και προσφάτως σε επίκαιρη ερώτηση που είχαµε
την ευκαιρία να συζητήσουµε εδώ την προηγούµενη Δευτέρα και
είναι το εξής: Προτίθεστε να δώσετε ενεργειακό χώρο σε ενερ-
γειακές κοινότητες αγροτών; Γιατί το πρόγραµµα στο οποίο ανα-
φερθήκατε είναι µια τιµή που είναι σχεδόν διπλάσια αυτής που
επιτυγχάνουν κάποιες ενεργοβόρες βιοµηχανίες, µε διµερή συµ-
βόλαια µε παραγωγούς ΑΠΕ. Διότι προφανώς ένα τιµολόγιο µε-
ταξύ 9 και 11 ή αν θέλετε 90 και 110 MW, για να µην προκαλούµε
σύγχυση στον κόσµο, είναι µια ενδιαφέρουσα τιµή σε σχέση µε
τα σκαµπανεβάσµατα και όλη αυτή την περιπέτεια που ζούµε τα
τελευταία χρόνια, αλλά αντιπαραβάλλοµαι αυτό που σας είπα.
Ενεργειακό χώρο θα πάρουν οι αγρότες, µέσω ενεργειακών κοι-
νοτήτων; Αυτό είναι το ένα θέµα. 

Στη βασική τώρα τροπολογία που έχει τύχει και µεγάλης δη-
µοσιότητας για το ρεύµα έχω να σας κάνω τρία ή τέσσερα, αν
θέλετε, ερωτήµατα. Είχατε δώσει στη δηµοσιότητα ένα σηµεί-
ωµα δέκα ερωτήσεων και απαντήσεων γιατί ξέφυγαν οι τιµές.
Εστιάσατε σε ένα τρίωρο - τετράωρο προς το βράδυ κάπου µε-
ταξύ οκτώ και δώδεκα που αυξάνεται η ζήτηση και εµφανίζεται
το παράδοξο η χώρα µας να εξάγει κάποιες ποσότητες ενέρ-
γειας που µέσω των διασυνδέσεων πηγαίναν προς τη Βουλγαρία
που είχε το µεγάλο πρόβληµα, είχε µεγάλη ζήτηση, και αυτό συµ-
παρέσυρε λόγω του target model τις υπόλοιπες τιµές εκείνη την
ώρα και διαµόρφωνε υψηλές τιµές, υψηλή µέση χονδρική την
ηµέρα. Αυτό περίπου λέγατε στα δέκα σηµεία.

Ερώτηµα: Για ποιον λόγο δεν συµπαρέσυρε αυτή η κατάσταση
την Ιβηρική που τις ίδιες µέρες που σε εµάς είχε πάει 190 ευρώ
η µέση χονδρική, ακριβώς γιατί πήρε το «καπέλο» του τριώρου -
τετραώρου, εκεί η µέση χονδρική κινήθηκε όλες τις επίµαχες
µέρες, έναν µήνα περίπου, κοντά στα 90 ευρώ η µέση χονδρική,
στη Γερµανία επίσης στα 90 και στη Γαλλία που έχει τα πυρηνικά
κάτω από 80, 70 - 73 ευρώ; Έχουν χαµηλότερες διασυνδέσεις
εισαγωγών - εξαγωγών η Γερµανία και η Γαλλία; Πολύ δύσκολο
να το πιστέψουµε αυτό. 

Έτσι, λοιπόν, έρχεται µετά από αυτό το δεύτερο ερώτηµα:
Έχετε εξετάσει, κύριε Υπουργέ, πιθανή συµπαιγνία σκληρής κερ-
δοσκοπίας µεταξύ παραγωγών, παρόχων και εισαγωγέων; Γιατί
σας το ρωτάω αυτό; 

Είµαστε µια χώρα καθαρός εισαγωγέας ηλεκτρικής ενέργειας
και αποδίδεται, αν θέλετε, –δεν θέλω να βάλω εσάς προσωπικά-
η όλη υπόθεση του ξεχειλώµατος των τιµών σε εξαγωγές ρεύ-
µατος. Για προσέξτε το παράδοξο, κύριε συνάδελφε. Ενώ είµα-
στε καθαρός εισαγωγέας, µας ξεφεύγει λίγο η ισορροπία δύο
ώρες το βράδυ και τινάξαµε τα «καπάκια» µε τις τιµές, που λέει
για χίλια ευρώ τη µεγαβατώρα και πήγε έτσι η µέση χονδρική…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κατόπιν αυτού, έρχεται και το
τελευταίο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το τελευταίο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, ολοκληρώνω.
Έχετε εξετάσει το ενδεχόµενο, ακόµα και αν τα πράγµατα

έχουν όπως τα περιέγραψα, να δούµε µια ιδιαίτερη εφαρµογή
του target model στην Ελλάδα µε το οποίο συµπαρασύρει ένα
πέταγµα πεταλούδας που λέει η γνωστή ρήση όλες τις τιµές
προς τα πάνω; Με µια µεγαβατώρα δηλαδή φεύγουν όλες και
πάνω ταβάνι, ας πούµε;

Είµαστε ρηχή, µικρή αγορά και εκ των πραγµάτων δεν µπορεί
να λειτουργήσει ο ανταγωνισµός όπως σε µια µεγάλη αγορά. Το
έχετε εξετάσει αυτό; Έχει µπει το ζήτηµα στην Ευρωπαϊκή Επι-
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τροπή µαζί µε χώρες που έχουν ανάλογα χαρακτηριστικά µε
εµάς; Όχι να καταργήσουµε το target model, δεν λέω αυτό. Μη
µου αποδώσετε κάτι τέτοιο, αλλά να εφαρµοστεί αλλιώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Και το τελευταίο ερώτηµα, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το τελευταίο ερώτηµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε, κύριε συ-

νάδελφε, παρακαλώ. Δεν είναι εδώ κοινοβουλευτικός έλεγχος
τώρα. Δεν µπορούµε να έχουµε τόσες ερωτήσεις και το νοµο-
σχέδιο το ίδιο τελικά να µένει στην άκρη και να µη το συζητάµε.
Υπάρχουν τα ερωτήµατα, δόθηκε η δυνατότητα για τα ερωτή-
µατα, αλλά δεν κάνουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελευταίο ερώ-
τηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θέσατε ερωτήµατα
γενικότερα επί της ενέργειας και όχι επί της τροπολογίας, κύριε
συνάδελφε. Αυτό θέλω να σας πω.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δέκα δευτερό-
λεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δέκα δευτερόλεπτα
κάνετε έξι ερωτήµατα και θέλει και δέκα λεπτά να απαντήσει ο
Υπουργός. Οι οµιλητές περιµένουν να µπουν στη σειρά να µιλή-
σουν. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να µη ρωτήσω τον Υπουργό για
την τροπολογία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ρωτήσατε πέντε
πράγµατα που είναι άσχετα από την τροπολογία. Παρακαλώ!
Είναι άσχετα µερικά πράγµατα. Επί της τροπολογίας πρέπει να
ρωτήσετε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου,
µάλλον είστε άσχετος µε την ενέργεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Λοιπόν, ακούστε µε
λίγο. Ό,τι έχει να κάνει µε την ενέργεια δεν θα ερωτηθεί τώρα
σε αυτό το σηµείο.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Λίγος σεβασµός. Σας είπα δέκα
δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας σέβοµαι, αλλά
όταν σας δίνω δύο λεπτά και µιλάτε έξι…

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το τελευταίο ερώτηµά µου είναι
για ποιον λόγο ο κοινός παρατηρητής είδε τις επίµαχες µέρες
ότι όταν µπήκαν οι τόσο συκοφαντηµένες από εσάς και τον προ-
κάτοχό σας που κάθεται δίπλα σας µε άλλη ιδιότητα σήµερα λι-
γνιτικές µονάδες σε λειτουργία αποκλιµακώθηκαν οι τιµές. Είναι
τυχαίο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο λόγος θα δοθεί
στον κ. Χήτα, µετά στον κύριο Υπουργό για την απάντηση και στη
συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Υπουργός κ. Χατζηδάκης για να
κάνει την τοποθέτησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρό-
εδρε, σας το υπόσχοµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δύο λεπτά σας δίνω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σκυλακάκη, αν έχετε την καλοσύνη, να µας απαντήσετε

σε τρία ερωτήµατα και σε κάποιες παρατηρήσεις. 
Σχετικά µε την έκτακτη εισφορά των 10 ευρώ ανά µεγαβατώρα

στους ηλεκτροπαραγωγούς µε φυσικό αέριο, ένα ερώτηµα είναι
γιατί εξαιρούνται οι ΑΠΕ. Οι ΑΠΕ έχουν το χαµηλότερο κόστος
παραγωγής και εξαιρούνται. Εδώ δηµιουργείται ένα ερώτηµα,
που µας δίνει το δικαίωµα να σκεφτόµαστε κάπως πονηρά και να
λέµε «Μήπως επειδή ανήκουν σε κάποιους συγκεκριµένους ολι-
γάρχες του καρτέλ;». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Δεύτερο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ: Αυτό αφορά µόνο στα νοι-
κοκυριά, σωστά; Η εισφορά των 10 ευρώ ανά µεγαβατώρα
αφορά στα νοικοκυριά, δηλαδή εξαιρείτε τις επιχειρήσεις και τη
βιοµηχανία. Άρα αυτοί οι άνθρωποι θα πληρώσουν πολύ ακριβά

το «µάρµαρο». 
Θέλω να σας πω ότι η Ιταλία, για παράδειγµα, επιδοτεί µε

φθηνό ρεύµα τη βιοµηχανία της, και αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό. Πιο συγκεκριµένα, τις ενεργοβόρες βιοµηχανίες τις επι-
δοτεί µε 60 ευρώ τη µεγαβατώρα. 

Σωστό είναι το µέτρο για τους Έλληνες πολίτες, για τα νοικο-
κυριά. Υπάρχει όµως και η βιοµηχανία, υπάρχουν οι επιχειρήσεις.
Αντιλαµβάνεται κανείς ότι τα 10 ευρώ εισφορά που θα δώσουν
οι ηλεκτροπαραγωγοί θα προσπαθήσουν να τα πάρουν από
κάπου αλλού και το «µάρµαρο» θα το πληρώσουν οι βιοµηχανίες
και οι επιχειρήσεις.

Θα τρέχει µετά ένας άλλος Υπουργός, γιατί αυτά θα µετακυ-
λιστούν στις τιµές των προϊόντων. Εσείς θα κάνετε ένα καλό και
θα τρέχει µετά ο Θεοδωρικάκος να βρει τρόπο να µειώσει τις
τιµές. Δηλαδή, θέλω να πω ότι είναι ένας κύκλος αυτός. Εξαι-
ρείτε τις βιοµηχανίες και τις επιχειρήσεις, που είναι πάρα πολύ
σηµαντικές. Σας είπα το παράδειγµα της Ιταλίας.

Τρίτον, θα ήθελα το σχόλιό σας για το εξής και κλείνω αµέ-
σως.

Το 2023, κύριε Σκυλακάκη, η Γερµανία και η Πολωνία είχαν στο
ενεργειακό τους µίγµα χρήση άνθρακα, λιγνίτη δηλαδή, η Γερ-
µανία 20%, η Πολωνία 50%. Οι χονδρικές τιµές για όλο το 2023,
κύριε Σκυλακάκη, ήταν χαµηλότερες κατά 35%-40% από τη χώρα
µας. Πλήρωναν λιγότερο οι άνθρωποι αυτοί έως 40%. Στη χώρα
µας η χρήση λιγνίτη στο µίγµα δεν ξεπέρασε το 9%. 

Τις τελευταίες ηµέρες, κύριε Σκυλακάκη, που η συµµετοχή του
λιγνίτη πήγε στο 12% -πολύ λίγο, από το 9% στο 12%- η πτώση
της χονδρικής ήταν κατακόρυφη σχεδόν 55%. 

Επίσης, να σας πω ότι η Γερµανία και η Πολωνία πήραν παρά-
ταση στο κλείσιµο των λιγνιτικών µονάδων τους, για το 2040 οι
Γερµανοί και για το 2050 οι Πολωνοί. Να, λοιπόν, ένας τρόπος
να έχουµε φθηνότερο ηλεκτρικό ρεύµα, κύριε Σκυλακάκη, αλλά
εδώ έχουµε αυτή την πράσινη µανία, που τα έχετε κλείσει όλα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Σκυλακάκη,

έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ, θα προσπαθήσω να είµαι όσο πιο
γρήγορος γίνεται. 

Κυρία Πέρκα, δεν φορολογούµε κέρδη ούτε έχουµε τη δυνα-
τότητα να φορολογήσουµε κέρδη. Φορολογούµε παραγωγή. Η
αµοιβή της παραγωγής, τα 10 ευρώ, είναι µια πολύ σηµαντική
φορολογία, διότι η τιµή DAM, η τιµή χονδρικής, η οποία τον Ιού-
λιο θα είναι 140 ευρώ ανά µεγαβατώρα, αφορά όλες τις ώρες. Η
φορολογία δηλαδή αφορά όλες τις ώρες. 

Αν λοιπόν έχουµε 140- 145 ευρώ τιµή χονδρικής και 100 ευρώ
το κόστος του φυσικού αερίου και παίρνουµε 10 ευρώ κατευ-
θείαν σε φορολογία, αυτό αντιλαµβάνεστε ότι είναι µια πολύ ση-
µαντική φορολογία. Εξ ου και θα είναι αρκετή η φορολογία για
να δώσουµε τις επιδοτήσεις, που είναι αναγκαίες για να µείνουν
οι τιµές εκεί που πρέπει. 

Ταυτόχρονα όµως, επειδή δεν υπάρχει ούτε χρόνος ούτε η δυ-
νατότητα να φτιάξεις σχήµα κρατικής ενίσχυσης ειδικό και να
γίνει αποδεκτό αυτό το σχήµα κρατικής ενίσχυσης από την Κο-
µισιόν στον χρόνο που έχουµε και για δεκαπέντε µέρες ανωµα-
λίας, προτιµούµε να ασκήσουµε µία, ας πούµε, παρότρυνση διά
αυτού του φόρου στους παρόχους, να είναι πολύ πιο λογικοί και
στις επιχειρήσεις. 

Και βλέπω ήδη ότι κάποιοι πάροχοι -θα δούµε τι θα γίνει όµως
αύριο- θα είναι λογικοί σε σχέση µε τις τιµές τους και για τις επι-
χειρήσεις. Διότι το κλειδί είναι να έχουµε λογικές τιµές για τις
επιχειρήσεις από τους ίδιους τους παρόχους, παρά το γεγονός
ότι υπήρξε αυτή η πολύ υψηλή τιµή της ηλεκτρικής ενέργειας
στην χονδρική. 

Πάµε τώρα να απαντήσουµε, γιατί εξαιρούνται οι ΑΠΕ. Οι ΑΠΕ
-για να έχετε µια καλύτερη ενηµέρωση για την αγορά της ηλε-
κτρικής ενέργειας- αµείβονται κατά 99% µε λειτουργική ενί-
σχυση. Κοινώς, ό,τι λεφτά παίρνουν, τα παίρνουν µε ταρίφες
-παλιές ταρίφες, νεότερες ταρίφες, πιο νεότερες ταρίφες- δεν
αµείβονται µε βάση την τιµή της χονδρικής. Συνεπώς, δεν κερδί-
ζουν κάτι παραπάνω, όταν συµβαίνει µια αναταραχή αυτού του
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είδους, διότι παίρνουν στάνταρ τιµές, η καθεµιά τις δικές της.
Εξήγησα για τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. Θέλεις χρήµα,

ενίσχυση. 
Πάµε στο θέµα του λιγνίτη. Ο λιγνίτης κάνει -δεν ξέρω πόσες

φορές θα το πω- 125 ευρώ µε 135 ευρώ η µεγαβατώρα στην
«ΠΤΟΛΕΜΑΪΔΑ 5», χωρίς το κόστος της µονάδας, µόνο λειτουρ-
γικό κόστος. Κι εκεί που έχουµε αποσβεσµένο κόστος, κάνει
πάνω από 200 ευρώ τούτη την ώρα. Πάνω από 200 ευρώ η µε-
γαβατώρα. 

Θέλετε, λοιπόν, να στηρίξουµε ένα καύσιµο, όπου η τιµή χον-
δρικής, άµα το βάζουµε και λειτουργεί είναι 100 ευρώ κάτω, από
το καύσιµο που λέτε. Δηλαδή να βάζουµε κάτι που θα κοστίζει
στον καταναλωτή 200 ευρώ η µεγαβατώρα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τότε γιατί έπεσε η τιµή; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Η τιµή έπεσε για άσχετους λόγους και γιατί είχαµε
µια ακραία συνθήκη που έφτασε µέχρι 800 ευρώ, αλλά αυτή η
ακραία συνθήκη οµαλοποιείται. Διότι ο λιγνίτης δεν είναι καύσιµο
ωριαίο, δεν µπορείς να βάλεις ένα εργοστάσιο λιγνίτη µια ώρα.
Αν το βάλεις δέκα µέρες επί µια ώρα, τέλος το εργοστάσιο,
ακόµη κι αν είναι καινούργιο. Ο λιγνίτης δεν είναι µονάδα βάσης.
Άµα τη βάλεις ως µονάδα βάσης και σου κοστίζει 130 ευρώ η µε-
γαβατώρα και η τιµή της χονδρικής είναι 100 ευρώ, χάνεις στην
«ΠΤΟΛΕΜΑΪΔΑ 5» 35 ευρώ, όσο είναι µέσα και στους άλλους λι-
γνίτες 100 ευρώ. Σοβαρολογούµε; Δεν πάµε να πυροβοληθούµε
καλύτερα; 

Η Ιβηρική. Ψάχνουµε γιατί η Ιβηρική δεν είχε την ίδια τιµή; Γιατί
δεν ψάχνετε να βρείτε γιατί η Ουγγαρία είχε τελείως διαφορετική
τιµή µε την Αυστρία; Η Αυστρία στη διάρκεια της κρίσης είχε
κάτω από 100 ευρώ η µεγαβατώρα και δίπλα στην Ουγγαρία,
πέντε χιλιόµετρα δίπλα, ήταν 200 ευρώ η µέση τιµή. Γιατί συνέ-
βαινε αυτό; Διότι το καλώδιο, µε τον τρόπο που έχουν φτιάξει
έναν αλγόριθµο κοινωνικής λειτουργίας του καλωδίου -µην σας
µπερδέψω µε αυτό- δεν χρησιµοποιείτο. Είχαν αποσυνδεθεί οι
δύο αγορές. 

Προφανώς, η ελληνική αγορά για να συνδεθεί µε την Ιβηρική,
θα πρέπει να γίνουν κοσµογονικά γεγονότα. Δεν υπάρχει τρόπος
να συνδεθεί η ελληνική αγορά µε την Ιβηρική, γιατί µεσολαβούν
εκατό διαφορετικά καλώδια για να φτάσουµε στην Ιβηρική. Και
το πρόβληµα της Ευρώπης είναι ότι δεν υπάρχει σωστή διασύν-
δεση του ηλεκτρικού χώρου. 

Κι έχετε δίκιο κύριε Κουκουλόπουλε, ότι πρέπει να αναζητή-
σουµε έκτακτες παρεµβάσεις που να µπορούµε να εφαρµόσουµε
σε ενδηµικά φαινόµενα και σκοπεύουµε να το αναζητήσουµε στην
Ευρώπη. Όµως, αυτό σηµαίνει µια συνολική διαπραγµάτευση,
οδηγία, επιτροπή, άλλα κράτη - µέλη, ποιος νοιάζεται, ποιος δεν
νοιάζεται και πάρα πολύ χρόνο. 

Συνεπώς, εδώ φέρνουµε µια άµεση λύση, κατ’ οικονοµία λύση
-εγώ το δέχοµαι- αλλά είναι άµεση. Έχει τις αδυναµίες της, αλλά
πάντως είναι η καλύτερη που µπορούµε να φέρουµε. 

Και η ενεργειακή αγορά -το λέω για όλους τους συναδέλφους-
είναι µια πάρα πολύ σύνθετη αγορά. Και παρακαλώ να προσπα-
θούµε να την συζητάµε στη βάση της συνθετότητάς της. Δεν
είναι πάντα εύκολο. 

Και τελευταίο ερώτηµα, συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, για να µην
αφήσω τίποτε αναπάντητο: Ενιαίος ενεργειακός χώρος στους
αγρότες. Αξίζει αυτό να το απαντήσω. Πότε ποτίζουν οι αγρότες;
Αν ποτίζουν σωστά, ποτίζουν από την άνοιξη µέχρι τον Οκτώβριο
και κατά βάση προσπαθούν να µην ποτίζουν στη διάρκεια της
ηµέρας, γιατί στη διάρκεια της ηµέρας υπάρχει εξάτµιση του
νερού. Προσπαθούν να ποτίζουν τη νύχτα. 

Τι θέλουν να κάνουν; Φωτοβολταϊκά. Πότε παράγουν ενέργεια
τα φωτοβολταϊκά; Πρώτον όλο τον χρόνο, δεύτερον µόνο τα µε-
σηµέρια. Συνεπώς, το ενεργειακό προφίλ των αγροτών δεν έχει
καµµία σχέση µε το ενεργειακό προφίλ των φωτοβολταϊκών. Και
το υπονοούµενο σε αυτό που λέτε είναι να φορολογήσουµε τους
άλλους καταναλωτές για να δίνουµε µε συµψηφισµό, βοήθεια
στους αγρότες. 

Το έχουµε κάνει αυτό. Το αφήσαµε ανοιχτό και στην τελευταία
ρύθµιση για τα φωτοβολταϊκά για τους αγρότες. Όµως αυτό πια
δεν µπορεί να είναι η βασική πρακτική, γι’ αυτό και φτιάχνουµε

και το «ΓΑΙΑ» και τη δυνατότητα να πάµε σε ενεργειακές κοινό-
τητες για τους ΓΟΕΒ, ΤΟΕΒ µέσω του «ΑΠΟΛΛΩΝ», του προ-
γράµµατος αυτού που θα εξασφαλίσει µεγάλες ενεργειακές
κοινότητες και µεγάλους συµψηφισµούς. Εκεί θα τους δώσουµε
την αναγκαία βοήθεια για να συµπληρώσουν το «ΓΑΙΑ». Ενδιαµέ-
σως, για τα δύο αυτά χρόνια, καλύπτονται µε πολύ χαµηλές
τιµές. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει το λόγο τώρα ο
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, υποθέτω ότι ο Κανονισµός µάς
επιτρέπει να µιλήσουµε και για το νοµοσχέδιο. Το λέω αυτό, διότι
αυτό προτίθεµαι να κάνω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Όχι,
όχι θα µιλήσετε για τα εθνικά θέµατα! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Εντάξει, αν έχω χρόνο στο τέλος, θα µι-
λήσω και γι’ αυτά τα θέµατα. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πάντως, ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ µίλησε για το νοµοσχέδιο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Παρα-
νόµησε! Μίλησε εντός θέµατος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Το αναγνωρίζω. Δεν ήταν µια γενική πα-
ρατήρηση. 

Το σχέδιο νόµου που σήµερα συζητάµε, σηµατοδοτεί τη µετά-
βαση σε µια νέα εποχή ως προς τη σχέση Ελλάδας και δανει-
στών. Είναι µια αλλαγή σελίδας για το Υπερταµείο και αποτελεί
µια συµβολή στη γενικότερη αναπτυξιακή προσπάθεια της
χώρας, αλλά και στην καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών στην
καθηµερινότητά τους. 

Γίνοµαι αναλυτικότερος. Τι κάνουµε σήµερα εδώ; Πρώτα από
όλα, προτείνουµε στη Βουλή να αποδεχθεί ένα νέο µοντέλο δια-
κυβέρνησης του Υπερταµείου. 

Σε τι συνίσταται αυτό το νέο µοντέλο διακυβέρνησης του
Υπερταµείου; Πρώτα απ’ όλα είναι ένα τέλος εποχής για το Τα-
µείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και το ΤΑΙΠΕΔ. Συµφω-
νείτε, διαφωνείτε µε τις ρυθµίσεις, σε αυτό δε νοµίζω ότι κανείς
µπορεί να διαφωνήσει. Είναι αντικειµενικό. Δεν χωρά δεύτερη
άποψη. Τέλος εποχής και για το ΤΑΙΠΕΔ και για το Ταµείο Χρη-
µατοπιστωτικής. Σταθερότητας. 

Τούτου λεχθέντος, θέλω να προσθέσω ότι προφανώς, όπως
όλοι θυµόµαστε, και τα δύο αυτά ταµεία ιδρύθηκαν σε συνθήκες
πολύ δυσµενείς για τη χώρα µας και την οικονοµία µας και λει-
τούργησαν σε µια ταραχώδη, έως ενός σηµείου τουλάχιστον, πε-
ρίοδο. Παρ’ όλα αυτά, παρά τις δυσκολίες, παρά τα δοµικά τους
προβλήµατα, για τα οποία έχουµε µιλήσει πολλές φορές στη
Βουλή, είναι βέβαιον ότι υπάρχει ένα αποτύπωµα µετρήσιµο και
στους δύο φορείς. 

Μόνο τον τελευταίο χρόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από
τον Ιούλιο του 2023 έως τον Ιούλιο του 2024, ίσως δεν έχει γίνει
αντιληπτό ότι τα δύο αυτά ταµεία, το ΤΑΙΠΕΔ και το Ταµείο Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας, ολοκλήρωσαν δέκα ιδιωτικοποι-
ήσεις ή συµβάσεις παραχώρησης, για τις οποίες οι εισπράξεις
για το δηµόσιο είναι 7,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι πολύ
συγκεκριµένο, πολύ σαφές και δεν επιδέχεται αµφισβητήσεων.
Όπως δεν επιδέχονται αµφισβητήσεων και άλλοι αριθµοί, οι
οποίοι έχουν παρουσιαστεί και στην επιτροπή από εµένα και στην
επιτροπή και στην Ολοµέλεια από τον κ. Θεοχάρη, τον εισηγητή
της πλειοψηφίας. 

Το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, το λέω κυρίως
για τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι ψήφισαν νόµους
για το συγκεκριµένο Ταµείο και κατά τον δικό τους νόµο θα τε-
λείωνε το 2025 η ζωή του, αυτό τον ορίζοντα είχε. Ποια είναι η
διαφωνία µας; Ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ήθελε, άραγε, το Ταµείο Χρηµατο-
πιστωτικής Σταθερότητας να λειτουργεί µόνο του για ένα χρόνο
ακόµα; Αυτή είναι η διαφορά µας; Αν είναι, να µας πείτε ποια
είναι τα επιχειρήµατά σας. Εξηγήσαµε πάντως εµείς, σε παλαι-
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ότερες συζητήσεις, ότι ήταν νόµος συγκεκριµένος του ΣΥΡΙΖΑ,
συνεχίστηκε να εφαρµόζεται ο νόµος αυτός επί ΣΥΡΙΖΑ µάλλον,
για να είµαι ακριβέστερος, και ό,τι έκανε το Ταµείο Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας πολύ καλά το έκανε εµπροσθοβαρώς,
δηλαδή τον τελευταίο χρόνο, διότι µε αυτόν τον τρόπο έστειλε
ένα µήνυµα σταθεροποίησης του τραπεζικού συστήµατος της
χώρας µια ώρα αρχύτερα και ένα µήνυµα ότι η οικονοµία επα-
νέρχεται στην κανονικότητα. Οι καθυστερήσεις δεν νοµίζω ότι θα
συνέβαλλαν πουθενά. 

Το δε ΤΑΙΠΕΔ προφανώς έχει ολοκληρώσει ένα µείζον µέρος
της αποστολής του και νοµίζω -είναι σχεδόν αυτονόητο- και για
την περίπτωση του ΤΑΙΠΕΔ και για την περίπτωση του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας ότι απορροφούνται πια στο
Υπερταµείο. Ερώτηµα, επειδή υποθέτω ότι θα καταψηφίσετε
αυτές τις διατάξεις, τι να υποθέσω; Ότι επιθυµείτε να συνεχίσουν
να λειτουργούν χωριστά το ΤΑΙΠΕΔ και το Υπερταµείο; Εγώ προς
το παρόν αυτό υποθέτω. Επειδή µπορεί να υποθέτω λάθος και η
συζήτηση θα συνεχιστεί, θα έχετε τη δυνατότητα να πείτε τι θέ-
λετε πραγµατικά στη συγκεκριµένη περίπτωση να κάνουµε. 

Άκουσα µία πρόταση από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ, του ειση-
γητή και υποψήφιου για την προεδρία, δεν το άκουσα, αν κατά-
λαβα καλά, και από τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, ότι κάποια πολιτική
δύναµη ή ο εισηγητής της πολιτικής δύναµης αυτής επιθυµεί την
πλήρη κατάργηση του Υπερταµείου. Είναι µία στάσις, νιώθεται,
όπως έλεγε και ο Καβάφης. Παρ’ ότι νιώθεται αυτή η στάσις, δεν
είχα την εντύπωση ότι ήταν τόσο ρεαλιστική στις διαπραγµατεύ-
σεις που κάναµε τόσο καιρό µε τον ESM, αν θέλουµε να είµαστε
ρεαλιστές και να έχουµε τα πόδια µας στη γη. 

Εκτός από αυτές τις αλλαγές, έχουµε και αλλαγές σε σχέση
µε το εποπτικό συµβούλιο. Επιχειρήθηκε να υποβαθµιστούν.
Υπάρχουν επτά επιµέρους αλλαγές, τις οποίες αν θέλετε στη συ-
νέχεια θα σας τις διαβάσω µία-µία, οι οποίες είναι περιορισµός
των αρµοδιοτήτων του εποπτικού συµβουλίου ξεκάθαρα. Τις
έχουµε δώσει στη δηµοσιότητα, ταυτόχρονα όµως σταµατάει το
βέτο της µίας απέναντι στην άλλη πλευρά, δανειστές και Ελλάδα,
ως προς τα πρόσωπα τα οποία διορίζονται και νοµίζω είναι ένα
βήµα µπροστά. Δεν µπορούν να µας πουν «γιατί διορίζετε τον
κύριο άλφα, βήτα, γάµα, δέλτα;», έτσι; Αποφασίζουµε, διορί-
ζουµε αυτούς. Τελεία. Διορίστηκαν. 

Πάλι ερώτηµα: Τι επιθυµείτε; Όταν θα καταψηφίσετε το άρθρο
αυτό, να υποθέσω ότι οι δανειστές θέλετε εσείς να έχουν βέτο;
Δεν ξέρω, θα δω πώς θα ψηφίσετε, κύριε Παππά. Θα δω πώς θα
ψηφίσετε. Άλλωστε, σήµερα το ΠΑΣΟΚ σας υπερέβη σε εξ αρι-
στερών κριτική, πρέπει να πω. Έτσι; 

Και βεβαίως υπάρχει µια άλλη αλλαγή θεσµικού χαρακτήρα.
Αντί να υπάρχουν τρεις εκπρόσωποι της πολιτείας γενικώς, θα
µπορούσε να πει κανείς και τρεις φίλοι του Υπουργού Οικονοµι-
κών, όπως είναι µέχρι σήµερα, λέµε να είναι ένας γενικός γραµ-
µατέας του Υπουργείου, ένας από τους υποδιοικητές της
Τράπεζας της Ελλάδος και ο Οργανισµός Διαχείρισης του Δη-
µοσίου Χρέους της χώρας. Αν θέλετε να βάλουµε τρεις φίλους
µας, να µας το πείτε. Αν υποστηρίζετε ότι δεν πρέπει να αλλάξει
τίποτα και σε αυτό, να το ξέρουµε, ότι εκτός από τα προηγού-
µενα για τα οποία τόσο νοιαζόµαστε για µένα -αναφέροµαι στην
προηγούµενη συζήτηση που έγινε- ενδιαφέρεστε να προστα-
τέψω και τους φίλους µου. Είστε πολύ καλοί γενικώς απέναντί
µου σήµερα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν το εκτιµάτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Δεν το εκτιµώ επαρκώς, ναι. Δεν το υπο-
πτευόµουν, να πω την αλήθεια. 

Η δεύτερη αλλαγή η οποία γίνεται αφορά στη διαφορετική
χρήση των εσόδων του ΤΑΙΠΕΔ από τούδε και στο εξής για τα
λιµάνια, τα οποία όµως θα είναι πρακτικά και το µεγαλύτερο κοµ-
µάτι της δραστηριότητάς του από εδώ και πέρα, καθώς τα υπό-
λοιπα στοιχεία τα περιουσιακά που είχε έχουν περιοριστεί
αρκετά. Μέχρι τώρα προβλεπόταν ότι το 100% των εσόδων θα
πήγαινε στους δανειστές. Με τη διαπραγµάτευση που κάναµε,
δεν κατορθώσαµε βεβαίως να αλλάξει ο ρους της ιστορίας, όπως
ενδεχοµένως κάποιοι άλλοι θα το κατόρθωναν, φάνηκε και στο
παρελθόν µε το «µε ένα νόµο και µε ένα άρθρο» τι κατορθώθηκε,

αλλά πάντως κατορθώσαµε το 50% πια να µένει στην Ελλάδα και
να πηγαίνει στην αξιοποίηση των υπόλοιπων λιµανιών. 

Πάλι θέτω ένα ερώτηµα: Είστε αντίθετοι και σε αυτό; Γιατί πάλι
είδα µια δυσθυµία στην Αίθουσα και ως προς αυτό το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα. Και δεν ήταν αντίδραση του τύπου «σιγά και τι πε-
τύχατε». Ήταν µια αρνητική προσέγγιση στα πράγµατα. Το ένα
έχει διαφορά από το άλλο. Περιµένω, λοιπόν, την ψήφο σας και
σε αυτό. 

Νέα αρχιτεκτονική, λοιπόν, στο Υπερταµείο µε τις συγχωνεύ-
σεις του ΤΑΙΠΕΔ και του ΤΧΣ. Η νέα ρύθµιση για τα λιµάνια είναι
ένα βήµα προς τη νέα εποχή στις σχέσεις χώρας και δανειστών.
Εθνικό Επενδυτικό Ταµείο. Ιδρύεται το Εθνικό Επενδυτικό Τα-
µείο. Γιατί; Γιατί πρώτα απ’ όλα λειτουργούν σε πολλές άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης τέτοια εθνικά επενδυτικά τα-
µεία. Δεν νοµίζω ότι έχουµε κανένα λόγο να είµαστε επιφυλακτι-
κοί και ως προς αυτό. Λειτουργεί ένα µεγάλο τέτοιο Εθνικό
Επενδυτικό Ταµείο παραδείγµατος χάριν στη γειτονική Ιταλία,
ένα επίσης πολύ µεγάλο στην Ιρλανδία. Γιατί όχι και σ’ εµάς;
Πολύ περισσότερο που εµείς, παρά την πρόοδο που έχει επι-
τευχθεί, το έχω πει κατ’ επανάληψη εδώ από αυτό το Βήµα, εξα-
κολουθούµε να έχουµε ένα επενδυτικό κενό στην Ελλάδα,
µικρότερο σε σχέση µε το 2019, αλλά πάντως κενό και χρειάζεται
να συνεχιστεί η προσπάθεια η επενδυτική. 

Το Εθνικό αυτό Επενδυτικό Ταµείο δεν θα ανταγωνίζεται άλλα
funds και σχετικές δραστηριότητες, που δεν νοµίζω ότι νοιάζεται
κανένας εδώ, δεν ειπώθηκε από κανέναν από την Αντιπολίτευση
γι’ αυτό, αλλά το λέω γενικότερα, επειδή υπάρχει και µια κοινό-
τητα τέτοιου είδους επενδυτικών ταµείων. Ούτε µεγάλες επεν-
δυτικές πρωτοβουλίες ανταγωνίζεται ούτε τα λεγόµενα venture
capitals ανταγωνίζεται και όλα τα ταµεία εν πάση περιπτώσει, τα
funds τα οποία χρηµατοδοτούνται από τη νέα ΤΕ, πρώην ΤΑΝΕΟ
και τα οποία θα κινηθούν σε διαφορετικό τοµέα.

Εδώ το καινούργιο Εθνικό Επενδυτικό Ταµείο θα καλύψει
στρατηγικούς τοµείς, που περιγράφονται κατά προτεραιότητα,
αλλά όχι αποκλειστικά στο νοµοσχέδιο, που δεν καλύπτονται
επαρκώς µέχρι τώρα και θα έχουν προστιθέµενη επενδυτική
αξία. Θα ξεκινήσει µε ένα πρωταρχικό κεφάλαιο, το anchor
money στη γλώσσα των ταµείων, 300 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό,
όµως, είναι το αρχικό κεφάλαιο, καθώς θα υπάρξουν -το έχουµε
ξεκαθαρίσει αυτό- συµπράξεις και µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων, µε την οποία έχουµε ξεκινήσει τις διαπραγµατεύ-
σεις. Το λέω αυτό, γιατί ειπώθηκε από κάποιους, και τι θα κάνετε
µε 300 εκατοµµύρια; Δεν είναι µόνο τα 300 εκατοµµύρια αυτά. 

Ξαναλέω. Έχουν ήδη γίνει συζητήσεις µε την Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων και φυσικά θα προχωρήσουµε σε αντίστοιχες
συζητήσεις και µε άλλα τέτοια sovereign funds, επενδυτικά τα-
µεία του εξωτερικού. Υπάρχουν πολλά τέτοια στον Αραβικό
Κόλπο, προκειµένου το ταµείο αυτό να εξοπλιστεί µε τα κατάλ-
ληλα εργαλεία. Και βεβαίως, έγνοια µας είναι να έχει και την κα-
τάλληλη διοίκηση υψηλού επιπέδου, ευρωπαϊκού επιπέδου. Και
γι’ αυτό και το Υπερταµείο ήδη έχει προχωρήσει τις διαδικασίες,
προκειµένου ένας µεγάλος διεθνής επενδυτικός οίκος, από τους
µεγαλύτερους στον κόσµο, η «BLACKROCK», να είναι σύµβου-
λος για την ίδρυση αυτού του Ταµείου. 

Τώρα έγινε συζήτηση στο πλαίσιο της ίδρυσης του Εθνικού
Επενδυτικού Ταµείου και για το πώς προέκυψε. Πράγµατι, πέρσι
το καλοκαίρι είχε αποφασιστεί µε βάση και τις προεκλογικές δε-
σµεύσεις της Κυβέρνησης και την απόφαση του Συµβουλίου Επι-
κρατείας η επανακρατικοποίηση της ΕΥΔΑΠ. Η ΕΥΔΑΠ, όµως,
είχε δοθεί ως εµπράγµατη εγγύηση επί ΣΥΡΙΖΑ στο Υπερταµείο.
Οι δανειστές, λοιπόν, είπαν ότι πρέπει να αποζηµιωθούµε για το
ότι φεύγουν η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ από το Υπερταµείο και να λά-
βουµε το αντίστοιχο ποσό. 

Εµείς είπαµε ότι δεν θα ήταν καλό σήµα για τις σχέσεις της
χώρας µε τους δανειστές και εν πάση περιπτώσει µετά από αρ-
κετές συζητήσεις καταλήξαµε σε αυτό που ήδη σας είναι γνω-
στό. Έγινε αποτίµηση της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ και
αποφασίστηκε από κοινού µε τον ESM το 50% να πάει για την
περαιτέρω µείωση του χρέους της χώρας και το άλλο 50%, αυτά
τα 300 εκατοµµύρια δηλαδή, να πάνε για την ίδρυση του Εθνικού
Επενδυτικού Ταµείου, που αλλάζει τελικά και την εικόνα του
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Υπερταµείου. Αλλάζει την εικόνα, διότι δείχνει ξεκάθαρα ότι το
Υπερταµείο πια θα είναι ένα Ταµείο, όχι απλώς των δανειστών,
όπως ήταν µέχρι τώρα στη συνείδηση πολλών, αλλά και ένα Τα-
µείο, το οποίο θα συµβάλλει στην αναπτυξιακή διαδικασία της
χώρας και πάντως πολύ εντονότερα από ότι συνέβαινε µέχρι σή-
µερα. 

Αυτά και ως προς το Εθνικό Επενδυτικό Ταµείο και ειδικά για
αυτό θα ήλπιζα όλα τα κόµµατα της Βουλής οµόφωνα να στηρί-
ξουν αυτή την πρωτοβουλία. Έρχεται το κράτος και στηρίζει την
αναπτυξιακή διαδικασία, γιατί να πούµε όχι; Γιατί θα πείτε όχι σε
αυτήν την πρωτοβουλία;

Και κλείνω µε την τέταρτη πρωτοβουλία αυτού του νοµοσχε-
δίου, που είναι αυτό που εγώ ονοµάζω οι µικρές ΔΕΗ. Υπάρχουν
οκτώ θυγατρικές του Υπερταµείου, που λειτουργούν µε έναν
συγκεκριµένο τρόπο, όχι πάντοτε τον καλύτερο. Άλλωστε δεν
χρειάζεται η δική µου µαρτυρία. Εδώ υπήρξαν τοποθετήσεις πολ-
λών συναδέλφων µέχρι στιγµής που ο καθένας από τη δική του
πλευρά ήρθε και επισήµανε κάποιο πρόβληµα, πολλές φορές
άδικα, αλλά πολλές φορές και δίκαια για προβλήµατα που υπάρ-
χουν σε θυγατρικές του Υπερταµείου. 

Ερχόµαστε, λοιπόν και προσπαθούµε να εξορθολογήσουµε
την λειτουργία των θυγατρικών του Υπερταµείου και να κάνουµε
τις εταιρείες αυτές τις θυγατρικές πιο φιλικές στον πολίτη. Κατά
ποιο πρότυπο; Το πρότυπο της ΔΕΗ. 

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όπου και να ανατρέξετε
στα διεθνή µέσα ενηµέρωσης, παντού, µα παντού, η ΔΕΗ ανα-
φέρεται ως παράδειγµα επιτυχίας. Δεν υπάρχουν περιπτώσεις,
αν εξαιρέσετε δικές σας αγορεύσεις εδώ, που να ισχυρίζεται κα-
νείς το αντίθετο, διότι η ΔΕΗ ήταν στα πρόθυρα της κατάρρευ-
σης, ήταν να κλείσει στις 23 Σεπτεµβρίου του 2019, αν η
κυβέρνησή µας τότε, δεν έπαιρνε πρωτοβουλίες. Ήµουν καθ’
ύλην αρµόδιος Υπουργός, πήραµε µια σειρά από έκτακτα µέτρα
και στη συνέχεια από νοµοθετικές πρωτοβουλίες, που άλλαξαν
το µοντέλο της ΔΕΗ και η ΔΕΗ από τότε εκτινάχθηκε, άλλαξε ει-
κόνα και είναι µια τελείως διαφορετική επί το θετικότερον εται-
ρεία. 

Τώρα, όπως ακούσαµε και προηγουµένως, ορισµένοι από
εσάς χρεώνουν στη ΔΕΗ τις διεθνείς ενεργειακές κρίσεις ή τα
ελλείµµατα πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά πάντως
οποιοσδήποτε γνωρίζει τα θέµατα τα ενεργειακά αντιλαµβάνεται
ότι η ΔΕΗ από το ’19 και µετά µόνο θετικό ρόλο έχει για την
εθνική οικονοµία. Φανταστείτε να αφήναµε τα πράγµατα να εξε-
λιχθούν, όπως πήγαιναν να εξελιχθούν το καλοκαίρι του ’19. Και
η ΔΕΗ δεν θα υπήρχε, αλλά φοβάµαι δεν θα υπήρχε ούτε η
χώρα. Και αυτό θα είναι κάτι που θα συνοδεύει το ΣΥΡΙΖΑ όσα
χρόνια κι αν περάσουν και όσες δηµαγωγικές κραυγές και αν
βγαίνουν από αυτό το κόµµα.

Τι κάνουµε, λοιπόν; Ακολουθώντας το µοντέλο της ΔΕΗ επι-
διώκουµε να προσελκύσουµε στελέχη από τον ιδιωτικό τοµέα µε
συµβάσεις ορισµένου χρόνου, τετραετή συµβόλαια και ναι, αυ-
ξηµένες αµοιβές. Και έχω πει, το ξαναλέω και από εδώ- µεταξύ
της κριτικής ότι, κύριε Χατζηδάκη, προσελκύεις στις δηµόσιες
εταιρείες golden boys ή της κριτικής ότι, κύριε Χατζηδάκη, κα-
τέστρεψες τις εταιρείες αυτές και µαζί και την οικονοµία, προ-
τιµώ την πρώτη κριτική. Ξεκάθαρα προτιµώ την πρώτη κριτική,
γιατί ξέρω µέσα µου ότι αυτό είναι συµφέρον για τις εταιρείες
αυτές, για τον πολίτη, για την εθνική οικονοµία. 

Το δεύτερο που κάνουµε είναι ευέλικτες διαδικασίες πρόσλη-
ψης µε µία συµµετοχή του ΑΣΕΠ, αλλά όχι γραφειοκρατικού χα-
ρακτήρα, πάλι κατά τα πρότυπα της ΔΕΗ, διότι χρειαζόµαστε
οδηγούς στα λεωφορεία εγκαίρως, χρειαζόµαστε ταχυδροµι-
κούς υπαλλήλους εγκαίρως και εν πάση περιπτώσει πρέπει να
αποφασίσουµε ποιο είναι το µείζον αγαθό, το οποίο καλούµεθα
να υπηρετήσουµε. Το άγιο δηµόσιο, όπως σας είπα και σε προ-
ηγούµενη τοποθέτησή µου στην επιτροπή ή το συµφέρον του
ανυπεράσπιστου πολίτη; Για εµάς η επιλογή είναι ξεκάθαρη.
Πάνω απ’ όλα ο πολίτης.

Το τρίτο που κάνουµε είναι να επιταχύνουµε τη διαδικασία των
προµηθειών σε αυτές τις εταιρείες για να µην έχουµε καθυστε-
ρήσεις, οι οποίες αποβαίνουν και εις βάρος των εταιρειών, αλλά
και πάλι εις βάρος του πολίτη πάλι κατά τα πρότυπα της ΔΕΗ και

σεβόµενοι το Ενωσιακό Δίκαιο σε κάθε περίπτωση. Άλλωστε
αυτό που φέρνουµε έχει συµφωνία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
και του ESM, επειδή ελέχθησαν πολλά στην επιτροπή, γι’ αυτό
το σηµειώνω. Και ναι, βγάζουµε τους συνδικαλιστές από τα πει-
θαρχικά συµβούλια. Καταλαβαίνω ότι σε ορισµένους από εσάς
δεν αρέσει. Αρέσει, είµαι βέβαιος στη συντριπτική πλειονότητα
των Ελλήνων πολιτών. Οι συνδικαλιστές είναι για να υπερασπί-
ζονται τα δικαιώµατα των εργαζοµένων και εξακολουθούν να
συµµετέχουν στα διοικητικά συµβούλια ως εκπρόσωποι των ερ-
γαζοµένων, αλλά όχι στα πειθαρχικά συµβούλια. Τα πειθαρχικά
συµβούλια έχουν έναν ρόλο κριτή και είναι άλλο ο συνδικαλιστής
και άλλο ο κριτής.

Και εποµένως µε αυτή τη νέα αντίληψη για τα ελληνικά δεδο-
µένα, όχι για τα ευρωπαϊκά, για τα ελληνικά δεδοµένα πάντως
νέα αντίληψη, επιδιώκουµε να εκσυγχρονίσουµε τις θυγατρικές
εταιρείες του Υπερταµείου και θέλω να σταθώ ιδιαίτερα σε τρεις
που τις χρησιµοποιούν πάρα πολύ κάθε µέρα οι Έλληνες πολί-
τες. Αναφέροµαι στα ΕΛΤΑ, στην ΟΣΥ και στη ΣΤΑΣΥ, διότι πράγ-
µατι οφείλουµε στο µέσο Έλληνα πολίτη να ακούσουµε τα
παράπονά του και να βρούµε λύσεις πέρα από τα κλασικά γρα-
φειοκρατικά καλούπια, οι όποιες λύσεις θα του αλλάζουν τη ζωή
του. 

Εποµένως, δεν θα ήθελα να φανταστώ, δεν θα ήθελα να πι-
στέψω ότι οι ιδεοληψίες ορισµένων εδώ τους οδηγούν στο συµ-
πέρασµα τελικά να ταλαιπωρούνται οι πολίτες εν ονόµατι των
ιδεοληψιών. Δεν µας αξίζει, δεν αξίζει στην Ελλάδα του 2024 να
υπάρχουν αυτές οι αντιλήψεις, πολύ περισσότερο από κάποιους
που ισχυρίζονται ότι είναι προοδευτικοί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αρνηθήκαµε σε καµµία πε-
ρίπτωση ότι υπάρχουν µια σειρά από προβλήµατα στο Υπερτα-
µείο. Ούτε η διοίκησή του το αρνήθηκε ούτε οι φορείς που
εκπροσωπήθηκαν στις ακροάσεις. Γι’ αυτό είµαστε εδώ, για να
θέσουµε τον δάκτυλον επί τον τύπον των ήλων, για να αντιµετω-
πίσουµε αυτά τα προβλήµατα θαρραλέα και µε µεταρρυθµιστικό
πνεύµα. 

Εσείς θα τοποθετηθείτε όπως νοµίζετε, θα φανεί το βράδυ
στην ψηφοφορία ποια θα είναι η στάση σας. Έχω την εντύπωση,
όµως, απ’ όσα άκουσα τουλάχιστον µέχρι τώρα, ότι από τη µια
πλευρά θα υπάρχει µια στείρα άρνηση να µην αλλάξει τίποτα, να
µείνουµε ουσιαστικά µε τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ του 2016 και από
την άλλη πλευρά θα υπάρχει µια παρέµβαση µε έντονο µεταρ-
ρυθµιστικό χρώµα, που αλλάζει τις σχέσεις της Ελλάδας µε τους
δανειστές και υπογραµµίζει το πέρασµα του Υπερταµείου σε µια
νέα εποχή. 

Αυτό υποστηρίζουµε εµείς από την πλευρά της Νέας Δηµο-
κρατίας και περιµένω από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης επί
των συγκεκριµένων άρθρων να δω τις τοποθετήσεις σας, για να
κάνουµε στη συνέχεια και τα σχόλιά µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ζήτησε τρίλεπτη πα-
ρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν είστε υποχρεωµένος να πιστέψετε ότι τρέ-

φουµε αισθήµατα ειλικρινούς φιλίας και αγάπης προς το πρό-
σωπό σας. Δεν είναι προσωπικό, όµως, το ζήτηµα. Ειλικρινώς
νοιαζόµαστε για το αν πίστη του λαού προς τη δικαστική εξουσία
-όχι τη δικαιοσύνη, που είναι η έννοια την οποία οφείλει να απο-
δίδει προς την κοινωνία η δικαστική εξουσία- κλονίζεται. Και πώς
να µην κλονίζεται όταν από τα ίδια τα κυβερνητικά χείλη έχουµε
την επίκληση ενός πορίσµατος το οποίο λίγο ως πολύ λέει ότι το
µισό Υπουργικό Συµβούλιο και οι Αρχηγοί των Ενόπλων Δυνά-
µεων καλώς παρακολουθούνταν ως ύποπτοι διότι βάζουν σε κίν-
δυνο τα εθνικά συµφέροντα; 

Κύριε Χατζηδάκη, σας µιλάω από καρδιάς. Έχω µαζί σας δο-
µικές διαφωνίες. Θεωρώ ότι η πολιτική που εφαρµόζετε είναι κα-
ταστροφική για την εθνική οικονοµία. Δεν σας θεωρώ όµως
προδότη. Δεν σας θεωρώ εθνικό κίνδυνο. Δεν θεωρώ ότι θα βά-
ζατε αυτό που εσείς νοείτε ως εθνικό συµφέρον σε κίνδυνο. 

Η κυρία Αδειλίνη υπογράφει ένα τέτοιο κείµενο και οφείλουν
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όλα τα κυβερνητικά στελέχη να πάρουν θέση. Αλλιώς, δικαιούται
ο Έλληνας πολίτης να διερωτάται εάν ζει σε µια χώρα όπου το
µισό Υπουργικό Συµβούλιο είναι δυνητικά κατηγορούµενο για κα-
τασκοπεία. 

Δεύτερον, σας άκουσα να λέτε ότι η ΔΕΗ είναι φιλική προς τον
πολίτη. Συγγνώµη, φιλική προς τον πελάτη; Ειλικρινώς, αυτό τον
ισχυρισµό δεν µπορώ να πιστέψω ότι τον κοµίσατε στον σηµε-
ρινό διάλογο. Είναι πρωταθλήτρια στην ακρίβεια η ΔΕΗ. Αυτό
είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, εάν εννοείτε φιλική προς τον µέτοχό της και τα
golden boys που τη διοικούν, εκεί πέρα, ναι, βεβαίως, µπορούµε
να συµφωνήσουµε. Αλλά, εδώ αποτυπώνεται και η διαφορετική
αντίληψη για τον ρόλο που εσείς αντιλαµβάνεστε ότι πρέπει να
έχει µία τόσο κρίσιµη επιχείρηση που διαχειρίζεται µια τόσο κρί-
σιµη υποδοµή στη χώρα και αν πρέπει η οικονοµία να την υπη-
ρετεί ή να υπηρετεί η οικονοµία τη ΔΕΗ. Διότι, εσείς έχετε
γυρίσει το βέλος της αιτιότητας από την αντίστροφη µεριά. 

Τρίτον, για τη διευκόλυνση της συζήτησης, κληρονοµήσαµε
ως κυβέρνηση το ΤΑΙΠΕΔ. Το ΤΑΙΠΕΔ ψηφίστηκε τον Ιούλιο του
2011. Έτσι δεν είναι; Είχε αποκλειστικό στόχο και σκοπό την πώ-
ληση δηµόσιας περιουσίας; Γιατί άκουσα κριτική και από τη
µεριά του ΠΑΣΟΚ. Ήταν κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ που το έφερε.
Είχε, λοιπόν, αποκλειστικό στόχο την πώληση της δηµόσιας πε-
ριουσίας. 

Τι έφερε η δική µας διαπραγµάτευση; Επικαλεστήκατε τον
νόµο του 2016. Αξιοποίηση και το 50-50, το οποίο υπάρχει από
τότε. Δεν καταλαβαίνω γιατί το κοµίζετε ως καινούργιο. Το 50 -
50 υπάρχει από τότε. 

Τρίτον, όποιος θέλει να πουλήσει δεν χρειάζεται ούτε ΤΑΙΠΕΔ
ούτε Υπερταµείο. Δεν χρειαζόταν το Υπερταµείο η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, η κυβέρνηση Σαµαρά, για να δροµολο-
γήσει την πώληση του πλειοψηφικού πακέτου µετοχών της
ΕΥΔΑΠ. Δεν χρειαζόταν να υπαχθεί στο Υπερταµείο. Την είχατε
δροµολογήσει. 

Εµείς διαπραγµατευτήκαµε σκληρά, δεν πουλήθηκε ούτε µία
µετοχή, για να φτάσουµε µετά από αγώνα και των εργαζοµένων
και της παράταξής µας να κερδηθεί η µάχη δικαστικά. Και έρχε-
στε τώρα και λέτε ότι διαπραγµατευτήκατε και πρέπει να αποζη-
µιωθεί το Υπερταµείο µε 300 εκατοµµύρια ευρώ και άλλα 300 να
πάνε στους δανειστές. Μάλιστα! 

Μπορείτε, σας παρακαλώ, να µας φέρετε τις εκθέσεις και την
αλληλογραφία που είχατε στη διαπραγµάτευση; Θα µας διευκό-
λυνε πάρα πολύ να δούµε ποια επιχειρήµατα πραγµατικά κοµί-
σθηκαν για να καταλήξουµε σε µία συνθήκη όπου το Συµβούλιο
της Επικρατείας λέει ότι η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ πρέπει να επιστρέ-
ψουν στο δηµόσιο και έρχεται µια διαπραγµάτευση να καταλήξει
σε ένα σηµείο όπου το δηµόσιο πρέπει να αποζηµιώσει για αυτά
που δικαιούται να έχει στην κατοχή του. 

Αυτά και ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα κάνει παρέµβαση

και ο κ. Κουκουλόπουλος και θα απαντήσετε συνολικά, κύριε Χα-
τζηδάκη. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Απευθυνόµενος προς τον κύριο
Υπουργό, ήθελα να ρωτήσω ποια είναι η διαφορά µεταξύ των χι-
λιάδων ακινήτων που µετά την απόφαση του Συµβουλίου Επικρα-
τείας επέστρεψαν στο δηµόσιο χωρίς αντάλλαγµα και της
ΕΥΔΑΠ-ΕΥΑΘ. Για ποιον λόγο δεν ζητήθηκε από το Υπερταµείο
αντάλλαγµα για τα δέκα χιλιάδες εκατόν δεκαεννέα ακίνητα και
ακόµη περισσότερα που ατυχώς είχαν µεταφερθεί; Μήπως τε-
λικά δεν πήγε καλά η διαπραγµάτευση; Είναι ένα βασικό ερώ-
τηµα αυτό. 

Το δεύτερο, που είναι και ο κύριος λόγος που ζήτησα να κάνω
την παρέµβαση, να διορθώσω αυτό που είπε ο συνάδελφός µου
από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Παππάς, είναι ότι δεν ήταν τα-
µείο πώλησης το ΤΑΙΠΕΔ. Το λέει και ο τίτλος του, αγαπητέ συ-
νάδελφε. Είναι ταµείο αξιοποίησης. 

Ενδεικτικά σας λέω µόνο ένα, ότι για τη ΔΕΗ -µπορεί και ο κ.
Χατζηδάκης να το επιβεβαιώσει αυτό- το αρχικό σχέδιο του ΤΑΙ-
ΠΕΔ έλεγε «είσοδος στρατηγικού επενδυτή». Η πώληση λοιπόν

ήταν 17% από το 51%, σε τίµηµα που ήταν κάποια δισεκατοµµύ-
ρια τότε µε την αποτίµηση της ΔΕΗ, και τίποτε περισσότερο. 

Στη συνέχεια, πήγε στη «µικρή» ΔΕΗ, γιατί δεν υλοποιήθηκε
αυτό. Υπήρξαν αντιδράσεις και για τα δύο έντονες. Το αν η εξέ-
λιξη δικαίωσε ή όχι αυτές τις επιλογές που χάθηκαν στον δρόµο
είναι µια ολόκληρη ιστορία. 

Όσον αφορά τον στρατηγικό επενδυτή, µόνο ένα πράγµα θα
πω. Οι τρεις τελευταίοι διοικητές που έφυγαν, ο Τάκης Αθανα-
σόπουλος, ο αείµνηστος Αρθούρος Ζερβός που «έφυγε» χθες
και ο Παναγιωτάκης, και οι τρεις, φεύγοντας από τη ΔΕΗ, τον τε-
λευταίο µήνα που έφευγαν, είπαν ότι κακώς δεν µπήκε στρατη-
γικός επενδυτής στην ΔΕΗ. Κάτι ήξεραν. Δεν είχαν πολλά κοινά
µεταξύ τους αυτοί οι άνθρωποι. Εν πάση περιπτώσει, αυτή η ευ-
καιρία χάθηκε. Αυτός ήταν ο πρώτος σχεδιασµός στο ΤΑΙΠΕΔ,
να µπει στρατηγικός επενδυτής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Για το πρώτο θέµα που έθιξε ο κ. Παπ-
πάς έχω απαντήσει ήδη. Παραπέµπω στην προηγούµενη
απάντηση. 

Έρχοµαι στα υπόλοιπα. 
Πρώτα απ’ όλα, λέτε ότι η ΔΕΗ είναι υπεύθυνη για όλα τα προ-

βλήµατα των καταναλωτών. Ένα πολύ απλό ερώτηµα και σε εσάς
και σε όλους τους συναδέλφους: 

Για ποιον λόγο, εάν η ΔΕΗ είναι τόσο κακός δράκος, το 50%
των Ελλήνων καταναλωτών σήµερα που µιλάµε είναι πελάτες της
ΔΕΗ; Δεν γνωρίζουν το συµφέρον τους; Τότε, εάν δεν το γνωρί-
ζουν, έχετε υποχρέωση να τους πείσετε να εγκαταλείψουν τη
ΔΕΗ και να πάνε στους ανταγωνιστές της. Δεν θέλω να κάνω άλ-
λους συνειρµούς, που εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ θα κάνατε στη θέση
µου, για συµφέροντα που µπορεί να υπηρετούνται και να µην
υπηρετούνται, αλλά θα σας συµβούλευα τέτοιου είδους αναφο-
ρές να µην κάνετε, διότι τις διαψεύδουν αυτοµάτως το 50% -επα-
ναλαµβάνω- των καταναλωτών που παρ’ ότι ακούν όλη αυτή την
κριτική από εσάς ή από διάφορα τρολ στο διαδίκτυο µένουν πι-
στοί πελάτες της ΔΕΗ. Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, το ΤΑΙΠΕΔ, βεβαίως, επί ΠΑΣΟΚ ιδρύθηκε, αλλά
έχουν προχωρήσει διάφορες συµβάσεις επί ΣΥΡΙΖΑ µε πόνο καρ-
διάς, µε δάκρυα στα µάτια. Δεν ξέρω, αλλά πάντως τα δεκατέσ-
σερα περιφερειακά αεροδρόµια που εµείς τα ξεκινήσαµε, εσείς
επί κ. Σπίρτζη τα υπογράψατε, το ίδιο το Ελληνικό που ξεκίνησε
από εµάς και στη συνέχεια προχώρησε µε εσάς και φυσικά, κατ’
εξοχήν, αυτό ισχύει για την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», που είναι µια ιδιωτικο-
ποίηση την οποία εσείς κάνατε και για την οποία εδώ προηγου-
µένως ακούσατε από άλλες πτέρυγες της Βουλής κριτική.

Το ΤΑΙΠΕΔ -διαβάστε τον νόµο του!- προβλέπει ότι το σύνολο
των εσόδων του πηγαίνει για αποπληρωµή του χρέους. Εµείς
τώρα µε αυτό το νοµοσχέδιο το αλλάζουµε και λέµε ότι το 50%
των εισπράξεων του ΤΑΙΠΕΔ για τα λιµάνια θα πηγαίνουν για την
αξιοποίηση των λιµένων. Αυτό δεν µπορεί να έχει δεύτερη θεώ-
ρηση. Είναι πάρα πολύ συγκεκριµένο, είναι ο νόµος που ισχύει
σήµερα και το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας. Δεν υπάρ-
χει δεύτερη αντίληψη σε αυτό, δεύτερη θεωρία, είτε είναι κανείς
αριστερός είτε δεξιός είτε κεντρώος.

Και σε σχέση µε το Υπερταµείο και την ΕΥΔΑΠ, ανεξάρτητα
από τις θεωρητικές προσεγγίσεις, θα ήθελα να σας παρακαλέσω
να ανατρέξετε, κύριε Παππά, στον ν.4389/2016, κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είναι ο νόµος του Υπερταµείου, ο ιδρυτικός νόµος του
Υπερταµείου. Εκεί ρητώς η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ είναι στοιχεία της
δηµόσιας περιουσίας που µεταφέρονται επί ΣΥΡΙΖΑ στο Υπερ-
ταµείο ως εµπράγµατη εγγύηση. Και ακριβώς επειδή µεταφέρ-
θηκαν ως εµπράγµατη εγγύηση και οι δανειστές όλο αυτό το
πράγµα προφανώς το είχαν σε διεθνή σύµβαση της χώρας, στη
συνέχεια, το 2023 σε εµάς ήρθαν και είπαν «πρέπει να αποζηµιω-
θούµε για το ότι η εταιρεία αυτή κρατικοποιείται».

Όσον αφορά τα υπόλοιπα που είπατε εσείς, κύριε Κουκουλό-
πουλε, για τα διάφορα ακίνητα, βασικά ήταν ακίνητα τα οποία επί
ΣΥΡΙΖΑ είχαν µπει κατά λάθος -προφανώς κατά λάθος, έτσι;- και
τα οποία µεταξύ άλλων ήταν διάφοροι αρχαιολογικοί χώροι, η
Κνωσός είχε δοθεί, άλλοι αρχαιολογικοί χώροι κ.λπ. και για τα
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οποία έγινε για αυτά διορθωτική πράξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Παράσχος Παπαδάκης, Βουλευτής της Ελληνικής
Λύσης.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούγοντάς σας
θεώρησα ότι είµαι στο πριγκιπάτο του Μονακό, κάτι για Υπερτα-
µεία, κάτι «η ΔΕΗ, πάµε καλά, ανθηρά στην ελληνική οικονοµία».

Εγώ θα σας το πω πιο απλά, πιο πρόχειρα και θα σας µιλήσω
πιο ρεαλιστικά, δεν θα µπω σε αυτή τη διαδικασία: Το χωριό Φυ-
λάκιο στον Έβρο, κύριε Υπουργέ, το ξέρετε; Το γνωρίζετε το
χωριό; Δεν το γνωρίζετε. Στο Φυλάκιο, λοιπόν, που έχει διακόσι-
ους κατοίκους φορολογείται ο καφετζής, φορολογείται ο παντο-
πώλης, όπως φορολογείται ένας που έχει κατάστηµα στο κέντρο
της Αθήνας. Και ξέρετε για ποιον λόγο συµβαίνει αυτό; Συµβαίνει
διότι στην τελευταία απογραφή…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Μην κουράζεστε, έχει αντιµετωπιστεί. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Έχει αντιµετωπιστεί; Θα διορθω-
θεί, γιατί έχουν προσµετρηθεί…;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Είναι λάθος της ΕΛΣΤΑΤ. Το έχουµε
θέσει ως Υπουργείο Οικονοµικών.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ωραία, αφού το γνωρίζετε, δεν το
συζητάω, εντάξει.

Τώρα για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θέλω να πω όχι για τα
οικονοµικά ζητήµατα τα οποία ο αγορητής µας, ο κ. Βιλιάρδος,
τα έθεσε εµπεριστατωµένα, θέλω να µιλήσω για το άρθρο 42 που
φέρνετε στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Είναι η τέταρτη ή πέµπτη
φορά -έχω χάσει τον λογαριασµό- αναστολής κατεδαφίσεων,
διώξεων, διοικητικών κυρώσεων για τα παραπήγµατα, τις καλύ-
βες στο Δέλτα του Έβρου. Η αναστολή είχε λήξει στις 31-12-
2023. Από τότε µέχρι την επίκαιρη ερώτηση την οποία
καταθέσαµε πριν δύο εβδοµάδες δεν είχε γίνει τίποτα και αυτοί
οι άνθρωποι δεν µπορούσαν να πάρουν ούτε φορολογική ενηµε-
ρότητα και επέκειτο άµεσα να γίνουν κατεδαφίσεις στη συγκε-
κριµένη περιοχή, διότι πλέον ενεργοποιήθηκαν τα πρωτόκολλα
διοικητικής αποβολής και κατεδάφισης.

Κάλλιο αργά παρά ποτέ, ο κ. Ταγαράς στην επίκαιρη ερώτηση
που είχα θέσει είχε απαντήσει ότι θα φέρει το ζήτηµα προσωρινά
µε την παράταση και προς τιµήν του -γιατί πρέπει να τα λέµε
αυτά- µετά από δύο βδοµάδες στο νοµοσχέδιό σας φέρνει στο
άρθρο 42 την παράταση, την οποία ως Ελληνική Λύση χαιρετί-
ζουµε και φυσικά θα υπερψηφίσουµε.

Δεν λύνεται, όµως, το πρόβληµα αυτό, είναι µια προσωρινή
λύση. Φυσικά ζητάµε άµεσα την οριστική επίλυση του ζητήµατος
µε την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος το οποίο εδράζεται
στον ν. 4495/2017.

Και ελπίζω και ο ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Παππά, να το στηρίξει, διότι ο
ν. 4495/2017 για την προστασία των καλυβών ήταν δικός σας
νόµος.

Και για όσους δεν γνωρίζουν πώς το Δέλτα του Έβρου, αυτή
η ευαίσθητη περιοχή, επήλθε στην ελληνική κυριαρχία, θα σας
πω δύο πράγµατα ως προς την ιστορία. Το Δέλτα του Έβρου
είναι ελληνικό και αυτό οφείλεται στον νεαρό τότε ταγµατάρχη
πυροβολικού Εµµανουήλ Μινωτάκη. Το 1926 είχε συσταθεί µια
τριµερής επιτροπή για τη διαχάραξη των ελληνοτουρκικών συ-
νόρων στον Έβρο. Η επιτροπή αποτελούταν από τον Πρόεδρο,
τον Ολλανδό Συνταγµατάρχη Μπάκερ, έναν Τούρκο στρατιωτικό
και η ελληνική πλευρά εκπροσωπούταν από τον Μινωτάκη, ο
οποίος κατάγεται από τα Χανιά, τότε είκοσι επτά χρονών. Ο Μπά-
κερ, λοιπόν, καλούταν να αποφασίσει ποιο ήταν το σύνορο στο
Δέλτα του Έβρου. Αν ήταν ο δυτικός βραχίονας στο Δέλτα του
Έβρου, τότε το Δέλτα του Έβρου θα πήγαινε στην Τουρκία. Εάν
αποφάσιζε ότι ήταν στον ανατολικό βραχίονα, τότε τα εκατό χι-
λιάδες στρέµµατα του Δέλτα του Έβρου θα πήγαιναν στην Ελ-
λάδα. Ο Τούρκος στρατιωτικός, προσκοµίζοντας κάποιους
τίτλους κτήσης για να δείξει ότι εκεί υπήρχαν τουρκικά ακίνητα,
προσπάθησε να επηρεάσει τον Μπάκερ. Ο Μινωτάκης, όµως, ο
οποίος έκανε πολύ καλή δουλειά και εκεί οφείλεται ότι το Δέλτα
του Έβρου είναι ελληνικό σήµερα, έψαξε όλα τα υποθηκοφυλα-
κεία στην Κωνσταντινούπολη και απέδειξε µε πάσα βεβαιότητα

ότι οι τίτλοι κτήσης που είχε προσκοµίσει ο Τούρκος δεν είχαν
µετεγγραφεί ποτέ και άρα, ήταν πλαστοί. Επίσης, για να ενδυνα-
µώσει τους ελληνικούς ισχυρισµούς προσκόµισε στοιχεία ότι η
ποτάµια πλεύση, η ναυσιπλοΐα από τα αρχαία χρόνια προς την
Αδριανούπολη γινόταν από τον ανατολικό βραχίονα του Δέλτα
του Έβρου και από το λιµάνι της Αίνου που σήµερα τουρκικά λέ-
γεται Ενέζ, είναι από όπου κατάγεται η Δόµνα Βισβίζη. Ο Μπά-
κερ, λοιπόν, µελέτησε τα στοιχεία που προσκόµισαν και οι δύο
πλευρές και προσχώρησε το Δέλτα του Έβρου στην Ελλάδα.

Από τότε, λοιπόν, οι Έλληνες ψαράδες για να προστατεύονται
από τις αντίξοες καιρικές συνθήκες που επικρατούν στη συγκε-
κριµένη περιοχή, αλλά και για να αποθηκεύουν τα αλιευτικά τους
εργαλεία έφτιαξαν κάποια παραπήγµατα στην περιοχή µε καλά-
µια, σήµερα µε λαµαρίνα και πάνελ.

Δεν είναι υπερβολή να πούµε -και για αυτό το 2017 εκδόθηκε
ο ν.4495- ότι η διασφάλιση της εθνικής κυριαρχίας στο συγκε-
κριµένο µέρος περνά από τα συγκεκριµένα παραπήγµατα, διότι
οι Τούρκοι, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αµφισβητούν το Αιγαίο, αµφισβητούν τα Ίµια, αµφισβη-
τούν τη Ζουράφα, ζητούν την αναθεώρηση της Συνθήκης της
Λωζάννης, φυσικά και δεν θα κολλήσουν στο Δέλτα του Έβρου,
το οποίο και αυτό αµφισβητούν. Και όταν εκδόθηκαν τα πρωτό-
κολλα διοικητικής αποβολής και κατεδάφισης, την επόµενη µέρα
ανέβασαν σε τουρκικές ιστοσελίδες βαρκάδες στη συγκεκριµένη
περιοχή την οποία θεωρούσαν τουρκική.

Καθηµερινά οι Έλληνες ψαράδες δίνουν µάχες µε τους Τούρ-
κους για να αποδείξουν ότι βρίσκονται σε ελληνικά χωρικά
ύδατα, ενώ αυτοί επιµένουν ότι βρίσκονται σε τουρκικά χωρικά
ύδατα. Η Κυβέρνηση, φυσικά, κρατά χαµηλά αυτές τις υποθέ-
σεις, όπως πάντα τα ρίχνει κάτω από το χαλί, δεν συλλαµβάνει
τους Τούρκους ψαράδες, ενώ αν γινόταν το αντίθετο, φυσικά ο
Έλληνας θα είχε συλληφθεί και θα είχε πάει φυλακή, όπως -αν
θυµάστε- τότε στις Καστανιές Έβρου, όπου δύο στρατιωτικοί
µας επειδή χάθηκαν τον χειµώνα έβγαλαν έξι µήνες φυλακή στις
τουρκικές φυλακές.

Και ενώ η Τουρκία παλεύει για να κλέψει ελληνικά εδάφη -γιατί
αυτό κάνει, πάει να κλέψει ελληνικά εδάφη-, τι κάνει η Ελλάδα
για να προστατεύσει τα µέρη της; Εκδίδει πρωτόκολλα διοικητι-
κής αποβολής, κατεδάφισης των καλυβών και στέλνει ως κατη-
γορούµενους στα ποινικά δικαστήρια τους κατόχους των
παραπηγµάτων που φυλούν Θερµοπύλες και που µε την ανάρ-
τηση κάθε ελληνικής σηµαίας σε κάθε παράπηγµα δεν θα αφή-
σουν ποτέ την περιοχή αυτή να γκριζαριστεί. 

Αυτούς, λοιπόν, τους ανθρώπους που έπρεπε να τους τιµάµε,
που είναι ήρωες και ζωντανοί θρύλοι, το ελληνικό κράτος τους
κυνηγά µε πρόστιµα, µε ποινικές και διοικητικές κυρώσεις. Είναι
οι ίδιοι άνθρωποι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που ενώ όλοι
εσείς οι δήθεν δικαιωµατιστές και προοδευτικοί απ’ όλες τις πτέ-
ρυγες δεν έχετε σώσει ούτε µία γάτα από ένα δέντρο, έχουν
σώσει εκατοντάδες λαθροµετανάστες, γυναικόπαιδα, από βέβαιο
πνιγµό. 

Είναι οι ίδιοι άνθρωποι που τον Μάρτιο του 2020 ήταν εκεί -κι
εγώ τότε µαζί τους ως πρόεδρος του συλλόγου «Αινήσιο Δέλτα»-
και µε κίνδυνο της ζωής µας περιπολούσαµε στον Ποταµό Έβρο
και κλείναµε τα περάσµατα στους διακινητές, ενώ οι Τούρκοι κο-
µάντος µας σηµάδευαν. Μπορεί αυτά να ακούγονται γραφικά και
λαϊκίστικα, αλλά είναι άλλο να τα ζεις στο πετσί σου και άλλο να
κάθεσαι µια ζωή και να τα ακούς. 

Στη συγκεκριµένη φωτογραφία, κύριε Υπουργέ, είναι ο Αθα-
νάσιος Καµηλάρης, ο οποίος µε το φτωχικό του πλοιάριο -«µπλά-
βες», όπως τις λέµε εµείς- έσωζε γυναικόπαιδα
λαθροµετανάστες. 

Εδώ είναι η «Κυρά του Δέλτα», η κ. Άρτεµις Παπακωστίδου,
την οποία πέρυσι κάλεσε η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας στο Προ-
εδρικό Μέγαρο στη γιορτή αποκατάστασης της Δηµοκρατίας.
Είναι η «Κυρά του Δέλτα» που ο Πρωθυπουργός πέρυσι έβαλε
στο παράνοµο καλύβι της, το οποίο πάει να κατεδαφιστεί, δορυ-
φορική κεραία για να επικοινωνεί µε τον έξω κόσµο, ανεβάζοντας
µάλιστα τη συζήτηση στο TikTok λέγοντας ότι είναι δίπλα στους
ακρίτες. Βέβαια, όταν έκλεισαν τα τηλέφωνα και οι κάµερες, την
επόµενη µέρα και ο Αθανάσιος Καµηλάρης, αλλά και η Άρτεµις
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Παπακωστίδου πήγαν καθήµενοι στα ποινικά δικαστήρια γι’ αυτά
τα καλύβια στα οποία ο κ. Μητσοτάκης έστελνε δορυφορικές κε-
ραίες.

Αυτούς, λοιπόν, τους ανθρώπους, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι -και απευθύνοµαι κυρίως στην Κυβέρνηση- δεν µπορείτε να
τους εµπαίζετε και να τους έχετε οµήρους. Αυτούς τους ανθρώ-
πους τους τιµάς και διασφαλίζεις άµεσα την παρουσία τους στο
µέρος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα κάνω
κατ’ αρχάς µία αναφορά ως προς το λυκόφως της Μεταπολίτευ-
σης το οποίο έχει επιφέρει πολλά θετικά, αλλά και πολλά αρνη-
τικά. Ωστόσο, εξ αφορµής των αρνητικών τα οποία µας
περιαγάγουν σε µία κατάσταση συναισθηµατικής φόρτισης και
µελαγχολίας, προσδοκούµε την άµεση ανάνηψη και υπέρβαση
του αδιεξόδου αυτού από έναν νέο κύκλο, από µια νέα Μεταπο-
λίτευση, η οποία θα δηµιουργήσει τις θεσµικές προϋποθέσεις και
τα προαπαιτούµενα ακριβώς για να θεραπεύσουµε κάποιες θε-
σµικές αβελτηρίες και ακηδίες του παρελθόντος καθ’ όλη αυτή
τη διάρκεια την οποία ανέφερα.

Βεβαίως υπάρχουν κάποιες δοµικές σταθερές. Αυτές είναι η
Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία, είναι οι παραδοσιακές συµµαχίες,
είναι η ένταξή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου νοµοτελειακά
ένεκα και συνεπεία των εξελίξεων σε καθολικό επίπεδο, διεθνές
και ευρωπαϊκό, απέδειξε το «γε νυν έχον» ότι ευρισκόµεθα εις τη
σωστή πορεία της ιστορίας. Ανεξαρτήτως, όµως, αυτού η πολι-
τεία, η δηµοκρατία είναι ένα διαρκές διακύβευµα το οποίο ενδυ-
ναµώνεται και ενισχύεται επί τα βελτίω µε κάποιες θεσµικές
βελτιώσεις. 

Μολονότι είµαι ανεξάρτητος και δεν υπόκειµαι σε κοµµατικές
επιταγές και χωρίς να θέλω να επαινέσω την Κυβέρνηση, θεωρώ
κρίσιµο ότι µία ρηξικέλευθη τοµή, για την οποία είχα επιχειρηµα-
τολογήσει κι εγώ ως µαχόµενος δικηγόρος, αλλά και διακεκρι-
µένοι δικαστικοί, ήταν η ενεργή συµµετοχή καθ’ ότι δεν µπορεί
οι δικαστικοί να έχουν δέσµια αρµοδιότητα στην ανάδειξη των
επικεφαλής του εκάστοτε ανώτερου και ανώτατου δικαστηρίου,
για τον λόγο ότι στην προκειµένη περίπτωση δεν υπάρχει δέσµια
αρµοδιότητα, δεν θεµελιώνεται, δεν εδράζεται από τη λαϊκή ετυ-
µηγορία. 

Άρα, λοιπόν, ενώ προηγουµένως δεν είχαν καµµία ενεργό συµ-
µετοχή, διά του προηγούµενου νόµου, ο οποίος ήχθη προς ψή-
φιση, ήρθε εν πάση περιπτώσει από τη Νέα Δηµοκρατία, υπήρξε
η ρηξικέλευθη αυτή τοµή η οποία δίνει την ενεργή συµµετοχή
ουσιαστικά και κατ’ αυτόν τον τρόπο επιτυγχάνεται η ισχυροποί-
ηση της λειτουργικής ανεξαρτησίας της δηµοκρατίας. 

Διότι είναι πασίδηλο ότι κατά το άρθρο 26 του Συντάγµατος
υπάρχουν τρεις αυτοδύναµες, ανεξάρτητες και οριοθετηµένες
αυτόνοµες εξουσίες, η νοµοθετική, η εκτελεστική και η δικα-
στική. Ωστόσο, ακριβώς λόγω του γεγονότος ότι επενέβαινε µο-
νοµερώς η νοµοθετική και η εκτελεστική, δηλαδή η Βουλή και η
Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής, στην ανάδειξη της ηγε-
σίας της δικαιοσύνης, οι συνταγµατολόγοι διατύπωναν µια εµπε-
ριστατωµένη επιστηµονική άποψη που έγκειτο στο ότι δεν θίγεται
ο πυρήνας, δεν φαλκιδεύεται, δεν καθυποτάσσεται η λειτουργική
ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, αλλά υπόκειται αναποδράστως,
ένεκεν και συνεπεία της υφιστάµενης αυτής καταστάσεως, στη
διασταύρωση των εξουσιών. 

Η θεσµική καινοτοµία -αυτό είναι το λυκαυγές του νέου κύκλου
της Μεταπολιτεύσεως, της νέας Μεταπολιτεύσεως- είναι ουσια-
στικά ότι εδώ ισχυροποιούνται οι θεσµοί της εν τοις πράγµασι
λειτουργικής ανεξαρτησίας, όπου υπάρχει η γνωµοδότηση της
ολοµέλειας των δικαστών προ της εισήγησης του Υπουργού Δι-
καιοσύνης και µετά ταύτα ακολουθεί η γνωµοδότηση της Δια-
σκέψεως των Προέδρων της Βουλής και η διαδικασία
αναδείξεως της αρχηγίας των επικεφαλής της δικαιοσύνης. Αυτό
είναι ένα θεσµικό κεκτηµένο για το οποίο όλοι µας είµαστε ικα-

νοποιηµένοι, ανεξαρτήτως από τα κοµµατικά οµατογυάλια, διότι
η δικαιοσύνη είναι ένας βασικός, είναι το θέµεθλον, είναι ένας
κορυφαίος πυλώνας της δηµοκρατίας µας.

Εδώ, όµως, να κάνω και έναν παραλληλισµό εξ αφορµής της
τρεχούσης επικαιρότητας, αναφορικά µε το πόρισµα της Εισαγ-
γελίας του Αρείου Πάγου. Στην προκειµένη περίπτωση µιλώ υπο-
κειµενικώς ως µαχόµενος δικηγόρος, ακριβώς επειδή ως
δικηγόροι, ως νοµικοί, γνωρίζουµε ότι πρέπει να είµαστε ιδιαί-
τερα προσεκτικοί καθ’ ότι δεν έχουµε λάβει γνώση του διαλη-
φθέντος περιεχοµένου της σχηµατισθείσης δικογραφίας και
όλων των επισυνηµµένων προσαρτηµένων εγγράφων. Άρα, δια-
τηρούµε επιφύλαξη επί της θετικής ή αρνητικής διατυπώσεως. 

Βεβαίως υπάρχει ένα πόρισµα. Συντασσόµαστε µε το πόρισµα
της δικαιοσύνης ανεξαρτήτως αν συµφωνούµε ή διαφωνούµε.
Όµως, ανεξαρτήτως της πραγµατικότητας αυτής, µιας και µί-
λησα γενικότερα για την πρόοδο και την εξέλιξη των θεσµών, το
ακανθώδες ζήτηµα, η παθογένεια, δεν είναι όπως υπάρχει ενδε-
χοµένως σε ορισµένους θεσµούς και επιχειρείται να βελτιωθούν
καλώς κακώς, η κρίσιµη, αν θέλετε, αβελτηρία είναι στα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, τα οποία πάµπολλες φορές υποκαθιστούν εµ-
µέσως πλην σαφώς ή κατά την προσφυώς λεγόµενη «τηλοψία»
τους θεσµούς. 

Βλέπουµε, δηλαδή, πάρα πολλούς ακροβολισµένους δηµοσιο-
γράφους, οι οποίοι είναι αδαείς περί της δικαστικής πραγµατι-
κότητας, να διατυπώνουν λίαν αυθαιρέτως, αλλά και
ακροσφαλώς επικινδύνως απόψεις εν είδει θέσφατων, εν είδει
αποφάσεων και καταλύοντας τις εγγυητικές λειτουργίες του κρά-
τους δικαίου και ανατρέποντας άρδην πάρα πολλές φορές το
τεκµήριο της αθωότητας ή πάµπολλες, επίσης, φορές επίσης εξ
αγνοίας διαστρεβλώνουν τις θεµελιώδεις οικονοµικές αρχές,
προκειµένου να τείνουν ευήκοον ους προς την κοινή γνώµη και
να πολλαπλασιάσουν, να διογκώσουν ουσιαστικά την τηλεθέαση,
κάτι το οποίο είναι ολισθηρό για το δηµοκρατικό πολίτευµα και
για τη θωράκιση των θεσµών, δοθέντος ότι οι δηµοσιογράφοι δεν
έχουν νοµικές γνώσεις και υπάρχει ένα αβυσσαλέο ρήγµα και µια
σαφής οριοθέτηση µεταξύ του περί κοινού δικαίου αισθήµατος
και του θετικού δικαίου δυνάµει του οποίου ουσιαστικά είναι δε-
σµευµένος να αποφαίνεται ο δικαστής και ο εισαγγελέας.

Άρα, νοµίζω ότι ναι µεν έχουν γίνει κάποια βήµατα θεσµικής
προόδου και εξέλιξης και ισχυροποίησης της ποιότητας της δη-
µοκρατίας µας, αλλά είµαστε ακόµη σε έναν δρόµο ναι µεν µε
θετικό πρόσηµο, αλλά συν τω χρόνω, προϊόντος του χρόνου
θεωρώ ότι πρέπει να γίνουν ακόµη περισσότερες τοµές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Kαι εν κατακλείδι -και τελειώνω- φρονώ ότι το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου, βεβαίως, θεραπεύει και βελτιώνει κάποιες αβελ-
τηρίες του παρελθόντος, οι οποίες είχαν εµφιλοχωρήσει. 

Τώρα, για να γίνει µια εµβριθή παθολογοανατοµία της υφιστά-
µενης καταστάσεως, νοµίζω ότι είναι εκ του περισσού, διότι πρέ-
πει να κάνουµε αναπόφευκτα µια αναγωγή στο παρελθόν επί
περίοδο µνηµονίων. Όµως, µε γνώµονα το «Δυοίν κακοίν προκει-
µένοιν, το ο µη χείρον βέλτιστον», εν τοιαύτη περιπτώσει, φρονώ
-αναλαµβάνω όλη την ευθύνη των λεγοµένων µου- ότι βρίσκεται
προς την σωστή κατεύθυνση, για την έτι περαιτέρω εξέλιξη και
πρόοδο της δηµοκρατίας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, στο οποίο αναλύεται η αναδιοργάνωση της Ελλη-
νικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας, που απορροφά το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και το Ταµείο Αξιοποί-
ησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου. Εντός αυτού, περιγρά-
φεται το Επενδυτικό Ταµείο, όπου χρησιµοποίησαν αρχικό
επενδυτικό κεφάλαιο, το αντιστάθµισµα, από την επαναπόκτηση
της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ, ενώ εκσυγχρονίζεται η πολιτική της
διοίκησης και λειτουργίας των θυγατρικών της εταιρείας. 
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Πιο συγκεκριµένα, η τεχνογνωσία των δύο ταµείων, όπως και
η τεχνογνωσία µε την ενίσχυση προσωπικού από αναγνωρισµένα
στελέχη της ελεύθερης αγοράς θα στηρίξει την εταιρεία, δίνον-
τάς της, τη δυνατότητα επενδύσεων σε τοµείς της οικονοµίας.
Η αλλαγή διακυβέρνησής της ανοίγει πλέον τον δρόµο για την
εφαρµογή νέων πρακτικών πάνω στις προσλήψεις, τις αµοιβές
του προσωπικού και τις προµήθειες των λοιπών θυγατρικών της
ΕΕΣΥΠ, κάνοντάς την πιο ανταγωνιστική, αποτελεσµατικότερη,
στοχεύοντας στη µέγιστη απόδοση της επενδυτικής πολιτικής,
βοηθώντας στην ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας. 

Προβλέπονται οι απαραίτητες µεταβατικές διατάξεις, παρεµ-
βάσεις στο εσωτερικό κανονισµό της εταιρείας, όπως στον κα-
νονισµό έργων, προµηθειών και διάφορων υπηρεσιών, όπως
επίσης και όλες εκείνες οι διαδικασίες που είναι αναγκαίες για
τη σωστή λειτουργία του νέου φορέα, έτσι ώστε να ολοκληρωθεί
η απορρόφηση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
και του ΤΑΙΠΕΔ µε την εταιρεία, χωρίς ιδιαίτερα προβλήµατα. 

Το εποπτικό συµβούλιο της εταιρείας γίνεται συµβούλιο εται-
ρικής διακυβέρνησης. Ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών επιλέγει και προτείνει στελέχη του συµβουλίου -που
πλέον έχει ως αρµοδιότητα τον έλεγχο της λειτουργίας του Δ.Σ.,
την πολιτική των αποδοχών των µελών- υπογράφει την προτει-
νόµενη από το Δ.Σ. τροποποίηση του εσωτερικού κανονισµού
της εταιρείας, όχι όµως, για τις άµεσες θυγατρικές της, όπως και
δεν υπογράφει και τις αυξήσεις του µετοχικού κεφαλαίου της
εταιρείας. 

Προβλέπεται η έγκριση ετήσιων εταιρικών και ενοποιηµένων
οικονοµικών καταστάσεων και εκθέσεων, καθώς και εξαµηνιαίων
ενδιάµεσων οικονοµικών καταστάσεων και αποστολή τριµηνιαίων
αναφορών στο Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης. Στην εται-
ρεία και στις θυγατρικές της προβλέπεται η µετακίνηση των ερ-
γαζοµένων µεταξύ τους, ενισχύοντας έτσι την εύρυθµη
λειτουργία των εταιρειών. Γίνεται µεταβίβαση µετοχών της
ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ από την Ελληνική Εταιρεία συµµετοχών και
Περιουσίας στο ελληνικό δηµόσιο, ορίζοντας το αντιστάθµισµα,
έτσι ώστε το 50% πηγαίνει για την αποπληρωµή του εξωτερικού
χρέους και το 50% για τον σχηµατισµό ειδικού αποθεµατικού που
θα χρησιµοποιηθεί ως αρχικό κεφάλαιο, για να γίνει το Επενδυ-
τικό Ταµείο. 

Δίνεται η δυνατότητα στη γενική συνέλευση να αποφασίζει για
τη νοµική µορφή που θα έχει το Επενδυτικό Ταµείο, για την κα-
λύτερη εξυπηρέτηση των σκοπών του, µέχρι και σύσταση Α.Ε.
για τη διαχείρισή του, η οποία θα λάβει τη µορφή άµεσης θυγα-
τρικής της εταιρείας. Απαγορεύεται η διάθεση κεφαλαίων του
ταµείου για άλλους µη επενδυτικούς σκοπούς. Αποστολή του
είναι η προώθηση και χρηµατοδότηση αναπτυξιακών δραστηριο-
τήτων σε συγκεκριµένους τοµείς και κλάδους. Προσέλκυση επεν-
δύσεων µε ισχυρά ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα. Εξωστρεφή
δραστηριότητα, µε τελικό στόχο τη στήριξη της ελληνικής οικο-
νοµίας. 

Επίσης, προβλέπονται συνεπενδυτές, ιδιωτικοί επενδυτές και
χρηµατοδοτικοί φορείς στην Ελλάδα ή σε κράτος-µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ή σε τρίτη χώρα, διεθνή ή εθνικά επενδυτικά
ταµεία και οργανισµοί, αν αυτό ενισχύει και θωρακίζει την επεν-
δυτική δύναµη του Ταµείου.

Περιγράφονται οι κατευθύνσεις στον εσωτερικό κανονισµό
επενδύσεών του, όπως και η δηµιουργία ετήσιων και τριετών
στρατηγικών σχεδίων. Η τεχνογνωσία, η εµπειρία σε θέµατα
επενδύσεων και χρηµατοδότησης µεγάλων έργων, αποτελούν τα
κριτήρια για την επιλογή προσώπων για τη διοίκηση του Επενδυ-
τικού Ταµείου. Προς αποφυγή του κινδύνου σύγκρουσης συµ-
φερόντων των προσώπων αυτών, αναλύονται οι όροι, όπου
κάποιοι αποκλείονται από αυτές τις θέσεις. Ορίζεται ο τρόπος
πρόληψης όλου του προσωπικού και οι διαδικασίες που θα ακο-
λουθηθούν, σε κάθε περίπτωση. Όπως, επίσης, καθορίζεται και
περιγράφεται η διαδικασία και το ύψος των αποδοχών σε κάθε
θέση, µαζί µε τους στόχους που συνδέονται µε µέρος της αµοι-
βής. 

Το Δ.Σ. καταθέτει εισήγηση, µαζί µε τη σχετική οικονοµοτε-
χνική µελέτη στη γενική συνέλευση, η οποία λαµβάνει απόφαση
που καθορίζει το κίνητρο επίτευξης στόχων. Το προσωπικό των

λοιπών θυγατρικών της εταιρείας υπόκειται σε πειθαρχικό
έλεγχο, που ασκεί το πειθαρχικό συµβούλιο για την αποφυγή δια-
φόρων παραβάσεων. Σε περίπτωση µη επίτευξης στόχων από
τον γενικό διευθυντή ή διευθυντή, µπορεί να γίνει καταγγελία της
σύµβασης εργασίας τους, πριν από τη λήξη. Περιγράφονται οι
διαδικασίες της ανάθεσης και εκτέλεσης δηµοσίων συµβάσεων
των θυγατρικών της εταιρείας, γενικό πλαίσιο κανονισµού έργων
προµηθειών και υπηρεσιών και των λοιπών θυγατρικών της εται-
ρείας, µε τη συνδροµή της ενιαίας αρχής δηµοσίων συµβάσεων
που πριν από οποιαδήποτε έγκριση, µπορεί να διατυπώσει γνώµη
επί των προτεινόµενων κανονισµών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί µια ακόµη σηµαντική
µεταρρύθµιση το σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης στον τοµέα των
επενδύσεων. Η ίδρυση του νέου Εθνικού Επενδυτικού Ταµείου
θα συµβάλει σηµαντικά στην στήριξη της επενδυτικής προσπά-
θειας της Ελλάδος. Η συγχώνευση του ΤΑΙΠΕΔ και του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας αποτελεί απόδειξη της αλλα-
γής πολιτικής, ακολουθώντας πλέον τις νέες πρακτικές που θα
συµβάλλουν στην ανάπτυξη και βελτίωση της ελληνικής οικονο-
µίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
ουσιαστική και σηµαντική µεταρρύθµιση, προσβλέποντας στη
διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος, προς όφελος των πο-
λιτών και της εθνικής οικονοµίας. 

Εκσυγχρονίζεται η λειτουργία της Ελληνικής Εταιρείας Συµ-
µετοχών και Περιουσίας, καθώς και των θυγατρικών αυτής, η
οποία πλέον καθίσταται σύγχρονο, αναπτυξιακό και επενδυτικό
εργαλείο για τη χώρα, όπως αρµόζει σε µία σύγχρονη οικονοµία
και σε ένα σοβαρό και νοικοκυρεµένο κράτος. 

Το µέχρι πρότινος µοντέλο διοίκησης της εταιρείας συστάθηκε
κατά την περίοδο της βαθιάς κρίσης χρέους και ύφεσης που
βίωσε η οικονοµία µας και η πατρίδα µας, ως απαίτηση των εταί-
ρων µας. Ωστόσο, η Ελλάδα έχει αλλάξει και δεν θυµίζει τόσο
την µνηµονιακή περίοδο όσο και την επακολουθήσασα κρίση. Και
αυτό, φυσικά, οφείλεται στη µεταρρυθµιστική πολιτική της Νέας
Δηµοκρατίας, που εφαρµόζεται µε συνέπεια από το 2019. 

Η ελληνική οικονοµία, πλέον, κάνει σηµαντικά και θετικά βή-
µατα προόδου, σηµειώνοντας ταχύτατα το χρέος και µειώνοντας
αυτό και έχοντας ανακτήσει την επενδυτική της βαθµίδα. Τα νέα
αυτά δεδοµένα επιβάλλουν αλλαγές στο οργανωτικό και λειτουρ-
γικό µοντέλο της εταιρείας και αυτό επιτυγχάνεται µε το παρόν
νοµοσχέδιο. 

Επίσης, πρόκειται για σπουδαία φιλοαναπτυξιακή νοµοθετική
ρύθµιση, καθώς προβλέπεται η σύσταση Εθνικού Επενδυτικού
Ταµείου, το οποίο θα χρηµατοδοτήσει επενδυτικές αναπτυξιακές
δραστηριότητες, µε σηµαντικό αντίκτυπο στην κοινωνική και οι-
κονοµική ανάπτυξη της χώρας. 

Παράλληλα, εκσυγχρονίζεται ακολουθώντας το πετυχηµένο
µοντέλο ΔΕΗ, το πλαίσιο λειτουργίας οκτώ θυγατρικών εταιρειών
του Υπερταµείου, o ρόλος των οποίων είναι η παροχή σηµαντι-
κών σύγχρονων υπηρεσιών προς τους πολίτες, αντιµετωπίζοντας
καίρια προβλήµατα στη στελέχωση και στη λειτουργία τους.

Εποµένως, συζητούµε για µία νοµοθετική ρύθµιση κοµβική,
αλλά και τολµηρή, συµβάλλοντας στην προσπάθεια της Κυβέρ-
νησης, για την επίτευξη της συνολικής αναµόρφωσης της χώρας. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σταθώ στις προβλεπόµενες ρυθ-
µίσεις, όπως στο άρθρο 42 που είναι σε αντιστοίχιση µε την επι-
διωκόµενη γνωστή τροπολογία που έχει σχέση µε το Δέλτα του
ποταµού Έβρου, που έστω και καθυστερηµένα, συµπεριλαµβά-
νεται στο παρόν νοµοσχέδιο µετά από εισήγηση και πρόταση του
αρµόδιου Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Δίνεται εκ
νέου χρονική παράταση ενός έτους, ενώ λόγω καθυστέρησης
ζήτησα παράταση τουλάχιστον δύο έτη, ήτοι µέχρι 31η Δεκεµ-
βρίου του 2025, για την έκδοση του ρυθµιστικού προεδρικού δια-
τάγµατος, το οποίο και θα λύσει το γόρδιο δεσµό λειτουργίας
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του Εθνικού Δρυµού στο Δέλτα του ποταµού Έβρου, αποτρέ-
ποντας την επιβολή κυρώσεων µεταξύ των οποίων και την κατε-
δάφιση των κατασκευών -τις γνωστές καλύβες- στην περιοχή. 

Το αναµενόµενο προεδρικό διάταγµα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι κοµβικής σηµασίας, καθώς θα καθορίζονται οι χρή-
σεις γης και οι χωροθετήσεις. Θα τακτοποιούνται µε δίκαιο και
οριστικό τρόπο, ώστε για τις εν λόγω κατασκευές θα καθορίζεται
ο τρόπος λειτουργίας µέσα στον προστατευόµενο χώρο που λέ-
γεται Δέλτα του ποταµού Έβρου.

Εκφράζω την ικανοποίησή µου προς την ηγεσία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος, διότι δίνεται η αναγκαία ανάσα ζωής για
τις καλύβες, καθώς και του Υπουργείου Οικονοµικών που δέ-
χτηκε να συµπεριλάβει αυτή τη ρύθµιση, όπως είχε δεσµευτεί
στις συναντήσεις µας και ιδιαίτερα στην προ ηµερών ο αρµόδιος
Υπουργός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η περιοχή του Δέλτα είναι εθνι-
κής σηµασίας, καθώς αποτελεί φυσικό σύνορο µεταξύ της Ελ-
λάδας και της Τουρκίας, ενώ παράλληλα είναι ενταγµένη ως
προστατευόµενη περιοχή από διεθνείς συνθήκες. Οι αγροκτηνο-
τρόφοι, οι ψαράδες και οι κυνηγοί που δραστηριοποιούνται στην
περιοχή, αλλά και οι ευγενείς επισκέπτες µας -κυρίως, όµως, οι
αγροκτηνοτρόφοι που καλλιεργούν πάνω από ογδόντα χιλιάδες
στρέµµατα στον χώρο αυτόν που προείπα- επιτελούν εθνικό
χρέος, διασφαλίζοντας την καθηµερινή και επί εικοσιτετραώρου
βάσης ανθρώπινη παρουσία µε δραστηριότητα.

Είναι, επίσης, γνωστό ότι στο νοτιότερο µέρος του Δέλτα και
στην αντίπερα όχθη από την πλευρά της Τουρκίας, υπάρχει η
αλησµόνητη στους Εβρίτες πόλη της Αίνου, µε πληθυσµό περί-
που δέκα χιλιάδων, ενώ από ελληνικής πλευράς το κοντινότερο
αστικό κέντρο είναι η κωµόπολη των Φερών. Η χωροθέτηση
αυτών των δύο αστικών περιοχών, καταδεικνύει µε τον πλέον ξε-
κάθαρο τρόπο ότι η παρουσία του ελληνικού κράτους στη συγ-
κεκριµένη περιοχή πρέπει να είναι συνεχής, ουσιώδης, ισχυρή
και εφοδιασµένη µε υλικοτεχνικά µέσα, αφού από την πλευρά
της Τουρκίας η ανθρώπινη παρουσία είναι αδιάκοπη, πολυπλη-
θής και στρατιωτικά εµφανής.

Συνεπώς, θα πρέπει να εξεταστεί η συµπερίληψη και µέσω των
εθνικών σχεδίων, ώστε όλες οι κατασκευές, δηλαδή οι λεγόµενες
καλύβες που αποτελούν προωθηµένα εθνικά φυλάκια επιτήρη-
σης της ευαίσθητης περιοχής, επιβάλλεται να βελτιωθούν και να
εκσυγχρονιστούν µε αρχιτεκτονικό ρυθµό και µε υλικά σε αρµο-
νία µε τον χώρο και τη φύση, εξασφαλίζοντας υγιεινό προορισµό
και µε πλήρη ασφάλεια.

Ο Νοµός Έβρου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ευαισθη-
σίες και ιδιαιτερότητες, επιτάσσοντας διαρκή επαγρύπνηση. Η
ανθρώπινη παρουσία κατά µήκος της συνοριογραµµής µε µέτρα
φυσικής, τεχνικής και ηλεκτρονικής προστασίας θα πρέπει να δι-
ευρυνθεί µε την πλωτή και ελικοπτερική κατόπτευση γιατί η εν-
δεχόµενη εγκατάλειψη θα αναταράξει ακόµα και θέµατα εθνικής
κυριαρχίας. Σε αυτή την προσπάθεια θα πρέπει το κράτος µέσω
των υπηρεσιών του και των νοµοθετηµάτων του να είναι αρωγός. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέ-
διο συµβάλλει τα µέγιστα στη σταθερή και συνεπή πορεία της
χώρας προς την οικονοµική αναµόρφωση και αναπτυξιακή ανά-
ταση αυτής. Για τον λόγο αυτό απαιτείται ενότητα και οµοψυχία.
Σε θέµατα εθνικής σηµασίας δεν χωρούν µικροκοµµατικές σκο-
πιµότητες και για τον λόγο αυτό το υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η κ. Ελένη Βατσινά, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ. 

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω τη

σηµερινή οµιλία µε ένα σχόλιο που έχει να κάνει µε την περίοδο
αυτή που κλείνει σήµερα. Κάνοντας µία αποτίµηση πολιτικών και
συµπεριφορών, αν µη τι άλλο, πρέπει να παραδεχτούµε ότι στις
ύστατες χρονικά προθεσµίες, είτε αυτό έχει να κάνει µε το τέλος
της χρονιάς, είτε µε το θερινό κλείσιµο της Βουλής, η Κυβέρνησή
σας µας φέρνει αντιµέτωπους µε αλλαγές στη νοµοθεσία της
χώρας κι αυτό µε βιασύνη και προχειρότητα. Αποτέλεσµα; Σας
φαντάζοµαι πίσω από κλειστές πόρτες να τρίβετε τα χέρια επειδή

επιτυγχάνετε -τάχα µου- τον αιφνιδιασµό της Αντιπολίτευσης.
Στην πραγµατικότητα εσείς βρίσκεστε στο τέλος να είστε πιο
αιφνιδιασµένοι και τα νοµοθετήµατά σας να στέκονται στο κενό,
µιας και δεν έχετε την εγρήγορση και τον µηχανισµό να τα εφαρ-
µόσετε άµεσα. 

Ήταν έτοιµος ο κρατικός µηχανισµός τον Δεκέµβρη για ένα
αιφνιδιαστικό φορολογικό νοµοσχέδιο; Δεν ήταν. Τρανή από-
δειξη οι δεκάδες παρατάσεις προθεσµιών του πρώτου εξαµήνου
του 2024. Μία από αυτές τις παρατάσεις έχουµε και στη σηµε-
ρινή τροπολογία. Δυστυχώς, πάλι σύντοµη και ελάχιστη, χωρίς
να εισακουστεί ο κόσµος των λογιστών και των πολιτών που ζη-
τάει παράταση στην υποβολή φορολογικών δηλώσεων µέχρι τα
τέλη Σεπτέµβρη. 

Στην κόψη του ξυραφιού, λοιπόν, ερχόµαστε σήµερα να ψη-
φίσουµε ένα νοµοσχέδιο πυλώνα για την εθνική οικονοµία, ένα
νοµοσχέδιο που έχει να κάνει µε τα κρατικά ταµεία και το δηµό-
σιο συµφέρον, αλλά κυρίως ένα νοµοσχέδιο που έχει να κάνει µε
τον τρόπο που βλέπει ο καθένας από εµάς τη δηµόσια περιουσία
και την αξιοποίησή της. 

Νοµίζω ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ και
ο δικός µας αγορητής έβαλαν αυτή τη συζήτηση την ουσιαστική
της διάσταση σχετικά µε το τι έχει κάνει το ΠΑΣΟΚ ιστορικά για
την αξιοποίηση της περιουσίας του δηµοσίου και τι έκαναν άλλα
κόµµατα όταν κλήθηκαν να νοµοθετήσουν πάνω σε αυτό. 

Εδώ θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στο Ηράκλειο της Κρήτης
που έχει πρόσφατα και ένα παράδειγµα αξιοποίησης περιουσίας
του δηµοσίου, το λιµάνι Ηρακλείου. Με νόµο του κράτους πλέον
το λιµάνι αξιοποιείται µε έναν τρόπο που, δυστυχώς, έχει σπου-
δαία κενά, τόσο ως προς ότι δεν δεσµεύεται ιδιώτης για έργα υπο-
δοµών, όσο και ως προς το ύψος του ποσού της σύµβασης. 

Και άλλα πολλά ακίνητα στο Ηράκλειο, όπως η πρώην αµερι-
κανική βάση στις Γούρνες και το αεροδρόµιο «ΝΙΚΟΣ ΚΑΖΑΝ-
ΤΖΑΚΗΣ» είναι παραδείγµατα που χρονίζουν ως προς τη µη
αξιοποίησή τους. Το αεροδρόµιο είναι και το πιο χαρακτηριστικό
παράδειγµα της δυσκίνητης διαδικασίας µε την οποία τα ακίνητα
παραµένουν αναξιοποίητα και τελικά ο στόχος είναι να καταλή-
ξουν στα χέρια ιδιωτικών εταιρειών. 

Την ίδια στιγµή, αν υπήρχε συνεργασία µε τοπικούς φορείς
της τοπικής αυτοδιοίκησης και της περιφέρειας, η αξιοποίηση
θα ήταν αποτελεσµατικότερη και σίγουρα πιο γρήγορη. Από το
2022 το Υπουργείο Υποδοµών αναγνωρίζει ότι στην έκταση του
αεροδροµίου θα γίνει ανάπλαση. Είµαστε δύο χρόνια µετά στην
ίδια ακριβώς κατάσταση, ο δήµαρχος Ηρακλείου να προσπαθεί
για την αξιοποίηση της περιοχής και το ΤΑΙΠΕΔ να απαντά ότι
δίνει στον δήµο χίλια πεντακόσια στρέµµατα. Τα υπόλοιπα δύο
χιλιάδες, προφανώς, θα δοθούν σε ιδιώτες. 

Το σπουδαιότερο εδώ ξέρετε ποιο είναι; Η εικόνα εγκατάλει-
ψης που κι ένα µαγικό χέρι τώρα να έλυνε το ιδιοκτησιακό καθε-
στώς, που ορθώς διεκδικεί ο δήµος, η πρώτη οικοδοµική εργασία
σε αυτή την έκταση θα γινόταν τουλάχιστον τρία χρόνια µετά.
Αυτό είναι βλάβη του δηµοσίου συµφέροντος. 

Άρα, λοιπόν, σας φέρνω από τα χιλιάδες παραδείγµατα που
αποδεικνύει ότι δεν µιλάµε για αξιοποίηση, δεν µιλάµε για εκποί-
ηση, αλλά µιλάµε για απλή στασιµότητα στην καλύτερη των πε-
ριπτώσεων. Και στη χειρότερη περίπτωση µιλάµε για ιδιωτικο-
ποίηση ή παραχώρηση χρήσης της τελευταίας στιγµής, χωρίς
πλάνο µε διατυπωµένους όρους, όπως έγινε στο λιµάνι Ηρα-
κλείου πριν λίγες ηµέρες, και χωρίς να µπορούµε να συνδιαµορ-
φώσουµε το πραγµατικό όφελος που καταλήγει στα κρατικά
ταµεία. 

Μέσα σε ένα τέτοιο περιβάλλον, τελικά εξυπηρετείται το δη-
µόσιο συµφέρον οικονοµικά και κοινωνικά; 

Με αυτό το παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας κοι-
νωνήσω πως είµαι σίγουρη ότι αυτά τα υπόλοιπα τριάντα έξι χι-
λιάδες -ή όσα είναι τελικά- ακίνητα προς αξιοποίηση σε όλη τη
χώρα, έχουν ανάλογα θέµατα, αλλά έχουν και ανάλογες ελλεί-
ψεις εξαιτίας δικών σας ουσιαστικών πρωτοβουλιών για αξιοποί-
ηση. Και οι έλλειψης πολιτικής βούλησης δεν είναι σηµείο των
καιρών ούτε είναι ευκαιριακές λόγω του σηµερινού έκτακτου νο-
µοσχεδίου. Είναι η διαχρονική σας πολιτική έκφραση τουλάχι-
στον τα τελευταία πέντε χρόνια.
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Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, δεν θα µπορούσα να παραλείψω
µια αναφορά στα χθεσινά τεκταινόµενα για την υπόθεση των
υποκλοπών. Ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ Νίκος Ανδρουλάκης αξιο-
ποίησε το Βήµα αυτό, δηλαδή το πιο επίσηµο κοινοβουλευτικό
µέσο, για να σχολιάσει αυτό που ανακοινώθηκε από την Εισαγ-
γελία του Αρείου Πάγου. Σχολιάστηκε δηλαδή µε τον πλέον επί-
σηµο τρόπο ένας επίσηµος σχολιασµός και διατυπώθηκε
σαφέστατα ότι η δικαιοσύνη ως ανεξάρτητη λειτουργία εκδίδει
και πρέπει να εκδίδει αποφάσεις απαλλαγµένη από το ποια είναι
η δική µου άποψη και ποια είναι η δική σας. Η µόνη εξάρτηση
της δικαιοσύνης είναι ο νόµος και το κράτος δικαίου. Η δικαιο-
σύνη έχει τις διαδικασίες της και ο αγώνας για τις υποκλοπές συ-
νεχίζεται µέσα από τις νόµιµες διαδικασίες αυτές. Η δίκαιη δίκη
σε ένα δηµοκρατικό κράτος είναι αυτονόητο δικαίωµα και απα-
ραίτητη προϋπόθεση. 

Η στάση του ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, αποτελεί παράδειγµα προς κάθε
πολίτη να µην αποδέχεται το άδικο και να διεκδικεί την προ-
άσπιση του Συντάγµατος και της ΕΣΔΑ στα αρµόδια όργανα που
έχει κάθε σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος. 

Δεν αµφισβήτησε, λοιπόν, κανείς τις διαδικασίες αυτές, κύριοι
της Κυβέρνησης. Εσάς αµφισβήτησε. Τις δικές σας παρεµβάσεις
και τις δικές σας ενέργειες και παραλείψεις αµφισβητούµε. Ο
Υπουργός Δικαιοσύνης χθες -ίσως ήταν και περασµένη η ώρα-
χρησιµοποίησε από αυτό το Βήµα τον όρο «θεσµική κατρακύλα». 

Η µνήµη έχει κοντά πόδια, κύριοι της Κυβέρνησης. Είναι θε-
σµική κατρακύλα να προσφεύγεις στη δικαιοσύνη και τα διεθνή
δικαστήρια για να προασπίσεις τα δικαιώµατά σου; Είναι θεσµική
κατρακύλα να πιστεύεις σε ένα κράτος δικαίου και να λες στους
πολίτες ξεκάθαρα ότι ψάχνεις την αλήθεια και ότι θα το πας
µέχρι τέλους; Θεσµική κατρακύλα, θεσµική χρεοκοπία καλύτερα
-γιατί δεν συµφωνώ µε τον προσβλητικό σας όρο- είναι στις 31
Ιουλίου να ψηφίζονται νοµοσχέδια που αλλάζουν τη διάρκεια του
«πόθεν έσχες», που αλλάζουν τα όργανα και τον τρόπο που γί-
νεται η διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας και γι’ αυτά τα δύο
νοµοσχέδια να αφιερώθηκαν συνολικά µόλις δεκαέξι ώρες για
ανάγνωση, σχολιασµό και φορείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Κόντης.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε το

θέµα της µεταµόρφωσης ή µάλλον της ενσωµάτωσης του Υπερ-
ταµείου και των άλλων, ΤΧΣ κ.λπ., εκτός του ΕΤΑΔ σε αυτήν τη
νέα µορφή του Εθνικού Επενδυτικού Ταµείου. Στην ουσία συνε-
χίζουµε να ζούµε υπό την επιρροή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αναγκαστικά µε όσα µνηµόνια έχουν υπογραφεί. Δεν αλλάζει
κάτι. Θα δηµιουργηθεί αυτό το ΣΕΕΔ, το οποίο θα είναι το Συµ-
βούλιο της Ειδικής Εταιρικής Διακυβέρνησης, το οποίο θα επι-
λέγεται σε υψηλό βαθµό από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και από
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Στήριξης, τα δύο άτοµα µάλλον. Οι
άλλοι τρεις, τα άλλα τρία µέλη από τα πέντε θα είναι επιλεγµένοι
από τον Υπουργό και ένα άλλο Υπουργείο. 

Το θέµα είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε
Υπουργέ, πως ό,τι και να κάνουµε, δεν ξεφεύγουµε από τη µίζερη
πραγµατικότητα που µας επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία
είναι «ξεπουλήστε ό,τι µπορείτε, µε όποιον τρόπο µπορείτε και
παρουσιάστε το ότι είναι προς όφελος της χώρας», γιατί στην
ουσία αυτό γίνεται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Εάν µετρήσω στον χρόνο που είµαι εδώ το τι πουλήσαµε ή τι
δώσαµε -εγώ θα το πω µε τα «χρυσά» λόγια, όπως εµφανίζεται-
, εκχωρήσαµε για σαράντα-πενήντα χρόνια, που για εµάς που
δεν θα ζούµε σε σαράντα-πενήντα χρόνια για να δούµε και άλλη
µία παράταση, µάλλον είναι πώληση. Από εδώ µέσα λίγοι θα ζουν
σε πενήντα χρόνια για να το δουν. Το λέω χωρίς να είµαι µάντης
κακών, εύχοµαι να περάσετε τα εκατό όλοι. 

Στην ουσία τι γίνεται; Αν προσθέσουµε ό,τι έχουµε δώσει, λι-
µένα Καβάλας, λιµένα Ηρακλείου, λιµένα Ηγουµενίτσας,
«ΛΑΡΚΟ» κ.λπ., δεν ξεπερνάνε σε σύνολο το ποσό που κοστίζει

το σπίτι ενός µεγάλου επιχειρηµατία στην Ελβετία ή στην Ελ-
λάδα. Έχουµε πουλήσει δηλαδή 2 εκατοµµύρια την Καβάλα συν
9 εκατοµµύρια τη «ΛΑΡΚΟ» ίσον 11, την Ηγουµενίτσα -νοµίζω-
12. Θα φτάσουµε ένα εικοσάρικο. Στον λιµένα Ηρακλείου βγαίνει
2 εκατοµµύρια τον χρόνο -δεν θυµάµαι- για σαράντα ή για
ογδόντα χρόνια.

Όµως, βλέπω εδώ ότι το Υπερταµείο αυτό ή αυτή η νέα µορφή
θα συνεισφέρει σε επένδυση. Ξύπνησε τώρα το Υπερταµείο και
όλα αυτά τα ταµεία και µιλάνε για επενδύσεις στα λιµάνια. Έλα
όµως που έχουµε δώσει τα κυριότερα λιµάνια! Γιατί δεν το κά-
ναµε αυτό νωρίτερα, να κάνουµε επενδύσεις στους λιµένες τους
οποίους παραχωρήσαµε για να κάνουν επενδύσεις κάποιοι τρί-
τοι; Ή µε τη συνεργασία έστω τρίτων, αλλά να είναι το δηµόσιο
παρόν. Γιατί δεν το κάναµε νωρίτερα;

Επίσης, βλέπω ότι προϋποτίθεται ότι θα υπάρχει συµβατή
άποψη µε το master plan. Εδώ απαιτείτο master plan για να γίνει
επένδυση. Για ποιον λόγο δεν απαιτήθηκε master plan στην Κα-
βάλα που, αν θυµάµαι καλά, ήταν στην παράγραφο 15, η οποία
παράγραφος 15 έλειπε από τις επιτροπές και δεν µας εµφανί-
στηκε ποτέ; Το business-master plan στο Ηράκλειο µάς υποσχέ-
θηκε ότι θα το δούµε σε τρία-τέσσερα χρόνια. 

Όπως είπαµε, δεν υπάρχει περίπτωση να πας να πάρεις ένα
λιµάνι ή κάποιον άλλο χώρο σε µια σοβαρή χώρα και να σου πουν
«φέρε µας σε πέντε χρόνια το master plan». «Θέλουµε να δούµε
τι σκοπεύεις να κάνεις, τι θα επενδύσεις, πώς θα επενδύσεις,
πώς σκέφτεσαι να κερδίσεις, τι ενδιαφέρεσαι να χτίσεις, πώς θα
αποφέρεις περισσότερο όγκο εργασιών εκεί και πώς θα ωφε-
λούνται οι κάτοικοι της περιοχής και γενικότερα της χώρας και
το δηµόσιο». Αυτό είναι για εµένα master plan, όχι αυτό που έχει
στο µυαλό του ο επενδυτής, ο Γκριµάλντι ή οποιοσδήποτε άλλος
και λέει: «Εγώ, παιδιά, ξέρω πώς θα κερδίσω, δώστε τό µου και
σε µερικά χρόνια θα σας φέρω το master plan». Μου θυµίζει τους
Ινδιάνους που τους πήγαιναν καθρεφτάκια οι Ισπανοί τότε µε τον
Κορτέζ. Έτσι µας βλέπουν.

Άκουσα µια µέρα, όταν συζητούσαµε για τον λιµένα του Ηρα-
κλείου, πόσο µεγάλη εταιρεία είναι η «GRIMALDI», τεράστια εται-
ρεία και µας περιποιεί τιµή το γεγονός ότι η «GRIMALDI» ήλθε να
µας ζητήσει να πάρει το λιµάνι του Ηρακλείου και έπρεπε να της
δώσουµε και δώρο και κανένα λιµάνι πιο δίπλα, αφού ήλθε και
το ζήτησε. 

Ποια είναι η «GRIMALDI»; Εγώ ξέρω καλά τι είναι η
«GRIMALDI». Είναι µια ναυτιλιακή εταιρεία. Υπάρχει και η
«MAERSK», υπάρχουν και άλλες µεγάλες εταιρείες που είναι σο-
βαρές και πάνε µε επιχειρηµατικά σχέδια. Η µεγαλύτερη εταιρεία
η δανέζικη, η «MAERSK» ή η «CLIPPER», την οποία εκπροσω-
πούσα εγώ, η δεύτερη µεγαλύτερη στον κόσµο, δεν εργάζονται
έτσι «πειρατικά». Δίνουν ένα master plan και µετά ζητούν να πά-
ρουν την έγκριση. Έτσι λειτουργούν. Τώρα, αν το Υπερταµείο
και η Ευρωπαϊκή Ένωση µάς πείθουν εµάς «δώστε και θα σας
φέρουν», λυπάµαι, αλλά δεν γίνεται έτσι. Τουλάχιστον προσω-
πικά δεν το βλέπω σωστό. Θα γίνει, όµως. 

Κυρία Πρόεδρε, δεν θα δευτερολογήσω. Δεν θα κάνω και τις
τρεις παρεµβάσεις. Θέλω δύο-τρία λεπτά παραπάνω.

Θα αναφερθώ σε δύο θέµατα. Στο θέµα των Ναυπηγείων Σκα-
ραµαγκά που είναι µέσα εδώ, απ’ ό,τι βλέπω υπάρχουν κάποιες
διατάξεις οι οποίες θα διευκολύνουν τον επενδυτή να επεκτείνει,
να κάνει τα επιχειρηµατικά του πλάνα. Απ’ ό,τι ξέρω, έχει µπει ως
επενδυτής ένας πραγµατικά σοβαρός εφοπλιστής ο κ. Προκο-
πίου. Δεν έχω δει κι εκεί τι master plan έχει δώσει. Πιστεύω ότι
επειδή είναι άνθρωπος της ναυτιλίας και πήγε να ασχοληθεί µ’
ένα ναυπηγείο ενώ δεν έχει ανάγκη να ασχοληθεί -πάει να ασχο-
ληθεί µόνο όταν προσδοκά ότι θα έχει µεγάλα κέρδη-, πιστεύω
ότι υπάρχει στο master plan η προοπτική γι’ αυτές τις δεξαµενές.
Απ’ ό,τι ξέρουµε -νοµίζω ότι κι εσείς το ξέρετε-, έχουµε δύο στα-
θερές δεξαµενές 500.000 τόνων και 250.000 τόνων και τρεις
πολύ µικρές πλωτές, νοµίζω εβδοµηνταπεντάρα και εξηντάρα. Τι
σηµαίνει ότι είναι πλωτή; Κατεβαίνει µέσα στο νερό και παίρνει
το πλοίο χωρίς να χρειαστεί να το βγάλουµε έξω στη στεριά και
µετά βγαίνει έξω και έχει «φορεθεί» το πλοίο µέσα, αλλά 60.000
και 70.000 τόνοι είναι σήµερα βαπόρια τα οποία θεωρούνται
µικρά. 
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Θα πρέπει να δοθεί εκεί µια βελτίωση σίγουρα, να βοηθήσει
και το κράτος να βελτιωθεί, γιατί δεν µπορεί, κύριοι, οι Έλληνες
εφοπλιστές που µονοπωλούν πλέον τη ναυτιλία εδώ και δεκάδες
χρόνια να τρέχουν στη Μάλτα, να τρέχουν στην Τουρκία, στα
ναυπηγεία της Τουρκίας, να τρέχουν στην Ισπανία -υπάρχουν
πλέον οκτώ ναυπηγεία στην Ισπανία- και να µην µπορούµε εµείς
να ελλιµενίσουµε ή µάλλον να «ντοκάρουµε» σε ναυπηγείο σε
σοβαρές καταστάσεις πλοία τα οποία θα µπορούσαν να είναι
εδώ και να κερδίζουµε εµείς τα χρήµατα αυτά, τα οποία πάνε
στην Τουρκία, γιατί ένας δεξαµενισµός κοστίζει κάποιες εκατον-
τάδες χιλιάδες ή και εκατοµµύρια δολάρια. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει να κοιτά-
ξουµε. Εµένα το όνοµα που έχει µπει να επενδύσει µου δίνει την
πεποίθηση ότι έχει µπει να επενδύσει πραγµατικά, µέχρι αποδεί-
ξεως του εναντίου βέβαια, γιατί στη ζωή όλα έχουν να κάνουν µε
το τι βλέπουµε στην πράξη.

Έρχοµαι τώρα να δω τι εταιρείες που διαχειριζόταν το Υπερ-
ταµείο και το ΤΑΙΠΕΔ και οι οποίες θα µπουν τώρα στο νέο τα-
µείο που συστήθηκε. Επίσης, τους µισθούς των συµβούλων.
Σήµερα βλέπουµε ότι ο διευθύνοντας σύµβουλος του Υπερτα-
µείου αµειβόταν µε 230.000 ευρώ µικτά το 2022. Ο αναπληρωτής
διευθύνοντας σύµβουλος µε 200.000 και πάει λέγοντας. Όταν,
λοιπόν, τρέχουµε και κυνηγάµε τα χρήµατα µε το τουφέκι νοµίζω
θα έπρεπε σε αυτό να είµαστε κάπως πιο σφιχτοί. Εδώ µείωσαν
των Βουλευτών τους µισθούς τα τελευταία χρόνια στο µισό. Δεν
τους µείωσαν; Έχουν µειωθεί τα πάντα. Γίνονται επιτροπές και
παίρνουν τρία δεκάρικα, που λέει ο λόγος. Δεν πρέπει να µει-
ώσουµε και να δώσουµε µπόνους απόδοσης, όπως κάνουν όλες
οι σύγχρονες εταιρείες; «Έλα εδώ. Θα µε πάρεις; Πέντε χιλιά-
ρικα, δύο χιλιάρικα», δεν ξέρω πόσο πάει «και µπόνους απόδο-
σης. Ανάλογα µε τα κέρδη ανεβαίνει και ο µισθός µου». Δεν
µπορεί να δίνουµε ένα φιξ ποσό και να λέµε ότι δεν βγαίνουµε.
Και να παίρνουν έναν σωρό λεφτά κάποιοι κύριοι τους οποίους
σέβοµαι, σίγουρα έχουν ικανότητες, αλλά δεν είµαστε σε τέτοια
κατάσταση. Δεν µπορεί να κλαιγόµαστε και να ξεπουλάµε πράγ-
µατα για ένα εκατοµµύριο και να παίρνει ο διευθύνων σύµβουλος
200.000. Και πουλάµε ένα λιµάνι για ένα εκατοµµύριο. Ας σφί-
ξουν όλοι το ζωνάρι, λοιπόν, να βοηθήσουν, αφού πιστεύουµε
τόσο πολύ στην Ελλάδα στη βελτίωση της εικόνας µας, την οι-
κονοµία και τους πολίτες. Όλοι να βοηθήσουµε. 

Κι όσο για τη ΔΕΗ και τις µικρές ΔΕΗ µην το πιάσουµε το θέµα.
Γιατί η ΔΕΗ, κύριε Υφυπουργέ, καλώς ή κακώς έχει τριπλασιάσει
τα τελευταία χρόνια τα τιµολόγια, όπως και άλλες εταιρείες που
ακολουθούν. Εγώ στο σπίτι µου ΔΕΗ έχω. Και βλέπω ότι πλή-
ρωνα 150 ευρώ τον µήνα και πληρώνω 600. Έχουν τριπλασια-
στεί. Και έχω µειώσει και την κατανάλωση. Από εκεί βγαίνουν τα
κέρδη και έγινε κερδοφόρα η ΔΕΗ. Τα άλλα περί πολέµου που
ακούµε, αφήστε τα. Ξέρουµε πόσο ανέβηκαν οι τιµές και πως
κερδίζουν κάποιοι από την ενέργεια σήµερα. Η ΔΕΗ µε τα golden
boys που έχει κι αυτοί οι οποίοι δίνουν στους εαυτούς τους κά-
ποιες διακοσάρες και κάποιες εκατοπενηντάρες και κάτι µερί-
σµατα ωραία, ξέρουν να ανεβάζουν µόνο τα τιµολόγια και να
περιµένουν από τον ελληνικό λαό να προσπαθεί να κάνει… 

Οι Έλληνες σήµερα ζουν µε διαπραγµάτευση πλέον του ηλε-
κτρικού τους ρεύµατος. Κάνουν διακανονισµό, πληρώνουν µία
δόση αλλά έρχεται ο άλλος λογαριασµός και δεν µπορούν να τον
πληρώσουν. Και κόβεται ο διακανονισµός. Έχει φτάσει να υπό-
κεινται σε διακανονισµούς δέκα-είκοσι φορές. Έχουν αυτά τα
κοινωνικά τιµολόγια για να µπορούν να κάνουν διακανονισµούς
συνέχεια και έχουν κάνει πενήντα διακανονισµούς. Είναι ζωή
αυτή; Να σκέφτεται ότι αν δεν πληρώσει τον διακανονισµό ή το
επόµενο τιµολόγιο, θα του το κόψουν; Αυτά πρέπει να δούµε.
Από εκεί να αρχίσουµε. Είναι κοινωνικά αγαθά, κοινωνικές παρο-
χές. Η ΔΕΗ, λοιπόν, ας έρθει στα όρια που ήταν κάποτε, πιο λο-
γική και ας αφήσει τα περί αναπτύξεως να τα κρίνουν οι πολίτες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει τον λόγο τώρα ο
κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών που συ-
ζητάµε σήµερα επικεντρώνεται στην αναδιάρθρωση του
Υπερταµείου µε δύο στόχους. Πρώτον, η λειτουργία του να συµ-
βάλει στην κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξη της χώρας και,
δεύτερον, να βελτιωθεί το επίπεδο εξυπηρέτησης των πολιτών
µέσα από τη βέλτιστη δυνατή λειτουργία των θυγατρικών του και
την παροχή υψηλής ποιότητας υπηρεσιών. 

Ουσιαστικά µε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία επιχει-
ρείται από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη η βελτίωση
του θεσµικού πλαισίου που διέπει το Υπερταµείο το οποίο έγινε
µε τον ν.4389/2016. Με το σηµερινό, λοιπόν, νοµοσχέδιο προ-
ωθείται η αναµόρφωση και αναδιοργάνωση του Υπερταµείου και
η θέσπιση ενός πιο σύγχρονου µοντέλου διακυβέρνησης µε
στόχο την περαιτέρω ενίσχυση της έννοιας του δηµοσίου συµ-
φέροντος. Και πώς θα επιτευχθεί αυτό; Μέσα από στοχευµένους
άξονες παρεµβάσεων. Κατ’ αρχάς µε τη σηµαντική ενίσχυση του
Υπερταµείου µέσα από την απορρόφηση του ΤΑΙΠΕΔ και του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας των οποίων η τεχνογνω-
σία αναµένεται να συνδράµει σηµαντικά σε συνδυασµό µε την
αντίστοιχη εµπειρία του Υπερταµείου για τη συντονισµένη πλέον
επίτευξη των καταστατικών του στόχων. Προτρέπω όσους πιθα-
νόν αντιδρούν να δουν και τα πρόσθετα οφέλη της παρέµβασης
αυτής, αφού πλέον δεν θα υπάρχουν αυτόνοµες διοικήσεις σε
κάθε ταµείο µε πρόσθετα διοικητικά συµβούλια και πρόσθετες
αµοιβές. 

Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι να τονιστεί στο σηµείο αυτό η σύν-
δεση της εν λόγω παρέµβασης και µε µία ριζική αλλαγή στο µον-
τέλο διοίκησης του Υπερταµείου µε τη σύσταση συµβουλίου
εταιρικής διακυβέρνησης. Πρόκειται ουσιαστικά για περιορισµό
των αρµοδιοτήτων του προηγούµενου εποπτικού συµβουλίου
που έως σήµερα ασκούσε ουσιαστικά τη διοίκηση και εφεξής θα
αποτελεί όργανο εποπτείας του Υπερταµείου και όχι άσκηση κα-
θηµερινής διοίκησης. 

Στο εξής το Διοικητικό Συµβούλιο του Υπερταµείου θα είναι το
όργανο που θα είναι αποκλειστικά αρµόδιο για τη διοίκηση της
εταιρείας, όπως προβλέπεται σε κάθε σύγχρονο εταιρικό σχήµα.
Επίσης, το ελληνικό δηµόσιο θα έχει θεσµική εκπροσώπηση στο
συµβούλιο εταιρικής διακυβέρνησης µέσα από έναν από τους
γενικούς γραµµατείς του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, έναν από τους υποδιοικητές της Τράπεζας της Ελλά-
δος και τον γενικό διευθυντή του Οργανισµού Διαχείρισης
Δηµοσίου Χρέους. 

Ιδιαίτερης αναφοράς χρήζει επίσης η διάταξη σύµφωνα µε την
οποία το ΤΑΙΠΕΔ αποκτά πλέον το δικαίωµα να αξιοποιεί το 50%
των εσόδων που εισπράττεται από συµβάσεις αξιοποίησης λιµέ-
νων και λιµενικών υποδοµών προκειµένου να χρηµατοδοτήσει
την υλοποίηση των master plan άλλων λιµανιών που εµπίπτουν
στην αρµοδιότητά του. Σηµειώνω ότι στον προηγούµενο νόµο
για το Υπερταµείο που έφερε και ψήφισε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ τέτοια δυνατότητα δεν προβλεπόταν. 

Έναν ακόµα σηµαντικό άξονα παρέµβασης αποτελεί η δηµι-
ουργία του νέου εθνικού επενδυτικού ταµείου. Αυτό το νέο
εθνικό επενδυτικό ταµείο θα έχει ως αρχικό κεφάλαιο τα χρή-
µατα που κατέβαλε το δηµόσιο για την επαναπόκτηση της
ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ µε σκοπό τη χρηµατοδότηση αναπτυξιακών
και επενδυτικών δραστηριοτήτων οι οποίες αναµένεται να έχουν
σηµαντικό αντίκτυπο στην κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας. 

Άκουσα µε ιδιαίτερη χαρά τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στη Διαρκή
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, να αναφέρεται σε επαφές µε
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και επενδυτικά ταµεία από
το εξωτερικό προκειµένου να συµµετέχουν σε αυτή την προσπά-
θεια συµβάλλοντας στο νέο αυτό ταµείο. Καθίσταται, λοιπόν, ευ-
ρέως αντιληπτό ότι η χώρα ουσιαστικά αποκτά πλέον ένα
πολύτιµο αναπτυξιακό εργαλείο παρεµφερές µε αυτό που λει-
τουργεί σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες που παρέχει κίνητρα για
αναπτυξιακές πρωτοβουλίες ιδιαίτερα σε τοµείς που δεν καλύ-
πτονται από τους σηµερινούς επενδυτές αλλά έχουν προστιθέ-
µενη αξία για την οικονοµία. 
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Το νέο αυτό εθνικό επενδυτικό ταµείο θα είναι προσανατολι-
σµένο, πρώτον, σε κλάδους αιχµής της ελληνικής οικονοµίας,
όπως επενδύσεις πράσινης µετάβασης, κυκλικής οικονοµίας,
µπλε οικονοµίας και τεχνολογικού και ψηφιακού µετασχηµατι-
σµού, καθώς και στρατηγικών και κρίσιµων ορυκτών πρώτων
υλών. Δεύτερον, σε ενεργειακές επενδύσεις και στις αντίστοιχες
υποδοµές και δίκτυα. Τρίτον, σε κλάδους υποδοµών και µεταφο-
ρών. Τέταρτον, σε τεχνολογικούς κλάδους και επενδύσεις τεχνο-
λογιών κατανεµηµένου καθολικού και τεχνητής νοηµοσύνης. Και,
πέµπτον, σε αναπτυξιακές και τεχνολογικές υποδοµές. 

Τέλος, µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δηµιουργείται
ένα νέο ευέλικτο και λειτουργικό µοντέλο διοίκησης οκτώ δηµο-
σίων επιχειρήσεων που ανήκουν στη δικαιοδοσία του Υπερτα-
µείου προκειµένου να διασφαλιστεί η αποτελεσµατικότερη
λειτουργία τους και να αναβαθµιστεί ο δείκτης εξυπηρέτησης
των πολιτών. Πρόκειται για τα Ελληνικά Ταχυδροµεία, τη ΔΕΘ
HELLEXPO, τον Οργανισµό Κεντρικών Αγορών και Αλιείας, την
Κεντρική Αγορά Θεσσαλονίκης, τη ΓΑΙΑΟΣΕ, τις Ελληνικές Αλυ-
κές, την Ανώνυµη Εταιρεία Διώρυγας Κορίνθου και τον όµιλο
ΟΑΣΕ Συγκοινωνίες Αθηνών. Με τον εκσυγχρονισµό της λειτουρ-
γίας των θυγατρικών του Υπερταµείου, που µόλις ανέφερα, ου-
σιαστικά θα υπάρχει πλέον η δυνατότητα προσέλκυσης ικανών
στελεχών από τον ιδιωτικό τοµέα χωρίς γραφειοκρατικές διαδι-
κασίες, αλλά και ευέλικτες διαδικασίες προσλήψεων προσωπικού
µε περιορισµένο αλλά ουσιαστικό και άµεσο ρόλο του ΑΣΕΠ,
αφού θα διενεργείται έλεγχος της νοµιµότητας της προκήρυξης
εντός δέκα ηµερών από το ΑΣΕΠ και συµµετοχή µέλους του
ΑΣΕΠ στην εξέταση ενστάσεων και τη διαδικασία προσλήψεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύνολο των διατάξεων του
νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα πληροί όλες τις προϋποθέ-
σεις για να τύχει ευρείας διακοµµατικής στήριξης. Σε µία εποχή
µε διαρκείς ασύµµετρες απειλές και µεγάλες προκλήσεις η χώρα
χρειάζεται µία σταθερή και αποτελεσµατική διακυβέρνηση. Η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη αποδεικνύει για δεύτερη τε-
τραετία ότι πληροί αυτά τα χαρακτηριστικά. Συνεχίζει τις
θεσµικές και νοµοθετικές της παρεµβάσεις που είναι ενταγµένες
σε µια αναπτυξιακή λογική µε ταυτόχρονη υπεράσπιση και ενί-
σχυση του δηµοσίου συµφέροντος. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Διονύσιος Ακτύπης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-

µερα στην Ολοµέλεια προκειµένου να συζητήσουµε και να ψη-
φίσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο ενισχύει τη θέση και τον ρόλο
του κράτους και συµβάλλει, σε έναν σηµαντικό βαθµό, στην ανα-
πτυξιακή προοπτική της χώρας. 

Το κράτος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κερδίζει από την
αξιοποίηση των περιουσιακών στοιχείων του δηµοσίου. Πλέον
έχουµε ένα ευέλικτο και σύγχρονο πλαίσιο λειτουργίας το οποίο
διέπεται από κανόνες, όπου η οικονοµία δραστηριοποιείται,
χωρίς τους περιορισµούς και τις στρεβλώσεις ενός οργανισµού.
Μιλάµε, λοιπόν, για µια καίρια παρέµβαση στην οργάνωση και
λειτουργία της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας
και των θυγατρικών της µε παράλληλη δηµιουργία του επενδυ-
τικού ταµείου. Δηµιουργούµε ένα σύγχρονο αναπτυξιακό και
επενδυτικό εργαλείο διασφαλίζοντας το δηµόσιο συµφέρον και
ενισχύοντας την ελληνική οικονοµία. Αυτό κάναµε από την πρώτη
µέρα που αναλάβαµε. Θέλαµε να δηµιουργήσουµε το πλαίσιο και
τις συνθήκες για ένα ισχυρό και ανθεκτικό οικονοµικό περιβάλ-
λον. 

Επί της δικής µας διακυβέρνησης η Ελλάδα πέτυχε πολλαπλά-
σιους ρυθµούς ανάπτυξης ακόµη και σε σχέση µε χώρες της
υπόλοιπης Ευρώπης. Αντίθετα, επί ΣΥΡΙΖΑ, η Ελλάδα ξαναµπήκε
σε ύφεση και είχε τον χαµηλότερο µέσο ρυθµό ανάπτυξης στην
Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά, µε 0,5%. Επίσης, εµείς κα-
ταφέραµε και προχωρήσαµε σε µείωση - ρεκόρ του χρέους ως
ποσοστό του ΑΕΠ από το 2019 έως το 2023. Μειώσαµε την ανερ-
γία κατά επτά, περίπου, µονάδες. Προχωρήσαµε σε αύξηση
επάνω από 19% του µέσου µισθού. Καταφέραµε και µειώσαµε

τα κόκκινα δάνεια συνολικά από 18 δισεκατοµµύρια το 2021 σε
73 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2023, ενώ και οι άµεσες ξένες επεν-
δύσεις έχουν φτάσει στο υψηλότερο σηµείο της τελευταίας ει-
κοσαετίας.

Όσο και αν κάποιοι προσπαθούν να θολώσουν την πραγµατι-
κότητα, εµείς είµαστε εδώ για να τα θυµίζουµε και να τα ξεκαθα-
ρίζουµε. Προφανώς και γνωρίζουµε ότι υπάρχουν ανάγκες και
προβλήµατα για το κοινωνικό σύνολο, τα οποία οφείλουµε να τα
λύσουµε, αλλά εµείς δεν υποσχόµαστε «λαγούς µε πετραχήλια»
ούτε προσπαθούµε να δηµιουργούµε µια ψευδή πραγµατικότητα
µόνο και µόνο για να γίνουµε αρεστοί. Όλα αυτά τα χρόνια στα-
θήκαµε έµπρακτα σε όλους όσους είχαν ανάγκη, ενώ παρεµβή-
καµε σε κάθε δυσκολία που προέκυψε ξαφνικά. Αυτό κάναµε και
αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε όποτε αυτό απαιτηθεί, προς
όφελος ολόκληρης της κοινωνίας. 

Εξ ου και η εισαγόµενη τροπολογία για την ειδική φορολόγηση
των ηλεκτροπαραγωγών µε φυσικό αέριο. Η ρύθµιση είναι ανα-
γκαία για να αντιµετωπιστεί η αύξηση του κόστους της ηλεκτρι-
κής ενέργειας για τους καταναλωτές, εξαιτίας της ανόδου των
τιµών πώλησης του ρεύµατος από τις µονάδες φυσικού αερίου
σε επίπεδο σηµαντικά υψηλότερο από το κόστος παραγωγής.
Καταλαβαίνω, βέβαια, ότι αυτό ενοχλεί αρκετά κάποιους γιατί
τους χαλάει και το πολιτικό αφήγηµα. Τι να κάνουµε; Κάποιοι εδώ
στην Αίθουσα πιστεύουν λανθασµένα ότι έχουν το προνόµιο και
το µονοπώλιο της κοινωνικής ευαισθησίας. 

Ευτυχώς η κοινωνία και οι πολίτες έχουν καταλάβει τι γινόταν
και τι γίνεται πλέον στην ελληνική οικονοµία, όσα έωλα επιχειρή-
µατα και αν ακουστούν.

Με το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο, συνεχίζουµε ακριβώς αυτόν
το µακρύ, αλλά αναγκαίο δρόµο, επιδιώκουµε και επιθυµούµε
την ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισµό του Υπερταµείου. Νοµίζω
ότι όλοι το επιδιώκουµε αυτό, εκτός εάν, αγαπητοί συνάδελφοι,
διαφωνείτε, εάν συνεχίζετε να επιθυµείτε τη διατήρηση των αγ-
κυλώσεων και των καθυστερήσεων. Όµως να το πούµε εδώ, να
το µάθει και ο ελληνικός λαός ότι αυτό που µας ενδιαφέρει είναι
να µην προχωράει τίποτα. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε και αναλυτικά κάποια σηµεία. Το Υπερ-
ταµείο ενισχύεται οργανωτικά και απλοποιεί τη λειτουργία, για
να πετύχουµε αµεσότερη και καλύτερα αποτελέσµατα. Πώς το
επιτυγχάνουµε αυτό; Μέσω της απορρόφησης σε αυτό του ΤΑΙ-
ΠΕΔ και του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, το
οποίο έχει ήδη αναλυθεί επαρκώς. 

Στέκοµαι, όµως, λίγο στο θέµα του ΤΑΙΠΕΔ. Επειδή ακούστη-
καν πολλά και κατά τη συνεδρίαση των επιτροπών, αλλά και σή-
µερα, πρέπει να ξεδιαλύνουµε το θέµα σχετικά µε την
επανεπένδυση των εσόδων. Όπως αναλυτικά εξήγησε ο Υπουρ-
γός και υπηρεσιακοί παράγοντες, µέχρι σήµερα το ΤΑΙΠΕΔ το
100% των χρηµάτων που έπαιρνε από τις συµβάσεις παραχώρη-
σης για τα λιµάνια τα έστελνε απευθείας για την αποµείωση του
δηµόσιου χρέους. Βέβαια σκοπίµως το µειώνετε ή το αποκρύ-
πτετε και αυτό. Τι καταφέραµε µε αυτό; Καταφέραµε να πετύ-
χουµε συµφωνία µε τον ESM -το Υπουργείο Οικονοµικών βέβαια
και υπηρεσιακοί παράγοντες- και από εδώ και πέρα το 50% θα
πηγαίνει για το χρέος και το υπόλοιπο 50% θα πηγαίνει για τη
συντήρηση και την αξιοποίηση άλλων λιµενικών υποδοµών της
χώρας. Δηλαδή, θα πηγαίνουν τα χρήµατα για επενδύσεις, για
βελτίωση των υποδοµών, προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας.
Δεν νοµίζω ότι κανένας διαφωνεί µε αυτό και δεν νοµίζω ότι πρέ-
πει αυτό να το καταψηφίσουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι µια θετική εξέλιξη,
µια θετική παρέµβαση, όχι µόνο διότι έχουµε έναν εκσυγχρονι-
σµό του ρόλου του Υπερταµείου, αλλά και γιατί µετά από τη συµ-
φωνία που πέτυχε το Υπουργείο µε τον ESM το Υπερταµείο θα
συµβάλλει πολύ περισσότερο στην ανάπτυξη της οικονοµίας, ιδι-
αίτερα µε το νέο εθνικό επενδυτικό ταµείο. Πιστεύω ότι όπως
έγινε και στη ΔΕΗ και οι άλλες επιχειρήσεις θα υπηρετήσουν πε-
ρισσότερο τους καταναλωτές, εκσυγχρονιζόµενες και περνών-
τας και αυτές σε µια νέα εποχή. 

Πριν κλείσω, να πω ότι το νέο επενδυτικό ταµείο θα υλοποιεί
επενδύσεις στην Ελλάδα σε δυναµικούς τοµείς της οικονοµίας
όπου παρατηρείται επενδυτικό κενό, χωρίς βέβαια να υποκατα-
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σταθούν οι µεγάλοι ξένοι επενδυτές ή τα κεφάλαια επιχειρηµα-
τικών συµµετοχών, ενώ, επίσης, το επενδυτικό του κεφάλαιο που
θα αποεπενδύεται, θα επανεπενδύεται σύµφωνα µε την επενδυ-
τική πολιτική κατά τρόπο που δεν θα επηρεάζει τους εθνικούς
λογαριασµούς. 

Το παρόν νοµοσχέδιο λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση και αντικατοπτρίζει το όραµα
και το σχέδιό µας για µια ισχυρή και ανθεκτική οικονοµία. Και δεν
πρέπει ποτέ να ξεχάσουµε πως επί διακυβέρνησης Νέας Δηµο-
κρατίας και Κυριάκου Μητσοτάκη η Ελλάδα από ουραγός στην
οικονοµία έγινε πρωταγωνιστής στην ανάπτυξη, αυξάνοντας τις
επενδύσεις, µειώνοντας την ανεργία, περιορίζοντας το δηµόσιο
χρέος και φυσικά αυξάνοντας µισθούς και συντάξεις όποτε τα
δηµόσια οικονοµικά το επέτρεπαν. Αυτά κάναµε και αυτά θα συ-
νεχίσουµε να κάνουµε προς όφελος όλης της κοινωνίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα
τώρα η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι που λέµε «το καλύ-
τερο για το τέλος». Αφού, λοιπόν, γονατίσατε τους ελεύθερους
επαγγελµατίες και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, αφού κοροϊδέ-
ψατε τους αγρότες µε τις επιδοτήσεις, αφού διευθετήσατε και
εξυπηρετήσατε τις πελατειακές σχέσεις, αφού διαλύσατε το ΕΣΥ
και χθες, µάλιστα, την ψυχική υγεία, αφήσατε στο τέλος το γνω-
στό σε όλους µας Υπερταµείο και τις θυγατρικές του εταιρείες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πραγµατικότητα που επικρα-
τεί στη διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας από την Κυβέρνηση
είναι επιεικώς θλιβερή. Και για να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση δεν δείχνει να νοιάζεται για την κοινωνία, δεν
δείχνει να νοιάζεται για την πραγµατική ανάπτυξη, δεν δείχνει να
νοιάζεται για τις επόµενες γενιές. Όχι µόνο δεν υπηρετεί την κοι-
νωνία, αλλά την υπονοµεύει συστηµατικά µε τις αποφάσεις της. 

Για ποια χρηστή διαχείριση µιλάµε όταν το µόνο που ενδιαφέ-
ρει την Κυβέρνηση είναι η εξυπηρέτηση των δικών της συµφε-
ρόντων; Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα
θυµόµαστε τον περιβόητο ν.4389/2016 που ίδρυσε το Υπερτα-
µείο, µε σκοπό δήθεν να συµβάλει στην αποµείωση των οικονο-
µικών υποχρεώσεων της ελληνικής δηµοκρατίας και να
συνεισφέρει πόρους για την υλοποίηση της επενδυτικής πολιτι-
κής της χώρας, µε τη διάρκεια της εταιρείας να ορίζεται στα ενε-
νήντα εννέα έτη. Ένας νόµος παραχώρησης εθνικής κυριαρχίας,
ένας νόµος εθνικής υποτέλειας, µε µία εταιρεία που διαχειρίζεται
όλη την εθνική µας περιουσία και η οποία ελέγχεται κατ’ ουσίαν
από τους ευρωπαϊκούς θεσµούς επιτήρησης. Εξαρχής ήµασταν
κατά της εκχώρησης δηµόσιας περιουσίας, πόσω µάλλον όταν
βλέπουµε η αξιοποίηση να γίνεται εκποίηση και η διαχείριση να
γίνεται µόνο µε παραχωρήσεις ξεπουλήµατος. 

Σας είχαµε προτείνει τις εξής απαραίτητες παρεµβάσεις για
το Υπερταµείο που αφορούσαν, πρώτον, την ανάκτηση του ελέγ-
χου της δηµόσιας περιουσίας ως απαραίτητη προϋπόθεση για
την ορθή αξιοποίηση της προς όφελος της ανάπτυξης και της
κοινωνικής συνοχής. Μάλιστα τότε είχαµε καταθέσει πρόταση
νόµου, την οποία η τότε κυβέρνηση ούτε καν θέλησε να συζητή-
σει. Εσείς, όµως, τι µας λέτε τώρα; Το εποπτικό συµβούλιο του
Υπερταµείου το ονοµάζετε Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης
και αυτό λέγεται εκσυγχρονισµός. Πιστεύετε ότι είναι επαρκές;
Είναι κατάλληλο; Είναι αποτελεσµατικό; 

Δυστυχώς, για άλλη µια φορά µας επιβεβαιώνετε πως η δια-
κυβέρνησή σας στηρίζεται µόνο σε παιχνίδια λέξεων. 

Δεύτερον, και µε τη σηµερινή µας τροπολογία καταθέτουµε
και επαναφέρουµε το αίτηµα το Εποπτικό Συµβούλιο του Υπερ-
ταµείου να ορίζεται από τον Υπουργό Οικονοµικών µετά την από-
φαση της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής µε πλειοψηφία
τριών τέταρτον των µελών και στα πρότυπα της διαδικασίας επι-
λογής προσωπικού βάσει του άρθρου 101Α του Συντάγµατος.
Με αυτό τον τρόπο διασφαλίζεται η µέγιστη δυνατή δηµοκρατική
νοµιµοποίηση και λογοδοσία. 

Αντιθέτως, εσείς επιµένετε σε µια παρωχηµένη µνηµονιακή

διαδικασία διορισµού Συµβουλίου µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας να διαδραµατίζουν
πρωταγωνιστικό ρόλο.

Η πολιτική είναι ή µάλλον θα έπρεπε να είναι µια εξευγενισµένη
τέχνη διαχείρισης των κοινών. Αντ’ αυτού, εσείς την περιορίζετε
σε µνηµονιακές εξαγγελίες, ταχυδακτυλουργικά κόλπα, νοµο-
σχέδια κενά περιεχοµένου και οράµατος. Όσο κι αν προσπαθείτε
να φέρετε το χάος µε καταιγισµό νοµοσχεδίων µε µεταµεσονύ-
κτιες τροπολογίες, µε καταστρατήγηση των κοινοβουλευτικών
διαδικασιών και µε την αλαζονεία σας, εµείς οφείλουµε να φέ-
ρουµε στην επιφάνεια την αλήθεια και να µάθει ο ελληνικός λαός.

Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό δεν επιφέρετε καµµία ουσια-
στική θετική αλλαγή. Αντιθέτως, συντηρείτε την ήδη υπάρχουσα
κακή πρακτική των αποκρατικοποιήσεων και των ιδιωτικοποι-
ήσεων, µε πρόσφατο παράδειγµα τον διεθνή αερολιµένα Αθη-
νών, τα περιφερειακά λιµάνια Ηγουµενίτσας και Ηρακλείου που
απλά ιδιωτικοποιείτε τα κέρδη και µάλιστα εξασφαλίζοντας συν-
θήκες ολιγοπωλίων για τους επενδυτές.

Δεύτερον, απορρυθµίζετε τις εργασιακές σχέσεις µε ευέλικτες
συνθήκες εργασίας εις βάρος των εργαζοµένων και µε ταυτό-
χρονη κατάργηση βασικών δικαιωµάτων τους όπως οι συλλογι-
κές συµβάσεις εργασίας. 

Τρίτον, ενισχύετε την αδιαφάνεια του Υπερταµείου µέσω ενός
ανεξέλεγκτου διευθυντικού δικαιώµατος χωρίς κριτήρια, αξιολό-
γηση, έλεγχο, απλά για την εξυπηρέτηση των ιδίων συµφερόντων
σας. 

Τέταρτον, φαίνεται να ξεχνάτε πως σε περίπου οκτώ χρόνια
θα λήξει η περίοδος χάριτος για την αποπληρωµή του χρέους
και µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έρχεστε να ανακοινώσετε
ουσιαστικά την αποτυχία του Υπερταµείου. Τα νούµερα µιλάνε
από µόνα τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε στο ίδιο έργο θεατές.
Παρά τις όποιες εξαγγελίες της Κυβέρνησης η εποπτεία της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής και του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερό-
τητας παραµένει το ίδιο ισχυρή πάνω στο Υπερταµείο, καθώς
στην πράξη διατηρείται υπό µία έννοια το βέτο των πιστωτών σε
κάθε κρίσιµη απόφαση του Συµβουλίου. Αλήθεια, θέλετε να µας
πείτε τι ακριβώς έγινε µε τη µεταβίβαση της ΕΥΔΑΠ και της
ΕΥΑΘ εκτός Υπερταµείου; Η ύστατη κοροϊδία. Παρά τις αποφά-
σεις του Συµβουλίου της Επικρατείας µε τις οποίες η υπαγωγή
των δηµοσίων αυτών επιχειρήσεων στο Υπερταµείο κρίθηκε αν-
τίθετη στο Σύνταγµα και παρά την έκκληση προς τον Υπουργό
Οικονοµικών για συµµόρφωση και λήψη όλων των απαιτούµενων
ενεργειών για να επιστραφούν οι µετοχές του στο ελληνικό δη-
µόσιο χωρίς αντάλλαγµα, εσείς τι κάνετε; Φαντάζοµαι στο πλαί-
σιο του µεγάλου βαθµού ευελιξίας του Υπερταµείου που
ευαγγελίζεστε, οι πιστωτές µας ζήτησαν το αντίτιµο των 607 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για αποκατάσταση. Kαι αναρωτιέµαι: Γιατί το
ποσό αυτό δόθηκε από το δηµόσιο παρά τις αποφάσεις του
Σ.τ.Ε.; Δεν υπολογίζετε τίποτα και κανέναν;

Δεν σταµατάτε, όµως, εδώ, καθώς µε το 50% του αντίτιµου συ-
στήνετε το Εθνικό Επενδυτικό Ταµείο, θυγατρική του Υπερτα-
µείου, το οποίο κι αυτό θα λειτουργεί µε όρους αδιαφάνειας,
αναξιοπιστίας και µε ένα αµφισβητούµενο χαρτοφυλάκιο επεν-
δυτικών επιλογών. Και επιµένω. Γιατί να διαθέσουµε 300 εκατοµ-
µύρια ευρώ για να φτιάξουµε άλλη µια γραφειοκρατική δοµή
προκειµένου να χρηµατοδοτηθούν έργα τα οποία θα έπρεπε
απλά να έχουν γίνει από την ορθή χρήση του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας. Μήπως το κάνετε για να εξασφαλίσετε
και άλλες θέσεις στα δικά της παιδιά; Μήπως έτσι σκοπεύετε να
κρύψετε τις αποτυχίες σας;

Και πριν κλείσω, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στην τρο-
πολογία που καταθέσατε. Έρχεστε, λοιπόν, να αντιµετωπίσετε
πρόσκαιρα και ανεπαρκώς το ζήτηµα του κόστους ηλεκτρικής
ενέργειας που βαρύνει πέραν από τους κατόχους αγροτικών
συνδέσεων και τους ΓΟΕΒ-ΤΟΕΒ, εντάσσοντάς τους στα τιµο-
λόγια «ΓΑΙΑ» και παρέχοντας τη δυνατότητα ληξιπρόθεσµων
οφειλών µε µηδενικό επιτόκιο. Μάλιστα. Με λίγα λόγια, βάζετε
τέλος στη συζήτηση των Ενεργειακών Κοινοτήτων των ΤΟΕΒ.
Είναι ξεκάθαρο. Η Κυβέρνησή σας θέλει τους ΤΟΕΒ καταναλω-
τές και πελάτες των προµηθευτών ενέργειες, τους οποίους µε
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κάθε τρόπο ευνοείτε, ενώ εµείς επανειληµµένα έχουµε τονίσει
τη λύση της αυτοπαραγωγής και της αυτοκατανάλωσης. Σας το
είπαµε τότε. Σας το λέµε και τώρα. Στραβά αρµενίζετε. 

Μάλιστα, σε πρόσφατη ερώτηση που καταθέσαµε αναφορικά
µε τις ενστάσεις των Ενεργειακών Κοινοτήτων των ΤΟΕΒ της
Κρήτης, τις απορριπτικές αποφάσεις του ΔΕΔΔΗΕ για την πα-
ροχή όρων σύνδεσης, φάνηκε πάλι η βούλησή σας. Με απάντηση
δική σας αποκλείετε τους ΤΟΕΒ της Κρήτης από Ενεργειακές
Κοινότητες µόνο βάσει τυπικής παράλειψης, τη µη έγκαιρη κα-
τάθεση του αποδεικτικού ηλεκτρονικής υποβολής του ιδιωτικού
συµφωνητικού µίσθωσης της ΑΑΔΕ. Η παραδοχή, όµως, του
ΔΕΔΔΗΕ ήταν αποκαλυπτική, λέγοντας ότι τα δίκτυα είναι ήδη
κορεσµένα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Διαβάζω ακριβώς: «Η ίδια η φύση της διαδικασίας υποδοχής

αιτήσεων χορήγησης όρων σύνδεσης στα κορεσµένα δίκτυα,
συµπεριλαµβανοµένου και του κορεσµένου δικτύου της Κρήτης,
δεν επιτρέπει τη σε µεταγενέστερο χρόνο υποβολή εγγράφων».
Και καταθέτω στα Πρακτικά την απάντηση τη δική σας και του
ΔΕΔΔΗΕ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικετερίνη (Κατερίνα) Σπυ-
ριδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αποκαλύπτεται, λοιπόν, η βούλησή σας και η προσπάθειά σας
να φανεί η επιλογή σας ως µονόδροµος, ως µοναδική λύση
δήθεν για να διευκολύνετε και να βοηθήσετε τους ΤΟΕΒ, να τους
βοηθήσετε να ανασάνουν σε έναν χώρο, όµως, που εσείς ορίζετε
πόσο οξυγόνο θα έχει, όχι ελεύθερα, όχι µε όρους ανάπτυξης,
αυτοδιαχείρισης, προς όφελος των πολιτών, των αγροτών, της
παραγωγικής δύναµης της Κρήτης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας δεν διαφαίνεται να έχει επενδυτική στρατη-
γική µακροπρόθεσµου ορίζοντα. Έχει επιλέξει έναν δρόµο να
υπονοµεύει τη δηµόσια περιουσία, τα συµφέροντα του λαού και
τη νοηµοσύνη µας. Αντί να προωθεί την ανάπτυξη και την κοινω-
νική συνοχή, ακολουθεί µια πορεία που εξυπηρετεί τα δικά της
συµφέροντα και των δανειστών. 

Οι πολίτες, όµως, αυτής της χώρας αξίζουν καλύτερα. Αξίζουν
µια κυβέρνηση που θα προστατεύει τα συµφέροντά τους, θα ερ-
γάζεται για την ανάπτυξη και την κοινωνική δικαιοσύνη. Το
ΠΑΣΟΚ δεσµεύεται να συνεχίσει τον αγώνα για δίκαιη και δια-
φανή διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας, για µια οικονοµία που
θα εξυπηρετεί τους πολλούς και όχι τους λίγους για µια ανά-
πτυξη που θα είναι συµπεριληπτική, για µια κοινωνία που θα είναι
δίκαιη, για µια χώρα που θα δίνει προοπτική και στις επόµενες
γενιές. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Νεοκλής Κρητικός, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοθέτηµα επιχειρούµε µια ουσιαστική παρέµβαση στην οργά-
νωση και λειτουργία της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και
Περιουσίας και των θυγατρικών της. 

Είναι γεγονός πως το µοντέλο διακυβέρνησης της ΕΕΣΥΠ το
οποίο µέχρι σήµερα ακολουθήθηκε ήταν στο πλαίσιο µιας συν-
θήκης την οποία η χώρα µας υποχρεώθηκε να υιοθετήσει κατά
τη διάρκεια των ετών της βαθιάς ύφεσης. Το συγκεκριµένο µον-
τέλο είχε ως βασική προτεραιότητα τη διασφάλιση της εξυπηρέ-
τησης κυρίως του εξωτερικού µας χρέος. 

Ωστόσο, µε τα σηµερινά δεδοµένα της οικονοµίας, την ανά-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας και τη σηµαντική αποµείωση
του χρέους, είµαστε στο χρονικό σηµείο να επαναπροσδιορί-
σουµε τους στόχους του εν λόγω µοντέλου διακυβέρνησης και
να υποστηρίξουµε, σχεδιάσουµε και υλοποιήσουµε τον δοµικό
µετασχηµατισµό του, προκειµένου να λειτουργήσει ως όφελος

της αναπτυξιακής ώθησης της οικονοµίας µας. 
Οι θυγατρικές εταιρείες στις ΕΕΣΥΠ αντιµετωπίζουν σηµαν-

τικά προβλήµατα µε τη στελέχωσή τους και τη λειτουργία τους
και ιδίως αναφορικά µε την προσέλκυση στελεχών από την
αγορά που είναι ικανά να εισφέρουν µε τη τεχνογνωσία τους την
κάλυψη των αναγκών τους σε προσωπικό, καθώς και τη διαδικα-
σία προµήθειας αγαθών και υπηρεσιών που είναι απαραίτητα για
τη λειτουργία τους.

Μέχρι σήµερα στη σηµερινή διοίκηση του Υπερταµείου είχε
βασικό ρόλο το Εποπτικό Συµβούλιο. Πλέον οι αρµοδιότητες του
συγκεκριµένου οργάνου περιορίζονται, συνιστώντας πλέον
πραγµατικό και ουσιαστικό όργανο εποπτείας της ΕΕΣΥΠ και όχι
άσκηση καθηµερινής διοίκησης. Για τον λόγο αυτό µετονοµάζε-
ται σε Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης. Το Διοικητικό Συµ-
βούλιο της ΕΕΣΥΠ είναι το όργανο που θα είναι αποκλειστικά
αρµόδιο για τη διοίκηση της εταιρείας, όπως προβλέπεται σε
κάθε σύγχρονο εταιρικό σχήµα. 

Συστήνεται επενδυτικό ταµείο το οποίο θα αξιοποιήσει ως αρ-
χικό επενδυτικό κεφάλαιό του το ήµισυ από το αντιστάθµισµα,
από την επαναπόκτηση της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ από το δηµόσιο
αµιγώς για τη χρηµατοδότηση αναπτυξιακών, επενδυτικών δρα-
στηριοτήτων, οι οποίες θα έχουν σηµαντικό αντίκτυπο στην κοι-
νωνική και οικονοµική ανάπτυξη της χώρας. 

Στόχος είναι η παροχή κινήτρων για αναπτυξιακές πρωτοβου-
λίες από τις οποίες θα µπορούσε να προκύψει σηµαντική προ-
στιθέµενη αξία για την οικονοµία, ιδιαίτερα σε τοµείς που δεν
καλύπτονται επαρκώς από τις παρούσες επενδυτικές πρωτοβου-
λίες. 

Προβλέπονται διατάξεις που καθιστούν πιο ευέλικτο τον τρόπο
λειτουργίας των θυγατρικών του Υπερταµείου κατά το µοντέλο
εξυγίανσης της ΔΕΗ. Η δυνατότητα προσέλκυσης στελεχών από
τον ιδιωτικό τοµέα µε απλή διαδικασία, η αύξηση της διάρκειας
της θητείας των στελεχών από τριετή σε τετραετή, µε δυνατό-
τητα µιας ανανέωσης, η ευελιξία στις αµοιβές των στελεχών,
αποτελούν σηµαντικές τοµές

Είναι µεταρρυθµίσεις οι οποίες µαζί µε τον περιορισµένο αλλά
και πιο ουσιαστικό ρόλο του ΑΣΕΠ στις προσλήψεις τις πιο ευέ-
λικτες διαδικασίες προµηθειών πάντα µε τήρηση του Ενωσιακού
Δικαίου, αλλά και τη συγκρότηση ανεξάρτητων πειθαρχικών συµ-
βουλίων χωρίς τη συµµετοχή συνδικαλιστών. Είναι δηλωτικά
στοιχεία µιας σύγχρονης προσέγγισης στην έννοια της διασφά-
λισης του δηµοσίου συµφέροντος.

Τέλος, προωθείται απορρόφηση του Ταµείου Χρηµατοπιστω-
τικής Σταθερότητας και του ΤΑΙΠΕΔ από το Υπερταµείο. Η ση-
µαντική τεχνογνωσία των προς απορρόφηση ταµείων µπορεί σε
συνδυασµό µε την αντίστοιχη εµπειρία της ελληνικής εταιρείας
συµµετοχών και περιουσίας να συνδράµει στην επίτευξη των βα-
σικών καταστατικών τους σκοπών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου σηµα-
τοδοτεί µια νέα εποχή για τη λειτουργία της ΕΕΣΥΠ και των θυ-
γατρικών της. Δεν περιορίζεται στον σκοπό της εξυπηρέτησης
του δηµόσιου χρέους του οποίου η ΕΕΣΥΠ παραµένει εγγυητής,
αλλά δηµιουργεί ένα σύγχρονο αναπτυξιακό επενδυτικό εργα-
λείο, έναν οργανισµό προσανατολισµένο στην παροχή σύγχρο-
νων ποιοτικών υπηρεσιών προς τους πολίτες, ο οποίος θα
σέβεται απόλυτα τις αρχές της αποτελεσµατικής οργάνωσης και
της σύγχρονης διοίκησης, µε διακριτούς ρόλους των επιµέρους
οργάνων, υψηλού επιπέδου στελέχωση, στοχοθεσία και επιβρά-
βευση, αλλά και µε ευελιξία και ταχύτητα στη λήψη αποφάσεων.

Η υπερψήφιση του σχεδίου νόµου θα συµβάλει σηµαντικά στη
σταθερή, συνεπή προσπάθεια που καταβάλλεται εδώ και πέντε
χρόνια για την ανάταξη της οικονοµίας µας και τη διατήρηση του
θετικού πρόσηµου αυτής σε συνθήκες όπου παρέµενε όρθια
παρά τις πολλαπλές αναταράξεις και τους κλυδωνισµούς που
υπέστη.

Τελειώνοντας, θέλω να σταθώ στην προτεινόµενη διάταξη εν-
ταγµένη σε µια από τις δύο κατατεθείσες υπουργικές τροπολο-
γίες περί ειδικής εισφοράς ανά θερµική µεγαβατώρα υπέρ του
Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης στις εταιρείες ηλεκτροπαρα-
γωγής. Είναι αναγκαία ρύθµιση προκειµένου να αντιµετωπιστεί
το πρόβληµα της σηµαντικής αύξησης κόστους ηλεκτρικού ρεύ-
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µατος για τους καταναλωτές. Τέλος, το άρθρο 2 της ίδιας τρο-
πολογίας που αφορά στα µέτρα ελάφρυνσης του κόστους ενέρ-
γειας στον πρωτογενή τοµέα, είναι απαραίτητη παρέµβαση
προκειµένου να αντιµετωπιστεί το επείγον ζήτηµα του κόστους
ηλεκτρικής ενέργειας για τους κατόχους αγροτικών συνδέσεων
και τους ΓΟΕΒ ΤΟΕΒ, ιδίως τώρα το καλοκαίρι που οι καταναλώ-
σεις των αγροτών αυξάνονται σηµαντικά. Είναι ένα επιπρόσθετο
µέτρο έµπρακτης στήριξης του αγροτικού κόσµου.

Σας ευχαριστώ και σας εύχοµαι καλές διακοπές.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Σταύρος Μιχαηλίδης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά το ότι ανέβηκα σή-

µερα στο Βήµα είναι µια απόφαση τελευταίας στιγµής, γιατί
έβλεπα εδώ τον κ. Χατζηδάκη και εκ του γεγονότος ότι αύριο
µπαίνουµε στον κύριο µήνα των διακοπών για τους Έλληνες και
ζώντας σε µια νησιωτική χώρα, έχουµε µάθει να ζούµε κοντά σε
θάλασσα, όλοι επιδιώκουµε να πάµε στο νησί µας, σε ένα νησί.

Ήθελα, λοιπόν, αν και κάπως θα ξεφύγω από το πνεύµα της
συζήτησης του περιεχοµένου του σηµερινού νοµοσχεδίου, όµως
εκ του γεγονότος ότι κοινοβουλευτικά το πιο σύντοµο που θα
µπορούσα να δω τον Υπουργό Οικονοµικών είναι τουλάχιστον
στα µέσα του Σεπτέµβρη και επειδή θα καταλάβετε ότι έχει κά-
ποια σηµασία αυτό που θέλω να του πω να ακούσει, ζητώ την κα-
τανόησή σας, αν και λίγα ακούστηκαν σήµερα και για το
νοµοσχέδιο το οποίο κουβεντιάζουµε.

Το Υπουργείο Οικονοµικών κατάφερε να ξεθάψει έναν νόµο ο
οποίος πέρασε το 1975, µε αυτόν τον νόµο αµέσως µετά τη Με-
ταπολίτευση µε τις ανάγκες της τότε εποχής κ.λπ., µε τη χώρα
όπως ήταν, ήθελαν να µαζέψουν χρήµατα, η ναυτιλία πήγαινε
καλά και πέρασαν τον ν.27/1975 για τη φορολόγηση πλοίων.
Ακούστε, για τη φορολόγηση των πλοίων τα οποία χώρισε ο νο-
µοθέτης σε δύο κατηγορίες. Η πρώτη κατηγορία ήταν τα πλοία
όποιου µεγέθους µπορείτε να φανταστείτε, η οποία φορολογεί-
ται από 20 σεντς ανά τόνο και ανεβαίνει -όχι ιδιαίτερα- και η δεύ-
τερη κατηγορία που ο νοµοθέτης τότε δεν φανταζόταν ότι
µπορούµε σήµερα µετά από σαράντα-πενήντα χρόνια να φτά-
σουµε σε τέτοιες ερµηνείες, τα χαρακτήρισε «πάσης άλλης φύ-
σεως πλοία».

Σκέφτηκε, λοιπόν, η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών ότι
τα πάσης φύσεως πλοία που πρέπει να συνεισφέρουν τώρα στην
εθνική µας οικονοµία είναι οι βάρκες των τεσσάρων µέτρων,
αδιάφορο αν αυτή η βάρκα είναι σε ένα χωράφι και κάθεται πε-
ταµένη επειδή κάποιος σαν και εµένα έχει δεθεί συναισθηµατικά
µαζί της επειδή είναι του παππού, ή επειδή είχε πέντε οικονοµίες
-και σε ένα νησί δεν είχε τίποτα άλλο να κάνει από αυτά που έχει
ένας κάτοικος του κέντρου- και έχει καταφέρει µε κάποιες οικο-
νοµίες των δύο, τριών χιλιάδων να πάρει µια βάρκα, να πηγαίνει
το εγγονάκι του για ψάρεµα και έρχεται τον Νοέµβρη του 2023
και εφαρµόζει τη διάταξη αυτή που δεν την είχε εφαρµόσει ποτέ
κανείς µέχρι σήµερα, καµµία κυβέρνηση και ξαφνικά χρεώνει 100
ευρώ κατά κεφαλήν σε κάθε ιδιοκτήτη µιας βάρκας η οποία µπο-
ρεί να µην είναι στη θάλασσα -δεν τους ενδιαφέρει-, να µην κυ-
κλοφορεί, µιας βάρκας η οποία για να µπει στη θάλασσα
πληρώνει τα τέλη για την άδεια και την εκτέλεση πλόων. Μια
βάρκα -βάλτε µε τον νου σας έναν κάτοικο ενός µικρού νησιού-
που αυτή είναι η ψυχαγωγία του δυο, τρεις µήνες τον χρόνο,
πρέπει να πληρώσει την ασφάλεια και καλώς να πληρώσει τον
εξοπλισµό, να πληρώσει τα τέλη κυκλοφορίας και του βάζει 100
ευρώ φόρο. Πήγαµε να κάνουµε τη φορολογική δήλωση και
λένε: «Κύριε, φαίνεται µέσα στη δήλωσή σας ότι έχετε και µια
βάρκα τεσσάρων µέτρων και θα σας χρεώσουµε 100 ευρώ. Αν
δεν τα πληρώσετε σε έναν µήνα µέσα, διπλασιάζονται και πάει
200».

Αυτή την πολιτική, που δεν έχει τολµήσει καµµιά κυβέρνηση
να φορολογήσει αυτά που πρέπει, των εκατοµµυρίων τα ιδιωτικά
γιοτ, όχι αυτά τα οποία είναι ενοικιάζονται κ.λπ., που είναι µε
ξένες σηµαίες και δεν πληρώνουν στη χώρα ούτε 1 ευρώ ούτε
µισό και βρήκαµε τις βάρκες. Τι να τον χαρακτηρίσεις τον ιδιο-
κτήτη µιας βάρκας τεσσάρων µέτρων; Και του χρεώνει 100 ευρώ!

Έχει γίνει -επιτρέψτε µου τη λαϊκή έκφραση- ένας κακός χαµός
στην επαρχία. Δεν έχει φτάσει στα αυτιά σας; Δεν σας το έχει
πει κανένας; Γι’ αυτό το λέω τώρα και βιάστηκα. Θα µπορούσα
να το φέρω µε µια επίκαιρη ερώτηση, για να µην απασχολώ και
την Ολοµέλεια, αλλά προλάβετε να το πάρετε πίσω.

Μπορείτε να πάρετε χρήµατα από άλλες πλευρές. Δεν σας
σώζει το κατοστάρικο του νησιώτη, του απλού, του µέσου Έλ-
ληνα. Όλοι αυτοί που έχουν αυτές τις βαρκούλες είναι στα λαϊκά
στρώµατα. Θα τους οδηγήσουµε, τα πέντε εκατοµµύρια που
πήγαν παραλία στις εκλογές, θα τα κάνουµε έξι και επτά, να µην
ακούει κανένας, να µη µας σέβεται κανένας;

Και κάτι τελευταίο για τη νοµοθεσία για το ΤΑΙΠΕΔ, µε την ελ-
πίδα ότι αυτά που είπα ίσως συγκινήσουν τον κ. Χατζηδάκη. Ξέ-
ρετε, αυτή η ακαταστασία, η ανοργανωσιά και η επιπολαιότητα
µε την οποία διαχειρίστηκε η Κυβέρνηση τη διάθεση των λιµα-
νιών, τα λιµάνια τα οποία τα έδωσε, τα ξεπούλησε, τα παραχώ-
ρησε -βάλτε εσείς ό,τι θέλετε µπροστά-, δεν είχαν καµµία συνοχή
οι ενέργειές της, ιδιαίτερα όταν πολλές φορές είπαµε από αυτό
το Βήµα ότι τα δώσανε σε ανθρώπους που είχαν συµφέροντα
πάνω στην εκµετάλλευση και στην παραχώρηση, συµφέροντα
που πρέπει να επιληφθεί η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Δεν το κά-
νανε.

Ούτε έλαβε υπ’ όψιν η Κυβέρνηση για την παραχώρηση το ότι
θα πρέπει να εξεταστούν όλα µε τα διευρωπαϊκά δίκτυα, θαλάσ-
σιες, χερσαίες, εναέριες µεταφορές. Δεν έλαβε τίποτα υπ’ όψιν.
Και ενώ περιµέναµε ότι αυτό θα γίνει ένα µάθηµα και θα πάρει
από το ΤΑΙΠΕΔ τον σχεδιασµό, την οργάνωση των λιµένων, όλα
αυτά τα πράγµατα να τα επαναφέρει στο Υπουργείο Εµπορικής
Ναυτιλίας που έχει και Γενική Γραµµατεία Λιµένων, αντιθέτως
βλέπουµε σήµερα ότι το ενισχύει ακόµα περισσότερο και δίνει
τον απόλυτο σχεδιασµό διαχείρισης στο ΤΑΙΠΕΔ, στο Υπερτα-
µείο τώρα. Εµένα σε µία κατεύθυνση πάει το µυαλό µου, ότι θέλει
να ετοιµάσει ό,τι υπόλοιπο έχει µείνει, να κάνει εκείνη τον σχε-
διασµό, το λεγόµενο master plan, στρατηγική ανάπτυξη και αδια-
φορεί αν πρέπει να µπουν όλα αυτά σε µια σειρά, σε έναν
σχεδιασµό ενιαίο εθνικής λιµενικής πολιτικής για να τα παραχω-
ρήσει εκεί που θέλει.

Τουλάχιστον -και τελειώνω- αλλάξτε τη δοµή και την οργά-
νωση του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας. Πείτε στον κ. Στυ-
λιανίδη να σταµατήσει να υπάρχει στο οργανόγραµµα του
Υπουργείου Γραµµατεία Λιµενικής Πολιτικής, Διεύθυνση Λιµενι-
κής Πολιτικής.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Στέλιος Πέτσας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Συζητούµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ, για το νέο Υπερταµείο. Πριν πούµε όµως δυο λόγια γι’
αυτό ας δούµε πώς προέκυψε το Υπερταµείο. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το Υπερταµείο προέκυψε ως αποτέλεσµα της απα-
ράδεκτης, ανεκδιήγητης, της εντελώς λανθασµένης πολιτικής
της «πρώτης φορά αριστερά», το πρώτο εξάµηνο του 2015.

Δυστυχώς η ανεκδιήγητη, αυτή η ανερµάτιστη πολιτική προ-
σέγγιση οδήγησε µετά το δηµοψήφισµα παρωδία της 5ης Ιουλίου
του 2015 στην περιβόητη δεκαεπτάωρη διαπραγµάτευση του κ.
Τσίπρα, η οποία κατέληξε στη δήλωση της ζώνης του ευρώ της
12ης Ιουλίου 2015, την οποία θα καταθέσω στα Πρακτικά, προ-
κειµένου να θυµόµαστε όλοι ότι εδώ προβλεπόταν ρητά η δηµι-
ουργία ενός Ταµείου στο οποίο θα µεταφέρονταν περιουσιακά
στοιχεία µεγάλης αξίας του ελληνικού δηµοσίου, προκειµένου
κυρίως να αποπληρώσει ένα πολύ µεγάλο µέρος του ποσού της
ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών, µιας αχρείαστης νέας ανα-
κεφαλαιοποίησης, των τραπεζών που προέκυψε ακριβώς λόγω
της πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Πέτσας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: …και για το έλλειµµα…
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ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Κατέθεσα στα Πρακτικά τη δήλωση της
ζώνης του ευρώ της 12ης Ιουλίου που λέει ξεκάθαρα πού θα πή-
γαιναν τα ποσά του Υπερταµείου. Και επίσης αν αµφισβητείτε ότι
δεν χρειαζόταν το τρίτο µνηµόνιο των 86 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
θυµίζω ότι το mail Χαρδούβελη το οποίο είχε δαιµονοποιηθεί από
τον ΣΥΡΙΖΑ ως τότε αντιπολίτευση, θα έκλεινε τη διαπραγµά-
τευση του δεύτερου µνηµονίου για περίπου ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ. Συγκρίνετε το ένα δισεκατοµµύριο ευρώ και το κλείσιµο
του δεύτερου µνηµονίου µε τα 86 δισεκατοµµύρια ευρώ; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ούτε για έναρξη συζήτησης δεν γινόταν
δεκτό.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Μπορώ να µιλάω γι’ αυτό για ώρες. Τα
έχω ζήσει, τα έχω χειριστεί ο ίδιος προσωπικά, όπως τα έχετε
χειριστεί και εσείς...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τα έχετε ζήσει εσείς και δεν τα έχουµε
ζήσει εµείς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Παππά, κύριε
Γιαννούλη, θα τα πείτε µετά, όχι διάλογο.

Συνεχίστε, κύριε Πέτσα.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Και είναι κρίµα πραγµατικά να κάνουµε

διάλογο για τα λάθη σας, ενώ θα έπρεπε να µαθαίνετε από τα
λάθη σας.

Το βασικό ζήτηµα, λοιπόν, εδώ είναι ότι µας επεβλήθη ένα
Υπερταµείο εξαιτίας των λαθών σας και τα ποσά τα οποία θα
προέρχονταν από τη ρευστοποίηση. Μέσα στη δήλωση θα δείτε
ότι µιλάει καθαρά για ρευστοποίηση. Και θα καταθέσω και το
τρίτο µνηµόνιο, τις σελίδες που αναφέρονται σε ιδιωτικοποιήσεις
-που το επαναλαµβάνει- για ρευστοποίηση περιουσιακών στοι-
χείων προκειµένου να αποπληρωθούν τα ποσά που θα συνό-
δευαν το τρίτο αχρείαστο µνηµόνιο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Στυλιανός Πέτσας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό δυστυχώς ήταν το αποτέλεσµα της πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ
το 2015, που µας έφερε ένα Υπερταµείο το οποίο χαρακτηριζό-
ταν -όπως ακούστηκε και από άλλους οµιλητές σε αυτή εδώ την
Αίθουσα- από απαράδεκτες υποχωρήσεις της ελληνικής πλευ-
ράς. Δεν είναι µόνο τα ενενήντα εννιά χρόνια, ήταν ο τρόπος δι-
οίκησης, ήταν πού κατευθύνονταν αυτοί οι πόροι, όλα αυτά τα
οποία συνοδεύουν αυτή την πολιτική. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα και συζητούµε για ένα νέο Υπερ-
ταµείο το οποίο έρχεται να διορθώσει κάποια από τα σφάλµατα
του παρελθόντος, να ενσωµατώσει και να απορροφήσει µέσα
στη δοµή του το ΤΑΙΠΕΔ και το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας, τα οποία εν πολλοίς ολοκλήρωσαν ένα κύκλο. Και εί-
µαστε οκτώ χρόνια µετά και θα ήθελα εδώ να συζητήσουµε όχι
τόσο για τους άξονες του νέου νοµοσχεδίου και το τι θα κάνει
το νέο Υπερταµείο, αν µιλάµε για ένα νέο σύστηµα διακυβέρνη-
σης, αν µιλάµε για την απορρόφηση του ΤΑΙΠΕΔ και ΤΧΣ που
είπα πριν, αν µιλάµε για τη δηµιουργία του Εθνικού Επενδυτικού
Ταµείου, αν µιλάµε για ένα µοντέλο ΔΕΗ, όπως πολλές φορές
ακούστηκε για άλλες εταιρείες του δηµοσίου. Αυτά αναπτύχθη-
καν επαρκώς και από προηγούµενους οµιλητές και από τον ει-
σηγητή µας.

Θα ήθελα να συζητήσουµε λίγο για την φιλοσοφία. Άκουσα για
παράδειγµα προτάσεις οι οποίες έχουν να κάνουν µε τη δηµιουρ-
γία ενός ταµείου Εθνικού Πλούτου από τον κ. Γερουλάνο. Μα
στην ουσία πάλι µιλάει για ένα ταµείο, ένα ταµείο που θα έχει κά-
ποια άλλα χαρακτηριστικά ενδεχοµένως απαλλαγµένα από τις
εξαρτήσεις ή το ιδεολογικό πρόσηµο ή το πολιτικό πρόσηµο που
µπορεί να είχε το πρώτο Υπερταµείο. Δεν αναιρεί τη λογική ότι
θα έπρεπε να υπάρχει ένα ταµείο που να περιλαµβάνονται όλα
αυτά µέσα και να αξιοποιείται ο πλούτος του ελληνικού λαού. 

Όµως δεν έγινε µια συζήτηση στην οποία εγώ θα ήθελα να
φέρω εδώ την προσοχή σας. Όταν µιλάµε για µια χώρα όπως η
Ελλάδα, η οποία έχει ακόµα και σήµερα µετά τη θεαµατική απο-
µείωση του λόγου δηµοσίου χρέους προς το ΑΕΠ των τελευ-
ταίων ετών, δηµόσιο χρέος περίπου 160% του ΑΕΠ και
αναµένεται να κλείσει γύρω στο 152,2% του ΑΕΠ το 2024, τι θα
έπρεπε να περιλαµβάνει αυτή η στρατηγική µας γι’ αυτό το Υπερ-

ταµείο; Θα έπρεπε να δώσουµε το βάρος στη µείωση του δηµο-
σίου χρέους όπως ήταν αποκλειστικά µέχρι τώρα; Θα έπρεπε να
δώσουµε το βάρος σε αναπτυξιακή λογική όπως επιχειρεί εν
µέρει να κάνει το νέο νοµοσχέδιο; Ή θα έπρεπε να συνδυαστεί
αυτή η δηµιουργία του Υπερταµείου και µε άλλες πολιτικές που
θα εξασφάλιζαν ότι τα επόµενα χρόνια ο λόγος χρέους προς το
ΑΕΠ θα συνεχίσει να µειώνεται πάρα πολύ γρήγορα, γιατί σε µια
οικονοµία όπως η Ελλάδα σε περίπτωση µιας διεθνούς ανατα-
ραχής, θα εξακολουθούσαµε να ήµασταν ευάλωτοι; 

Αυτή η συζήτηση δεν έγινε, φίλες και φίλοι. Πραγµατικά δεν
έγινε. Και θέλω να το δούµε συνολικά σαν πτέρυγες της Βουλής
γιατί αφορά τις επόµενες γενιές. Αφορά τις επόµενες γενιές,
γιατί όπως ξέρετε, ενώ µας φαίνεται ίσως µακρινό το 2016 και η
δηµιουργία του Υπερταµείου, ίσως να µας φαίνεται πολύ µακριά
στο µέλλον και το 2032 όταν οι συνθήκες αποπληρωµής του δη-
µοσίου χρέους θα είναι πολύ δυσµενέστερες απ’ τι είναι σήµερα.
Και άρα θα πρέπει να πούµε κάτι για τις επόµενες γενιές και τα
παιδιά µας. 

Και αν κάποιος σήµερα είναι µε αφορµή αυτή τη συζήτηση
υπέρ µιας πιο αναπτυξιακής λογικής ενός οποιουδήποτε Υπερ-
ταµείου, όπως θέλετε και να το ονοµάσετε, δεν θα πρέπει να
αγνοεί ότι ο λόγος χρέους προς το ΑΕΠ πρέπει να µειώνεται.
Άρα θα πρέπει να συµφωνήσουµε εδώ ότι τα πρωτογενή πλεο-
νάσµατα -που αυτή τουλάχιστον η Κυβέρνηση είναι δεσµευµένη
ότι θα συνεχίσει να παράγει τα επόµενα χρόνια η ελληνική οικο-
νοµία- θα πρέπει να υπάρχουν, γιατί αλλιώς δραστική µείωση του
λόγου χρέους προς το ΑΕΠ δεν µπορεί να επέλθει. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, από τη µία πλευρά να λέµε ότι θέλουµε να
έχει αναπτυξιακή λογική το Υπερταµείο, να µην πηγαίνουν τα
έσοδα αυτά για αποπληρωµή του δηµοσίου χρέους και από την
άλλη να αγνοούµε την ανάγκη ύπαρξης συνετής δηµοσιονοµικής
πολιτικής, που µαζί µε την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας
φέρνει πρωτογενή πλεονάσµατα για να µειώνεται ο λόγος χρέ-
ους προς ΑΕΠ. Αυτή είναι µια πραγµατική συζήτηση που πρέπει
να κάνουν οι πτέρυγες της Βουλής. Στις επιµέρους λεπτοµέρειες
µπορούµε να διαφωνούµε ή να συµφωνούµε. Αυτό όµως είναι
κοµβικό στοιχείο και δυστυχώς απουσίαζε από τη συζήτηση και
στις επιτροπές µας αλλά και σήµερα στην ολοµέλεια. 

Και επειδή πραγµατικά δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο
σας και επειδή αυτό που είπα πριν το πιστεύω ακράδαντα, πρέπει
να γίνεται µάθηµα το πάθηµα. Έχω να πω ότι κάποια στιγµή στο
παρελθόν κάποιοι κραύγαζαν για ξεπούληµα και µιλούσαν για
την ελληνική δηµόσια περιουσία όπως για παράδειγµα της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» την οποία δεν ήθελαν να ιδιωτικοποιηθεί για 300 εκατοµ-
µύρια ευρώ από την κυβέρνηση Σαµαρά και την πούλησαν για
45 εκατοµµύρια ευρώ. Κάποιοι µπορεί να ήθελαν να παρατείνουν
τη σύµβαση παραχώρησης για είκοσι έτη του αεροδροµίου
«Ελευθέριος Βενιζέλος» για 484 εκατοµµύρια ευρώ και τους στα-
µάτησε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να µπορέσει τελικά να φέρει
ένα έσοδο 1,1 δισεκατοµµυρίου ευρώ. 

Αυτά είναι πολιτικές επιλογές που κρίνονται. Μακροπρόθεσµα
όµως, φίλες και φίλοι, αγαπητοί κυρίες και κύριοι, πολιτική είναι
αυτή που πραγµατικά θα έχει την Ελλάδα σε τροχιά βιώσιµων
δηµοσίων οικονοµικών και µε αναπτυξιακό πρόσηµο, ώστε να
µπορούµε να είµαστε θωρακισµένοι απέναντι στις αναταραχές
είτε τώρα είτε στο µέλλον. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικητιάδης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αντικείµενο

του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι κεφαλαιώδους σηµασίας τόσο
για την πατρίδα ως εθνική οντότητα, όσο και για τον λαό µας.
Δυστυχώς, όµως, η σηµερινή συζήτηση δεν φτάνει κάτω στον
λαό και έχουµε κι εµείς ευθύνη γι’ αυτό, γιατί τη Νέα Δηµοκρατία
δεν τη βολεύει να φτάσει κάτω στον λαό αυτή η συζήτηση. Γιατί
αν έφτανε αναλυτικά αυτή η συζήτηση θα ήσασταν κάτω από το
20% και όχι κάτω από το 28% που είστε τώρα.

Να εξηγήσω όµως γιατί µε όσα πράττετε φτωχαίνετε κάθε
µέρα τον ελληνικό λαό. Το χρέος της χώρας είναι 365 δισεκα-
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τοµµύρια. Κάθε χρόνο το κράτος πληρώνει 20 δισεκατοµµύρια
δόση. Ξέρετε το Υπερταµείο από αυτά τα 20 δισεκατοµµύρια µε
πόσα συµβάλει; Με 20 εκατοµµύρια συµβάλει το Υπερταµείο.
Στα 20 δισεκατοµµύρια που πληρώνουµε το Υπερταµείο µε τη
φοβερή περιουσία δίνει 20 εκατοµµύρια. Ξέρετε ποια είναι η πε-
ριουσία του Υπερταµείου, σύµφωνα µε τις δικές σας εκτιµήσεις;
Είναι 5,5 δισεκατοµµύρια.

Εξηγήστε µου σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, πώς είναι δυ-
νατόν ένας µάνατζερ να διαχειρίζεται 5,5 δισεκατοµµύρια και να
παράγει 20 εκατοµµύρια τον χρόνο, δηλαδή 0,36%. Πείτε µου αν
εσείς είχατε 5,5 δισεκατοµµύρια, κύριε Θεοχάρη και κύριε Δήµα,
και σας έφερνε 0,36% τον χρόνο, υπάρχει περίπτωση να µην
έτρωγε κλοτσιές; Αυτοί είναι όµως οι µάνατζέρ σας. Αυτή είναι η
διαχείρισή σας. Η διαχείριση των αρίστων του Επιτελικού Κρά-
τους. Γι’ αυτό λέω ότι φτωχαίνετε τον λαό, γιατί αν αυτά τα τα-
µεία απέδιδαν όσα έπρεπε είναι προφανές ότι οι δόσεις θα
καλύπτονται από αυτά και δεν θα χαρατσώνατε µε φορολογία
τον λαό. Τον φτωχαίνετε.

Να το κάνω όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµα πιο
χειροπιαστό µε την περιφέρειά µου. Και δεν κάνω προεκλογική
εκστρατεία, αλλά η Περιφέρεια της Δωδεκανήσου έχει τα περισ-
σότερα ακίνητα της ΕΤΑΔ. Στις τριάντα έξι περίπου χιλιάδες ακί-
νητα οι είκοσι δύο χιλιάδες ακίνητα του δηµοσίου, της ΕΤΑΔ,
είναι στη Δωδεκάνησο. Και µιλάµε για εµβληµατικά ακίνητα. Βίλα
Μπουρνέζου στην Κω δέκα χιλιάδες στρέµµατα προς τουριστική
αξιοποίηση, το παλιό Γηροκοµείο της Ρόδου, το παλιό Στρατο-
λογικό Γραφείο στη Λέρο, στο Λακκί, όσοι έχετε πάει. Είναι εκ-
πληκτικά ακίνητα, σπουδαίας αρχιτεκτονικής και είναι όλα
αναξιοποίητα. Τι κάνατε εσείς; Αποξηλώσατε την υπηρεσία. Είχε
η υπηρεσία της ΕΤΑΔ επτά άτοµα στη Ρόδο και αφήσατε ένα
µόνον, ένα άτοµο.

Θα σας πω και ονόµατα για να µη λέτε ότι χρησιµοποιώ αβά-
σιµα παραδείγµατα. Νικόλαος Διαµαντέας, κάτοικος Ρόδου, κα-
ταστηµατάρχης στην παλιά πόλη της Ρόδου. Δίπλα του ακριβώς
υπάρχει ένα κατάστηµα είκοσι δύο τετραγωνικών µέτρων εγκα-
ταλειµµένο χρόνια το οποίο ο άνθρωπος προσπαθεί να νοικιάσει.
Το 2020 έκανε αίτηση. Το 2021 έκανε αίτηση. Το 2023 έκανε αί-
τηση. Άκρα του τάφου σιωπή από την ΕΤΑΔ.

Σας το λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί είµαι βέβαιος
ότι κι εσείς συναισθάνεστε την τραγωδία αυτής της διαχείρισης.
Δεκατρία χρόνια. Έχουν γίνει µόνο δέκα µισθώσεις. Και όταν
έκανα επίκαιρη ερώτηση στον κ. Θεοχάρη και µου απάντησε, µου
ανέφερε ένα πολύ µεγάλο αριθµό, αλλά συµπεριελάµβανε τις
παραλίες, οι οποίες ήταν από παλιά, τις διαχειρίζονταν οι δήµοι,
αλλά δεν είχαν σχέση µε το θέµα στο οποίο αναφερόµουν, τις εί-
κοσι δύο χιλιάδες ακίνητα, ήταν άσχετα.

Και από τότε, κύριε Θεοχάρη, που συζητήσαµε την επίκαιρη
ερώτηση ούτε µια µίσθωση δεν έχει γίνει -επικοινώνησα σήµερα-
στις είκοσι δύο χιλιάδες ακίνητα. Και βλέπετε, εάν ένας µέτριος
µάνατζερ αναλάµβανε να διαχειριστεί τα ακίνητα της Δωδεκανή-
σου, τουλάχιστον, µε πολύ µικρούς υπολογισµούς, θα απέδιδε 150
εκατοµµύρια για να καλύψει τους άχρηστους του Υπερταµείου,
που µε 5,5 δισεκατοµµύρια περιουσία δίνουν 200 εκατοµµύρια τον
χρόνο. Αυτοί είστε, που θα σας έλεγε και ο κ. Κουτσούµπας. Αυτή
είναι η αριστεία σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πώς οδηγηθήκαµε εδώ µε τα
µνηµόνια, είναι γνωστό. Η ιστορία σίγουρα, θα αποδώσει τις ευ-
θύνες της στους υπευθύνους και θα δικαιώσει, εκτιµώ, αυτούς
που βάλανε µπροστά το συµφέρον της πατρίδας από το κοµµα-
τικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, εγώ αντιλαµβάνοµαι
ότι δεν αισθάνεστε σήµερα ό,τι καλύτερο, σκεπτόµενοι ότι κά-
ποια στιγµή µε δική σας κυβέρνηση υποθηκεύσαµε για ενενήντα
πέντε χρόνια τη δηµόσια περιουσία και ότι αφήσαµε να διοριστεί
εποπτικό συµβούλιο που το ελέγχουν οι δανειστές. Είµαι βέβαιος
ότι σήµερα αυτό δεν θα το θέλατε, όπως δεν το θέλουµε και
εµείς. Ήταν µια στιγµή, να την πω κακιά, να πω λάθος εκτίµηση,
να πω ότι δεν υπήρχαν οι πολιτικές ισορροπίες; Ό,τι και να ήταν,
να πάει και να φύγει αυτό. Να δούµε δηλαδή ξανά, γιατί πρέπει
να δούµε τι κάνουµε από δω και πέρα. Τι κάνουµε µε αυτή την
ιστορία; Η υποθήκευση της περιουσίας µας. Να δούµε τον

έλεγχο του εποπτικού συµβουλίου, που αποδείχθηκε ανίκανο για
τη δουλειά. Να ανακτήσουµε µέρος της κυριαρχίας της χώρας. 

Είπε ο κ. Χατζηδάκης, που δεν είναι εδώ τώρα, ξανά ότι δεν
έχουµε προτάσεις. Το µόνιµο µοτίβο του είναι ότι δεν έχουµε
προτάσεις. Δεν τον τιµά αυτό που λέει. Ακούσατε τον αγορητή
µας κ. Γερουλάνο στην εξαιρετική οµιλία του που έκανε πολύ
συγκεκριµένες προτάσεις, πάρα πολύ συγκεκριµένες προτάσεις.
Ο Πρόεδρός µας, ο κ. Ανδρουλάκης, µίλησε ξανά για τη δηµι-
ουργία ενός εθνικού ταµείου πλούτου, προκειµένου να µετατρα-
πεί η αναπτυξιακή τράπεζα σε ένα εθνικό ταµείο πλούτου. Δεν
είναι αυτές προτάσεις; Αυτή η ιστορία να λέτε ότι δεν έχουµε
προτάσεις, ενώ έχετε ακούσει ξανά και ξανά τις προτάσεις µας,
δεν πάει άλλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, η διαχείριση της
περιουσίας του δηµοσίου απαιτεί, πρώτον, εθνική ευαισθησία
που δεν επιδεικνύετε -δεν λέω ότι δεν έχετε- δεν επιδεικνύετε σε
κάθε περίπτωση, δεύτερον, αναπτυξιακό όραµα µε διαφορετικό
παραγωγικό µοντέλο, που δεν έχετε -δεν µας έχετε δείξει ότι
έχετε- και προσέξτε, επαγγελµατισµό και σοβαρή τεχνοκρατική
προσέγγιση, που εκεί περίµενα ότι κάτι καλύτερο θα κάνετε
όπου, δυστυχώς, δεν επιλέγετε. Δεν επιλέγετε τους καλούς τε-
χνοκράτες, επιλέγετε τους τεχνοκράτες που θα οικονοµάνε
πολύ, που θα κάνουν πάρτι πάνω στην περιουσία του ελληνικού
λαού.

Λυπάµαι, και κλείνω µε αυτό, αλλά πρέπει να δηλώσω ότι είµαι
πεπεισµένος ότι η Κυβέρνηση δεν αποδίδει πια. Δεν θα σας απο-
καλέσω άχρηστους στη διαχείριση της περιουσίας της πατρίδας
και του λαού µας. Σίγουρα, όµως, θα σας πω µη χρήσιµους και
αυτό θα φανεί πάρα πολύ σύντοµα. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο τώρα έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παππάς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι η πιο ενδιαφέρουσα τοποθέτηση στη σηµερινή συ-

νεδρίαση, µέχρι στιγµής, ήταν του κ. Πέτσα, η οποία έγινε πριν
από λίγο και αποκάλυψε την πλήρη αδυναµία επιχειρηµάτων, η
οποία έχει κατισχύσει στη δεξιά παράταξη. Διότι, δεν µπορεί να
κάνει τίποτε άλλο παρά να ανατρέχει στα ψεύδη του 2015. Διότι,
για τη Δεξιά, προσέξτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για τη Νέα
Δηµοκρατία δεν υπάρχει τυπική χρεοκοπία του 2010, δεν υπάρ-
χει η απώλεια του 25% ΑΕΠ µεταξύ 2010 και 2015, υπάρχει η δια-
πραγµάτευση που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, για να φέρετε τη συζήτηση
στο Υπερταµείο. Σοβαρά;

Κληρονοµήσαµε ή δεν κληρονοµήσαµε το ΤΑΙΠΕΔ και µας λέ-
γατε να υπογράψουµε κιόλας χωρίς τη διαπραγµάτευση να είναι
τα έσοδα πενήντα-πενήντα; Φωνάζατε ότι θα καταστραφεί η
χώρα, αν διαπραγµατευτούµε. Κληρονοµήσαµε το ΤΑΙΠΕΔ που
είχε µόνο έναν ρόλο, την εκποίηση. 

Εσείς, οι φανατικοί των ιδιωτικοποιήσεων, έρχεστε τώρα να
πείτε ότι εσείς φέρνετε ρύθµιση για το πενήντα-πενήντα. Δεν
ντρέπεστε λιγάκι; Αυτό είναι από τη διαπραγµάτευση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, την κατάπτυστη, αυτή που την έχετε καθυβρίσει, την έχετε
κατασυκοφαντήσει. Το «αχρείαστο µνηµόνιο», λέει, µάλιστα, «το
µέιλ Χαρδούβελη». Ποιο µέιλ Χαρδούβελη βρε, παιδιά; Ποιο µέιλ
Χαρδούβελη, που ούτε τη συζήτηση δεν άνοιξαν οι εταίροι µε το
µέιλ Χαρδούβελη. Κάνουµε πλάκα στον ελληνικό λαό ότι ήταν
έτοιµη να απογειωθεί η οικονοµία το 2014; Δεν σας βγαίνουν οι
αριθµοί, δεν σας βγαίνει η ιστορική καταγραφή και κάνετε µια
κατασκευή υποθετική ότι ήταν µια απογείωση έτοιµη να επισυµ-
βεί την οποία εµπόδισε η δική µας Κυβέρνηση. 

Επαναλαµβάνω, όποιος θέλει να πουλήσει δηµόσια περιουσία
δεν θέλει ούτε Υπερταµείο ούτε ΤΑΙΠΕΔ. Την ΕΥΔΑΠ είχατε λυσ-
σάξει να την πουλήσετε. Είχατε δεσµευτεί για το 61% χωρίς να
µπει στο Υπερταµείο. Επειδή µας κατηγορείτε ότι µπήκε στο
Υπερταµείο, και δεν πουλήθηκε ούτε µία µετοχή. Στο νόµο που
επικαλείστε µπήκε ρητά για πρώτη φορά η επιφύλαξη του ελλη-
νικού Συντάγµατος και της τήρησής του και της εφαρµογής του.
Ήρθε το Συµβούλιο της Επικρατείας να πει ότι πρέπει να επι-
στρέψει στο δηµόσιο η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΔΑΘ. Αρνηθήκατε για
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µήνες να το κάνετε µέχρι που έβγαλε απόφαση και η Επιτροπή
Συµµόρφωσης του Συµβουλίου της Επικρατείας, για να δούµε
ποιος τηρεί τον νόµο και ποιος δεν το ξέρει. Αλλά µε την κοροϊδία
πρέπει να σταµατήσουµε κάποια στιγµή. Δεν µπορεί να κοροϊ-
δεύουµε τον κόσµο. Είστε ιδεολόγοι των ιδιωτικοποιήσεων. Θα
συµφιλιωθείτε µε αυτή σας τη φύση; Θα υπερασπιστείτε µε σο-
βαρότητα και επιχειρήµατα αυτή τη θεµελιακή σας θέση; 

Φτάσατε να µας πείτε µας µέχρι και για την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Που-
λάγατε τον ΟΣΕ ολόκληρο 200 εκατοµµύρια. Και όταν µας λέγατε
να κλείσουµε τη διαπραγµάτευση εµείς αγωνιζόµασταν για να
φύγει η ακίνητη περιουσία του ΟΣΕ από την ύλη η οποία θα πή-
γαινε στους Ιταλούς. Μη λέτε τερατώδη ψέµατα εδώ µέσα, σας
καλώ για άλλη µια φορά. Ως πιστοί οπαδοί των ιδιωτικοποιήσεων,
γεµίζετε τις τούρτες γενεθλίων σας µε τα σύµβολα των επιχειρή-
σεων που έχετε πουλήσει, µάλιστα. Τι τις θέλετε τις σοφιστείες
ότι κάτι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ και σας ανάγκασε να πουλήσετε; Κανέναν
ΣΥΡΙΖΑ δεν έχετε ανάγκη να πουλήσετε. Κανένα Υπερταµείο δεν
χρειάζεστε. Ξεκινάτε και τελειώνετε από τη θέση ότι ό,τι πουλιέται
είναι καλό να πουλιέται και ότι το δηµόσιο πρέπει να αποσυρθεί. 

Θα φτιάξετε και άλλες ΔΕΗ, µας λέτε τώρα, µάλιστα. Να περι-
µένουµε αυξήσεις και στα τιµολόγια άλλων εταιρειών; Υπερηφα-
νευόταν πριν από λίγο ο κ. Χατζηδάκης εδώ ότι, λέει, οι
καταναλωτές επιλέγουν τη ΔΕΗ. Σοβαρά; Δεν ξεκίνησε από το
100% των καταναλωτών η ΔΕΗ; Ξεκίνησε. Δεν έχουν εγκλωβιστεί
ενάµισι εκατοµµύριο καταναλωτές στις ρυθµίσεις της ΔΕΗ; Η
οποία τους καταχρεώνει, µπαίνουν στη ρύθµιση, δεν τους δέχον-
ται άλλες εταιρείες και εδώ ο κ. Χατζηδάκης να µας λέει ότι έχει
µεγάλο πελατολόγιο η ΔΕΗ. Μπράβο, συγχαρητήρια! Και θα µας
πείτε εµάς ότι εξυπηρετούµε συµφέροντα; Θα υπονοήσετε από
αυτό εδώ το Βήµα ότι εξυπηρετούµε εµείς συµφέροντα; 

Εµείς τι έχουµε πει; Έχουµε πει δηµόσια ΔΕΗ, για να πιέσει
τον ανταγωνισµό προς τα κάτω. Εσείς θα πείτε σε εµάς, που συσ-
σωρεύσατε στις εταιρείες ενέργειας δισεκατοµµύρια υπερκέρδη
και αρνείστε να τα φορολογήσετε, ότι εξυπηρετούµε συµφέ-
ροντα; Τα συµφέροντα αυτών των λίγων εταιρειών, λοιπόν, σας
λέµε κάµπτουν τα συµφέροντα της ελληνικής οικονοµίας. Εάν τα
υπερκέρδη τους είχαν µείνει στις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις
και στα νοικοκυριά, θα είχαν επιστρέψει στην κατανάλωση, θα
είχαν γίνει θέσεις εργασίας, θα είχαν γίνει επενδύσεις. 

Αυτή είναι η πολιτεία σας, την οποία κρύβετε πίσω από ακατά-
ληπτα και αντιφατικά επιχειρήµατα για το 2015. Σας φταίει το
2015 και το 2016 για να έρθετε το 2024 να πείτε ότι εσείς κερδί-
σατε το πενήντα-πενήντα. Λίγη σοβαρότητα επιτέλους! Υπερα-
σπιστείτε τη θεµελιακή σας θέση. Ανακτήστε αυτό το πολιτικό
θάρρος. Συζητείστε κοιτώντας έξω από το παράθυρο, αξιολο-
γώντας την ιστορική εµπειρία των ιδιωτικοποιήσεων απανταχού
της Γης. Αυτές τις ανοησίες ακούµε και κοντεύουµε µια δεκαετία.
Μέχρι πότε δηλαδή; Μέχρι πότε θα πολιτεύεστε µε αυτά τα
σαθρά επιχειρήµατα, τα οποία δεν έχουν βάση;

Για τις τροπολογίες και για την τροπολογία µε αριθµό 224 αρ-
νείστε να βάλετε πλαφόν στο κέρδος, αρνείστε να ρυθµίσετε την
αγορά. Δεν έχουµε καµµία εγγύηση ότι και αυτά τα χρήµατα δεν
θα ζητηθούν πίσω από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε βάση την πα-
ράβαση των κανόνων περί κρατικών ενισχύσεων, όπως έγινε µε
το προηγούµενο κύµα επιδοτήσεων. Διότι ήρθε η Ευρωπαϊκή
Ένωση και σας είπε αυτό που σας λέγαµε και εµείς, ότι επιδο-
τείτε τις εταιρείες ενέργειας και εξελήφθησαν αυτά τα ποσά ως
κρατική ενίσχυση και ως εκ τούτου ζητήθηκε να επιστραφούν.
Αφήνετε τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις έξω από αυτή την επιδό-
τηση, όπως και τις δηµοτικές και τις δηµόσιες. 

Για την τροπολογία του 225 η παράταση των επενδυτικών σχε-
δίων είναι µια θετική πρωτοβουλία, αλλά στα άρθρα 2 και 3 βλέ-
πουµε χαριστικές ρυθµίσεις, οι οποίες υποτίθεται ότι καλύπτουν
µία επιτακτική ανάγκη η οποία, επιτρέψτε µας να σας πούµε, ότι
έπρεπε να είναι γνωστή στην αρχική διαπραγµάτευση µε τον
επενδυτή και να έχουν προβλεφθεί ή να δούµε τι άλλες αδειοδο-
τήσεις χρειάζονται στην αρχή. 

Σας είπαµε και στις άλλες τοποθετήσεις µας, και στην προ-
ηγούµενη δική µου τοποθέτηση και ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας, ότι για εµάς η χθεσινή µέρα είναι µαύρη
µέρα για τη δικαστική εξουσία και βάζει πραγµατικά σε αµφισβή-

τηση τα θεµέλια της δηµοκρατικής µας πολιτείας. Είναι οδυνηρό
να βλέπει ο Έλληνας πολίτης ότι επικαλείστε αυτό το πόρισµα
της κ. Αδειλίνη, ένα πόρισµα το οποίο λέει ότι το µισό Υπουργικό
Συµβούλιο είναι δυνητικά επικίνδυνο για τα εθνικά συµφέροντα
και ύποπτο για την υπονόµευσή τους. Λοιπόν αυτό το πόρισµα ή
θα το επικαλείστε ή θα συµφωνήσουµε όλοι ότι εδώ έχει γίνει ένα
τεράστιο ολίσθηµα. 

Εγώ αρνούµαι να πιστέψω, και ειλικρινά δεν πιστεύω, ότι κά-
ποιο µέλος του Υπουργικού Συµβουλίου είναι επικίνδυνο για τα
εθνικά συµφέροντα. Έχουµε τεράστιες διαφωνίες. Θέλουµε να
µειοψηφήσετε στον ελληνικό λαό. Δεν θέλουµε να ξανακυβερνή-
σετε ποτέ. Αλλά αυτή είναι η πολιτική µας θέση. Όχι, τη θέση ότι
εσείς είστε προδότες δεν θα την ακούσετε από αυτή την πλευρά.
Την είδατε καταγεγραµµένη όµως στο κατάπτυστο πόρισµα της
κ. Αδειλίνη, την οποία δεν χάσατε την ευκαιρία να τη διορίσετε
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, και δεν κουνιέται φύλλο. Αυτό θα
έπρεπε να γεµίζει ντροπή τουλάχιστον αυτή την πτέρυγα ακρι-
βώς για αυτό το πόρισµα. Και δεν αντιδράτε. Βλέπετε τον Κυβερ-
νητικό Εκπρόσωπο να το επικαλείται κιόλας. Να επικαλείται το
πόρισµα που λέει ότι καλώς σας παρακολουθούσαν τους µισούς
και τις συζύγους σας και αυτά για λόγους εθνικού συµφέροντος. 

Κλείνει µια κοινοβουλευτική περίοδος, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, στην οποία έχετε αφήσει την ακρίβεια να πέσει πάνω στα
κεφάλια των µικρών επιχειρήσεων και των νοικοκυριών. Σας εγ-
καλούµε γιατί έχετε 1,7 δισεκατοµµύρια υπερπλεόνασµα στο
εξάµηνο και δεν δέχεστε να µειώσετε κανέναν φόρο. Δεχόµαστε,
καταλαβαίνουµε, το θεωρούµε αυτονόητο ότι δεν θα συµφωνή-
σετε µε το δικό µας πρόγραµµα και τις δικές µας προτάσεις,
προφανώς. Αλλά κανέναν φόρο δεν µπορείτε να µειώσετε επιτέ-
λους µε 1,7 δισεκατοµµύριο υπερπλεόνασµα; 

Δύο πράγµατα κάνει η πολιτική σας, συσσωρεύει υπερκέρδη
και συσσωρεύει υπερπλεονάσµατα, και δεν ακουµπάτε ούτε το
ένα ούτε το άλλο. Ούτε επιστρέφετε τα υπερπλεονάσµατα και
στα υπερκέρδη πηγαίνετε µόνο µετά από τις φωνές της Αντιπο-
λίτευσης και την αγανάκτηση του κόσµου να φορολογήσετε τα
ελάχιστα. Η µεσαία τάξη είναι στο κρεβάτι του Προκρούστη κα-
νονικά και όχι για να σωθεί το δηµόσιο ταµείο, αλλά για να τη
συµπιέσετε ακόµα περισσότερο. Σας το λέγαµε από το τέλος της
προηγούµενης χρονιάς. Τώρα ο κόσµος έχει δει τις φορολογικές
του δηλώσεις, οι οποίες τριπλασιάζουν και τετραπλασιάζουν τη
φορολογική του υποχρέωση.

Ταµείο Ανάκαµψης: Αποκαλυπτικές είναι οι απαντήσεις είναι
δικές σας. Μόνο επτά εταιρείες στην Ελλάδα από τις επτακόσιες
χιλιάδες που έχουν από µηδέν έως εννέα εργαζόµενους, έχουν
γίνει αποδέκτες δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης. Μόνο επτά!
Στην άλλη µεριά του φάσµατος; Εκατόν πενήντα εταιρείες έχουν
λάβει ενάµισι δισεκατοµµύριο δάνεια. Τα δικά σας στοιχεία είναι
αυτά. Αυτά είναι τα θεµέλια της πολιτικής σας.

Τράπεζες: Το µεγάλο φαγοπότι για ορισµένους, όχι για τον
Έλληνα πολίτη βεβαίως, ο οποίος έβαλε δέκα δισεκατοµµύρια
στην Eurobank και βγήκε µε ενενήντα τρία εκατοµµύρια, τέσ-
σερα δισεκατοµµύρια στην Alpha Bank και βγήκε µε τριακόσια
εκατοµµύρια, πέντε δισεκατοµµύρια στην Εθνική και βγήκε µε
ένα δισεκατοµµύριο, δεκαοκτώ δισεκατοµµύρια στην Πειραιώς
και βγήκαµε µε 1,35. Πραγµατικά, τεράστια και πολύ πετυχηµένη
οικονοµική επιλογή!

Είµαστε υπέρ της συγκρότησης ενός ισχυρού επενδυτικού
εθνικού ταµείου, όχι ενός ταµείου παρία της οικονοµίας. Δεν
έχετε στο νου σας εσείς ένα µεγάλο ταµείο, όπως έχουν άλλες
χώρες, όπως έχει η Νορβηγία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά µόνο, κυρία Πρόεδρε, και δεν θα κάνω
χρήση της δεύτερης παρέµβασής µου. 

Δεν έχετε στον νου σας τη συγκρότηση ενός ταµείου ισχυρού,
παρεµβατικού, που µπορεί να βάλει τη χώρα στους νέους δρό-
µους της ανάπτυξης, όπως γίνεται στη Νορβηγία και όπως κά-
νουν άλλες χώρες, οι δυτικοευρωπαϊκές. Ένα ταµείο παρία έχετε
στον νου σας. Ένα τέτοιο ταµείο θα µπορούσε να στηρίξει, να
βοηθήσει, να βελτιώσει τις υποδοµές και τις µεταφορές στη
χώρα, να συµβάλλει ούτως ώστε να γίνει πραγµατικά κόµβος µε-
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ταφορών, εµπορίου, συνδυασµένων µεταφορών, τηλεπικοινω-
νιών, η χώρα µας. Δεν υπάρχει τίποτα τέτοιο στη δική σας οπτική
και για αυτόν τον λόγο είµαστε αντίθετοι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κλείνω µε το εξής: Η χώρα είχε εθνική αναπτυξιακή στρατη-
γική συγκροτηµένη το 2018, από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Κά-
νετε ότι δεν την ξέρετε. Κάνετε ότι δεν τη βλέπετε. Την πετάξατε
στον κάλαθο των αχρήστων, µε συνέπεια να έχουµε φαινόµενα
όπως το flyover -το οποίο κατά βασανίζει τους Θεσσαλονικείς,
ενώ δεν ήταν στην εθνική αναπτυξιακή στρατηγική-, την καθυ-
στέρηση στο ΒΟΑΚ, την καθυστέρηση στην Πατρών-Πύργου, σε
όλα τα µεγάλα έργα που έχουν πάει πίσω, στο µετρό της Θεσ-
σαλονίκης, το οποίο κάθε εβδοµάδα εξαγγέλλεται και εγκαινιά-
ζεται. Όλα αυτά τα έργα, λοιπόν, έχουν φύγει από την εξίσωση
και περηφανεύεστε, ποιος ξέρει για ποια επιτεύγµατα! 

Θέλουµε να σας κάνουµε καθαρό ότι δεν θα σας αφήσουµε
να απαξιώσετε την προσφορά, τη συνεισφορά, την παρακατα-
θήκη της Κυβέρνησης 2015-2019. Εµείς έχουµε κάνει και την αυ-
τοκριτική µας, αλλά στα γαλόνια µας έχουµε µε περηφάνια
κατακτήσει και την έξοδο από τα µνηµόνια, στα οποία εσείς βά-
λατε τη χώρα και την ανάκτηση των δυνατοτήτων της ελληνικής
οικονοµίας, µε ταυτόχρονη προστασία της κοινωνίας. 

Μπορείτε να εύχεστε -για λίγο ακόµα, σας το υποσχόµαστε!-
σε µία κατακερµατισµένη προοδευτική αντιπολίτευση, αλλά θα
δείτε πάρα πολύ σύντοµα ότι αυτός ο κύκλος θα κλείσει και θα
έρθετε αντιµέτωποι µε «τσουνάµι» πολιτικών εξελίξεων. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο για ένα λεπτό

επί προσωπικού; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πρώτα να µας εξη-

γήσετε σε τι συνίσταται το προσωπικό. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Δεν θέλω να αναφερθώ σ’ αυτά που

είπε ο κ. Παππάς, γιατί δεν τα ασπάζοµαι, ότι είπαµε ψέµατα ή
ανοησίες. Θέλω να απαντήσω για να καταγραφεί στα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τέλος πάντως. Σύν-
τοµα, παρακαλώ, για να συνεχίσουµε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Κοιτάξτε, το 2015, κύριε Παππά, ανα-
φέρθηκα σε αχρείαστο µνηµόνιο, γιατί εσείς ήρθατε στην εξου-
σία, γιατί υπήρξε η περίοδος από το 2010 µέχρι το 2014,
υπήρξαν τα δύο προηγούµενα µνηµόνια. Τα δίδυµα ελλείµµατα
που λέτε είναι υπαρκτά, αλλά τα δίδυµα ελλείµµατα είχαν διορ-
θωθεί το τέλος του 2014 και στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλα-
γών και στο δηµοσιονοµικό έλλειµµα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό είναι προσωπικό; Υπάρχει Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος να απαντήσει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, εντάξει…
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Αναφέρθηκε για ψέµατα και ανοησίες. Δεν λέω ότι αφορούν

σε εµένα. Δεν το δέχοµαι, αλλά θέλω να απαντήσω. Δεν παίρνει
παραπάνω από ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, σας παρα-
καλώ.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Επίσης, έχω να πω ότι η χώρα είχε επα-
νέλθει ξανά σε αναπτυξιακό ρυθµό και είχε πρωτογενές πλεόνα-
σµα, κύριε Παππά. Μετά ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ και έγιναν αυτά που
έγιναν. 

Κι επειδή αναρωτηθήκατε ξανά και για τις τράπεζες, ενώ τα
έχουµε ζητήσει και στο προηγούµενο νοµοσχέδιο και πόσες
φορές στις επιτροπές µας, έχω να πω ότι απαξιώθηκε η συµµε-
τοχή του ΤΧΣ, αλλά και των Ελλήνων µικροκαταθετών στις ελλη-
νικές τράπεζες γιατί κάνατε την ανακεφαλαιοποίηση του
Δεκεµβρίου του 2015, ξέρετε πώς; Με 4 λεπτά ανά µετοχή στην
Alpha Bank, δύο λεπτά ανά µετοχή στην Εθνική Τράπεζα, ένα
λεπτό ανά µετοχή στη Eurobank και τρία δέκατα του λεπτού στην
Πειραιώς. Εσείς απαξιώσατε τη συµµετοχή του ΤΧΣ και των Ελ-
λήνων καταθετών στις τράπεζες. 

Ελπίζω, λοιπόν, έστω και τώρα, το πάθηµα να γίνει µάθηµα. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό δεν ήταν προσωπικό ζήτηµα.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Είπατε για ανοησίες και ψέµατα, κύριε

Γιαννούλη, και το είπατε και πριν. Εσείς µε διακόπτατε γι’ αυτό
το θέµα. Πάρτε την απάντησή σας, λοιπόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό

µόνο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σύντοµα και χωρίς

άλλη παρέµβαση. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Απολύτως.
Είναι προφανές ότι κακώς ζητήσατε τον λόγο επί προσωπικού,

κύριε Πέτσα. Δεν ήταν προσωπικό. Είναι η θεµελιώδης πολιτική
αντιπαράθεση και ο τρόπος µε τον οποίο κάνει την ανάγνωση του
πρόσφατου παρελθόντος η δική σας παράταξη και η δική µας.
Καθόλου προσωπικό δεν ήταν. Προσωπικό θα ήταν να σας εγκα-
λέσω γιατί δεν λέτε τίποτα για τα ρυπαρά δίκτυα της ΕΥΠ που
µας λέγατε ότι σας παρακολουθούσαν τους µισούς. Αυτό θα
έπρεπε να απαντήσετε. Εσείς είχατε κάνει δήλωση ότι υπάρχουν
ρυπαρά δίκτυα στην ΕΥΠ. Και ήρθε η κ Αδειλίνη και λέει: «Ποια
ρυπαρά δίκτυα; Καλά σας κάνανε και σας παρακολουθούσαν και
εσάς και τους συνεργάτες σας και τη σύζυγό σας». 

Δεν θα ξαναγράψετε την ιστορία εκ νέου. Αυτό πρέπει να το
έχετε καταλάβει και εσείς και η ηγεσία σας. Τελείωσε! Η ηγεσία
σας έχει µπει µπροστά σε µια προσπάθεια αναθεώρησης της
σύγχρονης πολιτικής ιστορίας, η οποία θα πέσει στα βράχια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κόκκαλη,
έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω µε το θέµα

των υποκλοπών, µιας και ο κ. Χατζηδάκης, ο οποίος ήταν εδώ
λίγο πριν, αναφέρθηκε στο θέµα λέγοντας ότι ό,τι είχε να πει, το
έχει πει και δεν γνωρίζει για ποιον λόγο δεν κλήθηκε από τη δι-
καιοσύνη. 

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι ως Κυβέρνηση ποντάρετε στο γεγο-
νός ότι το συγκεκριµένο θέµα δεν είναι ψηλά στην ατζέντα του
πολίτη στην καθηµερινότητα και ποντάρετε και ότι η ακρίβεια και
τα προβλήµατα θα υπερκεράσουν αυτό το τόσο σοβαρό θέµα. 

Μας κατηγορείτε, κατηγορείτε την Αντιπολίτευση σύσσωµη,
ότι αλά καρτ στηρίζουµε τη δικαιοσύνη, δεν έχουµε εµπιστοσύνη
στην ελληνική δικαιοσύνη και ότι όταν µας συµφέρει ή όταν θέ-
λουµε. Να ξεκαθαρίσω κάτι, δεν είναι επειδή δεν µας αρέσει
εµάς ή επειδή δεν µας συµφέρει. Απλά αντιστρατεύεται την κοινή
λογική αυτό το οποίο εξεδόθη από τον Άρειο Πάγο και, ειρήσθω
εν παρόδω, ότι σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να αποκαλεστεί
πόρισµα. Πόρισµα συνήθως εκδίδουν οι ελεγκτικές αρχές. Εγώ
γνωρίζω ότι η εισαγγελέας εκδίδει διάταξη. 

Ποιος θα πείσει τους πολίτες για την ανεξαρτησία της δικαιο-
σύνης, όταν εν ενεργεία δικαστικός λειτουργός ήταν υπό παρα-
κολούθηση; Ποιος θα πείσει τους πολίτες όταν βλέπει µια
διάταξη ότι αυτές οι παρακολουθήσεις ήταν νόµιµες; Αφ’ ενός
νόµιµες, αφ’ ετέρου στη διπλανή πόρτα αυτού ο οποίος διενήρ-
γησε την προκαταρκτική εξέταση, ο εν ενεργεία δικαστικός λει-
τουργός ήταν υπό παρακολούθηση. Στη διπλανή πόρτα! Πώς
είναι δυνατόν να µαθαίνουµε ότι αυτές οι παρακολουθήσεις ήταν
νόµιµες, όταν ο κ. Μητσοτάκης παραδέχτηκε ότι ήταν λάθος η
παρακολούθηση του κ. Ανδρουλάκη; 

Επαναλαµβάνω: Ποντάρετε στο γεγονός ότι αυτό το θέµα θα
ξεπεραστεί από την καθηµερινότητα. Έχει να κάνει όµως µε τον
ίδιο τον θεσµό της δικαιοσύνης και µε την εµπιστοσύνη την οποία
εσείς φροντίσατε να κλονιστεί από τους πολίτες προς την δικαιο-
σύνη.

Δράττοµαι της ευκαιρίας και από µία φράση ενός κυβερνητι-
κού Βουλευτή ότι ο ελληνικός λαός αξίζει περισσότερα. Σίγουρα
δεν αξίζει την κατάσταση µε την στέγη. Ρωτήσατε τους φοιτητές
και τους γονείς τους τα ενοίκια σε ποιο ύψος είναι;

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Δύο χιλιάρικα επί-
δοµα…

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20091



ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δύο χιλιάρικα επίδοµα, κύριε Σιµό-
πουλε, αλλά στους ίδιους δικαιούχους. Δύο χιλιάρικα επίδοµα,
κύριε Θεοχάρη, αλλά υπάρχουν τα «µαύρα» λεφτά, άλλο στο
συµβόλαιο και άλλο το πραγµατικό µίσθωµα. Αυτή είναι η φορο-
διαφυγή. Υποτίθεται ότι κυνηγάτε τη φοροδιαφυγή. 

Δεν αξίζει σίγουρα στον ελληνικό λαό αυτό το οποίο συµβαίνει
µε τον πληθωρισµό τροφίµων και µε την ακρίβεια. Δεν αξίζει,
όµως, και στους αγρότες µας. Για το θέµα του αγροτικού ρεύ-
µατος θα αναφερθώ στο τέλος της οµιλίας µου.

Αυτό το οποίο καταγγέλλατε, το Υπερταµείο για ενενήντα
εννέα χρόνια και αυτό το οποίο λέγατε ότι θα καταργηθεί -ο κ.
Μητσοτάκης το έχει πει-, αυτό πλέον το κάνετε υπερ-υπερταµείο
και κάνετε πλέον και µε νόµο του κράτους τις προµήθειες, τις
απευθείας αναθέσεις χωρίς τον έλεγχο από την Αρχή Δηµοσίων
Εσόδων. Το κάνετε αυτό διότι στο παρελθόν υπήρχαν κάποιοι πι-
θανότατα ενοχλητικοί πρόεδροι οργανισµών οι οποίοι αντιδρού-
σαν. 

Τι είχε πει ο παραιτηθείς πρόεδρος του «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ» κ.
Χαρουτουνιάν; «Μου είναι αδύνατο να υπογράφω απευθείας
αναθέσεις έργων, όπως µου ζητείται επιτακτικά και µε βάση ποι-
κίλες προφάσεις». Επειδή προφανώς κάποιοι πρόεδροι οργανι-
σµών δεν µπορούσαν συνεχώς και παρά τα όσα ίσχυαν και
ισχύουν στο θεσµικό πλαίσιο, να υπογράφουν απευθείας αναθέ-
σεις, γι’ αυτό πλέον µε νόµο του κράτους κάνετε κανονικότητα
την παρατυπία, όπως κανονικότητα θεσµική έγιναν οι χωρίς αι-
τιολογία παρακολουθήσεις µε την πρόσφατη διάταξη του Αρείου
Πάγου. 

Αγροτικό ρεύµα: Για πρώτη φορά οι αγρότες ξεσηκώνονται
µήνα Αύγουστο. Να θυµίσω τι έλεγαν τα γνωστά «παπαγαλάκια»:
«Οι αγρότες τον Ιανουάριο µόνο επειδή δεν έχουν δουλειά ή τον
Φεβρουάριο. Θα φύγουν». Την πρώτη Αυγούστου έχουν µεγάλη
συγκέντρωση διαµαρτυρίας. Για ποιον λόγο; Διότι τα κάνατε όλα
καλά;

Ενδεικτικό είναι το τι έχει πει κυβερνητικός Βουλευτής. Χαρα-
κόπουλος µε Τσιάρα: «Βαρύ το κλίµα για τις αποζηµιώσεις του
ΕΛΓΑ». Εάν ο κυβερνητικός Βουλευτής έχει πει «βαρύ το κλίµα»»,
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τι άλλο θα µπορούσε να πει, κύριε
Γαβρήλο; Το να πούµε ότι κοροϊδέψατε τον κόσµο θα είναι τοξι-
κότητα; Το να πούµε ότι τον έχετε κοροϊδέψει θα είναι λαϊκισµός; 

Κλείνω µε το θέµα της πανώλης, το οποίο απασχολεί όχι µόνο
τη Θεσσαλία, αλλά και άλλους νοµούς. Ο κ. Χαρουτουνιάν είχε
καταγγείλει µαζί µε τις απευθείας αναθέσεις ότι δεν εξεδόθη
υπουργική απόφαση εδώ και έναν χρόνο –είπε- για την ενεργο-
ποίηση του ψηφιακού συστήµατος «ΑΡΤΕΜΙΣ 2.0», το οποίο απο-
σκοπεί στην πάταξη της ελληνοποίησης γάλακτος. Γιατί; Το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης δεν έχει ακόµη υιοθετήσει -
χρειάζεται µόνο µία υπουργική απόφαση- την ηλεκτρονική έκ-
δοση του GMR, των δελτίων αποστολής που συνοδεύουν το
εισαγόµενο γάλα και άλλα προϊόντα. Εάν είχαν συµβεί αυτά τα
αυτονόητα, κάτι το οποίο είναι το καθήκον της πολιτείας, του
Υπουργού, της Κυβέρνησης -ρητορική είναι η ερώτηση-, πιθανό
να µην είχε εισέλθει η πανώλη στη χώρα µας, αν υπήρχε το σύ-
στηµα «ΑΡΤΕΜΙΣ 2.0», αν υπήρχε το GMR. Πιθανότατα, εάν
υπήρχαν και οι έλεγχοι, διότι η τελευταία προκήρυξη για µόνι-
µους κτηνιάτρους ήταν το 2018.

Καταλαβαίνετε ότι η χώρα µας είναι «µπάτε, σκύλοι, αλέστε»
όσον αφορά τα εµπορεύµατα που έρχονται και δυστυχώς την
πληρώνει ο πρωτογενής τοµέας, δυστυχώς την πληρώνει ο ελ-
ληνικός λαός. Σύντοµα, όµως, αυτό θα λάβει ένα τέλος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Μιλτιάδης Ζαµπάρας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την οµι-

λία µου µε την τροπολογία που αφορά το ηλεκτρικό ρεύµα. Η
έκτακτη εισφορά που επιβάλλετε -και µάλιστα σας βλέπω ότι πα-
νηγυρίζετε γι’ αυτήν- είναι από µόνη της µια παραδοχή ήττας. Η

αισχροκέρδεια και τα καρτέλ που κυριαρχούν στην ελληνική
αγορά ρεύµατος όλο αυτό το διάστηµα είναι πρακτικά ένα αι-
σχρό «πάρτι». Και σήµερα έρχεστε «για τα µάτια του κόσµου» να
επιβάλετε µία εισφορά που θα κρατήσει έναν µήνα. Δεν φορο-
λογείτε τα υπερκέρδη, δεν βάζετε πλαφόν όπως σας έχουµε πει
χιλιάδες φορές, δεν κάνετε ελέγχους, δεν έχετε µια σοβαρή
στρατηγική για την αποθήκευση και αυτό νοµίζω ότι είναι κάτι
πολύ σηµαντικό που θα πρέπει να ειπωθεί. Τι κάνετε; Δίνετε κά-
ποια «ψίχουλα» και αυτό µάλιστα αφορά µόνο τα νοικοκυριά και
όχι τις επιχειρήσεις που υποφέρουν και αυτές από τις αυξήσεις
και µάλιστα πρόσφατα σε πολλές από αυτές ζητάτε πίσω τις ενι-
σχύσεις που δώσατε την περίοδο της ενεργειακής κρίσης. 

Προκύπτουν, λοιπόν, για την υφιστάµενη τροπολογία δύο βα-
σικά ζητήµατα. Το πρώτο ζήτηµα είναι το τέλος που βάζετε
στους παρόχους ενέργειας, στους παραγωγούς ενέργειας εάν
θα µετακυλιστεί στους καταναλωτές. Ποιος διασφαλίζει ότι δεν
θα γίνει κάτι τέτοιο; Το δεύτερο ζήτηµα είναι εάν θα έρθει η Κο-
µισιόν, όπως ήρθε και για τις επιχειρήσεις, να πει ότι αυτό το
τέλος θα πρέπει να επιστραφεί, αυτή η ενίσχυση θα πρέπει να
επιστραφεί.

Άρα δεν έχετε κάνει κάτι ουσιαστικό για να βοηθήσετε τους
πολίτες, για να βοηθήσετε τους καταναλωτές. Το µόνο που έχετε
κάνει είναι να τους έχετε λιανίσει από την ακρίβεια, από τα καρ-
τέλ που κυριαρχούν και την αισχροκέρδεια.

Όσον αφορά τώρα το νοµοσχέδιο, λίγες ώρες πριν κλείσει τις
εργασίες της η Βουλή και µέσα σε ένα πραγµατικά ασφυκτικό
πλαίσιο νοµοθέτησης, µέσα στο οποίο έχετε κατακρεουργήσει
κάθε κανονισµό και κάθε έννοια διαβούλευσης και σωστής νοµο-
θέτησης, φέρνετε ένα ακόµα νοµοσχέδιο-έκτρωµα που στοχεύει
στην πλήρη απαξίωση οκτώ εταιρειών του δηµοσίου. Δηµιουρ-
γείτε, λοιπόν, ένα Εθνικό Επενδυτικό Ταµείο, στο οποίο χαρίζετε
µάλιστα 300 εκατοµµύρια ευρώ δηµόσιο χρήµα. Τα µισά από
αυτά προέρχονται από την επαναµεταβίβαση των µετοχών της
ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ στο δηµόσιο που αναγκαστήκατε να κάνετε
µετά την απόφαση του ΣτΕ. Τις δύο, λοιπόν, εταιρείες που τις
δώσατε δωρεάν, τις παίρνετε πίσω, πληρώνοντας µάλιστα κά-
ποιες εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ και τα χαρίζετε στο νέο
ταµείο που δηµιουργείται µέσα στο Υπερταµείο. Δηµόσιο χρήµα,
λες και σας ανήκει και το µοιράζετε µε τον τρόπο που εσείς επι-
θυµείτε. Λες και βγαίνει από την τσέπη σας κάνετε αυτή τη δια-
χείριση σε σχέση µε το δηµόσιο χρήµα.

Έρχεστε, λοιπόν, σήµερα εδώ και επαίρεστε µάλιστα ότι θα
ακολουθήσετε το µοντέλο της ΔΕΗ σε αυτές τις οκτώ εταιρείες,
το µοντέλο της ΔΕΗ, το πετυχηµένο για εσάς µοντέλο της ΔΕΗ.

Ας δούµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσο πραγ-
µατικά πετυχηµένο ήταν το µοντέλο της ΔΕΗ που θέλετε να επα-
ναλάβετε και σε αυτές τις εταιρείες µε το ίδιο σθένος και µε το
ίδιο πάθος. Απαξιώσατε και υποβαθµίσατε τη Δηµόσια Επιχεί-
ρηση Ηλεκτρισµού. Το βρήκατε εκείνη την περίοδο –µάλιστα ο
κ. Χατζηδάκης το είχε πει- ως τη µοναδική λύση, δηλαδή το ξε-
πούληµα, την απώλεια ελέγχου και πλειοψηφίας του δηµοσίου. 

Τι µας έλεγε τότε ο κ. Χατζηδάκης; Το θυµάστε, αγαπητοί συ-
νάδελφοι; Ότι µε την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ σώζεται η ΔΕΗ.
Και µάλιστα θα υπάρξει ανταγωνισµός. Θα βοηθήσει στον αντα-
γωνισµό µεταξύ των εταιρειών. Και τι θα γίνει µε την τιµή του
ρεύµατος του καταναλωτή; Θα πέσουν οι τιµές. Ποιες τιµές
έχουν πέσει από τότε; Έχουν πέσει οι τιµές του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος ή έχουν αυξηθεί και µάλιστα τον τελευταίο µήνα κατά 65%;
Αυτές είναι πραγµατικά οι καλύτερες υπηρεσίες προς τον κατα-
ναλωτή; Οι καλύτερες υπηρεσίες προς την κοινωνία, προς το κοι-
νωνικό σύνολο; 

Εµείς σας το έχουµε πει και στο παρελθόν, σας το λέµε και
τώρα, ότι η ελεύθερη αγορά που συνεχώς επικαλείστε λειτουργεί
σήµερα ανεξέλεγκτα φτιάχνοντας καρτέλ. Μιλάµε για την πλήρη
καρτελοποίηση της αγοράς. Ξεζουµίζοντας προφανώς τις τσέ-
πες των καταναλωτών που πληρώνουν για να πλουτίζουν οι λίγοι
και εκλεκτοί φίλοι σας. Πού οδήγησε, λοιπόν, το µοντέλο της
ΔΕΗ; Οδήγησε σε αυξήσεις στα τιµολόγια της ΔΕΗ, σε υπέρογκο
κόστος ρεύµατος για τους καταναλωτές, στον εξαπλασιασµό
των αµοιβών του διευθύνοντος συµβούλου της ΔΕΗ. Ο κ. Στάσης
παίρνει 360.000 ευρώ τον χρόνο όταν ο προηγούµενος διευθύ-
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νων σύµβουλος, CEO της ΔΕΗ, επί ΣΥΡΙΖΑ έπαιρνε 60.000. Την
κατάργηση της διαφάνειας και του ελέγχου του ΑΣΕΠ στις προσ-
λήψεις, το πάγωµα των συλλογικών συµβάσεων για τους νέους
εργαζόµενους δηµιουργώντας εργαζόµενους δύο και τριών τα-
χυτήτων, πολλούς δε από αυτούς σήµερα εργολαβικούς, χωρίς
δικαιώµατα και χαµηλές αποδοχές. 

Παράλληλα θα πρέπει να τονίσουµε -γιατί αυτό είναι το µον-
τέλο που θέλετε να υιοθετήσετε και στις υπόλοιπες εταιρείες-
ότι οι διευθύνσεις της ΔΕΗ από τριάντα το 2019 έχουν γίνει σή-
µερα εκατόν πέντε. Δηλαδή, εβδοµήντα πέντε γαλάζια µεγαλο-
στελέχη προσλήφθηκαν από το παράθυρο. Το ίδιο έχει γίνει και
για τις γενικές διευθύνσεις. Είναι πάρα πολλά που µπορούµε να
πούµε σε σχέση µε αυτό το µοντέλο που θέλετε να υιοθετήσετε
και για τις άλλες εταιρείες. Σήµερα που υπάρχουν σπίτια που δεν
έχουν να πληρώσουν το ηλεκτρικό ρεύµα, που αδυνατούν να αν-
ταπεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους, που κλείνουν επιχειρήσεις
γιατί τους ζητάτε αναδροµικά τις επιδοτήσεις που τους δώσατε,
που χρεώνονται η ΔΕΥΑ και η ΤΟΕΒ µε τεράστια χρέη, αυτό το
µοντέλο θέλετε να υιοθετήσετε. Άρα, λοιπόν, εµείς πολύ εύλογα
µπορούµε να συµπεράνουµε ότι εάν αυτό εφαρµοστεί και στις
εταιρείες, στις συγκοινωνίες για παράδειγµα, θα έχουµε ακριβό-
τερα εισιτήρια και χειρότερα δροµολόγια. Στα ΕΛΤΑ για παρά-
δειγµα θα έχουµε το κλείσιµο των περιφερειακών γραφείων και
προβλήµατα στην εξυπηρέτηση. Το έχουµε δει. Ήδη έχει ξεκινή-
σει αυτό να γίνεται. 

Πάµε σε ένα άλλο ζήτηµα που αφορά τις ελληνικές Αλυκές.
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι µία εταιρεία µέσα στις οκτώ που
βάζετε σε αυτό το ταµείο. Και θα ήθελα να πω ότι έχετε ήδη ξε-
κινήσει τις παρανοµίες αφού προχωρήσατε ήδη στην αδιανόητη
απόφαση να µεταβάλετε την εργασιακή σύµβαση του διευθύ-
νοντα συµβούλου από ορισµένου χρόνου σε αορίστου χρόνου.
Πού ακούστηκε αυτό; Κύριε Θεοχάρη, πώς γίνεται αυτό; Πώς γί-
νεται ένας διευθύνων σύµβουλος ορισµένου χρόνου να γίνει αο-
ρίστου σε µία εταιρεία του δηµοσίου; Θα πρέπει γι’ αυτό να
απαντήσει ο Υπουργός. Θα πρέπει άµεσα να απαντήσει. Αυτό
είναι πραγµατικό σκάνδαλο. Καταθέτω στα Πρακτικά το θέµα της
ηµερήσιας διάταξης των ελληνικών Αλυκών που λέει ότι µετα-
τρέπουν τη σύµβαση αυτή σε αορίστου χρόνου. Αυτό δεν προ-
κύπτει από πουθενά. Θα έπρεπε να ήταν ορισµένου χρόνου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης (Μίλτος) Ζαµπά-
ρας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μιλάµε για ανήκουστα πράγµατα που δεν είναι νόµιµα. Είναι
παράνοµα. Που δεν είναι ηθικά. Είναι πρωτόγνωρα για µας και
θα πρέπει προφανώς να τα πάρετε πίσω. 

Αυτά φαίνεται ότι θα κάνετε από δω και στο εξής και θα τα κά-
νετε και µε τη βούλα όταν ψηφιστεί το κατάπτυστο νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Θα σας έλεγα, λοιπόν, ότι
µε όλες αυτές τις ενέργειες η πτώση σας είναι δεδοµένη. Είναι
ξεκάθαρο αυτό. Αλλά δυστυχώς µέχρι να συµβεί αυτό θα έχετε
φροντίσει να τα διαλύσετε όλα. Για τον λόγο, λοιπόν, αυτό θα
πρέπει να σας σταµατήσουµε νωρίτερα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, κ. Θεοπί-
στη Πέρκα. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί και αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, κύριοι

της Κυβέρνησης, θέλω να σας πω ότι έχετε ξεφύγει. Εννοώ ότι
δεν κρατάτε πια ούτε τα προσχήµατα. Απόσυρση του κράτους,
διάλυση δηµόσιων δοµών, ιδιωτικοποιήσεις παντού. Απροκάλυ-
πτη εξυπηρέτηση συµφερόντων, γαλέρα και εργασιακός µεσαί-
ωνας για τους εργαζόµενους, οριακή κοινοβουλευτική
διαδικασία, απαξίωση των θεσµών, χειραγώγηση της δικαιοσύ-
νης, η δηµοκρατία υπό αίρεση. Για να επιτευχθούν βέβαια όλα
αυτά απαιτείται ένα βολικό, ένα συγχωρητικό θα έλεγα περιβάλ-

λον. Μέσα µαζικής ενηµέρωσης, δικαιοσύνη κ.λπ.. Θα προσπα-
θήσω να κάνω µια µικρή αναδροµή σε όσα έχουν συµβεί τις τε-
λευταίες µόνο µέρες στην κοινοβουλευτική διαδικασία αλλά και
στη δηµόσια ζωή. 

Αν µπορούσαν οι συνάδελφοι να µη µιλάνε. Το κάνει συνέχεια
αυτό. 

Ξεκινάµε µε την παραχώρηση του λιµένα Ηρακλείου. Το θυµό-
µαστε; Ήταν λίγες µέρες πριν. Μια ιδιωτικοποίηση ενός asset
του ελληνικού δηµοσίου που είναι ενδεικτική των ιδεολογικών εµ-
µονών της µονοδιάστατης πίστης του πολιτικού προσωπικού σας
ότι τα πάντα µπορεί να γίνουν καλύτερα εάν πάψει η πολιτεία να
ασχολείται µαζί τους. Και ας ασχοληθεί ο ιδιωτικός τοµέας. Για
ιδιωτικοποίηση βάσει σχεδίου ενάντια στο δηµόσιο συµφέρον. 

Τίποτα από όλα αυτά τα ιδεολογήµατα δεν ικανοποιείται. Ούτε
επιπλέον φόρος στα δηµόσια ταµεία έρχεται. Ούτε επιπλέον
πόροι έρχονται γιατί υπάρχει ένα τεχνητά µειωµένο αντίτυπο,
ούτε νέες επενδύσεις. Μόνο εξευτελιστικές χαµηλές επενδύσεις.
Και δεν ενισχύει τον ανταγωνισµό γιατί το δίνει σε έναν που έχει
το λιµάνι της Ηγουµενίτσας και τις Μινωικές Γραµµές. 

Δεύτερο νοµοσχέδιο. Το ένα µετά το άλλο. Νοµοσχέδιο για τη
συγχώνευση της Παγκρήτιας Τράπεζας µε την Attica Bank. Μια
συµφωνία σύµφωνα µε την οποία το δηµόσιο βάζει 500 εκατοµ-
µύρια και µειώνει το σηµαντικό πλειοψηφικό του µερίδιο στην
τράπεζα στο 35%. Ουσιαστικά, δηλαδή, χάνει την τράπεζα. Ο
ιδιώτης βάζει 200 εκατοµµύρια, λιγότερα από τα µισά και παίρνει
το 85% της τράπεζας, δηλαδή παίρνει την τράπεζα. 

Εδώ να µη ξεχνάµε ότι το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα επιβιώ-
νει χάρη στην ενίσχυση του δηµοσίου. Οι τέσσερις συστηµικές
τράπεζες εµφανίζουν τεράστια κερδοφορία. Αυτή η κερδοφορία
οφείλεται εν πολλοίς στη ρύθµιση για τον αναβαλλόµενο φόρο
που αποτελεί το 50% περίπου των ίδιων κεφαλαίων των τραπε-
ζών. Πριν λίγες µέρες οι γενικές συνελεύσεις των τεσσάρων συ-
στηµικών τραπεζών αποφάσισαν τη διανοµή µερίσµατος ύψους
814 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτό βεβαίως έγινε χάρη στην Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας που το επέτρεψε µε νοµοθετική
ρύθµιση και έτσι οι Έλληνες φορολογούµενοι στηρίζουν τη βιω-
σιµότητα των τραπεζών µε 50% των ιδίων κεφαλαίων και αυτοί
µοιράζουν µερίσµατα. 

Άλλο νοµοσχέδιο: παιδείας. Κάνετε νόµο του κράτους ένα σχέ-
διο για την παιδεία το οποίο ενισχύει τις ανισότητες µε ψηφιακό
τρόπο. Εµβαθύνει τη στροφή στην ιδιωτικοποίηση και επιτείνει
τα αυταρχικά µοντέλα διοίκησης στα πανεπιστήµια. Μετατρέπετε
ουσιαστικά τη δηµόσια παιδεία από κοινωνικό αγαθό σε εµπό-
ρευµα. Ανισότητες αυξάνονται, οι φραγµοί πολλαπλασιάζονται,
οι αποκλεισµοί εντείνονται και βεβαίως το κόστος µεταφέρεται
ολοένα και περισσότερο στους οικογενειακούς προϋπολογι-
σµούς που ήδη δοκιµάζονται από την ακρίβεια. Τρεις Υπουργοί
αποφασίζουν για κλείσιµο ή συγχώνευση τµηµάτων. Έχετε αλ-
λάξει τη βάση εισαγωγής. Πελατεία στα ιδιωτικά πανεπιστήµια. 

Άλλο νοµοσχέδιο: ψυχικής υγείας. Προχθές. Η καταστροφή
για την ψυχιατρική φροντίδα των πολιτών διαλύει τις δηµόσιες
δοµές και τη δηµόσια ψυχική υγεία. Η τροπολογία µε την οποία
θεσµοθετήσατε την παράλληλη άσκηση ιδιωτικού έργου από το
σύνολο του ιατρικού δυναµικού αποτελεί ένα χτύπηµα στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. Το ΕΣΥ παύει να εγγυάται το κοινωνικό
δικαίωµα στην υγεία. Οι υγειονοµικές ανισότητες µεγεθύνονται
και εποµένως ο λαός µένει απροστάτευτος. Αυτά έγιναν σε λίγες
µέρες. 

Άλλο νοµοσχέδιο. Νοµοσχέδιο για το πόθεν έσχες. 
Κύριε Θεοχάρη, αν µπορούσατε να µη µιλάτε την ώρα που

µιλάω. Αν σας ενοχλώ να σταµατήσω. 
Ένα νοµοσχέδιο που προσβάλλει τη δηµοκρατία και τους θε-

σµούς και διαποµπεύει την ποιότητά της. Ελαστικότητα, παρά-
θυρα. Γιατί άραγε; Ποια είναι η χρεία για θεσµοθέτηση της
διατήρησης δεδοµένων για πέντε χρόνια και όχι για όσο διαρκεί
η ποινική παραγραφή; Μέχρι και η Αρχή Καταπολέµησης Νοµι-
µοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δραστηριότητες το στη-
λίτευσε στη Βουλή. Μάλιστα είπε ότι τα στοιχεία ποινικών
υποθέσεων προκύπτουν συνήθως µετά την πενταετία. Μια καθε-
στωτική Κυβέρνηση που θέτει σε ασφυκτικό κλοιό το σύνολο της
κοινωνικής και πολιτικής ζωής. 
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Σήµερα έχουµε νοµοσχέδιο για το Υπερταµείο. Όλα ήρθανε
µέσα, περίπου, σε δέκα µέρες. Και αναρωτιόµασταν τώρα τι άλλο
έχει µείνει όρθιο και πρέπει να έρθει σήµερα και αυτό το νοµο-
σχέδιο; Εδώ βλέπουµε τέλος το ΑΣΕΠ για τους οργανισµούς που
έχουν υπαχθεί στο Υπερταµείο. Τέλος οι συλλογικές συµβάσεις
εργασίας σε ό,τι αφορά τη ΔΕΗ και τον ΔΕΔΔΗΕ. Να θυµίσω εδώ
ότι αυτές οι συλλογικές συµβάσεις (για τη ΔΕΗ και τον ΔΕΔΔΗΕ)
έχουν υπογραφεί τον Μάρτιο και τον Μάιο, αντίστοιχα, λίγο καιρό
πριν. Πάνε και αυτές. 

Επειδή είµαι και Βουλευτής Φλώρινας να µεταφέρω ότι ανα-
ρωτιέται ο κόσµος τι θα γίνει µε τους εργαζόµενους στον «ΑΗΣ
Μελίτης». Δεν υπάρχει ακόµη καµµία πρόταση. Μια απολιγνιτο-
ποίηση που δεν έχει γίνει καµµία επένδυση, µόνο καταστροφή,
µικροµεσαίες επιχειρήσεις που δεν επιδοτούνται µε κανέναν
τρόπο. Ούτε έξω από τις τράπεζες δεν µπορούν να περάσουν,
όχι να επιδοτηθούν. Η ανεργία αυξάνεται συνέχεια και τρεις
επενδυτές χρησιµοποιούν όλα τα χρηµατοδοτικά πακέτα που
υπάρχουν για να κάνουν παντού τώρα πια… . Τα κάνουν όλα.
Αυτό έχει γίνει η χώρα µας. Τρεις, τέσσερις, πέντε οικογένειες,
τέλος. 

Αυτή η ιδεοληψία, όµως, όπως έχει αποδειχθεί περιγράφεται
από την άποψη ότι µια εταιρεία µπορεί να ανήκει στο δηµόσιο,
αλλά θα λειτουργεί πλήρως µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια
πράγµα που, κατά τη γνώµη µας, εγγυάται και την αποτυχία της
λειτουργίας της και την µη εξυπηρέτηση του σκοπού της που
είναι η εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος. Τα στελέχη
από τον ιδιωτικό τοµέα, σύµφωνα µε τη δική σας την ιδεοληπτική
εµµονή, είναι πάντα ικανά. Πάντως σίγουρα ικανότερα από τα
στελέχη του δηµόσιου τοµέα. Δεν κάνουν λάθη, ξέρουν πώς λει-
τουργεί η αγορά και –το πιο σοβαρό- οι προθέσεις τους είναι
αγαθές. Δεν αποσκοπούν τα βραχυπρόθεσµα κέρδη, µπόνους
κ.λπ. αλλά το καλό του φορέα, του κράτους, της κοινωνικής πλει-
οψηφίας. 

Αλήθεια; Φέρτε µας ένα παράδειγµα. Μας φέρατε, τη ΔΕΗ.
Ρωτήστε έναν τυχαίο πολίτη που περπατάει στον δρόµο τι νοµίζει
και τι άποψη έχει για την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ, που παρου-
σιάζει αυτή τη στιγµή ρεκόρ κερδοφορίας και οι πολίτες το µόνο
που έχουν εισπράξει είναι ανεβασµένους λογαριασµούς, γιατί η
ΔΕΗ είχε δεσπόζουσα θέση στην αγορά και πρώτη ανέβαζε τις
τιµές. Ήδη από το 2019 είχε αύξηση. Όχι. Ο αποτελεσµατικός
ιδιωτικός τοµέας είναι µόνο για τους µετόχους και τους µάνατζερ
των επιχειρήσεων. 

Επέλεξε η Κυβέρνηση να δώσει τον έλεγχο του πυλώνα του
ενεργειακού µας συστήµατος, µια εταιρεία στρατηγικής σηµα-
σίας, στον ιδιωτικό τοµέα και η ελληνική κοινωνία και οικονοµία
µένουν απροστάτευτες εν µέσω ενεργειακής κρίσης, µε τις τιµές
του ηλεκτρισµού στα ύψη. Και αντί να παρέµβει στην αγορά η
Κυβέρνηση, να κάνει ελέγχους, να εξαλείψει την αισχροκέρδεια,
έχει επιτρέψει την πλήρη ασυδοσία και µάλιστα µέσω της ΔΕΗ
που ωθεί τις τιµές τόσο στη χονδρική όσο και στη λιανική σε υψη-
λότερα επίπεδα. Είδα κάτι επιδοτήσεις που στην πραγµατικότητα
-το έχουµε αναλύσει αυτό- καταλαβαίνετε. Αντί να σταµατήσει
την αισχροκέρδεια, δίνει επιδοτήσεις. Από τη µια τσέπη τα παίρ-
νει, στην άλλη τα δίνει. Και µάλιστα τώρα τελευταία, ζητάµε και
πίσω µερικές από αυτές, κάθε φορά που η Κυβέρνηση ανακαλύ-
πτει ότι κάτι δεν πάει καλά. Τώρα παραδέχθηκε ο κύριος Πρω-
θυπουργός ότι υπάρχουν υπερκέρδη. Αυτό εµένα µε χαροποίησε
πάρα πολύ γιατί δεν τα έβρισκε τόσο καιρό. Μας κοροϊδεύει κα-
τάµουτρα. 

Θα αναφερθώ λίγο σε αυτή την τροπολογία. Τα είπα λίγο στον
κ. Σκυλακάκη και θα καταθέσω µάλιστα και αυτόν τον πίνακα στα
Πρακτικά, που δείχνει πώς πήγαιναν οι τιµές. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοπίστη (Πέτη) Πέρκα κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, κοιτάξτε τι γίνεται µε την τροπολογία. Μας λέει ο κ. Σκυ-
λακάκης ότι θα ισχύσει για τον Αύγουστο. Εδώ έχει βγει η ΕΒΙ-
ΚΕΝ -µπορώ να σας διαβάσω κιόλας- και µιλάει για
αισχροκέρδεια, αναφέρει ότι «κάποιοι παραγωγοί στη χώρα µας
εκµεταλλεύονται την υψηλή κατανάλωση στα Βαλκάνια και πιθα-

νόν πολύ υψηλές εξαγωγές στην Ουκρανία και κάποιες δυσλει-
τουργίες στις διασυνδέσεις και αποκτούν ουρανοκατέβατα
κέρδη εις βάρος των Ελλήνων καταναλωτών». Γιατί; Τι έγινε τον
Ιούλιο; Τον Ιούλιο τον ξεχάσαµε; Τον Ιούλιο από τις 20.00’ µέχρι
τις 22.00’ το βράδυ η τιµή πήγαινε στα 850 ευρώ -22 Ιουλίου, στα
740- για συµβατικές µονάδες που το κόστος παραγωγής είναι
100 ευρώ, άντε να φτάσουν 150. Και έρχεται η Κυβέρνηση και
λέει «θα πάρω εισφορά για τον Αύγουστο» -πάει ο Ιούλιος- «10
ευρώ». Τι τεράστιο περιθώριο κέρδους είναι αυτό; Επειδή δια-
µαρτύρεται η Αντιπολίτευση ο λαός και καταλαβαίνουν κάπου
κάπου ότι κάτι δεν πάει καλά. Αυτό αφορά κυρίως, βέβαια, τις
µονάδες φυσικού αερίου. Εκεί είναι µόνο πέντε οι ηλεκτροπαρα-
γωγοί. Μπορούν πολύ εύκολα να συνεννοηθούν, όπως καταλα-
βαίνουµε. Τους επιτρέπει όµως να απολαµβάνουν ανεπίτρεπτα
εξωφρενικά υπερκέρδη µπροστά στα οποία η φορολόγηση είναι
πραγµατικά αστεία. Είπαµε και για µερικές περιπτώσεις που τη
γυρίζουν πίσω.

Θα επανέλθω, όµως, για να συνεχίσω µε αυτά που συµβαίνουν
έξω από τη Βουλή. Σε µία εβδοµάδα, αν παρακολουθούσατε, έχει
ενδιαφέρον να δείτε τι έχει καταφέρει ο ελληνικός λαός έξω από
τη Βουλή. Θα ήταν αλλιώς τα πράγµατα, πραγµατικά. 

Την ίδια στιγµή, λοιπόν, ένα συρραπτικό έπεσε επάνω σε ένα
cd και χάθηκαν οι επαφές του δολοφονηµένου Καραϊβάζ µε τον
διευθυντή του γραφείου του Πρωθυπουργού και µε τον διοικητή
της ΕΥΠ. Θα µου πείτε τώρα, αυτά συµβαίνουν πού και πού, έτσι
δεν είναι; Αυτά να τα πείτε στις δοµές της Ευρώπης που σας
ελέγχουν. 

Φτάσαµε, λοιπόν, µετά το βολικό και το συγχωρητικό περιβάλ-
λον -που είπα στην αρχή- στο ελεγχόµενο περιβάλλον, για να
µπορέσει αυτή η Κυβέρνηση να λειτουργεί έτσι ως καθεστώς και
να κάνει όλα αυτά που είπα. 

Και τώρα θα πάω στο θέµα των ηµερών που δεν είναι άλλο από
τις υποκλοπές. Όλοι είπαν πως είναι µαύρη ηµέρα για τη δηµο-
κρατία. Θα συµπληρώσω, ανακουφιστική για την Κυβέρνηση,
που «επισήµως και αναντίλεκτα η πολύ αναµενόµενη αρχειοθέ-
τηση της υπόθεσης των παράνοµων υποκλοπών, στο σκέλος που
αφορά την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών -και οποιαδήποτε
άλλη κρατική υπηρεσία ή αρχή- έλαβε χώρα. Η κ. Αδειλίνη µας
διαβεβαίωσε αναντίλεκτα –µου άρεσε αυτή η λέξη- ότι δεν
υπήρξε ελληνική κρατική υπηρεσία που να παρακολουθεί µε
«Predator», µεταξύ άλλων, πολλούς Υπουργούς, τον Αρχηγό
ΓΕΕΘΑ, στελέχη της Αντιπολίτευσης, δηµοσιογράφους, επιχει-
ρηµατίες, παρά το γεγονός ότι τα λογισµικά αυτά διατίθενται,
σύµφωνα µε την ερευνητική δηµοσιογραφία -ευτυχώς υπάρχει
και αυτή- αποκλειστικά σε κρατικούς παίκτες». 

Εποµένως, αν δεχτούµε την άποψη της κ. Αδειλίνη, θα πρέπει
να πούµε ότι µιλάµε πια για κατασκοπεία. Δηλαδή, δουλεύει κάτι
µέσα στο κράτος. Μιλάµε για παρακράτος. Θα έπρεπε να είστε
πάρα πολύ ανήσυχοι και να είναι η πρώτη η Κυβέρνηση αυτή που
θα είχε να δει γιατί και ο κ. Χατζηδάκης, που δεν είναι τώρα εδώ.
Αλλά του έκανα µια πολύ απλή ερώτηση. Η ερώτηση είναι ότι αν
δεχτούµε ότι έχει δίκιο η κ. Αδειλίνη, θα πρέπει να µας πει ο ίδιος
πώς νιώθει και λόγω του ότι είναι νόµιµες οι επισυνδέσεις, συµ-
περαίνουµε πως είναι κίνδυνος για την εθνική ασφάλεια ή πολύ
βαρέως ποινικού αδικήµατος. Θα ήθελα, λοιπόν, έναν σχολιασµό
επ’ αυτού, αλλά δεν τον έκανε. 

Κάτι συµβαίνει εδώ, όµως. Η Αρχή Προστασίας Προσωπικών
Δεδοµένων σε εµπιστευτικό πόρισµα προς τους δύο εισαγγελείς
πρωτοδικών ανέφερε ότι απαιτείται περαιτέρω εξέταση της υπό-
θεσης. Οι εισαγγελείς ενώ γνώριζαν ήδη από τις αρχές του Φε-
βρουαρίου του 2023 ότι στις 16 Δεκεµβρίου του 2021, την ηµέρα,
δηλαδή που εκδόθηκαν οι δύο έρευνες στο νέο λογισµικό κατα-
σκοπείας «Predator» και δουλειές στην Ελλάδα από «CITIZEN
LAB» και «ΜΕΤΑ» και για το «Predator» της «INTELLEXA», δύο Έλ-
ληνες υπάλληλοι της εταιρείας πήγαν σε data center που διατη-
ρούσε η «INTELLEXA» σε χώρους στο Μαρούσι και αφαίρεσαν
απροειδοποίητα servers και άλλον εξοπλισµό. 

Αυτούς –µαντέψτε- δεν τους κάλεσαν ποτέ για κατάθεση. Οι
εισαγγελικές αρχές δεν ασχολήθηκαν καθόλου µε τα πρόσωπα
που πλήρωσαν τους servers, που φιλοξενούσαν τις ψευδεπίγρα-
φες ιστοσελίδες -όπως blogspot.edolio5- που χρησιµοποιήθηκε
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ογδόντα έξι φορές, µε σκοπό να µολύνει συσκευές ή το emvo-
lio.gov.gr. Επίσης, κανείς από την Αρχή Προστασίας Προσωπι-
κών Δεδοµένων δεν κλήθηκε ως µάρτυρας, ούτε ζητήθηκε,
βέβαια, τεχνική βοήθεια της αρχής για την κατανόηση πολύπλο-
κων τεχνικών θεµάτων. 

Όσο, λοιπόν, και αν η κ. Αδειλίνη µας διαβεβαιώνει ότι εξετά-
στηκαν σχεδόν όλοι οι προτεινόµενοι από τους εγκαλούντες ανα-
φέροντες µάρτυρες –έτσι λέει- δεν µας λέει ούτε πόσο
επιφανειακή ήταν αυτή η εξέταση των κωδικών µαρτύρων, αλλά
κυρίως δεν αναφέρει την παράλειψη άλλων προσώπων - κλειδιά.
Δεν είναι εντυπωσιακό ότι κανένας από τα θύµατα-στόχους δεν
κλήθηκε να καταθέσει στην εισαγγελική έρευνα, παρά µόνο όσοι
πήγαν αυτοβούλως; Ο κ. Χατζηδάκης, σήµερα  –δεν απάντησε
σε τίποτε- αλλά µας είπε τουλάχιστον ότι δεν κλήθηκε. 

Με πολλές, λοιπόν, παραλείψεις τέτοιου τύπου και µπόλικα λο-
γικά άλµατα κατέληξαν στο συµπέρασµα ότι το γεγονός πως εί-
κοσι επτά άτοµα από τους τουλάχιστον ογδόντα επτά στόχους
είχαν µπει ταυτόχρονα στο στόχαστρο νόµιµης επισύνδεσης µε
την ΕΥΠ και παράνοµης παρακολούθησης βάσει του κατασκο-
πευτικού λογισµικού «Predator», είναι µία απλή σύµπτωση και
πως οι δύο µέθοδοι υποκλοπής επικοινωνιών δεν είχαν καµµία
συνάφεια µεταξύ τους!

Πραγµατικά, σταµατάει η λογική εδώ. Και αν είναι έτσι γιατί
δεν είστε όλοι στα κάγκελα; Τι έγινε εδώ; Υπάρχει παρακράτος;
Ποιος παρακολουθεί και για ποιον σκοπό ποιον; Τον Αρχηγό
ΓΕΕΘΑ; Τους Υπουργούς; Και είµαστε όλα καλά; Και ποιος το
έστησε αυτό και για ποιον σκοπό; 

Εγώ θα διαβάσω -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- κάτι από το
άρθρο του «Inside Story» που κάνει πραγµατικά πολύ σοβαρή
δουλειά: «Ο προγραµµατιστής του «Predator», o Rotem Farkash,
ισχυριζόταν ότι στη χώρα µας ήρθε µετά από πρόσκληση της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης και ενώ είχαν συµφωνήσει για τη χρήση του
λογισµικού της εταιρείας, ότι είχε συναντηθεί µε διάφορους κυ-
βερνητικούς αξιωµατούχους και πως είχε λάβει διαβεβαιώσεις
από την ελληνική Κυβέρνηση ότι θα περνούσαν νόµο για τη νο-
µιµοποίηση της χρήσης του spyware». Δεν προλάβατε. Μόνο τέ-
τοιο νόµο δεν έχουµε δει ακόµα. Έχουµε δει αλλά κι άλλα
βέβαια. Το δηµοσίευµα αυτό ήταν στη διάθεση του αντεισαγγε-
λέα του Αρείου Πάγου, αλλά ο Rotem Farkash δεν κλήθηκε ποτέ
να καταθέσει παρ’ ότι όπως φαίνεται από τις δηµοσιογραφικές
πληροφορίες ήξερε τα πάντα για τα πρώτα βήµατα της εταιρείας
στην Ελλάδα και στους εδώ συνεργάτες της. 

Αυτή είναι, δυστυχώς, η κατάσταση. Δεν µας κάνει καθόλου
περήφανους. Μας κάνει ιδιαίτερα ανήσυχους θα έλεγα. Σας βλέ-
πουµε, όµως, σας παρακολουθούµε και σιγά-σιγά αυτά θα τα
µάθει και όλος ο ελληνικός λαός. Το πρώτο µήνυµα το πήρατε,
απλώς δεν το καταλάβατε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα

την κ. Διονυσία Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία, θα
ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Χήτας, µετά
ο κ. Μάντζος και µετά ο κ. Κουκουλόπουλος. Πάµε εναλλάξ
τώρα, Βουλευτής και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΔΙΟΝΥΣΙΑ-ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο συζη-
τούµε την αναδιάρθρωση της «Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών
και Περιουσίας Α.Ε.» και τη δηµιουργία ενός καινούργιου εθνικού
επενδυτικού ταµείου, ενός σύγχρονου επενδυτικού βραχίονα για
το κράτος. Στρατηγικοί του στόχοι είναι αφ’ ενός η αξιοποίηση
και η διαχείριση της δηµόσιας περιουσίας, αφ’ ετέρου η τοποθέ-
τηση κρατικών οικονοµικών πόρων σε επενδύσεις επωφελείς για
τους Έλληνες, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα οικονοµικά περιβαλλον-
τικά και κοινωνικά κριτήρια. 

Στην εν λόγω εταιρεία ενσωµατώνονται προϋφιστάµενοι θε-
σµοί όπως το ΤΑΙΠΕΔ και το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθε-
ρότητας. Με τη νέα διαδοχή των υφιστάµενων σχηµάτων από την
Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας και µε τη δηµι-
ουργία του νέου εθνικού επενδυτικού ταµείου σηµατοδοτείται
οριστικά το πέρασµα σε µία σύγχρονη εποχή για το ελληνικό
κράτος το οποίο εδώ και καιρό έχει βρει τον βηµατισµό του προς

την ανάπτυξη, αφήνοντας οριστικά πίσω του την µνηµονιακή
εποχή κατά την οποία δηµιουργήθηκαν το ΤΑΙΠΕΔ και το Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας ως θεσµοί εγγυητικοί, ως ενέ-
χυρο δηλαδή, των δανείων της χώρας και στη συνέχεια και το
Υπερταµείο. 

Το προϋφιστάµενο πολύπλοκο, γραφειοκρατικό πλαίσιο δεν
έχει επιτρέψει την αποτελεσµατική έως σήµερα αξιοποίηση της
δηµόσιας περιουσίας. Πολύ σηµαντικά ακίνητα και έργα στη
χώρα µας παραµένουν λιµνάζοντα αποστερώντας έσοδα για την
εθνική οικονοµία και τις τοπικές κοινωνίες. Η δε αναδιάρθρωση
των επενδυτικών σχηµάτων σε σχέση µε την αξιοποίηση της δη-
µόσιας περιουσίας πρέπει να συνεχιστεί και µε πρόσθετες πα-
ρεµβάσεις, όπως υπάρχει η προοπτική, όπως για παράδειγµα µε
την επανεξέταση του ρόλου της ΕΤΑΔ ώστε να µπορέσει αυτή
να αποτελέσει µοχλό εθνικής και περιφερειακής ανάπτυξης µέσω
της αξιοποίησης της ακίνητης περιουσίας του δηµοσίου. 

Ως σήµερα έχουν γίνει σηµαντικές επενδύσεις, επί παραδείγ-
µατι στους τοµείς των υποδοµών-µεταφορών, ενώ έχουν διενερ-
γηθεί στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
τριακόσιοι εξήντα εννέα διαγωνισµοί. Το δε πλεόνασµα από τις
συναφθείσες συµβάσεις υπολογίζεται σε 3,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Χρειαζόµαστε, όµως, νέες και πρόσθετες επενδύσεις. Ειδικά
οι τοπικές οικονοµίες είναι αυτές που το έχουν ανάγκη. Η σηµε-
ρινή θεσµική µεταρρύθµιση θέτει τις βάσεις αφ’ ενός για την τα-
χύτερη αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας, αφ’ ετέρου για τη
δροµολόγηση των επενδύσεων αυτών οι οποίες θα δηµιουργή-
σουν νέα ώθηση στην οικονοµία, ενώ θα µπορέσουν µε µεγαλύ-
τερη εξωστρέφεια να προσελκύσουν νέες και πρόσθετες ευθείες
ξένες επενδύσεις, τις οποίες κάθε χώρα έχει ανάγκη για την εισ-
ροή νέων οικονοµικών πόρων στην οικονοµία της και για τη δη-
µιουργία νέων και πρόσθετων θέσεων εργασίας, αλλά και για την
υλοποίηση της κοινωνικής της πολιτικής. 

Μιλώντας για θέσεις εργασίας, είναι άξιο αναφοράς το γεγο-
νός ότι σήµερα η ΕΛΣΤΑΤ ανακοίνωσε ότι η ανεργία στη χώρα
µας έπεσε για πρώτη φορά κάτω από το 10% και συγκεκριµένα
στο 9%, το οποίο είναι το χαµηλότερο ποσοστό ανεργίας που
έχουµε από το 2009. 

Έτσι, λοιπόν, είναι πολύ σηµαντικό να λαµβάνουµε υπ’ όψιν το
κοινωνικό αποτύπωµα το οποίο έχουν οι επενδύσεις. Άλλωστε,
να µην ξεχνάµε ότι η ενίσχυση των επενδύσεων αποτελεί και ένα
προσωπικό στοίχηµα του ιδίου του Πρωθυπουργού του κ. Κυριά-
κου Μητσοτάκη το οποίο κερδίζεται κάθε µέρα καθώς η Ελλάδα
φιλοξενεί για πρώτη φορά ξένες επενδύσεις σε σειρά τοµέων
που δεν υπήρχε ανάλογη δραστηριότητα στο παρελθόν. Επίσης,
και οι εθνικές επενδύσεις αυξάνονται. Μάλιστα είναι αξιόλογο το
γεγονός ότι σήµερα ανακοινώθηκε και άλλη µία πολύ σηµαντική
απόφαση, το να αυξηθούν οι πόροι για το Ταµείο Μετάβασης
στις περιοχές προς απολιγνιτοποίηση. 

Όµως, για να συνεχιστεί αυτή η νέα αναπτυξιακή πορεία της
χώρας χρειαζόµαστε νέους θεσµούς. Η νέα εποχή χρειάζεται νέα
εργαλεία. Στην Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας
το κράτος διατηρεί τον πλήρη έλεγχο στη δηµόσια περιουσία του
και ταυτόχρονα δηµιουργεί ένα πλαίσιο λειτουργίας που απαντά
στην ανάγκη της οικονοµίας για επενδύσεις, µε βάση τους κανό-
νες λειτουργίας της αγοράς και του σύγχρονου τραπεζικού συ-
στήµατος. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µία ειδική αναφορά στην 9η

Παγκόσµια Διάσκεψη για τους Ωκεανούς η οποία διοργανώθηκε
τον Απρίλιο του 2024 από τη χώρα µας και κατέδειξε τη µεγάλη
δυναµική που µπορούν να έχουν για την Ελλάδα οι επενδύσεις
στη βιώσιµη γαλάζια οικονοµία. Γι’ αυτό και προτείνω τη δηµι-
ουργία µιας ειδικότερης σειράς έργων προς επένδυση στοχευ-
µένων εντός του πλαισίου της γαλάζιας ανάπτυξης, καθώς και
ενός ειδικότερου εθνικού επενδυτικού ταµείου ή τυποαµείου για
τη γαλάζια ανάπτυξη που θα επιτρέψουν στη χώρα τόσο να δεχ-
θεί επενδύσεις όσο και να επενδύσει η ίδια σε κρίσιµες υποδοµές
και νέα έργα στοχευµένα στη γαλάζια οικονοµία. 

Σε ανάλογο κλίµα, άλλωστε, κινείται και το άρθρο 36 του προ-
τεινόµενου νοµοσχεδίου, σύµφωνα µε το οποίο το Ταµείο µέσω
της Μονάδας Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας δύναται να διε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΘ’ - 31 ΙΟΥΛΙΟΥ 2024 20095



νεργεί διαγωνισµούς για την αναβάθµιση, την ανάπτυξη και την
κατασκευή λιµενικών υποδοµών. Καταδεικνύει και αυτή η ρύθ-
µιση µε τον πλέον εύγλωττο τρόπο τη νέα, σαφώς βελτιωµένη
οικονοµική θέση της χώρας, αλλά και τις νέες µας προτεραιότη-
τες που προερχόµενες από το προεκλογικό πρόγραµµα της
Νέας Δηµοκρατίας ήδη γίνονται πλέον πράξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατό-
τητα να µετεξελίξουµε το Υπερταµείο από ένα ξεπερασµένο ερ-
γαλείο που συνδέθηκε µε το εξωτερικό χρέος της χώρας σε ένα
σύγχρονο κρατικό επενδυτικό ταµείο, σε έναν ικανό διαχειριστή
της δηµόσιας περιουσίας, σε ένα ισχυρό επενδυτικό βραχίονα
που θα επωµιστεί το βάρος της µόχλευσης κεφαλαίων από την
Ελλάδα ή το εξωτερικό, για την Ελλάδα και θα δηµιουργήσει
έναν µοχλό εξωστρέφειας της χώρας καινούργιο για τη δηµιουρ-
γία της υπεραξίας που χρειαζόµαστε. Ας του ευχηθούµε καλή
πορεία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης ο κ. Χήτας και ακολουθούν ο κ. Μάντζος και ο κ.
Κουκουλόπουλος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πάρα πολύ.

Είναι η τελευταία συνεδρίαση, αλλά εγώ κάποια πράγµατα δεν
µπορώ να τα καταλάβω. Θα κάνω µια αναφορά στο θέµα των
υποκλοπών και των παρακολουθήσεων. Δεν είναι και ο κ. Χατζη-
δάκης εδώ, αλλά και να ήταν είναι σαν να µην είναι. Διότι ό,τι και
να του πεις για το θέµα αυτό δεν απαντάει. Έχει στυλωθεί, κάνει
σαν να µην καταλαβαίνει, λες και δεν τον αφορά το θέµα. Δίνει
µια τυποποιηµένη απάντηση «έχω απάντηση σε αυτά τα ζητή-
µατα πολλάκις». Δεν έχει πει τίποτα δηλαδή. 

Καµµιά φορά λέµε κανένα θέµα δικό σου για να δεις πώς είναι,
είτε αυτό αφορά σε συµπεριφορά είτε έχει συµβεί κάτι. Και το
κάνω δικό µου. Δηλαδή, να µε παρακολουθεί εµένα η ΕΥΠ, να µε
παρακολουθεί το «Predator», να υπάρχει ο ν.5002/2022 ο οποίος
τι λέει; Απλά πράγµατα ρε παιδιά, να καταλάβουµε λίγο τι γίνεται.
Τι λέει αυτός ο νόµος; Λέει ότι για να γίνει άρση απορρήτου, δη-
λαδή για να σε παρακολουθούν, να σε ακούνε, πρέπει να υπάρ-
χουν ενδείξεις τέλεσης κακουργηµάτων ή ορισµένων
πληµµεληµάτων και εγκλήµατα κατά της εθνικής ασφάλειας. Αν
υπάρχουν αυτά, αυτές οι ενδείξεις -αυτό λέει ο νόµος- τότε η
κυρία ΕΥΠ πατάει το κουµπί και σε ακούει. Μιλάτε, σας ακούµε.
Τόσο απλά. Δεν πάει random η ΕΥΠ, «α, παίρνω έναν αριθµό, θα
παρακολουθήσω αυτόν».

Άρα, λοιπόν, όλοι αυτοί, το Υπουργικό Συµβούλιο, ο Αρχηγός
ΓΕΕΘΑ, ο κ. Χατζηδάκης, αν ισχύουν αυτά που λέει ο νόµος, για
να γίνει, λοιπόν, η άρση πρέπει η ΕΥΠ ή η κρατική ασφάλεια να
έχει συλλέξει κάποια συγκεκριµένα στοιχεία γι’ αυτούς που πρό-
κειται να παρακολουθήσει. Δηλαδή, συλλέγω κάποια στοιχεία για
τον Χήτα και βλέπω ότι υπάρχει λόγος να τον παρακολουθήσω.
Τι γίνεται τότε; Πατάνε το κουµπί; Κάνουν µια αναφορά, συντάσ-
σεται µια αναφορά προς τον αρµόδιο εισαγγελέα και αυτός το
προτείνει στο αρµόδιο δικαστικό συµβούλιο. Τι ρωτάµε εµείς
τώρα εδώ και δεν παίρνουµε ποτέ απάντηση; Πού είναι -πολύ
απλό ερώτηµα- και τι έλεγε αυτή η αναφορά του αρµόδιου ει-
σαγγελέα προς το δικαστικό συµβούλιο που ζήτησε την άρση
απορρήτου; Κάτι έλεγε. «Παιδιά, για ακούστε λίγο αυτούς, γιατί
κάτι γίνεται». Εγώ δεν λέω τι γίνεται. Λέω αλλά για να το κάνουν
αυτό κάτι είχαν οι άνθρωποι, στοιχεία. Εκτός αν είναι κάποιο παι-
χνίδι επιτραπέζιο που παίζουν εκεί στην ΕΥΠ, ξέρω εγώ, να το
έχουν δει για παιχνίδι και διασκέδαση, είναι ωτακουστές. Αυτό
λέει ο νόµος.

Εκεί, λοιπόν, σε αυτή την αναφορά αναφέρονται οι λόγοι ή οι
ενδείξεις τέλεσης κακουργηµάτων κατά της εθνικής ασφάλειας.
Αυτός είναι ο λόγος για να παρακολουθήσει η ΕΥΠ κάποιον. Και
εδώ σφυρίζουµε αδιάφορα. «Δεν έγινε τίποτα, εµένα µε εµπι-
στεύεται ο Πρωθυπουργός». Το είδα, αλίµονο, τέτοια εµπιστο-
σύνη. Δηλαδή, παρακολουθείται ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, κορυφαίοι
Υπουργοί. Αν ισχύει κάτι από όλα αυτά που λέει ο νόµος ότι πρέ-
πει να ισχύουν, παιδιά να πέσει φωτιά να µας κάψει, δεν πάµε

πουθενά έτσι. Αν πάλι δεν ισχύει τίποτα, εδώ µιλάµε για ένα σύ-
στηµα. Αν µε παρακολουθούσαν -αυτό ισχύει και για τον κ. Αν-
δρουλάκη-, θα είχα πάει κατευθείαν να κάνω µήνυση. Είµαι
καθαρός και θα περπατάω στην κοινωνία µε αυτή τη σκιά επάνω
µου; Κατευθείαν θα πήγαινα πρωί-πρωί να µάθω γιατί µε παρα-
κολουθούσαν. Απλά πράγµατα δεν είναι; Γιατί καµµιά φορά χα-
νόµαστε µέσα σε νοµικές έννοιες και αγορεύουν εδώ οι
δικηγόροι και οι νοµικοί και χάνεται η µπάλα. Απλά πράγµατα, ρε
παιδιά. «Γι’ αυτούς τους λόγους σε παρακολουθεί η ΕΥΠ» και
αποφασίζει να σε παρακολουθήσει. Ισχύουν αυτά; «Ναι» ή «όχι»;
Ιδού η απορία.

Και πάµε τώρα στο δεύτερο στάδιο, για το οποίο πανηγυρίζει
από χθες η Νέα Δηµοκρατία. Θα πρέπει να καταλάβει η Εισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου, η κ. Αδειλίνη, ότι είναι εισαγγελέας
του Αρείου Πάγου και δεν είναι εισαγγελέας, όπως πολύ σωστά
δήλωσε ο Πρόεδρός µας σήµερα, καταψύκτης πάγου της δικαιο-
σύνης. Δεν µπορεί να βάζει σε πάγο τη δικαιοσύνη η εισαγγελέας
του Αρείου Πάγου, όταν αυτό βολεύει την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας.

Να θυµίσουµε στο σηµείο αυτό ότι η κ. Αδειλίνη παρενέβη πα-
λαιότερα -να φρεσκάρουµε λίγο τη µνήµη των πολιτών- υπέρ των
παράνοµων µεταναστών. Δεν έκανε τίποτα για την υπόθεση της
νοθείας των εκλογών σε σχέση µε την επιστολική ψήφο που κα-
τήγγειλαν και το ΚΚΕ και η Ελληνική Λύση. Είχαµε καταγγείλει
τότε για την επιστολική ψήφο και δεν έκανε τίποτα η κ. Αδειλίνη.
Παροιµιώδης ήταν η απραξία της στο εθνικό έγκληµα των Τεµ-
πών, επειδή βόλευε -και µε µεγάλη λύπη το λέµε αυτό- τη Νέα
Δηµοκρατία. Να τα θυµίσουµε αυτά. Δεν µπορεί, λοιπόν, η εισαγ-
γελέας του Αρείου Πάγου να κάνει τον Άρειο Πάγο παγοποιεία
της Νέας Δηµοκρατίας ή γραφείο Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας,
επειδή συµφέρει αυτό τη Νέα Δηµοκρατία ή την Κυβέρνηση
εκείνη την ώρα.

Σε όλο τον κόσµο -και αυτό είναι γνωστό τοις πάσι- το «Preda-
tor» το διέθεταν σε κυβερνήσεις. Αυτά είναι γνωστά. Τα έχουµε
πει, έχουν χιλιοειπωθεί. Σε όλο τον κόσµο διέθεταν τα «Predator»
στις κυβερνήσεις. Το ελληνικό Υπουργείο Εξωτερικών, εδώ, απέ-
ναντί µας, έδωσε άδεια εξαγωγής του «Predator». Οι άνθρωποι
που το µετέφεραν το «Predator» στην Ελλάδα είναι κουµπάροι
µε τη µισή Κυβέρνηση, αλλά η Κυβέρνηση δεν εµπλέκεται που-
θενά και καθόλου, λέει η κυρία εισαγγελέας.

Να έρθει, λοιπόν, το θέµα στη Βουλή. Να έρθει άµεσα το θέµα
στη Βουλή και η δικογραφία και το πόρισµα της κυρίας εισαγγε-
λέως, για να δούµε τι ακριβώς συµβαίνει µε την υπόθεση αυτή.
Πάει αυτό.

Είπαµε κάποια πράγµατα προηγουµένως στον αρµόδιο
Υπουργό, τον κ. Σκυλακάκη. Προφανώς και δεν µας ικανοποί-
ησαν οι απαντήσεις του. Αλλά η ανικανότητα της Νέας Δηµοκρα-
τίας -πώς λίγο στο κοµµάτι της ενέργειας- και αυτή η ληστεία
των καταναλωτών, των Ελλήνων πολιτών, υπέρ των ολιγαρχών
της ενέργειας, η ανικανότητα της Νέας Δηµοκρατίας να πατάξει
την ακρίβεια, αλλά και το υψηλό, πολύ υψηλό, κόστος στο ρεύµα
δεν είναι απλά ανικανότητα. Όχι, µια χαρά είναι. Άµα θέλουν
αυτοί είναι τσακάλια, τα λύνουν τα θέµατα αµέσως. Δεν είναι
µόνο θέµα ανικανότητας, όχι. Είναι δόλος. Είναι προσπάθεια της
Νέας Δηµοκρατίας να εξυπηρετήσει τους ολιγάρχες και κυρίως
τους παρόχους ενέργειας. Γνωστά πράγµατα είναι αυτά. Ως
αφήγηµα τι λένε; «Η παγκόσµια ακρίβεια», «η παγκόσµια ακριβή
ενέργεια» κ.λπ. κ.λπ..

Έρχεται τώρα και τι λέει; Τα είπαµε και πριν. «Έκτακτη ει-
σφορά 10 ευρώ ανά µεγαβατώρα στους ηλεκτροπαραγωγούς µε
φυσικό αέριο». Ρωτάµε εύλογα: Γιατί όχι και στις ΑΠΕ; Λέει, ο
Υπουργός: «Μα, τις ΑΠΕ τις πριµοδοτούµε εµείς. Τι να τους κά-
νουµε; Να τους φορολογήσουµε; Να πάρουµε πίσω τα λεφτά
που τους δίνουµε»; Αυτό είπε, αυτό κατάλαβα, αν κατάλαβα
καλά. Τους εξαιρεί.

Ακούς τον Πρωθυπουργό της χώρας µπροστά στον ορυµαγδό
που ζει καθηµερινά ο Έλληνας πολίτης, τα ελληνικά νοικοκυριά,
να λέει: «Θα παρέµβουµε για τις τιµές του ρεύµατος». Εδώ υπάρ-
χει κάτι άλλο, άλλη µια πολιτική απατεωνιά, ψιλικατζίδικη, όµως.
Οι µηνιαίοι λογαριασµοί ρεύµατος. Τι είναι οι µηνιαίοι λογαρια-
σµοί ρεύµατος; Μηνιαίοι λογαριασµοί ρεύµατος. Παλιά ερχόταν
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δίµηνα, τρίµηνα, τώρα έρχονται µηνιαία. Βλέπει ο άλλος 80 ευρώ,
τα πληρώνει. Ναι χριστιανέ µου, στο δίµηνο 160, στο τρίµηνο
240. Είσαι πάνω από 50% πάνω σε αυτά που πληρώνεις. Τρικ λέ-
γονται αυτά, κόλπα.

Ένα άλλο θέµα πολύ σηµαντικό. Προφανώς και πρέπει να ενι-
σχυθούν τα ελληνικά νοικοκυριά. Ωραία. Η επιχειρηµατικότητα;
Το είπαµε πριν. Οι επιχειρήσεις; Οι βιοµηχανίες; Οι άνθρωποι της
παραγωγής, της καθηµερινότητας θα πληρώνουν κανονικά το
νταβατζιλίκι του χρηµατιστηρίου ενέργειας και όλων των υπολοί-
πων των ολιγαρχών; Αυτοί οι άνθρωποι που θα πληρώσουν τόσα
λεφτά, που επιχειρούν και παράγουν και πληρώνουν όλα αυτά
τα χρήµατα, δεν θα βρουν; Θα πρέπει να ψάξουν να βρουν έναν
τρόπο πώς θα πάρουν τα χρήµατα αυτά πίσω. Άρα, αυτό θα µε-
τακυλιστεί στις τιµές, θα φτάσει στον καταναλωτή, θα πληρώσει
πάλι τις αυξήσεις ο καταναλωτής και πάλι θα γυρίζει ο κύκλος
γύρω-γύρω και θα κυνηγάµε την ουρά µας, ενώ έπρεπε να ενι-
σχυθούν και οι βιοµηχανίες, όπως έχει γίνει για παράδειγµα στην
Ιταλία. Το αναφέραµε και πριν. Τι έκανε η ιταλική κυβέρνηση; Επι-
δότηση στις ενεργοβόρες βιοµηχανίες µε 60 ευρώ ανά µεγαβα-
τώρα. Τι να κάνουµε τώρα; Συµβαίνουν αυτά.

Πάµε παρακάτω, γιατί πλέον πραγµατικά έχει καταντήσει η πο-
λιτική αηδία, ας το πω έτσι, να ψεύδεται τόσο ευθαρσώς ο Πρω-
θυπουργός, καθηµερινά. Μας είπε πριν από δύο µέρες ότι οι
τιµές του ρεύµατος ισορρόπησαν. Δεν µας είπε βέβαια -το εί-
παµε και πριν- ότι ανοίξανε και λειτούργησαν, έβαλαν στο µείγµα,
κάποιους λιγνίτες. Άλλα µας έλεγε εδώ ο κ. Σκυλακάκης πριν από
λίγο. Άλλα µας έλεγε. Θα επαναφέρω το παράδειγµα που ανέ-
φερα και πριν, για το 2023. Προφανώς οι άνθρωποι δεν ξέρουν
τι τους γίνεται, οι Γερµανοί και οι Πολωνοί. Είναι αστεία άτοµα,
δεν ξέρουν τι κάνουν. Ξέρει τι κάνει τώρα η Γερµανία και η Πο-
λωνία, που έδωσαν παράταση στο κλείσιµο των λιγνιτικών τους
µονάδων ως το 2040 και ως το 2050 αντίστοιχα;

Τι ξέρουν οι Γερµανοί, βρε παιδιά; Εµείς ξέρουµε. Ο κ. Σκυλα-
κάκης, ο κ. Μητσοτάκης και όλοι οι προηγούµενοι Υπουργοί. Η
Πολωνία και η Γερµανία είχαν στο ενεργειακό τους µείγµα 50%
και 20% αντίστοιχα λιγνίτη. Ο λιγνίτης στη χώρα µας, όπως εί-
παµε και πριν, δεν πέρασε ποτέ το 9% στο µείγµα. Και οι δύο
αυτές χώρες έχουν πάρει παράταση, όπως είπα και πριν, στο
κλείσιµο των λιγνιτικών µονάδων. Και τις τελευταίες µέρες που
η Ελλάδα ξεπέρασε τη συµµετοχή του λιγνίτη µε 12%, είχαµε
πτώση των τιµών 50%. Δεν πάει να λέτε ό,τι θέλετε. Αυτή είναι η
αλήθεια. Τι να κάνουµε; Αυτή είναι η αλήθεια είτε τη θέλετε, είτε
όχι.

Και τι θα γίνει -και εδώ είναι το τροµακτικό στοιχείο- το 2026
που θα κλείσουµε τα λιγνιτικά µας εργοστάσια; Εκεί πραγµατικά
ο θεός να βάλει το χέρι του. 

Αντιλαµβάνοµαι, κύριε Πρόεδρε, τον κάµατο, την κόπωση του
Σώµατος από τον φρενήρη ρυθµό νοµοθέτησης της Νέας Δηµο-
κρατίας και σεβόµενος τον χρόνο των συναδέλφων θα κλείσω
εδώ, αν και είχα να πω και άλλα πράγµατα.

Νοµίζω, ότι οι επόµενες µέρες, έστω αυτές που θα κλείσει το
Κοινοβούλιο, δεν θα απαλύνουν καθόλου τον πόνο των Ελληνί-
δων και των Ελλήνων συµπολιτών µας εκεί έξω οι οποίοι πραγ-
µατικά περνάνε πάρα πολύ δύσκολα. Εµείς θα τους δώσουµε µια
υπόσχεση, ότι και µε την έναρξη εκ νέου των εργασιών της Βου-
λής, µε τον ίδιο ζήλο και µε την ίδια προσήλωση θα δίνουµε τη
µάχη υπέρ των πολιτών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα
τον κ. Δηµήτριο Μάντζο από το ΠΑΣΟΚ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε επίπεδο πολιτικό και ιστορικό

το περίφηµο ή µάλλον περιβόητο Υπερταµείο έχει τη δική του
διακριτή πολιτική αξία, αφ’ ενός, επειδή ιδρύθηκε επί θητείας
µιας αριστερής κυβέρνησης ως το πιο καταστροφικό αποτέλε-
σµα πειραµατικών πολιτικών και αφ’ ετέρου, επειδή στέκει σή-
µερα ως ένα από τα πλέον σηµαντικά µνηµεία της υποκρισίας
της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία κατακεραύνωνε τον ΣΥΡΙΖΑ για
το Υπερταµείο, ενώ στην πραγµατικότητα έτριβε τα χέρια της για
ένα εργαλείο αποεπένδυσης του δηµοσίου από κρίσιµους κλά-

δους και πώλησης περιουσιακών στοιχείων µε ευνοϊκούς όρους
για τους αγοραστές.

Και ενώ πριν από το 2019 µιλούσε η Νέα Δηµοκρατία για υπο-
ταγή, µετά το 2019 αύξησε και την περιουσία στο πεδίο δράσης
του Υπερταµείου, µεταφέροντας σε αυτό µεταξύ άλλων ακόµα
και το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας.

Η Νέα Δηµοκρατία ήταν εκείνη που κατακεραύνωνε τα σκάν-
δαλα του Υπερταµείου προ του 2019, αλλά υπέθαλψε µεθοδικά
όλα τα σκάνδαλά του µετά το 2019. Κεραυνοβολούσε εναντίον
του ΣΥΡΙΖΑ για την απόπειρα παράτασης παραχώρησης έναντι
εξευτελιστικού τιµήµατος του Αερολιµένα Αθηνών, που εµπόδισε
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αλλά µετά το 2019 - Υπερταµείο µε Νέα
Δηµοκρατία- επέτρεψε τη µετατροπή των ανταλλάξιµων οµολο-
γιών του δηµοσίου στην Τράπεζα Πειραιώς µε ζηµία 1,3 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας, την προβληµατική ιδιωτικοποίηση µέσω της αύξησης µε-
τοχικού κεφαλαίου της ΔΕΗ, τα παιχνίδια µε τη διοίκηση των Ελ-
ληνικών Πετρελαίων, τα περίεργα µπρος-πίσω µε την αγορά και
την πώληση της συµµετοχής των Ελληνικών Αλυκών, µε την άνευ
προγραµµατικού λόγου πώληση της συµµετοχής στον «Διεθνή
Αερολιµένα Αθηνών», µε την κατάργηση της πρόβλεψης για προ-
συµβατικό έλεγχο της πώλησης µετοχών εισηγµένων εταιρειών
από το ΤΑΙΠΕΔ. Αυτά είναι λίγα µόνο από τα θέµατα σε µια
µακρά λίστα του πώς ένα υπερταµείο µε Νέα Δηµοκρατία είναι
πολύ διαφορετικό και πολύ καλύτερο, τελικά, από ένα υπερτα-
µείο µε ΣΥΡΙΖΑ.

Το Υπερταµείο, λοιπόν, λειτούργησε και λειτουργεί ως όχηµα
για την εκποίηση των πλέον προσοδοφόρων και στρατηγικής ση-
µασίας δηµοσίων επιχειρήσεων.

Δυστυχώς, σε όλες αυτές τις διαδικασίες εκποιήσεων η Βουλή
των Ελλήνων ήταν και είναι απούσα, γεγονός που δηµιουργεί ζη-
τήµατα δηµοκρατικής νοµιµοποίησης αυτών των αποφάσεων εκ-
ποιήσεως, ιδίως εκείνων που συνδέονται µε σηµαντικούς
φυσικούς πόρους και υποδοµές της χώρας, όπως η ΔΕΗ, που
µάλιστα η Κυβέρνηση θέλει και επιµένει να τη χρησιµοποιεί ως
δήθεν επιτυχηµένο µοντέλο, ενώ δεν είναι παράδειγµα προς µί-
µηση, αλλά στην πραγµατικότητα παράδειγµα προς αποφυγή. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας χρησιµοποίησε το Υπερ-
ταµείο ως Δούρειο Ίππο, προκειµένου να εκποιήσει προσοδοφό-
ρες και στρατηγικής σηµασίας, επαναλαµβάνω, δηµόσιες
επιχειρήσεις µε διαδικασίες για τις οποίες η Βουλή, πράγµατι,
δεν είχε καµµία ενηµέρωση και ιδίως χωρίς να λαµβάνεται υπ’
όψιν η µελλοντική τους δυνατότητα και οι κερδοφόρες προοπτι-
κές τους στο µέλλον, όχι στο απώτερο µέλλον, στο άµεσο µέλ-
λον. Και τα παραδείγµατα είναι πολύ πρόσφατα και µε µηδενική
πάντα λογοδοσία. Και όλο αυτό φέρνει στο προσκήνιο ένα πραγ-
µατικό βαθύτερο πολιτικό ζήτηµα αρχιτεκτονικής, φιλοσοφίας.
Η Κυβέρνηση δρα ως µεσίτης που προσφέρει πρόθυµα και µε
πενιχρά ανταλλάγµατα σηµαντικές δηµόσιες επιχειρήσεις, ση-
µαντικά δηµόσια assets στους ιδιώτες, που µέσα από τη διαχεί-
ριση των εταιρειών αυτών θα αυξήσουν τον πλούτο τους, συχνά
στις πλάτες των πολιτών.

Είδαµε για παράδειγµα πώς συµπεριφέρθηκε το προβεβλη-
µένο πρότυπο παράδειγµα, η ΔΕΗ. Μέσα στην ενεργειακή κρίση,
απαλλαγµένη από κάθε έννοια δηµοσίου χαρακτήρα, από κάθε
ίχνος δηµόσιας λειτουργίας, καθώς µόνο τα αρχικά τής έχουν
µείνει για να θυµίζουν τον πάλαι ποτέ δηµόσιο χαρακτήρα της,
µέσα στην κρίση, εκτίναξε τα κέρδη της και οι καταναλωτές απο-
δέκτες όπως πάντα των κυµάτων ακρίβειας που η Κυβέρνηση δεν
θέλησε ποτέ να ελέγξει ώστε να τους προστατέψει από αυτή την
ακρίβεια, µια ακρίβεια που µόνο στα λόγια πολεµά µε ρυθµίσεις
και ηµίµετρα ανεπαρκή, ελλιπή και πάντοτε καθυστερηµένα. Η
ΔΕΗ συνέχισε µέσα στην κρίση να λειτουργεί ως ένας ακόµη πά-
ροχος, ένας ακόµη ιδιώτης πάροχος µε αµιγώς κερδοσκοπικά κί-
νητρα στη δραστηριότητά της.

Η Κυβέρνηση αυτή ξέρει άλλωστε καλά, είναι αλήθεια, πώς να
τραυµατίζει τους δηµόσιους οργανισµούς. Τους απαξιώνει, τους
δυσφηµεί και µετά τους εκχωρεί σε πρόθυµους ιδιώτες. Είναι ένα
µοτίβο κοινό και πολλαπλά εφαρµοσµένο σε πολλά πεδία πολιτι-
κής.

Και σε αυτό ακριβώς το γενικό πνεύµα και αυτό το σχέδιο
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νόµου προσπαθεί µε προκάλυµµα την δήθεν ευελιξία και αποτε-
λεσµατικότητα να µετατρέψει το Υπερταµείο σε έναν µεγάλο µη-
χανισµό εξυπηρέτησης συµφερόντων και πελατειακών
εξυπηρετήσεων, µέσα από αδιαφανείς διαδικασίες προσλήψεων,
µε ελάχιστη συµβολή του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προ-
σωπικού, του ΑΣΕΠ, µέσα από υποβάθµιση των εργασιακών σχέ-
σεων.

Σε µια εποχή που η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή προωθεί νέο
πλαίσιο για τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, η Κυβέρνηση
τις ξηλώνει από τις θυγατρικές του Υπερταµείου. Είµαστε η δα-
κτυλοδεικτούµενη εξαίρεση στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Έχουµε
βγει από τα µνηµόνια, όπως άλλα κράτη-µέλη τα οποία έχουν επι-
στρέψει στις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και στις συλλογικές
συµβάσεις, κι εµείς όχι µόνο δεν επαναφέρουµε τις συλλογικές
συµβάσεις ως κανόνα στο εργατικό δίκαιο, αλλά τις ξηλώνουµε
κιόλας από εκεί που υπάρχουν, από θυγατρικές του Υπερτα-
µείου, και κυρίως µέσα από τις ad hoc διαδικασίες ανάθεσης
έργων και υπηρεσιών µε ρητή εξαίρεση από τον ν.4412/2016 για
το οποίο γεγονός διατύπωσαν ενστάσεις τόσο η ΕΑΔΗΣΥ, όσο
και η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Είναι µια σκαν-
δαλώδης επιλογή που όχι µόνο αντιβαίνει σε πάγια νοµολογία
του Συµβουλίου της Επικρατείας, αλλά και παραβιάζει κάθε έν-
νοια διαφάνειας, λογοδοσίας και ελέγχου νοµιµότητας του τα-
µείου.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εµείς στο θέµα του Υπερταµείου είµαστε εξαρχής και παραµέ-
νουµε ξεκάθαροι από την αρχή, από θέση πολιτικής αρχής. Κα-
ταψηφίσαµε την ίδρυσή του στον κρίσιµο χρόνο. Στηλιτεύσαµε
σε κάθε ευκαιρία την κάλυψη που προσέφερε η Κυβέρνηση στα
σκάνδαλα του Υπερταµείου και των θυγατρικών του. Και σήµερα
προτείνουµε εκ νέου σε όλους τη µετατροπή του Υπερταµείου
σε ένα ολοκληρωµένο ταµείο εθνικού πλούτου που µπορεί να αλ-
λάξει το παραγωγικό µοντέλο της χώρας, να συµβάλλει πράγµατι
στην παραγωγή πλούτου, στην ανάπτυξη, µε δίκαιους και βιώσι-
µους όρους που δεν θα περιορίζεται µόνο σε έναν φορέα απο-
πληρωµής του δηµοσίου χρέους.

Κι αυτό το επαναφέρουµε και µε µια πρόταση νόµου την οποία
το 2018, µε πρώτη την αείµνηστη Πρόεδρό µας Φώφη Γεννή-
µατά, είχαµε υποβάλει στη Βουλή, ώστε να ανακτήσουµε τον δη-
µόσιο έλεγχο του ταµείου, να ανακτήσουµε τον έλεγχο της

δηµόσιας περιουσίας µέσω της αλλαγής σύνθεσης και του τρό-
που διορισµού του εποπτικού συµβουλίου του Υπερταµείου.

Αυτή την πρότασή µας την καταθέτουµε και την καταθέσαµε
εκ νέου σήµερα υπό τύπον τροπολογίας. Δεν τρέφουµε ψευδαι-
σθήσεις ότι θα την κάνετε δεκτή, όχι διότι φοβάστε ότι η δηµο-
κρατική λογοδοσία που ζητάµε θα διαταράξει τις σχέσεις σας µε
τους θεσµούς, µε τους πιστωτές που εποπτεύουν το Υπερταµείο,
αλλά διότι αυτή η δηµοκρατική λογοδοσία θα θέσει σε κίνδυνο
τις πελατειακές διαδροµές που έχετε χαράξει και θέλετε να επε-
κτείνετε. Και αυτό είναι κάτι το οποίο δεν θέλετε και δεν αντέχετε
να κάνετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κύριος Υπουργός για µία σύντοµη παρέµβαση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών): Μία πολύ σύντοµη, αλλά αναγκαία πα-
ρέµβαση για να καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Κύριε Πρόεδρε, όπως θα δουν οι συνάδελφοι, υπάρχουν εί-
κοσι έξι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, όχι πάντοτε µείζονος σηµα-
σίας. Θα ξεχώριζα –θα τις διαβάσετε έτσι και αλλιώς- µια
νοµοτεχνική βελτίωση η οποία αφορά στη λογοδοσία του Υπερ-
ταµείου, η οποία κάνει εν µέρει δεκτή την τροπολογία που κατα-
τέθηκε από τη Νέα Αριστερά. Στη συνέχεια έχουµε δύο
νοµοτεχνικές βελτιώσεις για τα ΕΛΤΑ στο πλαίσιο όσων ζήτησε
ο διευθύνων σύµβουλος των ΕΛΤΑ κατά τη διάρκεια της δηµό-
σιας ακρόασης για τους προσωρινούς εργαζόµενους βασικά,
τους καινούργιους εργαζόµενους. Τίποτα δεν είναι. Αποσαφηνί-
ζει στην πραγµατικότητα το καθεστώς και παραπέµπει στον ήδη
ισχύοντα νόµο για τα ΕΛΤΑ. 

Κάποια άλλη ρύθµιση επίσης η οποία έχει σηµασία είναι ότι
εκεί που αναφέρονται τα πολιτικά δικαστήρια, θα αναφέρονται
πλέον διοικητικά εφετεία σε πρώτο και τελευταίο βαθµό, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν επίσης διάφορες παρατηρήσεις που έγιναν κατά
τη διάρκεια της ακρόασης των φορέων. Νοµίζω ότι τα βασικά τα
είπα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών κ.
Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Να πω και για τις τροπολογίες. Όπως
ξέρετε έχουµε καταθέσει µια τροπολογία η οποία µεταξύ των
άλλων περιλαµβάνει και τη ρύθµιση για την παράταση των φο-
ρολογικών δηλώσεων. Την έχετε διαβάσει, έχει πάρει δηµοσιό-
τητα. Οφείλω να το πω για λόγους τάξεως. Δεν έχω να
προσθέσω κάτι παραπάνω. Όπως ήδη είπα κάνουµε εν µέρει
δεκτή, αλλά συµπεριλαµβάνεται στις νοµοτεχνικές, την τροπο-
λογία της Νέας Αριστεράς. Και δεν µπορούµε να κάνουµε δεκτή
την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ, διότι συνεπάγεται ότι αν το κάνουµε
αυτό, φεύγουµε από το πλαίσιο του νοµοσχεδίου και δεν υπάρχει
προφανώς σχετική συµφωνία -ούτε και µπορεί να υπάρξει- µε τον
ESM για το συγκεκριµένο θέµα και εποµένως δεν τη θεωρούµε
ρεαλιστική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κουκουλόπουλος.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία εβδοµάδα πριν στην επετει-

ακή συνεδρίασή µας για µια πραγµατικά λαµπρή µέρα, τη µέρα
της Μεταπολίτευσης ο Πρωθυπουργός διάβαζε ένα εξαιρετικό
απόσπασµα το οπισθόφυλλο για την ακρίβεια από ένα βιβλίο του
Τάκη Παππά, που αναφέρεται στα τελευταία πενήντα χρόνια από
το 1974 µέχρι σήµερα ότι το µέσο εισόδηµα στην Ιρλανδία βελ-
τιώθηκε 3,5 φορές, στην Πορτογαλία 2,3 και στην Ελλάδα 1,2.
Αν µη τι άλλο πρέπει να µας οδηγήσει αυτό σε µια αυτογνωσία.

Γιατί συνέβη αυτό; Σήµερα µε το νοµοσχέδιο έχουµε έναν από
τους λόγους, αδυναµία συνεννόησης σε µείζονα και προφανή. Η
Ιρλανδία και η Πορτογαλία πέρασαν επίσης περιπέτεια µνηµο-
νίων µε τη διαφορά ότι εκεί υπήρξε συνεννόηση. Εδώ δεν υπήρξε
καµµία συνεννόηση µε αποτέλεσµα να µπούµε στην ανάγκη για
δεύτερου και τρίτου επαχθέστερων από το πρώτο µνηµονίων, σε
µια περιπέτεια αποµείωσης του εισοδήµατος, που µας οδήγησε
στο συγκεκριµένο αποτέλεσµα. 

Είναι όµως µόνο αυτό; Με στοιχειώδεις υπολογισµούς χωρίς
την περιπέτεια του µνηµονίου αντί για 1,2 θα ήµασταν µε έναν
συντελεστή της τάξεως του 1,5 ή 1,6 όχι παραπάνω πάντως. Άρα
φταίει και κάτι ακόµα.

Στο µνηµειώδες έργο των Ρόµπινσον και Ατζέµογλου «Γιατί
αποτυγχάνουν τα έθνη» -το ξέρετε, κύριε Υπουργέ- εστιάζουν
ουσιαστικά σε δύο παραµέτρους, σε δύο παράγοντες: ελεγχό-
µενοι θεσµοί, κλειστή οικονοµία. Ευηµερούν τα έθνη τα οποία
έχουν ανοιχτή οικονοµία και ανοιχτούς θεσµούς. Με αυτή την
οπτική πρέπει να δείτε και τα δικά µας τουλάχιστον ερωτήµατα
όπως τέθηκαν για το ζήτηµα του Αρείου Πάγου, που αποπνέει
µια διαρκή κατάσταση ασφυκτικού ελέγχου στη δικαιοσύνη από
την πλευρά της Κυβέρνησης. 

Στο βιβλίο στο οποίο αναφέρθηκα, οι Ρόµπινσον, Ατζέµογλου
µε εντυπωσίασαν όσο τίποτα άλλο µε αυτό το παράδειγµα. Ο
πρόεδρος Ρούζβελτ –ποιος; Ο Ρούσβελτ!- η πιο εµβληµατική
µορφή 20ου και 21ου αιώνα στη δυτική δηµοκρατία, τη δεύτερη
φορά που επανεκλέχθηκε πρόεδρος µε το καταπληκτικό 61% το
1936, αφού είχε ήδη καταφέρει να ποδηγετήσει την ύφεση, σε
µια συνέντευξη ραδιοφωνική ποταµό έκανε µία πολύ σηµαντική
ανακοίνωση για µια πρωτοβουλία του. Αντέδρασε το ανώτατο δι-
καστήριο και ο Ρούσβελτ έχασε από το ανώτατο δικαστήριο. Οι
Ηνωµένες Πολιτείες τελικά βγήκαν κερδισµένες όχι από τη µη
εφαρµογή των πολύ σωστών µέτρων που ανακοίνωσε ο Ρού-
σβελτ, αλλά από το γεγονός ότι η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης
στάθηκε όρθια. Αυτό. Σκεφτείτε λοιπόν µε αυτή την οπτική πόσο
µαζί πάει η φιλελεύθερη δηµοκρατία µε την ανάπτυξη και την
ευηµερία.

Χαίροµαι που είστε εδώ, κύριε Υπουργέ, γιατί θα αντιδράσετε
πάρα πολύ για την κλειστή οικονοµία και θα πείτε, «µα κύριε Κου-
κουλόπουλε, εµείς; Λέτε για εµάς κλειστή οικονοµία;». 

Ακούστε µε ποια οπτική το λέω. Αρχές δεκαετίας του 1960 ο
Ανδρέας Παπανδρέου όταν κλήθηκε τότε από τον Κωνσταντίνο
Καραµανλή στο ΚΕΠΕ, στην πρώτη µελέτη που υπέγραψε µιας
οµάδας οικονοµολόγων στο ΚΕΠΕ σηµείωσε ως κορυφαίο πρό-
βληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της ελληνικής οικονοµίας
ποιό; Το γεγονός ότι είναι µια περίκλειστη οικονοµία µε τείχη
προστατευτισµού για την ντόπια ολιγαρχία. Αυτά είπε ο Ανδρέας

Παπανδρέου πριν από εξήντα χρόνια και κάτι. Ισχύει και σήµερα,
ολιγοπώλια παντού. 

Μας το επιβεβαίωσε πρόσφατα στην επίσκεψή µας -είµαστε
µαζί µε τον Παύλο Γερουλάνο, που είναι ο εισηγητής µας σήµερα
και τον Νίκο Ανδρουλάκη, τον Μιχάλη Κατρίνη και τον Γιώργο Νι-
κητιάδη- ο Γιάννης Στουρνάρας µε το επιτελείο της Τράπεζας
της Ελλάδος, ολιγοπώλια παντού! Δεν είναι κανένα ινστιτούτο
αριστερής σκέψης. Η Τράπεζα της Ελλάδος το λέει. 

Άρα λοιπόν έχουµε ήδη τρεις λόγους, αδυναµίας για την κα-
κοδαιµονία µας, έχουµε αδυναµία συνεννόησης σε κρίσιµα θέ-
µατα, έχουµε σκληρό έλεγχο θεσµών από τη δικαιοσύνη µέχρι
την αυτοδιοίκηση, που δεν την αφήνουν να αναπνεύσει και να
απελευθερώσει δυνάµεις, έχουµε, περίκλειστη οικονοµία µε
τείχη προστατευτισµού για την ολιγαρχία. Τέταρτος λόγος: Κυ-
ριαρχεί η πελατειακή λογική στο πολιτικό σύστηµα. 

Γιατί µας ζητάτε να απολογηθούµε που καταψηφίζουµε σή-
µερα, µία πράξη που είναι µνηµείο παραχώρησης εθνικής κυ-
ριαρχίας, στην οποία µαζί αντιδράσαµε πριν οκτώ χρόνια και
σήµερα που κάνετε εσείς τη δική σας κωλοτούµπα αντί να σας
ρωτάµε εµείς, µας ρωτάτε εσείς. Εµείς σας ρωτάµε λοιπόν. Λέ-
γατε τότε πράγµατα αρεστά στους πολίτες και τα αλλάξατε
µετά; Θέλετε να το κρατάτε για να θυµίζετε οικεία κακά στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Για ποιόν λόγο το κρατάτε; 

Γιατί δεν µπορούµε να διαπραγµατευτούµε απέναντι στους
δανειστές το προφανές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Είναι δυ-
νατόν να δεχόµαστε όλη αυτή τη διαδικασία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ αναγνωρίζω, και γνωρίζω πολύ καλά τα µνηµονιακά, ότι
είναι σηµαντικό το πενήντα-πενήντα για το ΤΑΙΠΕΔ και τα λιµάνια.
Ερώτηση: µας έλειπαν πόροι για τα λιµάνια και όλα τα υπόλοιπα;
Έχουµε 72 δισεκατοµµύρια στα χέρια µας µε το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και το ΕΣΠΑ. Πόροι για την ανάπτυξη δεν έλειπαν ποτέ από
την Ελλάδα. Σχέδιο απαλλαγµένο από πελατειακές λογικές είναι
που λείπει από τη χώρα. 

Να σας πω παράδειγµα έξω από τα δικά σας καθήκοντα. Θα
το αναγνωρίσουµε όλοι µαζί. Λαµβάνουµε εδώ και τριάντα χρό-
νια µε οποιοδήποτε κριτήριο θέλετε, πληθυσµό, όγκο παραγω-
γής, έκταση χώρας, πάρτε όποιο κριτήριο θέλετε, τα
περισσότερα λεφτά αναλογικά από οποιαδήποτε άλλη ευρω-
παϊκή χώρα στα πλαίσια της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και ο
πρωτογενής τοµέας παραπατάει συνέχεια. Κάτι δεν κάνουµε
καλά. Προφανώς, πελατειακές λογικές υπεισέρχονται και δεν
µας αφήνουν να φύγουµε µπροστά. Δεν µας λείπουν οι πόροι για
ανάπτυξη. Δηλαδή, τι θέλω να πω µε αυτό; Εγώ δεν υποβαθµίζω
κανένα κέρδος που µπορεί να είχαµε σε µια διαπραγµάτευση,
για το πενήντα-πενήντα µιλάω του ΤΑΙΠΕΔ. Ωστόσο, δεν µας λεί-
παν τα 300 εκατοµµύρια να τα βάλουµε για ανάπτυξη. Έχουµε
πολύ περισσότερα. Το θέµα είναι τι τα κάνουµε. Αυτό θέλω να
πω και τίποτε άλλο. Η πελατειακή λογική λοιπόν είναι διαρκώς
παρούσα και είναι η τέταρτη πηγή κακοδαιµονίας.

Και πάµε στην πέµπτη, που είναι τα στερεότυπα. Ένα από τα
στερεότυπα είναι ότι µπορεί να συνδεθεί η δηµόσια περιουσία
µε το χρέος. Προσπάθησε να το επιβάλλει η τρόικα, αντιδράσαµε
εµείς το 2011, και τελικά το δέχεστε εσείς σήµερα µετά από λίγα
χρόνια. Σοβαρά µιλάµε τώρα; Δώδεκα χρόνια απέδωσε 12 δισε-
κατοµµύρια η δηµόσια περιουσία. Είναι δυνατόν να αντιµετωπί-
ζουµε το δηµόσιο χρέος, που µέχρι το 2032 έχουµε δαπάνες
εξυπηρέτησης τόκων, όχι χρεολυσίων, αλλά τόκων 6 δισεκατοµ-
µύρια και στη συνέχεια πάµε σε σχεδόν διπλάσιους ρυθµούς
µετά το 2032; Είναι αδύνατο να υπάρξει αυτό. Κάτι άλλο πρέπει
να γίνει µε τη δηµόσια περιουσία. 

Για ποιον λόγο δεν µπορούµε να πάµε να πούµε στους δανει-
στές µας ότι έχουν αλλάξει οι όροι και οι προϋποθέσεις, δεν
ισχύουν εκείνα που ισχυριζόντουσαν τότε και να αλλάξουµε τους
όρους; Αυτό σας λέµε, δεν λέµε τίποτα άλλο. Προφανώς η εξυ-
πηρέτηση του χρέους, κύριε Υπουργέ, θα κριθεί στους ρυθµούς
ανάπτυξης, τα πρωτογενή πλεονάσµατα, στο ισοζύγιο εξωτερι-
κών συναλλαγών, που πρέπει πάση θυσία τα επόµενα χρόνια να
γίνει θετικό, γιατί όσο είναι αρνητικό επιβαρύνει το χρέος, και βέ-
βαια στη δεύτερη διαφορά που έχουµε µε την Ιρλανδία και την
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Πορτογαλία, για να µην αυτοµαστιγωνόµαστε διαρκώς, ότι εκεί-
νοι δεν έχουν αµυντικές δαπάνες. Ξέρετε καλά ότι συµµετέχουµε
σε µια προσπάθεια, το ξέρετε πολύ καλά, σας το έχω κάνει πολ-
λές φορές σαφές και εγώ και ο κ. Γερουλάνος στην Επιτροπή Οι-
κονοµικών. Ό,τι µπορέσουµε να κάνουµε στο ζήτηµα αµυντικών
δαπανών είναι προς όφελος της χώρας. Γιατί εν αντιθέσει µε
αυτές τις χώρες, αιµορραγούµε κυριολεκτικά διαχρονικά όλα
αυτά τα πενήντα χρόνια, και καλά κάνουµε βέβαια, για να µην εί-
µαστε γονατιστοί απέναντι στον κίνδυνο εξ ανατολών, στις αµυν-
τικές δαπάνες. 

Ένα άλλο στερεότυπο, κύριε Υπουργέ, είναι αυτό που εσείς
παρουσιάζετε και µιλάτε για πολλές µικρές ΔΕΗ. Τι εννοείτε; Εν-
νοείτε αυτό που είπατε, δηλαδή ότι ήταν στα πρόθυρα χρεοκο-
πίας µε όρους χρηµατιστηρίου. Μα, η ΔΕΗ πρωταγωνιστεί στο
ολιγοπώλιο ενέργειας αντί να συγκρατεί τις τιµές προς τα κάτω.
Αυτό είναι όλο το θέµα. Αυτή είναι η αντίδρασή µας και η κατάρ-
γηση ουσιαστικά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, που είναι
κεντρικό ζητούµενο στην Ελλάδα στην κανονικότητα, όπως εµείς
την εννοούµε, έτσι ώστε πραγµατικά οι µισθοί να πάνε εκεί που
πρέπει. Έκανε εξαιρετικές αναφορές και ο κ. Γερουλάνος και ο
Πρόεδρός µας το πρωί.

Άφησα τελευταία την έκτη αιτία λοιπόν µετά τα στερεότυπα,
και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την
ανοχή, ότι έχουµε έναν αρνητισµό γενικά ως χώρα και ως πολι-
τικό σύστηµα στις διεθνείς εξελίξεις. Διάφορες σκοπιµότητες δεν
µας επιτρέπουν να αξιολογήσουµε τι συµβαίνει και αλλού. Ο
Πρόεδρος Μπάιντεν, που αποσύρθηκε, πριν δύο χρόνια έκανε
µία ιστορική παρέµβαση για τα δεδοµένα των τελευταίων ετών,
όπου είπε απευθυνόµενος στους ραντιέριδες και τους χρηµατι-
στές του Σίτι ότι «την Αµερική την έστησε η µεσαία τάξη και οι
εργαζόµενοι και όχι εσείς». Ο Πρόεδρος Μακρόν, πολύ πιο φι-
λελεύθερος από τη δική σας Κυβέρνηση, εν µέσω πανδηµίας
βγήκε και είπε ότι δεν είναι όλα τα αγαθά εµπορεύσιµα και η
υγεία είναι ένα από αυτά. Εσείς κάνετε ακριβώς το αντίθετο στον
χώρο της υγείας, συνεχίζοντας ως Κυβέρνηση την αποδόµηση
του ΕΣΥ. Στην Αγγλία τη µακράν πιο φιλελεύθερη χώρα στην Ευ-
ρώπη τι µήνυµα µας στέλνει η νέα Κυβέρνηση; Επανεθνικοποιεί
µέρος των σιδηροδρόµων, ξεκινώντας από τα δίκτυα, και ιδρύει
κρατικό φορέα παρεµβατικό στην ενέργεια. Όλες αυτές οι χώρες
που προανέφερα και όλες οι ευρωπαϊκές χώρες έχουν κρατικά
εργαλεία χρηµατοδοτικά για την ανάπτυξη. 

Είπατε, και µε αυτό τελειώνω, να απαλλάξω και τον Παύλο Γε-
ρουλάνο από το να απαντήσει, ότι δεν είχε καµµία διαφορά η το-
ποθέτηση του Παύλου Γερουλάνου µε του Νίκου Ανδρουλάκη,
που είπε να καταργήσουµε το Υπερταµείο. Εµείς τι λέµε, κύριε
Υπουργέ, για να συνεννοηθούµε; Το µόνο θετικό, αλλά είναι πολύ
µικρό και δειλό βήµα, είναι ότι προχωράτε επιτέλους ένα επεν-
δυτικό ταµείο. Είχε κάνει και ο ΣΥΡΙΖΑ µία αναπτυξιακή τράπεζα.
Εµείς τι λέµε; Θέλετε να το ονοµάσουµε επενδυτικό ταµείο;
Καµία αντίρρηση δεν έχουµε. Να το πούµε αναπτυξιακή τράπεζα;
Καµµία αντίρρηση δεν έχουµε. Εµείς το λέµε ταµείο εθνικού
πλούτου. Ποια είναι όµως η ποιοτική διαφορά; Λέµε να τα συνε-
νώσουµε όλα Υπερταµείο, και το ΤΧΣ, και το ΤΑΙΠΕΔ, και όλα
αυτά που µπαίνουν για αξιοποίηση της περιουσίας του δηµοσίου,
να γίνει µια διακριτή συνιστώσα και ως δεύτερη εναλλακτική του-
λάχιστον στην παρούσα φάση µέχρι να φτάσουµε εκεί, είναι η
τροπολογία που σας κάναµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κουκουλό-
πουλε, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μόλις την απορρίψατε. Δηλαδή
µε πολύ αυξηµένη πλειοψηφία άρα και αυξηµένο κύρος να διοι-
κείται από µια διοίκηση υπό εθνικό έλεγχο, τόσο απλό. Να απο-
κτήσουµε και εµείς έναν δηµόσια ελεγχόµενο παρεµβατικό
οργανισµό, όπως έχουν όλες οι χώρες που είναι πολύ πιο φιλε-
λεύθερες οικονοµικά από την Ελλάδα και πολύ πιο ανοιχτές οι-
κονοµίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, κύριε Κου-
κουλόπουλε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το κράτος λοιπόν παντού επι-
στρέφει, γιατί η πολιτική προσπαθεί να βρει ξανά µια ισορροπία
µε την οικονοµία σε όλον τον κόσµο. Καιρός είναι να δείτε και

εσείς αυτό το µήνυµα. Εµείς το έχουµε δει εδώ και πολύ καιρό
και έτσι προχωράµε. Καιρός να το δείτε και εσείς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Χρήστος Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει η Κοινο-
βουλευτική Εκπρόσωπος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Ευθυµίου,
µετά ο κ. Τσιρώνης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη Νίκη
και ο κ. Σιµόπουλος Ευστράτιος τελευταίος οµιλητής. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θέλω να παρατηρήσω ότι παρακολουθώ

πολλά χρόνια την πολιτική σας πορεία και σας βεβαιώνω ότι για
το µόνο το οποίο δεν σας θεωρώ ύποπτο είναι τα προαπαιτού-
µενα του νοµικού πλαισίου για τις παρακολουθήσεις. 

Σας θεωρώ απολύτως πολιτικά ύποπτο για τη σπουδή µιας κοι-
νοβουλευτικής διαδικασίας που προσβάλλει την αξιοπρέπεια των
Ελλήνων Βουλευτών µε τις διαδικασίες fast track εξπρές. Σας
θεωρώ βασικό πολιτικό ύποπτο για την υιοθέτηση απόψεων,
όπως του κ. Θεοχάρη, που εξέφρασε σήµερα ως εισηγητής, κάτι
που θεωρώ ότι πρέπει να ανασκευάσει ζητώντας συγγνώµη από
χιλιάδες Έλληνες εργαζόµενους, κυρία Ευθυµίου, λέγοντας ότι
τοποθετούµε golden boys -συγκεκριµένη αναφορά- γιατί όλοι οι
υπόλοιποι, που αµείβονται µε τις αµοιβές του δηµοσίου, είναι ή
διεφθαρµένοι ή ανίκανοι. Οµολογώ ότι σηκώνω τα χέρια µπρο-
στά σε αυτή τη χυδαία, λαϊκίστικη προσέγγιση. 

Μην στραβοµουτσουνιάζετε, κύριε Σιµόπουλε, ακριβώς αυτό
είπε, ότι όσοι αµείβονται µε τις αµοιβές του ενιαίου µισθολογίου
είναι διεφθαρµένοι ή ανίκανοι. Ανατρέξτε στα Πρακτικά και δυ-
στυχώς θα ζητήσετε συγγνώµη για τον µορφασµό σας. 

Όλα αυτά µπορούν να θεωρηθούν υποψίες, κύριε Χατζηδάκη,
σε σχέση µε την πολιτική σας παρουσία. Πάντως σίγουρα δεν
θεωρώ ότι είστε ύποπτος είτε για κατασκοπεία είτε για κακουρ-
γηµατικές πράξεις εναντίον του ελληνικού δηµοσίου και των συµ-
φερόντων του ελληνικού λαού. 

Το ίδιο πιστεύω και για τον κ. Ανδρουλάκη. Το ίδιο πιστεύω και
για τον Αρχηγό του Ελληνικού Στρατού. Το ίδιο πιστεύω για µία
σειρά από άλλα πρόσωπα. Και εδώ µπαίνουµε τώρα στον πυρήνα
και της δηµοκρατίας και της πολιτικής ηθικής. Είµαστε υποχρε-
ωµένοι να αποδεχόµαστε και να εφαρµόζουµε τις δικαστικές
αποφάσεις, απολύτως υποχρεωµένοι.

Η αξιοπιστία και ο σεβασµός είναι κάτι που εξαρτάται και από
τη δική µας πολιτική αυτοσυγκράτηση, αλλά και από την πρα-
κτική των Ελλήνων δικαστών. Το ξαναλέω, για να µη γίνει παρε-
ξήγηση. Είµαστε απολύτως υποχρεωµένοι να εφαρµόζουµε τις
δικαστικές αποφάσεις στην ελληνική δηµοκρατία, οφείλουµε,
όµως, να κρίνουµε, να επιδεικνύουµε αυτοσυγκράτηση και όχι
υπερβολές και εµείς και οι δικαστές.

Κύριε Χατζηδάκη, θα σας το πω µε πολύ καλή πρόθεση. Είναι
ζήτηµα προσωπικής πολιτικής σας αξιοπρέπειας, αλλά πιστεύω
ότι είναι και δείγµα πολιτικής αλληλεγγύης και εντιµότητας των
συναδέλφων της Συµπολίτευσης, να απαντήσετε σε ένα ερώ-
τηµα. Θεωρείτε ότι δικαίως -και δεν σας ενοχλεί- το γεγονός ότι
µέσα σε ένα πόρισµα του Αρείου Πάγου, µε τον κωδικό 4056C
που αφορά εσάς, βγαίνει µια απαλλακτική ερµηνεία, αλλά δεν
υπάρχει τίποτα που να καταδεικνύει ότι κακώς παρακολουθή-
θηκε και µε παράνοµο λογισµικό και από την ΕΥΠ προφανώς
ένας Υπουργός της Κυβέρνησης, στο όνοµα του οποίου παρέ-
χεται απόλυτη εµπιστοσύνη και αποδέχεστε όλη αυτή την ανορ-
θόδοξη κατάσταση επικαλούµενος ένα ξεπερασµένο επιχείρηµα
του 41% της εκλογικής σας επιτυχίας και της προσωπικής; 

Λυπάµαι! Εγώ δεν το λέω ούτε για να προβοκάρω, ούτε για να
σας κατηγορήσω, ούτε για να σας απαξιώσω. Πιστεύω, όµως,
επειδή γνωρίζω και παρακολουθώ τη δράση σας πάρα πολλά
χρόνια, ότι είναι ζήτηµα προσωπικής πολιτικής σας αξιοπρέπειας
να δώσετε µια ανθρώπινη και µια πολιτική απάντηση, εάν σε όλο
αυτό υπάρχει κάτι το οποίο και σας προσβάλλει και σας µειώνει
πολιτικά, µε ευθύνη του κεντρικού προσώπου που υποπτεύοµαι
ότι µπορεί να έχει άµεση σχέση, του κ. Μητσοτάκη. 

Πάµε τώρα στο Υπερταµείο. Λυπάµαι, αλλά θα πρέπει να σκα-
λίσω το επίχρισµα της ασθενούς µνήµης σας. Το είχατε κάνει και
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τότε µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Από αυτό το Βήµα ο κ. Μη-
τσοτάκης, µε την αδικαιολόγητη εµπιστοσύνη την οποία του επι-
δεικνύετε -παρά τα προηγούµενα που ανέφερα- έλεγε
ωρυόµενος ότι πουλήσαµε τη Μακεδονία για τις συντάξεις µε τη
Συµφωνία των Πρεσπών και ο ίδιος έκλεινε το µάτι στη Δεξιά και
στην Ακροδεξιά ότι θα την ακυρώσει. Έκλεινε το µάτι, αλλά επέ-
µενε ότι πουλήσαµε τις συντάξεις για τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Μάλιστα. Το πήρε πίσω. Είναι από τους πλέον διαπρύσιους κή-
ρυκες της υλοποίησης αυτής της συµφωνίας για την προάσπιση
των εθνικών συµφερόντων. Επεισόδιο ένα. 

Επεισόδιο δύο: Υπερταµείο. Θέλω να θυµίσω µε πολύ καθαρό
τρόπο σε αυτούς που απαξιώνουν την ιστορία αυτής της χώρας,
ότι η χώρα χρεοκόπησε το 2009, µε απόλυτη ευθύνη της παρα-
τάξεως που εκπροσωπείται σήµερα µε διαφορετικό Πρωθυ-
πουργό. Η χώρα χρεοκόπησε το 2009, µε ένα έλλειµµα 16%, το
οποίο οδήγησε σε µια πολύ σκληρή αντιµετώπιση, επικουρού-
µενη από τους πολιτικούς θιασώτες του «Βάστα γερά, Ντάισεµ-
πλουµ», που οδήγησαν σε αποφάσεις τύπου Υπερταµείου.

Όποια αυτοκριτική έπρεπε να γίνει από την πλευρά του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έγινε. Εσείς, όµως, είστε αµετανόητοι, διότι θεωρείτε ότι η
ιστορία αυτής της χώρας ξεκινάει από το 2015. Δεν ξεκινάει από
το 2015. Ξεκινάει από την ώρα που πλέον η Ελλάδα είναι µία χρε-
οκοπηµένη οικονοµικά και πολιτικά χώρα. Και αν πιστεύετε ότι
το 2014 η γραµµή πιστοληπτικής ικανότητας και το δήθεν mail
Χαρδούβελη ήταν η έξοδος από την κρίση, δυστυχώς για µία
ακόµη φορά κάνατε λάθος. 

Θέλω να ρωτήσω κάτι τελευταίο. Υπερασπίζεστε µε τη νέα
µορφή του Υπερταµείου ότι υπερασπίζεστε τα δηµόσια οικονο-
µικά, τη δηµοσιονοµική προστασία, τα δηµόσια έσοδα, το δηµό-
σιο καλό. Θέλω να σας ρωτήσω κάτι. Όταν ως Κυβέρνηση
λαµβάνετε µία απόφαση από αυτές που θεωρεί αναχρονιστικές
ο κ. Θεοχάρης, γι’ αυτό και κατηγόρησε ως διεφθαρµένους και
ανίκανους όλους τους δηµόσιους λειτουργούς πλην των golden
boys των 100 και των 200 χιλιάδων ευρώ τον χρόνο -αυτοί που
θα έσωζαν τον ΕΦΚΑ, τη ΔΕΗ και άλλους φορείς, που είχαν πα-
λαιότερα δηµόσιο αποτύπωµα- θεωρείτε φυσιολογικό να υπάρχει
απώλεια ετήσιας προσόδου 650 εκατοµµυρίων τον χρόνο από
την εκχώρηση του ποσοστού του «Ελευθέριος Βενιζέλος» υπέρ
των Καναδών συνταξιούχων και εσείς να υπερασπίζεστε ως µέγα
επίτευγµα ότι τα Χριστούγεννα θα διανείµετε 300 εκατοµµύρια
στους χαµηλοσυνταξιούχους; Αυτοί οι αριθµοί και αυτές οι πο-
λιτικές προσεγγίσεις οδηγούν σε κάποια λογική; Δεν µπορώ να
καταλάβω γιατί. 

Και κάτι τελευταίο, γιατί δε θέλω να έρχοµαι στη θέση όταν
είµαι ακροατής σε αυτή την Αίθουσα και να βλέπω συναδέλφους
να παραβιάζουν κατάφωρα τον χρόνο. Τι σηµαίνει για σας η έκ-
φραση, η πολύ σκληρή έκφραση-καταπέλτης της νέας Αρχής Δη-
µοσίων Συµβάσεων για το νοµοσχέδιο για το νοµοθέτηµα που
φέρνετε σήµερα; Πότε θα καταλάβετε ότι αυτές οι αρχές, αυτοί
οι φορείς έχουν ηθική πολιτική και τεχνοκρατική αποστολή να
προστατεύουν το κοινό καλό και το συµφέρον όλων και εσείς µε
τέτοιου είδους αναφορές που γίνονται -σχεδόν καταγγελίας- για
τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετείτε, να σιωπάτε ένοχα;

Ξέρετε τι είναι αυτό που µε τροµάζει; Δεν είναι η κοινοβουλευ-
τική σας σπουδή. Άρον-άρον, σε τρεις µέρες, ψηφίσαµε τρία νο-
µοσχέδια που θα παίξουν καταλυτικό ρόλο για χιλιάδες,
εκατοµµύρια Έλληνες πολίτες κι εσείς µε µία ελαφρότητα το
περνάτε σαν µια διαδικασία «να τελειώνουµε καλοκαιριάτικα, να
πάµε διακοπές». Δεν είναι έτσι. Αυτό που µε τροµάζει, λοιπόν,
δεν είναι ο τρόπος σας, είναι η απόλυτη βεβαιότητα ότι υπηρε-
τείτε το καλό και το συνολικό συµφέρον, ενώ είναι µπροστά στα
µάτια µας η εικόνα µιας ρεαλιστικής πραγµατικότητας ότι κάτι
κακό συµβαίνει σε αυτή τη χώρα. Υπάρχουν επώδυνες συνέπειες
σε εκατοµµύρια συµπολίτες µας κι εσείς τους περιγράφετε µια
ιδανική κατάσταση. Δεν µπορεί να γίνει ανεκτή για πολύ καιρό
ακόµα αυτή η αντίφαση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
δέκα δευτερόλεπτα για να πω κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για ποιο πράγµα; Τι
συµβαίνει;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Επί προσωπικού. Θέλω
δέκα δευτερόλεπτα µόνο να πω ότι στις χυδαιότητες του κ. Γιαν-
νούλη θα απαντήσω στη δευτερολογία µου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τώρα, σας παρα-
καλώ, θέλω εγώ τον λόγο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Μα, στη δευτερολογία µου
θα απαντήσω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα από το τίποτα
να δηµιουργήσουµε ολόκληρο θέµα; Έχω καλέσει στο Βήµα την
κ. Ευθυµίου. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θέλω είκοσι δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επί προσωπικού

προφανώς κι εσείς; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Βεβαίως επί προσωπικού, γιατί ο

όρος «χυδαιότητες» αφορά εµένα. 
Χυδαιότητα, κύριε Θεοχάρη, είναι το απόσπασµα της οµιλίας

σας. Πάρτε τον από τα Πρακτικά και περιµένω τη συγγνώµη σας!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν γίνεται να µην απαν-

τήσω! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Να σταµατήσετε τις απειλές. Να

βουτάτε τη γλώσσα σας στο µυαλό σας και µετά να µιλάτε!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είναι ντροπή! Ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

κύριε Γιαννούλη! Θα σας απαντήσει, όπως είπε ο κ. Θεοχάρης,
στη δευτερολογία του. 

Ορίστε, κυρία Ευθυµίου. Έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να συγχαρούµε και από το Βήµα τον

Ολυµπιονίκη µας Θοδωρή Τσελίδη για το χάλκινο µετάλλιο στην
κατηγορία ενενήντα κιλών του τζούντο, που κέρδισε σε Ολυµπια-
κούς Αγώνες και τιµά τη χώρα µας. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα των υποκλοπών και το πόρισµα του
Αρείου Πάγου, δεν θα αναφερθώ γιατί δόθηκαν πολύ ενδελεχείς
απαντήσεις χθες από τους δύο Υπουργούς, από τον κ. Βορίδη
και από τον κ. Φλωρίδη. Και σε ό,τι αφορά τις ερωτήσεις που
απευθύνατε στον κ. Χατζηδάκη έχει απαντήσει επαρκώς ο
Υπουργός. Άρα δεν θα γίνουµε σοφότεροι σε αυτήν την Αίθουσα
αν επανέλθω στο θέµα αυτό. Θα αναφερθώ, όµως, στην τοποθέ-
τηση του κ. Ανδρουλάκη σε ό,τι αφορά το Υπερταµείο, αλλά και
στον πρόλογό του, εκεί που αναφέρθηκε στο ύψος των µισθών.

Προφανώς η Κυβέρνηση έχει ως πρόταγµα τη σύγκλιση των
µισθών µε την Ευρώπη, 950 ευρώ ο κατώτατος µισθός, 1.500
ευρώ ο µέσος µισθός. Προσπαθούµε πολύ γι’ αυτό και µέσα σε
αυτήν την προσπάθεια µπαίνουν και σηµαντικές επιτυχίες. Πετυ-
χαίνουµε κάποιους στόχους, όπως είναι ότι σύµφωνα µε τα στοι-
χεία της ΕΛΣΤΑΤ και µε την πρόσφατη ανάρτηση του
Πρωθυπουργού, η ανεργία τον Ιούνιο στην πατρίδα µας έπεσε
στο 9,6%. Πρόκειται για το χαµηλότερο επίπεδο από τον αντί-
στοιχο µήνα του 2019, δηλαδή έπεσε γύρω στις οκτώ ποσοστι-
αίες µονάδες. Δηµιουργήθηκαν τετρακόσιες χιλιάδες νέες θέσεις
εργασίας.

Μέσα σ’ αυτό θα ήθελα να σηµειώσω κάτι πολύ σηµαντικό που
πραγµατικά πολλές φορές κι εγώ έχω υποστηρίξει από το Βήµα
της Βουλής: Η ανεργία των γυναικών έχει πέσει κατά 2,2 µονάδες
σε σχέση µε τον Ιούνιο του 2023, όπως και η ανεργία των νέων
ανθρώπων έχει µειωθεί κατά 2 µονάδες. Αυτό σηµαίνει ότι στο-
χευµένες πολιτικές που λαµβάνει η Κυβέρνηση πραγµατικά πιά-
νουν τόπο. 

Είδαµε από το Βήµα της Βουλής τον κ. Στίγκα να επιδίδεται σε
έναν χείµαρρο κατηγοριών σε βάρος της Κυβέρνησης σε ό,τι
αφορά το θέµα της Κάσου. Δεν θα αναφερθώ προσωπικά. Θα
διαβάσω τη δήλωση του Υπουργού Εξωτερικών: «Υπάρχει σαφής
παραπληροφόρηση για την Κάσο. Υπήρξε προγραµµατισµός ιτα-
λικού πλοίου. Το πρόγραµµα ολοκληρώθηκε απολύτως. Δεν
υπήρξε καµµία απολύτως υποχώρηση. Διεξήγαγε την έρευνά του
σε θαλάσσια ΑΟΖ της Ελλάδας. Ουδέποτε ζητήθηκε άδεια από
την Τουρκία ούτε υπήρξε αναγνώριση των κυριαρχικών δικαιω-
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µάτων της Τουρκίας». Αυτά τα είπε ξανά, διότι τα έχει ξαναπεί.
Οι θέσεις µας είναι κρυστάλλινες και θεωρώ ότι στο επίπεδο της
εθνικής πολιτικής, της εξωτερικής πολιτικής, των εθνικών κρίσι-
µων ζητηµάτων οφείλουµε να έχουµε πολιτική συναίνεση και όχι
µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. 

Τώρα, ως προς την τροπολογία για τη στήριξη των νοικοκυ-
ριών για τους αυξηµένους λογαριασµούς ηλεκτρικής ενέργειας,
όπως ανέφερε ο κ. Σκυλακάκης, είναι µια άµεση λύση. Είναι η
καλύτερη λύση που µπορούµε να φέρουµε τηρουµένων των συν-
θηκών. Ποιων συνθηκών; Ότι µιλάµε για µια πολύ σύνθετη αγορά
ενέργειας. Πράγµατι είναι µια σύνθετη αγορά η ενεργειακή
αγορά που έχει πολλές δυσχέρειες, που προφανώς για να γίνει
ένας µηχανισµός πρόληψης ή επέµβασης σε τέτοιου είδους πο-
λιτικές, όταν υφίστανται αισχροκέρδειες που καταστρατηγούν
την αγορά ενέργειας, αυτό χρειάζεται µια γενικότερη συνεν-
νόηση µε την Ευρώπη, άρα είναι κάτι πάρα πολύ χρονοβόρο.

Εποµένως εµείς τι εντοπίσαµε; Προφανώς εντοπίσαµε την αύ-
ξηση των τιµών της χονδρικής, η οποία θα επέφερε µία αύξηση
των τιµών της λιανικής αγοράς. Αυτό δηµιουργεί υπερκέρδη στις
εταιρείες ηλεκτρικής ενέργειας και ερχόµαστε να φορολογή-
σουµε, να βάλουµε έναν φόρο στα υπερκέρδη για δύο µήνες,
ώστε αυτά τα υπερκέρδη να τα δώσουµε για την αποκλιµάκωση
και την επιδότηση των λογαριασµών ηλεκτρικής ενέργειας στα
νοικοκυριά κάτω από συγκεκριµένες προϋποθέσεις, όπως έχει
εκθέσει ο Υπουργός και παράλληλα να συστήσουµε έναν µηχα-
νισµό έγκαιρης παρέµβασης σε περιπτώσεις στρεβλώσεων στην
αγορά εργασίας. 

Αναρωτιέµαι: Εσείς -και κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ- που είχατε αντιρ-
ρήσεις και εκφράσατε επιφυλάξεις, θα ψηφίσετε την τροπολο-
γία; Διότι αυτή για τη φορολόγηση, το 33% στα κέρδη των
διυλιστηρίων δεν την ψηφίσατε. Ψηφίσατε «ΠΑΡΩΝ». Εδώ τι θα
κάνετε; Δηλαδή στην ανακούφιση των νοικοκυριών πώς θα ψη-
φίσετε; Ποια είναι η θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; 

Επειδή µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που πραγµατικά είναι µια
νέα εποχή στο Υπερταµείο, θα κάνω µια αναφορά που έχει έµ-
µεση συνάφεια µε τις νέες ανάγκες που έχει η εποχή µας, που
προφανώς απαιτούν και σύγχρονες λύσεις.

Πρωταγωνίστρια στις νέες ανάγκες είναι η κλιµατική αλλαγή
που πραγµατικά θέτει σκληρά και απειλητικά θέµατα. Ένα απ’
αυτά που βλέπουµε πολύ έντονα να καταλαµβάνει θέση στον δη-
µόσιο διάλογο, αλλά και στη ζώσα πραγµατικότητα, είναι το θέµα
της λειψυδρίας, είτε αφορά την ύδρευση είτε αφορά την άρ-
δευση. Ο Πρωθυπουργός το έθεσε στο χθεσινό Υπουργικό Συµ-
βούλιο ότι είναι ένα θέµα που πραγµατικά είναι ψηλά στην
ατζέντα της κυβερνητικής πολιτικής και προφανώς είναι κρίσιµο
να ληφθούν όχι µόνο µέτρα σε επίπεδο κεντρικού σχεδιασµού,
αλλά µέτρα που να λαµβάνουν υπ’ όψιν τις τοπικές ανάγκες.

Επειδή θα µιλήσουµε και για τις εταιρείες ύδρευσης, πιστεύω
ότι και η ΕΥΑΘ, όπως και οι υπόλοιπες εταιρείες ύδρευσης,
πραγµατικά µπορούν να παίξουν έναν κοµβικό ρόλο στις τοπικές
ανάγκες κάθε περιοχής, γιατί προφανώς τα τοπικά χαρακτηρι-
στικά είναι διαφορετικά. Είναι, λοιπόν, ένα θέµα που θα το δούµε
µπροστά µας και νοµίζω ότι σε αυτό υπάρχει πεδίο δράσης και
συναίνεσης, ώστε να µπορέσουµε να βάλουµε πραγµατικά εκείνα
τα εχέγγυα και τις ασφαλιστικές δικλίδες, ώστε να εξασφαλί-
σουµε ένα καλύτερο µέλλον στην χώρα µας και στα παιδιά µας
σ’ αυτό το θέµα που πραγµατικά θα µας ταλανίσει.

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου. Είναι ένα νοµοσχέδιο
που ανοίγει µια νέα εποχή για το Υπερταµείο. Είναι ένα νοµοσχέ-
διο εκσυγχρονιστικό. Είναι ένα νοµοσχέδιο φιλοαναπτυξιακό.
Είναι ένα νοµοσχέδιο που εµπεδώνει µια σχέση καλύτερη προς
την εξυπηρέτηση του πολίτη. Αλλάζουµε σελίδα µε το νοµοσχέ-
διο αυτό, γιατί το µοντέλο διακυβέρνησης του Υπερταµείου επι-
βλήθηκε από µια αναγκαία συνθήκη. Ποια ήταν αυτή η αναγκαία
συνθήκη; Η περίοδος της βαθιάς κρίσης χρέους που βίωσε η οι-
κονοµία µας. 

Βέβαια, εδώ θα σταθώ λίγο σε αυτά που είπε ο κ. Παππάς ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος ήρθε εδώ
στην ουσία να µας µαλώσει πολιτικά και να πει ότι όλα έγιναν
καλώς καµωµένα την τετραετία 2015-2019, κάτι βέβαια που κρί-
θηκε στις εκλογές του 2019. Εδώ δεν θα αναφερόµουν αν δεν

αναφερόταν ο κ. Παππάς µ’ αυτόν τον τρόπο, αλλά δεν µπορώ
να ξεχάσω το αδιέξοδο στις διαπραγµατεύσεις µε τους εταί-
ρους-δανειστές τότε, δεν µπορώ να ξεχάσω αυτήν την ηµέρα, 26
Ιουνίου του 2015, που προκηρύχθηκε ένα δηµοψήφισµα που τα
αποτελέσµατά του ήταν «όχι», αλλά στην ουσία έγινε «ναι» και
µετά ακολούθησαν τα capital controls και προφανώς δεν µπορώ
να ξεχάσω όλο τον φόβο και τον τρόµο σε κάθε σπίτι, σε κάθε
νοικοκυριό, σε κάθε εταιρεία που πραγµατικά είχε «στεγνώσει».
Αυτά, λοιπόν, δεν µπορώ να τα ξεχάσω. Συγγνώµη κιόλας, αλλά
αυτά είναι στοιχεία που δεν παραγράφονται και δεν διαγράφον-
ται από τη µνήµη του ελληνικού λαού, άρα δεν µπορούµε τώρα
να ερχόµαστε και να µιλάµε µε αυτόν τον τρόπο. Προφανώς το
Υπερταµείο είναι ένας νόµος ο οποίος έγινε επί διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. 

Έτσι, λοιπόν, επειδή η οικονοµία µας αυτά τα χρόνια έχει κάνει
σηµαντικά βήµατα, έχουµε αποκτήσει την επενδυτική βαθµίδα,
έχουµε πετύχει µια ταχεία µείωση του χρέους, ώστε αυτό να κα-
ταστεί βιώσιµο, τι προκύπτει τώρα ως ανάγκη; Μια ουσιαστική
αναµόρφωση και ένας εκσυγχρονισµός του Υπερταµείου, δη-
λαδή να αλλάξει εικόνα και να συµβάλει ακόµη περισσότερο στην
ανάπτυξη της οικονοµίας. Έτσι, λοιπόν, εκσυγχρονίζεται το µον-
τέλο διακυβέρνησης. Ποιο ήταν το προηγούµενο; Είχε ως βασικό
ρόλο το εποπτικό συµβούλιο, δηλαδή στην ουσία αυτό ασκούσε
τη διοίκηση. Τώρα οι αρµοδιότητές του περιορίζονται και το επο-
πτικό συµβούλιο αποτελεί πλέον το πραγµατικό και ουσιαστικό
όργανο εποπτείας και έρχεται και µετονοµάζεται σε συµβούλιο
εταιρικής διακυβέρνησης. 

Με τις αλλαγές αυτές, την καθηµερινή διοίκηση ασκεί πλέον
το διοικητικό συµβούλιο, που είναι το αποκλειστικά αρµόδιο όρ-
γανο για τη διοίκηση του Υπερταµείου. Σηµαντική παρέµβαση
είναι ότι η εκπροσώπηση του ελληνικού ταµείου καθίσταται
πλέον θεσµική. 

Δεύτερη µεταρρύθµιση: Πραγµατοποιείται απορρόφηση του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας και του ΤΑΙΠΕΔ από
το Υπερταµείο. Η αποστολή του ΤΑΙΠΕΔ επί της ουσίας σε αυτήν
τη φάση είχε επιτευχθεί µετά τις επιτυχηµένες στο πρόσφατο
παρελθόν αποκρατικοποιήσεις, οι οποίες έχουν σχεδόν στο σύ-
νολό τους ολοκληρωθεί. 

Εδώ ποιο είναι το σηµαντικό; Ότι από κάποιες αποκρατικοποι-
ήσεις που δεν έχουν γίνει και που κυρίως αφορούν λιµάνια και
που θα γίνουν, το 50% από τα έσοδά τους θα διατεθεί για την
κάλυψη του χρέους και το άλλο 50% θα διατεθεί για περαιτέρω
επενδύσεις, όπως η κατάρτιση του master plan κ.λπ..

Με αυτόν τον τρόπο βοηθάµε και τον αριθµητή µε το 50%, δη-
λαδή, µε τη µείωση του χρέους. Βοηθάµε όµως και τον παρονο-
µαστή µε το υπόλοιπο 50%, δηλαδή, την αναπτυξιακή πορεία η
οποία θα µειώσει το χρέος περαιτέρω ως ποσοστό του ΑΕΠ. 

Σε ό,τι αφορά στο ΤΧΣ, µετά την επιτυχηµένη διάθεση των πο-
σοστών των µετοχών των συστηµικών τραπεζών στους ιδιώτες
επενδυτές προφανώς και αυτό έχει ολοκληρώσει την αποστολή
του. Με αυτές, λοιπόν, τις δύο συγχωνεύσεις εµπεδώνεται και
επιβεβαιώνεται για ακόµα µία φορά η εµπιστοσύνη που διακατέ-
χει τη σχέση µας µε τους δανειστές αλλά και τη συνέχιση απε-
ξάρτησης της ελληνικής οικονοµίας από όλες αυτές τις ισχυρές
και επίπονες δεσµεύσεις των σκληρών χρόνων των µνηµονίων. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας της
κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο αυτό, όπως προείπα, είναι και φιλοαναπτυ-

ξιακό. Είναι φιλοαναπτυξιακό γιατί συστήνεται επενδυτικό τα-
µείο. Ένα επενδυτικό ταµείο το οποίο θα αξιοποιήσει το αρχικό
επενδυτικό κεφάλαιό του το ήµισυ από το αντιστάθµισµα, από
την επαναπόκτηση της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ από το δηµόσιο,
αµιγώς για τη χρηµατοδότηση αναπτυξιακών επενδυτικών δρα-
στηριοτήτων. Αυτό που θα ήθελα να σηµειώσω -απαντήθηκε από
τον Υπουργό αλλά ξανατέθηκε- είναι ότι µε τον νόµο 4389/2016,
να θυµίσω, η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ ως στοιχείο της δηµόσιας περι-
ουσίας µεταφέρθηκαν στο Υπερταµείο ως εµπράγµατη εγγύηση. 

Οι δανειστές, λοιπόν, είπαν ότι πρέπει να αποζηµιωθούµε
επειδή αυτές οι εταιρίες έχουν κρατικοποιηθεί. Αυτό το ξεκαθα-
ρίζω για να µη λέει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι εµείς πήγαµε να ξεπουλήσουµε
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την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ. Ήταν ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, ο
4389/2016. Έτσι, λοιπόν, ένα κεφάλαιο ύψους 300 εκατοµµυρίων
ευρώ θα διατεθεί στο επενδυτικό ταµείο ώστε να καλύψει ένα
συγκεκριµένο επενδυτικό κενό όχι επειδή δεν έχουν εισφερθεί
σηµαντικά κεφάλαια από ξένους µακροχρόνιους επενδυτές, όχι
επειδή δεν έχουν γίνει σηµαντικές άµεσες ξένες επενδύσεις µε
προοπτική µπροστά µας αλλά γιατί αυτό το επενδυτικό κενό που
υπάρχει έρχεται να καλυφθεί από συγκεκριµένες επενδύσεις, σε
δυναµικούς τοµείς της οικονοµίας, όπως οι επενδύσεις που αφο-
ρούν την πράσινη µετάβαση, τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, την
µπλε οικονοµία, την κυκλική οικονοµία. Εκεί, λοιπόν, θα δοθεί ιδι-
αίτερη έµφαση. 

Η τέταρτη µεταρρύθµιση είναι ο εκσυγχρονισµός των οκτώ θυ-
γατρικών εταιρειών. Δεν θα αναφερθώ σε αυτές. Προφανώς θέ-
λουµε να προσελκύσουµε, για να µπορέσουν να γίνουν πιο
ευέλικτες, πιο παραγωγικές για τον πολίτη, στελέχη από την
αγορά που είναι ικανά να εισφέρουν την τεχνογνωσία τους, να
καλυφθούν οι ανάγκες σε προσωπικό σε άµεσο χρόνο. Γιατί το
προσωπικό πρέπει να εξυπηρετήσει τις ανάγκες της εταιρείας
επ’ ωφελεία των πολιτών και να δηµιουργηθεί µια διαδικασία
προµήθειας αγαθών και υπηρεσιών που να είναι πιο ευέλικτη και
απαραίτητη για τη λειτουργία τους. 

Άκουσα τις επιφυλάξεις του εισηγητή του κ. Γαβρήλου για το
εργασιακό καθεστώς. Για µας είναι απαραίτητο να εφαρµοστούν
µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια γιατί µας φέρνουν πιο κοντά στον
σκοπό των εταιρειών αυτών που είναι η εξυπηρέτηση των πολι-
τών, η καλυτέρευση της καθηµερινότητάς τους ή οι αναπτυξια-
κές προοπτικές που θα γυρίσουν επ’ ωφελεία των πολιτών. 

Προφανώς στόχος δεν είναι να έχουµε µόνο κερδοφόρες επι-
χειρήσεις, στεγνά κερδοφόρες επιχειρήσεις. Για να είναι παρα-
γωγικές οι επιχειρήσεις είναι αυτονόητο ότι πρέπει να είναι
παραγωγικοί και οι εργαζόµενοι. Όµως το να δώσουµε κίνητρα,
όπως µπόνους για να προσελκύσουµε ανθρώπους από τον ιδιω-
τικό τοµέα, προφανώς δεν είναι κάτι κακό. Θέλουµε, λοιπόν, να
υπάρχουν εργαζόµενοι οι οποίοι να είναι παραγωγικοί. Εκεί ακρι-
βώς πιστεύω ότι βρίσκεται και η χρυσή τοµή ανάµεσα στην
ανάγκη υιοθέτησης ιδιωτικοοικονοµικών κριτηρίων και στην επί-
σης απαραίτητη ανάγκη οι εργαζόµενοι είναι παραγωγικοί και
ικανοποιηµένοι. Και φυσικά υπάρχει και η ανώτερη εποπτεία από
το δηµόσιο που πιστεύει ότι µπορεί να λειτουργήσει ως ασφαλι-
στική δικλίδα. 

Καταλήγοντας, λοιπόν, µε τις σκέψεις αυτές υπερψηφίζουµε
το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη
κ. Τσιρώνης. Μετά ακολουθεί ο κ. Σιµόπουλος και µετά ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος.

Κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα φέρνετε, κύριε Υπουργέ, προς ψήφιση, στην τελευ-

ταία Ολοµέλεια της Βουλής πριν τη διακοπή των εργασιών, ένα
από τα βαρύτερα και σηµαντικότερα νοµοσχέδια για τους δανει-
στές. Τη διάλυση, δηλαδή, οκτώ δηµοσίων οργανισµών κατά το
µοντέλο της ΔΕΗ οι οποίοι θα διασπαστούν, θα ξεπουληθούν σε
πολυεθνικές, όπως ακριβώς έγινε στη ΔΕΗ µε αποτέλεσµα την
εκτόξευση των τιµών σε µια σειρά υπηρεσιών, ακριβώς όπως
έγινε και µε το ρεύµα. 

Η Κυβέρνηση και συγκεκριµένα εσείς, κύριε Υπουργέ, καταθέ-
τοντας το παρόν νοµοσχέδιο ισχυρισθήκατε ότι σκοπός του είναι
η απορρόφηση του ΤΑΙΠΕΔ και του ΤΧΣ από το Υπερταµείο, των
οποίων η αποστολή έχει ολοκληρωθεί. Η αναδιάρθρωση των λοι-
πών θυγατρικών του Υπερταµείου, σύµφωνα µε το µοντέλο της
ΔΕΗ, η δηµιουργία εθνικού επενδυτικού ταµείου και το δικαίωµα
του ΤΑΙΠΕΔ µε το 50% των εσόδων του θα αναχρηµατοδοτήσει
έργα των λοιπών οργανισµών λιµένων που ανήκουν σε αυτό. 

Ωστόσο, σύµφωνα µε τις τελευταίες οικονοµικές καταστάσεις
του 2022 το ΤΑΙΠΕΔ κατέγραψε ζηµιές 3,3 εκατοµµύρια ευρώ
και αποµείωση των συνολικών ιδίων του κεφαλαίων από 30 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε 16,3 εκατοµµύρια ευρώ. Παρ’ ότι, λοιπόν, πε-

ριήλθε σε αυτό η δηµόσια περιουσία µε το δεύτερο µνηµόνιο και
χειρίστηκε ως ανώνυµη εταιρεία αποκρατικοποιήσεις περιφερει-
ακών αεροδροµίων, ακίνητα όπως το Ελληνικό, Οργανισµός Λι-
µένος Πειραιώς και Θεσσαλονίκης και λοιπούς, υποδοµές όπως
η ΔΕΣΦΑ, η «Hellenic Energy» και δεκάδες άλλες, η οικονοµική
του διαχείριση υπήρξε ζηµιογόνα τόσο για το δηµόσιο που υπέ-
στη το ξεπούληµα, όσο και για το ίδιο ως ανώνυµη εταιρεία, µε
τεράστια δηµόσια περιουσία υπό αξιοποίηση, καταλήγει τελικά
σε ζηµίες. 

Ποιος ο λόγος που δεν τηρείται η κείµενη νοµοθεσία µε δηµο-
σίευση όλων των οικονοµικών καταστάσεων εκκαθάρισης του
ΤΑΙΠΕΔ και κατόπιν συγχώνευσης; Μήπως πρέπει να αποκρυβεί
το πέρα από κάθε οικονοµική λογική ιστορικό απορρόφησης και
ξεπουλήµατος της δηµόσιας περιουσίας; Σύµφωνα µε σχετική
µελέτη του ΚΕΠΕ από τα 47 δισεκατοµµύρια ευρώ του δηµοσίου
που δόθηκαν στις τράπεζες µεταξύ 2012-2015 για να διασωθούν
επεστράφησαν στο ΤΧΣ -και όχι στο δηµόσιο- περί τα τρία µε
τέσσερα δισεκατοµµύρια, καταγράφοντας έτσι ζηµία του δηµο-
σίου σε ποσοστό περίπου 93% των κεφαλαίων που είχε ήδη
δώσει. Γιατί, λοιπόν, δεν τηρείται και εδώ η κείµενη νοµοθεσία
περί λογιστικής εκκαθάρισης του ΤΧΣ και αποπληρωµή του δη-
µοσίου και κατόπιν η απορρόφησή του; Άλλωστε στο άρθρο 5
και στην παράγραφο 2 του παρόντος νοµοσχεδίου είναι ξεκά-
θαρο ότι νοµοθετείται η απορρόφηση του ΤΧΣ και του ΤΑΙΠΕΔ
χωρίς να τηρείται η κείµενη νοµοθεσία και η νοµιµότητα βάσει
των προβλέψεων του νόµου 4601/2019 και του κωδικοποιηµένου
νόµου 5104/2024. Με την παράγραφο 2 του εν λόγω άρθρου του
σχεδίου νόµου παρακάµπτονται οι σηµαντικές ελεγκτικές πρό-
νοιες των άρθρων 7, 8, 11, 14, 17 και 35 περί δηµοσίευσης σχε-
δίου σύµβασης- συγχώνευσης, διαθεσιµότητας εγγράφων για
εξέταση από τους µετόχους, προληπτικού ελέγχου νοµιµότητας
και άλλες διαδικασίες. 

Όσον αφορά τις οκτώ µικρές ΔΕΗ τις οποίες φιλοδοξεί ότι θα
µετατρέψει ο Υπουργός, δηλαδή ΕΛΤΑ, ΔΕΘ και τις υπόλοιπες
έξι -να µην τις πω όλες- τι ακριβώς µπορεί να σηµαίνει αυτό; Μάλ-
λον ό,τι έγινε και στην κρατική ΔΕΗ, τη µεγαλύτερη ανώνυµη
εταιρεία των Βαλκανίων. Δηλαδή, διάσπασή της σε τρεις εται-
ρείες ΔΕΗ, ΑΔΜΗΕ και ΔΕΔΔΗΕ, εισαγωγή από την τότε Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2013 του µηχανισµού ανάκτησης
µεταβλητού κόστους τρίτων παραγωγών εξυπηρετώντας τους
ιδιώτες ολιγάρχες οι οποίοι εισήλθαν στην αγορά ενέργειας αλλά
χωρίς επενδύσεις και µε µικρές προοπτικές εξαιτίας των οικονο-
µιών κλίµακας της ΔΕΗ. Παράλληλα, ενώ η ΔΕΗ ήδη είχε περιέλ-
θει στο ΤΑΙΠΕΔ και επωλείτο τµηµατικά σε επενδυτικά κεφάλαια,
η Κυβέρνηση υπό την καθοδήγηση των δανειστών διασφάλισε
προστατευµένο οικονοµικό περιβάλλον για τους ιδιώτες, πάλι,
ολιγάρχες. 

Το 2015 θεσπίζονται οι νόµοι, δηλαδή, οι δηµοπρασίες ηλε-
κτρικής ενέργειας, κατ’ ουσίαν τρόπος επιδότησης, πάλι, ιδιωτών
ανταγωνιστών της ΔΕΗ για να την εξαγοράσουν µε τα λεφτά που
τους έδινε. Το 2015 µε τον ν.4336 η ΔΕΗ υποχρεώνεται να που-
λάει φθηνά ποσότητα ηλεκτρικού ρεύµατος από λιγνιτική και
υδροηλεκτρική παραγωγή, µε στόχο την ανακατανοµή µεριδίων
στη λιανική αγορά ηλεκτρικής ενέργειας και τη σταδιακή µείωση
των µεριδίων της ΔΕΗ, κάτω του 50% έως το 2020. 

Το 2019 καταργούνται οι δηµοπρασίες ΝΟΜΕ για να ιδρυθεί
µε τον ν.4512/2018 το έτερο σχήµα σωτηρίας και θησαυρισµού
και πάλι των ολιγαρχών, το Χρηµατιστήριο Ενέργειας. Το κόστος
της ΔΕΗ µέσω των ΝΟΜΕ ξεπέρασε τα 600 εκατοµµύρια ευρώ.
Με άλλα λόγια η ΔΕΗ επιδότησε τους ιδιώτες παραγωγούς να
στήσουν τις εταιρείες τους, σωρεύοντας εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια ζηµίες στην ίδια τη ΔΕΗ, η οποία πουλήθηκε στους ίδιους
ιδιώτες που αναγκάστηκε µέσω νόµων και οδηγιών της ΡΑΕ να
επιδοτήσει. Το κοινωνικό αγαθό της ηλεκτρικής ενέργειας κατέ-
στη χρηµατιστηριακό εµπόρευµα στην τιµή του οποίου οι ολιγάρ-
χες βιαστές της ΔΕΗ τελούν χρηµατιστική κηδεία. 

Η τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος αφήνεται να διαµορφωθεί
από την αγορά, δηλαδή, το καρτέλ των ολιγαρχών. Παράλληλα,
το 100% της ηλεκτρικής ενέργειας περνά και τιµολογείται µέσω
του ΕΚΕ χωρίς να συµβαίνει το ίδιο στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές
χώρες. Στη Γερµανία µέσω του ΕΚΕ διατίθεται µόνο το 15% του
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συνολικού ρεύµατος. Σε αυτό το µοντέλο αποκρατικοποίησης
και εκποίησης της ΔΕΗ, το οποίο ο Υπουργός προβάλλει ως επι-
τυχηµένο, έρχονται να προστεθούν µε το παρόν νοµοσχέδιο η
δυνατότητα πρόσληψης golden boys, κατά παρέκκλιση των κει-
µένων διατάξεων του δηµοσίου. Επιπλέον, νοµοθετείται η µετα-
φορά εργαζοµένων από το Υπερταµείο στις θυγατρικές του ή
µεταξύ των θυγατρικών του, κατά παρέκκλιση πάλι των κειµένων
διατάξεων.

Επίσης, στο άρθρο 20 δίνεται η δυνατότητα στο Υπερταµείο
όσο και στις θυγατρικές του να συστήνουν επιτροπή προσλή-
ψεων και να καθορίζουν τον κανονισµό λειτουργίας. Μάλιστα,
στο άρθρο 21 και στην παράγραφο 2 σηµειώνεται ρητά ότι «οι
προβλέψεις προκήρυξης, την οποία θα εκδίδει κάθε φορά το δι-
οικητικό συµβούλιο της κάθε θυγατρικής του Υπερταµείου, κα-
θορίζονται κατά παρέκκλιση του ν.4765/2021 που αφορά το
σύστηµα προσλήψεων στο δηµόσιο και την ενίσχυση του ΑΣΕΠ.
Στο άρθρο 31 προβλέπεται πολιτική προµηθειών των θυγατρικών
της ΕΕΣΥΠ στους τοµείς ύδατος, ενέργειας, µεταφορών και τα-
χυδροµικών υπηρεσιών, κατά παρέκκλιση του ν.4412/2016 περί
δηµοσίων συµβάσεων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών και πα-
ράλληλα η Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων περιορίζεται µόνο
στη διατύπωση γνώµης. 

Με λίγα λόγια, δηµόσιο δύο ταχυτήτων. Από τη µία ο δηµόσιος
τοµέας ή ο ευρύτερος δηµόσιος τοµέας και από την άλλη, οι δη-
µόσιοι οργανισµοί υπό την κατοχή του Υπερταµείου των δανει-
στών που θα διασπαστούν και θα πωληθούν σε επενδυτικά
ταµεία -funds και πολυεθνικές- µε τους εργαζόµενους να είναι
έρµαια των διοικήσεων τους και χωρίς τη διαδικαστική και νοµο-
θετική κατοχύρωση του δηµοσίου σε προσλήψεις, αποσπάσεις,
προµήθειες και επιλογή διευθυνόντων συµβούλων, κοινώς απορ-
ρύθµιση των πάντων για τη διευκόλυνση του ξεπουλήµατος του
Υπερταµείου και για την εξόφληση των δανειστών.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Στράτος Σιµόπουλος από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «εκεί που µας

χρωστούσαν, µας πήραν και το βόδι» από αυτήν την πλευρά της
Αίθουσας και αναφέροµαι κυρίως στον τρόπο µε τον οποίο
άκουσα να αναφέρονται στο Υπερταµείο οι εκπρόσωποι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Τους θυµίζω ότι όταν ανέλαβαν την
εξουσία η ιστορία στην οποία αναφέρθηκαν είχε γι’ αυτούς τις
σελίδες τις λευκές, τις γέµισαν µε µεγάλες αποτυχίες, µε κορω-
νίδα των αποτυχιών τους το περίφηµο Υπερταµείο. Και έρχονται
τώρα και ζητούν από την παρούσα Κυβέρνηση -ή µάλλον θέλουν
να µην ψηφίσουν- µία διαδικασία που ουσιαστικά σιγά-σιγά απο-
δεσµεύεται από τα δεσµά στα οποία επέβαλλαν την κρατική πε-
ριουσία οι ίδιοι. 

Αυτό µου θυµίζει -µάλλον, θα το έλεγα καλύτερα- τον ελληνικό
λαό ως ιδιοκτήτη που ορίζει έναν διαχειριστή, ο οποίος τις ιδιο-
κτησίες τις βαραίνει µε πάρα πολλά χρέη και υποθήκες, µετά αλ-
λάζει τον διαχειριστή, ο διαχειριστής κάνει κινήσεις ώστε να
ελαφρύνει αυτά τα χρέη και τις υποθήκες και ο προηγούµενος
διαχειριστής έρχεται και διαφωνεί και κατηγορεί µάλιστα τον ση-
µερινό διαχειριστή σε υψηλούς τόνους.

Διαφωνείτε και µε το ταµείο. Μα, η Ελλάδα χρειάζεται ένα τα-
µείο αναπτυξιακό πολύ µεγάλο. Είναι γεγονός ότι το funding στην
Ελλάδα και µάλιστα από δηµόσιους φορείς είναι διασπασµένο.
Μπορεί να είναι µια πρώτη αρχή, να αποκτήσουµε ένα µεγάλο
ταµείο µε µία κεντρική αρχή, το οποίο θα µπορεί πραγµατικά
µέσα από ευέλικτες διαδικασίες να προχωρά και να χρηµατοδο-
τεί δράσεις σε όλη την Ελλάδα και κυρίως σε τοµείς τους οποί-
ους χρειαζόµαστε, όπως είναι η πράσινη µετάβαση ή ψηφιακός
µετασχηµατισµός. 

Μιλάει ο Υπουργός για οκτώ µικρές ΔΕΗ. Ναι, η ΔΕΗ σήµερα
είναι ένα θαύµα, αν συγκρίνεις την κατάσταση στην οποία βρι-
σκόταν µε την κατάσταση στην οποία βρίσκεται σήµερα. Και µη
γελάτε, γιατί και εσείς είχατε ευθύνη στη διακυβέρνηση του
2015-2019 γιατί και εσείς, το κόµµα σας, ήσασταν συµµέτοχοι σε

αυτό που λέµε υπερδέσµευση της περιουσίας του ελληνικού
λαού. 

Έρχοµαι, λοιπόν, σε αυτό το οποίο έλεγα για τη µικρή ΔΕΗ.
Ναι, η ΔΕΗ είναι ένα θαύµα και «ναι» πρέπει πραγµατικά να
έχουµε τη δυνατότητα στις δηµόσιες επιχειρήσεις να µπορούµε
να προσελκύουµε ανθρώπους από την αγορά οι οποίοι θα αµεί-
βονται και ανάλογα. Αυτό δεν είναι καθόλου κακό. Το ίδιο κά-
νουµε εδώ και χρόνια -αν θέλετε να µάθετε- µε τη ΔΕΘ στη
Θεσσαλονίκη που, ειρήσθω εν παρόδω, κύριε Υπουργέ και κυ-
ρίες και κύριοι, ήδη έχει περάσει από το διοικητικό της συµβού-
λιο η σύµβαση µε το ΤΑΙΠΕΔ, ώστε µε σύµβουλο το ΤΑΙΠΕΔ να
προχωρήσει η ανάπλασή της, µια ανάπλαση την οποία χρειάζεται
όλη η Θεσσαλονίκη και µάλιστα χωρίς να φεύγει από τα χέρια
της πολιτείας -αν θέλετε- ή των φορέων το εκθεσιακό έργο. 

Στην ίδια κατηγορία θα βάλω και την κεντρική αγορά Θεσσα-
λονίκης, τη λαχαναγορά. Εκεί υπάρχει µια τάση να συνενωθεί µε
την αγορά της Αθήνας. Αυτό θα ήθελα να το ξαναδεί το Υπουρ-
γείο. Η κεντρική αγορά Θεσσαλονίκης βλέπει προς βορρά, ο κύ-
ριος όγκος των πωλήσεων της είναι στα βόρεια, στα βαλκάνια,
έχει άλλη κατεύθυνση. Πιθανώς, λοιπόν, αυτή η συνένωση να µην
είναι επ’ ωφελεία και των δύο αγορών. 

Συνεχίζοντας, πάλι για τη ΔΕΗ, θέλω να τονίσω κάτι που
θεωρώ σηµαντικό γιατί εδώ µεγεθύνεται. Ναι, η παρούσα Κυβέρ-
νηση όσον αφορά στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, ουσιαστικά,
φορολόγησε τα υπερκέρδη. Θέλετε να λέγεται φόρος για ιδεο-
λογικούς λόγους; Μα, δηµιουργήθηκε ένας µηχανισµός µέσα
από τον οποίο 5 δισεκατοµµύρια ευρώ κατευθύνθηκαν προς νοι-
κοκυριά και επιχειρήσεις.

Επίσης, αυτό που άκουσα ότι ζητείται πίσω ένα τµήµα, είναι
ουσιαστικά ένα µέρος της αλήθειας, γιατί από τα 800 εκατοµµύ-
ρια ζητούνται από κάποιες επιχειρήσεις ένα σύνολο περίπου
τριών εκατοµµυρίων. Προσωπικά θεωρώ ότι πρέπει να βρεθεί µια
λύση ώστε να µη ζητούνται πίσω αυτά τα τρία εκατοµµύρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε για µία Κυβέρνηση η
οποία προσπαθεί µε όλες της τις δυνάµεις να συνδυάσει τις µε-
ταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη η χώρα, που πολλές έχουν µακρο-
πρόθεσµο χαρακτήρα, κάποιες από αυτές έχουν και βρα-
χυπρόθεσµο, αλλά ταυτόχρονα µε τη βελτίωση και της καθηµε-
ρινότητας των πολιτών. Γιατί η πολιτική έχει νόηµα µόνο όταν κα-
ταφέρνουµε να βελτιώνουµε το επίπεδο των πολιτών, το οποίο
δεν είναι µόνο οικονοµικό -είναι και οικονοµικό- αλλά µπορεί να
είναι πολιτιστικό, µπορεί να είναι σε θέµατα ασφάλειας, µπορεί
να είναι σε θέµατα υγείας και άλλα.

Αυτό το οποίο κάνουµε µέσα από πολύ δύσκολες συνθήκες
είναι να προχωράµε ακόµη και µέτρα τα οποία βραχυπρόθεσµα
µπορεί να µην αρέσουν, αλλά σε έναν µακροπρόθεσµο ορίζοντα
είµαι σίγουρος ότι θα επιτύχουν. 

Τέλος, συµφωνώ µε αυτό που άκουσα όσον αφορά την ΕΤΑΔ.
Θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι εκεί έχουµε ένα θέµα. Παρά τις προ-
σπάθειες της καινούργιας διοίκησης, θεωρώ ότι θα πρέπει να
προχωρήσουµε πάρα πολύ γρήγορα µε κάποιον τρόπο, ίσως µε
καινούργια στελέχωση. Υπάρχουν πάρα πολλά θέµατα τα οποία
παραµένουν σε τέλµα, παρά τις µεγάλες προσπάθειες της νέας
διοίκησης. Πρέπει όπως κάνατε µε το Υπερταµείο και µε τη συγ-
χώνευση µέσα σε αυτό του ΤΑΙΠΕΔ και του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας να κάνετε απολύτως το ίδιο σε έναν
άλλον χρόνο και µε την ΕΤΑΔ. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, ο Νίκος Καραθανασόπουλος και µετά θα ξεκινήσουµε
τις δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών αγορητών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Επιτρέψτε µου εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΚΚΕ να αποχαιρετήσουµε τη συντρόφισσα Αθηνά Ζύµαρη, η
οποία έδωσε παλικαρίσια µάχη για τη ζωή, όπως καθηµερινά
έδινε παλικαρίσιες µάχες για την ενηµέρωση καλύπτοντας το κοι-
νοβουλευτικό ρεπορτάζ από τον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ». Εκ µέρους της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ εκφράζουµε τα θερµά µας
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συλλυπητήρια στην οικογένειά της και σε όλους τούς δικούς της
ανθρώπους. 

Βεβαίως και στη σηµερινή συζήτηση στην Ολοµέλεια επα-
νήλθε το θέµα του πορίσµατος του Αρείου Πάγου για την υπό-
θεση των υποκλοπών, όπου εντάσσεται στις κυβερνητικές
επιλογές τη συγκάλυψης της υπόθεσης. Και βέβαια, για να βγά-
λει αυτό το πόρισµα ο Άρειος Πάγος αξιοποίησε το αντιδραστικό
θεσµικό πλαίσιο στο οποίο έχουν συµβάλλει µε τη συµµετοχή
τους όλες οι κυβερνήσεις για να διαµορφωθεί, όπου στο επίκεν-
τρο αυτού του αντιδραστικού θεσµικού πλαισίου κανείς δεν εξαι-
ρείται από τις προληπτικές παρακολουθήσεις. 

Είναι ένα θεσµικό πλαίσιο που διαµορφώθηκε στη βάση των
κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο στόχαστρο
αυτών των κατευθύνσεων είναι ο εχθρός λαός, το κίνηµά του τις
διεκδικήσεις του. Βεβαίως, δεν µας κάνει εντύπωση ότι το πόρι-
σµα έχει την ίδια κατάληξη που είχε και η υπόθεση των υποκλο-
πών στην έδρα της Κεντρικής Επιτροπής του ΚΚΕ, δηλαδή της
συγκάλυψης και αυτής της υπόθεσης.

Εδώ αναδεικνύονται µια σειρά ιδεολογήµατα περί ανεξάρτη-
της δικαιοσύνης. Αλήθεια, πόσο ανεξάρτητη είναι η δικαιοσύνη
όταν η ηγεσία της διορίζεται από την εκάστοτε κυβέρνηση; Και
σ’ αυτό έχετε συµβάλει πάλι όλα τα κόµµατα, Νέα Δηµοκρατία,
ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ και στην τελευταία συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση. Πόσο ανεξάρτητη είναι µια δικαιοσύνη η οποία πρέπει να
λειτουργήσει σε ένα θεσµικό αντιδραστικό πλαίσιο νοµικό το
οποίο έχουν διαµορφώσει όλες οι κυβερνήσεις και πρέπει να το
λάβει υπ’ όψιν της για να βγάλει την όποια απόφαση. Επί της ου-
σίας, είναι άδειο πουκάµισο. 

Η λογική που προβάλουν άλλα κόµµατα τώρα της Αντιπολίτευ-
σης «πού πάει το κράτος δικαίου», «τι γίνεται µε το δίκιο», για τη
δικαιοσύνη λες και είναι κάτι ουδέτερο. Υπάρχει ουδέτερο δίκαιο
σε µία ταξική κοινωνία; Ταξικό είναι το δίκαιο. Εκφράζει το δίκαιο
και τα συµφέροντα του ισχυρού. Στο σηµερινό κοινωνικοοικονο-
µικό σύστηµα στο οποίο ζούµε τα συµφέροντα του ισχυρού είναι
της αστικής τάξης και του κεφαλαίου και σ’ αυτά τα συµφέροντα
προσαρµόζεται κάθε φορά το δίκαιο, να θωρακίσει την κερδο-
φορία, αλλά και την εξουσία του. 

Ένα αποκαλυπτικό παράδειγµα του πόσο ταξικό και εχθρικό
για τον λαό είναι το αστικό δίκαιο, δεν είναι τίποτα άλλο παρά τα
στατιστικά στοιχεία τα οποία λένε ότι το 95% των απεργιών κη-
ρύσσονται παράνοµες και καταχρηστικές. Μόνο αυτό φτάνει για
να αποκαλύψει συνολικά τον ταξικό χαρακτήρα αυτού του κρά-
τους.

Με αφορµή τη συζήτηση για την αναµόρφωση του Υπερτα-
µείου, άνοιξε ο ρόλος του κράτους. Βεβαίως, εµείς είµαστε κα-
θαροί ότι το αστικό κράτος δεν είναι υπεράνω των τάξεων.
Εκφράζει τα συµφέροντα της άρχουσας τάξης και τη θωράκιση
της εξουσίας της. Από αυτήν την άποψη, αυτά τα οποία είπε ο
εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ότι υπάρχουν τρεις -λέει- µορ-
φές, η νεοφιλελεύθερη, η φιλελεύθερη και η αριστερή -η σοσιαλ-
δηµοκρατική εννοούσε- δεν είναι τίποτε άλλο παρά διάφορες
παραλλαγές οι οποίες επί της ουσίας εξυπηρετούν και τις εκά-
στοτε ανάγκες που έχει η αναπαραγωγή της καπιταλιστικής οι-
κονοµίας και τα συµφέροντα του κεφαλαίου και σ’ αυτούς
προσαρµόζονται. 

Γι’ αυτό δεν είναι τυχαίο ότι τις παραλλαγές αυτές, τα διάφορα
αυτά µείγµατα, διάφορες κυβερνήσεις τα έχουν εφαρµόσει ανε-
ξάρτητα πολιτικού προσανατολισµού. Φιλελεύθερα κόµµατα,
όπως η Νέα Δηµοκρατία, δεν έκαναν κρατικοποιήσεις; Γιατί τις
έκανε; Γιατί ήταν χρεοκοπηµένες επιχειρήσεις και κοινωνικοποί-
ησε τα χρέη που είχαν οι ιδιώτες σε αυτές τις επιχειρήσεις και
τα µετέφεραν στις πλάτες των φορολογουµένων, στις πλάτες
του ελληνικού λαού. Ή µήπως οι ιδιωτικοποιήσεις δεν έκαναν το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ; Βεβαίως, έκαναν ιδιωτικοποιήσεις και το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, που υποτίθεται είναι κόντρα στη λογική τη
σοσιαλδηµοκρατική.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και αν κάθε φορά επιλέγεται η µία
ή η άλλη µορφή διαχείρισης και κρατικής παρέµβασης στα επί-
πεδα της οικονοµίας εξαρτάται κάθε φορά από τις δυσκολίες
που έχει το κεφάλαιο και τις ανάγκες τις οποίες έχει η αναπαρα-
γωγή του συστήµατος η οικονοµική. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο

και δεν είναι τυχαίο ότι ανέφερε µόνο αυτές τις τρεις λογικές
γιατί εντάσσονται στη λογική του µονόδροµου στον οποίο πρέπει
να εγκλωβιστεί η λαϊκή συνείδηση, η εργατική τάξη, ότι δεν υπάρ-
χει καµµία άλλη διέξοδος και ότι πρέπει οι εργαζόµενοι και ο
λαός να επιλέξουν ποιες από τις τρεις επιλογές, ποια από τα τρία
µείγµατα θα πρέπει κάθε φορά να υπηρετεί για το καλό όχι των
δικών του αναγκών, αλλά για το καλό των αναγκών του κεφα-
λαίου. 

Ενώ υπάρχει και άλλη άποψη η οποία βρίσκεται στον αντίποδα
και είναι η άποψη του ΚΚΕ ότι αυτό το αστικό κράτος, µε την
οποιαδήποτε µορφή κρατικής παρέµβασης υπέρ της οικονοµίας
εξυπηρετεί απλά και µόνο τα συµφέροντα του κεφαλαίου και όχι
του λαού και από αυτό το κράτος πρέπει να απαλλαγούµε γιατί
είναι εχθρικό για τον λαό και τις ανάγκες του. Παίρνοντας την
εξουσία η εργατική τάξη στα χέρια της να οικοδοµήσει το δικό
της κράτος. Από αυτήν την άποψη, ναι, υπάρχει όντως διέξοδος
που υπηρετεί τις ανάγκες της εργατικής τάξης και του λαού σή-
µερα και είναι η πρόταση βεβαίως του ΚΚΕ.  

Το λέµε αυτό γιατί -προσέξτε- πάντοτε το κράτος και ανεξάρ-
τητα κυβερνήσεων πούλαγε φθηνά προς το µεγάλο κεφάλαιο και
αγόραζε πολύ ακριβά. Γιατί; Γιατί διά µέσω αυτού του τρόπου
διασφαλίζει την αύξηση του ποσοστού κερδοφορίας των επιχει-
ρηµατικών οµίλων. Όλες οι επιλογές τις οποίες κάνει, ακόµη και
σε ζητήµατα υποδοµών και διευκόλυνσης των επενδυτικών σχε-
δίων µε διάφορα αναπτυξιακά εργαλεία τα οποία χρησιµοποιεί,
προς αυτή την κατεύθυνση κινείται. Και το όποιο αναπτυξιακό
εργαλείο σχετίζεται µε τις εκάστοτε ανάγκες. Γι’ αυτόν ακριβώς
τον λόγο και δεν διατάσσει το κράτος το πού θα γίνουν οι επεν-
δύσεις. Οι επενδυτές και τα συµφέροντα τους, τα συµφέροντα
του κεφαλαίου επιβάλλουν πού θα κάνουν επένδυση. 

Γι’ αυτό βλέπετε µια σειρά παραγωγικές δραστηριότητες στη
χώρα µας και σε παγκόσµιο καπιταλιστικό επίπεδο να καταστρέ-
φονται. Γιατί τι θέλουν; Θέλουν εξωστρεφές µοντέλο, άρα δη-
λαδή ανταγωνιστικά εµπορεύµατα στο διεθνές εµπόριο. Εδώ
ποια θα είναι τα ανταγωνιστικά; Θα είναι ο τουρισµός και οι ΑΠΕ.
Γι’ αυτό ακριβώς και σε αυτήν την κατεύθυνση κατευθύνεται το
µεγαλύτερο µέρος των επενδύσεων, καταστρέφοντας άλλες πα-
ραγωγικές δυνατότητες οι οποίες είναι ωφέλιµες και χρήσιµες
για την ίδια και την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.

Από αυτήν την άποψη, κύριε Υπουργέ, εµείς λέµε ότι είναι ψευ-
τοδίληµµα αυτό το οποίο λέει η Κυβέρνηση σε κάθε τόνο. Τι θέ-
λετε; Θέλετε κρατικές υπηρεσίες κερδοφόρες ή µε χρέη;
Δηλαδή, άµα είναι κερδοφόρα η κρατική επιχείρηση από ποιον
θα τα έχει βγάλει τα χρήµατα; Θα τα έχει βγάλει από την εκµε-
τάλλευση των εργαζοµένων της επιχείρησης αφ’ ενός, µε τις
ανατροπές στις εργασιακές σχέσεις, µε την εντατικοποίηση της
εργασίας, µε µειώσεις στους µισθούς, µε την µη λήψη µέτρων
υγιεινής και ασφάλειας στους χώρους εργασίας. Το βλέπουµε
αυτό και στη ΔΕΗ και αλλού. 

O ΔΕΔΔΗΕ αποτελεί τον πρωταθλητή στα εργατικά εγκλήµατα
-ατυχήµατα τα λέτε, αλλά είναι εγκλήµατα-, γιατί ακριβώς χρη-
σιµοποιεί ενοικιαζόµενους εργαζόµενους χωρίς στοιχειώδη
µέτρα -και εµπειρίας και ασφάλειας- για να αποκαταστήσει τις
µεγάλες βλάβες.

Άρα, λοιπόν, η κερδοφορία από πού βγαίνει; Μέσα από την εκ-
µετάλλευση των εργαζόµενων και τα υψηλά τιµολόγια που κα-
λείται να πληρώσουν ο λαός ως καταναλωτής, τιµολόγια
ηλεκτρικού ρεύµατος, για παράδειγµα. Αν δεν ήταν κερδοφόρα,
τι θα γινόταν; Θα είχε χρέη. Τα χρέη ποιος θα τα κάλυπτε της
δηµόσιας επιχείρησης; Ο κρατικός προϋπολογισµός, δηλαδή
πάλι ο λαός ως φορολογούµενος. Αλήθεια; Δηλαδή, βάζετε στον
λαό το δίληµµα να διαλέξει µε ποιο όπλο θα θυσιάσει τις ανάγκες
του, αν θα το θυσιάσει ως καταναλωτής ή ως φορολογούµενος;

Από αυτήν την άποψη εµείς το λέµε καθαρά, το δίληµµα στο
οποίο πρέπει να απαντήσει η εργατική τάξη και ο λαός είναι τα
κέρδη ή οι ανάγκες και η ζωή του. Αυτό είναι το δίληµµα και σ’
αυτό το δίληµµα πρέπει να είναι καθαρή η απάντηση, ότι σε συν-
θήκες κέρδους δεν µπορεί να ικανοποιούνται οι λαϊκές ανάγκες,
δεν µπορούν να ικανοποιούνται τα δικαιώµατα της εργατικής
τάξης και του λαού και αυτό το βλέπουµε σε όλες τις πτυχές της
οικονοµικής και κοινωνικής ζωής.
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Δείτε για παράδειγµα την τεράστια αντίφαση στην οποία δεν
µπορείτε να απαντήσετε: Πώς, ενώ οι δυνατότητες οι παραγωγι-
κές και λόγω της επιστήµης και της τεχνολογίας εκτοξεύονται, ο
λαός ζει χειρότερα από ό,τι ζούσε τις προηγούµενες δεκαετίες;
Να ξαναγυρίσουν πάλι στο µαγκάλι για να θερµανθεί, να λέµε ότι
τον χειµώνα δεν µπορείς να ζεστάνεις το σπίτι σου ή το καλοκαίρι
να το δροσίσεις. Από πού κι ως πού βγαίνει αυτό; Δεν υπάρχουν
τα µέσα; Δεν υπάρχουν οι δυνατότητες να καλυφθούν όλες
αυτές οι ανάγκες; Βεβαίως υπάρχουν. Τι το αποτρέπει; Το κυνήγι
του κέρδους αποτρέπει την ικανοποίηση αυτών των αναγκών. Γι’
αυτό ακριβώς και έχει διαµορφωθεί ένα τέτοιο µίγµα για να πιέ-
σουµε την ενέργεια, ενεργειακό το οποίο είναι πανάκριβο και όχι
µόνο είναι πανάκριβο, αλλά και επί της ουσίας δεν βοηθάει στην
ευστάθεια του συστήµατος, µε αποτέλεσµα να κάνουµε εισαγω-
γές και να έχουµε ενεργειακή εξάρτηση, καταστρέφοντας παρα-
γωγικές δυνατότητες που έχει η χώρα µας και στον τοµέα της
ενέργειας, τον λιγνίτη, τα υδροηλεκτρικά φράγµατα, τα οποία θα
µπορούσαν να αποτελέσουν πραγµατικά απάντηση σε αυτήν την
κατάσταση, για φτηνό ρεύµα, για επαρκές ρεύµα που να καλύ-
πτει τις ανάγκες στις λαϊκές οικογένειες, αλλά και της παραγω-
γικής ανασυγκρότησης. Αλλά δείτε το ακριβό ρεύµα των ΑΠΕ,
τις επιπτώσεις τις οποίες έχει στις βιοµηχανίες, οι οποίες θέλουν
µεγάλη ενέργεια, στις ενεργοβόρες βιοµηχανίες και στη χώρα
µας, αλλά και στη Γερµανία, για παράδειγµα, γιατί κάποιοι κά-
νουν και συγκρίσεις τώρα πόσο έχει η τιµή του ρεύµατος στην
Ελλάδα, στη Γερµανία ή αλλού. 

Από αυτήν την άποψη αυτό είναι το πραγµατικό δίληµµα και
εµείς το λέµε καθαρά και σε αυτό πρέπει να απαντήσει ο λαός
µε µεγάλη αποφασιστικότητα. Γιατί ο εξορθολογισµός, όπως
λέτε, της λειτουργίας του Υπερταµείου και των διαφόρων δηµό-
σιων ή των υπηρεσιών των επιχειρήσεων που είναι υπό δηµόσιο
έλεγχο σε τι θα οδηγήσει; Βεβαίως αυτή η αντιγραφή της ΔΕΗ
σε πολλές µικρές ΔΕΗ σε αυτήν την κατεύθυνση θα λειτουργή-
σει. Αλήθεια, σας έπιασε ο πόνος για τα ΕΛΤΑ και τις παροχές
τις οποίες παρέχουν; Και τότε γιατί κλείσατε σχεδόν το σύνολο
των υποκαταστηµάτων των ΕΛΤΑ το προηγούµενο διάστηµα από
αποµακρυσµένες περιοχές και αναγκάζετε τον κόσµο να κάνει
δεκάδες χιλιόµετρα σε επαρχιακό δίκτυο, για να µπορέσει να κα-
λύψει τις ανάγκες του, να βρει πρακτορείο των ΕΛΤΑ, γραφείο
των ΕΛΤΑ; Αυτό σας πείραζε; Όχι, δεν σας πείραζε η ικανοποί-
ηση των αναγκών του λαού, όταν κλείνατε τα ΕΛΤΑ, ούτε και
τώρα σας ενδιαφέρει η ικανοποίηση των αναγκών. Απλώς σας
ενδιαφέρει τα ΕΛΤΑ να είναι κερδοφόρα, για να µπορούν να ιδιω-
τικοποιηθούν. Ή αν δεν ιδιωτικοποιηθούν, να µπορούν να δίνουν
τέτοια πρόσοδο στο κράτος που από τη µια µεριά να εξυπηρετεί
τις ανάγκες κατά 50% εξυπηρέτηση του κρατικού χρέους, που
έγινε για να ικανοποιηθούν πάλι οι ανάγκες, και από την άλλη
µεριά το υπόλοιπο 50% να πηγαίνει για να στηρίξει επενδυτικά
σχέδια των εργοδοτών, επενδυτικά σχέδια. Να γιατί λέµε από
όποια πλευρά κι αν το πιάσεις, το ίδιο αποτέλεσµα θα καταλή-
ξεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, ακούγονται και µια σειρά ιδεο-
λογήµατα και σε αυτά διέπρεψε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ. Το
νερό -λέει- είναι δηµόσιο αγαθό. Αλήθεια; Πού το βρήκατε ότι
είναι δηµόσιο αγαθό; Στον καπιταλισµό το νερό είναι εµπόρευµα
και µάλιστα το πληρώνει ο κόσµος -και ακριβά- και δεν είναι και
πόσιµο κιόλας. Εχθές ήµουν στην Κέρκυρα για το ζήτηµα του
νερού. Δεν πίνουν νερό από τις βρύσες. Είναι µη πόσιµο και είναι
και λίγο και ακριβό. Άρα, λοιπόν, το εµφιαλωµένο τι είναι; Δεν
είναι εµπόρευµα το εµφιαλωµένο νερό που αναγκάζονται να κα-
λύψουν τις ανάγκες τους; Εµπόρευµα είναι από τη µια µεριά.
Αλλά και από την άλλη, οι λεγόµενες ΔΕΥΑ, η ΕΥΑΘ και η ΕΥΔΑΘ
πώς λειτουργούν; Με ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια και το κέρδος.
Η ανταποδοτικότητα τι είναι; Δεν είναι εµπόρευµα;

Αλήθεια, γι’ αυτά τα φαινόµενα λειψυδρίας ποιος φταίει; Ο και-
ρός και η αλλαγή της κρίσης; Αυτό φταίει που έχουµε λειψυδρία;
Όταν το 40% χάνεται από τα δίκτυα; Ποιος δεν έχει συντηρήσει
τα δίκτυα ύδρευσης τις τελευταίες δεκαετίες; Γιατί είναι κόστος.
Οι δηµοτικές επιχειρήσεις δεν µπορούν να τα συντηρήσουν. Δεν

µπορούν να τα συντηρήσουν γιατί δεν έχουν και το εργατικό δυ-
ναµικό και τη χρηµατοδότηση, µε αποτέλεσµα να έχουµε τερά-
στιες απώλειες υδάτινων πόρων πάνω από 40% και να υπάρχουν
και µέσα δίκτυα τα οποία είναι µε αµίαντο, επικίνδυνα για τη δη-
µόσια υγεία, µε χαρακτηριστικό παράδειγµα στη Ζάκυνθο, όπου
ουσιαστικά το δίκτυο ύδρευσης επικοινωνούσε µε το αποχετευ-
τικό δίκτυο και το δίκτυο οµβρίων υδάτων. Γι’ αυτό φτάσανε στις
βρύσες των Ζακυνθινών το πετρέλαιο που χύθηκε στον δρόµο.

Όλα αυτά τι είναι, λοιπόν; Φαινόµενα ικανοποίησης των λαϊκών
αναγκών τα διάφορα δίκτυα; Και βγαίνει ο Υφυπουργός Ενέρ-
γειας και λέει: «Έχουµε συχνές πτώσεις ρεύµατος στη Δυτική
Αττική, γιατί τα δίκτυα είναι παλιά και είναι κακοσυντηρηµένα».
Και ποιος φταίει γι’ αυτό; Φταίει ο κόσµος που πληρώνει τέλη δι-
κτύων υψηλά, φορολογίες, για να µη γίνονται τα δίκτυα που είναι
απαραίτητα να του διασφαλίζουν ότι θα έχει συνεχώς ρεύµα ή
οι προτεραιότητες που βάζει η Κυβέρνηση, υλοποιώντας τις πο-
λιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί κόστους-οφέλους; Άρα,
λοιπόν, φτιάχνουµε δίκτυα που ικανοποιούν τα επιχειρηµατικά
σχέδια και τις ανάγκες του κεφαλαίου και όχι των λαϊκών αναγ-
κών.

Φτάσαµε στο σηµείο να λέει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ότι και οι
µεταφορές είναι δηµόσιο αγαθό. Όταν ιδιωτικοποιούσατε τα πε-
ριφερειακά αεροδρόµια δεν το σκεφτόσασταν αυτό ή την «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» στους Ιταλούς που τη δώσατε τζάµπα; Και τώρα αυτά
που ζητάει η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» τι είναι; Οι άγονες γραµµές -λέει- που
δεν έχουν πληρωθεί. Και άγονη γραµµή ποια είναι; Ο βασικός
άξονας Αθήνα-Θεσσαλονίκη είναι η άγονη γραµµή για την «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ», 50 εκατοµµύρια τον χρόνο. Και αλήθεια οι Ιταλοί εφαρ-
µόζουν τις υποχρεώσεις που έχουν απέναντι στο κράτος και στον
διαχειριστή του δικτύου; Πληρώνουν τη συµβολή τους; Εκσυγ-
χρόνισαν τον στόλο; Όµως η Κυβέρνηση έρχεται και τους καλύ-
πτει τις ανάγκες για δύο χρόνια από τις γραµµές αυτές.

Επί της ουσίας, για να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, η όποια
µορφή κρατικής παρέµβασης είτε είναι ως να µοιράζει τις δου-
λειές, ως ρυθµιστικός παράγοντας, είτε είναι άµεση κρατική πα-
ρέµβαση δεν αναιρεί τους βασικούς νόµους της καπιταλιστικής
οικονοµίας. Δηλαδή ότι θα λειτουργήσει η κρατική παρέµβαση
προς όφελος του καπιταλιστικού κέρδους, θα στηρίξει την αναρ-
χία της καπιταλιστικής οικονοµίας κατά της κρίσης και θα διευ-
ρύνει τις ανισότητες. Οι όποιες παρεµβάσεις διορθωτικού
χαρακτήρα, τι είναι; Είναι κρατικές. Είναι παρεµβάσεις για να δια-
χειριστούν τα ακραία φαινόµενα φτώχειας, τα διάφορα επιδό-
µατα που δίνει σήµερα η Κυβέρνηση, τα διάφορα «pass» που
έδινε χθες ο ΣΥΡΙΖΑ ή προχθές η άλλη κυβέρνηση, αφήνοντας
τι, όµως, µε τα διάφορα αυτά επιδόµατα; Στο απυρόβλητο τους
µηχανισµούς που έχετε συνδιαµορφώσει και διευρύνουν το πο-
σοστό κέρδους των επιχειρηµατικών οµίλων που δραστηριοποι-
ούνται είτε είναι δηµόσιοι είτε είναι ιδιωτικοί.

Με αυτούς τους µηχανισµούς και µε αυτήν την αιτία πρέπει να
συγκρουστεί το εργατικό λαϊκό κίνηµα για να µπορέσει να βρει
ανακούφιση στα τεράστια προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζει
και να ανοίξει τον δρόµο για συνολικότερες ρήξεις και ανατρο-
πές.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καραθανασόπουλο.
Έχει ζητήσει τον λόγο για µια µικρή παρέµβαση η κ. Ζωή Κων-

σταντοπούλου Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνω τον λόγο για να ανακοινώσω στην άδεια Ολοµέλεια,

αλλά δεν έχει σηµασία γιατί είναι παρών ο κ. Χατζηδάκης -κύριε
Χατζηδάκη, ελπίζω να πάρετε τον λόγο µετά από εµένα γιατί το
πρωί κάνατε νοήµατα ότι θα πάρετε τον λόγο µετά-παίρνω λοι-
πόν τον λόγο για να ανακοινώσω στην Ολοµέλεια ότι τη χθεσινή
πρότασή µου εδώ και πάλι στην Ολοµέλεια να συγκληθεί η Επι-
τροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, να ζητηθεί η διαβί-
βαση στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής του
πορίσµατος της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου και ολόκληρης
της ποινικής δικογραφίας των στοιχείων που αυτή περιέχει, των
µαρτυρικών καταθέσεων, των εκθέσεων, κάθε αποδεικτικού στοι-
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χείου και εγγράφου που αφορά την υπόθεση των παρακολουθή-
σεων και υποκλοπών, αυτήν την πρόταση την οποία κατέθεσα
εχθές εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής και επανέλαβα και στη
δεύτερη συζήτηση, την κατέθεσα στη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου του Υπουργείου Υγείας, την επανέλαβα στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, την επανέλαβα και
σήµερα στη Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής το µεσηµέρι
και αυθόρµητα υιοθετήθηκε, ήδη από χθες, διαρκούσης της συ-
ζήτησης στην Ολοµέλεια από πολιτικούς Αρχηγούς και Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης,
από τον κ. Ανδρουλάκη και το ΠΑΣΟΚ, από τον κ. Φάµελλο εδώ
στην Ολοµέλεια, από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και της Νέας Αριστεράς και δια-
τυπώθηκαν δηµόσιες παρεµβάσεις ήδη από χθες προς την ίδια
κατεύθυνση. 

Σήµερα επικοινώνησα µε τους πολιτικούς Αρχηγούς των τεσ-
σάρων αυτών κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, µε τον κ. Ανδρου-
λάκη, µε τον κ. Χαρίτση, µε τον κ. Κασσελάκη και µε τον κ.
Κουτσούµπα. Και µε βάση αυτήν την επικοινωνία, ήδη κατατίθεν-
ται και θα έχουν, µέχρι να ολοκληρωθεί αυτή η τελευταία ηµέρα
συνεδρίασης της Ολοµέλειας, κατατεθεί αιτήµατα, κύριε Χατζη-
δάκη, από πλευράς πέντε κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και δικό
µου αίτηµα ως επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας, πρώην
Προέδρου της Βουλής, πρώην Προέδρου της Επιτροπής Θε-
σµών και Διαφάνειας της Βουλής και µέλους, όπως είµαι και σή-
µερα, της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, προκειµένου να
συγκληθεί κατεπειγόντως η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας,
να ζητηθεί κατεπειγόντως η διαβίβαση του πορίσµατος της Ει-
σαγγελίας του Αρείου Πάγου, της ποινικής δικογραφίας και όλων
των εγγράφων που αυτή περιέχει, συµπεριλαµβανοµένων των εκ-
θέσεων εξέτασης µαρτύρων, των εκθέσεων έρευνας, των τυχόν
εκθέσεων πραγµατογνωµοσύνης που µνηµονεύονται και ούτω
καθεξής και να κληθεί η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου κ. Αδει-
λίνη που εξέδωσε αυτήν την πρωτοφανή για τα δικαστικά χρο-
νικά ανακοίνωση, πρωτοφανή ανακοίνωση στην οποία
περιέχονται προσωπικές διαβεβαιώσεις της ιδίας ότι δεν υπάρχει
έγκληµα, ότι δεν υπάρχουν δράστες µεταξύ των κρατικών λει-
τουργών, πρωθυπουργικών επιτελείων, κυβερνητικών παραγόν-
των και υπηρεσιακών παραγόντων της ΕΥΠ ότι όλα είναι καλώς
καµωµένα από πλευράς της ΕΥΠ, ότι όλα είναι καλώς καµωµένα
από πλευράς της εισαγγελέως της ΕΥΠ και απλώς θα ασκηθούν
διώξεις σε βαθµό πληµµελήµατος για κάποιους ιδιώτες για ιδιω-
τικές εταιρείες.

Η ίδια η ανακοίνωση αποτελεί σκάνδαλο, η ίδια η ανακοίνωση
που αµέσως χρησιµοποιήθηκε από την Κυβέρνηση µε τυµπανο-
κρουσίες ότι δήθεν αποτελεί πειστήριο αθωότητάς σας, αθωό-
τητας της Κυβέρνησης, ότι η δικαιοσύνη µίλησε, ότι θα πρέπει
να ζητηθεί και συγγνώµη από τον κ. Δηµητριάδη και ότι δεν
υπάρχει φωτιά µόνο καπνός, η ίδια αυτή η ανακοίνωση αποτελεί
ένα αυτόφωρο σκάνδαλο δικαστικής και εισαγγελικής σύµπρα-
ξης στη συγκάλυψη κακουργηµάτων σε βάρος του πολιτεύµα-
τος, σε βάρος του απορρήτου των επικοινωνιών, σε βάρος της
ανεξαρτησίας των λειτουργιών, σε βάρος του δηµοσίου συµφέ-
ροντος, σε βάρος της δηµοκρατίας.

Κύριε Χατζηδάκη, το πρωί µετά πολλών βασάνων, γιατί στην
αρχή δεν θέλατε να απαντήσετε και κάνατε νοήµατα, όταν έφυγα
τελικά απαντήσατε εν µέρει στον κ. Φάµελλο. Το πρωί, το µεση-
µέρι πάντως συνοµολογήσατε κάτι που είναι αυτοτελώς εξαιρε-
τικά σοβαρό, ότι δεν κληθήκατε ως στόχος των
παρακολουθήσεων, δεν κληθήκατε σε αυτή τη διερεύνηση, δεν
κληθήκατε για να εξετασθείτε, δεν κληθήκατε για να ερωτηθείτε,
δεν κληθήκατε να προσκοµίσετε το κινητό σας, δεν κληθήκατε
να ερωτηθείτε εάν διαρκουσών των συνδιαλέξεών σας αποκαλύ-
ψατε, ενδεχοµένως, κρατικά και κυβερνητικά µυστικά. Δεν διε-
ρευνήθηκε δηλαδή τι ακριβώς παρακολουθείτο.

Όταν έγινε εκείνη η φοβερή διερεύνηση του άλλου σκανδάλου
των υποκλοπών -είναι η τρίτη φορά που κυβερνήσεις της Νέας
Δηµοκρατίας εµπλέκονται σε σκάνδαλα παρακολουθήσεων από
την εποχή Μητσοτάκη στην εποχή Καραµανλή, στην εποχή Μη-
τσοτάκη του νεότερου- όταν, λοιπόν, διερευνήθηκε το σκάνδαλο
της κατασκοπείας σε βάρος της χώρας το 2004, τότε οι Υπουρ-

γοί δήλωναν στη διερεύνηση ότι δεν αποκάλυψαν στις συνοµι-
λίες κρατικά µυστικά και έτσι είχε ασκηθεί δίωξη για απόπειρα
κατασκοπείας. Τώρα εδώ προκύπτει άλλο πρωτοφανές, ότι δεν
εκλήθησαν οι Υπουργοί, οι στόχοι της παρακολούθησης, ούτε
καν να προσκοµίσουν στοιχεία ή να εκθέσουν τα πραγµατικά πε-
ριστατικά. Είναι φοβερό.

Και µε προβληµατίζει και δεν µπορώ παρά να το καταθέσω -
γιατί θέλω να σας δώσω την ευκαιρία να απαντήσετε και θεωρώ
ότι πρέπει να απαντήσετε- µε προβληµατίζει ότι αντιλαµβάνοµαι
ότι, εµµέσως πλην σαφέστατα, είπατε ότι δεν ασκήσατε δικαιώ-
µατα, δεν παρασταθήκατε µε την ιδιότητα του διαδίκου στη δι-
κογραφία. Δηλώσατε άγνοια για τη δικογραφία και για το
περιεχόµενό της, ενώ δικαιούστε να λάβετε γνώση και αντί-
γραφα, αλλά ταυτόχρονα ανοίξατε και την πόρτα και το θέµα,
λέγοντας: «Θα έρθει στη Βουλή, θα έρθει στην Επιτροπή Θεσµών
και Διαφάνειας της Βουλής». Δεν ξέρω αν πρόκειται για µια δή-
λωση εκτός γραµµής κυβερνητικής ή αν προσπαθείτε συνολικά
στην Κυβέρνηση να προετοιµάσετε το έδαφος και να ροκανίσετε
τον χρόνο. Τώρα, όµως, τίθεται το ζήτηµα επί τον τύπον των
ήλων, διότι ζητείται από πέντε πολιτικά κόµµατα η κατεπείγουσα
σύγκληση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής.
Μπορεί να γίνει και την Παρασκευή ακόµα, ανοιχτή θα είναι η
Βουλή ή αλλιώς µπορούµε να µην την κλείσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώνετε, κυρία
Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, την παρέµβαση. Καταλα-
βαίνετε τη σοβαρότητα του θέµατος. 

Είναι λοιπόν πολύ σοβαρό το ότι δίνετε την εντύπωση, κύριε
Χατζηδάκη, και αυτήν την στιγµή από τη θέση στην οποία βρί-
σκεστε, ότι φοβάστε. Δίνετε αυτήν την εντύπωση, ότι φοβάστε,
ότι προσπαθείτε να κρατήσετε ισορροπίες και να µην σπάσετε
τα αυγά πάνω στα οποία πατάτε, ότι προσπαθείτε και να µη συγ-
κρουσθείτε µε τον Πρωθυπουργό και να διαφυλάξετε τα δικαιώ-
µατα και τα συµφέροντά σας. Και αυτό ως Βουλευτή, ως πολίτη,
ως πολιτική αρχηγό, ως άνθρωπο µε αντίληψη, µε προβληµατίζει
πάρα πολύ και µε ανησυχεί πάρα πολύ. 

Το να φοβάται ένας Υπουργός και µάλιστα ο πρώτος τη τάξει
Υπουργός της χώρας -είστε ο πρώτος τη τάξει Υπουργός- το να
φοβάστε και σήµερα να ακροβατείτε και να ισορροπείτε, είναι
κάτι εξαιρετικά ανησυχητικό για τη λειτουργία της δηµοκρατίας
στη χώρα. 

Παρακαλώ, λοιπόν, εν όψει του ότι τα αιτήµατα πλέον κατατί-
θενται, εν όψει του ότι η Κυβέρνηση πρέπει να τοποθετηθεί, εν
όψει του ότι δηλώσατε το πρωί ότι αργά η γρήγορα θα συζητηθεί
στη Βουλή, σας παρακαλώ να µου απαντήσετε εάν θα στηρίξετε
αυτή τη διαδικασία θεσµικά και ως πρόσωπο παρακολουθούµενο
και αν είστε διατεθειµένος να προσέλθετε και αυθορµήτως στην
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής για τη µείζονα
αυτή υπόθεση. 

Ανοίγει ένα ζήτηµα που αφορά τη δηµοκρατία. Ανοίγει εδώ
µέσα στη Βουλή. Οι θεσµοί οι δηµοκρατικοί µπορούν να φωτί-
σουν, να αναστρέψουν καταστάσεις και να διαδραµατίσουν ιστο-
ρικό ρόλο. Και σας καλώ να πάρετε θέση αυτήν την στιγµή που
το ζήτηµα είναι ορθάνοιχτο ενώπιον της Βουλής, ενώπιον των θε-
σµών, ενώπιον της κοινωνίας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. Θα συνεχίσουµε µε τις
δευτερολογίες αντίστροφα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δώστε του τη δυνατότητα αν θέλει να απαντήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, εάν
ήθελε ο Υπουργός, θα µου το έλεγε µόνος του. Δεν χρειάζεται
κάποιο συνήγορο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μπορεί να θέλει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, εάν ήθελε, θα
µου το έλεγε µόνος του.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μην τον προστατεύετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

Θα συνεχίσουµε, λοιπόν, µε τις δευτερολογίες αντίστροφα.
Θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Αθανάσιο Χαλκιά, τον ειδικό αγορητή

των Σπαρτιατών.
Ορίστε, κύριε Χαλκιά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα σχολιάσω λίγο τις τροπολογίες εγώ. Πραγµατικά είναι µία

ευχάριστη έκπληξη, κύριε Υπουργέ. Οι τροπολογίες είναι προς
τη θετική κατεύθυνση. Βλέπουµε εδώ στην τροπολογία 224/50
στο άρθρο 1 να βάζει φρένο στην υπέρµετρη κερδοφορία ηλε-
κτροπαραγωγών που χρησιµοποιούν φυσικό αέριο. Τα χρήµατα
θα πιστωθούν στο Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης µε σκοπό να
χρησιµοποιηθούν για την επιδότηση των καταναλωτών. Το άρθρο
2 εισάγει τη δυνατότητα να µπουν σε ευνοϊκό τιµολόγιο ρεύµα-
τος όλοι οι επαγγελµατίες τού πρωτογενούς τοµέα παραγωγής,
οι αγροτικές συνδέσεις που έχουν. Και επίσης τους δίνεται η δυ-
νατότητα να αλλάξουν πάροχο χωρίς κόστος. 

Ο σχολιασµός µου θα είναι ιδεολογικός. Η φθηνή ενέργεια
είναι το κλειδί για την ανάπτυξη της οικονοµίας. Για εµάς είναι
λάθος και ότι δεν υπάρχουν υδροηλεκτρικά εργοστάσια, φράγ-
µατα τα οποία εκτός της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας θα
είναι και ταµιευτήρες, που τόσο ανάγκη θα έχουµε, που και εσείς
ευαγγελίζεστε την αλλαγή του κλίµατος. Γιατί πραγµατικά βλέ-
πουµε µια λειψυδρία εν όψει στη χώρα. Και θεωρούµε ότι είναι
και λάθος η απολιγνιτοποίηση της χώρας µας. 

Να υπενθυµίσω ότι η Πτολεµαΐδα 5 ένα σύγχρονο εργοστάσιο
µε πολύ χαµηλότερους ρύπους που κόστισε 1,5 δισεκατοµµύριο
ευρώ, µόνο στα χρόνια της ενεργειακής κρίσης µας γλίτωσε,
κερδίσαµε δηλαδή, 700 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα θα πρέπει να το
ξανασκεφτούµε γιατί βλέπουµε -και ακούστηκε και από συναδέλ-
φους νωρίτερα- ότι κάποιες χώρες όπως η Γερµανία, η Πολωνία
και κάποιες άλλες ξαναγυρίζουν στον λιγνίτη, αν θέλουµε οι βιο-
µηχανίες µας να έχουν φθηνή ενέργεια.

Δεν θα πρέπει για εµάς -θεωρούµε- να υπάρχει καθορισµός
τιµής για την εγχώρια κατανάλωση. Θα πρέπει να καθορίζεται η
τιµή µε βάση το κόστος παραγωγής, όπως σε κάθε άλλη µορφή
αγαθού. Το πλεόνασµα της παραγόµενης ενέργειας που θα δια-
τίθεται στο εξωτερικό, να γίνεται µε βάση το Χρηµατιστήριο
Ενέργειας. Για την εγχώρια κατανάλωση είµαστε κάθετα αντίθε-
τοι το να χρησιµοποιείται από όλους αυτούς τους παραγωγούς
ηλεκτρικής ενέργειας το Χρηµατιστήριο Ενέργειας για να βγά-
ζουν όλοι αυτοί κέρδος, υπερκέρδος βασικά εις βάρος του ελ-
ληνικού λαού. Είναι απαράδεκτο η τιµή να εξαρτάται από τις
κινήσεις τού κάθε τζογαδόρου που πλουτίζει σε βάρος του ελ-
ληνικού λαού. 

Πάµε, λοιπόν, στο άρθρο 4. Δίνει τη δυνατότητα σε δήµους να
νοµιµοποιήσουν ορισµένα κτίσµατα σε αιγιαλούς δικής τους ιδιο-
κτησίας και να συνάπτουν οι ίδιοι τις συµβάσεις παραχώρησης
χρήσης σε όµορες επιχειρήσεις. Είναι κατά την άποψή µας µία
αναγκαία ρύθµιση, καθώς πολλοί δήµοι δεν είχαν µέχρι τώρα τη
δυνατότητα να καταστήσουν νόµιµες αθλητικές και άλλες εγκα-
ταστάσεις τους κοντά σε παραλίες, λόγω ασαφούς νοµικού πλαι-
σίου. Και είναι και ένα αίτηµα των ΟΤΑ. Άρα, δεν µπορούµε να
είµαστε αντίθετοι σε κάτι τέτοιο. Είναι απολύτως λογικό και προς
τη σωστή κατεύθυνση. Το άρθρο 5 δίνει την παράταση στην υπο-
βολή φορολογικών δηλώσεων µέχρι 9 Αυγούστου. Πραγµατικά
όλοι το ζητάγανε, πρωτίστως οι φοροτεχνικοί µας. Τους ακού-
σατε. Είναι θετικό αυτό. Οπότε αυτήν την τροπολογία εµείς θα
την στηρίξουµε. 

Όσον αφορά την τροπολογία 225/51, το άρθρο 1 δίνει παρά-
ταση στην προθεσµία εκπόνησης επενδυτικών σχεδίων που επι-
δοτούνται από το κράτος. Μέχρι τώρα για να λάβουν τη
χρηµατοδότηση οι επιχειρήσεις, έπρεπε να έχουν ολοκληρώσει
το 10% της επένδυσης την τελευταία διετία, αλλά επιδοτούνταν
τα σχέδια που είχαν υπαχθεί στο πρόγραµµα πριν τις 24/05/2024.
Τώρα µπορούν να λάβουν αυτήν την επιδότηση και όσοι υπάχ-
θηκαν αργότερα. Αυτό είναι προς τη θετική κατεύθυνση. Το βλέ-
πουµε πολύ θετικά.

Και πάµε τώρα στα υπόλοιπα άρθρα, στα άρθρα 2 και 3 που
ρυθµίζουν θέµατα που αφορούν τα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά.
Άλλη µια πάγια ιδεολογική µας θέση είναι ότι ως χώρα, ως λαός,
ως έθνος της ναυτοσύνης δεν είναι δυνατόν να µη λειτουργούν
τα ναυπηγεία στη χώρα µας. Δεν είναι δυνατόν να έχουµε τόσους
πολλούς εφοπλιστές -κατέχουµε το µεγαλύτερο κοµµάτι της
ναυτιλίας παγκοσµίως- και να µην έχουµε ναυπηγεία να λειτουρ-
γούν στη χώρα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Λειτουργούν.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Τώρα λειτουργούν. Και µε αυτές τις

ρυθµίσεις θα λειτουργούν ακόµα καλύτερα και αυτό είναι προς
θετική κατεύθυνση και το στηρίζουµε. 

Θέλουµε να ξαναδούµε οι εργάτες σε όλες αυτές τις περιοχές
που είναι τα ναυπηγεία να βρίσκουν δουλειά, να υπάρχουν µέτρα
ασφάλειας. Θέλουµε να γυρίζουνε το βράδυ σπίτι τους µετά το
πέρας των εργασιών, να έχουνε κάθε µέρα µεροκάµατο, να µπο-
ρούν να ζήσουν, να επιβιώσουν αυτοί και οι οικογένειές τους µε
αξιοπρέπεια. Αυτά είχα να πω. Οπότε θα στηρίξουµε και τη δεύ-
τερη τροπολογία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χαλκιά. Επόµενος ειδικός αγορητής είναι ο κ. Αλέξανδρος
Καζαµίας της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα κατ’ αρχάς να εκφράσω τα συγχαρητήριά µας στον

Θοδωρή Τσελίδη για το χάλκινο µετάλλιο που απέσπασε στο
τζούντο. Η επιτυχία του µας κάνει όλους περήφανους και ευχό-
µαστε καλή επιτυχία και σε όλους τους άλλους Έλληνες αθλητές
που θα αγωνιστούν τις επόµενες ηµέρες. 

Αυτό το ευχάριστο γεγονός όµως έρχεται την στιγµή που, δυ-
στυχώς, µαίνονται οι πυρκαγιές σε πολλά µέρη της χώρας.
Έχουµε πυρκαγιά στην Ηλεία, στο Καλαµωτό Θεσσαλονίκης και
υπάρχει επίσης στον Δήµο Διρφύων στην Εύβοια. Η Εύβοια καί-
γεται προηγουµένως από τη Δευτέρα. Στις Πετριές είχαµε µια
ανεξέλεγκτη πυρκαγιά. Τώρα και αυτή η πυρκαγιά είναι από ό,τι
φαίνεται ανεξέλεγκτη. Υπάρχουν πολλοί συνοικισµοί και χωριά
των οποίων οι κάτοικοι εκκενώνονται και µεταφέρονται προς τη
Χαλκίδα. Η σκέψη µας είναι µαζί τους και ευχόµαστε να σβήσει
η φωτιά γρήγορα. 

Θα ήθελα, αν επιτρέπεται, προτού περάσω στο νοµοσχέδιο να
κάνω και ένα σχόλιο, διότι έχει υπάρξει σήµερα ιδιαίτερα κρίσιµη
εξέλιξη στον πόλεµο που λαµβάνει χώρα στη Μέση Ανατολή. Στο
πλαίσιο των πολλών εξελίξεων που έχουν λάβει χώρα από χθες
ιδίως, έχουµε και σήµερα την έκδοση µιας έκθεσης από την
Ύπατη Αρµοστεία Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του ΟΗΕ, αυτή εδώ,
η οποία αποκαλύπτει φρικτά πράγµατα. Είναι πολύ σηµαντικά για
την κατάσταση που έχει εξελιχθεί από τις 7 Οκτωβρίου του πε-
ρασµένου έτους στη Γάζα. 

Όπως όλοι γνωρίζουµε, εδώ και δέκα µήνες συντελείται µια
γενοκτονία στη Γάζα. Η αφορµή αυτής της γενοκτονίας υπήρξε
η επίθεση που έκανε η Χαµάς και την οποία η Πλεύση Ελευθε-
ρίας καταδίκασε από την πρώτη στιγµή και η όποια επίθεση οδή-
γησε στο να µεταφερθούν στη Γάζα πάνω από διακόσιοι όµηροι
Ισραηλινοί. Από αυτούς τους οµήρους -και αυτά αναφέρονται ξε-
κάθαρα στην έκθεση της Ύπατης Αρµοστείας του ΟΗΕ- εκατόν
εννέα απελευθερώθηκαν µέχρι και πρόσφατα και µεταξύ τους
υπήρξαν τριάντα τέσσερα παιδιά που απελευθερώθηκαν. Υπο-
λογίζεται ότι εκατόν δεκαέξι όµηροι από τον ΟΗΕ παραµένουν
ακόµη υπό κράτηση από τη Χαµάς στην περιοχή της Γάζας και
εξ αυτών υπολογίζεται ότι σαράντα δύο είναι νεκροί. 

Η έκθεση της Ύπατης Αρµοστείας του ΟΗΕ όµως αποκαλύ-
πτει ότι από την έναρξη των εχθροπραξιών στις 7 Οκτωβρίου,
από τα τέλη Σεπτεµβρίου συγκεκριµένα, έχουν κρατηθεί στις ισ-
ραηλινές φυλακές άλλοι πέντε χιλιάδες Παλαιστίνιοι χωρίς δίκη
και εξ αυτών υπάρχουν εξακόσια τριάντα παιδιά. Συνολικά οι Πα-
λαιστίνιοι που κρατούνται στις ισραηλινές φυλακές για λόγους
ασφαλείας αυτήν την στιγµή είναι δέκα χιλιάδες.

Όταν είχαµε ενηµέρωση από τον Υπουργό Εξωτερικών, στην
οποία µας έλεγε πριν από αρκετούς µήνες ότι πρέπει οπωσδή-
ποτε να υποστηρίξουµε την απελευθέρωση των οµήρων από τη
Χαµάς, του είχαµε θέσει εκ µέρους της Πλεύσης Ελευθερίας και
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το ζήτηµα των οµήρων που κρατούνται στις ισραηλινές φυλακές,
των Παλαιστινίων οµήρων. Η έκθεση εδώ δείχνει ότι στις ισραη-
λινές φυλακές έχουν µέχρι τώρα σκοτωθεί περί τους πενήντα
δύο κρατουµένους από τις 7 Οκτωβρίου. Έχουν επίσης διαπι-
στωθεί σοβαρά βασανιστήρια σε όλο αυτό το διάστηµα περιλαµ-
βανοµένων βιασµών και βασανιστηρίων, που θυµίζουν για τους
παλαιότερους αυτά που συνέβησαν στο Ιράκ στις φυλακές
Αµπού Γκράιµπ. 

Αυτά τα πράγµατα είναι απολύτως καταδικαστέα και θα ήθελα
να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό, που βρίσκεται εδώ και εκπροσω-
πεί την Κυβέρνηση, αν καταδικάζει ο κύριος Υπουργός αυτά που
συµβαίνουν, τους θανάτους των κρατουµένων στις ισραηλινές
φυλακές χωρίς δίκη, πέντε χιλιάδων και εξακοσίων τριάντα παι-
διών, τους οποίους θανάτους καταγγέλλει η Ύπατη Αρµοστεία
του ΟΗΕ. Τα καταδικάζετε αυτά; Δεν τα καταδικάζετε. 

Την καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλλά, εδώ ακριβώς φαίνεται η πολιτική της Κυβέρνησης. Όταν
έρχεστε και µας δίνετε διαλέξεις για τους οµήρους που κρατούν-
ται από τη Χαµάς πρέπει να είστε έτοιµοι να καταδικάσετε όλους
τους οµήρους που κρατούνται και όλους τους οµήρους που θα-
νατώνονται όταν βρίσκονται υπό κράτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
αυτά δεν έχουν καµµία σχέση µε το νοµοσχέδιο και το ξέρετε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δυο λόγια για το νοµοσχέδιο,
κύριε Πρόεδρε. 

Το νοµοσχέδιο, που αλλάζει το καθεστώς του Υπερταµείου,
παρουσιάστηκε και από τον κύριο Υπουργό, από τον κ. Χατζη-
δάκη, αλλά και από τον κ. Θεοχάρη µέσα από διλήµµατα, τα
οποία δεν λαµβάνουν καθόλου υπ’ όψιν τη θέση της Πλεύσης
Ελευθερίας. Ο κ. Χατζηδάκης µας ρώτησε τι θέλουµε, να υπο-
στηρίξουµε τις αλλαγές που φέρνει η Κυβέρνηση στο Υπερτα-
µείο µέσα από το σηµερινό νοµοσχέδιο ή το νοµοσχέδιο του
2016 που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ και που µε αυτό ίδρυσε το Υπερταµείο; 

Σας απαντούµε ξεκάθαρα: Ούτε το ένα ούτε το άλλο. Είµαστε
κατά του Υπερταµείου. Αυτό είναι το πραγµατικό δίληµµα, όχι το
ψευδές δίληµµα που µας θέσατε εσείς. 

Επίσης, ο κ. Θεοχάρης προσπάθησε να ιδεολογικοποιήσει τη
συζήτηση, αλλά δεν έλαβε υπ’ όψιν τη δική µας άποψη. Είπε ότι
υπάρχουν εδώ τρεις ιδεολογικές θέσεις, η νεοφιλελεύθερη, την
οποία η Κυβέρνηση απορρίπτει. Υπάρχει η κρατικιστική άποψη
για το Υπερταµείο, την οποία η Κυβέρνηση επίσης απορρίπτει.
Και υπάρχει µια σύνθεση των δύο, την οποία η κυβέρνηση υπο-
στηρίζει. Αυτή η παρουσίαση δίνει την αίσθηση ότι το Υπερταµείο
είναι κάτι που φτιάξαµε εµείς. 

Υπάρχει µια τέταρτη κρίσιµη θέση: Το Υπερταµείο είναι ένας
ηµιαποικιακός θεσµός που µας επέβαλαν οι δανειστές. Η τέ-
ταρτη θέση που υποστηρίζουµε και την οποία δεν αναφέρατε,
γιατί κάνετε πως δεν την βλέπετε, είναι η αντιαποικιακή. Θέλουµε
το Υπερταµείο να καταργηθεί, όχι να παραµείνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θα κλείσω λέγοντας ότι η Πλεύση Ελευθερίας είναι σε
θέση να τα λέει αυτά τα πράγµατα διότι δεν έχουµε κανέναν Βου-
λευτή που να έχει ψηφίσει µνηµόνιο. Δεν ήµασταν στη Βουλή
όταν ήρθε το νοµοσχέδιο για το Υπερταµείο το 2016. Αλλά στο
τρίτο µνηµόνιο η επικεφαλής µας, όταν ήταν τότε Πρόεδρος της
Βουλής, είχε αντισταθεί και στο µνηµόνιο και στις προβλέψεις
που περιείχε το µνηµόνιο για την ίδρυση του Υπερταµείου τού κ.
Σόιµπλε. Εποµένως η στάση µας είναι αυτή. Το ζήτηµα που τίθε-
ται στην πραγµατικότητα είναι αυτό, θέλουµε ένα Υπερταµείο
από την πλευρά των δανειστών, το οποίο υπονοµεύει την εθνική
µας κυριαρχία ή όχι; Τα ζητήµατα ή τα διλήµµατα περί νεοφιλε-
λευθερισµού και κρατισµού αυτά είναι θεωρητικά σχήµατα που
δεν έχουν σχέση µε αυτό που συµβαίνει. 

Και τέλος, θα πρέπει να πω εδώ ότι το νοµοσχέδιο µεταξύ
άλλων προβλέπει και µία αλλαγή στο εργασιακό καθεστώς, η
οποία υπονοµεύει τις συλλογικές συµβάσεις των εργαζοµένων

και επίσης δεν περιέχει τίποτα για τη διαφάνεια στις συναλλαγές
που θα κάνει το Υπερταµείο υπό την αναθεωρηµένη δοµή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να κλείσω µε το
εξής. Υπάρχει άρθρο της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» για µία
θυγατρική του Υπερταµείου, την ΕΤΑΔ, το οποίο έχει τίτλο
«Μαφία και στα ακίνητα του δηµοσίου, πώς δρούσε» και περι-
λαµβάνει, σύµφωνα µε το άρθρο της φιλοκυβερνητικής εφηµε-
ρίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», στοιχεία για κύκλωµα που λυµαινόταν
ακίνητα του δηµοσίου και το οποίο έχει παραδώσει στις αρµόδιες
αρχές η διοίκηση της ΕΤΑΔ κ.λπ.. Το καταθέτω και αυτό στα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει τίποτα στο νοµοσχέδιο που να εγγυάται τη διαφάνεια
των επενδύσεων και των λειτουργιών των θυγατρικών εταιρειών
στο µέλλον; Φοβόµαστε πως όχι. 

Αυτό είναι ένα επιπλέον ζήτηµα, το οποίο φυσικά έχει αρχίσει
να απασχολεί τις αρχές και φοβόµαστε ότι µε τον τρόπο που νο-
µοθετείτε, θα συνεχίσει να απασχολεί τις αρχές ακόµη περισσό-
τερο. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο για τους
λόγους που εξηγήσαµε. Πρόκειται για µία παραβίαση της εθνι-
κής κυριαρχίας, την οποία δεν θα επιτρέψουµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία.
Μια διευκρίνιση στο Σώµα. Σύµφωνα µε το άρθρο 66, ο αγο-

ρητής δεν µπορεί να αποµακρύνεται από το υπό συζήτηση θέµα.
Διαφορετικά, ο Πρόεδρος τον καλεί να επανέλθει σε αυτό. Εάν
δεν συµµορφωθεί, ο Πρόεδρος τον προειδοποιεί και λοιπά. 

Παρακαλώ πολύ, να παραµένουµε στο θέµα όταν είµαστε ει-
δικοί αγορητές. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επόµενη ειδική αγο-
ρήτρια είναι η κ. Πέρκα, στη θέση του κ. Τζανακόπουλου. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΑ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπαµε αρκετά και πολλά και διάφορα. Εγώ, κατ’ αρχάς, θέλω

να δηλώσω ότι η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Αριστεράς,
όπως και των άλλων τεσσάρων κοµµάτων του προοδευτικού
χώρου, καταθέσαµε αίτηµα για σύγκληση της Επιτροπής Θε-
σµών και Διαφάνειας, προκειµένου να έρθουν οι αρµόδιοι δικα-
στικοί λειτουργοί και οποίοι µπορεί να ρίξουν φως στην υπόθεση,
σε ό,τι αφορά το θέµα των υποκλοπών, το οποίο θεωρούµε ότι
είναι πάρα πολύ σοβαρό για να περάσει εν µέσω θέρους τόσο
εύκολα. Πιστεύω ότι θα γίνει αποδεκτό. Είναι µερικά πράγµατα
που δεν µπορούµε να τα αγνοήσουµε. Οτιδήποτε άλλο ζητάµε,
δεν υπάρχει στο πλαίσιο της δηµοκρατίας και της διαφάνειας και
νοµίζω ότι δεν έχει και κανένα νόηµα.

Είπαµε ότι είναι µια µαύρη µέρα για τη δηµοκρατία µας προχ-
θές. Εξακολουθούµε και βλέπουµε την ερευνητική δηµοσιογρα-
φία να αποκαλύπτει συνεχώς πώς έγινε όλη αυτή η διαδικασία.
Σοβαροί µάρτυρες δεν κλήθηκαν καν, ακόµη και µερικοί που
ήταν στόχοι και θύµατα. Ακόµη και αυτός ο χειριστής του «Preda-
tor» δηλώνει ότι δεν κλήθηκε ποτέ. Ίσα-ίσα, όµως, τον κάλεσε
στην Ελλάδα η ελληνική Κυβέρνηση. Είναι πολλά τα σκοτεινά ση-
µεία. Ξέρετε, δεν µπορεί να έχει µια εξέλιξη και µια καλή πρόοδο
µια χώρα, αν αυτό δεν γίνεται σε ένα πλαίσιο δηµοκρατίας και
διαφάνειας.

Στο σηµείο αυτό θα καλωσορίσω και θα πω ότι είναι σε θετική
κατεύθυνση αποδοχή εκ µέρους του Υπουργού της τροπολογίας
που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Αριστεράς σε
ό,τι αφορά τον έλεγχο του οργανισµού -εν µέρει έγινε αποδεκτή-
από τις διαδικασίες του Κοινοβουλίου. Να υπενθυµίσω για ακόµη
µια φορά, ότι δεν µπορεί να υπάρχει απόρρητο στο ελληνικό Κοι-
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νοβούλιο για οποιοδήποτε θέµα. Η Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας είναι αρµόδια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, για
το νοµοσχέδιο παρακαλώ. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ναι, αλλά δεν έγινε αλλαγή. Εγώ
είµαι Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, έχουµε πει ότι θα το καταψηφίσουµε,
εκτός από κάποια άρθρα.

Ξέρετε, βγήκε ο κ. Θεοχάρης και επιβεβαίωσε όλα αυτά που
είχα πει εισηγητικά σε ό,τι αφορά αυτή την ιδεοληψία που δια-
κατέχει τα στελέχη της Κυβέρνησης και της Νέας Δηµοκρατίας
ότι το µόνο που µπορεί να γίνει σωστά, µπορεί να γίνει από τον
ιδιωτικό τοµέα, εκεί είναι τα ικανά στελέχη, εκεί είναι αυτοί που
ξέρουν, εκεί είναι αυτοί που ξέρουν την αγορά. Και ως παρά-
δειγµα, τραγικό θα έλεγα, ακούµε µόνο τη ΔΕΗ, η οποία ναι µεν
πλουτίζει, ναι µεν µεγεθύνεται το ενεργητικό της, όµως, ο κό-
σµος πληρώνει το πιο ακριβό ρεύµα από όλους τους πολίτες της
Ευρώπης και η ΔΕΗ είναι leader, δηλαδή έχει ηγεµονεύουσα
θέση, άρα προηγείται στην αισχροκέρδεια. 

Εποµένως, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και ελπίζουµε για
ακόµα µια φορά να γίνει αποδεκτό αυτό το αίτηµα που έχουν
κάνει πέντε Κοινοβουλευτικές Οµάδες, γιατί, πραγµατικά, τα
πράγµατα είναι σοβαρά και ο λαός περιµένει από εµάς, πραγµα-
τικά, να ρίξουµε λίγο φως σε αυτήν την δυσώδη υπόθεση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πέρκα. 
Επόµενος ειδικός αγορητής είναι ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, κυ-

ρίες και κύριοι, θέλω να πω ότι εδώ και κάποιες ώρες ο Γενικός
Γραµµατέας της Κεντρικής Επιτροπής και Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ, Δηµήτρης Κουτσούµπας, εκ µέ-
ρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, κατέθεσε σχετικό
αίτηµα-επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής, τον κ. Τασούλα,
και αντίστοιχα στον Πρόεδρο της Επιτροπής Θεσµών και Διαφά-
νειας, τον κ. Μπούρα, ζητώντας τη διαβίβαση στη Βουλή του πο-
ρίσµατος του Αρείου Πάγου, τη σχετική δικογραφία και φυσικά
την άµεση σύγκληση της Διαρκούς Επιτροπής Θεσµών και Δια-
φάνειας προκειµένου να συζητηθούν και να εξετασθούν διεξο-
δικά όλα τα δεδοµένα της υπόθεσης. 

Η έκδοση του πορίσµατος και η ανακοίνωση της εισαγγελέως
του Αρείου Πάγου εγείρει πολύ σοβαρά ερωτήµατα για την
έρευνα η οποία έγινε και αποτελεί σοβαρή εξέλιξη, που παρα-
πέµπει σε συγκάλυψη κυβερνητικών και κρατικών ευθυνών γι’
αυτή τη δυσώδη υπόθεση. 

Βέβαια, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν στέκεται σε
αυτό καθαυτό το γεγονός. Προσπαθεί να αναδείξει για άλλη µία
φορά κάτι που δεν το κάνει κανένα άλλο κόµµα στην Αίθουσα
αυτή, να αναδείξει την ύπαρξη αυτού του αντιδραστικού και επι-
κίνδυνου θεσµικού πλαισίου που δίνει τη δυνατότητα στις κρατι-
κές υπηρεσίες, αλλά και σε όλα αυτά τα κυκλώµατα, να προ-
χωρούν σε νόµιµες και παράνοµες επισυνδέσεις µε βάση το
δόγµα «ουδείς εξαιρείται των παρακολουθήσεων». Αυτά σε
σχέση µε το αίτηµα-επιστολή που καταθέσαµε στον Πρόεδρο της
Βουλής και στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. 

Τώρα, έρχοµαι σε σχέση µε τις δύο υπουργικές τροπολογίες
τις οποίες καταψηφίζουµε. Να πω για την 2224/50, σε σχέση µε
το άρθρο 1, που µε το άρθρο αυτό επιβάλλει η Κυβέρνηση αυτήν
την ειδική εισφορά των 10 ευρώ στις εταιρείες ηλεκτροπαραγω-
γής για το φυσικό αέριο, ότι την ίδια στιγµή εξαιρεί αυτά τα «κο-
ράκια» της πράσινης ενέργειας, τις ΑΠΕ. Και το όποιο όφελος,
βέβαια, στα λαϊκά νοικοκυριά θα σβήσει, θα εξανεµιστεί από την
καλπάζουσα ακρίβεια. 

Μας καίνε τα τιµολόγια ρεύµατος τον Ιούλιο και τον Αύγουστο.
Η ΔΕΗ ανακοίνωσε πως στο πράσινο τιµολόγιο η χρέωση ηµέρας
είναι 13,557 λεπτά του ευρώ ανά κιλοβατώρα για µηνιαίες κατα-
ναλώσεις έως 500KWh. Αυτή η τιµή αντιστοιχεί σε αύξηση 14%
συγκριτικά µε τον Ιούνιο. Τα επίπεδα στα οποία διαµορφώνονται
τα πράσινα τιµολόγια για τον Ιούλιο, ένα µήνα που οι καταναλώ-
σεις εκτοξεύονται λόγω της λειτουργίας των κλιµατιστικών, είναι

πάνω από 50% υψηλότερα από εκείνα που ίσχυαν προ κρίσης,
πράγµα που σηµαίνει ότι οι λογαριασµοί ρεύµατος στην κυριο-
λεξία θα εξανεµίσουν το λαϊκό εισόδηµα. 

Οι εξελίξεις, όµως, αυτές αποκαλύπτουν αφ’ ενός την υποκρι-
σία της Κυβέρνησης για την κατάθεση της συγκεκριµένης τρο-
πολογίας -στην οποία θα ψηφίσουµε «παρών» βέβαια-
οφείλουµε, όµως, να αποκαλύψουµε την υποκρισία της Κυβέρ-
νησης αλλά και την στάση των άλλων δυνάµεων και του ΣΥΡΙΖΑ
και του ΠΑΣΟΚ και των άλλων κοµµάτων, που επιχειρούν να συγ-
καλύψουν ότι το πραγµατικό πρόβληµα µε τα τσουχτερά τιµολό-
για βρίσκεται στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία
στο πλαίσιο της απελευθερωµένης αγοράς έφερε την πράσινη
µετάβαση, έφερε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας και µια σειρά
άλλες επιλογές. Μάλιστα την ίδια στιγµή σοκάρουν, πραγµατικά,
και προκαλούν τα τεράστια κέρδη και εξαγορές που ανακοινώ-
νουν οι εταιρείες στον κλάδο της ενέργειας. 

Τα λαϊκά νοικοκυριά θα κληθούν να πληρώσουν πάνω από 9
δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο για τις «πράσινες µπίζνες» στην
επόµενη διετία, ενώ για την πενταετία 2025 - 2030 αυτό το ποσό
αναµένεται να φτάσει τα 11,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό προ-
βλέπει το αναθεωρηµένο Εθνικό Σχέδιο για την Ενέργεια και το
Κλίµα της Κυβέρνησης και είναι και σε γνώση των επιχειρηµατι-
κών οµίλων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Γι’ αυτό και δεν υιοθετείτε τις προτάσεις που έχει καταθέσει
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας για την κατάργηση του ειδικού
φόρου στα καύσιµα, για την κατάργηση του Χρηµατιστηρίου
Ενέργειας, της ρήτρας αναπροσαρµογής για αυξήσεις σε µι-
σθούς, για το αφορολόγητο στα 12.000 ευρώ στους αυτοαπα-
σχολούµενους και άλλα µέτρα, τα οποία έχουµε προτείνει. 

Κατά συνέπεια τέρµα τα ψέµατα. Εδώ και η ντροπή έχει ντρα-
πεί στην κυριολεξία.

Το άρθρο 2 επίσης της τροπολογίας 224/50 αφορά τα µέτρα
ελάφρυνσης του κόστους ενέργειας στον πρωτογενή τοµέα. Η
Κυβέρνηση εδώ στην κυριολεξία τα δίνει όλα για το κεφάλαιο
στους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας και κοροϊδεύει και από
πάνω, δηλαδή στο άρθρο 1 δίνει, εδώ παίρνει. Το ότι σήµερα
υποχρεώνει τους παρόχους να κάνουν οι ίδιοι την αλλαγή και την
ένταξη των αγροτών στο τιµολόγιο «Γαία» αποδεικνύει ότι δεν
έτρεξαν οι αγρότες από µόνοι τους να ενταχθούν, γιατί το µέτρο
δεν τους προσφέρει καµµία απολύτως ανακούφιση. Είναι µια κο-
ροϊδία, όπως και οι αποζηµιώσεις που θα έδινε η Κυβέρνηση
στους πληγέντες του «Ντάνιελ» και σήµερα τους αναγκάζει να
βγουν ξανά στο δρόµο µε τα τρακτέρ και να διεκδικήσουν την
επιβίωσή τους.

Όσο δε για την επιδότηση των τόκων για τη ρύθµιση, είναι και
αυτή ενδεικτική της πολιτικής της Κυβέρνησης που «κάνει πλάτη»
στα υπερκέρδη, όπως τα ονοµάζετε, των παροχών. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε να µπει πλαφόν στο αγροτικό ρεύµα. Οι
αγρότες διεκδικούν 7 λεπτά την κιλοβατώρα. Να γίνει διαγραφή
χρεών, να πληρώσουν οι πάροχοι τόσο για τους τόκους των ρυθ-
µίσεων όσο και για τη διαγραφή και να αφήσετε την κοροϊδία
κατά µέρος.

Σε σχέση µε τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά, εµείς όταν συζητιόταν
το νοµοσχέδιο εδώ το 2022 το είχαµε καταψηφίσει. Οι τωρινές
ρυθµίσεις που προτείνετε δεν αλλάζουν την ουσία του νόµου.
Την επένδυση και τις ρυθµίσεις τις εντάσσετε στις στρατηγικού
χαρακτήρα επενδύσεις, δηλαδή να απολαµβάνει ο επενδυτής και
όσοι συµµετέχουν σε αυτήν την επένδυση, οι µέτοχοι, όλα τα
ευεργετήµατα, φορολογικά επενδυτικά και άλλα προνόµια. Η
επένδυση αυτή υλοποιεί ενεργειακούς σχεδιασµούς των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών, του ευρωατλαντικού άξονα, ιδιαίτερα µε τη δηµι-
ουργία εγκαταστάσεων επαναεροποίησης του υγροποιηµένου
φυσικού αερίου LNG.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2018, όπως και σήµερα, υποκρί-
νεται για τους εργαζόµενους. Παρέδωσε το ναυπηγείο Σκαρα-
µαγκά σε ειδική εκκαθάριση µε στόχο την πώληση των
ενεργητικών στοιχείων των ναυπηγείων, χωρίς βέβαια καµµία µέ-
ριµνα για τους εργαζόµενους. 

Βέβαια, την ίδια περίοδο οι Έλληνες εφοπλιστές απολαµβά-
νουν πολύ µεγάλα προνόµια από το αστικό κράτος µε διασφά-
λισή τους και από το Σύνταγµα µε το άρθρο 107. Θυµίζουµε τη
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συζήτηση για την αναθεώρηση που είχε γίνει εδώ που αρνηθή-
κατε όλοι σας να συζητήσετε την πρόταση του ΚΚΕ για την κα-
τάργηση των πενήντα επτά φοροαπαλλαγών. Εφαρµόσατε στα
ναυπηγεία όλες τις µορφές διαχείρισης, ιδιώτης, κράτος, σύµ-
πραξη κράτους µε ιδιώτη ακόµα και συµµετοχή των εργαζοµέ-
νων στο διοικητικό συµβούλιο. Βέβαια, ήταν γνωστό ποιοι ήταν
και ποιος ο ρόλος τους. 

Η µόνη εναλλακτική πρόταση είναι αυτή που έχουµε καταθέσει
ως ΚΚΕ για ενιαίο αποκλειστικά δηµόσιο φορέα ναυπηγοεπι-
σκευαστικής βιοµηχανίας που θα εντάσσεται σε έναν κεντρικό
πανεθνικό σχεδιασµό. 

Τέλος, για το άρθρο 41 του νοµοσχεδίου, δυστυχώς, δεν πρό-
λαβα να µιλήσω ούτε στις επιτροπές αλλά ούτε και σήµερα για
την τροπολογία µου για την ανανέωση των συµβάσεων ΙΔΟΧ των
εργαζοµένων στον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλο-
νίκης. Ο ΟΑΣΘ στην αρχή του 2024 για να επανδρώσει επαρκώς
µε οδηγούς τα τριακόσια εβδοµήντα λεωφορεία που προβλέπον-
ταν από τα χειµερινά ωράρια δροµολόγησης, χρειαζόταν περί-
που επιπλέον τετρακόσιους οδηγούς, µε δεδοµένο ότι οι
αποχωρήσεις λόγω συνταξιοδοτήσεων είναι ογδόντα έως εκατό
το χρόνο. Τον Γενάρη η Κυβέρνηση προσέλαβε µόνο εκατόν πε-
νήντα και αυτούς µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, από τους
οποίους αρκετοί έχουν ήδη αποχωρήσει λόγω των συνθηκών ερ-
γασίας και των χαµηλών µισθών. 

Από 1η Αυγούστου ο ΟΑΣΘ εντάσσει στην υπηρεσία κίνησης
µε πρόσφατη προκήρυξη ακόµα σαράντα οδηγούς και αυτούς
µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Ούτε και µε αυτούς θα µπορέ-
σει να επανδρώσει τα τριακόσια εβδοµήντα λεωφορεία από τον
Σεπτέµβρη που αρχίζουν τα χειµερινά ωράρια. Κατά συνέπεια µε
αυτές τις συνθήκες δεν µπορεί να εξασφαλιστεί η οµαλή συνέ-
χιση του συγκοινωνιακού έργου του ΟΑΣΘ. 

Αυτό που οφείλει είναι να προσλάβει όλο αυτό το προσωπικό
µε συµβάσεις αορίστου χρόνου, αφού αυτοί οι εργαζόµενοι κα-
λύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες και πέρασαν τον διαγωνι-
σµό µε διαδικασίες ΑΣΕΠ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλίαρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ.

Παύλος Γερουλάνος.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα σας απασχολήσω πολύ.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν βρίσκεται στο κενό, δεν υπάρχει

στο κενό. Είναι µέρος µιας σειράς νοµοσχεδίων που έχει περάσει
αυτή η Κυβέρνηση, τα οποία αφορούν διάφορα φόρους, τράπε-
ζες και ούτω καθεξής. Τα βάζω όλα αυτά µαζί διότι έχουµε πέντε
εργαλεία τα οποία µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε ως έθνος για
να αλλάξουµε το παραγωγικό µοντέλο της χώρας, που για την
ώρα δεν έχω ακούσει κανένα µα κανένα κόµµα να λέει ότι δεν
πρέπει να αλλάξει. Όλα τα κόµµατα µε τον έναν ή µε τον άλλον
τρόπο λένε ότι αυτήν τη στιγµή ο τρόπος µε τον οποίον παράγει
πλούτο η Ελλάδα δεν είναι αειφόρος. Εξαντλούµε διάφορες
«φούσκες» τις οποίες έχουµε δηµιουργήσει και αυτό µπορεί να
έχει ολέθρια αποτελέσµατα στην ανάπτυξη της χώρας. 

Τα πέντε εργαλεία που έχουµε στη διάθεσή µας -αν θέλουµε
να αλλάξουµε το παραγωγικό µοντέλο της χώρας- είναι τα εξής.
Το ένα είναι οι πόροι τους οποίους σήµερα δεν εκµεταλλευόµα-
στε. Το έχω πει ξανά και ξανά ότι αυτή η χώρα έχει άφθονο
πλούτο, αν κοιτάξει κανείς όλες αυτές τις αγορές τις οποίες ποτέ
δεν έχουµε δηµιουργήσει και δεν έχουµε βοηθήσει να δηµιουρ-
γήσουµε. Είναι τα χρήµατα που έρχονται απ’ έξω, το ΕΣΠΑ, η
ΚΑΠ, πόροι οι οποίοι θα µπορούσαν να αλλάξουν το παραγωγικό
µοντέλο της χώρας. Είναι, βεβαίως, ο τρόπος µε τον οποίον φο-
ρολογούµε και εισπράττουµε τους φόρους. Εδώ σας είχαµε
κάνει κριτική τότε διότι επιµένετε να φορολογείτε το επάγγελµα
και όχι το εισόδηµα. Είναι οι τράπεζες τις οποίες επιµένετε να
προστατεύετε σε ολιγοπώλια και είναι, βεβαίως, το σηµερινό νο-
µοσχέδιο που έχει να κάνει µε τη δηµόσια περιουσία. 

Αυτά τα πέντε µαζί, αν τα δει κανείς συλλογικά, µπορεί να τα
δει ως εργαλεία για την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου. Δεν

θέλετε να τα δείτε έτσι. Τα σπάτε, τα κοιτάτε ένα-ένα, αλλά ένα-
ένα δεν κάνουν τη διαφορά που θα µπορούσαν να κάνουν αν ερ-
χόντουσαν να στηρίξουν µια άποψη για την οικονοµία η οποία να
είναι οραµατική, σύγχρονη και πρακτική, γιατί αυτό είναι που
χρειαζόµαστε αυτήν τη στιγµή. 

Δυστυχώς, λοιπόν, µε αυτό το νοµοσχέδιο χάνουµε άλλη µια
ευκαιρία για κάτι το οποίο όλοι µας λέµε ότι είναι επιτακτική
ανάγκη να συµβεί.

Πριν κλείσουµε αυτήν τη συζήτηση, θέλω να κάνω µια τελευ-
ταία έκκληση στην Κυβέρνηση. Δείτε, σας παρακαλούµε πάρα
πολύ, το θέµα των συλλογικών συµβάσεων. Θα τις βρείτε µπρο-
στά σας τον Νοέµβριο όταν θα περάσετε την ευρωπαϊκή οδηγία
και όταν µε την ευρωπαϊκή οδηγία θα υποχρεωθούµε να κάνουµε
βαθιές τοµές στα εργασιακά για να πάµε από εδώ που είµαστε
σήµερα, δηλαδή περίπου στο 30% των υπαλλήλων µε συλλογικές
συµβάσεις, σ’ αυτό που απαιτεί η Ευρώπη, δηλαδή περίπου στο
80%. 

Εκτός από αυτό, θα σας µιλήσω ως επιχειρηµατίας και µπορώ
να σας πω ότι δεν υπάρχει τίποτα πιο σηµαντικό σε µια επιχεί-
ρηση, σε οποιαδήποτε επιχείρηση, κερδοφόρα επιχείρηση ή µη
κερδοφόρο οργανισµό, από τις συλλογικές συµβάσεις. Ο λόγος
για τον οποίον είναι σηµαντικές, είναι διότι είναι το µόνο εργαλείο
που έχει µείνει πλέον στη φαρέτρα των όπλων που έχουµε για
να αντιµετωπίσουµε την τεράστια ανασφάλεια η οποία έχει δη-
µιουργηθεί και έχει διαχυθεί µέσα απ’ όλη αυτήν την εργατική
νοµοθεσία. Είναι πια η µόνη άµυνα για να υπάρχει µια αίσθηση
συλλογικότητας µέσα στις επιχειρήσεις, µια συλλογικότητα η
οποία είναι απαραίτητη για την αρµονία η οποία χρειάζεται σε
έναν οργανισµό για να µπορέσει να πάει µπροστά. 

Ειδικά στην περίπτωση των οργανισµών που συζητάµε, µιλάµε
για οργανισµούς οι οποίοι υπέφεραν από εξαιρετικά κακές διοι-
κήσεις σε όλη την ιστορία τους. Εδώ πέρα δεν νοµίζω ότι υπάρχει
κόµµα που να είχε την εξουσία, το οποίο να µην ευθύνεται γι’
αυτές τις διοικήσεις. 

Μιλάµε για ανθρώπους οι οποίοι έβαλαν πλάτη σε πολύ δύ-
σκολες καταστάσεις. Μιλάµε για ανθρώπους οι οποίοι, πραγµα-
τικά, δούλεψαν ενάντια σε πολύ κακές συνθήκες για να
µπορέσουν να κρατηθούν αυτοί οι οργανισµοί δυνατοί. Το να
λέτε σήµερα ότι αυτό το οποίο χρειάζεται να γίνει είναι να απα-
ξιωθούν τα εργασιακά τους δικαιώµατα αλλά να ενδυναµώσουν
τον ρόλο των συµβούλων, νοµίζω είναι µια προσβολή στη δική
τους συµβολή στο να επιβιώσουν αυτοί οι οργανισµοί. Βεβαίως,
υπάρχουν κακά παραδείγµατα αλλά δεν µπορεί τα κακά παρα-
δείγµατα να είναι η αιτία για την οποία νοµοθετούµε. Αλλιώς το
σηµερινό νοµοσχέδιο είναι γεµάτο παγίδες στο τι µπορεί να συµ-
βεί από κακές διοικήσεις. 

Κλείνοντας τη δική µου παρέµβαση θέλω µόνο να πω ότι µετά
από ένα χρόνο στο Κοινοβούλιο πρέπει να εξάρω και να ευχαρι-
στήσω πάρα πολύ όλους τους τοµείς του κόµµατος µου για την
εξαιρετική δουλειά που έχουν κάνει για τα διάφορα νοµοσχέδια
που έχουν γίνει εδώ. Θεωρώ ότι το ΠΑΣΟΚ έχει έρθει εδώ µε αί-
σθηµα ευθύνης και έχει καταθέσει προτάσεις πολύ εποικοδοµη-
τικές για τη συζήτηση. Φυσικά θα ήθελα µία ιδιαίτερη αναφορά
και προσωπική αναφορά στον τοµέα οικονοµίας ,ο οποίος έχει
δείξει ότι το ΠΑΣΟΚ έχει τεράστιο βάθος και η πείρα την οποία
έχουµε µαζέψει όλα αυτά τα χρόνια µπορεί να λειτουργήσει µόνο
για να είναι η αντιπολίτευση µας σωστή, εποικοδοµητική και αιχ-
µηρή εκεί που χρειάζεται. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γερουλάνο. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Γιώργος Γαβρήλος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία από τη στιγµή της ανακοίνωσης της κ. Αδειλίνη, της ει-
σαγγελέως του Αρείου Πάγου για την υπόθεση των υποκλοπών
δεσµεύτηκε ότι θα λάβει όλα εκείνα τα µέτρα, κοινοβουλευτικά
αλλά και έξω από το ελληνικό Κοινοβούλιο, προκειµένου να
υπάρξει διαλεύκανση της υπόθεσης. Θέλουµε την υπόθεση στην
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Ζητάµε από την κ. Αδειλίνη,
από τον κ. Ζήση το σύνολο της δικογραφίας και να παραστούν
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ενώπιον της επιτροπής. Κι εσείς, κύριε Υπουργέ, να βοηθήσετε
να διαλευκανθεί αυτή η υπόθεση διότι είστε εκτεθειµένος, σύµ-
φωνα µε την ανακοίνωση και την αναφορά που γίνεται στο πόρι-
σµα του Αρείου Πάγου ότι καλώς σας παρακολουθούσαν. Πώς
είναι δυνατόν να µένετε στη θέση σας όταν έρχεται αυτό το πό-
ρισµα, εσείς που επικαλείστε πλέον αυτό το πόρισµα της ελλη-
νικής δικαιοσύνης, και να σας θεωρεί επικίνδυνο για τη χώρα;
Βοηθήστε να διαλευκανθεί αυτή η υπόθεση, διεκδικήσετε τη δική
σας πρώτα από όλα αξιοπρέπεια. 

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο που συζητάµε, στο Υπερταµείο
φέρνετε πάλι την ΕΥΔΑΠ, την ΕΥΑΘ και µάλιστα ζητάτε από τον
Έλληνα φορολογούµενο να χρηµατοδοτήσει αυτούς τους δύο
µεγάλους οργανισµούς. Κλείνετε τα µάτια σας στις όποιες απο-
φάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας ότι πλέον η ΕΥΔΑΠ και
η ΕΥΑΘ θα πρέπει να παραµείνουν υπό δηµόσιο και κοινωνικό
έλεγχο. Είναι ένα κοινωνικό αγαθό και τίποτα περισσότερο. Δεν
είναι ούτε για αξιοποίηση ούτε για ιδιωτικοποίηση ούτε για να
γίνει µελλοντικά όταν θα φουντώσει αυτή η υπόθεση µε βάση την
κλιµατική αλλαγή και την κρίση της ανάγκης να εξεύρουµε υδά-
τινους πόρους στη χώρα. Ασφαλώς εκεί φαίνεται ότι θα γίνει ένα
πάρτι και από οικονοµικά συµφέροντα για το νερό. Το νερό πρέ-
πει να παραµείνει δηµόσιο αγαθό για τη χώρα. Κοινωνικό αγαθό. 

Κάνατε πολύ λόγο για το παράδειγµα της ΔΕΗ. Ένα παρά-
δειγµα που για την κοινωνία είναι αποτυχηµένο µοντέλο. Εσείς
επικαλείστε ότι φέρατε ένα µοντέλο το οποίο είναι παράδειγµα
και για τους άλλους οκτώ οργανισµούς που βάζετε µέσα στο
Υπερταµείο. Γιατί είναι παράδειγµα; Είναι παράδειγµα γιατί σή-
µερα η τιµή του ρεύµατος έχει οδηγηθεί εκεί που έχει οδηγηθεί
για τα νοικοκυριά και τους ελεύθερους επαγγελµατίες για την
ελληνική κοινωνία; Είναι παράδειγµα για τις εργασιακές σχέσεις
που επικρατούν µέσα στη ΔΕΗ µε τους εργολαβικούς εργαζόµε-
νους ορισµένου χρόνου µε µπλοκάκια µε µια αβεβαιότητα και
ανασφάλεια για το µέλλον τους; Ποιο είναι το καλό παράδειγµα
που θέλετε να το εφαρµόσετε και στους άλλους οργανισµούς
που εισάγετε στο Υπερταµείο; 

Κύριε Υπουργέ, φαίνεται και από αυτό το σχέδιο νόµου ότι
έχετε µια λογική για το κράτος ότι είναι λάφυρο δικό σας. Αυτό
πάντα κάνατε ως Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα τελευ-
ταία χρόνια. Και, βέβαια, δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας τίποτα σε
σχέση µε τις εργασιακές σχέσεις σε αυτούς τους οκτώ οργανι-
σµούς που εισάγετε µέσα στο Υπερταµείο, ούτε την επιστηµο-
νική έκθεση της Βουλής ούτε τι είπαν τα σωµατεία ούτε τους
φορείς που ακούσαµε. Καταργείτε κανονισµούς προσωπικού, κα-
ταργείτε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, κάνετε προσλή-
ψεις χωρίς διαδικασίες ΑΣΕΠ. Δίνετε διευθυντικό δικαίωµα στα
golden boys µε τους παχυλούς µισθούς. Αδιαφορείτε για το κα-
τώτερο ιεραρχικά προσωπικό αυτών των φορέων. Και ασφαλώς
δεν λαµβάνετε καθόλου υπ’ όψιν σας την αρχή δηµοσίων συµ-
βάσεων στο άλλο µεγάλο κεφάλαιο του Υπερταµείου όπως το
διαµορφώνετε, και του σχεδίου νόµου που φέρνετε σήµερα που
είναι αυτό το κεφάλαιο των προµηθειών. Φαίνεται ότι και εκεί
έγνοια σας είναι πώς θα δηµιουργήσετε καινούργιους Πάτσηδες.
Πώς υµέτεροι, τα δικά σας παιδιά, µε απευθείας αναθέσεις, µε
συµβάσεις που δεν θα ελέγχονται από πουθενά θα παίρνουν µια
µερίδα από την πίτα και τον δηµόσιο πλούτο της χώρας. Αυτή
είναι η λογική σας για το κράτος. Ένα κράτος λάφυρο. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφερόµενος στη δή-
λωση µέσα από το διαδίκτυο και τα social media του Πρωθυ-
πουργού, του κ. Μητσοτάκη, σήµερα για την µείωση της
ανεργίας. Μείωση της ανεργίας ισχυρίζεται ο κ. Μητσοτάκης
χωρίς να µας δίνει κανένα ποιοτικό χαρακτηριστικό αυτής της
ανεργίας που τάχα µειώθηκε, χωρίς να µας αναφέρει ποια είναι
τα δοµικά προβλήµατα της χώρας που δεν την αφήνουν να κρα-
τήσει τους νέους στη χώρα µας, να απασχοληθούν στη χώρα
µας. Βλέπουµε το εξής φαινόµενο ενώ τάχα µειώνεται η ανεργία,
η απασχόληση σε απόλυτους αριθµούς δεν µεγαλώνει. Και ξέ-
ρετε δεν είναι µόνο το δηµογραφικό είναι και τα νέα παιδιά, κυ-
ρίως, οι επιστήµονες που συνεχίζουν να φεύγουν στο εξωτερικό.
Πανηγυρίζουν για τη µείωση της ανεργίας τον Ιούλιο και δεν βλέ-
πουν πόσα προβλήµατα υπάρχουν στην αγορά εργασίας. Και
είναι δοµικά αυτά τα προβλήµατα. Και δεν τα αντιµετωπίσατε τα

τελευταία χρόνια. Η Οµοσπονδία Επισιτισµού και Εστίασης κα-
ταγγέλλει ότι λείπουν ογδόντα χιλιάδες εργαζόµενοι τώρα το κα-
λοκαίρι από τον τουρισµό και την εστίαση. Δεν είναι ένα µεγάλο
πρόβληµα αυτό; Καταγγέλλει, επίσης, σχέσεις απασχόλησης
ευέλικτες, µερικής απασχόλησης µε κακοπληρωµένους εργαζό-
µενους. Δεν είναι ένα µεγάλο δοµικό πρόβληµα αυτό της αγοράς
εργασίας; Πώς πανηγυρίζει ο κύριος Πρωθυπουργός; Ποια είναι
αυτά τα χαρακτηριστικά της ανεργίας που µπορούν να µας κά-
νουν αισιόδοξους όταν ακόµη και η ανεργία στις γυναίκες αλλά
και στους νέους παραµένει σε πολύ υψηλά επίπεδα; 

Με αυτές τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία καταψηφίζει το παρόν νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γαβρήλο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Χάρης Θεοχάρης, εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας. Θα ακολουθήσει η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. Τη συ-
νεδρίαση θα κλείσει ο Υπουργός. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Θα ήθελα µια ανοχή, κύριε
Πρόεδρε, γιατί θα αναφερθώ στο προσωπικό θέµα µε τον κ. Γιαν-
νούλη ο οποίος χρησιµοποίησε αυτός πρώτος τις λέξεις χυδαίο
και χυδαιολογία. 

Τον έχω παρατηρήσει και, πράγµατι, όλο το προηγούµενο διά-
στηµα θέλει να κλέψει τη δόξα του κ. Πολάκη. Τώρα ήρθε η
στιγµή σας, κύριε Γιαννούλη. Έφυγε από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, µπορείτε να πάρετε τη σκυτάλη και να την
κρατήσετε γερά. Σε κάθε συνεδρίαση και όπου µιλάτε και σε νο-
µοσχέδια παλιά που εισηγούµασταν ως Υπουργείο Οικονοµικών
σας πρόσεχα και, πράγµατι, κάθε φορά θέλετε να διαστρεβλώ-
νετε την αλήθεια. 

Εγώ είπα κάτι πάρα πολύ συγκεκριµένο. Όταν δίνεις σε κά-
ποιον…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πολύ φθηνό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη…
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: …δεν είναι φθηνό, είναι η

πραγµατικότητα. Φθηνοί είναι οι λόγοι σας εδώ σε αυτό το Κοι-
νοβούλιο, δυστυχώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Θεοχάρη, στο
Προεδρείο απευθύνεστε. Δεν θα ξεκινήσουµε άλλη συζήτηση.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Εγώ είπα κάτι πάρα πολύ
συγκεκριµένο. Όταν δίνεις δισεκατοµµύρια να σου τα τρέξει µία
διοίκηση -δεν µίλησα για όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους,
εσείς µιλήσατε για τους δηµοσίους υπαλλήλους και εδώ είναι η
χυδαιότητά σας- δεν είναι δυνατόν να αµείβεται µε τον κατώτατο
µισθό ή µε το ενιαίο µισθολόγιο…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πάρτε τα Πρακτικά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, σας

παρακαλώ!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: …και δεν πρόκειται να

βρεις κανέναν από την αγορά για να µπορέσεις να το κάνεις
αυτό…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έπεα πτερόεντα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε µε το

θέµα, κύριε Θεοχάρη, σας παρακαλώ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ή το ένα θα βρεις ή το

άλλο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η ανοχή έχει τα

όριά της.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τα όρια τα έχετε ξεπερά-

σει από πολλού. Από εδώ και µπρος θα πρέπει να σας αποκα-
λούµε «Παύλο Γιαννούλη» προς τιµήν του κ. Πολάκη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είναι φτήνια, είστε φθηνός!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Θεοχάρη, δεν

είναι σωστό να εκµεταλλεύεστε τη θέση του εισηγητή για να τα
λέτε αυτά. Συνεχίστε µε το νοµοσχέδιο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Η κριτική, ξαναλέω, δυ-
στυχώς γι’ αυτό το νοµοσχέδιο ήταν πάρα πολύ λίγη. Ασχοληθή-
καµε µε άλλα θέµατα, ενδεχοµένως της επικαιρότητας κ.λπ.. Σε
κάποια από αυτά πρέπει να µιλήσω, τουλάχιστον, για τα θέµατα
της ενέργειας, για την τροπολογία µε την οποία η Κυβέρνηση
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γρήγορα στηρίζει τα ελληνικά νοικοκυριά και δείχνει τα αντανα-
κλαστικά της, έφερε τη συζήτηση εκεί και βέβαια δύο λέξεις για
το κράτος δικαίου πριν τελειώσω µε το νοµοσχέδιο. 

Όσον αφορά την ενέργεια, είπα ήδη πως τα αντανακλαστικά
της Κυβέρνησης ήταν, πραγµατικά, πάρα πολύ γρήγορα. Οι τιµές
ανέβηκαν αλλά αυτό είναι ένα πάρα πολύ σύνθετο ζήτηµα. Πρέπει
να παρατηρήσει κανείς ότι ανέβηκαν στην Ελλάδα, στη Βουλγα-
ρία, σε όλη τη βαλκανική, στην Ουγγαρία, στη Ρουµανία και στα-
µάτησαν εκεί. Δεν πέρασε η αύξηση αυτή στην Αυστρία, σχετίζεται
και µε τις ειδικότερες ενεργειακές ανάγκες της Ουκρανίας λόγω
της τροµοκρατίας την οποία επιβάλλει η Ρωσία µε το να βοµβαρ-
δίζει τις ηλεκτρικές υποδοµές της Ουκρανίας και µια σειρά από
προβλήµατα τα οποία είναι δύσκολο να τα εξηγήσει κανείς. 

Και, βέβαια, ακούσαµε και τον κ. Χήτα να µας µιλάει για τον λι-
γνίτη, ότι ο λιγνίτης θα µας σώσει, ενώ ο λιγνίτης αυτή τη στιγµή
είναι το ακριβότερο καύσιµο της χώρας µας. Δεν µας εξηγεί για
ποιον λόγο η Γαλλία ή η Ισπανία έχουν χαµηλότερες τιµές από
την Πολωνία, γιατί έχουν πυρηνικά και είναι αυτός ο λόγος που
µειώνουν. Εάν θέλει να έχουµε και πυρηνικά εργοστάσια εδώ να
µας το πει, αλλά εν πάση περιπτώσει αυτές είναι επιλογές που
δεν αλλάζουν από τη µία µέρα στην άλλη και γ’ αυτό η Κυβέρ-
νηση κινείται σε δύο κατευθύνσεις. Επιδιώκει και να στηρίξει
άµεσα τα νοικοκυριά αλλά και να ζητήσει αλλαγή του πλαισίου
σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Όσον αφορά τη ΔΕΗ, γιατί βέβαια εφόσον το νοµοσχέδιο αυτό
προσπαθεί να αντιγράψει το µοντέλο της πήγε η συζήτηση εκεί.
Πραγµατικά τώρα, στο σπίτι του κρεµασµένου να µιλάνε για
σχοινί; 

Κύριε Υπουργέ, ο ΣΥΡΙΖΑ -το έχω ξαναπεί από αυτό το Βήµα-
τον µόνο οργανισµό που µισεί περισσότερο από τη Νέα Δηµο-
κρατία είναι η ΔΕΗ. Έχει προσπαθήσει να τη διαλύσει σε όλη τη
διάρκεια της κυβερνητικής του θητείας και θα πω ένα µόνο πα-
ράδειγµα. Η µικρή ΔΕΗ την οποία είχε σχεδιάσει ο Υπουργός  κ.
Χατζηδάκης και την οποία ακυρώσατε, προέβλεπε ότι το 1/3 της
ΔΕΗ θα επωλείτο και θα είχε έσοδα η ΔΕΗ δεν θα επωλείτο
τζάµπα.  Ήρθατε όµως και το ακυρώσατε και το στρατηγικό σας
σχέδιο ήταν να αυτοπυροβοληθεί η ΔΕΗ και να χάσει µόνη της
το µερίδιο δωρεάν, υπέρ του ιδιωτικού τοµέα.

Και τολµάτε εσείς και έρχεστε εδώ στη Βουλή να µας κουνή-
σετε το δάχτυλο για τη ΔΕΗ την οποία την φτάσατε κάτω από το
1 ευρώ την µετοχή; Τολµάτε και µιλάτε για έναν οργανισµό τον
οποίο σύρατε στο χείλος του γκρεµού, να µην υπογράφουν οι
ορκωτοί τις οικονοµικές τους καταστάσεις; Δηλαδή, να µην τις
αποδέχονται ως ειλικρινείς; 

Επί ηµερών σας τα νούµερα της ΔΕΗ δεν τα δεχόντουσαν -για
τις διοικήσεις που εσείς είχατε- ούτε οι ορκωτοί λογιστές. Και η
ΔΕΗ αυτήν τη στιγµή είναι ανθούσα και βγαίνει -γιατί µας είπε
και το παράδειγµα του ΟΤΕ ο κ. Γερουλάνος- στα Βαλκάνια και
κάνει εξαγορές, και να ένα παράδειγµα µιας επιχείρησης που αν-
θίζει και είναι στο καλύτερο σηµείο όλων των εποχών.

Και είναι ντροπή να λέµε και να υπονοούµε εδώ ότι οι αυξηµέ-
νες τιµές οι οποίες σχετίζονται µε οτιδήποτε άλλο εκτός από τη
ΔΕΗ, είναι λόγω της ΔΕΗ. Και γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, πρέπει
να σταµατήσει αυτή η παραπληροφόρηση και τα fake news. 

Δεύτερο θέµα: Κράτος δικαίου. Είστε εδώ µόνο για fake news
και για σύγχυση και παραπληροφόρηση. Η προσπάθειά σας είναι
να δηµιουργήσετε τις συνθήκες στις οποίες θα αµφισβητηθεί η
δηµοκρατία. Αυτό κάνετε και σήµερα, όλη µέρα. 

Πρώτον, το κάνατε µε την κωλοτούµπα σας. Είδαµε και πά-
θαµε να επανέλθει η εµπιστοσύνη των πολιτών στην Κυβέρνηση
όταν κάνατε δηµοψήφισµα και µετά υλοποιήσατε το ανάποδο
από αυτό που είπε ο ελληνικός λαός. Εσείς καταστρέψατε την
εµπιστοσύνη στις κυβερνήσεις. Βγαίνει το αποτέλεσµα των εκλο-
γών 41% και από την επόµενη µέρα βγαίνετε στον λαό και του
λέτε ότι δεν ήξερε τι ψήφιζε και ότι είναι χαζός που ψήφισε έτσι
στις προηγούµενες εκλογές και έδωσε αυτά τα ποσοστά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
είπα προηγουµένως πως ο Κανονισµός λέει ότι µιλάµε για το νο-
µοσχέδιο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Το ξέρω αλλά απαντάω
στα θέµατα που ετέθησαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν τον έχετε τηρήσει
πουθενά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δικαιοσύνη. Δεν σας αρέ-
σουν τα πορίσµατα της δικαιοσύνης; Και µας λέτε ότι η Κυβέρ-
νηση βγάζει αυτά τα πορίσµατα. Εάν η Κυβέρνηση έβγαζε αυτά
τα πορίσµατα και αφού εµείς υπαγορεύουµε το περιεχόµενο, δεν
θα µπορούσαµε να υπαγορεύσουµε να βγει δυο µέρες µετά να
µην έχουµε τουλάχιστον ανοιχτή τη Βουλή; Πόσο δύσκολο θα
ήταν αν η Κυβέρνηση τα έκανε όλα αυτά;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ακούτε τι λέτε;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Απαντάω στις έωλες αιτιά-

σεις ότι εµείς επηρεάζουµε τα πορίσµατα της δικαιοσύνης. Η δι-
καιοσύνη είναι αµερόληπτη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μας κάνετε χάρη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, θέ-

λετε να σας αφαιρέσω τον λόγο όπως προβλέπει ο Κανονισµός;
Κύριε Θεοχάρη, ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Η δικαιοσύνη αποφασίζει

µε τους δικούς της όρους. Η διάκριση των εξουσιών είναι αυτό
το οποίο έχετε βάλει στο µάτι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλετε να δηµιουργήσετε σύγχυση ότι δεν υπάρχει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τελειώστε µε το νο-

µοσχέδιο, όµως. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Επιτρέψτε µου. Άκουσα τους οµιλητές και δεν έχω διακόψει. Και
οι άλλοι µίλησαν παραπάνω, εννιά και δέκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι άλλοι µιλάνε για το
νοµοσχέδιο, κύριε Θεοχάρη. Εσείς µιλάτε επί προσωπικού συνε-
χώς.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Στο θέµα µας, κύριε Πρό-
εδρε. Σας παρακαλώ τώρα.

Απαντάω σε θέµατα που τέθηκαν στη συζήτηση. Να µην αφή-
νατε να τεθούν τα θέµατα. Θα απαντηθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ανέφερε ένα πολύ ωραίο
παράδειγµα ο κ. Κουκουλόπουλος για τον Ρόµπινσον και τον
Ατζέµογλου και σε σχέση µε τον Ρούσβελτ. Πραγµατικά, επειδή
όµως το είπε λίγο ασαφώς, έχει µεγάλη σηµασία γιατί το θέµα
της διάκρισης των εξουσιών είναι το κεντρικό. Ο Ρούσβελτ, λοι-
πόν, αυτό που ανακοίνωσε -που είπε ο κ. Κουκουλόπουλος- από
το ραδιόφωνο ήταν το new deal, ήταν η εµβληµατική του αλλαγή
και το new deal κουτσουρεύτηκε από το Ανώτατο Συµβούλιο των
Ηνωµένων Πολιτειών. Και, πράγµατι, δεν το υλοποίησε µε τον
τρόπο µε τον οποίο ήθελε. Και ξέρετε πώς απάντησε ο Ρού-
σβελτ; Πήγε στο Κογκρέσο και ζήτησε να διπλασιάσει τον αριθµό
των δικαστών, ώστε να βάλει τους δικούς του δικαστές και να
µπορέσει να αλώσει το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, κύριε Θεο-
χάρη. Παρακαλώ, κλείστε. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Λοιπόν, το Κογκρέσο είπε
«όχι». Αυτή είναι η διάκριση των εξουσιών αλλά σε ένα προεδρικό
σύστηµα. Η διάκριση των εξουσιών, λοιπόν, είναι το βασικό ση-
µείο που πρέπει να κρατήσουµε από όλο αυτό και γι’ αυτό δεν
πρέπει να σας αφήσουµε να θολώσετε τα νερά. 

Τώρα, κλείνω µόνο µε µια λέξη για το ίδιο το νοµοσχέδιο γιατί
τέθηκαν ορισµένα θέµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μιλάτε εννέα λεπτά
χωρίς να µιλήσετε για το νοµοσχέδιο. Τώρα θέλετε ένα λεπτό για
να µιλήσετε για το νοµοσχέδιο. Αν είναι δυνατόν.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας παρακαλώ. Εγώ είµαι
εδώ από το πρώτο λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κι εγώ είµαι από το
πρώτο λεπτό.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Λοιπόν, ο Υπουργός
άκουσε την ΕΑΑΔΗΣΥ, άκουσε τα ΕΛΤΑ, άκουσε τη συζήτηση και
τις τροπολογίες της Νέας Αριστεράς και έκανε πάρα πολλά
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πράγµατα δεκτά. Η αξία της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ πρέπει να πλη-
ρωθεί πίσω στο Υπερταµείο, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ έβαλε το Υπερταµείο
εγγύηση για τα δάνεια τα οποία πήρε για το τρίτο αχρείαστο µνη-
µόνιο. Γι’ αυτό πρέπει ο ελληνικός λαός σήµερα να πληρώσει.
Και το γεγονός ότι τα µισά από αυτά τα 300 εκατοµµύρια ευρώ
σώζονται και παραµένουν στο Υπερταµείο για επενδύσεις είναι
η επιτυχία αυτής της Κυβέρνησης.

Μια λέξη µόνο για τις Αλυκές, γιατί τέθηκε από τον κ. Ζαµπάρα
το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλά, δεν σέβεστε τί-
ποτα, κύριε Θεοχάρη;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας παρακαλώ, πρέπει να
απαντηθούν αυτά τα ζητήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μιλάτε δώδεκα λεπτά
τώρα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Το θέµα του αορίστου
χρόνου. Αυτό είναι ένα δικαίωµα. Στο δίκαιο των συµβάσεων, οι
συµβάσεις ορισµένου χρόνου δεν µπορούν να καταγγελθούν. Οι
συµβάσεις αορίστου χρόνου καταγγέλλονται και ο λόγος για τον
οποίο αφαιρούµε δικαίωµα από τον διευθύνοντα σύµβουλο των
Αλυκών -διότι ως ορισµένου χρόνου έχει δικαίωµα να µην τον κα-
ταγγείλουµε, ενώ ως αορίστου χρόνου µπορεί να καταγγελθεί η
σύµβασή του- είναι διότι θα µπει στρατηγικός επενδυτής και θα
αξιολογηθεί αν πρέπει να συνεχίσει ή όχι. 

Συνεπώς, για τα golden boys που µας λέτε και για τις διοική-
σεις θα έπρεπε να στηρίξετε αυτού του είδους την ενέργεια η
οποία γίνεται. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να αποφασίσει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, κύριε Θεο-

χάρη!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Έκλεισα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μα, σας παρακαλώ.

Τι είναι αυτό; Τι κάνετε τώρα; 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ πρέπει να απο-

φασίσει. Επί οκτώ έως εννιά χρόνια µας λέει ότι το νοµοσχέδιο
το προηγούµενο του Υπερταµείου το έκανε µε το πιστόλι στον
κρόταφο, το έκανε εκβιαζόµενος από την τρόικα. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα και παίρνουµε πίσω αυτόν τον εκ-
βιασµό κι εδώ ο Υπουργός, ο κ. Χατζηδάκης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το καταλάβαµε, κύριε
Θεοχάρη. Κλείστε αµέσως, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: …αλλάζει το Υπερταµείο
και δεν είναι προϊόν εκβιασµού. Κι έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και λέει «όχι,
να µείνει όπως είναι το νοµοσχέδιο».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Θεοχάρη, θα µε
αναγκάσετε να σας κλείσω το µικρόφωνο. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Συνεπώς, δεν είναι προϊόν
εκβιασµού το Υπερταµείο. Είναι το προϊόν της πολιτικής σας βού-
λησης η οποία θα εκφραστεί µε την ψήφο σας σήµερα, απόψε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Απίστευτη συµπερι-

φορά!
Ο κ. Γιαννούλης έχει τον λόγο για ένα λεπτό επί προσωπικού.

Για ένα λεπτό και κλείνει εδώ το θέµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Για λιγότερο από ένα λεπτό. Δεν

θέλω να αδικήσω την κ. Κωνσταντοπούλου που ακολουθεί.
Κύριε Θεοχάρη, σας επιστρέφω πίσω κάθε ειρωνικό, σαρκα-

στικό και χυδαίο χαρακτηρισµό. 
Θέλω, κύριε Υπουργέ, απευθυνόµενος σε εσάς να συγχαρώ

τον Πρωθυπουργό της χώρας, τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, που
στον τελευταίο ανασχηµατισµό έθεσε πολιτικά πρόσωπα που αρ-
νούνται τα Πρακτικά, όπως τον κ. Θεοχάρη, για την αλήθεια. Ο
λόγος που χρησιµοποιήσατε ήταν ότι «αν δεν πάρουµε golden
boys θα καταφύγουµε σε εργαζόµενους του δηµοσίου, του ενι-
αίου µισθολογίου που θα είναι ή διεφθαρµένοι ή ανίκανοι».
Ντροπή σας!

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν είπα αυτό! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Μπράβο στον κ. Μητσοτάκη που τον

απέπεµψε από την Κυβέρνηση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γιαννούλη. 

Τον λόγο έχει Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας…
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Θεοχάρη,

δεν έχετε τον λόγο. 
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εάν τα Πρακτικά µε

διαψεύδουν, θα ζητήσω συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γιαννούλη, έχω

δώσει τον λόγο στην Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Ελάτε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Αισθάνοµαι πολλές φορές δικαιωµένη που η Πλεύση
Ελευθερίας έχει τόσο ψηλά τον πολιτισµό. Γιατί οι άνθρωποι του
πολιτισµού και της τέχνης έχουν µια ειδική σχέση και ευαισθησία
για τη δηµοκρατία και για τη δικαιοσύνη και ξέρουν και το έχουν
µε πολλούς τρόπους δηµιουργικούς εκφράσει ότι η δικαιοσύνη
είναι η ψυχή της δηµοκρατίας. Μια από τις πιο σπαρακτικές εκ-
κλήσεις που την τραγουδάµε δεκαετίες είναι: «Της δικαιοσύνης
ήλιε νοητέ και µυρσίνη συ δοξαστική, µη παρακαλώ σας µη λη-
σµονάτε τη χώρα µου». Η δικαιοσύνη να µην αποµακρύνεται,
γιατί η αποµάκρυνση της δικαιοσύνης σηµαίνει κατάργηση της
δηµοκρατίας. Αυτό είναι που κρίνεται αυτές τις ώρες και αυτό
είναι που θα κριθεί και τις αµέσως επόµενες µέρες και όλο αυτό
το διάστηµα. 

Η δικαιοσύνη έχει καθήκον να ερευνήσει. Η έκφραση της δι-
καστικής και εισαγγελικής εξουσίας, όπως αποτυπώθηκε στο
ανακοινωθέν της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου, αποτελεί κα-
ταστρατήγηση του δικαστικού καθήκοντος, του εισαγγελικού κα-
θήκοντος, υπονόµευση της δηµοκρατίας και της διαφάνειας στη
λειτουργία των θεσµών και θέτει όλους µας κι εσάς, κύριε
Υπουργέ, που δεν θα αποφύγετε να µου απαντήσετε γιατί θα µι-
λήσετε αµέσως µετά, προ των ευθυνών µας. 

Είπατε το πρωί αστειευόµενος, αν και προσωπικά δεν βρίσκω
τίποτα αστείο στην υπόθεση και αλήθεια σας λέω, όσο και αν έχω
µε πολλούς τρόπους επιχειρήσει να διασκεδάσω την κατάσταση,
η εικόνα σας, η στάση σας, όλα αυτά που αποτυπώνονται αυτές
τις ώρες, µου προκαλούν µεγάλη θλίψη και τεράστια ανησυχία.
Είναι άλλο να αντιπαρατίθεσαι και να διαφωνείς και είναι άλλο να
διαπιστώνεις ότι υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα που υπηρετούν σε
ύψιστη θέση κυβερνητική και λειτουργούν υπό τον φόβο και λει-
τουργούν υπό περιορισµό. 

Δεν υπάρχει άνθρωπος που θα διαπίστωνε ότι παρακολου-
θούνται οι συνοµιλίες του και µάλιστα από παράνοµο λογισµικό
και µάλιστα και από την ΕΥΠ και δεν θα ασκούσε δικαιώµατα.
Είναι αυτοτελώς ανατριχιαστικό και προβληµατικό ότι ως Υπουρ-
γός, της προηγούµενης κυβέρνησης Μητσοτάκη και της σηµερι-
νής Κυβέρνησης Μητσοτάκη, δεν ασκήσατε αυτά τα δικαιώµατα
και παρίσταστε σήµερα µε αυτήν την ενδεή στάση, ακροβατών-
τας και ισορροπώντας και µάλλον εύχεστε να τελεσφορήσουν τα
αιτήµατα των πέντε πολιτικών κοµµάτων της Αντιπολίτευσης,
µάλλον προσεύχεστε µε κάποιον τρόπο να µάθετε περισσότερα
και να αποκτήσετε µεγαλύτερη πρόσβαση, χωρίς να χρειαστεί ο
ίδιος να κάνετε ενέργειες. Κύριε Χατζηδάκη, είναι τροµακτικά
προβληµατικό αυτό. 

Βλέπω ήρθε και το κατατεθειµένο αίτηµά µας, αν µπορώ να το
έχω. Ευχαριστώ και τον συνεργάτη µας εδώ στη Βουλή που µου
το έφερε. Είναι συνεργάτης όλων µας. Γιατί πρέπει να σεβόµα-
στε τους εργαζοµένους και τους ανθρώπους που έρχονται να
µας φέρουν το νερό, να µας φέρουν τα χαρτιά, να εξυπηρετή-
σουν τη λειτουργία της Βουλής, να παραλάβουν για τα Πρακτικά. 

Καταθέτω, λοιπόν, στα Πρακτικά της Βουλής το αίτηµά µου
προς τον Πρόεδρο της Βουλής και προς τον Πρόεδρο -το κατα-
θέτω για να το πάρετε κιόλας ευχερώς, κύριε Χατζηδάκη, από τα
πρακτικά- της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής για
τη σύγκλιση µε κατεπείγοντα τρόπο της Επιτροπής Θεσµών και
Διαφάνειας της Βουλής, για τη διαβίβαση σε αυτήν του πορίσµα-
τος και ολόκληρης της ποινικής δικογραφίας επί της προκαταρ-
κτικής εξέτασης που διενεργήθηκε -φέρεται ότι διενεργήθηκε-
επί δύο χρόνια για το σκάνδαλο και τα κακουργήµατα των υπο-
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κλοπών, για τη διαβίβαση κάθε εγγράφου και κάθε έκθεσης
πραγµατογνωµοσύνης, έκθεσης εξέτασης µάρτυρα, έκθεσης
ανεξάρτητης αρχής, κάθε στοιχείου και για την κατεπείγουσα
επίσης κλήση ενώπιον της επιτροπής της εισαγγελέως του
Αρείου Πάγου, της κ. Γεωργίας Αδειλίνη, η οποία αυτοπροσώ-
πως παρέσχε στο πανελλήνιο και στη δηµόσια σφαίρα διαβεβαι-
ώσεις -ανεπίτρεπτες- ότι όλα είναι καλώς καµωµένα, ότι δεν
διαπράχθηκαν κακουργήµατα, ότι δεν εµπλέκονται κρατικοί λει-
τουργοί και λειτουργοί της ΕΥΠ και εισαγγελέας της ΕΥΠ στη
διάπραξη κανενός ποινικού αδικήµατος και ότι τελικά µόνον κά-
ποιες πληµµεληµατικές παραβιάσεις έχουν συντελεστεί από ιδιώ-
τες. Και µόνη αυτή η εξωθεσµική δηµόσια παρέµβαση της κυρίας
εισαγγελέως του Αρείου Πάγου προσδίδει χαρακτήρα συµµετο-
χής της εισαγγελίας του Αρείου Πάγου στη συγκάλυψη αξιόποι-
νων πράξεων και µάλιστα κακουργηµάτων και ενισχύει το
αίσθηµα ανασφάλειας των πολιτών ότι, δυστυχώς, η δικαιοσύνη
διά της δικαστικής και εισαγγελικής εξουσίας δεν λειτουργεί µε
τρόπο ανεξάρτητο αλλά σπεύδει να επικουρήσει την Κυβέρνηση
και τον κ. Μητσοτάκη -ίσως όχι όλη την Κυβέρνηση, ίσως όχι
εσάς, κύριε Χατζηδάκη-, σπεύδει, όµως, να επικουρήσει τον κ.
Μητσοτάκη και να του παράσχει διαπιστευτήρια νόµιµης λειτουρ-
γίας. Πρόσεξα τις διατυπώσεις σας. «Σέβοµαι το πόρισµα», εί-
πατε. Δεν είναι κάτι που λέει κάποιος που επιχαίρει του
πορίσµατος.

Καταθέτω στα Πρακτικά το αίτηµά µας, το αίτηµά µου εκ µέ-
ρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γνωρίζω ότι ήδη έχουν κατατεθεί και από τις υπόλοιπες Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες τα αντίστοιχα αιτήµατα και η αντίστροφη
µέτρηση έχει ξεκινήσει και για τον Πρόεδρο της Βουλής και για
τον Πρόεδρο της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βου-
λής, τον κ. Μπούρα -που είδα ότι σήµερα δεν ορίστηκε στο Προ-
εδρείο µετά τις χθεσινές µας δηλώσεις, µπορεί να έχει και κάποιο
προσωπικό κώλυµα, αλλά το επεσήµανα ότι δεν ορίστηκε σή-
µερα στο Προεδρείο- και για τον κ. Μητσοτάκη, βέβαια, που πρέ-
πει να πάρει θέση.

Εντυπωσιάστηκα από τη ρύµη του λόγου του κ. Θεοχάρη, που
-γλώσσα λανθάνουσα- είπε το πώς σκέφτεστε. Είπε: «Άµα είχαµε
υπό τον έλεγχό µας τη δικαιοσύνη δεν θα κανονίζαµε να βγάλει
την ανακοίνωση δύο µέρες µετά αφού έκλεινε η Βουλή»; Μα,
είναι προφανές ότι έτσι το υπολογίσατε, ότι υπολογίσατε ότι κλεί-
νει η Βουλή σήµερα, θα βγει ανακοίνωση την παραµονή, δεν προ-
λαβαίνει κανείς να κάνει τίποτα. Δεν υπολογίσατε ότι υπάρχουν
δυνάµεις δηµοκρατικές αντίστασης. Δεν υπολογίσατε αυτό που
ποτέ δεν υπολογίζουν οι µηχανισµοί και τα καθεστώτα, τον αν-
θρώπινο παράγοντα και την αγάπη των ανθρώπων για τη δηµο-
κρατία.

Για να είµαστε εδώ, κύριε Χατζηδάκη, και χθες µέχρι τις δυό-
µισι, τρεις παρά και προχθές µέχρι τις δύο και δέκα τα ξηµερώ-
µατα και σήµερα όλη µέρα και όλες τις προηγούµενες ηµέρες
σε νοµοσχέδια τα οποία σωρηδόν κατατίθενται µε δεκάδες ή
εκατοντάδες άρθρα και ψηφίζονται και παράγονται έννοµες συ-
νέπειες, για να είµαστε εδώ και να αντιστεκόµαστε, σηµαίνει ότι
αγαπάµε τη δηµοκρατία περισσότερο από τον ελεύθερο χρόνο
µας, περισσότερο από τον εαυτό µας, περισσότερο από τη διευ-
κόλυνσή µας. Και όταν αγαπάς τη δηµοκρατία, µάχεσαι για τη
δηµοκρατία την υπηρετείς και την τιµάς.

Η πρώτη µου οµιλία ως Βουλευτή ήταν πριν από δώδεκα χρό-
νια, Ιούλιο του 2012. Ήταν στις προγραµµατικές δηλώσεις της
κυβέρνησης -τότε- Σαµαρά µε σύµπραξη των τριών κοµµάτων
και βασικό ερώτηµα που έθετα, ήταν ποιος σας επέτρεψε να βά-
λετε πωλητήριο στη χώρα µου, ποιος σας επέτρεψε να κρεµά-
σετε την ταµπέλα «πωλείται» στην Ελλάδα. Αυτό είναι που
συζητάµε και µε το νοµοσχέδιο αυτό που φέρνετε,το ξεπούληµα
της δηµόσιας περιουσίας, του δηµοσίου πλούτου, των λιµανιών,
των αεροδροµίων, των δηµοσίων επιχειρήσεων, της ΔΕΗ, της
ΕΥΔΑΠ, της ΕΥΑΘ, των αιγιαλών, πολιτιστικών µνηµείων, δηµο-
σίων κτηρίων, δικαστικών κτηρίων, του σύµπαντος. Ό,τι υπάρχει

και δεν υπάρχει σκαρφιστήκατε -και ήσασταν και τότε Υπουργός-
µαζί µε τους δανειστές πώς θα αλλάξει χέρια, πώς θα αποξενώ-
σετε τον ελληνικό λαό από την περιουσία του και πώς θα διαθέ-
σετε την περιουσία αυτή σε ξένα χέρια και µάλιστα στα χέρια
προσώπων, δυνάµεων και διεθνών οργανισµών που έχουν αυτο-
τελή ευθύνη για την ανθρωπιστική κρίση που προκλήθηκε στη
χώρα, για την αποµύζηση του δηµοσίου πλούτου αλλά και του
εισοδήµατος των πολιτών, για το ροκάνισµα της περιουσίας
τους, για το φάγωµα των αποταµιεύσεων και των κόπων µιας
ζωής.

Και επειδή κάποιος Βουλευτής σας τόλµησε πάλι σήµερα εδώ
σε αυτήν την τελευταία συνεδρίαση της Ολοµέλειας πριν κλείσει
η Βουλή να πει ότι το δηµοψήφισµα ήταν τραγελαφικό, όπως
είπε ο κ. Μητσοτάκης στις αρχές του µήνα στην Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας και ότι το δηµοψήφισµα ήταν δηµοψήφισµα του
λαϊκισµού, επαναλαµβάνω σε αυτήν εδώ την Αίθουσα -πενήντα
χρόνια από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας- δεν θα προ-
σβάλλετε τους Έλληνες πολίτες, δεν θα προσβάλλετε τον ελλη-
νικό λαό, δεν θα προσβάλλετε τη δηµοκρατική εντολή εκείνων
που είπαν ένα περήφανο και περίτρανο «όχι», του 62% του ελλη-
νικού λαού που είπε «ΌΧΙ» -µε κεφαλαία γράµµατα- και τολµή-
σατε -µαζί µε άλλους- αυτό το «όχι» να το µετατρέψετε σε «ναι»,
χωρίς ποτέ βεβαίως -για να συνεννοούµαστε- να πάψει να ισχύει
η δεσµευτική, δηµοκρατική εντολή του δηµοψηφίσµατος. Το
«όχι» ισχύει. Και, βεβαίως, ισχύει και το αίτηµά µου προς την
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας- στο οποίο συµφώνησε και ο Πρωθυ-
πουργός και όλοι οι παριστάµενοι πολιτικοί Αρχηγοί την προ-
ηγούµενη Τετάρτη στην επέτειο της αποκατάστασης της
δηµοκρατίας- να δηµοσιοποιηθούν επιτέλους τα πρακτικά του
Συµβουλίου των Πολιτικών Αρχηγών της 6ης Ιουλίου του 2015,
για να µάθουµε τι ακριβώς ειπώθηκε, ποιος είπε τι, πώς ξεκίνησε
αυτή η επιχείρηση, µε πρωταρχική φυσικά ευθύνη του τότε πρω-
θυπουργού, κ. Τσίπρα και του τότε Προέδρου της Δηµοκρατίας,
κ. Παυλόπουλου, να µεταστρέψουν και να παραβιάσουν τη δη-
µοκρατική εντολή.

Το ΤΑΙΠΕΔ είναι ένα εργαλείο επιβολής της βούλησης ξένων
παραγόντων, είναι ένα εργαλείο αφαίρεσης του δηµοσίου πλού-
του από τον ελληνικό λαό. Έχετε άλλωστε καταφέρει µονοπω-
λιακές επιχειρήσεις, κερδοφόρες επιχειρήσεις συστηµατικά να
τις απαξιώνετε. Το κάνατε µε τον ΟΤΕ, το κάνατε µε τη ΔΕΗ, το
κάνατε µε τη «ΛΑΡΚΟ». Φοβερό επίτευγµα να ροκανίσετε πρώτα
από όλα πάρα πολύ δηµόσιο χρήµα ως επιτελείς και µέλη των
διοικητικών συµβουλίων της «ΛΑΡΚΟ» και στη συνέχεια να την
κλείσετε και µάλιστα να παγιδεύσετε τους εργαζόµενους και να
προσπαθήσετε να καταστρατηγήσετε τα δικαιώµατά τους, για να
τη δώσετε αντί πινακίου φακής σε πρόθυµους αγοραστές, όπως
έχετε κάνει µε όλα τα στοιχεία του δηµοσίου πλούτου. Δεν έχετε
κανένα παράδειγµα.

Κύριε Χατζηδάκη, επειδή είστε -και βέβαια αυτό µε κάνει να πι-
στεύω ότι δεν είναι καθόλου τυχαία, ούτε η παρακολούθησή σας
ούτε η στάση σας- είστε ο Υπουργός των ιδιωτικοποιήσεων, είστε
εκείνος που ξεκίνησε αυτές τις ιδιωτικοποιήσεις των πιο κοµβι-
κών δηµοσίων επιχειρήσεων του ΟΤΕ, της Ολυµπιακής, πριν καν
µπούµε στη διαδικασία της επιβολής των µνηµονίων. Είστε εκεί-
νος που ευαγγελιζόταν πόσο θετικό θα ήταν για τη χώρα να πω-
ληθούν κάποιες µετοχές του ΟΤΕ ισχυριζόµενος ότι δεν θα
επιτρεπόταν περαιτέρω µεταβίβασή τους και τις πουλήσατε στον
κ. Βγενόπουλο και είστε εκείνος ο οποίος διευκόλυνε στη συνέ-
χεια τον κ. Βγενόπουλο να τις πουλήσει περαιτέρω. Πού; Στη
γερµανική δηµόσια επιχείρηση τηλεπικοινωνιών, τη «DEUTSCHE
TELEKOM». Το ξεπούληµα όχι ως ιδιωτικοποίηση αλλά ως εκχώ-
ρηση κυριαρχικής λειτουργίας σε ξένο κράτος. Είστε εκείνος που
διαφήµιζε πόσο επωφελής θα είναι η ιδιωτικοποίηση της Ολυµ-
πιακής και σήµερα δεν υπάρχει η Ολυµπιακή έκλεισε, αλλά εκτε-
λούνται ακόµη δροµολόγιά της από την «AEGEAN» µε τις
ευλογίες σας και µε ιδιωτικά συµφωνητικά που υπογράφετε στο
γόνατο, σαν εκείνο που υπογράψατε στις 4 Ιανουαρίου χειρό-
γραφα, για να δώσετε κάποιες δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ δώρο
στην «AEGEAN».

Δεν έχετε κανένα παράδειγµα επωφελούς ιδιωτικοποίησης,
διότι δεν είναι εξ ορισµού επωφελές να εκχωρείτε τα πιο πολύ-
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τιµα δηµόσια κτήµατα, δηµόσια αγαθά. Είναι πράξη αυτοτελώς
και εξ ορισµού επιζήµια για το δηµόσιο συµφέρον και για το κοι-
νωνικό συµφέρον και δράτε, δυστυχώς, µε αυτήν τη λογική σε
όλα τα επίπεδα. 

Εγώ οµολογώ ότι παρακολουθώντας σε ποια εγκατάλειψη βρί-
σκεται η χώρα µου, η Ελλάδα µου, η Ελλάδα µας, πώς καίγονται
τα δάση, πώς καίγονται και καταστρέφονται τα οικοσυστήµατα,
πώς εγκαταλείπονται οι γωνιές της πατρίδας µου, της πατρίδας
µας, κύριε Χατζηδάκη, πώς εγκαταλείπονται βορά στη φωτιά,
στην πληµµύρα, στην καταστροφή και δεν αναλαµβάνονται στοι-
χειώδεις πρωτοβουλίες και ευθύνες. Συνειδητοποιώ ότι και αυτή
η εγκατάλειψη είναι µια πράξη ξεπουλήµατος, συνειδητοποιώ ότι
αυτή η εγκατάλειψη και η φοβερή ρήση του κ. Μητσοτάκη πριν
από έντεκα µήνες εδώ: «Είστε από άλλο πλανήτη, κυρία Κων-
σταντοπούλου, αν νοµίζετε ότι µπορούµε να προστατεύσουµε
όλα τα δάση», δεν είναι απλές διατυπώσεις αλλά είναι πολιτική
έκφραση της βούλησης του κ. Μητσοτάκη και της Κυβέρνησής
σας να κάνει αυτό το οποίο δήλωνε το 2019: Σε µπαταρία της
Ευρώπης µπορεί να εξελιχθεί η Ελλάδα δεδοµένου του ηλιακού
και αιολικού δυναµικού της χώρας. Θέλετε να κάνετε την Ελλάδα
µπαταρία, µπαταρία...

Γελάτε, κύριε Θεοχάρη. Σας φαίνεται αστείο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είναι καλό. Είναι κακό να

έχεις ενέργεια;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι καλό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, στο

Προεδρείο. Μην αρχίσουµε τη συζήτηση.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, εντάξει. Ο καθένας δεν µπορεί
να κάνει χρήση του έργου των οδόντων του και έτσι αποκαλύ-
πτεται.

Μπαταρία της Ευρώπης. Άρα, καίµε ή αφήνουµε να καούν τα
δάση, εγκαθιστούµε αιολικά πάρκα, ανεµογεννήτριες στα κα-
µένα, αξιοποιούµε δικαστές που ευνοούν την contra costitu-
tionem ερµηνεία της προστασίας των αναδασωτέων εκτάσεων,
τους κάνουµε και Προέδρους της Δηµοκρατίας ή τους προ-
άγουµε σε αντιπροέδρους του Συµβουλίου της Επικρατείας, εγ-
καθιστούµε φωτοβολταϊκά και ξεπουλάµε και µε αυτόν τον τρόπο
τη χώρα µας.

Της δικαιοσύνης ήλιε νοητέ και Μυρσίνη εσύ δοξαστική, µη
παρακαλώ σας µη λησµονάτε τη χώρα µου. 

Το 2012, µε ένσταση και πολλή µάχη που έδωσα εδώ µέσα στη
Βουλή, είχα καταφέρει να αποσύρει η κυβέρνηση, τότε, µια σκαν-
δαλώδη ρύθµιση σε σχέση µε τη «SIEMENS», µε αίτηµα ονοµα-
στικής ψηφοφορίας και µε άτακτη υπαναχώρηση, τότε, του
αρµοδίου Υπουργού που καθόταν στη θέση σας. Ήταν ο κ.
Στουρνάρας και ο κ. Σταϊκούρας σας θυµίζω.

Σήµερα δεν έχει η Πλεύση Ελευθερίας την κοινοβουλευτική
δύναµη. Έχουµε έξι Βουλευτές και δεν µπορούµε να καταθέ-
σουµε αίτηµα για τη διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας. Αλ-
λιώς θα καταθέταµε αίτηµα για τη διενέργεια ονοµαστικής
ψηφοφορίας για όλα τα άρθρα του νοµοσχεδίου που είναι σκαν-
δαλώδη, αλλά και κατ’ εξοχήν για το άρθρο 39 µε το οποίο άκου-
σον-άκουσον, όπως καταφέρατε να αθωωθούν όλοι για τη
«SIEMENS» -αθώοι όλοι- να δοθεί ποινή-χάδι στον κ. Παπακων-
σταντίνου που είχε Γενικό Γραµµατέα τον κ. Θεοχάρη για την
υπόθεση της λίστας Λαγκάρντ, όπως καταφέρατε να µην πληρώ-
νει κανείς για τίποτα στη χώρα αυτή και να έρχεστε και σήµερα
να λέτε: «αθώοι, αθώοι» για τις υποκλοπές, έτσι φέρνετε µια διά-
ταξη. Είχατε καταφέρει σχεδόν να προκαλέσετε αγωγή της
«SIEMENS» κατά της Ελλάδας και δεν ασκήθηκε ποτέ αγωγή της
Ελλάδας κατά της «SIEMENS» για την πιο κραυγαλέα υπόθεση
διαφθοράς. 

Τώρα µε το άρθρο 39 τι προβλέπεται; Δαπάνες για τα έτη
2022, 2023 που απορρέουν από σύµβαση υποχρέωσης δηµόσιας
υπηρεσίας µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της «HELLENIC
TRAIN». Οι δαπάνες της από 14-4-2022 υποχρέωσης δηµόσιας
υπηρεσίας µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της «TRAINOSE
Α.Ε.», νυν «HELLENIC TRAIN», που ξεπουλήθηκε ο ΟΣΕ για 45
εκατοµµύρια ευρώ, η οποία κυρώθηκε µε τον ν.4953/2022, που

αφορούν στα έτη 2022 και 2023 είναι νόµιµες και κανονικές και
εκκαθαρίζονται σε βάρος των πιστώσεων του τακτικού προϋπο-
λογισµού των οικονοµικών ετών 2024 και 2025 του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, κατά παρέκκλιση των άρθρων 66 και
67 των νόµων τάδε και τάδε περί ανάληψης υποχρεώσεων από
τους διατάκτες.

Κύριε Xατζηδάκη, η «HELLENIC TRAIN» είναι αστικώς υπεύ-
θυνη και οι εκπρόσωποί της ποινικώς υπόλογοι για το έγκληµα
των Τεµπών.

Και εσείς φέρνετε εδώ διατάξεις να τους δώσουµε χρήµατα
και στη διαδικασία των επιτροπών ο κ. Σταϊκούρας απάντησε
στον κ. Καζαµία, τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο, ότι µε ει-
λικρίνεια σας λέω σήµερα δεν είµαι έτοιµος να σας πω ακριβή
ποσά, γιατί στη µία περίπτωση στη ΓΑΙΟΣΕ η αρχική προσέγγιση
ήταν εξώδικα και τώρα είναι συµβιβασµός. Δεν ξέρει αλλά ξέρει
ότι έρχεται να κλείσει µία εκκρεµότητα του παρελθόντος -αυτά
είπε στην επιτροπή- ότι αποζηµιώνει την «HELLENIC TRAIN»
επειδή δεν είχε κίνηση αλλά και για τις φυσικές καταστροφές.

Κι εσείς το φέρνετε αυτό να το νοµοθετήσουµε την ώρα που
είναι νωπό το αίµα των θυµάτων των Τεµπών, την ώρα που πα-
λεύουν για αλήθεια και δικαιοσύνη οι γονείς, οι συγγενείς, οι επι-
ζώντες και οι επιζώσες, την ώρα που προκαλείτε την ελληνική
κοινωνία παριστάνοντας τους αθώους, την ώρα τελικά που θα
έπρεπε µε συστολή να µας εξηγήσετε τι δικαιώµατα του ελληνι-
κού δηµοσίου έχετε ασκήσει κατά της «HELLENIC TRAIN». 

Να θυµίσω ότι διαβιβάστηκαν και τα Πρακτικά της εξεταστικής
επιτροπής της Βουλής για να ελεγχθεί ο κ. Καποτόρτο, που ήρθε
να καταθέσει. Και εσείς φέρνετε εξυπηρετήσεις και πληρωµές;
Και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους καταγράφει στην έκθεση
που συνοδεύει το νοµοσχέδιο ότι προβλέπεται δαπάνη 124 εκα-
τοµµυρίων ευρώ από τη νοµιµοποίηση της διαδικασίας εξόφλη-
σης των υποχρεώσεων που απορρέουν από την από 14-4-2022
σύµβαση υποχρέωσης δηµόσιας υπηρεσίας µεταξύ ελληνικού
δηµοσίου και ΤΡΑΙΝΟΣΕ νυν «HELLENIC TRAIN» και αφορούν
στα έτη 2022 και 2023; Και το λέτε έτσι απλά «σύµβαση νοµιµο-
ποίησης»;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώνετε, κυρία
Πρόεδρε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Σύµβαση νοµιµοποίησης, σύµβαση ξεπουλήµατος τι είναι αυ-
θαίρετο που το νοµιµοποιείτε; Και το φέρνετε έτσι; Και προκα-
λείτε αυτή τη δαπάνη η οποία είναι σχεδόν τριπλάσια του ποσού
στο οποίο ξεπουλήθηκε µε βάση τις διαδικασίες του ΤΑΙΠΕΔ και
του υπερταµείου η ΤΡΑΙΝΟΣΕ. 

Είστε υπόλογοι, είστε σαφώς υπαίτιοι. Με εντυπωσίασε ότι
αναφερθήκατε ακόµη και στην «BLACKROCK» στην οµιλία σας
τη µεσηµεριανή. Με εντυπωσιάζει το πώς θεωρείτε ότι µπορείτε
να κανονικοποιήσετε το έγκληµα, να νοµιµοποιήσετε την αξιό-
ποινη δράση. Και κύριε Χατζηδάκη, µε θλίβει, µε ανησυχεί το γε-
γονός ότι το κάνετε από τη θέση του παρακολουθούµενου
Υπουργού που δεν ασκεί τα δικαιώµατά του, που διαβεβαιώνει
ότι είναι καθαρός και ότι χαίρει της εκτίµησης και της εµπιστο-
σύνης του Πρωθυπουργού. 

Τα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, κύριε Χατζηδάκη,
θεωρώ ότι έχουν ιστορική σηµασία, ποινική αξία και ερευνητική
και θα πρέπει να διαβιβαστούν στην Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας της Βουλής που θα συγκληθεί και θα ερευνήσει τι ακρι-
βώς συµβαίνει σε αυτή τη χώρα, και γιατί οι πολίτες αυτής της
χώρας ακόµη περιµένουν και διεκδικούν διαφάνεια και δικαιο-
σύνη. 

Εµείς θα είµαστε η φωνή και της κοινωνίας και της διεκδίκησης
διαφάνειας, δικαιωµάτων, δικαιοσύνης για όλους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 
Ο κ. Γερουλάνος θέλει να καταθέσει ένα έγγραφο εκ µέρους

του ΠΑΣΟΚ και η συνεδρίαση θα κλείσει µε τον Υπουργό.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
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ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πολύ. 

Καταθέτω προς τον Πρόεδρο της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής
Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, κ. Αθανάσιο Μπούρα, το αί-
τηµα για την άµεση σύγκληση της Επιτροπής Θεσµών και Δια-
φάνειας προκειµένου να διερευνηθεί περαιτέρω η υπόθεση της
αρχειοθέτησης της υπόθεσης των υποκλοπών, την άµεση υπο-
βολή από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας αιτήµατος για
τη διαβίβαση της απόφασης εισαγγελέως του Αρείου Πάγου για
την αρχειοθέτηση της υπόθεσης, του πορίσµατος του αρµόδιου
για την διενέργεια της σχετικής προκαταρκτικής εξέτασης αντει-
σαγγελέα του Αρείου Πάγου, κ. Αχιλλέα Ζήση, των πορισµάτων
της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, της
Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου Επικοινωνιών και Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας, καθώς και κάθε άλλου συναφούς εγγράφου,
προκειµένου να διασαφηνιστούν οι λόγοι που οδήγησαν στην αρ-
χειοθέτηση της υπόθεσης. Και τρίτον, την κλήση ενώπιον της επι-
τροπής της εισαγγελέως του Αρείου Πάγου, κ. Αδειλίνη, µε
απόφαση της οποίας αρχειοθετήθηκε η υπόθεση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Παύλος Γερου-

λάνος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γερουλάνο. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για να κλείσει τη συνε-
δρίαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 

Κλείνει µία συζήτηση για ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, το νοµο-
σχέδιο για την αναδιάρθρωση, το µετασχηµατισµό του Υπερτα-
µείου. Η Κυβέρνηση διατύπωσε τις θέσεις της, τις απόψεις της,
τους λόγους για τους οποίους κινείται προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Ακούστηκαν οι τοποθετήσεις των συναδέλφων της Αντι-
πολίτευσης. Αλίµονο, αυτή είναι η ουσία της δηµοκρατίας. Δεν
είµαστε υποχρεωµένοι να συµφωνούµε. Καταγράφουν οι Έλλη-
νες πολίτες τις απόψεις των µεν και των δε. 

Εγώ και οι συναρµόδιοι Υπουργοί τοποθετηθήκαµε τόσο για
ζητήµατα που αφορούν το βασικό Σώµα του νοµοσχεδίου όσο
και ζητήµατα που αφορούν στις τροπολογίες οι οποίες κατατέ-
θηκαν.

Έγινε συζήτηση ευρύτερη και για άλλα ζητήµατα εκτός του

νοµοσχεδίου. Προσωπικά έχω τοποθετηθεί κατ’ επανάληψη και
σήµερα όχι µόνο στην επιτροπή για όλα τα θέµατα τα οποία
έχουν θιγεί. 

Θα ήθελα, λοιπόν, τούτων λεχθέντων να ευχαριστήσω όλους
σας όχι µόνο τον κ. Θεοχάρη τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας για τις, πράγµατι, εξαιρετικές τοποθετήσεις του, τους συ-
ναδέλφους όλων των κοµµάτων για τη συµβολή τους στον
διάλογο, την οµάδα η οποία εργάστηκε για την προετοιµασία
αυτού του νοµοσχεδίου, την οµάδα του Υπερταµείου, τους δι-
κούς µου συνεργάτες, όλους εκείνους οι οποίοι διαπραγµατεύ-
τηκαν µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τον ESM, έτσι ώστε το
Υπερταµείο να περάσει σε µια καινούργια εποχή σε µια καινούρ-
για σελίδα µαζί µε τις σχέσεις µας σε έναν πολύ σηµαντικό
βαθµό µε τους δανειστές της χώρας. 

Σε λίγη ώρα θα τοποθετηθούµε όλοι µε την ψήφο µας απέναντι
σε αυτές τις διατάξεις. Και πάλι θέλω να σας ευχαριστήσω όλους
για τη συµβολή σας στο διάλογο τόσο στην επιτροπή όσο και
στην ολοµέλεια. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κηρύσσεται περιορισµένη συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών:. «Αναδιάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµε-
τοχών και Περιουσίας και των θυγατρικών της και λοιπές διατά-
ξεις». 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, σαράντα δύο άρθρα, τρεις τροπολογίες, το
προτελευταίο άρθρο και το σύνολο.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Αναδιάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Πε-
ριουσίας και των θυγατρικών της και λοιπές διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 1 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 3  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 5  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

Άρθρο 6  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 9 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 10  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 13  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 14  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 15  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 16  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 21  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 22  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 25  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 29  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 31  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 32  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 33  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 36  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο 37  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 38  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
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Άρθρο 40  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 41  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Άρθρο 42  όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Υπ. τροπ. 224/50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Υπ. τροπ. 225/51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Βουλ. τροπ. 220/48 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο Άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
«Αναδιάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περι-
ουσίας και των θυγατρικών της και λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Αναδιάρθρωση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Πε-
ριουσίας και των θυγατρικών της και λοιπές διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ

ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΘΥΓΑΤΡΙΚΩΝ ΤΗΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΡΘΡΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΣΥΜ-

ΜΕΤΟΧΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ   Ν. 4389/2016
Άρθρο 3 Διακριτικός τίτλος και νοµικό καθεστώς της Ελληνι-

κής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας - Τροποποίηση παρ.
1 και 3 άρθρου 184 ν. 4389/2016

Άρθρο 4 Αύξηση µετοχικού κεφαλαίου Ελληνικής Εταιρείας
Συµµετοχών και Περιουσίας - Τροποποίηση   παρ. 2 και 3 άρθρου
187 ν. 4389/2016

Άρθρο 5 Απορρόφηση Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιου-
σίας του Δηµοσίου και Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας από την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας -
Προσθήκη άρθρου 188Α στον          ν. 4389/2016

Άρθρο 6 Ειδικές διατάξεις για την απορρόφηση του Ταµείου
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου και του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από την Ελληνική Εταιρεία
Συµµετοχών και Περιουσίας - Προσθήκη άρθρου 188Β στον ν.
4389/2016

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ  Ν. 4389/2016
Άρθρο 7 Εσωτερικός κανονισµός - Τροποποίηση      παρ. 1, 2,

3 και 4 άρθρου 189 ν. 4389/2016
Άρθρο 8 Όργανα - Γενική συνέλευση - Τροποποίηση παρ. 1

και 2 άρθρου 190 ν. 4389/2016
Άρθρο 9 Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης - Τροποποίηση

άρθρου 191 ν. 4389/2016
Άρθρο 10 Διοικητικό Συµβούλιο - Τροποποίηση άρθρου 192 ν.

4389/2016
Άρθρο 11 Οικονοµικές καταστάσεις - Τροποποίηση παρ. 1 και

2 άρθρου 195 ν. 4389/2016
Άρθρο 12 Πειθαρχικό συµβούλιο Εταιρείας Ακινήτων Δηµο-

σίου Α.Ε. - Προσθήκη παρ. 15 στο άρθρο 196 του    ν. 4389/2016
Άρθρο 13 Διανοµή κερδών και ζητήµατα διαφάνειας - Τροπο-

ποίηση παρ. 1 άρθρου 199 και αντικατάσταση    παρ. 1 άρθρου
202 ν. 4389/2016

Άρθρο 14 Θέµατα προσωπικού της Ελληνικής Εταιρείας Συµ-
µετοχών και Περιουσίας  και των θυγατρικών της - Τροποποίηση
παρ. 3 και προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 203 του ν. 4389/2016

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΕΠΕΝΔΥΤΙΚΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ - ΤΡΟΠΟ-

ΠΟΙΗΣΗ Ν. 4389/2016
Άρθρο 15 Διάθεση αντισταθµίσµατος από την επαναµεταβί-

βαση των µετοχών της Εταιρείας Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως
Πρωτευούσης και της Εταιρείας Ύδρευσης και Αποχέτευσης
Θεσσαλονίκης από την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περι-
ουσίας προς το Ελληνικό Δηµόσιο - Προσθήκη Υποκεφαλαίου ΔΑ
και άρθρου 203Α στον ν. 4389/2016

Άρθρο 16 Σύσταση και διαχείριση Επενδυτικού Ταµείου - Προ-
σθήκη άρθρου 203Β στον ν. 4389/2016

Άρθρο 17 Κανόνες λειτουργίας του Επενδυτικού Ταµείου -
Προσθήκη άρθρου 203Γ στον ν. 4389/2016

Άρθρο 18 Επενδυτικές κατευθύνσεις του Επενδυτικού Ταµείου
- Προσθήκη άρθρου 203Δ στον ν. 4389/2016

Άρθρο 19 Πρόσωπα που λαµβάνουν επενδυτικές αποφάσεις -
προϋποθέσεις συµµετοχής, κωλύµατα, αποφυγή σύγκρουσης
συµφερόντων - Προσθήκη άρθρου 203Ε στον ν. 4389/2016

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΣΤΕΛΕΧΩΣΗΣ ΚΑΙ ΑΜΟΙΒΩΝ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ

ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΘΥΓΑΤΡΙ-
ΚΩΝ ΤΗΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4972/2022

Άρθρο 20 Επιτροπή προσλήψεων και αµοιβών των λοιπών θυ-
γατρικών της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας -
Προσθήκη άρθρου 29Α στον    ν. 4972/2022

Άρθρο 21 Προσλήψεις προσωπικού αορίστου χρόνου από τις
λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Πε-
ριουσίας - Αντικατάσταση άρθρου 30  ν. 4972/2022

Άρθρο 22 Προσλήψεις προσωπικού ορισµένου χρόνου από τις
λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Πε-
ριουσίας - Αντικατάσταση άρθρου 31  ν. 4972/2022

Άρθρο 23 Πλήρωση θέσεων γενικών διευθυντών και διευθυν-
τών στις λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών
και Περιουσίας - Αντικατάσταση άρθρου 32 ν. 4972/2022

Άρθρο 24 Αποδοχές µελών διοικητικού συµβουλίου - Αντικα-
τάσταση άρθρου 34 ν. 4972/2022

Άρθρο 25 Αποδοχές προσωπικού - Προσθήκη άρθρου 34Α
στον ν. 4972/2022

Άρθρο 26 Λειτουργία σύµβασης εργασίας - Προσθήκη άρθρου
34Β στον ν. 4972/2022

Άρθρο 27 Πειθαρχικά Συµβούλια - Προσθήκη άρθρου 34Γ
στον ν. 4972/2022

Άρθρο 28 Σύµβαση εργασίας γενικών διευθυντών και διευθυν-
τών - Προσθήκη άρθρου 34Δ στον ν. 4972/2022

Άρθρο 29 Εξαίρεση από αποσπάσεις εργαζοµένων σε λοιπές
θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας
- Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 35 του  ν. 4972/2022

Άρθρο 30 Κατάρτιση εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας, κα-
νονισµού προσωπικού και οργανογράµµατος λοιπών θυγατρικών
της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας Α.Ε. - Τρο-
ποποίηση παρ. 2 άρθρου 36  ν. 4972/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΣΕ ΕΙΔΙΚΟΤΕΡΑ ΘΕΜΑΤΑ ΣΥΜΒΑΣΕΩΝ - ΤΡΟΠΟ-

ΠΟΙΗΣΗ Ν. 4972/2022
Άρθρο 31 Πολιτική προµηθειών και µισθώσεων των λοιπών θυ-

γατρικών της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας -
Αντικατάσταση τίτλου και  παρ. 2, τροποποίηση παρ. 4 και 5, προ-
σθήκη παρ. 8 στο άρθρο 38 του ν. 4972/2022

Άρθρο 32 Πολιτική προµηθειών Ελληνικών Ταχυδροµείων -
Προσθήκη άρθρου 38Α στον ν. 4972/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 33 Τελικές διατάξεις
Άρθρο 34 Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 35 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Β’: ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΦΥΣΗΣ
Άρθρο 36 Διεύρυνση σκοπού του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. - Προσθήκη περ.

ε) στην παρ. 1 άρθρου 1, τροποποίηση παρ. 2α άρθρου 1, παρ.
14 και παρ. 18 άρθρου 2, προσθήκη άρθρου 5Ε στον ν.
3986/2011

Άρθρο 37 Αναστολή του Φόρου Προστιθέµενης Αξίας σε ακί-
νητα η παράδοση των οποίων έχει υπαχθεί στις διατάξεις περί
Φόρου Μεταβίβασης Ακινήτων

Άρθρο 38 Τακτοποίηση ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων Ελλη-
νικού Οργανισµού Τουρισµού παρελθόντων ετών

Άρθρο 39 Δαπάνες για τα έτη 2022 και 2023 που απορρέουν
από σύµβαση Υποχρέωσης Δηµόσιας Υπηρεσίας µεταξύ του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου και της «Hellenic Train»

Άρθρο 40 Ενίσχυση ανεξαρτησίας διαχειριστή υποδοµής -
Τροποποίηση άρθρου 7 ν. 4408/2016

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΠΡΟΘΕΣΜΙΩΝ
Άρθρο 41 Παράταση προθεσµιών σχετικά µε υπηρεσιακά θέ-

µατα - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 64 ν. 5036/2023
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Άρθρο 42 Παρατάσεις προθεσµιών σχετικά µε πολεοδοµικά
θέµατα - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 122              ν. 4495/2017,
άρθρου 72 ν. 4843/2021, παρ. 1  άρθρου 270 ν. 5037/2023

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 43 Ειδική εισφορά ανά θερµική µεγαβατώρα υπέρ του

Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης στις εταιρείες ηλεκτροπαρα-
γωγής

Άρθρο 44 Μέτρα ελάφρυνσης του κόστους ενέργειας στον
πρωτογενή τοµέα - Αντικατάσταση παρ. 4 και τροποποίηση παρ.
13 άρθρου 30 ν. 5095/2024

Άρθρο 45 Τοκοφορία οφειλών της Ελληνικής Εταιρείας Συµ-
µετοχών και Περιουσίας και των άµεσων θυγατρικών της

Άρθρο 46 Παραχώρηση απλής χρήσης σε όµορη επιχείρηση
αιγιαλού και παραλίας υπό τις προϋποθέσεις του άρθρου 14α
του ν. 2971/2001

Άρθρο 47 Μετάθεση προθεσµίας υποβολής των δηλώσεων και
ρυθµίσεις καταβολής του φόρου εισοδήµατος φυσικών και νοµι-
κών προσώπων/νοµικών οντοτήτων φορολογικού έτους 2023 -
Τροποποίηση παρ. 88 και 89 άρθρου 72 ν. 4172/2013

Άρθρο 48 Παράταση ολοκλήρωσης επενδυτικών σχεδίων - Αν-
τικατάσταση παρ. 1 και κατάργηση παρ. 2 άρθρου 54 ν.
5079/2023

Άρθρο 49 Ρυθµίσεις για την αδειοδότηση των ναυπηγείων Σκα-
ραµαγκά - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6 και παρ. 2 άρθρου 11
ν. 4949/2022

Άρθρο 50 Παραχώρηση αιγιαλού έµπροσθεν ναυπηγείων Σκα-
ραµαγκά - Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις - Τροπο-
ποίηση άρθρου 13 ν. 4949/2022 - Κατάργηση παρ. 1, 2 και 3
άρθρου 8 ν. 4664/2020

Άρθρο 51 Κυκλοφορία οχηµάτων κατηγορίας «Ο1» και «Ο2» -
Τροποποίηση άρθρου 69 ν. 5108/2024

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 52 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ 

ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ ΚΑΙ
ΤΩΝ ΘΥΓΑΤΡΙΚΩΝ ΤΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι: α) η αναµόρφωση της
διακυβέρνησης της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία «Ελλη-
νική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας Α.Ε.» (Ε.Ε.ΣΥ.Π.), η
απορρόφηση από αυτήν του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας και του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας
του Δηµοσίου, η σύσταση Επενδυτικού Ταµείου που θα συµβάλει
στην ανάπτυξη της οικονοµίας, καθώς και β) η παροχή ευελιξίας
στις λοιπές θυγατρικές της Ε.Ε.ΣΥ.Π., προκειµένου να εκπληρώ-
νουν καλύτερα την αποστολή τους.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι:
α) Η συγχώνευση µέσω απορρόφησης του Ταµείου Αξιοποί-

ησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου και του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας από την Ε.Ε.ΣΥ.Π. και η ρύθµιση
της διαδικασίας και των συναφών θεµάτων,

β) η αναµόρφωση της διακυβέρνησης της Ε.Ε.ΣΥ.Π., 
γ) η σύσταση επενδυτικού ταµείου και η θέσπιση των βασικών

κανόνων για τις επενδύσεις του και
δ) η καθιέρωση νέων κανόνων για τις προσλήψεις, τις αµοιβές

του προσωπικού και τις προµήθειες των λοιπών θυγατρικών της
Ε.Ε.ΣΥ.Π..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΡΘΡΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ 
ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4389/2016 

Άρθρο 3
Διακριτικός τίτλος και νοµικό καθεστώς της Ελληνικής

Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας - Τροποποίηση παρ.
1 και 3 άρθρου 184 ν. 4389/2016

Στο άρθρο 184 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), περί σύστασης της
Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1 µετά τη φράση «επω-
νυµία «Hellenic Corporation of Assets and Participations»
(«H.C.A.P.»)» προστίθεται η φράση «και τον διακριτικό τίτλο
«GROWTHFUND»», β) στην παρ. 3 οι λέξεις «κ.ν. 2190/1920» αν-
τικαθίστανται από τις λέξεις «ν. 4548/2018 (Α’ 104), περί ανωνύ-
µων  εταιρειών», και το άρθρο 184 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 184
Σύσταση

1. Συνιστάται ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Ελληνική
Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας Α.Ε.». Στις διεθνείς σχέ-
σεις, η Εταιρεία θα χρησιµοποιεί την επωνυµία «Hellenic Corpo-
ration of Assets and Participations» («H.C.A.P.») και τον διακριτικό
τίτλο «GROWTHFUND».

2. H Εταιρεία αποκτά νοµική προσωπικότητα µε την καταχώ-
ριση του Καταστατικού της στο Γ.Ε.ΜΗ. της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου.

3. Η Εταιρεία διέπεται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου
και συµπληρωµατικά από τις διατάξεις του             ν. 4548/2018
(Α’ 104), περί ανωνύµων εταιρειών.

4. Η Εταιρεία δεν ανήκει στο δηµόσιο ή ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα, όπως αυτός εκάστοτε ορίζεται. Οι διατάξεις που αναφέ-
ρονται σε δηµόσιες επιχειρήσεις, υπό την έννοια του ν.
3429/2005 (Α’314), δεν εφαρµόζονται ως προς την Εταιρεία,
εκτός αν αυτό ρητά προβλέπεται στον παρόντα νόµο.»

Άρθρο 4
Αύξηση µετοχικού κεφαλαίου Ελληνικής Εταιρείας 
Συµµετοχών και Περιουσίας - Τροποποίηση παρ. 2 

και 3 άρθρου 187 ν. 4389/2016

Στο άρθρο 187 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), περί µετοχικού κεφα-
λαίου της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας,
επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:

α) στο τέλος της παρ. 2 προστίθεται εδάφιο, και  
β) στην παρ. 3 διαγράφεται η φράση «, η οποία προσυπογρά-

φεται από το Εποπτικό Συµβούλιο», και το άρθρο 187 διαµορφώ-
νεται ως εξής:

«Άρθρο 187
Μετοχικό Κεφάλαιο

1. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρείας ανέρχεται σε σαράντα
εκατοµµύρια (40.000.000) ευρώ, διαιρείται σε σαράντα χιλιάδες
(40.000) κοινές ονοµαστικές µετοχές ονοµαστικής αξίας χιλίων
(1.000) ευρώ εκάστης. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρείας κα-
λύπτεται στο σύνολό του από το Ελληνικό Δηµόσιο.

2. Οι µετοχές της Εταιρείας είναι µη µεταβιβάσιµες. Ενόψει
του ότι η λειτουργία της και των άµεσων θυγατρικών της, όπως
αυτές ορίζονται στο άρθρο 188 του παρόντος νόµου, εξυπηρετεί
ειδικό δηµόσιο σκοπό, οι µετοχές της Εταιρείας, οι µετοχές των
άµεσων θυγατρικών της, καθώς και οι τίτλοι που ενσωµατώνουν
το κεφάλαιο του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας του
ν. 3864/2010 (Α’ 119) («Τ.Χ.Σ.») αποτελούν πράγµατα εκτός συ-
ναλλαγής κατά την έννοια της διάταξης του άρθρου 966 του
Αστικού Κώδικα. Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται η ενσωµάτωσή τους
στο κεφάλαιο της Εταιρείας µετά την απορρόφηση του Τ.Χ.Σ. και
του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. από αυτήν, σύµφωνα µε το άρθρο 188Α.
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3. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρείας δύναται να αυξάνεται
µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του µοναδικού µετόχου,
κατόπιν πρότασης του Διοικητικού Συµβουλίου.

4. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρείας κατατίθεται µε από-
φαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών σε λο-
γαριασµό που τηρείται στην Τράπεζα της Ελλάδος στο όνοµα
της Εταιρείας.»

Άρθρο 5
Απορρόφηση Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής 

Περιουσίας του Δηµοσίου και Ταµείου 
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από την Ελληνική 

Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας - 
Προσθήκη άρθρου 188Α στον ν. 4389/2016

Στον ν. 4389/2016 (Α’ 94) προστίθεται άρθρο 188Α ως εξής:

«Άρθρο 188Α
Απορρόφηση Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής 

Περιουσίας του Δηµοσίου και Ταµείου 
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από την Ελληνική Εται-

ρεία Συµµετοχών και Περιουσίας

1. Μέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2024, το Ταµείο Αξιοποίησης
Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.) απορροφάται
από την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας
(Ε.Ε.ΣΥ.Π.) και συγχωνεύεται µε αυτή, σύµφωνα µε τα άρθρα 18,
περί αποτελεσµάτων συγχώνευσης, και 35, περί απορρόφησης
εταιρείας από ανώνυµη εταιρεία που κατέχει το σύνολο των εται-
ρικών µεριδίων ή των µετοχών τους, του ν. 4601/2019 (Α’ 44), µε
την επιφύλαξη της παρ. 2 του παρόντος. Για τον σκοπό του προ-
ηγούµενου εδαφίου, υπογράφεται σύµβαση µεταξύ των διοικη-
τικών συµβουλίων του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. και της Ε.Ε.ΣΥ.Π., η οποία
προσυπογράφεται από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών ως εκπρόσωπο του µοναδικού µετόχου της Ε.Ε.ΣΥ.Π.,
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και καταχωρεί-
ται στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.). Με την καταχώριση
της σύµβασης συγχώνευσης στο Γ.Ε.ΜΗ., η Ε.Ε.ΣΥ.Π. υποκαθί-
σταται αυτοδικαίως ως καθολικός διάδοχος στο σύνολο της πε-
ριουσίας, των δικαιωµάτων, των υποχρεώσεων, των
αρµοδιοτήτων και γενικά των εννόµων σχέσεων του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.,
συµπεριλαµβανοµένων των εµπραγµάτων δικαιωµάτων επί ακι-
νήτων, καθώς και των διοικητικών αδειών που έχουν εκδοθεί
υπέρ του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ..

2. Για την υπογραφή της σύµβασης της παρ. 1, δεν απαιτείται
η τήρηση των προϋποθέσεων των περ. στ) και ζ) του άρθρου 7,
περί σχεδίου σύµβασης συγχώνευσης, των άρθρων 8, περί δη-
µοσίευσης του σχεδίου σύµβασης συγχώνευσης, 11, περί διαθε-
σιµότητας των εγγράφων για εξέταση από τους µετόχους ή τους
εταίρους, 14, περί έγκρισης της συγχώνευσης από τη συνέλευση
ή τους εταίρους καθεµιάς από τις εταιρείες που µετέχουν σε
αυτήν, και 17, περί προληπτικού ελέγχου νοµιµότητας, καθώς και
των αναφερόµενων στις παρ. 1 και 2 του άρθρου 35, περί της
απορρόφησης εταιρείας από ανώνυµη εταιρεία που κατέχει το
σύνολο των εταιρικών µεριδίων ή µετοχών, του ν. 4601/2019.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών που εκδίδεται µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2024, δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και καταχωρείται στο
Γ.Ε.ΜΗ., το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας (Τ.Χ.Σ.)
καταργείται. Οι τίτλοι που ενσωµατώνουν το κεφάλαιο του Τ.Χ.Σ.,
καθώς και τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις του, περιέρχονται
στην Ε.Ε.ΣΥ.Π..

4. Η συγχώνευση των παρ. 1 έως 3 ισχύει από την καταχώριση
στο Γ.Ε.ΜΗ., ανεξαρτήτως της χρονικής αλληλουχίας, της σύµ-
βασης συγχώνευσης της παρ. 1 και της απόφασης της παρ. 3.

5. Η σύµβαση συγχώνευσης της παρ. 1, οι πράξεις και οι συµ-
βάσεις που αφορούν στην εισφορά και µεταβίβαση στοιχείων του
ενεργητικού ή παθητικού ή άλλων δικαιωµάτων και υποχρεώ-
σεων και κάθε εµπράγµατου ή ενοχικού δικαιώµατος του
Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. και του Τ.Χ.Σ. στην Ε.Ε.ΣΥ.Π., και στον µετασχηµατι-

σµό των ως άνω εταιρειών, καθώς και οποιεσδήποτε άλλες πρά-
ξεις απαιτούνται για την εφαρµογή του παρόντος, απαλλάσσον-
ται από κάθε φόρο ή τέλος υπέρ του Δηµοσίου, καθώς και από
κάθε τέλος, εισφορά ή δικαίωµα υπέρ οποιουδήποτε τρίτου. Η
απαλλαγή του πρώτου εδαφίου εφαρµόζεται και επί του φόρου
συγκέντρωσης κεφαλαίου. Αναφορικά µε τα δικαιώµατα συµβο-
λαιογράφων και τα δικαιώµατα εµµίσθων ή αµίσθων υποθηκοφυ-
λάκων και προϊσταµένων κτηµατολογικών γραφείων
εφαρµόζονται οι περ. β) και γ) της παρ. 11 του άρθρου 2 του ν.
3986/2011           (Α’ 152).»

Άρθρο 6
Ειδικές διατάξεις για την απορρόφηση του Ταµείου 
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου 

και του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
από την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας -

Προσθήκη άρθρου 188Β στον ν. 4389/2016

Στον ν. 4389/2016 (Α’ 94) προστίθεται άρθρο 188Β ως εξής:

«Άρθρο 188Β
Ειδικές διατάξεις για την απορρόφηση του Ταµείου 

Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου και του Τα-
µείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας από την Ελληνική

Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας

1. Η Μονάδα Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας της παρ. 1
του άρθρου 5Β του ν. 3986/2011 (Α’ 152) διατηρείται εντός της
Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.) ως
διακριτή λειτουργική και λογιστική µονάδα, εφαρµοζοµένου του
συνόλου των διατάξεων που διέπουν τη λειτουργία της. Το διοι-
κητικό συµβούλιο της Ε.Ε.ΣΥ.Π. αναθέτει υποχρεωτικά σε εκτε-
λεστικό του µέλος, που λειτουργεί ως εντεταλµένος σύµβουλος,
τη λειτουργία της Μονάδας Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας.

2. Η εκπλήρωση του σκοπού του απορροφώµενου Ταµείου
Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.) και
του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας (Τ.Χ.Σ.) γίνεται
µε τους όρους και περιορισµούς της νοµοθεσίας που διέπει τη
λειτουργία τους κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος. Ειδικό-
τερα, από την ολοκλήρωση της συγχώνευσης σύµφωνα µε την
παρ. 4 του άρθρου 188Α, όπου στην κείµενη νοµοθεσία γίνεται
αναφορά στο απορροφώµενο Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. και στο Τ.Χ.Σ., νοείται
η Ε.Ε.ΣΥ.Π.. 

3. Από την ολοκλήρωση της συγχώνευσης σύµφωνα µε την
παρ. 4 του άρθρου 188Α η Ε.Ε.ΣΥ.Π. ενεργεί ως αρχή σχεδια-
σµού λιµενικών υποδοµών, σύµφωνα µε το άρθρο 159 του ν.
4635/2019 (Α’ 167), την περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 31 του ν.
2160/1993 (Α’  118) και τις κατ’ εξουσιοδότηση αυτών εκδοθείσες
υπουργικές αποφάσεις. Εκκρεµείς διαδικασίες έγκρισης αναπτυ-
ξιακών προγραµµάτων και µελετών διαχείρισης λιµένα, προ-
γραµµάτων έργων ανάπτυξης λιµένα και χωροθέτησης µαρίνων
ολοκληρώνονται από την Ε.Ε.ΣΥ.Π..

4. Η καθαρή αξία του απορροφώµενου Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. προσαυξά-
νει το µετοχικό κεφάλαιο της Ε.Ε.ΣΥ.Π. µετά την ολοκλήρωση
της συγχώνευσης.

5. Η συγχώνευση της παρ. 1 του άρθρου 188Α δεν επηρεάζει
το καθεστώς λειτουργίας των εταιρειών, των οποίων οι µετοχές
είχαν µεταβιβαστεί στο Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. σύµφωνα µε το άρθρο 2 του
ν. 3986/2011 (Α’ 152) και οι εταιρείες αυτές δεν θεωρούνται λοι-
πές θυγατρικές της Ε.Ε.ΣΥ.Π. κατά το άρθρο 197 του παρόντος.

6. Ειδικά σε σχέση µε την καθολική διαδοχή του Τ.Χ.Σ., η
Ε.Ε.ΣΥ.Π. ενεργεί σε συµµόρφωση ιδίως µε τις δεσµεύσεις που
απορρέουν από το Μνηµόνιο Συνεννόησης, το σχέδιο του οποίου
κυρώθηκε µε τον ν. 4046/2012 (Α’ 28) και από τη Συµφωνία Δη-
µοσιονοµικών Στόχων και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων της
19ης Αυγούστου 2015, το σχέδιο της οποίας κυρώθηκε µε τον
ν. 4336/2015 (Α’ 94). Η Ε.Ε.ΣΥ.Π. συµµορφώνεται µε τις υποχρε-
ώσεις της που απορρέουν από ή συνδέονται       µε την από 15
Μαρτίου 2012 Κύρια Σύµβαση Χρηµατοδοτικής Διευκόλυνσης
(Master Financial Facility Agreement), προσχέδιο της οποίας κυ-
ρώθηκε µε τον  ν. 4060/2012 (Α’ 65) και την από 19 Αυγούστου
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2015 Σύµβαση Χρηµατοδοτικής Διευκόλυνσης (Financial Facility
Agreement), το σχέδιο της οποίας κυρώθηκε µε τον ν. 4336/2015,
και εξουσιοδοτείται να προβαίνει σε κάθε αναγκαία ενέργεια για
τη συµµόρφωση µε αυτές και την πλήρη εφαρµογή τους. Η
Ε.Ε.ΣΥ.Π. δύναται να συνάπτει µε όλους ή ορισµένους από τους
λοιπούς συµβαλλοµένους των ως άνω συµβάσεων, σύµβαση µε
την οποία αναγνωρίζεται η ανάληψη όλων των υποχρεώσεων του
απορροφώµενου Τ.Χ.Σ. που απορρέουν από αυτές και ρυθµίζον-
ται ειδικότερα ζητήµατα που αφορούν στον τρόπο εκπλήρωσης
των υποχρεώσεων αυτών.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΑ ΖΗΤΗΜΑΤΑ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ 

Ν. 4389/2016 

Άρθρο 7
Εσωτερικός κανονισµός - Τροποποίηση 

παρ. 1, 2, 3 και 4 άρθρου 189 ν. 4389/2016

Στο άρθρο 189 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), περί εσωτερικού κα-
νονισµού, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) επέρχον-
ται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, β) στην παρ. 1: βα) διαγράφονται
οι λέξεις «πλην του Τ.Χ.Σ.,», όπου αναφέρονται, ββ) στην περ. β)
η φράση «Εποπτικού Συµβουλίου» αντικαθίσταται από τη φράση
«Συµβουλίου Εταιρικής Διακυβέρνησης (Σ.Ε.Δ.)», βγ) η περ. ε)
αντικαθίσταται, βδ) στην περ. ζ) διαγράφεται το τελευταίο εδά-
φιο, βε) στην περ. θ) η φράση «του παρόντος νόµου» διαγράφε-
ται, και προστίθεται δεύτερο εδάφιο, γ) στην παρ. 2, η φράση
«Εποπτικού Συµβουλίου» αντικαθίσταται από τη συντοµογραφία
«Σ.Ε.Δ.», δ) η παρ. 3 αντικαθίσταται, ε) στην παρ. 4 αφαιρείται η
φράση «πλην του Τ.Χ.Σ.», και το άρθρο 189 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«Άρθρο 189
Εσωτερικός Κανονισµός

1. Η Γενική Συνέλευση του µοναδικού µετόχου υιοθετεί Εσω-
τερικό Κανονισµό («εσωτερικός κανονισµός») που ρυθµίζει τη
λειτουργία της Εταιρείας και των άµεσων θυγατρικών της και πε-
ριλαµβάνει ιδίως τα ακόλουθα θέµατα:

α) εταιρική διακυβέρνηση,
β) κώδικα δεοντολογίας, σύγκρουση συµφερόντων και υπο-

χρεώσεις εµπιστευτικότητας των µελών του Συµβουλίου Εταιρι-
κής Διακυβέρνησης (Σ.Ε.Δ.), των µελών του διοικητικού
συµβουλίου της εταιρείας και άµεσων θυγατρικών της, όπως επί-
σης και των εµπειρογνωµόνων και άλλων συµβούλων που προσ-
λαµβάνονται ή απασχολούνται,

γ) λογιστικά πρότυπα,
δ) τυχόν ανάθεση ειδικών καθηκόντων σε µη εκτελεστικά µέλη

του Διοικητικού Συµβουλίου,
ε) κανονισµό έργων, προµηθειών και υπηρεσιών που εκδίδεται

κατά παρέκκλιση του ν. 4412/2016 (Α’ 147), υπό την επιφύλαξη
του ενωσιακού δικαίου,

στ) πολιτική επενδύσεων και διαχείρισης κινδύνων,
ζ) πολιτική µερισµάτων,
η) πολιτική κανονιστικής συµµόρφωσης της Εταιρείας, 
θ) µηχανισµό συντονισµού, ο οποίος περιγράφει µεταξύ άλλων

και θέµατα συνεργασίας µεταξύ των λοιπών θυγατρικών και του
Ελληνικού Δηµοσίου σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 197.

Ο εσωτερικός κανονισµός είναι σύµφωνος µε το ενωσιακό δί-
καιο, βασίζεται σε βέλτιστες διεθνείς πρακτικές και τις κατευθυν-
τήριες γραµµές του ΟΟΣΑ.

2. Μέχρι την υιοθέτηση του Eσωτερικού Kανονισµού, η γενική
συνέλευση του µοναδικού µετόχου, κατόπιν πρότασης του
Σ.Ε.Δ., δύναται να εκδίδει ειδικές αποφάσεις µε τις οποίες ρυθ-
µίζει ένα ή περισσότερα εκ των ανωτέρω θεµάτων.

3. Ο Eσωτερικός Kανονισµός της εταιρείας τροποποιείται µε
απόφαση της γενικής συνέλευσης του µοναδικού µετόχου, κα-
τόπιν πρότασης του διοικητικού συµβουλίου, η οποία προσυπο-
γράφεται από το Σ.Ε.Δ.. Για τροποποιήσεις του κανονισµού
έργων, προµηθειών και υπηρεσιών της εταιρείας ή των άµεσων

θυγατρικών της η Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων δύναται να
διατυπώνει γνώµη εντός εξήντα (60) ηµερών από την αποστολή
σε αυτήν των προτεινόµενων τροποποιήσεων.

4. Ο εσωτερικός κανονισµός µπορεί να ορίζει τεχνικά ή λεπτο-
µερειακά ζητήµατα σχετικά µε τη λειτουργία της εταιρείας και
των άµεσων θυγατρικών της, για τα οποία µπορεί να δίνεται
εξουσιοδότηση στο διοικητικό συµβούλιο ή σε ορισµένα από τα
µέλη του να αποφασίζουν.»

Άρθρο 8
Όργανα - Γενική συνέλευση - Τροποποίηση 

παρ. 1 και 2 άρθρου 190 ν. 4389/2016

Στο άρθρο 190 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), περί οργάνων  - γενικής
συνέλευσης, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) επέρ-
χονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, β) στην παρ. 1 η φράση «Επο-
πτικό Συµβούλιο» αντικαθίσταται από τη φράση «Συµβούλιο
Εταιρικής Διακυβέρνησης (Σ.Ε.Δ.)», γ) στην παρ. 2: γα) στο δεύ-
τερο εδάφιο η λέξη «αµοιβής» αντικαθίσταται από τη φράση «πο-
λιτικής αποδοχών», γβ) στην περ. α) του τρίτου εδαφίου η
φράση, «πλην: αα) του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. σε σχέση µε τα περιουσιακά
στοιχεία τα οποία είναι προς ιδιωτικοποίηση κατά τη θέση σε
ισχύ του παρόντος νόµου και ββ) του Τ.Χ.Σ.» αφαιρείται, γγ) στις
περ. β) έως δ) και ζ), η φράση «το Εποπτικό Συµβούλιο» αντικα-
θίσταται από τη συντοµογραφία «το Σ.Ε.Δ.», γδ) στην περ. ε), η
φράση «η οποία προσυπογράφεται από το Εποπτικό Συµβούλιο»
διαγράφεται, γε) η περ. η) αντικαθίσταται, και το άρθρο 190 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 190
Όργανα - Γενική Συνέλευση

1. Τα όργανα της Εταιρείας είναι η γενική συνέλευση του µο-
ναδικού µετόχου, το Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης
(Σ.Ε.Δ.), το διοικητικό συµβούλιο και οι ελεγκτές. 

2. Το ανώτατο όργανο της Εταιρείας είναι η γενική συνέλευση
του µοναδικού µετόχου, δηλαδή του Ελληνικού Δηµοσίου, όπως
αυτό εκπροσωπείται νόµιµα από τον Υπουργό Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών. Η γενική συνέλευση του µοναδικού µετό-
χου είναι το µόνο αρµόδιο όργανο να αποφασίζει για θέµατα, τα
οποία σύµφωνα µε την εφαρµοστέα νοµοθεσία υπάγονται στην
αποκλειστική αρµοδιότητα της γενικής συνέλευσης του µετόχου,
µε εξαίρεση την εκλογή και την ανάκληση του διορισµού των
µελών του διοικητικού συµβουλίου της Εταιρείας, τον καθορισµό
της πολιτικής αποδοχών των µελών του διοικητικού συµβουλίου
και την τροποποίηση του καταστατικού, ζητήµατα τα οποία απο-
φασίζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου. Επι-
πλέον, η γενική συνέλευση της Εταιρείας είναι αρµόδια να
αποφασίζει επί των θεµάτων που αναφέρονται κατωτέρω:

α) Εγκρίνει, κατόπιν πρότασης του διοικητικού συµβουλίου
της, το στρατηγικό σχέδιο της Εταιρείας και των άµεσων θυγα-
τρικών της. Το εν λόγω στρατηγικό σχέδιο περιλαµβάνει τους
όποιους στόχους αξιοποίησης ή ιδιωτικοποίησης της Εταιρείας
βάσει γενικών στρατηγικών κατευθύνσεων που παρέχονται από
τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών («στρατηγικό
σχέδιο»). Τα ζητήµατα που περιλαµβάνει το στρατηγικό σχέδιο
καθορίζονται στον Εσωτερικό Κανονισµό.

β) Εγκρίνει τις τροποποιήσεις του καταστατικού της Εταιρείας
κατόπιν πρότασης του διοικητικού συµβουλίου, η οποία προσυ-
πογράφεται από το Σ.Ε.Δ..

γ) Εγκρίνει τη σύσταση νέων άµεσων θυγατρικών κατόπιν πρό-
τασης του διοικητικού συµβουλίου, η οποία προσυπογράφεται
από το Σ.Ε.Δ.. 

δ) Εκλέγει τους ελεγκτές της Εταιρείας βάσει λίστας υποψη-
φίων που υποβάλλεται από το Σ.Ε.Δ. στη γενική συνέλευση σύµ-
φωνα µε το άρθρο 191 σε συνδυασµό µε το άρθρο 193.

ε) Εγκρίνει την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου της Εταιρείας
κατόπιν πρότασης του διοικητικού συµβουλίου.

στ) Εγκρίνει τον Εσωτερικό Κανονισµό της Εταιρείας.
ζ) Εγκρίνει τροποποιήσεις του εσωτερικού κανονισµού κατόπιν

πρότασης του διοικητικού συµβουλίου, η οποία προσυπογράφε-
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ται από το Σ.Ε.Δ..
η) Εγκρίνει τη συνολική διαχείριση κατά το άρθρο 108 του ν.

4548/2018 (Α’ 104) και απαλλάσσει τους ελεγκτές από κάθε ευ-
θύνη, λαµβάνοντας υπόψη την αξιολόγηση του διοικητικού συµ-
βουλίου από το Σ.Ε.Δ.. Απόφαση περί µη έγκρισης της συνολικής
διαχείρισης από το διοικητικό συµβούλιο της Εταιρείας πρέπει
να αιτιολογείται.»

Άρθρο 9
Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης - 
Τροποποίηση άρθρου 191 ν. 4389/2016

Στο άρθρο 191 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), περί Εποπτικού Συµ-
βουλίου, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) ο τίτλος
του άρθρου αντικαθίσταται, β) γίνονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
γ) οι αναφορές σε «Εποπτικό Συµβούλιο» αντικαθίστανται από το
«Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης (Σ.Ε.Δ.)» ή τη συντοµο-
γραφία «Σ.Ε.Δ.», δ) οι παρ. 1 και 2 αντικαθίστανται, ε) στην παρ.
4: εα) στην περ. β) προστίθεται η φράση «Αξιολογεί το διοικητικό
συµβούλιο της εταιρείας σύµφωνα µε το εγκεκριµένο στρατηγικό
σχέδιο και την ετήσια στοχοθεσία και», εβ) οι περ. δ) και η) κα-
ταργούνται, εγ) στην περ. γ), η φράση «τις αµοιβές» αντικαθίστα-
ται από τη φράση «την πολιτική αποδοχών», εδ) στην περ. ε) η
φράση «της Εταιρείας και των άµεσων θυγατρικών της, εκτός
του Τ.Χ.Σ.» αντικαθίσταται από τη φράση «της παρ. 1 του άρθρου
189», στ) στο πέµπτο εδάφιο της παρ. 6, η φράση «ο Υπουργός
Οικονοµικών δεν πρότεινε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στον
Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας τουλάχιστον ένα (1) νέο
µέλος σύµφωνα µε την ως άνω διάταξη» αντικαθίσταται από τη
φράση «ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών δεν
όρισε τουλάχιστον ένα (1) νέο µέλος σύµφωνα µε το προηγού-
µενο εδάφιο», ζ) στην παρ. 7 προστίθεται νέο τέταρτο εδάφιο,
επικαιροποιούνται οι παραποµπές του τελευταίου εδαφίου, και
το άρθρο 191 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 191
Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης

1. Το Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης (Σ.Ε.Δ.), χωρίς να
ορίζει την εµπορική πολιτική της εταιρείας, είναι υπεύθυνο για
την παρακολούθηση της απόδοσης και της αποτελεσµατικότη-
τας της λειτουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου της Εταιρείας,
µε σκοπό να διασφαλίσει ότι αυτό λειτουργεί σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος νόµου, του καταστατικού και του Εσωτερι-
κού Κανονισµού, προς το συµφέρον της Εταιρείας και προς
εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέροντος. Το Σ.Ε.Δ. διασφαλίζει
υψηλό επίπεδο εταιρικής διακυβέρνησης σύµφωνα µε τον νόµο.

2. Το Σ.Ε.Δ. αποτελείται από πέντε (5) µέλη που διορίζονται
από τη γενική συνέλευση του µοναδικού µετόχου, ως εξής:

α) τρία (3) µέλη ορίζονται από τον µοναδικό µέτοχο και περι-
λαµβάνουν έναν (1) από τους Υποδιοικητές της Τράπεζας της
Ελλάδος, έναν (1) από τους Γενικούς Γραµµατείς του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και τον Γενικό Διευ-
θυντή του Οργανισµού Διαχείρισης Δηµοσίου Χρέους
(Ο.Δ.ΔΗ.Χ.), 

β) δύο (2) µέλη, µεταξύ των οποίων ο πρόεδρος του Σ.Ε.Δ.,
επιλέγονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τον Ευρωπαϊκό
Μηχανισµό Σταθερότητας, οι οποίοι ενεργούν από κοινού.

3. Η θητεία των µελών του Σ.Ε.Δ. είναι πέντε (5) έτη.
4. Το Σ.Ε.Δ. αποφασίζει επί των κατωτέρω θεµάτων:
α) Εκλέγει και διορίζει τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου της

Εταιρείας υπό τις προϋποθέσεις που αναφέρονται κατωτέρω στο
άρθρο 192.

β) Αξιολογεί το διοικητικό συµβούλιο της Εταιρείας σύµφωνα
µε το εγκεκριµένο στρατηγικό σχέδιο και την ετήσια στοχοθεσία
και ανακαλεί τον διορισµό των µελών του Διοικητικού Συµβου-
λίου της Εταιρείας.

γ) Καθορίζει την πολιτική αποδοχών των µελών του διοικητικού
συµβουλίου της Εταιρείας και εγκρίνει τις εργασιακές ή άλλες
συµβάσεις σύµφωνα µε τις οποίες παρέχουν υπηρεσίες στην
Εταιρεία, σύµφωνα µε το άρθρο 194.

δ) Καταργείται. 
ε) Προσυπογράφει την πρόταση του διοικητικού συµβουλίου

προς τη γενική συνέλευση του µοναδικού µετόχου για οποιαδή-
ποτε τροποποίηση του Εσωτερικού Κανονισµού της παρ. 1 του
άρθρου 189. 

στ) Προσυπογράφει την πρόταση του διοικητικού συµβουλίου
προς τη γενική συνέλευση του µοναδικού µετόχου για οποιαδή-
ποτε τροποποίηση του Καταστατικού της Εταιρείας.

ζ) Προσυπογράφει την πρόταση του διοικητικού συµβουλίου
προς τη γενική συνέλευση του µοναδικού µετόχου για τη σύ-
σταση νέων άµεσων θυγατρικών.

η) Καταργείται.
θ) Αξιολογεί τα πεπραγµένα του διοικητικού συµβουλίου και

καταρτίζει και υποβάλλει στη γενική συνέλευση του µοναδικού
µετόχου ετήσια έκθεση επί των πεπραγµένων του διοικητικού
συµβουλίου, η οποία, επίσης, δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα της
Εταιρείας. 

ι) Εποπτεύει την τήρηση των κανόνων εταιρικής διακυβέρνη-
σης της Εταιρείας σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο και τον Εσω-
τερικό Κανονισµό.

ια) Υποβάλλει στη γενική συνέλευση λίστα υποψηφίων ελεγ-
κτών σύµφωνα µε το άρθρο 193.

ιβ) Προσυπογράφει την επαναµεταβίβαση στο Ελληνικό Δηµό-
σιο άνευ ανταλλάγµατος, µε σύµβαση που καταρτίζεται µε αυτό,
περιουσιακών στοιχείων τα οποία µεταβιβάσθηκαν στην Εταιρεία
ή στις άµεσες θυγατρικές της δυνάµει του παρόντος νόµου.

ιγ) Εγκρίνει τη διενέργεια από οποιοδήποτε µέλος του διοικη-
τικού συµβουλίου πράξεων που αναφέρονται στην παρ. 6 του άρ-
θρου 192.

ιδ) Προσυπογράφει την απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
της Εταιρείας για την απαλλαγή του υπεύθυνου κανονιστικής
συµµόρφωσης από τα καθήκοντά του.

5. Κάθε µέλος του Σ.Ε.Δ. µπορεί να ζητά από το Διοικητικό
Συµβούλιο οποιαδήποτε πληροφορία ή στοιχείο που, κατά την
κρίση του, είναι απαραίτητο για την εκτέλεση των καθηκόντων
του. Το Σ.Ε.Δ. ενηµερώνεται για τον διορισµό, καθώς και για την
ανάκληση, προ της λήξης της θητείας τους, του διορισµού των
µελών των διοικητικών συµβουλίων των άµεσων και λοιπών θυ-
γατρικών της Εταιρείας, σύµφωνα µε την περ. ε) της παρ. 2 του
άρθρου 192. Το Διοικητικό Συµβούλιο οφείλει να παρέχει τα εν
λόγω στοιχεία χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση.

6. Το Σ.Ε.Δ. βρίσκεται σε απαρτία, όταν τουλάχιστον τέσσερα
(4) µέλη αυτού είναι παρόντα. Κάθε µέλος του Σ.Ε.Δ. έχει µία (1)
ψήφο. Οι αποφάσεις του Σ.Ε.Δ. λαµβάνονται κατόπιν θετικής
ψήφου τουλάχιστον τεσσάρων (4) µελών. Αν η θέση ενός ή πε-
ρισσοτέρων µελών του Σ.Ε.Δ. κενωθεί λόγω θανάτου, παραίτη-
σης ή απώλειας της ιδιότητας του µέλους µε οποιονδήποτε
άλλον τρόπο, τα υπόλοιπα µέλη συνεχίζουν προσωρινά να
ασκούν τις αρµοδιότητες του Σ.Ε.Δ., υπό τον όρο ότι τουλάχι-
στον δύο (2) µέλη συµµετέχουν στη συνεδρίαση του Σ.Ε.Δ.. Αν
έχει κενωθεί θέση µέλους του Σ.Ε.Δ. κατά τα ανωτέρω, το Σ.Ε.Δ.
µπορεί να λάβει νόµιµα αποφάσεις µόνο οµοφώνως και υπό την
προϋπόθεση ότι παρίστανται στη συνεδρίαση τουλάχιστον ένα
(1) µέλος που επιλέχθηκε από κοινού από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας και ένα (1)
µέλος που επιλέχθηκε από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών. Σε περίπτωση κένωσης θέσης και των τριών (3)
µελών που επιλέγονται από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, το Σ.Ε.Δ. µπορεί να συνεδριάζει νόµιµα και να λαµ-
βάνει αποφάσεις µε την παρουσία των υπολοίπων δύο (2) µελών,
µετά την πάροδο τριάντα (30) ηµερών από την κένωση της θέσης
του τελευταίου µέλους από αυτά που επιλέγονται από τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και υπό την προ-
ϋπόθεση ότι εντός της ως άνω προθεσµίας, ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών δεν όρισε τουλάχιστον ένα (1) νέο
µέλος σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο. Η κενή θέση κάθε
µέλους του Σ.Ε.Δ. πληρούται εντός ενενήντα (90) ηµερών µε τον
διορισµό νέου µέλους, σύµφωνα µε τη διαδικασία που περιγρά-
φεται στο παρόν άρθρο και µέχρι τη λήξη της θητείας του µέ-
λους που αντικαθίσταται.

7. Ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών ή, ενερ-
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γώντας από κοινού, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ο Ευρωπαϊκός
Μηχανισµός Σταθερότητας δύνανται να ζητήσουν αιτιολογηµένα,
µε επιστολή που απευθύνεται και κοινοποιείται στο άλλο µέρος,
την ανάκληση µέλους ή µελών του Σ.Ε.Δ. αν, ενδεικτικά, τα εν
λόγω µέλη: α) παραβιάζουν µε τις πράξεις ή παραλείψεις τους
τις διατάξεις του παρόντος νόµου ή του Εσωτερικού Κανονι-
σµού, β) παρεµποδίζουν µε τις πράξεις ή τις παραλείψεις τους
τη λειτουργία της Εταιρείας ή των θυγατρικών της µε τρόπο που
οι δραστηριότητες αυτών να παρακωλύονται αδικαιολόγητα ή να
τίθεται σε κίνδυνο η επίτευξη των σκοπών τους, όπως ενδεικτικά,
αν απουσιάζουν σε περισσότερες από τρεις (3) συνεχόµενες συ-
νεδριάσεις, γ) επιδεικνύουν εµφανή απροθυµία ή αδυναµία εκτέ-
λεσης των καθηκόντων τους κατά τρόπο αντίθετο από αυτόν που
εύλογα αναµένεται από αυτούς, σύµφωνα µε την εµπειρία και τα
προσόντα τους. Αναφορικά µε τα µέλη του Σ.Ε.Δ., το µέρος που
πρότεινε τον διορισµό συγκεκριµένου προσώπου, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, είναι εν τέλει αρµόδιο να
αποφασίσει και την ανάκληση του διορισµού του. Αν αποφασίσει
ότι η ανάκληση δεν είναι δικαιολογηµένη, το µέλος παραµένει
στη θέση του. Επίσης, ανακαλείται αυτοδικαίως το µέλος που
έχει ορίσει ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, αν
απωλέσει την ιδιότητα βάσει της οποίας διορίσθηκε. Το µέλος
που ανακαλείται σύµφωνα µε την παρούσα παράγραφο δεν δι-
καιούται αποζηµίωση λόγω της ανάκλησης. Η θέση του µέλους
που ανακαλείται ο διορισµός του κατά την παρούσα πληρούται
σύµφωνα µε τη διαδικασία της παρ. 2.»

Άρθρο 10
Διοικητικό Συµβούλιο - 

Τροποποίηση άρθρου 192 ν. 4389/2016

Στο άρθρο 192 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), περί Διοικητικού Συµ-
βουλίου, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) γίνονται νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, β) οι αναφορές σε «Εποπτικό Συµβούλιο»
αντικαθίστανται από τη συντοµογραφία «Σ.Ε.Δ.», γ) στην παρ. 2:
γα) στο πρώτο εδάφιο προστίθεται η λέξη «αποκλειστικά», γβ)
στο δεύτερο εδάφιο προστίθεται η φράση «ή απαιτείται η προ-
συπογραφή και από το Σ.Ε.Δ.», γγ) στο τρίτο εδάφιο οι λέξεις
«κ.ν. 2190/1920» αντικαθίστανται από τις λέξεις «ν. 4548/2018 (Α’
104)», γδ) στην περ. ε) οι λέξεις     «κ.ν. 2190/1920» αντικαθίσταν-
ται από τις λέξεις             «ν. 4548/2018» και διαγράφονται οι λέ-
ξεις «εκτός του ΤΧΣ» και «πλην του ΤΧΣ», γε) στις περ. στ) και η)
διαγράφονται οι αναφορές στο «ΤΧΣ», γστ) στην περ. ιγ) διαγρά-
φεται η φράση «κατόπιν προσυπογραφής από το Εποπτικό Συµ-
βούλιο», γζ) η περ. κβ) αντικαθίσταται, δ) στο προτελευταίο
εδάφιο της παρ. 7 µετά τη φράση «και ως προς τις αποφάσεις
του Σ.Ε.Δ.» προστίθεται η φράση «στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων
του», ε) η                    παρ. 9 καταργείται, και το άρθρο 192 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 192
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Το διοικητικό συµβούλιο της Εταιρείας αποτελείται από
πέντε (5) έως εννέα (9) µέλη, τα οποία εκλέγονται για τετραετή
θητεία, όπως ορίζεται στο καταστατικό της, µε απόφαση του
Σ.Ε.Δ. και υπό τις προϋποθέσεις που θέτει ο εσωτερικός κανονι-
σµός. Το Σ.Ε.Δ. διορίζει µεταξύ των µελών του διοικητικού συµ-
βουλίου τον πρόεδρο και τον διευθύνοντα σύµβουλο. Πέραν του
διορισµού του πρώτου διευθύνοντος συµβούλου της Εταιρείας,
ο διορισµός του διευθύνοντος συµβούλου της πραγµατοποιείται
κατόπιν διαβούλευσης του Σ.Ε.Δ. µε τα µη εκτελεστικά µέλη του
διοικητικού συµβουλίου. Στην έναρξη της διαδικασίας επιλογής,
το Σ.Ε.Δ. ζητά την απλή γνώµη του Υπουργού Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών επί των προτεινόµενων χαρακτηριστικών
του προσώπου που θα διορισθεί ως διευθύνων σύµβουλος. Ο
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών παρέχει την ως
άνω γνώµη εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από την υποβολή
του αιτήµατος του Σ.Ε.Δ.. Με την παρέλευση της ως άνω προ-
θεσµίας, το Σ.Ε.Δ. προχωρά στη διαδικασία επιλογής, ακόµα και
αν η γνώµη δεν έχει δοθεί. Στο τέλος της διαδικασίας επιλογής

το Σ.Ε.Δ. υποβάλλει στον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικο-
νοµικών τελική λίστα µε τους κατάλληλους υποψήφιους για τη
θέση του διευθύνοντος συµβούλου και ο Υπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών παρέχει, εντός δέκα (10) εργάσιµων
ηµερών, την απλή γνώµη του επί των υποψηφιοτήτων. Με την πα-
ρέλευση της ως άνω προθεσµίας το Σ.Ε.Δ. προβαίνει στην επι-
λογή, ακόµα και αν η ανωτέρω γνώµη δεν έχει δοθεί. Πέραν του
διευθύνοντος συµβούλου, το διοικητικό συµβούλιο µπορεί να
διορίσει άλλο ένα (1) εκτελεστικό µέλος. Όλα τα υπόλοιπα µέλη
του διοικητικού συµβουλίου είναι µη εκτελεστικά. Η διαδικασία
επιλογής των µελών του διοικητικού συµβουλίου και ο καθορι-
σµός της αµοιβής τους, όπως επίσης και η αξιολόγησή τους,
αναφέρονται στο άρθρο 194 και αναλύονται περαιτέρω στον
Εσωτερικό Κανονισµό. Η πολιτική αποδοχών των µελών του δι-
οικητικού συµβουλίου καθορίζεται από το Σ.Ε.Δ., σύµφωνα µε
την περ. γ) της παρ. 4 του άρθρου 191.

2. Το διοικητικό συµβούλιο είναι αποκλειστικά υπεύθυνο για τη
διοίκηση της Εταιρείας και την επίτευξη των καταστατικών της
σκοπών. Το διοικητικό συµβούλιο αποφασίζει επί όλων των θε-
µάτων που σχετίζονται µε τη διαχείριση της Εταιρείας, εκτός από
τα θέµατα εκείνα που σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου ανήκουν στην αρµοδιότητα του Σ.Ε.Δ., της γενικής συνέ-
λευσης ή απαιτείται η προσυπογραφή και από το Σ.Ε.Δ.. Το διοι-
κητικό συµβούλιο έχει τις αρµοδιότητες που αναφέρονται στο
άρθρο 86 του ν. 4548/2018 (Α’ 104), καθώς και τις ακόλουθες εν-
δεικτικές αρµοδιότητες:

α) Αναλαµβάνει συµβατικές υποχρεώσεις για λογαριασµό της
Εταιρείας, συµπεριλαµβανοµένης της ανάθεσης συµβάσεων για
την προµήθεια αγαθών και υπηρεσιών.

β) Διορίζει και ανακαλεί τον διευθυντή εσωτερικού ελέγχου και
τον οικονοµικό διευθυντή, σύµφωνα µε τη διαδικασία που προ-
βλέπεται στον Εσωτερικό Κανονισµό, διορίζει τον υπεύθυνο κα-
νονιστικής συµµόρφωσης και, κατόπιν προηγούµενης
προσυπογραφής του Σ.Ε.Δ., τον απαλλάσσει από τα καθήκοντά
του.

γ) Εγκρίνει τους γενικούς όρους και προϋποθέσεις για την
απασχόληση του προσωπικού της Εταιρείας, συµπεριλαµβανο-
µένης της πολιτικής αµοιβών, σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανο-
νισµό. Η πολιτική αµοιβών πρέπει να είναι ανταγωνιστική, ώστε
να προσελκύει πρόσωπα που διαθέτουν εµπειρία και ανάλογα
προσόντα, καθώς και να ενθαρρύνει τη παραµονή τους στην
Εταιρεία.

δ) Εγκρίνει, κατόπιν πρότασης του διευθύνοντος συµβούλου,
σε ετήσια βάση το επιχειρηµατικό σχέδιο της Εταιρείας, το οποίο
πρέπει σε κάθε περίπτωση να βασίζεται στις γενικές στρατηγικές
κατευθύνσεις που περιλαµβάνονται στο στρατηγικό σχέδιο της
Εταιρείας.

ε) Αποφασίζει σχετικά µε την άσκηση των δικαιωµάτων ψήφου
της Εταιρείας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4548/2018, συµ-
περιλαµβανοµένων του διορισµού και της ανάκλησης οργάνων
διοίκησης των άµεσων και λοιπών θυγατρικών µέσω της γενικής
συνέλευσης αυτών. Το διοικητικό συµβούλιο της Εταιρείας ενη-
µερώνει γραπτώς το Σ.Ε.Δ.: i) για τα κριτήρια επιλογής των υπο-
ψηφίων µελών των διοικητικών συµβουλίων των άµεσων και
λοιπών θυγατρικών, για την εξέλιξη της διαδικασίας διορισµού,
για τη λίστα υποψηφίων, καθώς και για την τελική επιλογή µελών
για καθεµία από τις άµεσες ή λοιπές θυγατρικές, ii) για την ανά-
κληση, προ της λήξης της θητείας τους, του διορισµού των
µελών των διοικητικών συµβουλίων των άµεσων και λοιπών θυ-
γατρικών της Εταιρείας. Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 4 του άρ-
θρου 197 και συγκεκριµένα από τη φράση «Για τη διευκόλυνση
της επιλογής» έως τη φράση «περαιτέρω στον Εσωτερικό Κανο-
νισµό.», εφαρµόζεται αναλόγως και για την επιλογή υποψήφιων
µελών για τα διοικητικά συµβούλια των άµεσων θυγατρικών της
Εταιρείας.

στ) Εγκρίνει: α) τυχόν απόσχιση περιουσιακών στοιχείων από
µία άµεση θυγατρική της Εταιρείας σε οποιαδήποτε θυγατρική,
β) τυχόν µεταβίβαση περιουσιακών στοιχείων από µία άµεση θυ-
γατρική στο Ελληνικό Δηµόσιο, κατόπιν πρότασης του διοικητι-
κού συµβουλίου της εν λόγω άµεσης θυγατρικής και υπό την
προϋπόθεση προσυπογραφής από το Σ.Ε.Δ.. Η παραπάνω µετα-
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βίβαση πραγµατοποιείται µόνο εφόσον έχει εκ των προτέρων εγ-
κριθεί από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών.
Στο πλαίσιο της ανωτέρω αρµοδιότητας, το διοικητικό συµβούλιο
εξειδικεύει την αναγκαιότητα της απόσχισης ή µεταβίβασης,
τους όρους της, περιλαµβανοµένων των δικαιωµάτων, υποχρε-
ώσεων και εργασιακών σχέσεων που µεταβιβάζονται.

ζ) Αποφασίζει την υλοποίηση επενδύσεων κατόπιν πρότασης
της Επιτροπής Επενδύσεων και βάσει του Εσωτερικού Κανονι-
σµού, σύµφωνα µε το άρθρο 200.

η) Εγκρίνει το σχέδιο αναδιάρθρωσης της ETAΔ και τυχόν σχέ-
δια αναδιοργάνωσης των άµεσων θυγατρικών της Εταιρείας
(πλην των συµµετοχών του στο µετοχικό κεφάλαιο άλλων εται-
ρειών).

θ) Λαµβάνει κατάλληλα µέτρα για τη διασφάλιση συµµόρφω-
σης µε τις αρχές εταιρικής διακυβέρνησης, διαφάνειας και επο-
πτείας, σύµφωνα µε τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές και τις
κατευθυντήριες γραµµές του      ΟΟΣΑ.

ι) Υποβάλλει στο Σ.Ε.Δ. τριµηνιαίες εκθέσεις για την τήρηση
των κανόνων της εταιρικής διακυβέρνησης του παρόντος νόµου
και του Εσωτερικού Κανονισµού της Εταιρείας, όπως ειδικότερα
αναλύονται στον Εσωτερικό Κανονισµό.

ια) Υποβάλλει προς έγκριση στη γενική συνέλευση του µονα-
δικού µετόχου τις οικονοµικές καταστάσεις της Εταιρείας.

ιβ) Καταρτίζει και υποβάλλει στη γενική συνέλευση του µονα-
δικού µετόχου ετήσια έκθεση αναφορικά µε τα πεπραγµένα της
Εταιρείας. Η εν λόγω έκθεση υποβάλλεται ταυτόχρονα στη
Βουλή και συζητείται ενώπιον της αρµόδιας Επιτροπής αυτής,
σύµφωνα µε το άρθρο 202.

ιγ) Προτείνει στη γενική συνέλευση του µοναδικού µετόχου
την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου της Εταιρείας.

ιδ) Προτείνει στη γενική συνέλευση του µοναδικού µετόχου,
κατόπιν προσυπογραφής από το Σ.Ε.Δ., την τροποποίηση του
καταστατικού της Εταιρείας.

ιε) Προτείνει στη γενική συνέλευση του µοναδικού µετόχου,
κατόπιν προσυπογραφής από το Σ.Ε.Δ., τη σύσταση νέων άµε-
σων θυγατρικών της Εταιρείας.

ιστ) Συντάσσει τροποποιήσεις του Εσωτερικού Κανονισµού,
τις οποίες µε την προϋπόθεση προσυπογραφής από το Σ.Ε.Δ.,
υποβάλλει προς έγκριση στη γενική συνέλευση του µοναδικού
µετόχου.

ιζ) Υποβάλλει προς έγκριση στη γενική συνέλευση του µονα-
δικού µετόχου το στρατηγικό σχέδιο της Εταιρείας.

ιη) Ασκεί όλες τις αρµοδιότητες και τα καθήκοντα που προβλέ-
πονται στον παρόντα νόµο και την εφαρµοστέα νοµοθεσία.

ιθ) Αποφασίζει τη σύσταση ενός ή περισσοτέρων ελεγκτικών
ή συµβουλευτικών οργάνων της Εταιρείας (όπως επιτροπή εσω-
τερικού ελέγχου, η οποία αποτελείται από µη εκτελεστικά µέλη
του διοικητικού συµβουλίου και επιτροπή επενδύσεων), καθορί-
ζοντας τους όρους και τις προϋποθέσεις του διορισµού των
µελών τους και θέτοντας τις αρµοδιότητες των ως άνω οργάνων.

κ) Επιβλέπει την εφαρµογή του ετήσιου επιχειρηµατικού σχε-
δίου της Εταιρείας.

κα) Επιβλέπει τη συµµόρφωση µε τους κανόνες της εταιρικής
διακυβέρνησης που τίθενται στον παρόντα νόµο και τον Εσωτε-
ρικό Κανονισµό.

κβ) Θέτει ετήσια στοχοθεσία για τον διευθύνοντα σύµβουλο
που ακολουθεί το εγκεκριµένο στρατηγικό σχέδιο, µετά από σχε-
τική εισήγηση του διευθύνοντος συµβούλου και, στη βάση
αυτής, αξιολογεί την απόδοση του διευθύνοντος συµβούλου του
διοικητικού συµβουλίου και προτείνει στο Σ.Ε.Δ. την ανάκληση
αυτού.

3. Ο Πρόεδρος ή ο νόµιµος αναπληρωτής του, καθώς και ο δι-
ευθύνων σύµβουλος έχουν τις αρµοδιότητες που προβλέπονται
στο Καταστατικό της Εταιρείας και τον Εσωτερικό Κανονισµό.

4. Ένας (1) εκπρόσωπος που ορίζεται από κοινού από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας
παρευρίσκεται στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου
της Εταιρείας, ως παρατηρητής χωρίς δικαίωµα ψήφου. Ο ως
άνω εκπρόσωπος ενηµερώνεται πλήρως επί των θεµάτων της
ηµερήσιας διάταξης και µπορεί να ζητήσει εγγράφως από το Δι-
οικητικό Συµβούλιο κάθε πληροφορία επί των θεµάτων που σχε-

τίζονται µε τη λειτουργία της Εταιρείας. Η εν λόγω ενηµέρωση
παρέχεται σε αυτόν χωρίς αδικαιολόγητη καθυστέρηση. Η θη-
τεία του εν λόγω εκπροσώπου είναι τέσσερα (4) συναπτά έτη και
µπορεί να ανανεώνεται για µία ακόµη φορά. Σε περίπτωση κω-
λύµατος του εκπροσώπου που προβλέπεται στο πρώτο εδάφιο,
στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου της Εταιρείας
µπορεί να παρευρίσκεται ως παρατηρητής χωρίς δικαίωµα
ψήφου, ο αναπληρωτής του, ο οποίος ορίζεται αποκλειστικά για
τον σκοπό αυτόν από κοινού από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας.

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία όταν παρί-
στανται τουλάχιστον τρία (3) µέλη. Κάθε µέλος του Διοικητικού
Συµβουλίου έχει µία ψήφο. Οι αποφάσεις του Διοικητικού Συµ-
βουλίου λαµβάνονται µε την πλειοψηφία των παρόντων µελών.
Σε περίπτωση ισοψηφίας, υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου.
Σε περίπτωση που ο εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
και του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας έχει προσκληθεί
να συµµετάσχει σύµφωνα µε τα όσα αναφέρονται στην προηγού-
µενη παράγραφο, η απουσία του δεν επηρεάζει τη νόµιµη συγ-
κρότηση του Διοικητικού Συµβουλίου. Αν απουσιάζουν µέλη του
Διοικητικού Συµβουλίου λόγω θανάτου, παραίτησης ή λόγω απώ-
λειας της ιδιότητάς τους για άλλο λόγο, τα αποµένοντα µέλη
αυτού δύνανται να εκτελούν προσωρινά τις αρµοδιότητες του
Διοικητικού Συµβουλίου, υπό την προϋπόθεση ότι υπάρχει η
απαρτία της παρούσας παραγράφου. Η κενή θέση πρέπει να
αναπληρώνεται εντός εξήντα (60) ηµερών µε τον διορισµό νέου
µέλους και σύµφωνα µε τη διαδικασία που προβλέπεται στον πα-
ρόντα νόµο και µέχρι τη λήξη της θητείας του µέλους που αντι-
καθίσταται.

6. Τα κωλύµατα, ασυµβίβαστα και οι περιπτώσεις για τις
οποίες προβλέπεται έκπτωση από το αξίωµα του µέλους του δι-
οικητικού συµβουλίου αναφέρονται στο άρθρο 194 και λεπτοµε-
ρώς στον Εσωτερικό Κανονισµό. Ενδεικτικά τα µέλη του
διοικητικού συµβουλίου δεν επιτρέπεται να ενεργούν κατ’ επάγ-
γελµα πράξεις, είτε ατοµικά είτε µε τη συνεργασία τρίτων, σε το-
µείς σχετικούς µε τις δραστηριότητες της Εταιρείας, όπως
αναφέρονται στο καταστατικό της ή να διεξάγουν δραστηριότη-
τες όµοιες µε τους ως άνω σκοπούς ή να συµµετέχουν µε οποι-
ονδήποτε τρόπο σε εταιρείες που επιδιώκουν αυτούς τους
σκοπούς χωρίς την προηγούµενη έγκριση του Σ.Ε.Δ.. Σε περί-
πτωση παραβίασης αυτής της υποχρέωσης, η Εταιρεία δικαιού-
ται αποζηµίωση για κάθε θετική ή αποθετική ζηµία.

7. Εφόσον οι αποφάσεις του διοικητικού συµβουλίου λαµβά-
νονται σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις του παρόντος νόµου, του Εσω-
τερικού Κανονισµού και της ισχύουσας νοµοθεσίας, λογίζεται ότι
είναι σύµφωνες µε τον σκοπό της Εταιρείας, όπως αυτός προ-
βλέπεται στο άρθρο 185. Τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου
δεν υπέχουν αστική ευθύνη έναντι τρίτων για πράξεις ή παραλεί-
ψεις κατά την άσκηση των καθηκόντων τους, παρά µόνο για δόλο
ή βαρεία αµέλεια. Στο µέτρο που απόφαση του διοικητικού συµ-
βουλίου έχει καταστεί αντικείµενο ελέγχου του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου, η απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου είναι δεσµευτική
σε κάθε αστικό και ποινικό δικαστήριο, αποκλειστικά για τα θέ-
µατα που έχουν ελεγχθεί από το Ελεγκτικό Συνέδριο µε βάση
στοιχεία που έχουν υποβληθεί. Σε κάθε περίπτωση µήνυσης, έγ-
κλησης, καταγγελίας ή αναφοράς για πράξεις ή παραλείψεις των
µελών του διοικητικού συµβουλίου της Εταιρείας κατά την
άσκηση των καθηκόντων τους, επιλαµβάνεται ο Εισαγγελέας του
Αρείου Πάγου αυτοπροσώπως, ο οποίος, αν κρίνει ότι τα παρα-
πάνω χρήζουν προκαταρκτικής εξέτασης, την εκτελεί αυτοπρο-
σώπως ή την αναθέτει σε έναν εκ των Αντεισαγγελέων του
Αρείου Πάγου. Για τα �έλη του Σ.Ε.Δ., ως προς την άσκηση των
καθηκόντων τους, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του πα-
ρόντος νόµου: 

α) για την οριοθέτηση και τον περιορισµό της ευθύνης των
�ελών του διοικητικού συµβουλίου, 

β) για τη διαδικασία που τηρείται ως προς τα �έλη του διοικη-
τικού συµβουλίου σε περίπτωση µήνυσης, έγκλησης, καταγγε-
λίας ή αναφοράς για πράξεις ή παραλείψεις τους, καθώς και 

γ) για όλα εν γένει τα θέµατα που διαλαµβάνουν οι διατάξεις
της παρούσας παραγράφου. 
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Το τεκµήριο συµφωνίας προς τον σκοπό της Εταιρείας, που
τίθεται �ε το πρώτο εδάφιο της παρούσας παραγράφου, ισχύει
και ως προς τις αποφάσεις του Σ.Ε.Δ., στο πλαίσιο των αρµοδιο-
τήτων του, εφόσον λαµβάνονται, σύµφωνα �ε την ισχύουσα νο-
µοθεσία και στο πλαίσιο των αποφάσεων της γενικής
συνέλευσης, συ�περιλα�βανο�ένων των κανονισµών που έχουν εγ-
κριθεί από αυτή. Κατά τα λοιπά, οι γενικές διατάξεις για την οφει-
λόµενη επιµέλεια και την έκταση της ευθύνης των �ελών του
διοικητικού συµβουλίου ανώνυµης εταιρείας έναντι της εταιρείας
εφαρµόζονται αναλόγως και για τα �έλη του Σ.Ε.Δ..

8. Οι εµπειρογνώµονες, τα µέλη Συµβουλίων Εµπειρογνωµό-
νων ή τα µέλη άλλων γνωµοδοτικών οργάνων της Εταιρείας και
των άµεσων θυγατρικών της δεν υπέχουν αστική ή ποινική ευ-
θύνη για γνωµοδοτήσεις τους, εφόσον οι τελευταίες έχουν συν-
ταχθεί σύµφωνα µε τις προβλεπόµενες από τον νόµο διαδικασίες
ή τα οριζόµενα στους εσωτερικούς κανονισµούς και τα καταστα-
τικά τους, γεγονός που τεκµαίρεται αν έχει ακολουθήσει θετικός
έλεγχος του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

9. Καταργείται.»

Άρθρο 11
Οικονοµικές καταστάσεις - Τροποποίηση 

παρ. 1 και 2 άρθρου 195 ν. 4389/2016

Στο άρθρο 195 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), περί οικονοµικών κα-
ταστάσεων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) γίνονται
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, β) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1, η
φράση «η οποία είναι υπεύθυνη και για την απαλλαγή των ελεγ-
κτών από κάθε ευθύνη, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον κ.ν.
2190/1920» διαγράφεται, γ) στην παρ. 2 η φράση «υποβάλλονται
στο Εποπτικό Συµβούλιο και» αντικαθίσταται από τη φράση «απο-
στέλλονται στο Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης και κατό-
πιν», και το άρθρο 195 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 195
Οικονοµικές καταστάσεις

1. Οι ελεγµένες ετήσιες εταιρικές και ενοποιηµένες οικονοµι-
κές καταστάσεις και εκθέσεις της εταιρείας εγκρίνονται από τη
γενική συνέλευσή της. Οι εξαµηνιαίες ενδιάµεσες οικονοµικές
καταστάσεις εγκρίνονται από το διοικητικό συµβούλιο της εται-
ρείας και συνοδεύονται από έκθεση επισκόπησης των ορκωτών
ελεγκτών λογιστών.

2. Το διοικητικό συµβούλιο συντάσσει, επίσης, τριµηνιαίες ανα-
φορές επί των πεπραγµένων και των οικονοµικών καταστάσεων
της Εταιρείας που περιλαµβάνουν αναλυτική κατάσταση του συ-
νόλου των εσόδων και καταστάσεις χρηµατοροών και οικονοµι-
κής θέσης, οι οποίες αποστέλλονται στο Συµβούλιο Εταιρικής
Διακυβέρνησης και κατόπιν αναρτώνται στην ιστοσελίδα της
Εταιρείας εντός ενενήντα (90) ηµερών από το τέλος κάθε τριµή-
νου.

3. Οι ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις υποβάλλονται σε δια-
τυπώσεις δηµοσιότητας, όπως ο νόµος κάθε φορά ορίζει.»

Άρθρο 12
Πειθαρχικό συµβούλιο Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου Α.Ε. -

Προσθήκη παρ. 15 στο άρθρο 196 
του ν. 4389/2016

Στο άρθρο 196 του ν. 4389/2016 (Α’ 94) προστίθεται παρ. 15
ως εξής:

«15. Ο πειθαρχικός έλεγχος του προσωπικού της ΕΤ.Α.Δ.
ασκείται από το πειθαρχικό της συµβούλιο. Σε αυτό συµµετέχει
ο Διευθυντής Κανονιστικής Συµµόρφωσης ή Ανθρώπινου Δυνα-
µικού της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας ως
πρόεδρος, ένα (1) ανεξάρτητο µη εκτελεστικό µέλος του διοικη-
τικού συµβουλίου της ΕΤ.Α.Δ. ως µέλος και ο Διευθυντής Προ-
σωπικού της ΕΤ.Α.Δ..»

Άρθρο 13
Διανοµή κερδών και ζητήµατα διαφάνειας  - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 199 και αντικατάσταση παρ. 1
άρθρου 202 ν. 4389/2016

1. Το εισαγωγικό εδάφιο της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου
199 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), περί διανοµής κερδών, αντικαθί-
σταται, στην υποπερ. βα) αφαιρούνται οι λέξεις «να», στην υπο-
περ. ββ) προστίθεται δεύτερο εδάφιο, και το άρθρο 199
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 199
Διανοµή κερδών

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η διανοµή των κερδών της Εται-
ρείας πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τη µερισµατική πολιτική, η
οποία αποτελεί µέρος του Εσωτερικού Κανονισµού και µε την
οποία διασφαλίζεται η ακόλουθη διανοµή:

α) ποσοστό πενήντα τοις εκατό (50%) των κερδών της Εταιρείας
καταβάλλεται ως µέρισµα στο Ελληνικό Δηµόσιο και διατίθεται
σύµφωνα µε τον ν. 4336/2015, και 

β) από το υπολειπόµενο πενήντα τοις εκατό (50%): 
αα) Ένα µέρος αποδίδεται ως µέρισµα στο Ελληνικό Δηµόσιο

και χρησιµοποιείται από το Ελληνικό Δηµόσιο για επενδύσεις, σύµ-
φωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 200 του παρόντος νόµου, και

ββ) Ένα µέρος θα χρησιµοποιείται από την Εταιρεία για επεν-
δύσεις σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 200 του παρόντος
νόµου και δύναται, επίσης, να διακρατηθεί για να καλυφθούν πι-
θανές µελλοντικές ζηµιές. Η εταιρεία δύναται να αναθέτει, συνά-
πτοντας σύµβαση παροχής υπηρεσιών, την επένδυση µέρους των
κεφαλαίων που είναι διαθέσιµα προς επένδυση, σύµφωνα µε την
παρούσα υποπερίπτωση, στο Επενδυτικό Ταµείο του άρθρου
203Β ή να εισφέρει τα κεφάλαια αυτά στο Επενδυτικό Ταµείο προ-
σαυξάνοντας το προς επένδυση κεφάλαιό του.

Τα κέρδη της Εταιρείας υπολογίζονται, όπως προβλέπεται στον
Εσωτερικό Κανονισµό, στο κεφάλαιο «Πρότυπα χρηµατοοικονο-
µικής αναφοράς και πλαίσιο για την προετοιµασία της χρηµατοοι-
κονοµικής αναφοράς». Η διανοµή των κερδών της Εταιρείας,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου και του άρθρου
200, εγκρίνεται από την ετήσια τακτική γενική συνέλευση. 

2. Οι διατάξεις του άρθρου 12 του ν. 3864/2010 και οι διατάξεις
των παραγράφων 14 έως και 18 του άρθρου 2 του ν. 3986/2011
εξακολουθούν να εφαρµόζονται από το Τ.Χ.Σ. και το Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.
αντίστοιχα, και το Τ.Χ.Σ. θα µεταφέρει τα ποσά απευθείας στο Ελ-
ληνικό Δηµόσιο.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 202 του ν. 4389/2016, περί υποχρεώ-
σεων δηµοσιότητας και διαφάνειας αντικαθίσταται ως εξής: 

«1. Το Διοικητικό Συµβούλιο της Εταιρείας: α) υποβάλλει στη
Βουλή των Ελλήνων ετήσια έκθεση ανάλυσης των πεπραγµένων
του για τη σχετική περίοδο, η οποία συζητείται στην αρµόδια Επι-
τροπή της, β) υποβάλλει στη Βουλή των Ελλήνων το στρατηγικό
σχέδιο µετά την έγκρισή του από τη γενική συνέλευση, το οποίο
συζητείται στην αρµόδια Επιτροπή της.»

Άρθρο 14
Θέµατα προσωπικού της Ελληνικής Εταιρείας 

Συµµετοχών και Περιουσίας  και των θυγατρικών της - 
Τροποποίηση παρ. 3 και προσθήκη παρ. 5 

στο άρθρο 203 του ν. 4389/2016

1. Στην παρ. 3 του άρθρου 203 του ν. 4389/2016          (Α’ 94),
περί θεµάτων προσωπικού της Εταιρείας και των άµεσων θυγα-
τρικών της, η φράση «και οι άµεσες θυγατρικές» αντικαθίσταται
από τη φράση «οι άµεσες και οι λοιπές θυγατρικές», και η παρ.
3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Η Εταιρεία, οι άµεσες και οι λοιπές θυγατρικές της µπο-
ρούν να αποφασίσουν τη µεταφορά εργαζοµένων από την Εται-
ρεία στις θυγατρικές αυτές ή από µία από τις θυγατρικές αυτές
σε άλλη ή στην Εταιρεία.»

2. Στο άρθρο 203 του ν. 4389/2016 προστίθεται παρ. 5 ως
εξής:
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«5. Η Εταιρεία Ακινήτων του Δηµοσίου Α.Ε. καταρτίζει κανονι-
σµό προσωπικού µε απόφαση του διοικητικού της συµβουλίου
που εγκρίνεται από τη γενική της συνέλευση.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΕΠΕΝΔΥΤΙΚΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4389/2016

Άρθρο 15
Διάθεση αντισταθµίσµατος από την επαναµεταβίβαση 

των µετοχών της Εταιρείας Υδρεύσεως 
και Αποχετεύσεως Πρωτευούσης και της Εταιρείας 

Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης 
από την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας 

προς το Ελληνικό Δηµόσιο - Προσθήκη Υποκεφαλαίου ΔΑ
και άρθρου 203Α στον ν. 4389/2016

Στον ν. 4389/2016 (Α’ 94) προστίθενται Υποκεφάλαιο ΔΑ και
άρθρο 203Α ως εξής:

«ΥΠΟΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΑ
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΕΠΕΝΔΥΤΙΚΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ

Άρθρο 203Α
Διάθεση αντισταθµίσµατος από την επαναµεταβίβαση 

των µετοχών της Εταιρείας Υδρεύσεως 
και Αποχετεύσεως Πρωτευούσης και της Εταιρείας 

Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης 
από την Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας 

προς το Ελληνικό Δηµόσιο

Το αντιστάθµισµα από την επαναµεταβίβαση του συνόλου των
µετοχών της Εταιρείας Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως Πρωτευού-
σης Α.Ε. και της Εταιρείας Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσα-
λονίκης Α.Ε. που κατείχε η Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και
Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.) του άρθρου 184 του παρόντος, προς το
Ελληνικό Δηµόσιο, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 64 του ν.
5045/2023 (Α’ 136) και το οποίο ανέρχεται στο ποσό των εξακο-
σίων επτά εκατοµµυρίων (607.000.000) ευρώ, αποδίδεται στην
Ε.Ε.ΣΥ.Π. και διατίθεται, κατά παρέκκλιση από το άρθρο 199 του
παρόντος, ως εξής: 

α) πενήντα τοις εκατό (50%) του αντισταθµίσµατος καταβάλλε-
ται από την Ε.Ε.ΣΥ.Π. απευθείας στο Ελληνικό Δηµόσιο, εντός
τριάντα (30) ηµερών από την είσπραξή του και διατίθεται για την
αποπληρωµή των διεθνών υποχρεώσεων του ν. 4336/2015 (Α’ 94),
και

β) το υπόλοιπο πενήντα τοις εκατό (50%) του αντισταθµίσµατος
διατίθεται για τον σχηµατισµό ειδικού αποθεµατικού, προκειµένου
να χρησιµοποιηθεί ως αρχικό επενδυτικό κεφάλαιο της Ε.Ε.ΣΥ.Π.
για τη σύσταση του Επενδυτικού Ταµείου του άρθρου 203B.»

Άρθρο 16
Σύσταση και διαχείριση Επενδυτικού Ταµείου - 

Προσθήκη άρθρου 203Β στον ν. 4389/2016

Στον ν. 4389/2016 (Α’ 94) προστίθεται άρθρο 203Β ως εξής:

«Άρθρο 203Β
Σύσταση και διαχείριση Επενδυτικού Ταµείου

1. Η Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.),
µε απόφαση της γενικής της συνέλευσης που λαµβάνεται µετά
από εισήγηση του διοικητικού συµβουλίου, συστήνει Επενδυτικό
Ταµείο για την προώθηση και χρηµατοδότηση ή συγχρηµατοδό-
τηση αναπτυξιακών επενδυτικών δραστηριοτήτων, οι οποίες θα
έχουν σηµαντικό αντίκτυπο στην κοινωνική και οικονοµική ανά-
πτυξη και προοπτικές δηµιουργίας υπεραξιών. Η νοµική µορφή
που λαµβάνει το Επενδυτικό Ταµείο καθορίζεται βάσει της παρ. 4. 

2. Η αποστολή του Επενδυτικού Ταµείου είναι να επενδύει σε
αναπτυξιακούς τοµείς προς όφελος της ελληνικής οικονοµίας και
να υποστηρίζει τη µόχλευση πρόσθετων επενδύσεων. 

3. Αρχικό επενδυτικό κεφάλαιο του Επενδυτικού Ταµείου είναι
το ειδικό αποθεµατικό που σχηµατίζεται από το ήµισυ του αντι-
σταθµίσµατος από την επαναµεταβίβαση των µετοχών της Εται-
ρείας Υδρεύσεως και Αποχετεύσεως Πρωτευούσης και της
Εταιρείας Ύδρευσης και Αποχέτευσης Θεσσαλονίκης προς το Ελ-
ληνικό Δηµόσιο και διατίθεται για τον σκοπό αυτόν, σύµφωνα µε
την περ. β) του άρθρου 203Α.

4. Το Επενδυτικό Ταµείο λαµβάνει τη νοµική µορφή που είναι η
πλέον πρόσφορη για την εκπλήρωση των σκοπών του, ιδίως δε τη
µορφή:

α) Αµοιβαίου Κεφαλαίου Επιχειρηµατικών Συµµετοχών του άρ-
θρου 7 του ν. 2992/2002 (Α’ 54), ή

β) Οργανισµού Εναλλακτικών Επενδύσεων της περ. α) της παρ.
1 του άρθρου 4 του ν. 4209/2013 (Α’ 253), ανοικτού ή κλειστού
τύπου, ή

γ) ανώνυµης εταιρείας κεφαλαίου και συµµετοχών, άµεσης θυ-
γατρικής της Ε.Ε.ΣΥ.Π., κατά την παρ. 2 του άρθρου 188, ή

δ) οποιαδήποτε άλλη µορφή, µε ή χωρίς νοµική προσωπικότητα,
θεωρείται κατά την κρίση της γενικής συνέλευσης της Ε.Ε.ΣΥ.Π.
πρόσφορη για την εκπλήρωση των σκοπών της παρ. 1, σύµφωνα
µε τη νοµοθεσία και αφού ληφθούν υπόψη οι αντίστοιχες βέλτι-
στες ευρωπαϊκές και διεθνείς πρακτικές και η επίδραση της νοµι-
κής µορφής που θα επιλεγεί στους εθνικούς λογαριασµούς.

Για την επίτευξη του σκοπού των παρ. 1 και 2, το Επενδυτικό
Ταµείο διαχειρίζεται το επενδυτικό του κεφάλαιο, αποκλειστικά,
σύµφωνα µε: α) επενδυτικά κριτήρια της ιδιωτικής οικονοµίας, β)
τους διεθνώς αποδεκτούς κανόνες, όρους και κριτήρια που χρη-
σιµοποιούνται από αντίστοιχα επενδυτικά ταµεία, καθώς και τις
διεθνώς αποδεκτές πρακτικές και µεθόδους για επενδύσεις αυτής
της µορφής, βάσει των επενδυτικών κατευθύνσεων του άρθρου
203Δ.

5. Με την απόφαση της γενικής συνέλευσης της παρ. 1 συστή-
νεται άµεση θυγατρική εταιρεία µε αποκλειστικό σκοπό τη διαχεί-
ριση του Επενδυτικού Ταµείου, αν αυτό απαιτείται από τη
νοµοθεσία που διέπει τη νοµική του µορφή.

6. Άµεση θυγατρική που συστήνεται σύµφωνα µε τις παρ. 4 και
5 δεν ανήκει στον δηµόσιο τοµέα, όπως ορίζεται στην περ. α) της
παρ. 1 του άρθρου 14 του                    ν. 4270/2014 (Α’ 143) και δεν
εφαρµόζεται για τις προµήθειές της ο ν. 4412/2016 (Α’ 147). Η
Εταιρεία της παρούσας καταρτίζει Εσωτερικό Κανονισµό κατά πα-
ρέκκλιση από το άρθρο 189, µε την επιφύλαξη του ενωσιακού δι-
καίου.

7. Με την απόφαση της παρ. 1 ορίζονται τα όργανα που δύναν-
ται να παρέχουν συµβουλευτική υποστήριξη, να αξιολογούν, ειση-
γούνται και αποφασίζουν για τις επενδύσεις του Επενδυτικού
Ταµείου και να ασκούν τις υπόλοιπες αρµοδιότητες που σχετίζον-
ται µε τη λειτουργία του και τη διαχείριση των επενδύσεών του.
Τα ανωτέρω όργανα δύναται να περιλαµβάνουν τη Συµβουλευτική
Επιτροπή, την Επενδυτική Επιτροπή και την Επιτροπή Αξιολόγη-
σης και Διαχείρισης Κινδύνων.

8. Το Ελληνικό Δηµόσιο δεν έχει καµίας µορφής εγγυητική ή
άλλη ευθύνη σε σχέση µε το Επενδυτικό Ταµείο.»

Άρθρο 17
Κανόνες λειτουργίας του Επενδυτικού Ταµείου - 

Προσθήκη άρθρου 203Γ στον ν. 4389/2016

Στον ν. 4389/2016 (Α’ 94) προστίθεται άρθρο 203Γ ως εξής:

«Άρθρο 203Γ
Κανόνες λειτουργίας του Επενδυτικού Ταµείου

1. Τα ρευστά διαθέσιµα της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών
και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.), που σχηµατίζουν το ειδικό αποθεµα-
τικό που χρησιµοποιείται ως αρχικό επενδυτικό κεφάλαιο για τη
σύσταση του Επενδυτικού Ταµείου, σύµφωνα µε την περ. β) του
άρθρου 203Α, τηρούνται σε ειδικό λογαριασµό ταµειακής διαχεί-
ρισης στην Τράπεζα της Ελλάδος. Ανάληψη των διαθεσίµων
αυτών γίνεται µόνο στον βαθµό που απαιτείται για: 

α) την υλοποίηση των επενδύσεων του Επενδυτικού Ταµείου,
κατόπιν αντίστοιχης οριστικής επενδυτικής απόφασης για εγκε-
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κριµένη επένδυση που είναι σύµφωνη µε την επενδυτική πολιτική
του Επενδυτικού Ταµείου, 

β) την κάλυψη δαπανών σύστασης του Επενδυτικού Ταµείου,
και

γ) την κάλυψη των ετήσιων λειτουργικών εξόδων και δαπανών
του Επενδυτικού Ταµείου, βάσει του εγκεκριµένου προϋπολογι-
σµού.

2. Απαγορεύεται η διάθεση των ρευστών διαθεσίµων της παρ.
1 για να αποκτηθούν:

α) ακίνητα, 
β) ρευστοποιήσιµα ή µη στοιχεία ενεργητικού επιχειρήσεων µε

κινητές αξίες, 
γ) παράγωγα ή άλλα χρηµατοπιστωτικά µέσα που είναι εισηγ-

µένα σε οργανωµένη αγορά της Ελλάδας ή του εξωτερικού ή µε-
ρίδια σε Αµοιβαία Κεφάλαια Ακίνητης Περιουσίας, και 

δ) συµµετοχές σε Ανώνυµες Εταιρείες Επενδύσεων σε Ακίνητη
Περιουσία του ν. 2778/1999 (Α’ 295).

3. Αν το Επενδυτικό Ταµείο λάβει µορφή που επιτρέπει τη συµ-
µετοχή και τρίτων επενδυτών και, ιδίως, αν συσταθεί ως Αµοιβαίο
Κεφάλαιο Επιχειρηµατικών Συµµετοχών ή άλλης µορφής Οργανι-
σµός Εναλλακτικών Επενδύσεων, δύναται να προσκαλεί, στο πλαί-
σιο της επενδυτικής του πολιτικής, άλλα επενδυτικά κεφάλαια,
ιδιωτικούς επενδυτικούς και χρηµατοδοτικούς φορείς που
εδρεύουν στην Ελλάδα ή σε άλλο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή σε τρίτη χώρα, καθώς και άλλα διεθνή ή εθνικά επεν-
δυτικά ταµεία και οργανισµούς, να συµµετάσχουν ως συνεπενδυ-
τές στο Επενδυτικό Ταµείο.»

Άρθρο 18
Επενδυτικές κατευθύνσεις του Επενδυτικού Ταµείου - 

Προσθήκη άρθρου 203Δ στον ν. 4389/2016

Στον ν. 4389/2016 (Α’ 94) προστίθεται άρθρο 203Δ ως εξής:

«Άρθρο 203Δ
Επενδυτικές κατευθύνσεις του Επενδυτικού Ταµείου

1. Η επενδυτική πολιτική του Επενδυτικού Ταµείου καταρτίζεται
µε βάση τις κατευθύνσεις του παρόντος και περιλαµβάνεται στον
Εσωτερικό Κανονισµό επενδύσεων που καταρτίζεται από το όρ-
γανο που προσδιορίζεται µε την απόφαση της παρ. 1 του άρθρου
203Β.

2. Ο εσωτερικός κανονισµός επενδύσεων καθορίζει     ιδίως:
α) το στρατηγικό σχέδιο και την επενδυτική πολιτική,
β) τους κλάδους, στους οποίους επενδύει το Επενδυτικό Τα-

µείο,
γ) τις διαδικασίες που ακολουθούνται για τη λήψη επενδυτικών

αποφάσεων, για τη χρηµατοδότηση των τοµέων δραστηριότητας
και τη διενέργεια συναφών επενδύσεων,

δ) τους κανόνες, όρους και κριτήρια σχετικά µε:
δα) τα επενδυτικά όρια και τους περιορισµούς στη χρηµατοδό-

τηση µεµονωµένων επενδύσεων,
δβ) τα όρια επένδυσης και συνεπένδυσης ανά κλάδο, γεωγρα-

φία και επενδυσιούχο εταιρεία ή έργο,
δγ) τον εκτιµώµενο χρόνο εξόδου, τον εκτιµώµενο τρόπο απο-

επένδυσης, τον προσδοκώµενο εσωτερικό συντελεστή απόδοσης,
δδ) τις περιόδους ωρίµανσης και διακράτησης των επενδύσεων,
δε) τη διανοµή κερδών ή προσόδων (κατά περίπτωση),
δστ) τους δείκτες αναφοράς για την αξιολόγηση επενδυτικών

προτάσεων και τη λήψη επενδυτικών αποφάσεων,
δζ) άλλους επενδυτικούς κανόνες, όρους και κριτήρια που χρη-

σιµοποιούνται κατά τις διεθνώς αποδεκτές πρακτικές και µεθό-
δους για επενδύσεις αυτής της µορφής,

ε) τη διαχείριση κινδύνων, καθώς και κάθε άλλη εσωτερική δια-
δικασία λειτουργίας και συµµόρφωσης, σύµφωνα µε τις βέλτιστες
αρχές εταιρικής διακυβέρνησης και τη νοµοθεσία λειτουργίας των
επενδυτικών κεφαλαίων.

3. Το Επενδυτικό Ταµείο καταρτίζει ετήσιο και τριετές στρατη-
γικό και επιχειρησιακό σχέδιο και προϋπολογισµό µε βάση την
εσωτερική διαδικασία λειτουργίας και συµµόρφωσης, σύµφωνα
µε τις βέλτιστες αρχές εταιρικής διακυβέρνησης και τη νοµοθεσία

για τη λειτουργία επενδυτικών ταµείων.
Το τριετές στρατηγικό και επιχειρησιακό σχέδιο συντάσσεται

σύµφωνα µε τις στρατηγικές κατευθύνσεις και το στρατηγικό σχέ-
διο του άρθρου 190.

4. Το επενδυτικό κεφάλαιο του Επενδυτικού Ταµείου που απο-
επενδύεται, δύναται να επενδύεται σύµφωνα µε την Επενδυτική
Πολιτική, κατά τρόπο που δεν επηρεάζει τους εθνικούς λογαρια-
σµούς. Εφόσον στο επενδυτικό κεφάλαιο του Επενδυτικού Τα-
µείου συµµετέχουν και συνεπενδυτές, σύµφωνα µε την παρ. 3 του
άρθρου 203Γ, η πολιτική επανεπένδυσης των επενδυτικών κεφα-
λαίων που εισέφεραν συνεπενδυτές δύναται να καθορίζεται στη
βάση συµφωνίας µε τους συνεπενδυτές.

5. Σύµφωνα µε την επενδυτική πολιτική του Επενδυτικού Τα-
µείου, οι υπεραξίες και αποδόσεις που προκύπτουν κατά την απο-
επένδυση της παρ. 4 διανέµονται ή αποδίδονται, κατά περίπτωση,
στον µεριδιούχο ή τους µεριδιούχους ή τον µέτοχο, ή επανεπεν-
δύονται.

6. Στις επενδυτικές τοποθετήσεις του Επενδυτικού Ταµείου δύ-
ναται να συµµετέχουν ως συνεπενδυτές επενδυτικά κεφάλαια και
ιδιωτικοί επενδυτικοί και χρηµατοδοτικοί φορείς που εδρεύουν
στην Ελλάδα ή σε άλλο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή
σε τρίτη χώρα, καθώς και άλλα διεθνή ή εθνικά επενδυτικά ταµεία
και οργανισµούς.

7. Σύµφωνα µε την επενδυτική πολιτική του, το Επενδυτικό Τα-
µείο δύναται να συµµετέχει ως συνεπενδυτής σε επενδυτικές το-
ποθετήσεις στην Ελλάδα µε: 

α) άλλα ιδιωτικά, εθνικά ή διεθνή επενδυτικά κεφάλαια που
εδρεύουν στην Ελλάδα ή επενδύουν στην Ελλάδα, και

β) ευρωπαϊκούς και διεθνείς χρηµατοδοτικούς φορείς και ορ-
γανισµούς που επενδύουν στην Ελλάδα.

8. Στις επενδυτικές δραστηριότητες που ασκεί το Επενδυτικό
Ταµείο για την εκπλήρωση των σκοπών του πρώτου εδαφίου της
παρ. 1 του άρθρου 203Β περιλαµβάνονται έργα που εκτελούνται
στην Ελλάδα ή διασυνοριακού χαρακτήρα και επιχειρήσεις που
προάγουν την ελληνική οικονοµία µε αναπτυξιακές προοπτικές,
ισχυρά ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα, αποτελεσµατικές διοικητι-
κές οµάδες και εξωστρεφή δραστηριότητα, ιδίως σε:

α) κλάδους αιχµής µε στρατηγική προτεραιότητα, όπως επεν-
δύσεις πράσινης µετάβασης, κυκλικής οικονοµίας, µπλε οικονο-
µίας και τεχνολογικού και ψηφιακού µετασχηµατισµού, καθώς και
στρατηγικών και κρίσιµων ορυκτών πρώτων υλών,

β) ενεργειακές επενδύσεις και στις αντίστοιχες υποδοµές και
δίκτυα,

γ) κλάδους µεταφορών και συναφών υποδοµών,
δ) τεχνολογικούς κλάδους και επενδύσεις τεχνολογιών κατανε-

µηµένου καθολικού (blockchain) και τεχνητής νοηµοσύνης, και
ε) αναπτυξιακές και τεχνολογικές υποδοµές.
Οι επενδύσεις πραγµατοποιούνται:
α) κυρίως µέσω µειοψηφικών κεφαλαιουχικών ή οιονεί κεφαλαι-

ουχικών συµµετοχών σε µη εισηγµένες σε οργανωµένες αγορές
της Ελλάδας ή του εξωτερικού εταιρείες, χρηµατοδοτούµενους
φορείς, επιχειρήσεις και έργα, ή

β) µέσω υβριδικών χρηµατοδοτικών εργαλείων, στα οποία πε-
ριλαµβάνονται χρεωστικοί τίτλοι (όπως µετατρέψιµες οµολογίες).

Δεν επιτρέπεται η χρήση των κεφαλαίων του Επενδυτικού Τα-
µείου για την αναχρηµατοδότηση ή αποπληρωµή υφιστάµενων
δανειακών και άλλων υποχρεώσεων των χρηµατοδοτούµενων φο-
ρέων, έργων και επιχειρήσεων.

9. Η επενδυτική πολιτική ορίζει και εξειδικεύει ως βασικά κριτή-
ρια για τη συµµετοχή σε επενδύσεις ή συνεπενδύσεις, ιδίως:

α) την αξιοπιστία των επενδυτικών προτάσεων,
β) το κοινωνικοοικονοµικό αποτύπωµα των επενδύσεων,
γ) τις προοπτικές δηµιουργίας υπεραξίας και επίτευξης υψηλής

απόδοσης κεφαλαίου σταθµισµένου κινδύνου,
δ) τις αναπτυξιακές προοπτικές,
ε) τα ανταγωνιστικά πλεονεκτήµατα,
στ) την αποτελεσµατικότητα και εµπειρία των διοικητικών οµά-

δων, και
ζ) τη συνολική συµβολή των χρηµατοδοτούµενων επιχειρηµα-

τικών δραστηριοτήτων στην ανάπτυξη της ελληνικής οικονο-
µίας.»
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Άρθρο 19
Πρόσωπα που λαµβάνουν επενδυτικές αποφάσεις - 

προϋποθέσεις συµµετοχής, κωλύµατα, αποφυγή 
σύγκρουσης συµφερόντων - Προσθήκη άρθρου 203Ε 

στον ν. 4389/2016

Στον ν. 4389/2016 (Α’ 94) προστίθεται άρθρο 203Ε ως εξής:

«Άρθρο 203Ε
Πρόσωπα που λαµβάνουν επενδυτικές αποφάσεις - 

προϋποθέσεις συµµετοχής, κωλύµατα, αποφυγή 
σύγκρουσης συµφερόντων

1. Το όργανο διοίκησης του Επενδυτικού Ταµείου διορίζεται από
τη γενική συνέλευση του Επενδυτικού Ταµείου σύµφωνα µε την
παρ. 4 του άρθρου 197 και κατόπιν σύµφωνης γνώµης του Υπουρ-
γού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Σε αυτό δύναται να συµ-
µετέχει ο εκπρόσωπος που ορίζεται από κοινού από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότη-
τας στο διοικητικό συµβούλιο της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετο-
χών και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.), σύµφωνα µε την παρ. 4 του
άρθρου 192. 

2. Το όργανο της παρ. 1 διορίζει τα µέλη των οργάνων της παρ.
6 του άρθρου 203Β, τα οποία υποστηρίζουν συµβουλευτικά, αξιο-
λογούν επενδυτικές προτάσεις προς υλοποίηση και τις εγκρίνουν
ή τις απορρίπτουν σύµφωνα µε την επενδυτική πολιτική.

3. Τα πρόσωπα που στελεχώνουν το όργανο της παρ. 1 του πα-
ρόντος και τα πρόσωπα της παρ. 6 του άρθρου 203Β διαθέτουν
την απαραίτητη επιστηµονική κατάρτιση και αποδεδειγµένη υψηλή
σχετική επαγγελµατική τεχνογνωσία και πολυετή εµπειρία σε θέ-
µατα χρηµατοοικονοµικά, επενδύσεων κεφαλαίου, συµµετοχών
και χρηµατοδοτήσεων µεγάλων έργων.

Στη Συµβουλευτική Επιτροπή της παρ. 6 του άρθρου 203Β, δύ-
ναται να συµµετέχουν πρόσωπα από την Ελλάδα και το εξωτερικό
που διαθέτουν εγνωσµένο κύρος, αποδεδειγµένη επιστηµονική
κατάρτιση, τεχνογνωσία και επαγγελµατική εµπειρία στους κλά-
δους δραστηριοποίησης του Επενδυτικού Ταµείου.

4. Δεν επιτρέπεται να επιλεγούν σε θέσεις που σχετίζονται µε
την άσκηση αρµοδιοτήτων της παρ. 1 πρόσωπα που:

α) συµµετέχουν ή συµµετείχαν στο διοικητικό συµβούλιο της
Ε.Ε.ΣΥ.Π. ή των άµεσων και λοιπών θυγατρικών της Ε.Ε.ΣΥ.Π. ή
συνδέονταν µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας µε την Ε.Ε.ΣΥ.Π. µε
µία ή περισσότερες από τις άµεσες ή λοιπές θυγατρικές της. Η
απαγόρευση ισχύει για τρία (3) έτη µετά τη λήξη της συµµετοχής
τους στη διοίκησή της ή της σύµβασής τους µε την Ε.Ε.ΣΥ.Π. ή τη
θυγατρική της,

β) έχουν οποιασδήποτε µορφής σύγκρουση συµφερόντων οι
ίδιοι ή οι εταιρείες, στις οποίες συµµετέχουν, µε το αντικείµενο και
τους σκοπούς του Επενδυτικού Ταµείου.

5. Οι περιορισµοί της περ. α) της παρ. 4 δεν καταλαµβάνουν µη
εκτελεστικά µέλη του διοικητικού συµβουλίου ανώνυµης εταιρείας
που συστήνεται µε τις παρ. 3 και 4 του άρθρου 203Β.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΖΗΤΗΜΑΤΑ ΣΤΕΛΕΧΩΣΗΣ ΚΑΙ ΑΜΟΙΒΩΝ ΤΗΣ 
ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ ΣΥΜΜΕΤΟΧΩΝ ΚΑΙ 
ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΘΥΓΑΤΡΙΚΩΝ ΤΗΣ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4972/2022 

Άρθρο 20
Επιτροπή προσλήψεων και αµοιβών των λοιπών 

θυγατρικών της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών 
και Περιουσίας - Προσθήκη άρθρου 29Α στον ν. 4972/2022

Στον ν. 4972/2022 (Α’ 181) προστίθεται άρθρο 29Α ως εξής:

«Άρθρο 29Α
Επιτροπή προσλήψεων και αµοιβών των λοιπών θυγατρικών

της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας

1. Με απόφαση της γενικής της συνέλευσης, κάθε µία από τις

λοιπές θυγατρικές εταιρείες της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών
και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.) συγκροτεί επιτροπή προσλήψεων και
αµοιβών. Η επιτροπή αποτελείται κατά πλειοψηφία από ανεξάρ-
τητα µη εκτελεστικά µέλη του διοικητικού συµβουλίου κάθε εται-
ρείας. H θητεία των µελών είναι τριετής και δύναται να ανανεωθεί
άπαξ, παύει δε µε την καθ’ οιονδήποτε τρόπο απώλεια της ιδιότη-
τας του µέλους του διοικητικού συµβουλίου. 

2. Έργο της επιτροπής είναι η εισήγηση προς:
α) τη γενική συνέλευση για τον καθορισµό της διαδικασίας

πρόσληψης και των αµοιβών των γενικών διευθυντών και των δι-
ευθυντών εντός των ορίων του άρθρου 34Α, 

β) το διοικητικό συµβούλιο για τον καθορισµό της πολιτικής
προσλήψεων του λοιπού προσωπικού της εταιρείας και τους
όρους εργασίας των γενικών διευθυντών και διευθυντών.

3. Με απόφαση του διοικητικού συµβουλίου κάθε εταιρείας κα-
θορίζεται ο κανονισµός λειτουργίας της επιτροπής, ο οποίος ρυθ-
µίζει ιδίως τη συγκρότησή της, το καθεστώς των µελών, ζητήµατα
ασυµβιβάστων και κωλυµάτων, σύγκλησης, διεξαγωγής συνεδριά-
σεων και λήψης αποφάσεων, καθώς και κάθε άλλο θέµα που
αφορά τη λειτουργία της.»

Άρθρο 21
Προσλήψεις προσωπικού αορίστου χρόνου από 
τις λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας 

Συµµετοχών και Περιουσίας - Αντικατάσταση άρθρου 30 ν.
4972/2022

Το άρθρο 30 του ν. 4972/2022 (Α’ 181), περί προσλήψεων προ-
σωπικού αορίστου χρόνου, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 30
Προσλήψεις προσωπικού αορίστου χρόνου από τις θυγατρι-
κές της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας

1. Οι λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών
και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.) προσλαµβάνουν προσωπικό µε συµ-
βάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου σύµφωνα
µε την πολιτική προσλήψεων που εγκρίνεται από το διοικητικό
συµβούλιο κάθε εταιρείας µετά από εισήγηση της αντίστοιχης
επιτροπής προσλήψεων και αµοιβών και το επιχειρησιακό σχέδιο
των εταιρειών της παρ. 1 του άρθρου 36. Για τις προσλήψεις
ακολουθείται διαγωνιστική διαδικασία που εκκινεί µε δηµόσια
προκήρυξη, η οποία εγκρίνεται και εκδίδεται από τα αρµόδια όρ-
γανα της εταιρείας, ελέγχεται από το Ανώτατο Συµβούλιο Επι-
λογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) σύµφωνα µε την παρ. 3, και
δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα της. Με την προκήρυξη καθορί-
ζονται ιδίως:

α) Ο αριθµός ανά κατηγορία, ειδικότητα και κλάδο του προ-
σωπικού που προσλαµβάνεται,

β) τα απαιτούµενα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα κατά κα-
τηγορία και ειδικότητα,

γ) τα κριτήρια επιλογής, στα οποία µπορεί να περιλαµβάνεται
και η αξιολόγηση του υποψηφίου µέσω συνέντευξης, και η µο-
ριοδότησή τους,

δ) η προθεσµία υποβολής των αιτήσεων και των απαιτούµενων
δικαιολογητικών των υποψηφίων, ο τρόπος και ο χρόνος υποβο-
λής τους, καθώς και η υπηρεσία υποδοχής τους,

ε) η διαδικασία αξιολόγησης και επιλογής υποψηφίων, περι-
λαµβανοµένης και της συνέντευξης, τα αρµόδια όργανα, η δια-
δικασία σύνταξης και δηµοσίευσης των πινάκων κατάταξης, τα
αρµόδια όργανα και η διαδικασία ελέγχου νοµιµότητας των πι-
νάκων κατάταξης και η ολοκλήρωση της διαδικασίας,

στ) η άσκηση ένστασης σύµφωνα µε την παρ. 4, ο τρόπος και
χρόνος άσκησής της, το όργανο και η διαδικασία εξέτασής της.

2. Οι προσλήψεις των λοιπών θυγατρικών της Ε.Ε.ΣΥ.Π. που
αποτελούν φορείς γενικής κυβέρνησης εντάσσονται στον ετήσιο
προγραµµατισµό του άρθρου 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133). Οι
προσλήψεις των λοιπών θυγατρικών της Ε.Ε.ΣΥ.Π. που δεν απο-
τελούν φορείς Γενικής Κυβέρνησης δεν εντάσσονται στον προ-
γραµµατισµό του άρθρου 51 του ν. 4622/2019. Στις προσλήψεις
των λοιπών θυγατρικών της Ε.Ε.ΣΥ.Π. τηρούνται οι αρχές της
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διαφάνειας, της αξιοκρατίας και της ισότητας, σύµφωνα µε τις
ανάγκες και τις εσωτερικές διαδικασίες της κάθε εταιρείας. Οι
προβλέψεις της προκήρυξης και ιδίως τα στοιχεία των περ. α)
έως στ) της παρ. 1 καθορίζονται κατά παρέκκλιση του ν.
4765/2021 (Α’ 6) και κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης.

3. Η προκήρυξη αποστέλλεται στο Α.Σ.Ε.Π., το οποίο µπορεί
να διατυπώσει γνώµη εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών ως
προς τη νοµιµότητά της.

4. Η αξιολόγηση των αιτήσεων διενεργείται από τριµελή επι-
τροπή, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του διοικητικού συµ-
βουλίου κάθε εταιρείας. Στις συνεδριάσεις της επιτροπής µπορεί
να παρευρίσκεται χωρίς δικαίωµα ψήφου και ένα (1) µέλος που
υποδεικνύεται από την Ε.Ε.ΣΥ.Π.. Η επιτροπή συντάσσει προσω-
ρινούς πίνακες κατάταξης, τους οποίους δηµοσιεύει στην ιστο-
σελίδα της εταιρείας. Κατά των πινάκων κατάταξης επιτρέπεται
η άσκηση ένστασης για λόγους νοµιµότητας, εντός αποκλειστι-
κής προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από την εποµένη της καταχώ-
ρισής τους στην ιστοσελίδα της εταιρείας. Αν δεν κατατεθούν
εµπροθέσµως ενστάσεις κατά του προσωρινού πίνακα, η επι-
τροπή αξιολόγησης καταρτίζει τον οριστικό πίνακα προσληπτέων
και απορριπτέων. Οι ενστάσεις εξετάζονται από τριµελή επι-
τροπή ενστάσεων, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του διοι-
κητικού συµβουλίου. Στην επιτροπή ενστάσεων συµµετέχει ένα
(1) µέλος, το οποίο υποδεικνύεται από το Α.Σ.Ε.Π. εντός δέκα
(10) ηµερών µετά από τη λήψη σχετικού αιτήµατος από την εται-
ρεία. Αν δεν υποδειχθεί µέλος από το Α.Σ.Ε.Π. εντός της προθε-
σµίας του προηγούµενου εδαφίου, στη θέση του συµµετέχει
µέλος που ορίζει η εταιρεία. Στις συνεδριάσεις της επιτροπής
ενστάσεων µπορεί να παρευρίσκεται χωρίς δικαίωµα ψήφου και
ένα (1) µέλος που υποδεικνύεται από την Ε.Ε.ΣΥ.Π.. Η επιτροπή
ενστάσεων καταρτίζει τον οριστικό πίνακα προσληπτέων και
απορριπτέων, τον οποίο επικυρώνει το διοικητικό συµβούλιο µε
απόφασή του. Τα οριστικά αποτελέσµατα αναρτώνται στην ιστο-
σελίδα της εταιρείας. Τα όργανα που διενεργούν τον διαγωνισµό
σε κάθε στάδιό του µπορούν να καταφεύγουν, κατόπιν ανάθε-
σης, στις υπηρεσίες εξειδικευµένων συµβούλων.

5. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η πλήρωση θέσεων προσωπι-
κού των λοιπών θυγατρικών εταιρειών της Ε.Ε.ΣΥ.Π. εξαιρείται
από: α) τις παρ. 1, 4, 5 και 6 του άρθρου 11 του ν. 3833/2010 (Α’
40), περί περιορισµού προσλήψεων, β) την περ. 1 της παρ. 20
και τις παρ. 21 και 22 του άρθρου ένατου του ν. 4057/2012 (Α’
54), περί εκκίνησης διαδικασιών πρόσληψης και έκδοσης από-
φασης κατανοµής σε θέσεις, γ) το άρθρο 51 του ν. 4622/2019,
περί ετήσιου προγραµµατισµού δυναµικού του δηµόσιου τοµέα,
δ) τις παρ. 8 και 10 του άρθρου 49 του                    ν. 3943/2011
(Α’ 14), περί κάλυψης κενών οργανικών θέσεων και προηγούµε-
νου ελέγχου πριν από την έκδοση ατοµικής πράξης διορισµού ή
πρόσληψης, ε) την παρ. 10 του άρθρου 1 του ν. 4038/2012 (Α’
14), περί δηµοσίευσης στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως των
πράξεων πρόσληψης και λύσης των συµβάσεων εργασίας, και
στ) την παρ. 20 του άρθρου 14 του ν. 2266/1994 (Α’ 218), περί
δυνατότητας διορισµού συγγενούς αποβιώσαντος εργαζοµένου.

6. Οι εταιρείες µπορούν, επίσης, να συνάπτουν συµβάσεις έµ-
µισθης εντολής µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου, η
οποία εκδίδεται µετά από εισήγηση του διευθύνοντος συµβού-
λου, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 2.»

Άρθρο 22
Προσλήψεις προσωπικού ορισµένου χρόνου 

από τις λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας 
Συµµετοχών και Περιουσίας - Αντικατάσταση 

άρθρου 31 ν. 4972/2022

Το άρθρο 31 του ν. 4972/2022 (Α’ 181), περί προσλήψεων προ-
σωπικού ορισµένου χρόνου, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 31
Προσλήψεις προσωπικού ορισµένου χρόνου 

από τις λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας 
Συµµετοχών και Περιουσίας

1. Επιτρέπεται στις λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εται-

ρείας Συµµετοχών και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.) η πρόσληψη προ-
σωπικού µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου για την κάλυψη ειδικών αναγκών που απαιτούν εξειδικευ-
µένη εµπειρία ή σπουδές προς εκτέλεση ειδικού έργου, σύµ-
φωνα µε την πολιτική προσλήψεων κάθε εταιρείας και το
επιχειρησιακό σχέδιο των εταιρειών της παρ. 1 του άρθρου 36.
Οι συµβάσεις του πρώτου εδαφίου δύναται να ανανεώνονται για
όσο χρονικό διάστηµα απαιτείται για την εκτέλεση του έργου,
µετά από αξιολόγηση των αναγκών, σύµφωνα µε τον οικείο Εσω-
τερικό Κανονισµό λειτουργίας. 

2. Οι προσλήψεις της παρ. 1 διενεργούνται µε τη διαδικασία
του άρθρου 30. 

3. Εκτός από τις προσλήψεις της παρ. 1, οι θυγατρικές της
Ε.Ε.ΣΥ.Π. µπορούν να προσλαµβάνουν προσωπικό µε σύµβαση
εργασίας ορισµένου χρόνου για την κάλυψη πρόσκαιρων, παρο-
δικών ή εποχικών αναγκών. Οι προσλήψεις αυτές γίνονται µε από-
φαση του διευθύνοντος συµβούλου και σύµφωνα µε την πολιτική
προσλήψεων κάθε εταιρείας και το εγκεκριµένο στρατηγικό και
επιχειρησιακό σχέδιο της παρ. 1 του άρθρου 36. Η διάρκεια της
απασχόλησης του προσωπικού της παρούσας δεν µπορεί να
υπερβαίνει τους οκτώ (8) µήνες σε συνολικό χρονικό διάστηµα δώ-
δεκα (12) µηνών. Στις λοιπές θυγατρικές της Ε.Ε.ΣΥ.Π. που δεν
αποτελούν φορείς Γενικής Κυβέρνησης η διάρκεια της απασχό-
λησης της παρούσας δεν υπερβαίνει τους δώδεκα (12) µήνες και
δύναται να ανανεώνεται µόνο µία (1) φορά.

Μετά από το πέρας του ως άνω χρόνου απασχόλησης, οι συµ-
βάσεις αυτές λύονται αυτοδικαίως, χωρίς καµία προειδοποίηση
ή διατύπωση και χωρίς αποζηµίωση. Παράταση ή σύναψη νέας
σύµβασης κατά το ίδιο ηµερολογιακό έτος ή µετατροπή σε σύµ-
βαση αορίστου χρόνου είναι άκυρες.»

Άρθρο 23
Πλήρωση θέσεων γενικών διευθυντών και διευθυντών 

στις λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας 
Συµµετοχών και Περιουσίας - 

Αντικατάσταση άρθρου 32 ν. 4972/2022

Το άρθρο 32 του ν. 4972/2022 (Α’ 181), περί πλήρωσης θέσεων
Γενικών Διευθυντών και Διευθυντών, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 32
Πλήρωση θέσεων γενικών διευθυντών και 

διευθυντών στις λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής 
Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας 

1. Η πλήρωση θέσεων γενικών διευθυντών και διευθυντών στις
λοιπές θυγατρικές της Ε.Ε.ΣΥ.Π. γίνεται κατόπιν δηµόσιας προ-
κήρυξης µε απόφαση του διευθύνοντος συµβούλου της κάθε
εταιρείας. Οι γενικοί διευθυντές και οι διευθυντές προσλαµβά-
νονται µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου διάρκειας έως τεσσάρων
(4) ετών, οι οποίες µπορούν να ανανεώνονται για ίσο χρονικό διά-
στηµα µε απόφαση του διευθύνοντος συµβούλου, κατόπιν της
διαδικασίας της απόφασης της περ. α) της παρ. 2 του άρθρου
29Α. Ο διευθύνων σύµβουλος µπορεί να αποφασίσει την πλή-
ρωση των ανωτέρω θέσεων και µε τοποθέτηση διευθυντή και γε-
νικού διευθυντή, οι οποίοι έχουν αναλάβει την οργανική τους
θέση κατόπιν της δηµόσιας προκήρυξης του πρώτου εδαφίου,
χωρίς να ακολουθηθεί εκ νέου διαγωνιστική διαδικασία. 

2. Στη διαδικασία επιλογής, κατόπιν δηµόσιας προκήρυξης,
επιτρέπεται να συµµετέχουν υπάλληλοι που ανήκουν στο προ-
σωπικό της εταιρείας, καθώς και πρόσωπα που δεν έχουν σύµ-
βαση εργασίας µε αυτήν. Αν υπάλληλος της εταιρείας επιλεγεί
για θέση γενικού διευθυντή ή διευθυντή, λαµβάνει τις αντίστοιχες
αποδοχές για όσο διαρκεί η θητεία του. Μετά τη λήξη της θη-
τείας του ως γενικού διευθυντή ή διευθυντή επανέρχεται στην
προηγούµενη θέση του και λαµβάνει τις αποδοχές που αντιστοι-
χούν στη θέση αυτή. 

3. Πρόσωπο που έχει ολοκληρώσει πλήρη θητεία γενικού δι-
ευθυντή ή διευθυντή επιτρέπεται να συµµετάσχει στο µέλλον σε
διαδικασία για την πλήρωση της ίδιας θέσης.»
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Άρθρο 24
Αποδοχές µελών διοικητικού συµβουλίου - 

Αντικατάσταση άρθρου 34 ν. 4972/2022

Το άρθρο 34 του ν. 4972/2022 (Α’ 181), περί µισθολογικών ρυθ-
µίσεων, αποδοχών και αµοιβών διοικητικών συµβουλίων, αντικα-
θίσταται ως εξής:

«Άρθρο 34
Αποδοχές και αµοιβές διοικητικών συµβουλίων

1. Το Συµβούλιο Εταιρικής Διακυβέρνησης της Ελληνικής Εται-
ρείας Συµµετοχών και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.) µε απόφασή του,
κατόπιν αιτιολογηµένης εισήγησης του διοικητικού συµβουλίου, η
οποία λαµβάνει υπόψη συγκριτική µελέτη αντίστοιχων περιπτώ-
σεων, καθορίζει το γενικό ανώτατο όριο αποδοχών των διευθυνόν-
των συµβούλων των λοιπών θυγατρικών. 

2. Η συνολική αµοιβή, συµπεριλαµβανοµένων των πρόσθετων
αµοιβών που συνδέονται µε στόχους, του διευθύνοντος συµβού-
λου, των εκτελεστικών και των λοιπών µελών των διοικητικών συµ-
βουλίων των λοιπών θυγατρικών της Ε.Ε.ΣΥ.Π., ορίζεται µε
απόφαση της γενικής συνέλευσης κάθε εταιρείας, σύµφωνα µε τα
άρθρα 109, περί διαδικασίας και προϋποθέσεων χορήγησης
αµοιβών, και 110, περί πολιτικής αποδοχών, του                ν.
4548/2018 (Α’ 104), µη εφαρµοζόµενων των άρθρων 22, περί κα-
θορισµού αποδοχών ειδικών κατηγοριών, και 28, περί ανώτατου
ορίου αποδοχών, του ν. 4354/2015 (Α’ 176). Το ύψος της συνολι-
κής αµοιβής διαµορφώνεται λαµβάνοντας υπόψη τα χαρακτηρι-
στικά της κάθε εταιρείας και ιδίως το µέγεθος, τον κύκλο
εργασιών, το περιβάλλον στο οποίο λειτουργεί, ανταγωνιστικό ή
µη, καθώς και τις αντίστοιχες πρακτικές που εφαρµόζονται σε
οµοειδείς εταιρείες του εσωτερικού και του εξωτερικού. Η συνο-
λική αµοιβή του διευθύνοντος συµβούλου κάθε εταιρείας δεν
υπερβαίνει το γενικό ανώτατο όριο αποδοχών διευθυνόντων συµ-
βούλων της παρ. 1.»

Άρθρο 25
Αποδοχές προσωπικού - Προσθήκη άρθρου 34Α 

στον ν. 4972/2022

Στον ν. 4972/2022 (Α’ 181) προστίθεται άρθρο 34A ως εξής:

«Άρθρο 34Α
Αποδοχές προσωπικού

1. Μετά από εισήγηση της επιτροπής προσλήψεων και αµοιβών
του άρθρου 29Α εγκρίνονται από το διοικητικό συµβούλιο οι απο-
δοχές των γενικών διευθυντών και διευθυντών. Με την ίδια ή όµοια
απόφαση εγκρίνονται και οι στόχοι, των οποίων η επίτευξη ή υπέρ-
βαση µπορεί να συνδεθεί µε µέρος της αµοιβής. Στις λοιπές θυ-
γατρικές που αποτελούν φορείς γενικής κυβέρνησης, οι αποδοχές
και πρόσθετες µεταβλητές αµοιβές, απολαβές και αποζηµιώσεις
των γενικών διευθυντών δεν υπερβαίνουν τα όρια της περ. α) της
παρ. 3 του άρθρου 28 του              ν. 4354/2015 (Α’ 176) και οι απο-
δοχές και πρόσθετες µεταβλητές αµοιβές, απολαβές και αποζη-
µιώσεις των διευθυντών δεν υπερβαίνουν τα όρια της παρ. 1 του
άρθρου 28 του ν. 4354/2015.

2. Οι αµοιβές του υπόλοιπου προσωπικού που απασχολείται
στις λοιπές θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και
Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.), που αποτελούν φορείς Γενικής Κυβέρνη-
σης, ρυθµίζονται από τα άρθρα 7 έως 35 του ν. 4354/2015. Στις
αµοιβές αυτές µπορεί να προστίθεται και η αµοιβή για την επί-
τευξη στόχων που τίθενται σύµφωνα µε την παρ. 3.

3. Με απόφαση της γενικής συνέλευσης καθεµιάς από τις λοι-
πές θυγατρικές, η οποία λαµβάνεται µετά από εισήγηση του διοι-
κητικού συµβουλίου τους, συνοδευόµενη από σχετική
οικονοµοτεχνική µελέτη, δύναται να καθορίζεται κίνητρο επίτευξης
στόχων, καθώς και εξειδικευµένη στοχοθεσία για συγκεκριµένες
κατηγορίες προσωπικού, εξαιρουµένων των γενικών διευθυντών
και διευθυντών. Το κίνητρο επίτευξης στόχων καταβάλλεται ετη-
σίως, εφόσον επιτευχθούν οι στόχοι που περιλαµβάνονται στο επι-
χειρησιακό σχέδιο της παρ. 1 του άρθρου 36, αν τα απολογιστικά

κέρδη προ φόρων και αποσβέσεων, όπως προκύπτουν από τις δη-
µοσιευµένες οικονοµικές καταστάσεις κάθε έτους, είναι ίσα ή µε-
γαλύτερα αυτών που περιλαµβάνονταν στο επιχειρησιακό σχέδιο
για το εν λόγω έτος. Το κίνητρο επίτευξης στόχων υπολογίζεται
επί του βασικού µισθού και του επιδόµατος θέσης ευθύνης, δεν
δύναται να υπερβαίνει ανά έτος το δεκαπέντε τοις εκατό (15%)
του αθροίσµατος του ετήσιου βασικού µισθού και του επιδόµατος
θέσης ευθύνης και υπόκειται στις ασφαλιστικές εισφορές και λοι-
πές κρατήσεις των πρόσθετων αποδοχών.

4. Για τις εταιρείες που αποτελούν φορείς γενικής κυβέρνησης,
οι µη µισθολογικές παροχές διέπονται από το άρθρο 43 του ν.
4484/2017 (Α’ 110).

5. Οι αµοιβές του υπόλοιπου προσωπικού, πλην γενικών διευ-
θυντών και διευθυντών, των λοιπών θυγατρικών που δεν αποτε-
λούν φορείς γενικής κυβέρνησης, ορίζονται από την πολιτική
αµοιβών της αντίστοιχης εταιρείας. Εφόσον το Δηµόσιο ή η
Ε.Ε.ΣΥ.Π. κατέχουν την πλειοψηφία των µετοχών αυτών, καταβάλ-
λονται δώδεκα (12) µισθοί ετησίως.

6. Ειδικά, το µισθολογικό καθεστώς ρυθµίζεται για: α)  το προ-
σωπικό των Ελληνικών Ταχυδροµείων που προσλαµβάνεται µετά
την 4η Δεκεµβρίου 2020, από τις     παρ. 5 και 6 του άρθρου 41
του ν. 4758/2020 (Α’ 242) και την περ. β) της παρ. 6 του άρθρου
31 του ν. 4141/2013         (Α’ 81) και β) τη «ΔΕΘ HELEXPO», από
την παρ. 18 του άρθρου 12 του ν. 4109/2013 (Α’ 16).»

Άρθρο 26
Λειτουργία σύµβασης εργασίας - Προσθήκη άρθρου 34Β 

στον ν. 4972/2022

Στον ν. 4972/2022 (Α’181) προστίθεται άρθρο 34Β ως εξής:

«Άρθρο 34Β
Λειτουργία σύµβασης εργασίας

1. Οι συµβάσεις εργασίας διέπονται από την κείµενη εργατική
νοµοθεσία του ιδιωτικού τοµέα. Η άσκηση του διευθυντικού δι-
καιώµατος εκ µέρους κάθε εταιρείας γίνεται από τον διευθύνοντα
σύµβουλο και τους υπαλλήλους που κατέχουν θέσεις ευθύνης σε
αυτή, σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό λειτουργίας τους και
περιλαµβάνει ενδεικτικά τις προαγωγές, µετακινήσεις, µεταθέσεις
του προσωπικού, καθώς και την πλήρωση θέσεων προϊσταµένων
και θέσεων ευθύνης πέραν των γενικών διευθυντών και διευθυν-
τών.

2. Οι συµβάσεις εργασίας λύονται σύµφωνα µε την κείµενη ερ-
γατική νοµοθεσία.»

Άρθρο 27
Πειθαρχικά Συµβούλια - Προσθήκη άρθρου 34Γ 

στον ν. 4972/2022 

Στον ν. 4972/2022 (Α’ 181) προστίθεται άρθρο 34Γ ως εξής:

«Άρθρο 34Γ
Πειθαρχικά Συµβούλια

Ο πειθαρχικός έλεγχος του προσωπικού κάθε εταιρείας ασκεί-
ται από το πειθαρχικό της συµβούλιο. Σε  αυτό συµµετέχει ο Δι-
ευθυντής Κανονιστικής Συµµόρφωσης ή Ανθρώπινου Δυναµικού
της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.),
ως πρόεδρος, ένα (1) ανεξάρτητο µη εκτελεστικό µέλος του διοι-
κητικού συµβουλίου της αντίστοιχης εταιρείας, ως µέλος, και ένα
(1) πρόσωπο εγνωσµένου κύρους, ως µέλος. Ο πρόεδρος του πει-
θαρχικού συµβουλίου ορίζεται από το διοικητικό συµβούλιο της
Ε.Ε.ΣΥ.Π. και τα δύο (2) µέλη από το διοικητικό συµβούλιο της αν-
τίστοιχης εταιρείας.»

Άρθρο 28
Σύµβαση εργασίας γενικών διευθυντών και διευθυντών - 

Προσθήκη άρθρου 34Δ στον ν. 4972/2022

Στον ν. 4972/2022 (Α’ 181) προστίθεται άρθρο 34Δ ως εξής:
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«Άρθρο 34Δ
Σύµβαση εργασίας γενικών διευθυντών και διευθυντών

1. Οι όροι των συµβάσεων της κάθε εταιρείας µε τους γενικούς
διευθυντές και διευθυντές εγκρίνονται από το διοικητικό συµβού-
λιο µετά από εισήγηση της επιτροπής προσλήψεων και αµοιβών.
Στους όρους αυτούς περιλαµβάνεται στοχοθεσία που συνδέεται
µε: α) την ικανοποιητική απόδοση του γενικού διευθυντή ή διευ-
θυντή, και β) µέρος της αµοιβής του, σύµφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 34Α.

2. Η σύµβαση εργασίας γενικού διευθυντή ή διευθυντή καταγ-
γέλλεται πριν από τη συµβατικώς καθορισµένη λήξη της, αν δεν
επιτύχει τους στόχους που έχουν τεθεί και µετά από συνολική
αξιολόγηση της απόδοσής του. Στη σύµβαση εργασίας προβλέ-
πεται ότι, σε περίπτωση πρόωρης λύσης της, σύµφωνα µε το
πρώτο εδάφιο, η αποζηµίωση που δικαιούται να λάβει ο γενικός
διευθυντής ή διευθυντής δεν µπορεί να υπερβαίνει τις µηνιαίες
αποδοχές του έως έξι (6) µηνών.»

Άρθρο 29
Εξαίρεση από αποσπάσεις εργαζοµένων σε λοιπές 
θυγατρικές της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών 

και Περιουσίας  Α.Ε. - Προσθήκη παρ. 5 στο άρθρο 35 
του ν. 4972/2022

1. Στο άρθρο 35 του ν. 4972/2022 (Α’ 181), περί µετακινήσεων
προσωπικού, προστίθεται νέα παρ. 5 ως εξής:

«5. Το προσωπικό των λοιπών θυγατρικών εταιρειών της
Ε.Ε.ΣΥ.Π. δεν µπορεί να αποσπάται σε ιδιαίτερα γραφεία του Κε-
φαλαίου Ε’ του ν. 4622/2019 (Α’ 133), σε γραφεία αιρετών σε
Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, στην Προεδρία της Δηµοκρατίας, ή στο
Υπουργείο Εσωτερικών, προκειµένου να διατεθεί, σύµφωνα µε το
άρθρο 6 του ν. 1878/1990 (Α’ 33) και τα άρθρα 2 και 3 του               ν.
1895/1990 (Α’ 116), σε γραφεία Κοµµάτων και Βουλευτών της Βου-
λής των Ελλήνων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, καθώς και
στο γραφείο του Έλληνα Επιτρόπου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.»

2. Η παρ. 1 δεν θίγει αποσπάσεις που είναι σε ισχύ κατά τη δη-
µοσίευση του παρόντος, καθώς και αυτές, για τις οποίες έχει εκ-
δοθεί απόφαση απόσπασης, αλλά δεν έχει γίνει τοποθέτηση µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος. 

Άρθρο 30
Κατάρτιση εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας, 

κανονισµού προσωπικού και οργανογράµµατος λοιπών
θυγατρικών της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών 
και Περιουσίας - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 36 

ν. 4972/2022

Στην παρ. 2 του άρθρου 36 του ν. 4972/2022 (Α’ 181), περί κα-
τάρτισης του εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας και οργανο-
γράµµατος των λοιπών θυγατρικών, µετά τη φράση «κανονισµός
λειτουργίας,», προστίθεται η φράση «ο κανονισµός προσωπι-
κού», και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Ο εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας, ο κανονισµός προ-
σωπικού και το οργανόγραµµα των λοιπών θυγατρικών καταρτί-
ζονται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου τους και
υποβάλλονται προς έγκριση στη Γενική Συνέλευση.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΣΕ ΕΙΔΙΚΟΤΕΡΑ ΘΕΜΑΤΑ ΣΥΜΒΑΣΕΩΝ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4972/2022

Άρθρο 31
Πολιτική προµηθειών και µισθώσεων των λοιπών 

θυγατρικών της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών 
και Περιουσίας - Αντικατάσταση τίτλου και παρ. 2, 

τροποποίηση παρ. 4 και 5, προσθήκη παρ. 8 
στο άρθρο 38 του ν. 4972/2022

1. Ο τίτλος του άρθρου 38 του ν. 4972/2022 (Α’ 181) αντικαθί-

σταται ως εξής: «Πολιτική προµηθειών και µισθώσεων».
2. Η παρ. 2 του άρθρου 38 του ν. 4972/2022, περί πολιτικής

αναθέσεων της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας
(Ε.Ε.ΣΥ.Π.), αντικαθίσταται ως εξής: 

«2. Το Γενικό Πλαίσιο Κανονισµού Έργων, Προµηθειών και Υπη-
ρεσιών και οι κανονισµοί έργων, προµηθειών και υπηρεσιών για
την ανάθεση των συµβάσεων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών
των λοιπών θυγατρικών εταιρειών της Ε.Ε.ΣΥ.Π., άνω και κάτω των
ορίων των Οδηγιών 2014/24, του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου, της 26ης Φεβρουαρίου 2014 «σχετικά µε τις δη-
µόσιες προµήθειες και την κατάργηση της Οδηγίας 2004/18/ΕΚ»
(L 94) και 2014/25 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου, της 26ης Φεβρουαρίου 2014, «σχετικά µε τις προµήθειες φο-
ρέων που δραστηριοποιούνται στους τοµείς του ύδατος, της
ενέργειας, των µεταφορών και των ταχυδροµικών υπηρεσιών και
την κατάργηση της Οδηγίας 2004/17/ΕΚ» (L 94), προβλέπουν τις
διαδικασίες και τους όρους σχετικά µε την ανάθεση και εκτέλεση
των συµβάσεών τους, κατά παρέκκλιση από τον ν. 4412/2016 (Α’
147), υπό την επιφύλαξη της ενωσιακής νοµοθεσίας. Το Γενικό
Πλαίσιο Κανονισµού Έργων, Προµηθειών και Υπηρεσιών και οι κα-
νονισµοί έργων, προµηθειών και υπηρεσιών για την ανάθεση των
συµβάσεων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών των λοιπών θυγα-
τρικών εταιρειών της Ε.Ε.ΣΥ.Π. προβλέπουν όργανα και διαδικα-
σίες, ώστε να εκπληρώνονται οι υποχρεώσεις που προκύπτουν
από την Οδηγία 89/665 του Συµβουλίου της 21ης Δεκεµβρίου
1989 «για τον συντονισµό των νοµοθετικών, κανονιστικών και δι-
οικητικών διατάξεων, περί της εφαρµογής των διαδικασιών προ-
σφυγής στον τοµέα της σύναψης συµβάσεων κρατικών
προµηθειών και δηµοσίων έργων» (L 395), και την Οδηγία 92/13
του Συµβουλίου της 25ης Φεβρουαρίου 1992 «για τον συντονισµό
των νοµοθετικών, κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων σχετικά
µε την εφαρµογή των κοινοτικών κανόνων στις διαδικασίες σύνα-
ψης των συµβάσεων φορέων οι οποίοι λειτουργούν στους τοµείς
του ύδατος, της ενέργειας, των µεταφορών και των τηλεπικοινω-
νιών» (L 76). Πριν από την έγκρισή τους αποστέλλονται στην Ενιαία
Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων (Ε.Α.ΔΗ.ΣΥ.), η οποία µπορεί να δια-
τυπώσει γνώµη επί των προτεινόµενων κανονισµών εντός εξήντα
(60) ηµερών από τη λήψη τους. Οι διαφορές από την εφαρµογή
των κανονισµών έργων, προµηθειών και υπηρεσιών υπάγονται στη
δικαιοδοσία των αρµόδιων Διοικητικών Εφετείων, σε πρώτο και τε-
λευταίο βαθµό.» 

3. Στις παρ. 4 και 5 του άρθρου 38 του ν. 4972/2022, περί έγκρι-
σης έργων, προµηθειών και υπηρεσιών επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) στην παρ. 4: αα) η φράση «δηµόσιων έργων,
προµηθειών και υπηρεσιών, εφαρµόζουν» αντικαθίσταται από τη
φράση «έργων, προµηθειών και υπηρεσιών που καταρτίζουν,
εφαρµόζουν αναλογικά», αβ) προστίθεται τελευταίο εδάφιο, β)
στην παρ. 5: βα) στο πρώτο εδάφιο η φράση «από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, στην επιτροπή ελέγχου», αντικαθίσταται
από τη φράση «από την έναρξη ισχύος του κανονισµού έργων,
προµηθειών και υπηρεσιών που εγκρίνεται σύµφωνα µε την παρ.
3, στην επιτροπή ελέγχου του άρθρου 10», ββ) µετά τη φράση «Τα
δύο µέλη της παρούσας» του τελευταίου εδαφίου τίθεται η φράση
«µπορούν να συµµετέχουν στις επιτροπές ελέγχου έως τριών (3)
λοιπών θυγατρικών,», και οι παρ. 4 και 5 διαµορφώνονται ως εξής:

«4. Μέχρι την έγκριση του κανονισµού έργων, προµηθειών και
υπηρεσιών, σύµφωνα µε την παρ. 3, οι εταιρείες, ως προς τις συµ-
βάσεις έργων, προµηθειών και υπηρεσιών, που καταρτίζουν,
εφαρµόζουν αναλογικά τις διατάξεις του ν. 4412/2016, µε την επι-
φύλαξη: α) του τρίτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 48 του ν.
4758/2020 (Α’ 242), περί της πολιτικής προµηθειών της Ανώνυµης
Εταιρείας Ελληνικά Ταχυδροµεία, και β) της παρ. 18 του άρθρου
12 του ν. 4109/2013 (Α’ 16), περί συγχώνευσης των ανωνύµων
εταιρειών ΔΕΘ Α.Ε. και HELEXPO A.E.. Ειδικά για την εταιρεία
«ΔΕΘ - HELEXPO A.E.», η παρ. 18 του άρθρου 12 του ν. 4109/2013
διατηρείται σε ισχύ και µετά την έγκριση του ως άνω Κανονισµού.

5. Με απόφαση της γενικής συνέλευσης, που συγκαλείται
εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του κανονισµού
έργων, προµηθειών και υπηρεσιών, που εγκρίνεται σύµφωνα µε
την παρ. 3, στην επιτροπή ελέγχου του άρθρου 10 που λειτουρ-
γεί στις λοιπές θυγατρικές της Ε.Ε.ΣΥ.Π., προστίθενται δύο (2)
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µέλη, που επιλέγονται από κατάλογο προσώπων µε αποδεδειγ-
µένη εµπειρία στον τοµέα των συµβάσεων έργων, προµηθειών και
υπηρεσιών, και είναι ανεξάρτητα από την εταιρεία κατά την έννοια
του άρθρου 9 του ν. 4706/2020 (Α’ 136) και του άρθρου 99 του ν.
4548/2018 (Α’ 104). Η θητεία των µελών είναι τριετής και δύναται
να ανανεωθεί µία (1) φορά. Αν πρόκειται για µέλη του διοικητικού
συµβουλίου, η θητεία τους παύει µε την καθ’ οιονδήποτε τρόπον
απώλεια της ιδιότητας του µέλους του διοικητικού συµβουλίου.
Τα δύο (2) µέλη της παρούσας µπορούν να συµµετέχουν στις επι-
τροπές ελέγχου έως τριών (3) λοιπών θυγατρικών, δεν θεωρούνται
τακτικά µέλη της επιτροπής και συµµετέχουν στις συνεδριάσεις
µε δικαίωµα ψήφου που αφορά στις αρµοδιότητες της παρ. 6.»

4. Στο άρθρο 38 του ν. 4972/2022 προστίθεται παρ. 8 ως εξής:
«8. Με απόφαση του διοικητικού συµβουλίου κάθε εταιρείας κα-

ταρτίζεται κανονισµός µισθώσεων, κατά παρέκκλιση του ν.
3130/2003 (Α’ 76), περί µισθώσεων ακινήτων για στέγαση δηµο-
σίων υπηρεσιών.»

Άρθρο 32
Πολιτική προµηθειών Ελληνικών Ταχυδροµείων - 

Προσθήκη άρθρου 38Α στον ν. 4972/2022

Στον ν. 4972/2022 (Α’ 181), προστίθεται άρθρο 38Α ως εξής:

«Άρθρο 38Α
Πολιτική προµηθειών Ελληνικών Ταχυδροµείων 

Η ανάθεση των συµβάσεων έργων, προµηθειών και υπηρεσιών
στα Ελληνικά Ταχυδροµεία (ΕΛ.ΤΑ. Α.Ε.), άνω και κάτω των χρη-
µατικών ορίων του άρθρου 235 του        ν. 4412/2016 (Α’ 147) για
τις δηµόσιες συµβάσεις, γίνεται σύµφωνα µε τον Κανονισµό
Έργων, Προµηθειών και Υπηρεσιών της εταιρείας, κατά παρέκ-
κλιση από την κείµενη νοµοθεσία για την ανάθεση και την εκτέ-
λεση των δηµοσίων συµβάσεων και την έννοµη προστασία, µε την
επιφύλαξη του ενωσιακού δικαίου. Ως προς την έννοµη προστασία
οι σχετικές διαφορές υπάγονται στη δικαιοδοσία των αρµόδιων
Διοικητικών Εφετείων, σε πρώτο και τελευταίο βαθµό. O ανωτέρω
Κανονισµός καταρτίζεται µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου
της ΕΛ.ΤΑ. Α.Ε., µέχρι την 31η Μαρτίου 2025, και εγκρίνεται από
τη γενική συνέλευση. Μέχρι την κατάρτιση του Κανονισµού, το δι-
οικητικό συµβούλιο δύναται να αποφασίζει για τον τρόπο και τη
διαδικασία ανάθεσης των συµβάσεων έργων, προµηθειών και υπη-
ρεσιών κάτω των χρηµατικών ορίων. Μέχρι την έγκριση του νέου
Κανονισµού, η ΕΛ.ΤΑ. Α.Ε., ως προς τις συµβάσεις δηµοσίων
έργων, προµηθειών και υπηρεσιών άνω των ορίων, εφαρµόζει τις
διατάξεις του Βιβλίου ΙΙ του ν. 4412/2016.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 33
Τελικές διατάξεις

1. Όπου στη νοµοθεσία αναφέρεται το Εποπτικό Συµβούλιο της
Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.), µετά
την έναρξη ισχύος του παρόντος, νοείται το Συµβούλιο Εταιρικής
Διακυβέρνησης (Σ.Ε.Δ.). 

2. Για το ποσό που εισπράττει η Ε.Ε.ΣΥ.Π. κατά την εκπλήρωση
των σκοπών του απορροφώµενου Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας (Τ.Χ.Σ.), εφαρµόζονται, κατά περίπτωση, οι παρ. 6
και 7 του άρθρου 12 του ν. 3864/2010 (Α’ 119), περί µεταφοράς
ποσών σε ειδικό λογαριασµό υπέρ του Δηµοσίου. Η εκπλήρωση
του σκοπού και των υποχρεώσεων, καθώς και η άσκηση των αρ-
µοδιοτήτων του απορροφώµενου Τ.Χ.Σ., παρακολουθούνται µετά
τη συγχώνευση ως διακριτός λογιστικός κλάδος δραστηριότητας
µε περιουσιακή και οικονοµική αυτοτέλεια.

3. Τα έσοδα που προκύπτουν από την άσκηση αρµοδιοτήτων
του απορροφώµενου Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας
του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.), εξακολουθούν να διατίθενται, κατά πε-
ρίπτωση, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 1, περί σύστασης
του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ., και την παρ. 18 του άρθρου 2, περί κατ’ εξαίρεση

µεταφοράς εσόδων σε λογαριασµό του Ελληνικού Δηµοσίου, του
ν. 3986/2011 (Α’ 152). Τα έσοδα του πρώτου εδαφίου µεταφέρον-
ται σε πίστωση του ειδικού λογαριασµού της παρ. 5 του άρθρου
4 του ν. 4063/2012 (Α’ 71) µε την ονοµασία «Ελληνικό Δηµόσιο
(ΕΔ) Εισπράξεις και Πληρωµές για την εξυπηρέτηση του Δηµο-
σίου χρέους», σύµφωνα µε τις παρ. 14 και 15 του άρθρου 2 του ν.
3986/2011.

4. Το προσωπικό που υπηρετεί στο απορροφώµενο Τ.Χ.Σ. και
το απορροφώµενο Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ., κατά την ολοκλήρωση της συγχώ-
νευσης σύµφωνα µε την παρ. 4  του άρθρου 188Α του ν.
4389/2016 (Α’ 94), εξακολουθεί να απασχολείται στην απορρο-
φώσα Ε.Ε.ΣΥ.Π. µε τους ίδιους όρους εργασίας.

5. Για τη σύναψη των συµβάσεων του άρθρου 5 του      ν.
3986/2011 απαιτείται η προηγούµενη γνωµοδότηση από το Συµ-
βούλιο Εµπειρογνωµόνων, σύµφωνα µε την περ. β) της παρ. 2 του
άρθρου 4 του ν. 3986/2011.

6. Το Συµβούλιο Εµπειρογνωµόνων του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. εξακολουθεί
να λειτουργεί και να ασκεί τις αρµοδιότητές του, σύµφωνα µε το
άρθρο 4 του ν. 3986/2011.

7. Για συµβάσεις αξιοποίησης περιουσιακών στοιχείων του
απορροφώµενου Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. και των εταιρειών των οποίων το µε-
τοχικό κεφάλαιο ανήκει εξ ολοκλήρου, άµεσα ή έµµεσα, σε αυτό,
οι οποίες συνάπτονται κατά την παρ. 1 του άρθρου 5 του ν.
3986/2011, διενεργείται προσυµβατικός έλεγχος νοµιµότητας των
άρθρων 324, 326 έως και 337 του ν. 4700/2020 (Α’ 127), σύµφωνα
µε την παρ. 4 του άρθρου 9 του ν. 3986/2011.

8. Για τις συναλλαγές των παρ. 11, περί πώλησης µετοχών ει-
σηγµένων ή που εισάγονται σε ρυθµιζόµενη αγορά, και 12, περί
αποδοχής δηµοσίων προτάσεων από το Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ., του άρθρου
5 του ν. 3986/2011, που λαµβάνουν χώρα σε Ρυθµιζόµενη Αγορά
του ν. 4514/2018 (Α’ 14), εφαρµόζεται η περ. γ) της παρ. 1 του άρ-
θρου 325 του ν. 4700/2020, περί εξαιρέσεων από τον προσυµβα-
τικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

9. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 13 του άρθρου 5 του  ν. 3986/2011,
περί αστικής ευθύνης των µελών του διοικητικού συµβουλίου και
του συµβουλίου εµπειρογνωµόνων του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. για συναλλαγές
των παρ. 11 και 12 του ίδιου άρθρου, που λαµβάνουν χώρα σε
ρυθµιζόµενη αγορά του ν. 4548/2018, ισχύει για τα µέλη του διοι-
κητικού συµβουλίου της Ε.Ε.ΣΥ.Π. κατά την άσκηση των αρµοδιο-
τήτων του απορροφώµενου Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ..

10. Ο κανονισµός της παρ. 4 του άρθρου 8 του  ν. 3986/2011
εξακολουθεί να εφαρµόζεται στις διαδικασίες ανάθεσης συµβά-
σεων µελετών και υπηρεσιών για τους σκοπούς ωρίµανσης των
έργων της Μονάδας Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας και των
Συµβάσεων Παροχής Υπηρεσιών Αξιοποίησης Περιουσίας για τα
περιουσιακά στοιχεία του απορροφώµενου Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ..

Άρθρο 34
Μεταβατικές διατάξεις

1. Εντός έξι (6) µηνών από την ολοκλήρωση της συγχώνευσης,
σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 188Α και τηρώντας τη διαδι-
κασία των άρθρων 189, 191 και 192 του ν. 4389/2016 (Α’ 94), η γε-
νική συνέλευση της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και
Περιουσίας (Ε.Ε.ΣΥ.Π.) καταρτίζει νέο καταστατικό και ενιαίο Εσω-
τερικό Κανονισµό προσαρµοσµένο στον παρόντα.

2. Από την ολοκλήρωση της συγχώνευσης, σύµφωνα µε την
παρ. 4 του άρθρου 188Α του ν. 4389/2016 και µέχρι την έναρξη
ισχύος του νέου καταστατικού, µε εξαίρεση τα διοικητικά τους
συµβούλια, εξακολουθούν να λειτουργούν τα όργανα και οι επι-
τροπές των συγχωνευόµενων: α) Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας (Τ.Χ.Σ.), και β) Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Πε-
ριουσίας του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.), ασκώντας τις αρµοδιότητες
που είναι αντίστοιχες µε το αντικείµενό τους. Με απόφασή του, το
διοικητικό συµβούλιο της Ε.Ε.ΣΥ.Π. δύναται να παρατείνει τη διάρ-
κεια των οργάνων του πρώτου εδαφίου και τη θητεία των µελών
τους.

3. Μέχρι τη σύνταξη ενιαίου εσωτερικού κανονισµού, εξακολου-
θούν να εφαρµόζονται οι εσωτερικοί κανονισµοί των συγχωνευό-
µενων Τ.Χ.Σ. και Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. για τα ζητήµατα που προβλέπουν ως
προς τους αντίστοιχους φορείς.
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4. Από την ολοκλήρωση της συγχώνευσης, σύµφωνα µε την
παρ. 4 του άρθρου 188Α του ν. 4389/2016 και µέχρι την έναρξη
ισχύος του εσωτερικού κανονισµού που καταρτίζεται σύµφωνα µε
την παρ. 1, οι υποχρεώσεις του άρθρου 16Β του ν. 3864/2010 (Α’
119) ισχύουν για τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου της
Ε.Ε.ΣΥ.Π. κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων του απορροφώµε-
νου Τ.Χ.Σ..

5. Πειθαρχικές διαδικασίες για το προσωπικό των λοιπών θυγα-
τρικών που είναι εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
συνεχίζονται από το όργανο στο οποίο εκκρεµούν, σύµφωνα µε
τη διαδικασία που ίσχυε κατά την έναρξή τους.

6. Εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος πειθαρχικές
διαδικασίες για το προσωπικό της ΕΤ.ΑΔ. συνεχίζονται από το όρ-
γανο στο οποίο εκκρεµούν, σύµφωνα µε τη διαδικασία που ίσχυε
κατά την έναρξή τους.

7. Η συγχώνευση του άρθρου 188Α του ν. 4389/2016 δεν επη-
ρεάζει την ισχύ και τους όρους αποσπάσεων και συµβάσεων ερ-
γασίας δανεισµού ή έµµισθης εντολής όσων απασχολούνται στο
Τ.Χ.Σ. και στο Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ..

8. Εκκρεµείς διαδικασίες διαγωνισµών έργων, προµηθειών ή
υπηρεσιών, καθώς και διαδικασίες διαγωνισµών αξιοποίησης πε-
ριουσιακών στοιχείων του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ., αναλαµβάνονται και συνε-
χίζονται από την Ε.Ε.ΣΥ.Π., σύµφωνα µε τους όρους των οικείων
διαγωνιστικών τευχών και τη νοµοθεσία από την οποία διέπονταν
κατά τον χρόνο προκήρυξής τους.

Άρθρο 35
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την ολοκλήρωση της συγχώνευσης, σύµφωνα µε την
παρ. 4 του άρθρου 188Α του ν. 4389/2016 (Α’ 94), καταργούνται:

α) τα άρθρα 4, περί οργάνου διοίκησης του Τ.Χ.Σ., και 4Α, περί
επιτροπής επιλογής των µελών του διοικητικού συµβουλίου, του
ν. 3864/2010 (Α’ 119),

β) το άρθρο 3 του ν. 3986/2011 (Α’ 152), περί διοίκησης, αρµο-
διοτήτων, διαχείρισης και καταστατικού.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται τα άρθρα
39, περί πλήρωσης θέσεων αορίστου και ορισµένου χρόνου προ-
σωπικού του Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. και των θυγατρικών του εταιρειών, 40,
περί πλήρωσης θέσεων γενικών διευθυντών του Ο.Α.Σ.Α. Α.Ε. και
των θυγατρικών του εταιρειών και 41, περί µισθολογικών διατά-
ξεων και αµοιβών Διοικητικών Συµβουλίων του οµίλου Ο.Α.Σ.Α.
Α.Ε., του ν. 4972/2022 (Α’ 181).

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΦΥΣΗΣ

Άρθρο 36
Διεύρυνση σκοπού του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. - Προσθήκη περ. ε) 

στην παρ. 1  άρθρου 1, τροποποίηση παρ. 2α άρθρου 1, παρ.
14 και παρ. 18  άρθρου 2, προσθήκη άρθρου 5Ε 

στον ν. 3986/2011

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 3986/2011 (Α’ 152), περί σύ-
στασης του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του Δηµο-
σίου Α.Ε. (Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. Α.Ε.), προστίθεται περ. ε) ως εξής:

«ε) Την ωρίµανση και διενέργεια διαγωνιστικών διαδικασιών και
την εκτέλεση έργων και µελετών, αξιοποιώντας τους πόρους του
Ειδικού Λογαριασµού µε την ονοµασία «Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. - Ειδικός Λο-
γαριασµός Ανάπτυξης Λιµενικών Υποδοµών» της παρ. 18 του άρ-
θρου 2, για την αναβάθµιση, ανάπτυξη και κατασκευή υποδοµών
στρατηγικής σηµασίας εντός των ορίων ευθύνης των Οργανισµών
Λιµένος, το µετοχικό κεφάλαιο των οποίων ανήκει εξ ολοκλήρου
στο Ταµείο, σύµφωνα µε τη διαδικασία που ορίζεται στο άρθρο
5Ε και µε βάση το εγκεκριµένο πρόγραµµα έργων που περιλαµ-
βάνεται στο αναπτυξιακό πρόγραµµα και µελέτη διαχείρισης λι-
µένα (masterplan) των λιµένων αυτών. Για τις ανάγκες εφαρµογής
της παρούσας και κατά παρέκκλιση της απαγόρευσης της περ. α)

της παρ. 2 του άρθρου 5, το Ταµείο επιτρέπεται να συνοµολογεί
συµβάσεις από τις οποίες προκύπτουν δαπάνες για επενδύσεις
και να προβαίνει σε χρηµατοδότηση των επενδύσεων αυτών µε
πόρους του ειδικού λογαριασµού του προηγούµενου εδαφίου,
εντός των εκάστοτε εγκεκριµένων ορίων δαπανών στο πλαίσιο του
ετήσιου Κρατικού Προϋπολογισµού και των δεσµεύσεων του εκά-
στοτε ισχύοντος Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής
Στρατηγικής (Μ.Π.Δ.Σ.).»

2. Στην παρ. 2α του άρθρου 1 του ν. 3986/2011 η φράση «και
δ)» αντικαθίσταται από τη φράση «δ) και ε)» και η παρ. 2α διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«2Α. Η παρ. 2 δεν εφαρµόζεται ως προς τον σκοπό των περ. β),
γ), δ) και ε) της παρ. 1.»

3. Στην παρ. 14 του άρθρου 2, του ν. 3986/2011, περί κεφα-
λαίου, περιουσίας, εσόδων και διάθεσης εσόδων του Ταµείου, η
προθεσµία για µεταφορά σε ειδικό λογαριασµό του τιµήµατος που
το Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. εισπράττει από την αξιοποίηση των περιουσιακών
του στοιχείων, αυξάνεται από δέκα (10) σε είκοσι (20) ηµέρες,
προστίθενται δεύτερο, τρίτο και τέταρτο εδάφια, και η παρ. 14 του
άρθρου 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«14. Το τίµηµα που εισπράττει το Ταµείο από την αξιοποίηση
των περιουσιακών του στοιχείων, µεταφέρεται το αργότερο σε εί-
κοσι (20) ηµέρες από την είσπραξή του, σε πίστωση του ειδικού
λογαριασµού της παρ. 5 του άρθρου 4 του ν. 4063/2012 (Α’ 71),
περί διακριτού λογαριασµού του Ελληνικού Δηµοσίου, µε την ονο-
µασία «Ελληνικό Δηµόσιο (ΕΔ) Εισπράξεις και Πληρωµές για την
εξυπηρέτηση του Δηµοσίου χρέους», αφού αφαιρεθούν λειτουρ-
γικά έξοδα και διοικητικές δαπάνες του Ταµείου για την αξιοποί-
ηση των περιουσιακών του στοιχείων, σύµφωνα µε όσα ειδικότερα
ορίζονται στην απόφαση που εκδίδεται κατ’ εξουσιοδότηση της
παρ. 16, και χρησιµοποιείται αποκλειστικά για την αποπληρωµή
του δηµοσίου χρέους. Ειδικώς για τις ανάγκες επίτευξης του σκο-
πού της περ. ε) της παρ. 1 του άρθρου 1, παρακρατείται και απο-
δίδεται σε ειδικό λογαριασµό µε την ονοµασία «Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. -
Ειδικός Λογαριασµός Ανάπτυξης Λιµενικών Υποδοµών», που τη-
ρείται στην Τράπεζα της Ελλάδος µε δικαιούχο το Ταµείο, ποσό
που αντιστοιχεί στο πενήντα τοις εκατό (50%) του τιµήµατος του
προηγούµενου εδαφίου που εισπράττεται από συµβάσεις αξιοποί-
ησης λιµένων και λιµενικών υποδοµών. Η απόδοση στον ανωτέρω
λογαριασµό πραγµατοποιείται πριν από την αφαίρεση των λει-
τουργικών εξόδων και διοικητικών δαπανών του Ταµείου. Ως τί-
µηµα, για τις ανάγκες εφαρµογής των προηγούµενων εδαφίων,
νοούνται τόσο εφάπαξ όσο και περιοδικές καταβολές, ανάλογα
µε τα ειδικότερα οριζόµενα στην εκάστοτε σύµβαση αξιοποίησης.» 

4. Στην παρ. 18 του άρθρου 2 του ν. 3986/2011 προστίθεται περ.
ε) ως εξής:

«ε) Την ανάπτυξη λιµενικών υποδοµών, σύµφωνα µε την περ. ε)
της παρ. 1 του άρθρου 1 και το άρθρο 5Ε, µέσω πόρων του Ειδι-
κού Λογαριασµού Ανάπτυξης Λιµενικών Υποδοµών.»

5. Στον ν. 3986/2011 προστίθεται άρθρο 5Ε ως εξής:

«Άρθρο 5Ε
Ανάπτυξη λιµενικών υποδοµών

1. Το Ταµείο, µέσω της Μονάδας Συµβάσεων Στρατηγικής Ση-
µασίας, δύναται να διενεργεί διαγωνισµούς για την αναβάθµιση,
ανάπτυξη και κατασκευή λιµενικών υποδοµών της περ. ε) της παρ.
1 του άρθρου 1, σύµφωνα µε το παρόν. Για τις ανάγκες του πα-
ρόντος εφαρµόζονται το άρθρο 5Β µε εξαίρεση τις παρ. 2 και 3, η
παρ. 6 του άρθρου 8 και η παρ. 3 του άρθρου 127 του                    ν.
4799/2021 (Α’ 78), περί χρηµατοδότησης των συµβάσεων του Ανα-
πτυξιακού Προγράµµατος Συµβάσεων Στρατηγικής Σηµασίας.

2. Τα έργα για τα οποία το Ταµείο διενεργεί διαγωνιστικές δια-
δικασίες, προσδιορίζονται σύµφωνα µε το εγκεκριµένο πρό-
γραµµα έργων που περιλαµβάνεται στο αναπτυξιακό πρόγραµµα
και µελέτη διαχείρισης λιµένα (masterplan) του κάθε Οργανισµού
Λιµένος και εντάσσονται στο επιχειρησιακό πρόγραµµα αξιοποί-
ησης του Ταµείου, της παρ. 10 του άρθρου 2, όπου γίνεται κατ’
ελάχιστον περιγραφή της υποδοµής, των µελετών και έργων που
είναι αναγκαία να πραγµατοποιηθούν και των σταδίων υλοποί-
ησης. 
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3. Το συνολικό κόστος που προκύπτει από την άσκηση των αρ-
µοδιοτήτων που ανατίθενται στο Ταµείο και υπάγονται στην περ.
ε) της παρ. 1 του άρθρου 1, καλύπτεται από τον Ειδικό Λογαρια-
σµό Ανάπτυξης Λιµενικών Υποδοµών, ενώ δύναται να χρηµατο-
δοτείται και από λοιπούς ενωσιακούς ή διεθνείς πόρους. Οι
δαπάνες του προηγούµενου εδαφίου δεν υπερβαίνουν τα εκά-
στοτε εγκεκριµένα όρια δαπανών στο πλαίσιο του ετήσιου Κρα-
τικού Προϋπολογισµού και των δεσµεύσεων του εκάστοτε
ισχύοντος Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγι-
κής (Μ.Π.Δ.Σ.). 

4. Το Ταµείο τηρεί Μητρώο Αξιοποίησης Λιµενικών Υποδοµών
Στρατηγικής Σηµασίας, στο οποίο καταχωρίζονται οι διαδικασίες,
η πορεία της ανάπτυξης ή αξιοποίησης, καθώς και τα στοιχεία
και ειδικότερα χαρακτηριστικά των υποδοµών του παρόντος. Με
βάση τα στοιχεία των φακέλων των ακινήτων και τα στοιχεία που
είναι καταχωρισµένα στο Μητρώο, το Ταµείο υποβάλλει, στο
τέλος κάθε ηµερολογιακού έτους, έκθεση πεπραγµένων προς
τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Ο Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών διαβιβάζει την έκθεση πε-
πραγµένων προς το Κυβερνητικό Συµβούλιο Οικονοµικής Πολι-
τικής του άρθρου 7 του        ν. 4622/2019 (Α’ 133).»

Άρθρο 37
Αναστολή του Φόρου Προστιθέµενης Αξίας σε ακίνητα 

η παράδοση των οποίων έχει υπαχθεί στις διατάξεις 
περί Φόρου Μεταβίβασης Ακινήτων 

1. Κατασκευαστής οικοδοµών προς πώληση, υποκείµενος
στον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.), έχει το δικαίωµα να
ζητήσει να υπαχθεί η µεταβίβαση ακινήτου που έχει παραδώσει
µετά από την κατάρτιση αντίστοιχης συµβολαιογραφικής πράξης
σε φόρο µεταβίβασης ακινήτων αντί για Φ.Π.Α., ακόµη και αν δεν
έχει ασκήσει, µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, το δι-
καίωµα της παρ. 4α του άρθρου 6 του Κώδικα Φ.Π.Α. (ν.
2859/2020, Α’ 248), υπό τις εξής προϋποθέσεις:

α) η συµβολαιογραφική πράξη συνοδεύεται από δήλωση
Φόρου Μεταβίβασης Ακινήτων,

β) ο υποκείµενος στον φόρο υποβάλλει εντός προθεσµίας έξι
(6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος: 

βα) αίτηση για την αναδροµική αναστολή εφαρµογής του
Φ.Π.Α., η οποία συνοδεύεται από κατάσταση µε τα ακίνητα που
έχει παραδώσει από τη 12η Δεκεµβρίου 2019, µέχρι την υποβολή
της αίτησης, χωρίς επιβολή Φ.Π.Α. και το ποσό του φόρου που
αντιστοιχεί στο κάθε ακίνητο προς διακανονισµό κατά τον χρόνο
υποβολής της δήλωσης για τη µεταβίβαση του ακινήτου, 

ββ) έκτακτη δήλωση Φ.Π.Α. για την απόδοση του προς διακα-
νονισµό ποσού φόρου που αντιστοιχεί στο κάθε ακίνητο. Ως χρό-
νος διακανονισµού και αφετηρία για τον υπολογισµό του τόκου
εκπρόθεσµης καταβολής του άρθρου 52 του Κώδικα Φορολογι-
κής Διαδικασίας                  (ν. 5104/2024, Α’ 58) θεωρείται ο χρό-
νος υποβολής της δήλωσης για τη µεταβίβαση του ακινήτου.

2. Για τα ακίνητα για τα οποία υποβάλλεται η αίτηση αναδρο-
µικής αναστολής Φ.Π.Α. της παρ. 1, αναστέλλεται το δικαίωµα
έκπτωσης του φόρου εισροών, που προσδιορίζεται σύµφωνα µε
την παρ. 7 του άρθρου 31 του Κώδικα Φ.Π.Α. για τo συγκεκρι-
µένο ακίνητο από τον χρόνο υποβολής της δήλωσης για τη µε-
ταβίβαση του ακινήτου. 

3. Με απόφαση του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµο-
σίων Εσόδων ορίζεται κάθε διαδικαστικό θέµα και λεπτοµέρεια
για την εφαρµογή του παρόντος. 

Άρθρο 38
Τακτοποίηση ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων Ελληνικού Ορ-

γανισµού Τουρισµού παρελθόντων ετών 

Θεωρούνται νόµιµες και κανονικές οι δαπάνες για την εξό-
φληση υποχρεώσεων του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού
(Ε.Ο.Τ.), που αφορούν σε προµήθεια και παροχή υπηρεσιών δια-
φήµισης και δηµοσίων σχέσεων, οι οποίες παρασχέθηκαν και διε-
νεργήθηκαν από την 1η Ιανουαρίου 2009 έως και την 31η
Δεκεµβρίου 2010 και οι οποίες δεν έχουν εξοφληθεί λόγω τυπι-

κών παρατυπιών κατά τη διαδικασία της ανάθεσης της προµή-
θειας των υπηρεσιών ή και της σύναψης των σχετικών συµβά-
σεων. Οι παραπάνω δαπάνες εκκαθαρίζονται και
ενταλµατοποιούνται κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, συµ-
περιλαµβανοµένων των διατάξεων περί παραγραφής και εξο-
φλούνται σε βάρος της πίστωσης του προϋπολογισµού του
Ε.Ο.Τ. τρέχοντος έτους, αν: α) η σύναψη των σχετικών συµβά-
σεων έχει εγκριθεί µε αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου
του Ε.Ο.Τ. και του αρµοδίου Υπουργού, προ της εκτέλεσής τους,
β) παρασχέθηκαν οι προµήθειες και υπηρεσίες στον Οργανισµό
κατά το ως άνω διάστηµα, γ) εκδόθηκαν τα σχετικά τιµολόγια και
χρηµατικά εντάλµατα και για τη δαπάνη είχε, κατά τον χρόνο έκ-
δοσης των ενταλµάτων εξόφλησης των τιµολογίων, αναληφθεί
πίστωση για ισόποση δαπάνη στον προϋπολογισµό εξόδων του
Ε.Ο.Τ..

Άρθρο 39
Δαπάνες για τα έτη 2022 και 2023 που απορρέουν
από σύµβαση Υποχρέωσης Δηµόσιας Υπηρεσίας 

µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της «Hellenic Train»

Οι δαπάνες της από 14.4.2022 σύµβασης Υποχρέωσης Δηµό-
σιας Υπηρεσίας µεταξύ Ελληνικού Δηµοσίου και «ΤΡΑΙΝΟΣΕ
Α.Ε.» (νυν «Hellenic Train»), η οποία κυρώθηκε µε τον ν.
4953/2022 (Α’ 135), που αφορούν στα έτη 2022 και 2023, είναι
νόµιµες και κανονικές και εκκαθαρίζονται σε βάρος των πιστώ-
σεων του τακτικού προϋπολογισµού, των οικονοµικών ετών 2024
και 2025, του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, κατά πα-
ρέκκλιση των άρθρων 66 και 67 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), καθώς
και των άρθρων 2 και 6 του π.δ. 80/2016 (Α’ 145), περί ανάληψης
υποχρεώσεων από τους διατάκτες.

Άρθρο 40
Ενίσχυση ανεξαρτησίας διαχειριστή υποδοµής - 

Τροποποίηση άρθρου 7 ν. 4408/2016 

Στο άρθρο 7 του ν. 4408/2016 (Α’ 135), περί ανεξαρτησίας του
διαχειριστή υποδοµής, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:
α) στην παρ. 1 προστίθεται δεύτερο εδάφιο, β) στην παρ. 2 προ-
στίθενται εδάφια δεύτερο και τρίτο, γ) στην περ. α) της παρ. 3
µετά τη φράση «ως µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου διαχειριστή
υποδοµής και ως µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου σιδηροδρο-
µικής επιχείρησης,» προστίθεται η φράση «ή της Ρυθµιστικής
Αρχής Σιδηροδρόµων,», δ) προστίθενται παρ. 3α, 3β, 3γ, 3δ, 3ε,
3στ, και το άρθρο 7 διαµορφώνεται ως εξής: 

« Άρθρο 7 
Ανεξαρτησία του διαχειριστή υποδοµής 
(άρθρο 7 της Οδηγίας 2012/34/ΕΕ όπως 

τροποποιήθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 1 
της Οδηγίας 2016/2370/ΕΕ)

1. Ο διαχειριστής υποδοµής είναι υπεύθυνος για τη λειτουρ-
γία, τη συντήρηση, την αναβάθµιση και την ανακαίνιση του δι-
κτύου και είναι επιφορτισµένος µε την ανάπτυξη της
σιδηροδροµικής υποδοµής του εν λόγω δικτύου, σύµφωνα µε το
εθνικό δίκαιο. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου του διαχειρι-
στή υποδοµής, καθώς και τα ανώτερα διευθυντικά του στελέχη,
που λογοδοτούν απευθείας σε αυτά, οφείλουν να ενεργούν κατά
τρόπο, που δεν εισάγει διακρίσεις και η αµεροληψία αυτών δεν
επηρεάζεται από ενδεχόµενη σύγκρουση συµφερόντων. 

2. Ο διαχειριστής υποδοµής είναι οργανωµένος, ως οντότητα
νοµικά διακριτή από κάθε σιδηροδροµική επιχείρηση. Οφείλει να
έχει ξεχωριστή έδρα από κάθε σιδηροδροµική επιχείρηση και τη
Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων, καθώς και από κάθε άλλη αρχή
ή φορέα που συνδέεται µε τη σιδηροδροµική δραστηριότητα. Το
προσωπικό του δεν επιτρέπεται να απασχολείται καθ’ οιονδήποτε
τρόπο σε σιδηροδροµική επιχείρηση ή στη Ρυθµιστική Αρχή Σι-
δηροδρόµων.

3. Τα ίδια άτοµα δεν µπορούν να απασχολούνται ή να διορί-
ζονται ταυτόχρονα:
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α) ως µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου διαχειριστή υποδοµής
και ως µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου σιδηροδροµικής επιχεί-
ρησης, ή της Ρυθµιστικής Αρχής Σιδηροδρόµων, 

β) ως πρόσωπα που είναι αρµόδια για τη λήψη αποφάσεων
σχετικά µε τα βασικά καθήκοντα και ως µέλη του Διοικητικού
Συµβουλίου σιδηροδροµικής επιχείρησης.

3α. Τα µέλη Διοικητικού Συµβουλίου του διαχειριστή υποδο-
µής, καθώς και τα ανώτερα διευθυντικά του στελέχη απαγορεύε-
ται καθ’ όλη τη διάρκεια της θητείας τους και για ένα (1) έτος
µετά την καθ’ οιονδήποτε τρόπο λήξη της θητείας ή αντίστοιχα
της εργασιακής τους σχέσης, να ασκούν οποιαδήποτε επαγγελ-
µατική ή επιχειρηµατική δραστηριότητα που σχετίζεται µε τη σι-
δηροδροµική δραστηριότητα.

3β. Τα µέλη Διοικητικού Συµβουλίου του διαχειριστή υποδο-
µής, καθώς και τα ανώτερα διευθυντικά του στελέχη, που λογο-
δοτούν απευθείας σε αυτά, απαγορεύεται:

i. να συµµετέχουν στο κεφάλαιο ή στα όργανα της διοίκησης
ακόµα και ως µη εκτελεστικά µέλη, σε εµπορική επιχείρηση, που
ασκεί ή που, σύµφωνα µε το καταστατικό της, δύναται να ασκεί
στην ηµεδαπή, οποιαδήποτε δραστηριότητα σχετική µε τους σι-
δηροδρόµους. Εξαιρούνται οι περιπτώσεις απόκτησης µετοχών,
εταιρικών µεριδίων ή άλλων δικαιωµάτων λόγω κληρονοµικού δι-
καιώµατος.

ii. να συνδέονται µε οποιαδήποτε έννοµη σχέση µε νοµικό πρό-
σωπο της ηµεδαπής που σχετίζεται µε τη σιδηροδροµική δρα-
στηριότητα.

3γ. Η απαγόρευση της παρ. 3α ισχύει και για τους συζύγους ή
τους συµβιούντες κατά την έννοια του άρθρου 1 του ν.
4356/2015 (Α’ 181), καθώς και για τα τέκνα αυτών. 

3δ. Για τα πρόσωπα της παρ. 3, ισχύει το άρθρο 71 του ν.
4622/2019 (Α’ 133).

3ε. Εάν διαπιστωθεί παράβαση των προηγούµενων παραγρά-
φων, εφαρµόζονται οι κυρώσεις του  άρθρου 75 σε συνδυασµό
µε το άρθρο 74 του ν. 4622/2019, καθώς και η παρ. 5 του άρθρου
8 του ν. 4972/2022 (Α’ 181). 

3στ. Τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου του διαχειριστή υπο-
δοµής, εντός ενός (1) µηνός από την ανάληψη των καθηκόντων
τους και εφεξής ετησίως εντός του πρώτου τριµήνου κάθε έτους,
υποβάλλουν στην αρµόδια Διεύθυνση Διοίκησης του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών υπεύθυνη δήλωση σχετικά µε: α) την
τυχόν συµµετοχή αυτών και των συζύγων ή των συµβιούντων
τους στο κεφάλαιο ή στη διοίκηση σιδηροδροµικών επιχειρή-
σεων, υπό οποιαδήποτε µορφή και β) οποιαδήποτε άλλη δραστη-
ριότητα των ιδίων ή των συζύγων ή συµβιούντων τους,
αµειβόµενη ή µη, που δύναται, κατά την κρίση τους, να δηµιουρ-
γήσει κατάσταση σύγκρουσης συµφερόντων κατά την άσκηση
των ανατιθέµενων καθηκόντων τους. Ο διαχειριστής υποδοµής
εφαρµόζει εσωτερικές διαδικασίες διαχείρισης περιπτώσεων
σύγκρουσης συµφερόντων σύµφωνα µε τις βέλτιστες πρακτικές.

4. Οι διατάξεις της παρ. 1 του παρόντος άρθρου δεν θίγουν
τα δικαιώµατα λήψης αποφάσεων των Υπουργείων Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, Ανάπτυξης και       Υποδοµών και Με-
ταφορών όσον αφορά την ανάπτυξη και τη χρηµατοδότηση της
σιδηροδροµικής υποδοµής και τις αρµοδιότητες των κρατικών
φορέων, όσον αφορά τη χρηµατοδότηση και τη χρέωση της υπο-
δοµής, καθώς και την κατανοµή της χωρητικότητας, όπως ορί-
ζεται στην παρ. 2 του άρθρου 4 και στα άρθρα 8, 29 και 39.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΑΤΑΣΗ ΠΡΟΘΕΣΜΙΩΝ

Άρθρο 41
Παράταση προθεσµιών σχετικά µε υπηρεσιακά θέµατα -

Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 64 ν. 5036/2023

1. Στην παρ. 6 του άρθρου 64 του ν. 5036/2023 (Α’ 77), περί
σύστασης Αυτοτελούς Τµήµατος Παρακολούθησης της σύνα-
ψης και εκτέλεσης των δανειακών συµβάσεων και συµβάσεων
που συνάπτονται στο πλαίσιο αξιοποίησης των δανειακών πόρων
του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, η φράση «όχι πέραν
της 30ής.6.2024» αντικαθίσταται από τη φράση «όχι πέραν της

31ης.12.2025» και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:
«6. Το παρόν ισχύει έως την τροποποίηση του οργανισµού του

Υπουργείου Οικονοµικών κατ’ εφαρµογή του άρθρου 20 του ν.
4622/2019 (Α’ 133) και πάντως όχι πέραν της 31ης.12.2025.»

2.α) Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
προσωπικού, εκατόν πενήντα (150) οδηγών, ειδικότητας ΔΕ Οδη-
γών, που προσελήφθησαν από το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δι-
καίου, µε την επωνυµία «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΑΣΤΙΚΩΝ
ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ» (Ο.Α.Σ.Θ.), δυνάµει της υπό
στοιχεία ΣΟΧ 1/2023 Ανακοίνωσης και δεν έχουν λυθεί έως τη
δηµοσίευση του παρόντος, ανανεώνονται αυτοδικαίως από τη
λήξη τους έως την ολοκλήρωση της ανάθεσης του συγκοινωνια-
κού έργου στον Ο.Α.Σ.Θ. και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της
31ης Δεκεµβρίου 2024.

β) Οι ανανεώσεις, κατ’ εφαρµογή της περ. α), δεν µεταβάλ-
λουν τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας
προσελήφθησαν οι ως άνω απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές
και δεν προσµετρώνται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των εί-
κοσι τεσσάρων (24) µηνών, κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και
7 του π.δ. 164/2004       (Α’ 134).

Άρθρο 42
Παρατάσεις προθεσµιών σχετικά µε πολεοδοµικά  

θέµατα - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 122 ν. 4495/2017, 
άρθρου 72 ν. 4843/2021, παρ. 1 άρθρου 270  

ν. 5037/2023 

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 122 του    ν.
4495/2017 (Α’167), περί έκδοσης προεδρικού διατάγµατος για
την προστασία της περιοχής του Δέλτα Έβρου, η προθεσµία
«31η Δεκεµβρίου 2023» τρέπεται σε «31η Δεκεµβρίου 2024», και
το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι κείµενες στο Δέλτα του Έβρου αυθαίρετες κατασκευές
υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος νόµου, κατά παρέκκλιση
των περ. ιγ’ και στ’ της παρ. 2 του άρθρου 89, µετά την αποτύ-
πωση τους σε προβολικό σύστηµα ΕΣΓΑ 87 και την καταγραφή
της χρήσης τους από το οικείο Δασαρχείο και εφόσον είναι σύµ-
φωνες µε το ειδικότερο περιεχόµενο και τους όρους του προ-
εδρικού διατάγµατος για την προστασία της περιοχής, το οποίο
εκδίδεται κατά τη διαδικασία του ν. 1650/1986, όπως ισχύει,
µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2024.»

2. Στο άρθρο 72 του ν. 4843/2021 (Α’ 193), περί αναστολής οι-
κοδοµικών εργασιών στον Υµηττό, α) µετά τη φράση «αθλητικών
εγκαταστάσεων» προστίθεται η φράση «και συνοδών αυτών χρή-
σεων», β) µετά τη φράση «Δηµοτική Ενότητα Βούλας» προστίθε-
ται η φράση «και τον Δήµο Κρωπίας», γ) η φράση «όχι πέραν της
30ής Ιουνίου 2024» αντικαθίσταται από τη φράση «όχι πέραν της
31ης Δεκεµβρίου 2024», και το άρθρο 72 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 72
Παράταση αναστολής οικοδοµικών εργασιών 

στον Υµηττό

Παρατείνεται η αναστολή της έκδοσης προεγκρίσεων οικοδο-
µικών αδειών, οικοδοµικών αδειών, εγκρίσεων εργασιών µικρής
κλίµακας και της εκτέλεσης κάθε οικοδοµικής εργασίας, που ορί-
ζεται στην υπ’ αρ. 40399/29.9.2017 κοινή απόφαση του Υπουρ-
γού και του Αναπληρωτή Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας (Α.Π.Π. 229), όπως η ισχύς αυτής παρατάθηκε µε την
υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/ΔΝΕΠ/6Ο327/3187/1.10.2018 κοινή απόφαση
του Υπουργού και του Αναπληρωτή Υπουργού Περιβάλλοντος
και Ενέργειας (Α.Α.Π. 213), µε το άρθρο τέταρτο της από
30.9.2019 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου, η οποία κυρώ-
θηκε µε το άρθρο 2 του   ν. 4638/2019 (Α’ 181) και µε το άρθρο
85 του   ν. 4722/2020 (Α’ 177), εξαιρουµένης της έκδοσης των
απαιτούµενων διοικητικών πράξεων και της εκτέλεσης εργασιών
για την τοποθέτηση προκατασκευασµένων σχολικών αιθουσών
του άρθρου 220 του ν. 4610/2019         (Α’ 70), καθώς και της δια-
µόρφωσης υπαίθριων αθλητικών εγκαταστάσεων και συνοδών
αυτών χρήσεων στη Δηµοτική Ενότητα Βούλας και τον Δήµο
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Κρωπίας, από τη λήξη της και έως τη θεσµοθέτηση του νέου
προεδρικού διατάγµατος περί καθορισµού µέτρων προστασίας
της περιοχής του όρους Υµηττού και των Μητροπολιτικών Πάρ-
κων Γουδή - Ιλισσίων και πάντως όχι πέραν της 31ης Δεκεµβρίου
2024.»

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 270 του ν. 5037/2023         (Α’ 78),
περί αναστολής οικοδοµικών αδειών στις εκτός σχεδίου πόλεως
και εκτός οικισµού περιοχές της νήσου Μυκόνου, η προθεσµία
της «30ής.6.2024» τρέπεται σε «31ης.12.2024», και η παρ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«1. Έως την έγκριση του Ειδικού Πολεοδοµικού Σχεδίου
(Ε.Π.Σ.) Δήµου Μυκόνου και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της
31ης.12.2024 αναστέλλεται η έκδοση οικοδοµικών αδειών στις
εκτός σχεδίου πόλεως και εκτός οικισµού περιοχές της νήσου
Μυκόνου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 43
Ειδική εισφορά ανά θερµική µεγαβατώρα υπέρ 

του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης στις εταιρείες 
ηλεκτροπαραγωγής

1. Σε κάθε κατανεµόµενη µονάδα παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας µε καύσιµο φυσικό αέριο επιβάλλεται ειδική εισφορά
υπέρ του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης του άρθρου εξηκο-
στού πρώτου του ν. 4839/2021           (Α’ 181).

2. Η εισφορά της παρ. 1 ανέρχεται σε ποσό δέκα (10) ευρώ
ανά µεγαβατώρα Ανώτερης Θερµογόνου Δύναµης Φυσικού Αε-
ρίου και υπολογίζεται επί της ποσότητας φυσικού αερίου που
χρησιµοποιείται από κάθε υπόχρεο παραγωγό ηλεκτρικής ενέρ-
γειας για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας.

3. Από την επιβολή της εισφοράς εξαιρούνται οι µονάδες Συµ-
παραγωγής Ηλεκτρισµού Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης
(Σ.Η.Θ.Υ.Α.) που έχουν συνάψει σύµβαση λειτουργικής ενίσχυ-
σης, σύµφωνα µε τον ν. 4414/2016     (Α’ 149) ή σύµβαση πώλη-
σης ηλεκτρικής ενέργειας, σύµφωνα µε το άρθρο 12 του ν.
3468/2006 (Α’ 129) ή αντίστοιχη σύµβαση αγοραπωλησίας ηλε-
κτρικής ενέργειας, πριν από την έναρξη ισχύος του ν. 3468/2006.

4. Η ειδική εισφορά που αναλογεί σε κάθε Μονάδα Ηλεκτρο-
παραγωγής για τον µήνα αναφοράς (m) υπολογίζεται από τον
Διαχειριστή του Εθνικού Συστήµατος Φυσικού Αερίου Ανώνυµη
Εταιρεία (Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε.). Ο υπολογισµός γίνεται βάσει των δη-
λώσεων που υποβάλλουν στη Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε. οι υπόχρεοι παρα-
γωγοί ηλεκτρικής ενέργειας για τις ποσότητες φυσικού αερίου
που κατανάλωσαν έως την έβδοµη ηµερολογιακή ηµέρα του επό-
µενου µήνα (m+1), αποκλειστικά για τις ανάγκες ηλεκτροπαρα-
γωγής κατά τον µήνα αναφοράς (m).

5. Η Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε., έως την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του
µήνα που έπεται του µήνα αναφοράς (m+1), αποστέλλει ταυτο-
χρόνως σε κάθε υπόχρεο παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας ει-
δοποίηση µε το αναλογούν ποσόν της ειδικής εισφοράς και
κοινοποιεί την ειδοποίηση αυτή στη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων,
Ενέργειας και Υδάτων (Ρ.Α.Α.Ε.Υ.). Το ποσό αυτό καταβάλλεται
στη Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε. από τον υπόχρεο παραγωγό έως την τελευ-
ταία εργάσιµη ηµέρα του εποµένου µηνός (m+2). Τυχόν αµφι-
σβητήσεις περί την ορθότητα των ληφθέντων υπόψη δεδοµένων
ή του µαθηµατικού υπολογισµού απευθύνονται στη Δ.Ε.Σ.Φ.Α.
Α.Ε. και κοινοποιούνται στη Ρ.Α.Α.Ε.Υ., εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας δέκα (10) ηµερολογιακών ηµερών, από τη λήψη της ει-
δοποίησης. Αν απαιτούνται διορθώσεις, αυτές επέρχονται µε την
αµέσως επόµενη ειδοποίηση, και πάντως όχι πέραν των τριών (3)
µηνών από την αιτιολογηµένη αµφισβήτηση. Για την εφαρµογή
του παρόντος, η Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε. προσδιορίζει τον τραπεζικό λο-
γαριασµό καταβολής και τους κωδικούς ταυτοποίησης των συ-
ναφών χρηµατοροών.

6. Εντός δέκα (10) ηµερών από τη δήλη ηµέρα καταβολής, η
Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε. αποδίδει στον Διαχειριστή Α.Π.Ε. και Εγγυήσεων
Προέλευσης (Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε.), ο οποίος αποτελεί τον διαχειρι-
στή του ειδικού λογαριασµού «Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης»,

τα ποσά που κατεβλήθησαν από τους υπόχρεους για την ει-
σφορά του µήνα αναφοράς (m), καθώς και άλλα καταβληθέντα
ληξιπρόθεσµα ποσά. Ταυτοχρόνως, η Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε. ενηµερώνει
τη Ρ.Α.Α.Ε.Υ. για την κατάσταση είσπραξης και απόδοσης των
αναλογούντων ποσών εισφοράς ανά υπόχρεο. Στο πλαίσιο της
διαδικασίας που περιγράφεται στο παρόν, η ευθύνη της
Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε. περιορίζεται αποκλειστικά και µόνον στην εκτέ-
λεση των ανωτέρω καθηκόντων, τη διευκόλυνση των σχετικών
διαδικασιών, την απόδοση στη Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε. των ποσών που
έχουν πράγµατι καταβληθεί και τη σχετική αναλυτική ενηµέρωση
της Ρ.Α.Α.Ε.Υ.. Κατά την εφαρµογή του παρόντος, η Δ.Ε.Σ.Φ.Α.
Α.Ε. δεν ασκεί δηµόσια εξουσία, δεν αναλαµβάνει ενέργειες, δι-
καστικώς ή εξωδίκως, για την επιδίωξη της είσπραξης της πα-
ρούσας εισφοράς, και δεν ευθύνεται έναντι οιουδήποτε σε
περίπτωση µη καταβολής αυτής.

7. Για την εφαρµογή του παρόντος, η Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε. συστήνει
ειδικό διακριτό λογαριασµό, για την καταβολή της ειδικής εισφο-
ράς.

8. Η Ρ.Α.Α.Ε.Υ. παρακολουθεί την εφαρµογή του παρόντος και
επιβάλλει κυρώσεις κατά το άρθρο 36 του      ν. 4001/2011 (Α’
179). Η Ρ.Α.Α.Ε.Υ., σε συνεργασία µε κάθε αρµόδιο φορέα ή
αρχή, δύναται να διεξάγει δειγµατοληπτικούς ελέγχους, επί της
ακρίβειας των δηλώσεων των υπόχρεων παραγωγών ηλεκτρικής
ενέργειας προς τη Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε. και να επιβάλλει τα αναγκαία
διορθωτικά µέτρα και κυρώσεις. Αν από τον διενεργηθέντα
έλεγχο προκύψουν ανακριβείς δηλώσεις, η Ρ.Α.Α.Ε.Υ., πέραν των
κυρώσεων που δύναται να επιβάλει, καλεί τον υπόχρεο σε συµ-
πληρωµατική δήλωση και οικειοθελή συµµόρφωση µε την κατα-
βολή της οφειλής του εντόκως προς την Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε., άλλως
ακολουθείται η διαδικασία της παρ. 10.

9. Αν δεν καταβληθεί ολοσχερώς στη Δ.Ε.Σ.Φ.Α. Α.Ε. η ως άνω
ειδική εισφορά, τα οφειλόµενα ποσά βεβαιώνονται ταµειακώς και
εισπράττονται από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων
(Α.Α.Δ.Ε.) κατά τον Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190), κατόπιν εκκαθαρίσεως και αποστολής χρη-
µατικού καταλόγου από τη Ρ.Α.Α.Ε.Υ., και αποδίδονται στον
Δ.Α.Π.Ε.Ε.Π. Α.Ε..

10. Η παραγραφή των απαιτήσεων κατά των παραγωγών ηλε-
κτρικής ενέργειας σύµφωνα µε το παρόν είναι πενταετής. Ο χρό-
νος παραγραφής εκκινεί από τη δήλη ηµέρα καταβολής, άλλως
από την ηµεροµηνία της τελευταίας νόµιµης αµφισβήτησης της
οφειλής, η οποία αναγράφεται επί του χρηµατικού καταλόγου
που αποστέλλεται στην Α.Α.Δ.Ε., σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρ-
θρου 2 του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων. Για την παρα-
γραφή των απαιτήσεων εφαρµόζονται τα άρθρα 137 έως 139 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143).

11. Η ειδική εισφορά του παρόντος επιβάλλεται για τον µήνα
Αύγουστο 2024.

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών δύναται να
παρατείνεται η επιβολή της εισφοράς για συνολική χρονική πε-
ρίοδο µέχρι τρεις (3) µήνες. 

Άρθρο 44
Μέτρα ελάφρυνσης του κόστους ενέργειας στον 

πρωτογενή τοµέα - Αντικατάσταση παρ. 4 και 
τροποποίηση παρ. 13 άρθρου 30 ν. 5095/2024

1. Η παρ. 4 του άρθρου 30 του ν. 5095/2024 (Α’ 40), περί µέ-
τρων µείωσης του ενεργειακού κόστους για την προώθηση του
πρωτογενούς και δευτερογενούς τοµέα, αντικαθίσταται ως εξής:

«4. Από την 1η Αυγούστου 2024 οι προµηθευτές ηλεκτρικής
ενέργειας που κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος προσφέ-
ρουν το Τιµολόγιο ΓΑΙΑ ως προϊόν προµήθειας ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, µεταφέρουν σε αυτό τους κατόχους συνδέσεων
αγροτικού ρεύµατος στους οποίους παρέχουν ηλεκτρική ενέρ-
γεια, συµπεριλαµβανοµένων των παροχών που ανήκουν σε Ορ-
γανισµούς Εγγείων Βελτιώσεων (ΓΟΕΒ-ΤΟΕΒ). Μέχρι την 31η
Οκτωβρίου 2024 οι προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας ενηµε-
ρώνουν τους καταναλωτές αυτούς για το κόστος ηλεκτρικής
ενέργειας που θα τους βάρυνε, βάσει του προϊόντος προµήθειας
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που διέθεταν, πριν από την ένταξή τους στο Τιµολόγιο ΓΑΙΑ. Αν
ο προµηθευτής ηλεκτρικής ενέργειας διαπιστώσει ότι η ενέργεια
που καταναλώνεται από τον κάτοχο σύνδεσης που έχει ενταχθεί
στο Τιµολόγιο ΓΑΙΑ, δεν καλύπτει ενεργειακές ανάγκες αγροτι-
κής παραγωγής ή εκµετάλλευσης ή ο κάτοχος της σύνδεσης έχει
απωλέσει την ιδιότητα βάσει της οποίας εντάχθηκε στο Τιµολό-
γιο ΓΑΙΑ, απεντάσσει τον κάτοχο της σύνδεσης από το Τιµολόγιο
ΓΑΙΑ. Οι κάτοχοι συνδέσεων που εντάσσονται στο Τιµολόγιο
ΓΑΙΑ, βάσει των προβλέψεων της παρούσας, και δεν επιθυµούν
να παραµείνουν σε αυτό, δύνανται µέχρι την 31η Οκτωβρίου
2024 να δηλώσουν τη βούλησή τους για υπαγωγή σε διαφορε-
τικό προϊόν προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας, και µετά τη σύ-
ναψη της σχετικής σύµβασης προµήθειας απεντάσσονται από το
Τιµολόγιο ΓΑΙΑ, χωρίς πρόσθετη οικονοµική επιβάρυνση.»

2. Στην παρ. 13 του άρθρου 30 του ν. 5095/2024, α) στην περ.
α): αα) στο πρώτο εδάφιο µετά τη φράση «µε παροχή αγροτικής
χρήσης» προστίθεται η φράση «και των ΓΟΕΒ-ΤΟΕΒ,», αβ) στο
τέλος του δευτέρου εδαφίου προστίθεται η φράση «και δύναται
να προκαταβάλει µέρος της επιχορήγησης αυτής.», αγ) προστί-
θενται δύο τελευταία εδάφια, β) µετά την περ. β) προστίθεται
περ. γ) και η παρ. 13 διαµορφώνεται ως εξής: 

«13. α) Οι απλήρωτες οφειλές των καταναλωτών ηλεκτρικής
ενέργειας µε παροχή αγροτικής χρήσης και των ΓΟΕΒ-ΤΟΕΒ,
που αφορούν καταναλώσεις µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου 2023,
υπάγονται σε ρύθµιση µε µηδενικό επιτόκιο για τους καταναλω-
τές. Το Δηµόσιο καλύπτει στο ακέραιο το σύνολο της έντοκης
επιβάρυνσης µε ισόποση επιχορήγηση του παρόχου, τηρουµέ-
νων των κανόνων περί κρατικών ενισχύσεων και δύναται να προ-
καταβάλει µέρος της επιχορήγησης αυτής. Ένταξη στη ρύθµιση
του παρόντος και ένταξη στη ρύθµιση του άρθρου 27 του ν.
5085/2024 (Α’ 17), για το χρονικό διάστηµα ισχύος της τελευ-
ταίας, είναι αµοιβαία αποκλειόµενες ενέργειες για το ίδιο φυσικό
ή νοµικό πρόσωπο. Οι κάτοχοι των συνδέσεων που εντάσσονται
στο ΓΑΙΑ, εντάσσονται επίσης στο πρόγραµµα ρύθµισης ληξι-
πρόθεσµων οφειλών σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 6 της
απόφασης της παρ. 11. Για τους κατόχους συνδέσεων που εν-
τάσσονται στο Τιµολόγιο ΓΑΙΑ, σύµφωνα µε την παρ. 4 µετά την
έναρξη ισχύος του παρόντος, η πρώτη δόση για αποπληρωµή
των ληξιπρόθεσµων οφειλών καταβάλλεται έως την 31η Οκτω-
βρίου 2024.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων εξειδικεύονται το πεδίο εφαρµογής, οι
δικαιούχοι, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις ρύθµισης των ληξιπρόθεσµων οφειλών, οι υποχρεώ-
σεις των προµηθευτών ηλεκτρικής ενέργειας και καθορίζεται η
µεθοδολογία υπολογισµού της έντοκης επιβάρυνσης, καθώς και
οποιαδήποτε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
παρόντος.

γ) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζεται το
ύψος προκαταβολής προς τους προµηθευτές ηλεκτρικής ενέρ-
γειας που βαρύνονται από ληξιπρόθεσµες οφειλές των κατανα-
λωτών ηλεκτρικής ενέργειας µε παροχή αγροτικής χρήσης και
των ΓΟΕΒ-ΤΟΕΒ ως µέρος της επιχορήγησης που δικαιούται να
λάβουν για την κάλυψη της έντοκης επιβάρυνσης.»

Άρθρο 45
Τοκοφορία οφειλών της Ελληνικής Εταιρείας 
Συµµετοχών και Περιουσίας και των άµεσων 

θυγατρικών της

1. Η παρ. 1 του άρθρου 45 του ν. 4607/2019 (Α’ 65) εφαρµόζε-
ται και για τις οφειλές της Ελληνικής Εταιρείας Συµµετοχών και
Περιουσίας και των άµεσων θυγατρικών της, πλην αυτών που εµ-
πίπτουν στο πεδίο εφαρµογής της Οδηγίας 2011/7 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 16ης Φεβρουαρίου
2011, για την καταπολέµηση των καθυστερήσεων πληρωµών στις
εµπορικές συναλλαγές (L 48).

2. Η παρ. 1 εφαρµόζεται και σε οφειλές που έχουν γεννηθεί
πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος, περιλαµβανοµένων

και αυτών που έχουν καταψηφισθεί ή αναγνωρισθεί µε δικαστική
ή διαιτητική απόφαση.

Άρθρο 46
Παραχώρηση απλής χρήσης σε όµορη επιχείρηση

αιγιαλού και παραλίας υπό τις προϋποθέσεις 
του άρθρου 14α του ν. 2971/2001 

1. Επιτρέπεται έως την 31η Δεκεµβρίου 2025 η σύναψη σύµ-
βασης παραχώρησης του άρθρου 11 του                 ν. 5092/2024
(Α’ 33), περί διαδικασίας παραχώρησης απλής χρήσης σε όµορη
επιχείρηση ή σωµατείο, σε τµήµατα αιγιαλού και παραλίας της
παρ. 1 του άρθρου 14α του ν. 2971/2001 (Α’ 285) υπό τους πα-
ρακάτω όρους και προϋποθέσεις που πρέπει να συντρέχουν σω-
ρευτικώς:

α) Η σύµβαση παραχώρησης έχει διάρκεια ένα (1) ή δύο (2)
έτη σύµφωνα µε την υπό στοιχεία 57878 ΕΞ 2024/22.4.2024 κοινή
απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
και Περιβάλλοντος και Ενέργειας (Β’ 2419),

β) πριν από την κατάρτιση της σύµβασης, ο οικείος Δήµος ή ο
δηµόσιος φορέας που κατασκεύασε ή συντηρεί τα έργα της περ.
α) της παρ. 1 του άρθρου 14α του           ν. 2971/2001:

βα) έχει εκκινήσει τη διαδικασία για την αδειοδότηση κατα-
σκευών που έχουν ανεγερθεί µέχρι την 28η Ιουλίου 2011 µε αί-
τηση προς την οικεία Κτηµατική Υπηρεσία, η οποία υποβάλλεται
κατόπιν απόφασης του δηµοτικού συµβουλίου, µε την οποία επί-
σης αποφασίζεται η διεξαγωγή µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων ή η υποβολή αίτησης υπαγωγής σε Πρότυπες
Περιβαλλοντικές Δεσµεύσεις, και 

ββ) έχει εκδώσει πράξη - βεβαίωση από την οποία προκύπτει
ότι οι κατασκευές είναι ασφαλείς ως προς τη χρήση τους από
τους λουόµενους και το κοινό, 

γ) ο Δήµος υποβάλλει πριν από την 1η Ιανουαρίου 2025 τη µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων ή την αίτηση υπαγωγής σε
Πρότυπες Περιβαλλοντικές Δεσµεύσεις που απαιτείται για τη
διαδικασία του άρθρου 14α του ν. 2971/2001. Αν η µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων ή η αίτηση υπαγωγής σε Πρότυπες Πε-
ριβαλλοντικές Δεσµεύσεις δεν υποβληθεί εµπροθέσµως,
οποιαδήποτε σύµβαση παραχώρησης λύεται αυτοδικαίως.

2. Το αντάλλαγµα χρήσης για τις παραχωρήσεις της παρ. 1
ανέρχεται στο διπλάσιο αυτού που υπολογίζεται σύµφωνα µε την
παρ. 6 του άρθρου 11 του ν. 5092/2024.  

3. Κατά τη διάρκεια της σύµβασης παραχώρησης της παρ. 1:
α) δεν επιτρέπεται η εκτέλεση νέων έργων ή η διενέργεια κατα-
σκευών άνευ αδείας, β) αναστέλλεται η έκδοση νέων πρωτοκόλ-
λων καθορισµού αποζηµίωσης αυθαίρετης χρήσης για
υφιστάµενα έργα. 

4. Οι διοικητικές κυρώσεις της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου
19 του ν. 5092/2024, περί διοικητικών κυρώσεων, πλην του προ-
στίµου, αναστέλλονται για παραβάσεις εντός εκτάσεων της παρ.
1, που έχουν διαπιστωθεί έως την έναρξη ισχύος του παρόντος,
εφόσον ο οικείος δήµος έχει εκκινήσει τη διαδικασία για την αδει-
οδότησή τους και έχει εκδώσει την πράξη - βεβαίωση, από την
οποία προκύπτει ότι οι κατασκευές είναι ασφαλείς ως προς τη
χρήση τους για τους λουόµενους και το κοινό. Η αναστολή δια-
κόπτεται αν η σύµβαση παραχώρησης λυθεί αυτοδικαίως, σύµ-
φωνα µε το δεύτερο εδάφιο της περ. γ) της παρ. 1 ή αν το αίτηµα
για αδειοδότηση απορριφθεί.

Άρθρο 47
Μετάθεση προθεσµίας υποβολής των δηλώσεων
και ρυθµίσεις καταβολής του φόρου εισοδήµατος 

φυσικών και νοµικών προσώπων/νοµικών οντοτήτων 
φορολογικού έτους 2023 - Τροποποίηση παρ. 88 

και 89 άρθρου 72 ν. 4172/2013

1. Στην παρ. 88 του άρθρου 72 του Κώδικα Φορολογίας Εισο-
δήµατος (ν. 4172/2013, Α’167), περί µεταβατικών διατάξεων και
έναρξης ισχύος, τα εδάφια πρώτο και δεύτερο αντικαθίστανται
και η παρ. 88 διαµορφώνεται ως εξής:

«88. Οι δηλώσεις φορολογίας εισοδήµατος φυσικών προσώ-
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πων φορολογικού έτους 2023 υποβάλλονται εµπρόθεσµα µέχρι
τη 2α Αυγούστου 2024. Η καταβολή του φόρου για τις δηλώσεις
του προηγούµενου εδαφίου πραγµατοποιείται σε οκτώ (8) ισόπο-
σες δόσεις, από τις οποίες η πρώτη καταβάλλεται µέχρι τη 2α Αυ-
γούστου 2024, η δεύτερη µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του
µηνός Αυγούστου 2024 και η καθεµία από τις επόµενες έξι (6)
µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των έξι (6) επόµενων µηνών. 

Η καταβολή του φόρου εισοδήµατος φυσικών προσώπων φο-
ρολογικού έτους 2023, που συµµετέχουν σε νοµικά πρόσωπα και
νοµικές οντότητες που τηρούν απλογραφικά βιβλία, γίνεται σε
έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις, από τις οποίες η πρώτη κατα-
βάλλεται µέχρι την 30ή Σεπτεµβρίου 2024 και η καθεµία από τις
επόµενες µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των πέντε (5) επό-
µενων µηνών.

Όταν ο φόρος εισοδήµατος φυσικών προσώπων φορολογικού
έτους 2023 καταβάλλεται εφάπαξ µέχρι την καταληκτική ηµερο-
µηνία καταβολής της πρώτης δόσης, παρέχεται στο συνολικό
ποσό του φόρου και των συµβεβαιούµενων µε αυτόν οφειλών,
έκπτωση τρία τοις εκατό (3%).

Η παρούσα δεν καταλαµβάνει τα φυσικά πρόσωπα που έχουν
υπαχθεί στην εναλλακτική φορολόγηση του άρθρου 5Β.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 89 του άρθρου 72 του Κώδικα
Φορολογίας Εισοδήµατος αντικαθίσταται από δύο νέα εδάφια
και η παρ. 89 διαµορφώνεται ως εξής: 

«89. Η καταβολή του φόρου εισοδήµατος των νοµικών προσώ-
πων και των νοµικών οντοτήτων για τα εισοδήµατα του φορολο-
γικού έτους 2023, µε εξαίρεση τα νοµικά πρόσωπα και τις
νοµικές οντότητες, που έχουν λυθεί ή έχουν τεθεί υπό εκκαθά-
ριση, πραγµατοποιείται σε οκτώ (8) ισόποσες µηνιαίες δόσεις,
από τις οποίες η πρώτη καταβάλλεται µέχρι την τελευταία εργά-
σιµη ηµέρα του επόµενου µήνα από την καταληκτική ηµεροµηνία
υποβολής της δήλωσης, µε βάση την παρ. 2 του άρθρου 68 και
οι υπόλοιπες επτά (7) µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των
επτά (7) επόµενων µηνών.

Ειδικότερα, οι δηλώσεις φορολογίας εισοδήµατος φορολογι-
κού έτους 2023 των νοµικών προσώπων ή νοµικών οντοτήτων
του άρθρου 45, των οποίων το φορολογικό έτος λήγει την 31η
Δεκεµβρίου 2023, υποβάλλονται εµπρόθεσµα µέχρι την 9η Αυ-
γούστου 2024. Κατ’ εξαίρεση, η καταβολή του φόρου για τις δη-
λώσεις του προηγούµενου εδαφίου, πραγµατοποιείται σε οκτώ
(8) ισόποσες δόσεις από τις οποίες η πρώτη καταβάλλεται µέχρι
την 9η Αυγούστου 2024, η δεύτερη µέχρι την τελευταία εργάσιµη
ηµέρα του µηνός Αυγούστου 2024 και η καθεµία από τις επόµε-
νες έξι (6) µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των έξι (6) επό-
µενων µηνών.».

3. Οι παρ. 1 και 2 ισχύουν από την 26η Ιουλίου 2024.

Άρθρο 48
Παράταση ολοκλήρωσης επενδυτικών σχεδίων - 

Αντικατάσταση παρ. 1 και κατάργηση παρ. 2 άρθρου 54 ν.
5079/2023

Στο άρθρο 54 του ν. 5079/2023 (Α’ 215), περί παράτασης ολο-
κλήρωσης επενδυτικών σχεδίων, επέρχονται οι εξής τροποποι-
ήσεις: α) η παρ. 1 αντικαθίσταται, β) η παρ. 2 καταργείται, και οι
παρ. 1 και 2 διαµορφώνονται ως εξής:

«1. Η προθεσµία ολοκλήρωσης όσων επενδυτικών σχεδίων
έχουν υπαχθεί µετά την 24η Μαΐου 2021 σε καθεστώς ενίσχυσης
του ν. 4399/2016 (Α’ 117), παρατείνεται για δύο (2) έτη.

2. Καταργείται.»

Άρθρο 49
Ρυθµίσεις για την αδειοδότηση των ναυπηγείων 

Σκαραµαγκά - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6 
και παρ. 2 άρθρου 11 ν. 4949/2022

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 4949/2022 (Α’ 126), περί
υπαγωγής στο καθεστώς στρατηγικής επένδυσης ταχείας αδει-
οδότησης, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) το δεύτερο εδά-
φιο αντικαθίσταται, β) προστίθενται δύο τελευταία εδάφια, και η
παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Το επενδυτικό σχέδιο για την αξιοποίηση και τη βιώσιµη
ανάπτυξη και λειτουργία των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά συνιστά
στρατηγική επένδυση ειδικής µορφής, η οποία εντάσσεται αυτο-
δίκαια στις ρυθµίσεις του  ν. 4864/2021 (Α’ 237) και υλοποιείται
τηρουµένων των κανόνων για τις κρατικές ενισχύσεις. Από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, για την πραγµατοποιούµενη επέν-
δυση εφαρµόζονται τα κίνητρα της ταχείας αδειοδότησης του
άρθρου 9 του ν. 4864/2021, κατά παρέκκλιση οποιασδήποτε
άλλης διάταξης. Η έκδοση οποιασδήποτε απαιτούµενης άδειας
ή έγκρισης για την εκτέλεση έργων, την εγκατάσταση ή λειτουρ-
γία της επένδυσης, πραγµατοποιείται από τη Γενική Διεύθυνση
Στρατηγικών Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης, προκει-
µένου οι αναγκαίες άδειες και εγκρίσεις να εκδίδονται κατά από-
λυτη χρονική προτεραιότητα και σύµφωνα µε τη διαδικασία που
προβλέπεται στο ως άνω άρθρο. Eιδικά για την έκδοση των οι-
κοδοµικών αδειών αρµόδια είναι η Κεντρική Υπηρεσία Δόµησης
(ΚΥΔΟΜ) του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
µέχρι την έναρξη λειτουργίας της ΚΥΔΟΜ η Γενική Διεύθυνση
Στρατηγικών Επενδύσεων του Υπουργείου Ανάπτυξης.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 4949/2022, περί ρύθµισης
ειδικότερων ζητηµάτων, προστίθεται τελευταίο εδάφιο, και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Ειδικά για την έκδοση άδειας λειτουργίας, είναι δυνατή η
σταδιακή ένταξη σε καθεστώς λειτουργίας τµηµάτων της εγκα-
τάστασης κατά το χρονικό διάστηµα εκσυγχρονισµού, αναβάθ-
µισης ή κατασκευής, µε αντίστοιχη τροποποίηση της άδειας
λειτουργίας, όπως αυτή προκύπτει σύµφωνα µε όσα ειδικότερα
ορίζονται στην παρ. 3 του άρθρου 13 του παρόντος και στην παρ.
3 του άρθρου 8 του ν. 4664/2020 (Α’ 32). Για τον σκοπό αυτόν, ο
φορέας υλοποίησης της επένδυσης υποβάλλει σχετική αίτηση,
σύµφωνα µε όσα ειδικότερα ορίζονται κατά την παρ. 1. Η άδεια
που εκδίδεται, θεωρείται τροποποίηση της αρχικής. Επιτρέπεται
και η έκδοση συνολικής νέας άδειας λειτουργίας µετά την ολο-
κλήρωση του επενδυτικού σχεδίου, εφόσον πληρούνται οι όροι
του διατάγµατος και των αποφάσεων των άρθρων 7 και 8 του πα-
ρόντος. Τροποποιήσεις αποκλειστικά ως προς τον φορέα της
άδειας λειτουργίας πραγµατοποιούνται και πριν από την έκδοση
του διατάγµατος του άρθρου 7, εφαρµοζοµένου αναλογικά του
άρθρου 23 του ν. 3982/2011         (Α’ 143), από την αρµόδια Δι-
εύθυνση Βιοµηχανίας, Ενέργειας και Φυσικών Πόρων της Γενικής
Διεύθυνσης Βιώσιµης Ανάπτυξης και Κλιµατικής Αλλαγής της Πε-
ριφέρειας Αττικής, κατόπιν σχετικής αίτησης, χωρίς έλεγχο των
δικαιολογητικών που δεν σχετίζονται µε τις ανωτέρω τροποποι-
ήσεις.

Άρθρο 50
Παραχώρηση αιγιαλού έµπροσθεν ναυπηγείων 
Σκαραµαγκά - Μεταβατικές και καταργούµενες 

διατάξεις - Τροποποίηση άρθρου 13 ν. 4949/2022 - 
Κατάργηση παρ. 1, 2 και 3 άρθρου 8 ν. 4664/2020

1. Στο άρθρο 13 του ν. 4949/2022 (Α’ 126), περί µεταβατικών
διατάξεων των ναυπηγείων Σκαραµαγκά, επέρχονται οι εξής τρο-
ποποιήσεις: α) η παρ. 1 αντικαθίσταται, β) στην παρ. 2 βα) στο
πρώτο εδάφιο οι λέξεις «παραµένει σε ισχύ τουλάχιστον» αντι-
καθίστανται από τη λέξη «ισχύει» και προστίθενται οι λέξεις «, και
πάντως όχι πέραν των πέντε (5) ετών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος», ββ) προστίθεται νέο δεύτερο εδάφιο,             γ) στην
παρ. 3 γα) αντικαθίσταται το δεύτερο εδάφιο, γβ) προστίθενται
στο τέλος τέσσερα (4) νέα εδάφια, δ) προστίθεται παρ. 5, και το
άρθρο 13 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 13
Μεταβατικές διατάξεις

1. Η παραχώρηση του δικαιώµατος αποκλειστικής χρήσης επί
της ζώνης ή τµηµάτων της ζώνης αιγιαλού της υπ’ αρ.
16301/30.9.1994 απόφασης της Νοµάρχη Δυτικής Αττικής (Δ’
1147), έµπροσθεν των εγκαταστάσεων των ναυπηγείων Σκαρα-
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µαγκά, καθώς και επί του αναγκαίου θαλάσσιου χώρου, παραµέ-
νει σε ισχύ από την έναρξη ισχύος του παρόντος και µέχρι την
έκδοση του διατάγµατος του άρθρου 7 και της απόφασης του
άρθρου 8 για την οριστική παραχώρηση του αιγιαλού, της παρα-
λίας και του αναγκαίου θαλασσίου χώρου. Το ίδιο ισχύει και για
οποιαδήποτε νεότερη απόφαση καθορισµού ορίων αιγιαλού και
θαλάσσιας ζώνης στην περιοχή των ναυπηγείων Σκαραµαγκά
(ακίνητο της Εταιρείας Ελληνικά Ναυπηγεία - ΕΝΑΕ και της Εται-
ρείας Ακινήτων Δηµοσίου - ΕΤ.Α.Δ.) που εκδίδεται πριν από την
έκδοση του διατάγµατος του άρθρου 7 και της απόφασης του
άρθρου 8. Μέχρι την οριστική παραχώρηση του δικαιώµατος
αποκλειστικής χρήσης επί της ζώνης ή τµηµάτων της ζώνης αι-
γιαλού έµπροσθεν του συνόλου των εγκαταστάσεων των ναυπη-
γείων Σκαραµαγκά, συµπεριλαµβανοµένων και των
εγκαταστάσεων στο πρώην ακίνητο ναυπηγείων της ΕΤ.Α.Δ.,
καθώς και επί του αναγκαίου θαλάσσιου χώρου, το ετήσιο αν-
τάλλαγµα υπολογίζεται αναδροµικά από την ηµεροµηνία µεταβί-
βασης των ακινήτων στον φορέα της επένδυσης και
καταβάλλεται, µε βάση την υπό στοιχεία 120726/ΕΞ2020/
22.10.2020 απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων
(Β’ 4707). Η απόφαση αυτή είναι δυνατό να τροποποιείται, µε
κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ανάπτυξης, κατόπιν αιτήµατος
του φορέα παραχώρησης, ώστε να ανταποκρίνεται σε τιµές αγο-
ράς. Με την αίτησή του αυτή, ο φορέας παραχώρησης υποβάλ-
λει υποχρεωτικά εκθέσεις δύο (2) ανεξάρτητων εκτιµήσεων της
αξίας του δικαιώµατος αποκλειστικής χρήσης των παραχωρου-
µένων επί της ζώνης ή τµηµάτων αιγιαλού ανά τετραγωνικό
µέτρο, καθώς και του αντίστοιχου θαλάσσιου χώρου. Οι εκτιµή-
σεις ανατίθενται σε πιστοποιηµένους εκτιµητές του µητρώου που
τηρείται στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Αί-
τηµα για τροποποίηση υποβάλλεται εντός τριών (3) µηνών, µετά
από κάθε νεότερη απόφαση καθορισµού ορίων αιγιαλού και θα-
λάσσιας ζώνης στην περιοχή των ναυπηγείων Σκαραµαγκά, ιδίως
στην περιοχή της εγκατάστασης ανέλκυσης, καθέλκυσης και
χερσαίας µεταφοράς υποβρυχίων («shiplift»).

2. Η υφιστάµενη περιβαλλοντική αδειοδότηση των εγκαταστά-
σεων ή τµηµάτων των εγκαταστάσεων των ναυπηγείων Σκαρα-
µαγκά ισχύει µέχρι την έκδοση της απόφασης του άρθρου 8 και
την περιβαλλοντική αδειοδότηση του συνόλου των έργων, τα
οποία εντάσσονται στο πρόγραµµα αξιοποίησης και εκσυγχρο-
νισµού των Ναυπηγείων, και πάντως όχι πέραν των πέντε (5) ετών
από την έναρξη ισχύος του παρόντος. Εάν παρέλθουν τα πέντε
(5) έτη και δεν εκδοθεί η απόφαση του άρθρου 8, ο φορέας υλο-
ποίησης µεριµνά για την ανανέωση ή έκδοση απόφασης έγκρι-
σης περιβαλλοντικών όρων, κατά τον     ν. 4014/2011 (Α’ 209),
για το σύνολο των εγκαταστάσεων ή τµηµατικά για κάθε δραστη-
ριότητα που έχει προκύψει από τον διαχωρισµό της υπ’ αρ.
120/01/12.7.2001 άδειας λειτουργίας. Η διαπίστωση παραβά-
σεων της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας ή της υφιστάµενης περι-
βαλλοντικής αδειοδότησης σε εγκαταστάσεις που υφίστανται
ήδη πριν την απόκτηση της κυριότητας των ακινήτων των Ναυ-
πηγείων Σκαραµαγκά από τον φορέα υλοποίησης της επένδυ-
σης, δεν καταλογίζεται στον φορέα. Σε περίπτωση τέτοιας
διαπίστωσης, ο φορέας αναλαµβάνει την εκπόνηση ολοκληρω-
µένου προγράµµατος αποκατάστασης της περιβαλλοντικής ζη-
µίας και καταθέτει σχετική πρόταση, που συνοδεύεται από
τεκµηριωµένη τεχνική έκθεση αποκατάστασης περιβαλλοντικής
ζηµίας στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας. Με την έγκριση των εργασιών αποκατάστασης, ο
φορέας υλοποίησης αναλαµβάνει την υποχρέωση έγκαιρης ολο-
κλήρωσης των εργασιών. Το σχετικό κόστος επιβαρύνει τον αν-
τίστοιχο δικαιοπάροχο του φορέα υλοποίησης της επένδυσης,
µε βάση το ακίνητο στο οποίο διαπιστώθηκε η ζηµία.

3. Η υφιστάµενη άδεια λειτουργίας, σύµφωνα µε την υπ’ αρ.
120/01/12.7.2001 απόφαση της Νοµαρχίας Αθηνών για τη χορή-
γηση άδειας λειτουργίας (ανανέωση) µετά από µηχανολογικό εκ-
συγχρονισµό του Ναυπηγείου κατασκευής και επισκευής πλοίων
- σκαφών της Α.Ε. «Ελληνικά Ναυπηγεία», εξακολουθεί να ισχύει,
ειδικά ως προς τα ναυπηγεία της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου
(ΕΤ.Α.Δ. - Α.Ε.). Για τους σκοπούς του παρόντος, εκδίδεται, κα-

τόπιν αιτήµατος του φορέα υλοποίησης της επένδυσης, διαπι-
στωτική πράξη, η οποία περιλαµβάνει µόνο την εναποµένουσα
δυναµικότητα, µετά την έκδοση της υπ’ αρ. 479777/11.6.2021
απόφασης του Περιφερειάρχη Αττικής για το ναυπηγείο της
ΕΝΑΕ (ΑΔΑ: 678Θ7Λ7-ΓΓ6), χωρίς να απαιτείται η υποβολή δι-
καιολογητικών που δεν σχετίζονται µε την ανωτέρω πράξη. Η έλ-
λειψη του πιστοποιητικού πυροπροστασίας, καθώς και άλλων
προβλεπόµενων δικαιολογητικών που απαιτούνται για την άδεια
λειτουργίας, δεν κωλύει την έκδοση της άνω διαπιστωτικής πρά-
ξης. Τα ανωτέρω πιστοποιητικά που ελλείπουν, εκδίδονται µε επι-
µέλεια του ανωτέρω φορέα ή του ειδικού διαδόχου αυτού εντός
ενός (1) έτους από την 31η Ιουλίου 2024. Για την πραγµατική
έναρξη εργασιών εντός των εγκαταστάσεων, απαιτούνται η προ-
ηγούµενη έκδοση πιστοποιητικού (ενεργητικής) πυροπροστα-
σίας, κατά τις κείµενες διατάξεις, ανάλογα µε την κατηγορία
επικινδυνότητας στην οποία κατατάσσεται η επιχείρηση και η
υποβολή του στην αρµόδια υπηρεσία της Περιφέρειας Αττικής.
Η προϋπόθεση της ύπαρξης πιστοποιητικού πυροπροστασίας
προβλέπεται στην ως άνω διαπιστωτική πράξη και η τήρησή της
ελέγχεται από την αρµόδια υπηρεσία της Περιφέρειας Αττικής. 

4. Το Σχέδιο του άρθρου 7 του παρόντος εντάσσεται στην κα-
τηγορία σχεδίων του άρθρου 8 του ν. 4447/2016 (Α’ 241). Κατά
τα λοιπά, εφαρµόζεται ο ν. 4447/2016, ιδίως για την εφαρµογή
του σχεδίου.

5. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, µέχρι την έκδοση του
διατάγµατος του άρθρου 7 και της απόφασης του άρθρου 8, για
την έκδοση κάθε είδους άδειας στο πλαίσιο λειτουργίας των
Ναυπηγείων Σκαραµαγκά, ισχύει το άρθρο 9 και δεν απαιτείται
η προηγούµενη περαίωση της υπαγωγής των αυθαιρέτων κτι-
σµάτων, κατασκευών και χρήσεων που βρίσκονται εντός της
έκτασης των Ναυπηγείων Σκαραµαγκά, σύµφωνα µε τον ν.
4495/2017 (Α’ 167), ούτε αντίστοιχα η απόδειξη προηγούµενης
καταβολής του σχετικού ενιαίου ειδικού προστίµου.»

2. Οι παρ. 1, 2 και 3 του άρθρου 8 του ν. 4664/2020    (Α’ 32),
περί ειδικότερων ζητηµάτων των ναυπηγείων Σκαραµαγκά, κα-
ταργούνται.

Άρθρο 51
Κυκλοφορία οχηµάτων κατηγορίας «Ο1» και «Ο2» - 

Τροποποίηση άρθρου 69 ν. 5108/2024

Στο άρθρο 69 του ν. 5108/2024 (Α’65), περί χορήγησης στοι-
χείων κυκλοφορίας σε οχήµατα «Ο1» και «Ο2», τα οποία διαθέ-
τουν ειδικά σηµειώµατα ρυµούλκησης (Ε.Σ.Ρ.), επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στον τίτλο διαγράφονται οι λέξεις
«(Ε.Σ.Ρ.) που έχουν εκδοθεί µέχρι την 29η Δεκεµβρίου 2023», β)
οι παρ. 1 και 4 αντικαθίστανται, γ) στην παρ. 3 διαγράφονται οι
λέξεις «των τεσσάρων (4) µηνών», και κατόπιν νοµοτεχνικών βελ-
τιώσεων το άρθρο 69 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 69
Ρυθµίσεις για τη χορήγηση στοιχείων κυκλοφορίας 

σε οχήµατα κατηγορίας Ο1 και Ο2 (ρυµουλκούµενα τρέϊλερ),
τα οποία διαθέτουν Ειδικά Σηµειώµατα 

Ρυµούλκησης

1. Για τα οχήµατα κατηγορίας Ο1 και Ο2, συµπεριλαµβανοµέ-
νων και των ειδικής χρήσης - ειδικού σκοπού µη µεταφοράς εµ-
πορευµάτων, τα οποία τέθηκαν σε κυκλοφορία µε Ειδικά
Σηµειώµατα Ρυµούλκησης (Ε.Σ.Ρ.), που εκδόθηκαν σύµφωνα µε
την υπ’ αρ. 16823/8.6.1978 απόφαση του Υπουργού Συγκοινω-
νιών (Β’ 524), δύναται, έως την 31η Δεκεµβρίου 2024, να υποβλη-
θεί αίτηση προς την αρµόδια Υπηρεσία Μεταφορών και
Επικοινωνιών της Περιφέρειας για την έκδοση άδειας και πινακί-
δων κυκλοφορίας σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 2805/7.1.2021 από-
φαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών (Β’ 99), η οποία
συνοδεύεται από το Ε.Σ.Ρ. του οχήµατος, τα λοιπά προβλεπό-
µενα δικαιολογητικά και παράβολο υπέρ του Δηµοσίου, ύψους
διακοσίων (200) ευρώ. Η αίτηση υποβάλλεται από τον ιδιοκτήτη,
χωρίς να απαιτείται η αυτοπρόσωπη παρουσία του. Το παράβολο
αποτελεί έσοδο του Κρατικού Προϋπολογισµού και αποδίδεται
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στον Αναλυτικό Λογαριασµό Εσόδου «1450189001». Ο αιτών
προµηθεύεται το παράβολο ηλεκτρονικά µέσω της εφαρµογής
«e- παράβολο».

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται η παρ. 2
του άρθρου 81 του ν. 5039/2023 (Α’ 83), περί της διαδικασίας έγ-
κρισης τύπου συγκεκριµένων µεταχειρισµένων οχηµάτων κατη-
γορίας Ο1 και Ο2.

3. Μετά την παρέλευση της προθεσµίας της παρ. 1, καταργεί-
ται η ισχύς των Ε.Σ.Ρ. και επιβάλλονται οι κυρώσεις των άρθρων
88 και 90 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας (ν. 2696/1999, Α’ 57).

4. α) Για τα οχήµατα κατηγορίας Ο1 και Ο2 της παρ. 9 του άρ-
θρου 3 της υπ’ αρ. 2805/7.1.2021 απόφασης του Υφυπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών (Α’ 2805), τα οποία δεν διαθέτουν
Ε.Σ.Ρ. και ήταν ήδη στην κατοχή και ιδιοκτησία του ενδιαφερο-
µένου, πριν από την 30ή.6.2022, δύναται να υποβληθεί αίτηση
εντός της αποκλειστικής προθεσµίας της παρ. 1, στην αρµόδια
Υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινωνιών της Περιφέρειας, για την
έκδοση άδειας και πινακίδων κυκλοφορίας, µε τα προβλεπόµενα
δικαιολογητικά και το παράβολο της παρ. 1. Ειδικά για τα οχή-
µατα κατηγορίας Ο2 προσκοµίζεται επιπροσθέτως τεχνική µε-
λέτη αντοχής του φορέα, σύµφωνα µε τις προδιαγραφές του
κεφαλαίου Δ’ της υπό στοιχεία ΣΤ-29900/10.12.1977 απόφασης
του Υπουργού Συγκοινωνιών (Β’ 1318), η οποία περιλαµβάνει
τουλάχιστον τα τεχνικά στοιχεία που αναφέρονται στο Παράρ-
τηµα ΙΙ της υπ’ αρ. 2805/7.1.2021 απόφασης του Υφυπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών.

β) Για τα οχήµατα κατηγορίας Ο1 και Ο2 ειδικής χρήσης - ει-
δικού σκοπού µη µεταφοράς εµπορευµάτων, τα οποία ήταν ήδη
στην κατοχή και ιδιοκτησία του ενδιαφεροµένου πριν από την
18η.6.2015, δύναται να υποβληθεί αίτηση εντός της αποκλειστι-
κής προθεσµίας της παρ. 1, στην αρµόδια Υπηρεσία Μεταφορών
και Επικοινωνιών της Περιφέρειας για την έκδοση άδειας και πι-
νακίδων κυκλοφορίας, µε καταβολή του παραβόλου της παρ. 1
και µε εφαρµογή του άρθρου 7 της υπ’ αρ. 80255/4693/19/
15.1.2020 απόφασης του Υφυπουργού Υποδοµών και Μεταφο-
ρών (Β’ 61), εξαιρουµένων των υποπαρ. Η’ έως 1δ’ της παρ. 2
και της υποπαρ. αα’ της παρ. 5 της απόφασης αυτής.

5. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει έναν (1) µήνα από τη δηµοσίευση
του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 

Άρθρο 52
Έναρξη ισχύος

Ο παρών νόµος ισχύει από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται ειδικότερα σε επιµέ-
ρους διατάξεις του.

Αθήνα,............................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.05’ λύεται η συνεδρίαση.

20148 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

11. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

13. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

15. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

6. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

8. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

10. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

12. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

14. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ»

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


